
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 19963 
2. 'Αδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Φ. Πιπιλή, σελ. 19865 
3. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει την  Έκθεσή της στην αίτηση Εισαγγελικής
Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτού, σελ. 19880 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 19865, 19866, 19868,
19869, 19870, 19872, 19873, 19878, 19880, 19900, 19904,
19905, 19908, 19913, 19915, 19916, 19921, 19925, 19928,
19930, 19931, 19934, 19935, 19938, 19940, 19963 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Δηµόσιο

χρήµα ζητά η Ελληνικός Χρυσός ΑΕ στη Βορειοανατολική
(ΒΑ) Χαλκιδική», σελ. 19866 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  
i. µε θέµα: « Η κυβέρνηση επιδοτεί σε όλη τη χώρα τη µε-

τατροπή καυστήρων σε πετρέλαιο. Στη Μεγαλόπολη ακόµη
σπαταλούνται χρήµατα για υποδοµές φυσικού αερίου», σελ.
19867 

ii. µε θέµα: «Διαχείριση των απορριµµάτων της περιοχής
ευθύνης του Περιφερειακού Φορέα Διαχείρισης Στερεών
Αποβλήτων (ΦοΔΣΑ) Στερεάς Ελλάδας Α.Ε. - Λειτουργία του
Χώρου Υγειονοµικής Ταφής Απορριµµάτων (ΧΥΤΑ) Θήβας»,
σελ. 19870 

iii.  µε θέµα: «Γιατί το ΥΠΕΝ επιλέγει να µην ακολουθήσει
ανταγωνιστικές διαδικασίες για την εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών πάρκων στην περίπτωση της Κρήτης», σελ. 19872 

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Για τις καθυστερήσεις στην έναρξη του Προ-
γράµµατος «Σχολικά γεύµατα» τη νέα σχολική χρονιά
2022-2023», σελ. 19874 

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Αναίτια κωλυσιεργία στην έγκριση της Συλλογικής Σύµβα-
σης Εργασίας (ΣΣΕ) των εργαζοµένων του Οργανισµού Αστι-
κών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ). Προφανής
προσπάθεια απαξίωσης του Οργανισµού από την Κυβέρ-
νηση», σελ. 19877 

ε) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Η δικαίωση
των σεισµόπληκτων µε απαλλαγή δηµοτικών φόρων και
τελών ήταν επιβεβληµένη και πρέπει να συνοδευτεί µε την
επιχορήγηση των δήµων µε τα αντίστοιχα ποσά», σελ. 19876 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Διατάξεις για τις
δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές οδικές µεταφο-
ρές επιβατών - Αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και
ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις», σελ. 19880 - 19945 

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών: 
i)Η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας
«Σύσταση και οργάνωση νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου µε την επωνυµία «ΕΝΩΣΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΩΝ ΑΚΤΙΝΟΛΟ-
ΓΙΑ-ΑΚΤΙΝΟΘΕΡΑΠΕΙΑΣ ΕΛΛΑΔΑΣ» (Ε.Τ.Α.Α.Ε.) ρυθµίσεις

για την αντιµετώπιση πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19
και την προστασία της δηµόσιας υγείας και λοιπές διατάξεις,
σελ. 19897 

ii) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-
τει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών: «Διατάξεις για τις δηµόσιες υπε-
ραστικές και αστικές τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών.
Αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και
λοιπές διατάξεις», σελ. 19865 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 19913 - 19928
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 19889 - 19897
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Κ. , σελ. 19865 - 19879
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 19928 - 19963
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 19880 - 19889
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 19897 – 19913

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 19913, 19915, 19916, 

19921, 19925
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 19894, 19895
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 19895, 19904, 19905
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 19865, 19866, 19868, 

19869, 19870, 19872, 
19873, 19878

ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ.  , σελ. 19908, 19934, 19935
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 19895
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19928, 19930, 19934, 
19935, 19938, 19940, 
19963

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 19880
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 19931, 19934
ΣΑΚΟΡΑΦΑ  Σ. , σελ. 19897, 19898, 19899, 

19900, 19904, 19905, 
19908

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19866
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 19876
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 19874, 19875, 19876
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 19867, 19868, 19869, 19870
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 19872, 19873, 19874
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 19874, 19875, 19876
ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ Γ. , σελ. 19870, 19871, 19872
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ.  , σελ. 19877, 19878
ΠΕΤΣΑΣ Σ.  , σελ. 19876
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 19868, 19869, 19870, 

19871, 19872, 19873, 
19874

ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ. , σελ. 19866, 19867, 19870
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 19877, 19878, 19879

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών:

ΑΝΤΩΝΙΟΥ  Α. , σελ. 19929
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 19898, 19899, 19900
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 19891, 19893, 19894
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 19887
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 19881, 19905, 19906, 

19927, 19938, 19940
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 19897
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 19885, 19886
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ. , σελ. 19932
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 19925
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 19916
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 19921
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ.  , σελ. 19894, 19904, 19908, 

19936, 19939, 19940
ΚΕΛΛΑΣ Χ. , σελ. 19899, 19900
ΚΙΚΙΛΙΑΣ Β.  , σελ. 19905, 19906
ΚΟΛΛΙΑΣ Κ. , σελ. 19880, 19938
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 19883, 19935
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 19924
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 19902
ΛΙΟΥΠΗΣ Α. , σελ. 19911
ΛΟΓΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 19889, 19934
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 19925
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 19903, 19912
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 19903, 19926, 19927
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 19906, 19935
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 19929
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Μ.  , σελ. 19911
ΠΑΠΠΑΣ Ι. , σελ. 19913
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 19891, 19903, 19904, 

19934, 19939, 19940
ΠΕΡΚΑ Θ. , σελ. 19911, 19914, 19915
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 19893, 19895
ΣΚΟΥΦΑ Ε. , σελ. 19930
ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 19933
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 19931
ΤΟΛΚΑΣ  Ά. , σελ. 19927, 19928
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 19916
ΧΕΙΜΑΡΑΣ Θ. , σελ. 19921
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 19913, 19914
ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ Ρ. , σελ. 19901

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 19869, 19871, 19872, 19879



Στην Αθήνα, σήµερα 28 Σεπτεµβρίου 2022, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Πριν ξεκινήσουµε, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα τα
εξής:

Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών

και Μεταφορών: «Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και
αστικές τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση
των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις».

Επίσης, η Βουλευτής κ. Φωτεινή Πιπιλή ζητεί άδεια απουσίας
στο εξωτερικό από 4 ως 6 Οκτωβρίου 2022. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ποιες ερωτήσεις θα συ-
ζητηθούν. Η πρώτη µε αριθµό 1038/23-9-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, η πρώτη µε αριθµό
5850/232/16-6-2022 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων
του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Φθιώτιδας
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Σαρακιώτη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, και η τέταρτη
µε αριθµό 1051/26-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου
του Βουλευτή Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μιλτιάδη Χατζηγιαννάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των Βουλευτών. 

Ξεκινούµε µε την τέταρτη µε αριθµό 1045/26-9-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Δηµόσιο χρήµα ζητά η Ελληνικός Χρυ-
σός Α.Ε. στη Βορειοανατολική (ΒΑ) Χαλκιδική». 

Θα απαντήσει ο παρευρισκόµενος Αναπληρωτής Υπουργός
Οικονοµικών, κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης. 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχαµε συζητήσει ξανά το ζήτηµα. Όµως έχουν

υπάρξει εξελίξεις. Υπάρχει ανακοίνωση τουλάχιστον από την
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για την έγκριση επιτροπής πίστωσης των
τραπεζών και για χρηµατοδότηση 680 εκατοµµυρίων ευρώ για
τις Σκουριές. Αυτές είναι οι εµβληµατικές επενδύσεις σας, κύριε
Υπουργέ. Θυµάστε: Σκουριές, εξορύξεις, Ελληνικό. Όλες µε
ζεστό δηµόσιο χρήµα τελικά, έτσι; 

Τι έχουµε εδώ; Μας είπατε ότι δεν περνάει από τα χέρια σας
η έγκριση αυτών των δανείων. Είναι δάνεια µεν που θα αποπλη-
ρώσει το ελληνικό δηµόσιο αλλά τα διαχειρίζονται οι τράπεζες.
Είδαµε ποια είναι τα κριτήρια. Βγαίνει ο Διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος και µας λέει ότι πρέπει να είναι bankable οι επιχει-
ρήσεις. Πρέπει, δηλαδή, να συµβάλουν στην πράσινη οικονοµία,
να πληρούν τα τραπεζικά κριτήρια που είναι οι υγιείς ισολογι-
σµοί, καινοτοµία, θέσεις απασχόλησης κ.λπ.. 

Εδώ έχουµε µια εταιρεία η οποία έχει συσσωρευτικές ζηµιές
µισό δισεκατοµµύριο, µέχρι το 2020 τουλάχιστον. Αν δεν κάνω
λάθος το 2020 είχε 80 εκατοµµύρια ζηµιά, το 2019 70 εκατοµµύ-
ρια κ.ο.κ., µε χρέη πάνω από 1 δισεκατοµµύριο. Προσπαθώ να
καταλάβω πώς είναι bankable αυτή η εταιρεία. Και επειδή επο-
πτεύετε ως Υπουργείο τις τράπεζες θέλουµε να µας απαντήσετε
πώς θεωρείται από τις τράπεζες bankable αυτή η εταιρεία; Πώς
θεωρείται ότι συµβάλλει στην πράσινη οικονοµία όταν τον Σε-
πτέµβριο του 2021 καταδικάστηκαν σε δεύτερο βαθµό δύο υψη-
λόβαθµα στελέχη της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» που είχαν κα-
ταδικαστεί πρωτόδικα για ρύπανση νερού στην Ολυµπιάδα;
Έχουµε καταγγελίες πολιτών για ρύπανση και επιβεβαιώνεται και
από πόρισµα της Επιθεώρησης Μεταλλείων µετά από αναλύσεις
που έγιναν στα νερά των µονάδων κατεργασίας, τα Μεταλλεία
Στρατωνίου - Μαντέµ Λάκκου. Τα πορίσµατα έδειχναν υπερβά-
σεις στα όρια διαθέσιµων αποβλήτων και συγκεκριµένα βαρέων
µετάλλων και αρσενικού που συνιστά ρύπανση των επιφανειακών
υδάτων και υποβάθµιση του περιβάλλοντος. 

Απολύσεις. Ενώ είχε δεσµευτεί για τρεις χιλιάδες προσλήψεις
µετά την υπογραφή της αποικιοκρατικής σύµβασης προχώρησε
στις 8 Σεπτεµβρίου σε ενενήντα δύο απολύσεις εργαζοµένων. Ο
δήµος εκφράζει τη δυσαρέσκεια της τοπικής κοινωνίας για την
ευκολία µε την οποία η επενδυτική εταιρεία θέτει εν αµφιβόλω
την αξιοπιστία της έναντι αυτής αλλά και έναντι των δεσµεύσεων
που έχει αναλάβει απέναντι στο ελληνικό δηµόσιο. Η διοίκηση
της εταιρείας τους κατηγορεί ότι παρεµβαίνουν κ.λπ. και ζητάνε
βέβαια να τηρηθεί το εννέα προς δέκα στις προσλήψεις που δεν
ισχύει µετά την αποικιοκρατική σας σύµβαση. 

Ποια είναι τα κριτήρια που πληροί, λοιπόν, αυτή η εταιρεία;
Επίσης, να µας πείτε γι’ αυτό που δεν απαντήσατε την προηγού-
µενη φορά. Ποια είναι τα φορολογικά έσοδα του δηµοσίου από
τη συγκεκριµένη επένδυση τα τελευταία πέντε χρόνια αλλά και
µετά την υπογραφή της νέας σύµβασης;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η απάντηση στον κύριο Βουλευτή της Αντιπολίτευσης στην

ερώτησή του είναι πολύ απλή. Η Κυβέρνηση έχει φτιάξει ένα ερ-
γαλείο στο οποίο οι επενδύσεις προχωρούν χωρίς τη δική της
συµµετοχή. Προχωρούν µε απολύτως αντικειµενικά κριτήρια τα
οποία είναι ξεκάθαρα, είναι προφανή και δηµοσιευµένα στη σχε-
τική υπουργική απόφαση. Τα κριτήρια αυτά τα κρίνουν ανεξάρ-
τητοι ορκωτοί ελεγκτές, µε πολύ υψηλά εχέγγυα. Είναι οµάδες
από είκοσι ανθρώπους που έχουν περιβαλλοντικούς µηχανικούς,
ορκωτούς ελεγκτές, χρηµατοοικονοµικούς συµβούλους, υπεύ-
θυνους και νοµικούς ειδικούς στα θέµατα κρατικών ενισχύσεων
από µεγάλες και απολύτως αξιόπιστες ελεγκτικές εταιρείες. Οι
δε τράπεζες λαµβάνουν τις αποφάσεις τους µε βάση τα δικά
τους κριτήρια. 

Υπάρχουν όµως κάποιες αντιφάσεις στην ερώτηση του αξιό-
τιµου Βουλευτή της Αντιπολίτευσης. Μας λέει ότι η σύµβαση
είναι αποικιοκρατική και προφανώς αυτοί θα βγάλουν πάρα
πολλά χρήµατα αλλά ενώ αυτοί θα βγάλουν πάρα πολλά χρή-
µατα δεν είναι τραπεζικά αξιόπιστοι. Εγώ δεν ξέρω αν είναι ή δεν
είναι τραπεζικά αξιόπιστη. Δεν είναι η δουλειά της Κυβέρνησης,
καµµίας κυβέρνησης στην Ευρώπη, να αποφασίζει για την τρα-
πεζική αξιοπιστία. Οι συστηµικές τράπεζες εποπτεύονται από
τους αντίστοιχους ευρωπαϊκούς οργανισµούς γι’ αυτή τη δου-
λειά. Θα αποφασίσουν µε τα δικά τους κριτήρια. Στο σύστηµά
µας τελευταία φορά που κοίταξα, δεν είχα δει ακόµη τέτοιου εί-
δους επένδυση. Αλλά πιθανότητα να έρθει.

Το δεύτερο παράδοξο είναι που µας ρωτάει ο αξιότιµος Βου-
λευτής της Αντιπολίτευσης πόσες θέσεις εργασίας έχει και γιατί
δεν έχει τόσες θέσεις εργασίας. Μα η θέση της Αντιπολίτευσης,
εξ όσων θυµάµαι, είναι να µην έχει καµµία θέση εργασίας. Δεν
θέλει την επένδυση. Συνεπώς θέλει µηδέν θέσεις εργασίας.
Τώρα δεν γίνεται να θες µηδέν θέσεις εργασίας και να σε απα-
σχολεί πόσες θέσεις εργασίας έχει η επένδυση. 

Σε κάθε περίπτωση το θέµα του πιθανού δανείου θα κριθεί από
τις τράπεζες που θα δανείσουν οι οποίες πρέπει να τηρήσουν
όλους τους σχετικούς κανόνες και θα ελεγχθούν γι’ αυτό. Θα κρι-
θεί και από τους ορκωτούς ελεγκτές. Μπορεί η επιχείρηση να
θέλει να κάνει πράσινες επενδύσεις για να βοηθήσει την προστα-
σία του περιβάλλοντος της περιοχής. Δικαίωµά της να το ζητή-
σει. Θα κριθεί όπως όλοι αντικειµενικά χωρίς τη δική µας πολιτική
επέµβαση. Εµείς θα έχουµε µόνο την ελεγκτική αρµοδιότητα η
οποία θα ασκηθεί µε βάση το σύστηµα ελέγχου στην περίπτωση
που κάτι δεν πηγαίνει σωστά. Αλλά δεν έχω ακόµη καν επένδυση
η οποία να είναι υπό την κρίση των αξιολογητών. Συνεπώς όλη η
συζήτηση είναι πρόωρη. 

Σε σχέση, τέλος, µε το τελευταίο ερώτηµα για τα φορολογικά
έσοδα, ο ν.4174/2013 στο άρθρο 17 προβλέπει το απόρρητο των
φορολογικών στοιχείων και τη διαφύλαξη τους. «Η πρόσβαση σε
φορολογικά στοιχεία, φυσικών και νοµικών προσώπων, επιτρέ-
πεται αυστηρά και µόνο σε συγκεκριµένες περιπτώσεις και απα-
γορεύεται η δηµοσιοποίησή τους». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν αµφέβαλλα ότι θα προστατευόσασταν

από το απόρρητο. Εδώ το κάνετε για τις υποκλοπές και το κα-
θετί, ήταν αυτονόητο ότι θα χρησιµοποιηθεί το απόρρητο και εδώ
πέρα. Όµως, δεν µιλάω για µια τυχαία επένδυση, γιατί εµφανίζε-
στε σαν να νίπτετε τας χείρας σας. 

Μιλάµε για µια επένδυση, η οποία -εσείς, ως Κυβέρνηση, εί-
πατε ότι- είναι µία από τις τρεις εµβληµατικές επενδύσεις και την
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οποία θα προωθήσετε µε κάθε τρόπο µε την εκλογή σας. Δεν θυ-
µάµαι αν είχατε πει, θα µπει µπρος µετά από ένα µήνα ή δύο
µήνες. Κάτι τέτοιο είχατε πει. Είχατε πει ότι αυτές οι τρεις επεν-
δύσεις είναι, οι εξορύξεις, το Ελληνικό και οι Σκουριές. Ήταν η
ανακοίνωσή σας προεκλογικά. Το λέγατε δηµόσια «οι εµβληµα-
τικές επενδύσεις». Δεν είναι εύκολο να µας πείσετε ότι δεν εν-
διαφέρεστε και δεν ασχολείστε, ως Κυβέρνηση, όχι προσωπικά
εσείς. 

Τώρα. Μας λέτε πως παρ’ όλο που είναι αποικιοκρατική, δεν
θα βγάλουν χρήµατα, γιατί µας λέτε, αφού κατηγορείται ότι η
επένδυση είναι αποικιοκρατική, αυτό σηµαίνει ότι θα βγάλουν
πολλά χρήµατα γιατί τους έχουµε δώσει προνόµια. Εδώ είναι
πολύ ενδιαφέρον: Είναι αποικιοκρατική γιατί δηµιουργείται ένα
άβατο, όπου δεν µπορούν να µπουν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί,
όπου πρέπει να εγκρίνονται όλες οι αιτήσεις προς αδειοδότηση,
όπου έχουν δικαίωµα να χρησιµοποιούν αν δηλώσουν κάποια
στιγµή κέρδη -αυτά τα κέρδη είναι κεφάλαια εξωτερικού- πρέπει
να έχετε εσείς ως Υπουργός Οικονοµικών και η Τράπεζα της Ελ-
λάδος διαθέσιµα συναλλαγµατικά αποθέµατα για να τα εξάγουν
όποτε θέλουν, σε όποιο νόµισµα θέλουν, πράγµατα ανήκουστα.
Δεν υπάρχει αντίστοιχη σύµβαση πουθενά στον κόσµο, απ’ ό,τι
γνωρίζω. 

Και παρ’ όλα αυτά, απ’ ό,τι µαθαίνουµε από τα δηµοσιεύµατα,
κάνει εναγώνιες προσπάθειες η εταιρεία µε αυτή τη σύµβαση να
βρει χρηµατοδότη, δεν βρίσκει και γι’ αυτό γυρνάει πάλι στο ελ-
ληνικό δηµόσιο και στα χρήµατα των φορολογουµένων. Να θυ-
µίσω ότι η εµβληµατική επένδυση αυτή θα συµπεριλάµβανε την
παραγωγή χρυσού από την Ελλάδα. Με τη νέα σας σύµβαση
αυτό γίνεται µια επιλογή αν το θέλει κάποια στιγµή η εταιρεία,
φεύγει σαν υποχρέωση, που ήταν ο βασικός κορµός και µένει,
δηλαδή, η περιβαλλοντική ζηµία και η ζηµιά στη δηµόσια υγεία.
Οι θέσεις απασχόλησης οι οποίες µειώνονται, δεν αφορούν το
κοµµάτι που θα γίνει η επένδυση -αυτή που θα χρηµατοδοτηθεί
πάλι µε χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων, γιατί θα είναι
δάνειο που θα αποπληρώσει ο Έλληνας φορολογούµενος- αλλά
θα γίνει για το κοµµάτι των Σκουριών στο κοµµάτι που είναι οι
υφιστάµενες εξορύξεις, εκεί πέρα είναι οι δεσµεύσεις που ήδη
δεν υλοποιεί η εταιρεία και κλείνει κοµµάτια και απολύει εργαζό-
µενους. 

Σχετικά µε τα κριτήρια, τώρα. Εµείς σας καλέσαµε ως επο-
πτεύον Υπουργείο των τραπεζών και του χρηµατοπιστωτικού συ-
στήµατος να µας πείτε εκ µέρους των τραπεζών, δηλαδή
περιµέναµε να έχετε ζητήσει από τις τράπεζες να σας πουν, πώς
έφτασε σε αυτό το στάδιο εξέτασης η συγκεκριµένη επένδυση,
πώς πληροί τα κριτήρια που έχουν µπει, πώς πληροί την banka-
bility, δηλαδή το να έχει θετικούς ισολογισµούς -το λιγότερο που
έθεσε και ο ίδιος ο κ. Στουρνάρας από την Τράπεζα της Ελλά-
δος. Αυτά τα αυτονόητα ζητήσαµε. Τα θέλουµε αυτά τα στοιχεία.
Είστε εδώ πέρα, όχι µόνο εκ µέρους του Υπουργείου σας, αλλά
και εκ µέρους των φορέων που εποπτεύετε. Από αυτούς θέλουµε
τα στοιχεία. Kαι αν δεν έρθουν, θα επιµείνουµε και µε γραπτή αί-
τηση εγγράφων και ξανά επίκαιρη ερώτηση.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Νοµίζω δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε πολύ εύκολα
εδώ πέρα. 

Σας εξηγώ ότι δεν αποφασίζει η Κυβέρνηση στην Ευρώπη -
καµµία κυβέρνηση- ποια εταιρεία θα πάρει δάνειο. Εποπτεύεται
το τραπεζικό σύστηµα το ευρωπαϊκό από τους ανεξάρτητους ευ-
ρωπαϊκούς τραπεζικούς µηχανισµούς. Στη συγκεκριµένη περί-
πτωση των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης, δεν υπάρχει παρέµ-
βαση της Κυβέρνησης στο ίδιο το εργαλείο και αυτή είναι η βα-
σική προϋπόθεση για να πάρουµε αυτά τα δάνεια και να τα χρη-
σιµοποιήσουµε έτσι, η µη παρέµβαση της Κυβέρνησης. 

Ακόµη και αν υπήρχε µία περίπτωση να έχουµε µια κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και ΜέΡΑ25 -αυτή που λέει η Αντιπολί-
τευση ως προοδευτική διακυβέρνηση, εγώ δεν θα της δώσω χα-
ρακτηρισµούς για να µην µπούµε σε αυτή τη συζήτηση- και εσείς
να ήσασταν Υπουργός στη θέση αυτή -θα ήταν µια ενδιαφέ-

ρουσα εξέλιξη- πάλι δεν θα µπορούσατε να κάνετε καµµία πα-
ρέµβαση, διότι έτσι είναι το εργαλείο. Διότι αν κάνατε παρέµ-
βαση θα παραβιάζατε τη συµφωνία που έχουµε µε την Ευρώπη. 

Όσο για τους φορολογούµενους, οι φορολογούµενοι στην
προκειµένη περίπτωση είναι πολύ σηµαντικοί και πάντα τους σε-
βόµαστε, αλλά τα χρήµατα έρχονται από την Ευρώπη, δανείζον-
ται µε τραπεζικά κριτήρια, ελέγχονται µε αυστηρότητα, χωρίς
παρέµβαση της Κυβέρνησης, η Κυβέρνηση ελέγχει όλους τους
ελεγκτές και οι ευρωπαϊκοί θεσµοί ελέγχουν τις τράπεζες και στη
συνέχεια τα χρήµατα επιστρέφονται στο ελληνικό δηµόσιο µε τον
αντίστοιχο τόκο.

Τα χρήµατα αυτά δίνονται µε την απόλυτη προϋπόθεση -από-
λυτη προϋπόθεση- ότι θα βάλουν οι τράπεζες τα δικά τους λεφτά
και οι επενδυτές τα δικά τους λεφτά. Εµείς δεν βάζουµε ποτέ
πάνω από το 50% µιας επένδυσης ως δανειοδότηση. Το άλλο
50% το βάζουν οι τράπεζες µε τα τραπεζικά κριτήρια, τα οποία
είναι αυστηρά και οι ενδιαφερόµενοι επενδυτές. 

Σε σχέση, τέλος, µε το απόρρητο: Το απόρρητο ισχύει νοµικά.
Τώρα άµα θέλουµε να λέµε διάφορα πράγµατα, δεν µπορείς και
δεν πρέπει να το παραβιάζεις. Και να θυµίσουµε ότι ειδικά το
κόµµα σας, στα θέµατα παραβίασης απορρήτου -και αν θυµη-
θούµε κάτι µικροεπεισόδια στο Eurogroup- δεν έχει και πολύ
καλό track record, γι’ αυτό το θέµα.

Kαι να τελειώσω λέγοντας ότι, αυτή τη στιγµή δεν έχουµε
εµείς ως Υπουργείο κάποια αίτηση που να αξιολογείται από τους
αξιολογητές. Όταν θα υπάρξει η αίτηση, θα αρχίσει η διαδικασία
της αξιολόγησης και θα υπάρχει η δυνατότητα ελέγχου, µε βάση
τη δειγµατοληψία που θα κάνει η αντίστοιχη υπηρεσία η ΕΔΕΛ,
και στα δάνεια. Αλλά ο έλεγχος δεν θα είναι πολιτικός έλεγχος,
θα είναι έλεγχος τεχνοκρατικός και ουδέτερος. Δεν θα έχει όλα
αυτά που λέτε. Όποιος παραβιάζει θέµατα, θα αντιµετωπίζει τις
συνέπειες της παραβίασης, αλλά θα αντιµετωπίζει τις συνέπειες
επί τη βάσει των πραγµατικών δεδοµένων και στοιχείων και όχι
στη βάση πολιτικών ισχυρισµών.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. 
Τώρα είναι τρεις ερωτήσεις στις οποίες θα απαντήσει ο πάν-

τοτε παρών Υπουργός Περιβάλλοντος κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας. 
Η πρώτη που θα συζητηθεί είναι η δεύτερη, µε αριθµό

1033/20-9-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση επιδοτεί
σε όλη τη χώρα τη µετατροπή καυστήρων σε πετρέλαιο. Στη Με-
γαλόπολη ακόµη σπαταλούνται χρήµατα για υποδοµές φυσικού
αερίου». 

Πολύ ενδιαφέρουσα ερώτηση.
Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να αναφέρω, απλά επειδή έφυγε ο κ. Σκυλακάκης, ένα

πολύ σηµαντικό θέµα, το οποίο θα έπρεπε να δει σήµερα. Χθες
µια γυναίκα από τη Λαµία πήγε στην εντατική γιατί τα funds που
ψήφισε ο κ. Μαµουλάκης µε το ΣΥΡΙΖΑ και τα οποία υλοποιεί η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, της παίρνουν την πρώτη κα-
τοικία. Νοµίζω ότι αυτό είναι το σηµαντικό ζήτηµα, αλλά το προ-
χωράω, γιατί πρέπει να πάω στην ερώτησή µου.

Κύριε Υπουργέ, δεν χρειάζεται να σας πω πολλά για το φυσικό
αέριο και τι γίνεται. Θέλω να σας πω ότι σας είχα πει εδώ και δύο
χρόνια ότι χαλάσαµε την τηλεθέρµανση για να πάµε στο φυσικό
αέριο. Μας λέγατε ότι είναι φθηνό καύσιµο, µεταβατικό καύσιµο.
Σήµερα το καύσιµο είναι πολύ ακριβό και λέτε να µετατρέψουµε
τους καυστήρες σε πετρέλαιο -όποιοι µπορούν. 

Αντί να χαλάµε τόσα λεφτά, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν δίνουµε
τη δυνατότητα στους ανθρώπους να βάλουν φωτοβολταϊκά, από
αυτά τα λεφτά, στις στέγες τους αντί να τα δίνουµε στους εργο-
λάβους, οι οποίοι θα φτιάξουν, κύριε Πρόεδρε, σε όλη την Ελ-
λάδα δίκτυα φυσικού αερίου και θα τα βρουν οι αρχαιολόγοι
µετά από πεντακόσια χρόνια και θα µιλούν για τον πολιτισµό µας.
Δεν θα ξέρουν τι είχε συµβεί τότε.

Σας ερωτώ ευθέως, γιατί χαλάµε αυτά τα χρήµατα από τη
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στιγµή που η Κυβέρνηση κατανοεί ότι υπάρχει πρόβληµα µε το
φυσικό αέριο, ότι στο µέλλον δεν θα χρειαστεί και θα πάµε σε
άλλες µορφές; Οι ίδιοι εσείς λέτε θα πάµε σε πετρέλαιο. Αυτά
τα χρήµατα γιατί δεν τα δίνουµε σε µορφές ενέργειας όπως είναι
η ηλιακή, η αιολική, να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε µόνιµα
πραγµατικά προβλήµατα, όπως είναι τα θέµατα της κλιµατικής
κρίσης και της πράσινης ανάπτυξης, αλλά και ουσιαστικά του κό-
στους.

Κύριε Υπουργέ, δεν σας λέω τίποτα για όλα αυτά που κάνατε
επί δύο χρόνια, όταν σας έλεγα ότι θα είναι 500% πάνω και µου
λέγατε σε αυτήν εδώ την Αίθουσα πως δεν θα είναι 500% πάνω
και σας έλεγα πως θα έπρεπε να αφήσουµε την τηλεθέρµανση.
Τώρα, πριν να είναι αργά, µπορούµε να κάνουµε κάτι να µην χα-
θούν τόσα εκατοµµύρια;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η συλλογιστική σας θα ήταν σωστή αν τα

δίκτυα φυσικού αερίου θα µπορούσαν να υποδεχτούν µόνο φυ-
σικό αέριο τα επόµενα χρόνια. Κατ’ αρχάς να πούµε ότι αυτή τη
στιγµή ζούµε µια έκτακτη ενεργειακή κρίση, όπου πράγµατι η
τιµή του φυσικού αερίου έχει εκτιναχθεί. Αυτή τη στιγµή είναι
επτά έως και δέκα φορές ακριβότερο το φυσικό αέριο από ό,τι
ήταν ενάµιση έτος πριν. Βεβαίως αυτή είναι µια ενεργειακή κρίση
όπως είπα, όπου έχουµε εξαιρετικές συνθήκες, όπου έχουµε ένα
πόλεµο στη διπλανή µας πόρτα, όπου η Ρωσία εργαλειοποιεί και
εκµεταλλεύεται την εξάρτηση της Ευρώπης στο ρωσικό φυσικό
αέριο, κλείνει τη στρόφιγγα, µειώνει τις ροές και αυτό έχει ως
αποτέλεσµα την εκτίναξη της τιµής. Αυτό βεβαίως δεν είναι κάτι
το οποίο θα συνεχιστεί όλα τα επόµενα χρόνια και τις επόµενες
δεκαετίες, για όσο τελικά θα χρησιµοποιούµε φυσικό αέριο, γιατί
και αυτό είναι πεπερασµένο, είναι το καύσιµο γέφυρα, είναι το
µεταβατικό καύσιµο µέχρι να µεταβούµε από τη σηµερινή κατά-
σταση στην επόµενη µέρα, που είναι να παράγουµε ηλεκτρική
ενέργεια αποκλειστικά από ανανεώσιµες πηγές. 

Επαναλαµβάνω όµως, ότι τα δίκτυα φυσικού αερίου δεν κατα-
σκευάζονται και δεν κατασκευάζονται σήµερα µόνο και µόνο για
να υποδέχονται και για να εξυπηρετούν τη µεταφορά και τη δια-
νοµή φυσικού αερίου. Τα δίκτυα αυτά θα χρησιµεύσουν τα επό-
µενα χρόνια και τις επόµενες δεκαετίες για να µεταφέρουν και
να διανέµουν ανανεώσιµα αέρια. Ποια είναι τα ανανεώσιµα
αέρια; Είναι το βιοµεθάνιο. Ήδη ετοιµάζουµε ελληνικό κανονισµό
για την παραγωγή και για τη χρήση βιοµεθανίου στη χώρα µας.
Είναι για να µεταφέρουν υδρογόνο, πράσινο υδρογόνο, το οποίο
θα παράγεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας όπως είναι φω-
τοβολταϊκά, ανεµογεννήτριες και υδροηλεκτρικά. 

Άρα µε αυτόν τον τρόπο αυτά τα δίκτυα όπως λέτε, δεν θα
απαξιωθούν και δεν θα γίνουν πάγια, τα οποία θα είναι άχρηστα,
αλλά θα αξιοποιηθούν στο µέλλον, όταν σταµατήσουµε να χρη-
σιµοποιούµε φυσικό αέριο επειδή θα µεταφέρουµε µέσα από
αυτά τα δίκτυα ανανεώσιµα αέρια. Και βεβαίως γνωρίζετε πολύ
καλά ότι είναι καλύτερα να χρησιµοποιούµε το βιοµεθάνιο κατευ-
θείαν και όχι να το µετατρέπουµε σε ηλεκτρική ενέργεια, να χά-
νουµε µέσα από τη µετατροπή και στη συνέχεια την ηλεκτρική
ενέργεια να µετατρέπουµε σε θερµική ενέργεια, για παράδειγµα,
για να χρησιµοποιούµε στα σπίτια µας για ζέστη και να χάνουµε
επιπλέον ποσοστά, λόγω της δεύτερης µετατροπής. Ο καλύτε-
ρος τρόπος είναι αυτά τα αέρια να τα χρησιµοποιούµε κατευ-
θείαν για τη θέρµανση των σπιτιών ή για τη χρήση σε βιοµη-
χανικές δραστηριότητες και βιοτεχνικές δραστηριότητες. 

Άρα πρώτον, για να ανακεφαλαιώσω, το φυσικό αέριο πράγ-
µατι σήµερα είναι πάρα πολύ ακριβό και ερχόµαστε να το επιδο-
τήσουµε ώστε να περιορίσουµε τη δοµή του και να το κάνουµε
πιο προσιτό στους καταναλωτές και δεύτερον, τα δίκτυα αυτά
θα χρησιµοποιηθούν και µετά το πέρας της χρήσης του φυσικού
αερίου, γιατί από εκεί θα µεταφέρουµε ανανεώσιµα αέρια. Οπότε
είναι πάρα πολύ σωστή η πολιτική της Κυβέρνησης. Αυτά τα χρή-
µατα τα οποία ως επί το πλείστον είναι χρήµατα ευρωπαίων φο-
ρολογούµενων, γιατί είναι χρήµατα από το ΕΣΠΑ να συνεχίσουν

να αξιοποιηθούν, γιατί αλλιώς θα χαθούν αυτά τα χρήµατα, για
να ολοκληρωθούν αυτές οι υποδοµές οι οποίες έχουν ξεκινήσει
να κατασκευάζονται πριν ξεκινήσει αυτή η κρίση.

Και για να ολοκληρώσω και µε κάτι άλλο, υπήρχε λόγος που
σταµάτησε η τηλεθέρµανση. Δεν έχουµε παραγωγή θερµότητας,
θερµού νερού, αυτή που είχαµε τα προηγούµενα χρόνια γιατί
έχει µειωθεί η παραγωγή από τα θερµικά εργοστάσια, τα λιγνι-
τικά. Έχουν κλείσει κάποια, όπως γνωρίζετε, πριν αναλάβει αυτή
η Κυβέρνηση. Επί κυβερνήσεως για παράδειγµα Σαµαρά - Βενι-
ζέλου είχε ήδη µειωθεί η παραγωγή ενέργειας από λιγνίτη. Βε-
βαίως, γνωρίζετε ότι τα επόµενα χρόνια -αν και τώρα αξιο-
ποιούµε τον λιγνίτη για να µας βοηθήσει απέναντι στην ενεργει-
ακή κρίση- µετά το 2028 θα είναι ασύµφορη η λειτουργία του λι-
γνίτη. Άρα ήταν κάτι το οποίο είχε προδιαγεγραµµένο τέλος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινό-

πουλε, ορίστε.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω κάτι τώρα γιατί σας παρακολουθούν και από

τη Μεγαλόπολη και µου στέλνουν διάφορα. Νοµίζω ότι οι άνθρω-
ποι αυτοί τα γνωρίζουν καλά. 

Να σας ρωτήσω κάτι; Γιατί δεν επιτρέπεται στους Μεγαλοπο-
λίτες να έχουν άλλες µορφές ενέργειας, παρά µόνο φυσικό
αέριο; Γιατί δεν αλλάζετε την υπουργική απόφαση; Δεν αλλάζετε
την υπουργική απόφαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ποια απόφαση; Ποιος το είπε αυτό;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Που δεν επιτρέπουν. 

Οι Μεγαλοπολίτες πρέπει να έχουν µόνο φυσικό αέριο µε
υπουργική, δική σας, απόφαση. Πώς γίνεται διαφορετικά και δί-
νετε τη δυνατότητα στο δίκτυο; Γι’ αυτό φτιάχνετε καθολικό δί-
κτυο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Κοιτάξτε, η τηλεθέρµανση λειτουργούσε και µπήκε και στο
ΕΣΠΑ, κύριε Υπουργέ και τη σταµατήσατε. Δεκαέξι εκατοµµύρια.
Τη σταµατήσατε. Δεν ξέρω γιατί το σταµατήσατε. Γιατί έπρεπε
να µπει ο εργολάβος. 

Δηλαδή η πρότασή µας για να πάει µέσα από την πέµπτη µο-
νάδα και να υπάρχει από εκεί τηλεθέρµανση, δεν ήταν εφικτή;
Βεβαίως ήταν εφικτή. Δεν το θέλαµε. Γιατί; Δεν τα είπα εγώ, τα
είπε ο περιφερειάρχης σας, κ. Νίκας. Είπε ότι τα συµφέροντα
συγκεκριµένων στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας -τα είπε ο Νίκας
αυτά, όχι εγώ- θέλουν να βάλουν το φυσικό αέριο για να το εκ-
µεταλλευτούν κάποιοι. Σας τα έχω φέρει και σας τα έχω δώσει
σε γραπτά που τα έχει πει αυτά ο περιφερειάρχης σας. Και µά-
λιστα υπήρχε θέµα να µην τα δώσει µέσω του ΕΣΠΑ και αλλάξατε
τον νόµο για να µπορέσει να τα πάρει αντί να πάνε από το ΠΕΠ
κεντρικά τα χρήµατα. Τώρα δεν τα ξέρουµε αυτά;

Λέτε τα δίκτυα να υποδεχτούν άλλα καύσιµα. Εγώ δεν είµαι ει-
δικός, εγώ είµαι ειλικρινής άνθρωπος. Έχουµε όµως ανθρώπους,
όπως τον κ. Δούκα για να µπορέσουµε να το αξιολογήσουµε
αυτό που λέτε και να µπορέσω να σας απαντήσω. Εδώ θα είµα-
στε. Έτσι κι αλλιώς όπως λέτε δεν θα έχουµε εκλογές. 

Αλλά θέλω να σας ρωτήσω το εξής, που δεν µου απαντήσατε.
Τα λεφτά αυτά που από δω και πέρα πρέπει να δίνουµε σε ποια
κατεύθυνση πρέπει να είναι; Των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας,
να φτιάξουµε φωτοβολταϊκά στις στέγες ή να µπορέσουν να µην
φύγει ο κόσµος από τη Μεγαλόπολη, να τους δώσουµε ένα κίνη-
τρο για να µπορέσουν να φτιάξουν τις επιχειρήσεις τους εκεί;
Γιατί µε τον τρόπο που έχετε κάνει τη φάση της χρηµατοδότησης
για την απολιγνιτοποίηση δεν θα φτιαχτεί ούτε µία επιχείρηση
στη Μεγαλόπολη, σας το λέω να το ξέρετε. Δεν θα φτιαχτεί ούτε
µία, γιατί δεν έχετε βάλει κριτήρια να δοθούν κάποια χρήµατα
στη Μεγαλόπολη. Τους έχετε βάλει όλους και έτσι στο τέλος η
Μεγαλόπολη δεν θα έχει ούτε µία επένδυση. 

Άρα θέλω να σας πω αυτό θα κάνουµε εµείς; Με αυτόν τον
τρόπο θέλετε να λειτουργήσετε, κύριε Υπουργέ; Πώς θα προχω-
ρήσουµε; Δεν είναι προτιµότερο τα χρήµατα αυτά να τα βάλουµε
στην ηλιακή ενέργεια;

Σας ευχαριστώ. 

19868 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Υπουρ-
γέ. 

Και µια και είστε στη Βουλή, σας λέω κι εγώ ένα πρόβληµα που
προκύπτει στα µεγάλα αστικά κέντρα, στις πολυκατοικίες που
έχουν κάνει τη µετατροπή στους καυστήρες και έχουν φυσικό
αέριο. 

Τι θα γίνει µε τις πολυκατοικίες; Θα συµπεριληφθούν στην ορι-
ζόντια επιδότηση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να ξεκαθαρίσω αυτό το οποίο ρωτάτε, κύριε Πρό-
εδρε, επειδή πραγµατικά η πλειοψηφία των νοικοκυριών δεν µπο-
ρεί να αλλάξει καύσιµο από τη µια µέρα στην άλλη. Παράδειγµα,
οι κεντρικές θερµάστρες που χρησιµοποιούν φυσικό αέριο,
έχουν καταστρέψει τις κάθετες εγκαταστάσεις, τις κάθετες σω-
ληνώσεις. Να το πω πιο σωστά. Αυτό συµβαίνει όταν έχουµε
βάλει ατοµικό καυστήρα στο µπαλκόνι και τις έχουν µετατρέψει
σε οριζόντιες. Εκεί δεν µπορεί να γίνει µετατροπή.

Επίσης, στις κεντρικές θερµάνσεις, που έχουν τις κάθετες σω-
ληνώσεις, για να το πω πιο σωστά, εκεί δεν είναι εύκολο, µπορεί
να µην υπάρχει δεξαµενή πετρελαίου, άρα µπορεί να µην µπο-
ρούν όλοι να υποκαταστήσουν το φυσικό αέριο για το σύντοµο
χρονικό διάστηµα ή για τον έναν ή τον επόµενο χειµώνα που µπο-
ρεί να χρειαστεί. 

Γι’ αυτό και εµείς ήρθαµε ως Κυβέρνηση και επιδοτούµε την
κατανάλωση φυσικού αερίου οριζόντια για όλα τα νοικοκυριά µε
90 ευρώ, όπως ανακοινώσαµε, τη θερµική MWh, µε τρόπο ώστε
τελικά να περιορίσουµε σχεδόν κατά 40% - 45% έως και 50% την
τιµή του φυσικού αερίου, που θα φτάσει στον καταναλωτή, σε
σχέση µε αυτό που θα ήταν, αν δεν υπήρχε η επιδότηση. 

Άρα φυσικά και η προτεραιότητά µας είναι τα νοικοκυριά
φέτος να µπορέσουν και αυτά τα οποία είναι µε φυσικό αέριο να
έχουν προσιτές τιµές, ώστε να ζεστάνουν τα σπίτια τους. 

Από κει και πέρα, επαναλαµβάνω, εµείς προωθούµε τα φωτο-
βολταϊκά στη στέγη µέσα από ένα γιγαντιαίο πρόγραµµα εγκα-
τάστασης διακοσίων χιλιάδων φωτοβολταϊκών που ανακοίνωσε
ο Κυριάκος Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Δεν
το έκανε η προηγούµενη κυβέρνηση, δεν το έκανε η προπρο-
ηγούµενη κυβέρνηση, το κάνει η σηµερινή Κυβέρνηση. 

Ένα πρόγραµµα µε το οποίο δώσαµε τη δυνατότητα στον
ΔΕΔΔΗΕ ακόµη και σε κορεσµένα δίκτυα να µπορέσει να δώσει
ενεργειακό χώρο, ώστε τα νοικοκυριά, οι επαγγελµατίες, αλλά
και οι αγρότες, να µπορούν να κατασκευάσουν έως δέκα KW φω-
τοβολταϊκά στη στέγη ή στο οικόπεδό τους και µε αυτόν τον
τρόπο να συµψηφίσουν την ενέργεια που καταναλώνουν µε την
ενέργεια που παράγουν από τον ήλιο. 

Αυτό το πρόγραµµα έχει ήδη ανακοινωθεί. Αυτό το πρόγραµµα
θα λειτουργήσει µέσα από µια ηλεκτρονική πλατφόρµα που ήδη
ο ΔΕΔΔΗΕ έχει δουλέψει και ήδη έχει αναρτήσει, έχει βγάλει
στον «αέρα». Θα υπάρχει επιδότηση γι’ αυτό το πρόγραµµα και
ένα επιπλέον κίνητρο για να µπορέσουν πραγµατικά τα νοικοκυ-
ριά, αυτοί που θέλουν, να αντικαταστήσουν ή να συµψηφίσουν
την ηλεκτρική ενέργεια και να την χρησιµοποιούν και για θέρ-
µανση και να την παράγουν άρα, να είναι αυτόνοµοι και ανεξάρ-
τητοι ενεργειακά σε έναν µεγάλο βαθµό. 

Αλλά πάµε στο προκείµενο, στη Μεγαλόπολη. Πώς λειτουργεί
η τηλεθέρµανση; Με τι καύσιµο λειτουργεί; Γνωρίζετε;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Τώρα ή πριν;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Τώρα. Αυτή η συµφωνία που είχε µε τη ΔΕΗ για δύο
χρόνια.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εσείς την κάνατε αυτή τη συµφωνία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ξέρετε µε τι καύσιµο λειτουργεί;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μα, εσείς την κάνατε τη συµφωνία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Με τι λειτουργεί;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εσείς την κάνατε αυτή τη συµφωνία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Εγώ ρωτάω κάτι και δεν µου απαντάτε, επειδή δεν
γνωρίζετε προφανώς. Η τηλεθέρµανση αυτή τη στιγµή µε τι καύ-
σιµο δουλεύει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα µην κάνετε αν-
τιδεοντολογικά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Η τηλεθέρµανση λειτουργούσε εδώ και χρόνια µε λι-
γνίτη. Εσείς την…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Επειδή δεν γνωρίζετε, να σας πω λοιπόν…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εσείς την κάνατε τη συµφωνία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Με τι καύσιµο δούλευε πριν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κωνσταντινό-
πουλε, είστε και Αντιπρόεδρος!

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μα, µε ρωτάει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα είναι αυτό δια-
δικασία;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Άρα δεν γνωρίζετε ούτε µε τι καύσιµο…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Εγώ σας λέω…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μπορείτε να µου πείτε µε τι καύσιµο δούλευε πριν
επί δικών σας κυβερνήσεων; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Με κοροϊδεύετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν το γνωρίζετε. Δεν απαντάτε, επειδή δεν γνωρί-
ζετε. Το καταλαβαίνω αυτό. Θα σας πω ότι η τηλεθέρµανση δου-
λεύει µε LPG αυτή τη στιγµή. Άρα µε ένα προϊόν ορυκτού
καυσίµου που είναι…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): …(Δεν ακούστηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δηλαδή µε πετρογκάζ, µε γκάζι λειτουργεί η τηλε-
θέρµανση.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Τώρα λειτουργεί µε γκάζι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε λιγάκι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τώρα, κύριε Κων-
σταντινόπουλε, συγγνώµη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Για ποιον λόγο λειτουργεί µε αυτό το καύσιµο; Γνω-
ρίζετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην κάνετε κι εσείς
ερώτηση στον κ. Κωνσταντινόπουλο. Απάντηση δώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Οι τηλεθερµάνσεις λοιπόν δούλευαν, όταν δούλευαν
τα λιγνιτικά εργοστάσια που παρήγαγαν ζεστό νερό, όπως δου-
λεύουν στη δυτική Μακεδονία. Και τότε υπήρχε νόηµα να γίνουν
τηλεθερµάνσεις φυσικά, γιατί τότε χρησιµοποιούσαµε το ζεστό
νερό από τη θερµότητα η οποία εκλυόταν και έφευγε -την πετά-
γαµε στο περιβάλλον-, για να θερµαίνουµε τα σπίτια, να θερµαί-
νουµε οικισµούς και άρα υπήρχε πολύ µεγάλο νόηµα, διότι ήταν
ένα αγαθό το οποίο βοηθούσε την κοινωνία.

Αυτή τη στιγµή, σας επαναλαµβάνω -και δεν θέλετε να κατα-
λάβετε- ότι τα λιγνιτικά κατ’ αρχάς έχουν κλείσει γιατί κάποια
έχουν «γεράσει» -και στη Μεγαλόπολη, όπως γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά- και χρειάζονται εκατοµµύρια ευρώ για να µπορέσουν
να εκσυγχρονιστούν και να συνεχίσουν και δεύτερον, µε τον
φόρο άνθρακα που έχει βάλει η Ευρώπη, αυτά µετά το 2025 και
το 2028 θα είναι µη οικονοµικά.

Άρα εκ των πραγµάτων, εσείς λέτε να µείνουµε σε κάτι το
οποίο έχει τέλος, είναι βραχυπρόθεσµο, γιατί τελειώνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Εµείς ερχόµαστε ως Κυβέρνηση και κάνουµε το
εξής.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Κύριε Υπουργέ, η πέµπτη µονάδα δεν έχει φυσικό
αέριο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μην φωνάζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μα, τι είναι αυτό
τώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε λίγο για να µάθετε κάποια πράγµατα, γιατί
είπατε ότι δεν είστε ειδικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, κλείστε όµως κι
εσείς, κύριε Υπουργέ, γιατί έχει έρθει ζωηρός σήµερα ο Οδυσ-
σέας. Δεν ξέρω τι έχει συµβεί.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μα, η πέµπτη µονάδα έχει φυσικό αέριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήρεµα, ήρεµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Άρα αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει καµµία απόφαση
της Κυβέρνησης που να υποχρεώνει τον πολίτη να χρησιµοποι-
ήσει φυσικό αέριο. Αυτό που είπατε ήταν άτοπο, άκαιρο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Συγγνώµη, η πέµπτη µονάδα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επαναλαµβάνω, επειδή το αναφέρατε στην οµιλία
σας, δεν υπάρχει καµµία υπουργική απόφαση που να υποχρεώ-
νει κάποιον πολίτη να συνδεθεί µε το φυσικό αέριο. Αυτό είναι
µια επιλογή που έχει ο Έλληνας πολίτης, εφόσον δει τα στοιχεία
και εφόσον τον συµφέρει. 

Από κει και πέρα, εµείς βοηθάµε τους πολίτες και έχουµε ένα
πρόγραµµα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών στις στέγες. Εµείς
προσπαθούµε και επιδοτούµε την ηλεκτρική ενέργεια που θα
χρησιµοποιήσουν τα νοικοκυριά και τον χειµώνα, πολλά από
αυτά για να θερµάνουν τα σπίτια τους. Ένα σχεδόν στα δύο νοι-
κοκυριά χρησιµοποιούν ηλεκτρική ενέργεια για να θερµάνει το
σπίτι του.

Εµείς θα στηρίξουµε και τα νοικοκυριά τα οποία είναι συνδε-
δεµένα µε φυσικό αέριο, ένα καύσιµο το οποίο πριν από την
ενεργειακή κρίση και πιθανότατα µετά την ενεργειακή κρίση,
ήταν πολύ πιο ανταγωνιστικό, πολύ πιο φθηνό από ό,τι το πετρέ-
λαιο και το ίδιο καθαρό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Υπουρ-
γέ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Όλα αυτά που σας είπα µε τη σειρά έχουν δώσει τη δυνατό-
τητα µε την ενίσχυση και την υποστήριξη της Κυβέρνησης στα
νοικοκυριά που µπορούν να επιλέξουν το καύσιµο που αυτά θέ-
λουν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πάµε στην τρίτη ερώ-

τηση. Είναι η δεύτερη µε αριθµό 1034/20-9-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Βοιωτίας του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Διαχείριση των απορριµµάτων της
περιοχής ευθύνης του Περιφερειακού Φορέα Διαχείρισης Στε-
ρεών Αποβλήτων (ΦΟΔΣΑ) Στερεάς Ελλάδας Α.Ε. - Λειτουργία
του Χώρου Υγειονοµικής Ταφής Απορριµµάτων (ΧΥΤΑ) Θήβας».

Κύριε Μουλκιώτη, γίνεται το «σώσε» εκεί έχω µάθει. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τουλάχιστον, κύριε Πρόεδρε, δυ-

στυχώς.
Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είχε δηµοσιοποιηθεί ένα δελτίο Τύπου στις 13

Σεπτεµβρίου, ύστερα από συνεδρίαση του δηµοτικού συµβου-
λίου της Θήβας, Αλιάρτου - Θεσπιέων, Τανάγρας και Λοκρών για
τη διαχείριση των απορριµµάτων όπου αναφερόταν ότι η διαχεί-
ριση απορριµµάτων γίνεται σύµφωνα µε τον νόµο και µε την ευ-
θύνη του Φορέα Διαχείρισης Απορριµµάτων Στερεάς Ελλάδας,
ενός µοναδικού φορέα που έχει και τη φήµη της µοναδικότητας

και της τεχνογνωσίας σε όλη τη χώρα. 
Ενώ λοιπόν αυτοί οι δήµοι εξυπηρετούνται µια χαρά, ξαφνικά

µπαίνει ένα ζήτηµα σε σχέση µε γειτονικούς δήµους της περιο-
χής της νότιας Εύβοιας, οι οποίοι µετά το κλείσιµο του ΧΥΤΑ της
Χαλκίδας-έτσι λέει το δελτίο Τύπου-, ήθελαν να µεταφέρουν τα
απορρίµµατά τους στον ΧΥΤΑ της Θήβας. 

Ξέρετε ότι -έχουν γίνει γνωστά τα στοιχεία, έχουν κατατεθεί
στο Υπουργείο σας- ο ΧΥΤΑ της Θήβας έχει περιορισµένη δυνα-
τότητα εφεξής, όπως είναι σήµερα, και αυτή η δυνατότητα ανα-
φέρεται σε χρονικό ορίζοντα έως και εννέα µήνες. 

Μολονότι έχουν λάβει χώρα αυτά, λέγεται ότι υπήρχε ενθαρ-
ρυντική εισήγηση και υπόδειξη να ζητήσουν οι δήµοι αυτοί της
νότιας Εύβοιας από πλευράς του Υπουργείου να µεταφερθούν
τα απορρίµµατά τους στο ΧΥΤΑ Θήβας. 

Είχε κατατεθεί και ερώτησή µου, πριν την επίκαιρη, στις 14 Σε-
πτεµβρίου του 2022. Εσείς, κύριε Υπουργέ, στις 22 Σεπτεµβρίου
εκδώσατε απόφαση, µε την οποία αποφασίζετε εκτός από τον
ΦΟΔΣΑ και δεν λάβατε γνώση για τίποτε άλλο, αλλά λάβατε υπ’
όψιν κάποια αιτήµατα δήµων Χαλκίδας και έτσι εκδώσατε µια
απόφαση που λέτε να µεταφερθούν στον ΧΥΤΑ Θήβας. 

Κι εδώ τίθενται συγκεκριµένα ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ, τα
οποία αναφέρονται στην επίκαιρη ερώτηση. 

Γνωρίζετε τον συγκεκριµένο και πεπερασµένο χρονικό ορί-
ζοντα του ΧΥΤΑ Θήβας των εννέα µηνών και πώς αποφασίσατε,
µολονότι το γνωρίζετε, να µεταφερθούν τα απορρίµµατα αυτών
των τριών δήµων προς τον ΧΥΤΑ Θήβας που έτσι περιορίζει και
τη χρονική διάρκεια να υποδέχεται απορρίµµατα έως τα Χριστού-
γεννα, άντε και έναν µήνα παραπάνω; Το ένα ζήτηµα είναι αυτό.

Το δεύτερο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής. Υπάρχουν
µελέτες εδώ και καιρό, εδώ και δύο χρόνια, προς το Υπουργείο
σας, όπως και ΑΕΠΟ προς το Υπουργείο σας για το τρίτο κύτ-
ταρο από τον ΦΟΔΣΑ. Γιατί αυτά δεν έχουν υλοποιηθεί και πότε
σκοπεύετε να τα υλοποιήσετε, µε δεδοµένο ότι γνωρίζετε το πε-
περασµένο και το προβληµατικό όλων αυτών των στοιχείων;

Και µην µου πείτε, κύριε Υπουργέ -και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε-, ότι έχετε αρµοδιότητα, γιατί δεν έχετε καµµία αρµο-
διότητα σύµφωνα µε τον νόµο 4555, κύριε Υπουργέ. Και αν επι-
καλεστείτε το άρθρο 55, το οποίο επικαλείστε πράγµατι, δεν
καταλάβαµε, πού το βρήκατε αυτό; Πού βρήκατε τις απρόβλε-
πτες συνθήκες, αφού τις γνωρίζετε εδώ και πάρα πολύ καιρό;

Και δεν µπορείτε, κύριε Σκρέκα, να µου πείτε ότι ήρθε ξαφνικά.
Το γνώριζε το Υπουργείο εδώ και µήνες και κώφευε ή έκανε
άλλες διαδικασίες. Και επίσης, µην µου πείτε ότι υπάρχουν άλλοι
λόγοι προσβασιµότητας ίσως για τον ΧΥΤΑ Ιστιαίας. Σαράντα
τόνοι από κάθε φορτηγό αυτοκίνητο µεταφέρονται καθηµερινά!
Απόλυτη προσβασιµότητα! Απόλυτη, χωρίς κανένα πρόβληµα.

Και καταλήγοντας, ισχύει ίσως το παρασκήνιο ότι εκδόθηκε
αυτή η απόφαση µε διάφορα δηµοσιεύµατα πολιτικών παραγόν-
των, Βουλευτών και Υπουργών της Εύβοιας, οι οποίοι πανηγύρι-
ζαν και πριν την έκδοση της απόφασης ότι θα το λύσουµε το
θέµα µε τον κ. Σκρέκα και µετά την έκδοση της απόφασης. Θα
το καταθέσω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Απ’ ό,τι κατάλαβα, εσείς δεν έχετε πρόβληµα να
βοηθήσει ο ένας δήµος τον άλλο. Είναι στην ίδια περιφέρεια του
ΦΟΔΣΑ. Είναι στην ίδια περιοχή ευθύνης του ενός ΦΟΔΣΑ, όπως
γνωρίζετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θέλετε να µε αφήσετε να µιλήσω; Εγώ θα σας απαν-
τήσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ακούστε τον, κύριε
Μουλκιώτη. Σας άκουσε χωρίς να µιλάει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
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Ενέργειας): Για να καταλάβω, εσάς ο προβληµατισµός σας είναι
για ποιον λόγο βοηθούµε κάποιες περιοχές που έχουν φτάσει σε
ένα ακραίο σηµείο για βραχυπρόθεσµη περίοδο για τη µεταφορά
έξι χιλιάδων τόνων µόνο στον εγγύτερο ΧΥΤΑ Θηβών ή το πρό-
βληµά σας είναι ότι δεν θέλετε καθόλου να βοηθήσουµε αυτές
τις περιοχές; Δηλαδή, τι φοβάστε; Διαφωνείτε µε τη δυνατότητα
να βοηθήσει ο ένας δήµος τον άλλο, γιατί πιστεύετε ότι αυτό θα
µειώσει τη δυνατότητα υποδοχής απορριµµάτων στον ΧΥΤΑ
Θηβών για να εξυπηρετήσει τους δήµους που ήδη εξυπηρετεί;

Εγώ θα σας πω ότι εµείς ήδη προχωρούµε, όπως γνωρίζετε,
στην επέκταση του ΧΥΤΑ Θηβών, ενώ δεν παραλάβαµε τίποτα
από την προηγούµενη κυβέρνηση, και κάνουµε σοβαρές προ-
σπάθειες να επιταχύνουµε αυτό το έργο. Εκείνο το οποίο δώ-
σαµε τη δυνατότητα να πραγµατοποιηθεί, µέσα από την υπουρ-
γική απόφαση που εξέδωσα, είναι να µεταφερθούν συγκεκριµένα
-όχι επ’ αόριστο, όχι επ’ άπειρο- έξι χιλιάδες ονοµαστικά τόνοι
από της νότιας Εύβοιας. Όχι της Χαλκίδας, που είπατε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Νότια Εύβοια είπα, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Στην ερώτησή σας λέτε «Χαλκίδας». 
Δώσαµε, λοιπόν, τη δυνατότητα να µεταφερθούν από δήµους

της νότιας Εύβοιας στης Θήβας, επειδή είναι ο εγγύτερος ΧΥΤΑ. 
Θα σας πω ένα άλλο παράδειγµα, για να δείτε πώς αντιµετω-

πίζουν κάποιοι άλλοι αυτή την ανάγκη που έχουν κάποιοι δήµοι
στη χώρα µας. Είκοσι χιλιάδες και πλέον τόνοι από τη Χαλκίδα
θα µεταφερθούν στον ΧΥΤΑ στα Τρίκαλα, στον τόπο τον δικό
µου, εκεί που εκλέγοµαι εγώ. Εκεί ο δήµαρχος δεν έχει πρό-
βληµα να βοηθήσει την Δήµαρχο Χαλκίδας µέχρι να ολοκληρω-
θούν οι χώροι υποδοχής των απορριµµάτων στους χώρους που
πρέπει να πάνε στη Χαλκίδα και τη νότια Εύβοια. Εσείς έχετε
πρόβληµα για έξι χιλιάδες µόνο τόνους για τους οποίους δίνουµε
τη δυνατότητα να βοηθήσουµε εκείνες τις περιοχές. 

Εγώ θα σας πω, λοιπόν, πρώτον, πως ό,τι έχουµε κάνει προ-
βλέπεται από τον νόµο. Εκείνο το οποίο κάναµε είναι να δώσουµε
τη δυνατότητα -επιτρέπουµε- να γίνει η µεταφορά. Εγώ θα έλεγα
ότι υπάρχει µία λογική και µία οπτική αλληλεγγύης µεταξύ των
δήµων. Κανονικά θα πρέπει να το λύσουν µόνοι τους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Για παρεµβαίνετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν θα έπρεπε αυτά τα προβλήµατα να φτάνουν
στην κεντρική κυβέρνηση. Γιατί τόσα χρόνια ο ΦΟΔΣΑ τόσα χρό-
νια δεν έχει κάνει αυτό που έπρεπε να κάνει για να µην έχουµε
αυτά τα προβλήµατα; Αυτή είναι µια άλλη ερώτηση που πρέπει
να απαντηθεί. Όµως, είµαστε σε µια στιγµή που θα δηµιουργηθεί
µια κρίση στις τοπικές κοινωνίες. Τι θα γίνουν τα απορρίµµατα;
Θα µείνουν στους δρόµους; Θα γίνουν «βουνά»; Αφού έχουµε τη
δυνατότητα για µόνο έξι χιλιάδες τόνους. 

Από την άλλη, επιταχύνουµε την έκδοση της ΑΕΠΟ για την
επέκταση του κυττάρου στη Θήβα. Γνωρίζετε ότι υπάρχουν και
αρνητικές γνωµοδοτήσεις. Γνωρίζετε ότι κάνουµε σοβαρές προ-
σπάθειες για να µπορέσουµε να απαντήσουµε σε αυτές τις αρ-
νητικές γνωµοδοτήσεις. 

Και βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι η ίδια η αναθέτουσα αρχή
και η αρχή υλοποίησης µόλις το καλοκαίρι, στις 29-8-2022, δη-
λαδή τώρα τον Αύγουστο, κατέθεσε συµπληρωµατικό τεύχος,
προκειµένου να γνωµοδοτήσει το δασαρχείο Θηβών. Βεβαίως,
αυτή η γνώµη είναι σηµαντική για να εκδοθεί η απόφαση έγκρι-
σης περιβαλλοντικών όρων από τη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής
Αδειοδότησης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.
Και θα γίνει αυτό και θα βοηθήσουµε και έχουµε ενταγµένο το
έργο ώστε να προχωρήσει πάρα πολύ γρήγορα. 

Δεν χρειάζεται να σηκώνουµε υψηλούς τόνους, γιατί όλοι θέ-
λουµε να βοηθάµε τον τόπο µας. Δεν σηµαίνει ότι και ο διπλανός
τόπος δεν είναι τόπος µας. Αυτό θέλω να σας πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Πάντως, εις επιβεβαίωση, κύριε Μουλκιώτη, επειδή παραθε-
ρίζω στη νότια Εύβοια, υπάρχει θέµα οξύ για τα σκουπίδια στη
νότια Εύβοια. Άρα δεν χάλασε ο κόσµος και για µια συνεργασία. 

Κύριε Μουλκιώτη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή βάζετε το

ζήτηµα -σωστά το βάζετε-, είναι γνωστό το πρόβληµα και η αλ-
ληλεγγύη που επαίρεται ο κύριος Υπουργός υπάρχει. 

Κύριε Υπουργέ, όµως, κατά τρόπο -θα µου επιτρέψετε- πολι-
τικά αυταρχικό -και αλαζονικό να το πω;- δεν δεχτήκατε να συ-
νεργαστείτε µε τον ΦΟΔΣΑ και να συνεννοηθείτε για το πώς µπο-
ρεί να γίνει µια διαδικασία. Αποφασίζετε µόνος σας και εκδίδετε
απόφαση -το συνοµολογείτε στην απόφαση σας- που καµµία
σχέση δεν έχει µε τον ΦΟΔΣΑ. 

Γιατί, κύριε Υπουργέ; Γιατί συνεργαζόσαστε και βγαίνετε φω-
τογραφίες µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας της Εύ-
βοιας και όχι µε της Βοιωτίας ή µε της Φθιώτιδας; Γιατί έγιναν
όλα αυτά τα παρασκήνια; Αν είναι να γίνει µια πραγµατική συνερ-
γασία, να γίνει. 

Τι λέει, κύριε Υπουργέ, ο ΦΟΔΣΑ; Λέει να µην πάνε στη Θήβα
τα σκουπίδια; Όχι. Λέει, κύριε Πρόεδρε, να γίνει διανοµή. Γιατί ο
ΦΟΔΣΑ έχει έναν περιφερειακό σχεδιασµό. Όταν ο Υπουργός
αµφισβητεί και αγνοεί αυτόν τον περιφερειακό σχεδιασµό, δεν
µπορούµε να ανεχθούµε αυτά που λέει. 

Όταν υπάρχει το δεδοµένο ότι είναι υπό κορεσµό ο ΦΟΔΣΑ
της Θήβας, κύριε Υπουργέ, πώς θα δεχθεί απορρίµµατα; Και
αφού είναι γνωστό ότι υπάρχουν δυνατοί τόποι, η Άµφισσα και η
Ιστιαία, που είναι καινούργιοι και µπορούν να υποδεχθούν εκα-
τοντάδες τόνους, γιατί να µην γίνει εκεί η υποδοχή; Γιατί δηλαδή
το πρόβληµα που έχει η νότια Εύβοια να δηµιουργηθεί και στον
ΧΥΤΑ της Θήβας τώρα που είναι υπό κορεσµό εννέα µήνες; 

Το ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Το ξέρετε, γιατί σας έχω δώσει κα-
ταστάσεις. Εκτός αν αµφισβητείτε και αυτό. Έτσι πληροφορού-
µαστε. Εννέα µήνες και κλείνει. Μετά τους εννέα µήνες τι θα
κάνετε, κύριε Υπουργέ; Πού θα πάνε τα σκουπίδια; Τελειώσαµε!
Και τώρα µε τη νότια Εύβοια είναι σε έξι µήνες. Πώς θα κινηθείτε; 

Να πω και κάτι ακόµη; Μήπως οι υπηρεσίες σας αδρανούν
λίγο; Μήπως γιατί έχετε δεδοµένα στοιχεία από τον Γενάρη µήνα
για την έγκριση µελετών; Σας έκανα υπενθύµιση τον Μάιο µήνα,
σας έκανα νέα υπενθύµιση τον Απρίλη µήνα. Τρεις υπενθυµίσεις! 

Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά τα έγγραφα, κύριε Πρόεδρε,
τα οποία αφορούν αυτή τη διαδικασία. Και οι υπηρεσίες κω-
φεύουν, ούτε καν απαντούσαν, ενώ λέει ο νόµος ότι εντός δέκα
ηµερών πρέπει να δώσουν στοιχεία, προκειµένου να προχωρήσει
ο φάκελος. Αυτά είναι θέµατα τα οποία τα κρύβει ο κύριος
Υπουργός, γι’ αυτό φτάσαµε σε αυτό το σηµείο. Ήταν γνωστό
το πρόβληµα, δεν ήταν απρόβλεπτη συνθήκη. 

Και ερωτώ. Με ποιο δικαίωµα το ονοµάζετε «απρόβλεπτη συν-
θήκη», µολονότι είναι γνωστό το πρόβληµα; 

Άρα η απόφασή σας, κύριε Υπουργέ, πάσχει νοµικά από κάθε
περίπτωση. Αλλά, το θέµα δεν είναι αυτό. Το θέµα είναι να βρείτε
λύσεις. Και οι λύσεις δεν βρίσκονται µε αυτόν τον τρόπο που
εσείς αποφασίσατε. Οι λύσεις βρίσκονται µε συνεννόηση. 

Και ερωτάστε. Γιατί τον ΦΟΔΣΑ δεν τον ρωτήσατε ή δεν κά-
νατε κάποια συνεργασία, προκειµένου να δείτε πώς θα κινηθεί η
όλη διαδικασία; 

Κύριε Πρόεδρε, ο ΦΟΔΣΑ έχει οµόφωνη απόφαση. Ο ΦΟΔΣΑ
είναι πολυτασικός, είναι από όλη την Στερεά Ελλάδα. Όχι µόνο
από τη Θήβα, από όλη τη Στερεά Ελλάδα. Και δεν δέχεται την
απόφαση του κυρίου Υπουργού µε συγκεκριµένη πολυσέλιδη αι-
τιολογία. Την ξέρει ο κύριος Υπουργός. 

Να πω και κάτι ακόµα και να τελειώσω; Χθες σε συνέντευξή
του ο πρώην συνάδελφός σας, ο κ. Μαρκόπουλος, αιτιολογη-
µένα αναφέρθηκε και µε συγκεκριµένα στοιχεία για ποιον λόγο
πρέπει να υπάρχει ορθολογική διαχείριση των απορριµµάτων και
όχι αυταρχική. Ή να µην πάνε στο σπίτι µας ή να πάνε στον γεί-
τονα. Γιατί αυτό γίνεται σήµερα. 

Ο κύριος Πρόεδρος έβαλε ένα ζήτηµα, το οποίο, κύριε Πρό-
εδρε, σωστά το βάζετε. Θα σας πω, λοιπόν, ότι ο Φορέας Διαχεί-
ρισης Απορριµµάτων Στερεάς Ελλάδας για αυτά τα απορρίµ-
µατα λέει συγκεκριµένα: «Θα πάνε στην Ιστιαία το 50%. Στην Άµ-
φισσα το 50%. Στη Θήβα θα πάνε των ιδιωτών τα απορρίµµατα,
τα οποία υπάρχουν γιατί κλείνει ο ΧΥΤΑ της Χαλκίδας». Δεν λέει
ότι «όχι, να µην πάνε». Να πάνε, αλλά να υπάρχει η λογική να µην
έχουµε κορεσµό αυτού του ΧΥΤΑ στη Θήβα, όπου τελειώσαµε
και θα έχουµε πλήρες αδιέξοδο. 

Και να λάβουµε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχουν και κά-
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ποιοι περιορισµοί. Τους ξέρετε καλύτερα εσείς από εµένα. Είναι
οι περιορισµοί της Υλίκης. Είναι η διάταξη Α5 του 1983. Την ξέ-
ρετε. Φαντάζεστε αν έχουµε κορεσµό του ΧΥΤΑ της Θήβας, τι θα
γίνει στη συνέχεια µε αυτές τις συνθήκες που επικρατούν από
άποψη υγείας; 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά όλα αυτά τα έγγραφα. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Μουλκιώτης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλήγω. 
Κύριε Υπουργέ, µην δηµοσιεύετε στο ΦΕΚ -δεν έχει δηµοσιευ-

τεί τουλάχιστον µέχρι τώρα- την απόφασή σας. Μην τη δηµοσι-
εύετε. Καλέστε τον ΦΟΔΣΑ, συνεργαστείτε. Αυτό µας ενδιαφέ-
ρει, και τον κύριο Πρόεδρο και εµάς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουλκιώτη,
έγινε κατανοητό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απ’ ό,τι έµαθα, το

Σαββατοκύριακο έγινε συνάντηση µεταξύ τους και κάτι αποφά-
σισαν. Κανείς δεν θέλει τα σκουπίδια του άλλου. Μετά από εννέα
µήνες ο ΦΟΔΣΑ της Θήβας θέλω να δω τι θα κάνει. Θα παρακα-
λάει άλλους ΦΟΔΣΑ. Θέλει να του πουν «όχι»; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Γι’ αυτό ζητάει από τον Υπουργό
να προχωρήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, για να γνωρίζετε τι παραλάβαµε. 

Όταν παραλάβαµε το 2019 τη διακυβέρνηση…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Τρία χρόνια κυβερνάτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ακούστε. Θα δείτε τι έχουµε κάνει αυτά τα χρόνια.
Αυτό προσπαθώ να σας πω, αλλά δεν θέλετε να ακούσετε. 

Είχαµε τρεις µονάδες επεξεργασίας απορριµµάτων να λει-
τουργούν. Σήµερα λειτουργούν έξι. Σήµερα δεκαπέντε είναι υπό
κατασκευή, όταν παραλάβαµε πέντε υπό κατασκευή. Και βρί-
σκονται σε δηµοπρασία είκοσι πέντε µονάδες επεξεργασίας
απορριµµάτων στην Ελλάδα. Έχει γίνει µια τεράστια προσπάθεια
να τακτοποιήσουµε το τεράστιο αυτό πρόβληµα της διαχείρισης
των απορριµµάτων στη χώρα µας. Γιατί η πραγµατικότητα είναι
ότι τα προηγούµενα πέντε χρόνια δεν είχε γίνει σχεδόν τίποτα,
αλλά και γενικά έχουµε ολιγωρήσει ως πολιτεία κατά τις προ-
ηγούµενες δεκαετίες σε ό,τι αφορά τη διαχείριση απορριµµάτων. 

Επαναλαµβάνω, ότι κι εγώ είµαι, όπως εσείς, Βουλευτής περι-
φέρειας, επαρχίας. Εκλέγοµαι στα Τρίκαλα. Ο δικός µας δήµαρ-
χος δέχτηκε να παραλάβει είκοσι χιλιάδες τόνους και πλέον από
τη Χαλκίδα για να βοηθήσει µέχρι να ολοκληρωθεί το κύτταρο
και να τακτοποιήσουµε, να διαχειριζόµαστε τα απορρίµµατα της
Χαλκίδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Δεν είναι υπό κορεσµό όµως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Το πρόβληµά σας είναι η µεταφορά ή ο χώρος; Γιατί
άµα είναι ο χώρος…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ο κορεσµός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Σας λέω για τον κορεσµό ότι δεν υπάρχει πρόβληµα. Δεν αλ-

λάζει σηµαντικά η χωρητικότητα. Ό,τι πρόβληµα είχε, έχει και
ό,τι πρόβληµα δεν είχε, δεν έχει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ο ΦΟΔΣΑ τα λέει αυτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Από κει και πέρα επαναλαµβάνω ότι γνωρίζετε ότι
το νέο κύτταρο θα ξεκινήσει πολύ γρήγορα να κατασκευάζεται
στη Θήβα, γνωρίζετε ότι κάνουµε τεράστιες προσπάθειες να επε-
κτείνουµε τον υφιστάµενο ΧΥΤΑ στην περιοχή που είναι. Και
απαντάµε σε αυτό που λέτε στους περιορισµούς της Υλίκης, το
οποίο εσείς το αναφέρετε. Εµείς απαντάµε ότι δεν υπάρχει κα-
νένας κίνδυνος. Γιατί γίνονται τα έργα µε τέτοιον τρόπο που φυ-
σικά µπορούν να υποδέχονται και κάνουµε έναν χώρο, σύγχρονο,
υποδοχής και διαχείρισης των απορριµµάτων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να προσέχετε τι λέτε γιατί αυτά που λέτε είναι επι-
κίνδυνα για τον τόπο σας! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Καθόλου επικίνδυνα. Καµµία ανα-
φορά δεν κάνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Από εκεί και πέρα, πρέπει να σας πω ότι υποβλήθη-
καν στο Υπουργείο Ανάπτυξης συµπληρωµατικά στοιχεία για την
επέκταση του ΧΥΤΑ Θηβών µόλις στις 22-9-2022, πριν µερικές
µέρες. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Από τον Γενάρη περίµενε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Επίσης, επειδή κατηγορείτε για ολιγωρία στην κεν-
τρική διοίκηση, σας είπα ότι ο αναθέτων φορέας υπέβαλε µόλις
στις 29-8-2022, δηλαδή πριν έναν µήνα, τον Αύγουστο, συµπλη-
ρωµατικά στοιχεία για να πάρει την απόφαση έγκρισης περιβαλ-
λοντικών όρων, να πάρει τη γνωµοδότηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Το να ρίχνετε το φταίξιµο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν γράφεται τίποτα.

Θα διαβάζει κανείς τα Πρακτικά και δεν θα καταλαβαίνει. Μη δια-
κόπτετε!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Το να µεταφέρετε ή να προσπαθείτε να µεταφέρετε
το πρόβληµα και την ευθύνη στην κεντρική διοίκηση δεν νοµίζω
ότι δίνει λύση τελικά στο πραγµατικό πρόβληµα, το οποίο είναι
πρόβληµα συνολικά που έχουµε στη χώρα, δηλαδή το πώς θα
διαχειριζόµαστε µε έναν τρόπο φιλικό προς το περιβάλλον, σύγ-
χρονο και βιώσιµο τα απορρίµµατά µας.

Επαναλαµβάνω τα νούµερα για να τα έχετε και για τα κατα-
γράψετε. Αυτή τη στιγµή λειτουργούν έξι µονάδες επεξεργασίας
απορριµµάτων από τρεις που παραλάβαµε. Τρεις λειτουργούσαν
τα προηγούµενα χρόνια, εµείς τις έχουµε διπλασιάσει. Είναι σε
κατασκευή δεκαπέντε από πέντε που παραλάβαµε πριν τρία χρό-
νια και είναι σε δηµοπράτηση είκοσι πέντε. Αυτό κάναµε εµείς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

τρίτη µε αριθµό 1040/23-9-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Γιατί το ΥΠΕΝ επι-
λέγει να µην ακολουθήσει ανταγωνιστικές διαδικασίες για την εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων στην περίπτωση της Κρή-
της;».

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 10 Αυγούστου, πριν από σαράντα οκτώ

µέρες, εξεδόθη το ΦΕΚ της υπουργικής απόφασης για τα µικρά
φωτοβολταϊκά πάρκα µικρής ισχύος σε κορεσµένα δίκτυα. Η εν
λόγω υπουργική απόφαση υλοποιεί, µεταξύ άλλων, τις προβλέ-
ψεις του άρθρου 132 του δικού σας νόµου, του ν.4819/2021 που
αποσκοπούσε ουσιαστικά στην απελευθέρωση επιπλέον, επιπρό-
σθετου ηλεκτρικού χώρου εν όψει της ηλεκτρικής διασύνδεσης
της Κρήτης, της µεγάλης όπως λέµε σύνδεσης στο νησί. 

Συγκεκριµένα, η παράγραφος γ’ του άρθρου 132 του ν.4819/
2021 προσδιόρισε ότι για την Κρήτη µέχρι την εξάντληση της
προβλεπόµενης ισχύος, τονίζουµε είναι τα 140 MW η προβλεπό-
µενη ισχύς, επιπρόσθετα για το νησί θα χορηγούνται προσφορές
σύνδεσης, όροι σύνδεσης µε το ηλεκτρικό δίκτυο του νησιού
µέσα από αιτήσεις που θα γίνονται δεκτές κατά τη σειρά υποβο-
λής. Αντιλαµβάνοµαι το first come - first served. Προφανώς είναι
σε αυτή τη λογική. 

Στην εν λόγω υπουργική απόφαση, λοιπόν, οι σχετικές προ-
σφορές σύνδεσης εκδίδονται κατά παρέκκλιση του ν.3468/2006
και της θεσµικής υποχρέωσης της χώρας το ύψος των τιµών
αποζηµίωσης των παραγωγών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας να
προσδιορίζονται µέσα από ανταγωνιστικές διαδικασίες για ώρι-
µες τεχνολογίες, όπως επί παραδείγµατι είναι τα φωτοβολταϊκά
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πάρκα. Άρα, λοιπόν, εδώ τίθεται ζήτηµα κατά πόσον εναρµονι-
ζόµαστε µε το εθνικό δίκαιο αλλά και µε το ευρωπαϊκό. Διότι οι
κατευθυντήριες γραµµές για τις κρατικές ενισχύσεις, όπως ξέ-
ρετε ο ν.4414/2016, που ενσωµατώνει στο εθνικό δίκαιο το κοι-
νοτικό, ουσιαστικά θεσµοθετεί τις διαδικασίες πλειστηριασµών
για τον προσδιορισµό των επενδύσεων.

Άρα, εν ολίγοις, γιατί δεν θέλω να καταχραστώ τον χρόνο, πε-
ριµένω την απάντησή σας επί των δύο ερωτηµάτων που εδρά-
ζονται ουσιαστικά σε δύο πυλώνες. Το πρώτο ερώτηµα είναι το
κριτήριο που θα επιλέγονται, κύριε Υπουργέ, οι επενδυτές που
θα λάβουν τελικά τη λειτουργική στήριξη για τα µικρά τους φω-
τοβολταϊκά πάρκα στην Κρήτη. Ποιο είναι το κριτήριο επιλογής
των, δεδοµένου ότι έχουµε λογική first come - first served. 

Και, δεύτερον, µε τι κριτήριο σκοπεύετε να προσδιορίσετε -
πολύ κρίσιµο αυτό και λόγω της πληθωριστικής κρίσης εδώ κι
έναν χρόνο- την κοινώς λεγόµενη ταρίφα, τις τιµές δηλαδή στις
προσφορές σύνδεσης των φωτοβολταϊκών πάρκων για το νησί
της Κρήτης, κατά τρόπο τέτοιον ώστε να επιτευχθεί το µέγιστο
δυνατό όφελος για τον καταναλωτή, αλλά κυρίως νοµίζω για την
εθνική οικονοµία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Έχετε απαντήσει ουσιαστικά στις ερωτήσεις σας. Θα είναι

χρονική η ιεράρχηση των αιτήσεων. Το είπατε εσείς «first come -
first served». Άρα έτσι θα επιλεχθούν και θα λάβουν την ταρίφα
που λαµβάνουν σήµερα οι πολύ µικροί σε φωτοβολταϊκά και στην
ηπειρωτική Ελλάδα. Δεν θα γίνει πια µε µια κατάθεση ενός φα-
κέλου µε χαρτιά. Είναι ηλεκτρονική η πλατφόρµα που έχει δηµι-
ουργήσει ο ΔΕΔΔΗΕ ώστε να υπάρχει πλήρης διαφάνεια και
ευκολία. Νοµίζω ότι αυτά τα δύο απαντούν στο ερώτηµά σας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μαµουλάκη,

έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Είχε και µαιευτικά χαρακτηριστικά το ερώτηµα το οποίο σας

έθεσα και, δυστυχώς, από ό,τι καταλαβαίνω από την προκείµενη
απάντησή σας, δηµιουργούνται κάποια ζητήµατα και θα τα εκ-
θέσω αυτή τη στιγµή. 

Πρώτον, η υπουργική σας απόφαση εξεδόθη µετά από µια εύ-
λογη καθυστέρηση ενός και πλέον έτους. Υποτίθεται ότι θα
έπρεπε στις αρχές του Σεπτεµβρίου του 2021 να είχαµε αυτή την
υπουργική απόφαση. Άλλωστε ο δικός σας νόµος προέβλεπε ότι
δύο µήνες από την ψήφιση του παρόντος τότε, θα έπρεπε να έχει
πολιτική απόφαση. 

Τι συνέβη λοιπόν; Αυτή η αβελτηρία από την πλευρά του
Υπουργείου σε συνδυασµό µε την πληθωρική κρίση που υπάρχει
στη χώρα αύξησε κατά πολύ τις τιµές. Στο µεσοδιάστηµα, δη-
λαδή, από τον Σεπτέµβρη του 2021 µέχρι τον Σεπτέµβρη του
2022, δεν ξέρω αν γνωρίζετε, ο Σύνδεσµος Εγκατεστηµένων Φω-
τοβολταϊκών Πάρκων έχει εκθέσει αυτά τα ζητήµατα της ρα-
γδαίας αύξησης στις τιµές για την κατασκευή φωτοβολταϊκών
πάνελ. Ενδεικτικά θα αναφέρω µόνο για τα πολυκρυσταλικά, η
αύξηση είναι 15% και αγγίζει το 70% στα ζητήµατα του εναλλασ-
σόµενου ρεύµατος, κυρίως δηλαδή τον χαλκό, που έχει πυροδο-
τήσει αυτή την αύξηση.

Άρα έχουµε αλλαγή των δεδοµένων, κύριε Υπουργέ. Έχουµε
µια καίρια και ουσιαστική αλλαγή των δεδοµένων και το αποτέ-
λεσµα αυτού είναι το IRR ουσιαστικά από το 7,5% να κατέβει στο
5%. Μιλάµε για µια ταπείνωση, µια µείωση ύψους 30%. Αυτό αλ-
λάζει άρδην όλον τον σχεδιασµό, όλων των business plan των µι-
κρών αυτών παραγωγών. 

Γι’ αυτό ζητώ και ουσιαστικά οφείλει -νοµίζω- το Υπουργείο να
επικαιροποιήσει αφουγκραζόµενο την πληθωριστική πίεση που
υπάρχει και την εύλογη αύξηση την των τιµών να ενσωµατώσει
τις νέες τιµές που θα προκύψουν. Είδαµε την παράταση του ενός
έτους που έχετε δώσει, αλλά το ζήτηµα είναι τι θα γίνει από εδώ
και πέρα. Διότι τίθεται εν αµφιβόλω η βιωσιµότητα αυτών των

επιχειρήσεων, δεδοµένης της τρέχουσας οικονοµικής κρίσης.
Και πάµε τώρα στο «first come - first served». Σας το έθεσα,

γιατί κατάλαβα από τις δικές σας διατάξεις ότι αυτό προβλέπε-
ται. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το µεγάλο, το δοµικό µειονέ-
κτηµα της λογικής του «first come - first served», όποιος πρόλαβε
τον κύριο είδε δηλαδή, είναι το αποδεδειγµένο πολλές φορές βύ-
θισµα του δικτύου. Τι εννοώ; Μέσα στη µεγάλη πίεση όταν όλοι
οι αιτούντες την ίδια χρονική στιγµή καταθέτουν τις προτάσεις
τους, τις αιτήσεις τους, τεχνικά έχει αποδειχτεί πλείστες φορές
ότι το δίκτυο πέφτει µε πολλά, πολλά παρελκόµενα προβλήµατα
στην πορεία.

Πώς προτίθεστε, λοιπόν, να αντιµετωπίσετε αφ’ ενός το οιονεί
τεχνικό πρόβληµα που θα προκύψει; Νοµίζω ότι σχεδόν νοµοτε-
λειακά θα συµβεί. Το έχετε αναφέρει και εσείς στο παρελθόν σε
τοποθετήσεις σας. Άρα είναι κρίσιµο. Ποια είναι η πρόνοια του
Υπουργείου αναφορικά µε το τεχνικό ζήτηµα που σίγουρα θα
προκύψει; 

Και το κυριότερο. Σας απέδειξα νοµίζω µε δύο στοιχειώδη ου-
σιαστικά παραδείγµατα ότι τα δεδοµένα άλλαξαν και άλλαξαν
άρδην γι’ αυτούς που επιθυµούν, τους µικρούς, τη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα που θέλει να επενδύσει στην καθαρή ενέρ-
γεια, στην παραγωγή µέσω φωτοβολταϊκών πάρκων. Είναι πλέον
άλλες συνθήκες το κόστος έχει υπερβεί παρασάγγας αυτό που
υπήρχε το 2020 - 2021. Αυτή είναι µια ειδοποιός διαφορά που
οφείλετε να αφουγκραστείτε και να προτείνετε λύσεις.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε συνάδελφε, αυτά τα οποία είπατε τώρα είναι
εντελώς αντίθετα µε αυτά τα οποία λέτε στην ερώτησή σας έτσι
όπως την έχετε αποτυπώσει.

Μας είπατε τώρα ότι έχει αυξηθεί το κόστος στην εγκατά-
σταση των φωτοβολταϊκών και άρα θα έπρεπε να αυξηθούν οι
ταρίφες. Αυτό ζητάτε, να αυξηθεί η ταρίφα. Και τι σηµαίνει αυτό;
Να αυξηθεί το έσοδο το οποίο θα παίρνει ο επενδυτής παράγον-
τας ηλεκτρική ενέργεια και πουλώντας την στο δίκτυο. Λέτε, λοι-
πόν, να αυξήσουµε την ταρίφα την οποία θα λάβει ο επενδυτής. 

Εσείς λέτε εδώ ότι θα πρέπει να γίνουν πλειστηριασµοί. Αυτό
σηµαίνει ότι οι πλειστηριασµοί που ζητάτε να γίνουν, θα φέρουν
πολύ µεγάλους οµίλους που έχουν πολύ χαµηλό χρηµατοοικο-
νοµικό κόστος και έχουν µεγάλη οικονοµία κλίµακας στην αγορά
φωτοβολταϊκών και άρα θα µειωθεί και άλλο η τιµή. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άλµα σκέψης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Υπάρχουν και άλλοι συνάδελφοι που συµφωνούν µε
αυτό που λέω, γιατί είναι σχεδόν αυτονόητο. Αλλά πρέπει να το
εξηγήσω.

Εµείς έχουµε παρατείνει τη µη υλοποίηση πλειστηριασµών για
τα µικρά έργα για να δώσουµε τη δυνατότητα σε µικρούς επεν-
δυτές να έρθουν και να κάνουν επενδύσεις, ώστε να βοηθήσουµε
αυτό το οποίο ονοµάζεται «ενεργειακή δηµοκρατία» και να µπο-
ρέσουµε να περάσουµε αυτό το όφελος στην κοινωνία σε πολ-
λούς και όχι σε λίγους και περιορισµένους. 

Δίνουµε τη δυνατότητα σε µεγάλες οµίλους να κάνουν µεγάλα
πάρκα και αυτά τα κάνουν µε ανταγωνιστικές διαδικασίες, ώστε
να έχουµε πραγµατικά το χαµηλότερο κόστος παραγωγής και
άρα το µεγαλύτερο όφελος για τον καταναλωτή. Αλλά για µια
συγκεκριµένη κατηγορία µικρών, πολύ µικρών και µικρών επεν-
δυτών δίνουµε τη δυνατότητα να έχουµε πάλι ένα πολύ χαµηλό
κόστος παραγωγής ενέργειας στα 65 ευρώ, όταν σήµερα η πα-
ραγωγή από λιγνίτη κοστίζει 200 ευρώ, η παραγωγή από φυσικό
αέριο κοστίζει 400 ευρώ ανά µεγαβατώρα. Είναι πέντε φορές
φθηνότερο από ένα θερµικό εργοστάσιο. Άρα έχει τεράστιο όφε-
λος ο καταναλωτής. Αλλά δίνουµε ταυτόχρονα και τη δυνατό-
τητα σε πολλούς µικρούς να κάνουν τις µικρές επενδύσεις και
έτσι να περάσει το όφελος στην κοινωνία.

Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο δεν πρόκειται να κάνουµε πλειστη-
ριασµούς και απαντάω στο ερώτηµά σας. Και απ’ ότι κατάλαβα
και εσείς συµφωνείτε, γιατί δεν θέλετε πλειστηριασµούς, θέλετε
να ανεβάσουµε την ταρίφα. 
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Από την άλλη δεν πρόκειται να ανεβάσουµε την ταρίφα. Γιατί
δεν πρόκειται να ανεβάσουµε την ταρίφα; Γιατί το IRR, η από-
δοση, δηλαδή, στα κεφάλαια από το 7% πέφτει στο 5%, αλλά πα-
ραµένει απόδοση. Άρα εµείς δεν θα χρηµατοδοτήσουµε την
επιπλέον απόδοση. Δίνουµε τη δυνατότητα το 50% των όρων
σύνδεσης να αφοµοιώνεται από τον ΔΕΔΔΗΕ, γιατί πια συµπερι-
λαµβάνεται στην υπηρεσιακή του βάση. Γιατί όντως αυτό το δί-
κτυο που θα κατασκευαστεί, που το πλήρωνε 100% σήµερα ο
επενδυτής από τα φωτοβολταϊκό, αύριο θα χρησιµοποιηθεί και
από ένα σπίτι που θα πάρει ρεύµα, από µία φάρµα. Οπότε τελικά
το 50% το πληρώνει εκείνος και το 50% µπαίνει στην περιουσιακή
βάση του ΔΕΔΔΗΕ, γιατί θα χρησιµοποιηθεί και από άλλους κα-
ταναλωτές στο µέλλον. Άρα τους δίνουµε ένα όφελος από εκεί. 

Δεύτερον, η χρονική ιεράρχηση είναι ο πιο καθαρός τρόπος
επιλογής. Γιατί; Είναι όπως είπατε «όποιος προλάβει», µα δεν θα
προλάβουν όλοι. Θα υπάρχουν και επιλαχόντες. Εµείς δίνουµε
τη δυνατότητα 140 MW, αν θυµάµαι καλά, να δώσουµε χώρο. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Άµα καταρρεύσει
το δίκτυο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ακούστε λιγάκι. Σας λέµε για 140 MW. Γιατί έχει γίνει
µελέτη που λέει ότι µέχρι 140 MW µικρών φωτοβολταϊκών αντέ-
χει το δίκτυο. Από εκεί και πέρα θα υπάρχουν και επιλαχόντες,
άµα είναι περισσότερες οι αιτήσεις, ώστε όταν διασυνδεθεί η
Κρήτη και µε τη µεγάλη διασύνδεση και έχουµε έναν κύκλο,
έχουµε έναν βρόγχο, µικρή διασύνδεση Κρήτης - µεγάλη διασύν-
δεση Κρήτης, εκεί βεβαίως θα µπορέσουµε να ανοίξουµε ακόµα
περισσότερο το περιθώριο και περισσότεροι µικροί επενδυτές
να µπορέσουν να κατασκευάσουν φωτοβολταϊκά, ανανεώσιµες
πηγές και µε αυτό τον τρόπο να διαχυθεί το όφελος στην κοινω-
νία.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας απαλλάσσουµε.

Στο καλό, κύριε Υπουργέ!
Προχωρούµε τώρα στην επόµενη ερώτηση στην οποία θα

απαντήσει η κ. Δόµνα - Μαρία Μιχαηλίδου. 
Είναι η τρίτη µε αριθµό 1046/26-9-2022 επίκαιρη ερώτηση

πρώτου κύκλου της Βουλευτού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Μαρίας Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Για τις καθυστερήσεις
στην έναρξη του προγράµµατος «Σχολικά γεύµατα» τη νέα σχο-
λική χρονιά 2022 - 2023».

Ορίστε, κυρία Κοµνηνάκα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύρια Υπουργέ, γνωρίζετε ότι η φετινή σχολική χρονιά για τις

περισσότερες εργατικές και λαϊκές οικογένειες και τα παιδιά
τους έχει ξεκινήσει µε µια πολύ δύσκολη οικονοµική συγκυρία,
µε πολλά βάρη φορτωµένα στις πλάτες τους. Σε αυτές τις συν-
θήκες η καθυστέρηση της διανοµής των σχολικών γευµάτων στα
δηµοτικά σχολεία όπως και η µη γενίκευσή τους σε όλα τα δη-
µοτικά -καθώς είναι γνωστό σήµερα ότι µόνο το 10% των σχο-
λείων λαµβάνει σχολικά γεύµατα- δηµιουργεί ακόµα σοβαρότερα
προβλήµατα.

Έχει ήδη εκφραστεί η αγωνία χιλιάδων γονέων µέσω υποµνή-
µατος εθελοντών της Ανώτατης Συνοµοσπονδίας Γονέων Μαθη-
τών Ελλάδος για την καθυστέρηση στην έναρξη της διαδικασίας
υλοποίησης του προγράµµατος, οι οποίοι θέτουν και πολύ συγ-
κεκριµένα ερωτήµατα. Γιατί µέχρι σήµερα δεν έχουν σταλεί τα
έγγραφα εκδήλωσης ενδιαφέροντος συµµετοχής στα διάφορα
σχολεία, προκειµένου να εκκινήσει η διαδικασία κατάρτισης του
συγκεντρωτικού πίνακα, µιας και γνωρίζετε ότι είναι µια διαδικα-
σία χρονοβόρα; Επίσης ρωτούν, αν θα δοθεί η δυνατότητα έντα-
ξης νέων σχολείων της πρωτοβάθµιας στο πρόγραµµα. Και εµείς
αναρωτιόµαστε πώς θα γίνει αυτό µε δεδοµένο ότι τα κονδύλια
παραµένουν καθηλωµένα στα χαµηλά περσινά επίπεδα και την
ώρα βέβαια που η ακρίβεια έχει εκτιναχθεί. Άρα ανησυχούµε ότι
ακόµα λιγότερα σχολεία φέτος θα καταφέρουν να συµµετά-
σχουν στο πρόγραµµα. 

Σε ποια φάση βρίσκεται ο διαγωνισµός της επιλογής αναδό-
χων; Έχουν ήδη υπογραφεί συµβάσεις για το έτος 2022 - 2023;
Έχουν επιλεγεί οριστικοί ανάδοχοι και σε ποιους δήµους; 

Και αυτά τα ερωτήµατα ενισχύονται από την ανησυχία ότι τόσο
πέρυσι όσο και προηγούµενες χρονιές και το πρόγραµµα διανο-
µής σχολικών γευµάτων καθυστέρησε πολύ να ξεκινήσει από την
έναρξη της σχολικής χρονιάς. Αλλά υπήρξε ταυτόχρονα σε πολ-
λές περιοχές της χώρας ανάµεσα σε αυτές της Αττικής, Θεσσα-
λονίκης, της Λέσβου, της Καρδίτσας αιφνιδιαστική διακοπή του
προγράµµατος στα µέσα της σχολικής χρονιάς λόγω της λήξης
σχετικών συµβάσεων µε τους προµηθευτές.

Γνωρίζετε ότι τα σχολικά γεύµατα αποτελούν ένα σοβαρό, ένα
σηµαντικό στήριγµα για αρκετές εργατικές-λαϊκές οικογένειες
συµπεριλαµβανοµένων και αυτές προσφύγων και µεταναστών
που φοιτούν στα σχολεία, ιδιαίτερα σε αυτή την περίοδο της ξέ-
φρενης ανόδου των τιµών σε όλα τα είδη διατροφής και όχι µόνο
που εξανεµίζει το λαϊκό εισόδηµα, δηµιουργώντας επιπλέον προ-
βλήµατα στην κάλυψη αυτών των σπουδαίων, των σηµαντικών
αναγκών ιδιαίτερα για την ανάπτυξη των παιδιών. 

Άρα θεωρούµε δεδοµένο ότι επιβάλλεται να εκκινήσει άµεσα
το πρόγραµµα των σχολικών γευµάτων. Και βέβαια είναι ανα-
γκαίο ιδιαίτερα στις σηµερινές συνθήκες να υπάρξει νοµοθετική
πρωτοβουλία για τη γενίκευση του προγράµµατος και σε όλα τα
σχολεία της πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης αλλά κατά τη γνώµη
µας σε όλες τις βαθµίδες των µαθητών.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρουν τα αρµόδια Υπουρ-
γεία και πότε προκειµένου να αρχίσει άµεσα η διανοµή των σχο-
λικών γευµάτων; Και τι µέτρα θα πάρετε προκείµενου να αυξηθεί
η χρηµατοδότηση για να ενταχθούν επιπλέον σχολικές µονάδες
και το σύνολο των µαθητών της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Μι-

χαηλίδου.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βουλευτά, θέλω να ξεκινήσω µε κάτι πολύ, πολύ σαφές.

Φέτος θα δοθούν πιο νωρίς από ποτέ τα σχολικά γεύµατα στα
δηµοτικά σχολεία της χώρας. Μιλάτε και ξεκινήσατε την ερώ-
τησή σας σχετικά µε την καθυστέρηση. 

Θέλω να σας ρωτήσω ειλικρινά -σήµερα είναι 28 του µηνός-
για ποια καθυστέρηση µιλάµε; Τα σχολεία ξεκίνησαν στη χώρα
σχεδόν πριν δύο εβδοµάδες. Θα µπορούσαν τα σχολικά γεύµατα
να ξεκινήσουν την πρώτη µέρα των σχολείων; Απάντηση: Όχι δεν
θα µπορούσαν τα σχολικά γεύµατα να ξεκινήσουν την πρώτη
µέρα των σχολείων. Γιατί; Γιατί χρειάζονται δύο διακριτές διαδι-
κασίες. Ποιες είναι αυτές; Η πρώτη είναι να ερωτηθούν οι γονείς
για το εάν θέλουν τα παιδιά τους να συµµετέχουν στο πρό-
γραµµα των σχολικών γευµάτων. Ερωτώνται οι γονείς εάν θέ-
λουν το παιδί τους να συµµετέχει στο πρόγραµµα αυτό. Απα-
ντούν. Με βάση την απάντησή τους καθορίζεται ο ακριβής αριθ-
µός των γευµάτων ανά σχολείο και άρα ανά γεωγραφικό τµήµα.
Και µετά η δεύτερη διαδικασία είναι ότι το Υπουργείο Παιδείας
µέσα από την Διεύθυνση Πρωτοβάθµιας καθορίζει τις επιτροπές
παραλαβής των γευµάτων έτσι ώστε να υπάρχει κάποιος δάσκα-
λος, µια επιτροπή για να είµαι και ακριβής, του σχολείου να πα-
ραλάβει το γεύµα, να εγκρίνει το γεύµα, να υπογράψει ότι είναι
σωστό και σύµφωνα µε τις προδιαγραφές και µετά να διανεµηθεί
στα παιδιά του σχολείου. 

Άρα δεδοµένου ότι χρειάζονται αυτές οι δύο διαδικασίες, το
αν δηλαδή οι γονείς θέλουν ή όχι το παιδί τους να πάρει γεύµα
και να συγκροτηθεί η επιτροπή παραλαβής και διανοµής των γευ-
µάτων, αυτό το πράγµα χρειάζεται από τρεις µέχρι τέσσερις
εβδοµάδες. Η διαδικασία σε όλα τα σχολεία της χώρας µας δια-
βεβαιώνει -και το ξέρουµε από το Υπουργείο Παιδείας- έχει ήδη
ξεκινήσει. Και εµείς µένουµε πιστοί στη δέσµευσή µας ότι τη δεύ-
τερη εβδοµάδα του Οκτωβρίου θα ξεκινήσει η διανοµή των σχο-
λικών γευµάτων στα σχολεία της χώρας. 

Και ξαναλέω, όταν ξεκινήσει η διανοµή των σχολικών γευµά-
των στα δηµοτικά σχολεία της χώρας, -είναι διακόσιες δέκα χι-
λιάδες γεύµατα στα δηµοτικά σχολεία της χώρας, όταν φιλοξε-
νούν γύρω στο µισό εκατοµµύριο παιδιά και άρα δεν µιλάµε για
10% αλλά µιλάµε πολύ παραπάνω από το 40%- θα ξεκινήσει
χωρίς καµµία καθυστέρηση. Και αυτή η µηδενική καθυστέρηση
είναι αποτέλεσµα τροµερής δουλειάς, δουλειά τους δικού µας
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Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, καλής συνερ-
γασίας µε το Υπουργείο Παιδείας και βέβαια δουλειάς στο επί-
πεδο του ΟΠΕΚΑ του αρµόδιου φορέα του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, ο οποίος τι κατάφερε για πρώτη
φορά; Κατάφερε να µην έχουµε την καθυστέρηση αυτή, καθότι
ο διαγωνισµός για τα σχολικά γεύµατα είναι διάρκειας δύο συν
ένα.

Ο διαγωνισµός έγινε πέρυσι. Πέρυσι ήταν η πρώτη χρονιά που
δόθηκαν γεύµατα µε τον διαγωνισµό που ήδη τρέχει. Φέτος είναι
η δεύτερη χρονιά και του χρόνου είναι η προαίρεση για την τρίτη
χρονιά.

Γιατί ο ΟΠΕΚΑ έκανε τον διαγωνισµό αυτό δύο συν ένα; Ακρι-
βώς για να µην έχουµε τις καθυστερήσεις των προηγούµενων
ετών. Εκεί µπορεί να γνωρίζετε ότι οι εταιρείες, οι ανάδοχοι οι
οποίοι συµµετείχαν στους διαγωνισµούς αυτούς εξαντλούσαν
όλες τις δυνατότητες που είχαν ενστάσεως πάνω στη δικαστική
διαδικασία και έτσι είχαµε καθυστερήσεις, οι οποίες δεν πήγαν
απλά στον µήνα Νοέµβρη ούτε απλά στον µήνα Δεκέµβρη. Οι κα-
θυστερήσεις τα προηγούµενα χρόνια έφταναν πολλές φορές τον
µήνα Απρίλιο, δηλαδή λίγους µήνες πριν τελειώσει η σχολική
χρονιά.

Οπότε ξεκαθαρίζω ότι για πρώτη φορά -και αυτό είναι πολύ
µεγάλη κατάκτηση όχι απλά του Υπουργείου µας, και της Κυβέρ-
νησής µας, εν καιρώ πανδηµίας κιόλας- τα σχολικά γεύµατα ξε-
κινούν την ώρα που πρέπει, στην αρχή της σχολικής χρονιάς
χωρίς καµµία καθυστέρηση.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Κο-

µνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κυρία Υπουργέ, ξέρετε, κριτήριο για

το αργά ή το νωρίς δεν είναι η σύγκριση µε τις µεγάλες καθυ-
στερήσεις προηγούµενων ετών. Δηλαδή δεν είναι απάντηση ότι
είναι πιο νωρίς από ποτέ το ότι δεν είναι καθυστερηµένα σε
σχέση µε την έναρξη της σχολικής χρονιάς και ούτε βέβαια µπο-
ρεί να θεωρηθεί ως δεδοµένο ότι δεν µπορεί να ξεκινάει εγκαί-
ρως η διανοµή των σχολικών γευµάτων, όταν µιλάµε όχι για µια
ευκαιριακή ανάγκη αλλά για ένα ζήτηµα που θα έπρεπε να αντι-
µετωπίζεται µε όρους µόνιµης παροχής και κατά τη γνώµη µας
καθολικότητας. 

Γιατί ιδιαίτερα σε αυτές τις συνθήκες της τεράστιας ακρίβειας,
των αποδεδειγµένα δυσκολιών για την µεγάλη πλειοψηφία των
εργατικών, λαϊκών οικογενειών, είναι η ελάχιστη ελάφρυνση που
θα έπρεπε να προσφέρεται προς τους µαθητές και κατά τη
γνώµη µας τους µαθητές όλων των βαθµίδων και που βέβαια
βοηθάει στην ανάπτυξη καλύτερων διατροφικών συνηθειών στα
παιδιά και µια σειρά τέτοιων αναγκών που πρέπει να καλλιερ-
γούνται. 

Όµως περιγράψατε, αν θέλετε, προβλήµατα που παρουσιά-
ζονται σε σχέση µε τους διαγωνισµούς, τους ανάδοχους. Να σας
θυµίσουµε ότι την περσινή χρονιά -που ήδη είχε αρχίσει, όπως
λέτε, ο διαγωνισµός για το δύο συν ένα για τα σχολικά γεύµατα-
ήταν που διακόπηκε αιφνίδια για µεγάλο αριθµό σχολικών µονά-
δων σε µεγάλες περιοχές της χώρας όπως Αττική, Θεσσαλονίκη
και στη Λέσβο, παρά τον διαγωνισµό που λέτε, η διανοµή για ένα
διάστηµα, λόγω της λήξης των σχετικών συµβάσεων µε τους
προµηθευτές. 

Προφανώς και γνωρίζουµε ότι υπάρχει αρνητική εµπειρία
λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών. Αλλά αν θέλετε, κατά τη
γνώµη µας όταν αυτές οι λειτουργίες ανατίθενται σε ιδιώτες που
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους µε σκοπό το κέρδος, υπάρχουν
και ερωτήµατα και αµφιβολίες σε σχέση µε την ποιότητα των πα-
ρεχόµενων γευµάτων. 

Και γι’ αυτό επειδή ακριβώς µιλάµε για ένα πρόβληµα που δεν
είναι ευκαιριακό και θα πρέπει να αποκτήσει χαρακτηριστικά µό-
νιµης παροχής, έχοντας συναίσθηση ακριβώς της αξίας µιας σω-
στής και πλήρους διατροφής για την υγιή ανάπτυξη των παιδιών,
πιστεύουµε ότι θα έπρεπε το δηµόσιο σχολείο να χρηµατοδοτεί
επαρκώς αλλά και σε ένα βάθος χρόνου να αναπτύξει τις κατάλ-
ληλες υποδοµές, ώστε να µπορεί σταθερά να δηµιουργηθούν
χώροι σίτισης και µέσα στα σχολεία, µε επιστηµονικούς όρους
να ελέγχεται η ποιότητα των φαγητών και η σίτιση των µαθητών

σε όλα τα σχολεία και όχι σε µέρος αυτών, λειτουργώντας και
διαπαιδαγωγικά για τα παιδιά για να αναπτύξουν και ορθές δια-
τροφικές συνήθειες αλλά κυρίως και για να αναπτύξουν και την
αίσθηση των αξιών της αλληλεγγύης, της συντροφικότητας µέσα
στη µαθητική κοινότητα.

Άρα θεωρούµε ότι µέχρι να δοθεί µια τέτοια µόνιµη λύση σε
ένα µόνιµο πρόβληµα, πρέπει να αυξηθεί και η χρηµατοδότηση
σε σχέση προς τα σχολεία και να παρθεί από την Κυβέρνηση νο-
µοθετική πρωτοβουλία, ώστε τα γεύµατα να δοθούν στους µα-
θητές όλων των σχολικών βαθµίδων, ιδιαίτερα µε δεδοµένο ότι
και στα δηµοτικά και στα νηπιαγωγεία έχει αυξηθεί η παραµονή
των παιδιών µε την ολοήµερη απασχόληση και άρα αυξάνονται
και οι διατροφικές ανάγκες των µαθητών. Και θεωρούµε, λοιπόν,
ότι πρέπει σε αυτές τις συνθήκες να επεκταθεί η διανοµή προς
το σύνολο της µαθητικής κοινότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κυρία
Υφυπουργός.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Κοµνηνάκα, θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι. Ανεξαρτήτως του
αν φέτος θα δοθούν τα σχολικά γεύµατα πιο νωρίς από τις προ-
ηγούµενες φορές, φέτος ταυτόχρονα δεν υπάρχει καµµία καθυ-
στέρηση. Δηλαδή αυτή τη στιγµή νιώθω ότι είµαστε στο Εθνικό
Κοινοβούλιο και συζητάµε σουρεαλιστικά ένα σενάριο το οποίο
δεν υπάρχει καθόλου. Και, κυρία Κοµνηνάκα, νόµιζα ότι δεν εί-
χατε ενηµερωθεί σωστά. Βλέπω όµως ότι δεν συµφωνείτε σε
αυτά που σας λέω. 

Το ζήτηµα είναι ότι µέσα στο καλοκαίρι δεν µπορούσε το κρά-
τος να ρωτήσει τους γονείς αν θέλουν γεύµατα ή όχι. Όταν οι
άνθρωποι κάνουν διακοπές ή παραθερίζουν µε τα παιδιά τους ή
τα παιδιά είναι στην κατασκήνωση, δεν µπορεί το ελληνικό κρά-
τος να ρωτήσει τους γονείς αν θέλουν τα παιδιά τους να πάρουν
γεύµα ή όχι. 

Αντιστοίχως, δεν µπορούν να καθοριστούν οι σχολικές επιτρο-
πές παραλαβής. Ξαναλέω δεν είναι ότι δεν θα έχουµε καθυστε-
ρήσεις όπως τα προηγούµενα χρόνια. Είναι ότι φέτος δεν θα
έχουµε καµµία καθυστέρηση. 

Αυτό είναι αποτέλεσµα προτεραιοποίησης και εδώ βρισκόµα-
στε σύµφωνοι ακόµα και αν είµαστε από διαφορετικά πολιτικά
µέρη του ελληνικού Κοινοβουλίου ως προς το τι πιστεύουµε. Πι-
στεύουµε στο σχολικό γεύµα, γι’ αυτό φέτος δεν καθυστερεί
ούτε µία µέρα η διανοµή του στα σχολεία, γι’ αυτό φέτος δίνεται
σε 15% παραπάνω σχολεία από τις προηγούµενες χρονιές, για
την ακρίβεια δίνεται σε διακόσια εξήντα οκτώ παραπάνω σχο-
λεία, γι’ αυτό φέτος η διατροφική αξία των σχολικών γευµάτων
έχει πάλι αλλάξει. Από το Πανεπιστήµιο Δυτικής Αττικής έχουµε
καινούργιο διατροφολόγιο, το οποίο βέβαια σέβεται και το τι
θέλει το ίδιο το παιδί. 

Και εδώ να τελειώσω µε το εξής, γιατί ήταν το τελευταίο κοµ-
µάτι της ερώτησής σας. Δεν φανταζόµουν ποτέ ότι ένα αριστερό
κόµµα και δη ένα κοµµουνιστικό κόµµα, όπως το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, θα ερχόταν και θα ζητούσε στο Κοινοβούλιο την
άρση της προτεραιοποίησης βάσει κοινωνικών κριτηρίων για το
πού διανέµονται τα σχολικά γεύµατα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μα, τώρα σοβαρολογείτε; Είπαµε επέ-
κταση στο σύνολο των µαθητών.

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Πώς δίνονται τα σχολικά γεύµατα;
Κυρία Βουλευτά, νοµίζω ότι κάθισα και σας άκουσα πολύ προ-
σεκτικά.

Τα σχολικά γεύµατα για πρώτη φορά επί δικής µας Κυβέρνη-
σης και στο Υπουργείο αυτό δίνονται µε βάση µια πολυκριτη-
ριακή µελέτη. Τι έχει αυτή η πολυκριτηριακή µελέτη; Τρεις πα-
ράγοντες: Πρώτον, τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου
εισοδήµατος, δεύτερον, το ποσοστό ανεργίας στο γεωγραφικό
τµήµα για το οποίο µιλάµε και, τρίτον, τη δυναµικότητα ευρέ-
σεως θέσεως εργασίας, η οποία σαν οικονοµικός δείκτης είναι
διαφορετικός από τον δεύτερο, αυτόν της ανεργίας. Άρα βάσει
αυτής της πολυκριτηριακής µελέτης -τι θέλω να πω απλά- δεν
ήρθαµε να δούµε πού έχουµε γνωστούς, πού έχουµε φίλους, πού
υπάρχουν άλλοι Βουλευτές, οι οποίοι µπορεί να µας πιέζουν πα-
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ραπάνω για τα συµφέροντα του δικού τους κόσµου. Όχι, βάλαµε
για πρώτη φορά -γιατί το αλλάξαµε αυτό, δεν ήταν έτσι- µια πο-
λυκριτηριακή µελέτη ευαλωτότητας και βάσει αυτής δίνουµε
πλέον τα γεύµατα, αλλά εντάξαµε και άλλα 15%. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μα, είπαµε τέτοια πράγµατα; Είπαµε
το σύνολο. Ακούτε τι λέµε;

ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Όταν βεβαίως, όπως ήδη κάνουµε, ο
δηµοσιονοµικός χώρος υπάρξει, θα συνεχίσουµε µε τη λογική
αυτή. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στη

δεύτερη µε αριθµό 6920/23-8-2022 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσω-
τερικών, µε θέµα: «Η δικαίωση των σεισµόπληκτων µε απαλλαγή
δηµοτικών φόρων και τελών ήταν επιβεβληµένη και πρέπει να συ-
νοδευτεί µε την επιχορήγηση των δήµων µε τα αντίστοιχα ποσά». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Πέ-
τσας.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Έχουµε σηµαντικά προβλήµατα µε τους σεισµόπληκτους,

κύριε Υπουργέ. Ο δήµος κατ’ αρχάς είχε αποφασίσει να απαλ-
λάξει τους σεισµόπληκτους µόνο από τα τέλη πεζοδροµίων. Με
προσφυγή του Συλλόγου «Ελπίδα» των σεισµοπλήκτων ακυρώ-
θηκε και η απόφαση του δήµου και η απόφαση της αποκεντρω-
µένης διοίκησης, που επικύρωνε αυτή την απόφαση, που ήταν
αντίθετη µε τον νόµο. Όπως ξέρετε, ο νόµος επιβάλλει στην πε-
ρίπτωση σεισµών την απαλλαγή από το ενιαίο ανταποδοτικό
τέλος καθαριότητας και φωτισµού, από το τέλος ακίνητης περι-
ουσίας, το τέλος ηλεκτροδοτούµενων χώρων και αφήνει περιθώ-
ριο, αν θέλει, ο δήµος να αποφασίσει και για άλλα τέλη ή άλλες
υπηρεσίες που παρέχει. 

Έτσι λοιπόν θα πρέπει ο δήµος να εφαρµόσει κατ’ αρχάς αυτή
την απόφαση. Έχει ζητήµατα µε προσωπικό και άλλα µε την υπη-
ρεσία, αλλά το πιο σηµαντικό είναι ότι θα έχει απώλεια εσόδων. 

Η ερώτησή µου, λοιπόν, είναι εάν το Υπουργείο Εσωτερικών
προτίθεται, αφού εκτιµήσει και έχει όλα τα στοιχεία για τους σει-
σµόπληκτους δήµους, δηλαδή ποια είναι η απώλεια των εσόδων
τους από την εφαρµογή αυτής της αναγκαίας κοινωνικής πολιτι-
κής που επιβάλλει συγκεκριµένος νόµος, να αναπληρώσει αυτά
τα χαµένα έσοδα των δήµων, ούτως ώστε να µη µείνουν πίσω πο-
λιτικές και υπηρεσίες που παρέχονται σήµερα στους δηµότες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πέ-

τσας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι βέβαιο ότι εµείς δεν πρόκειται να αφήσουµε κανέναν

δήµο όταν πλήττεται από φυσικές καταστροφές, όπως εν προ-
κειµένω από έναν σεισµό, χωρίς στήριξη. Αυτό έχουµε κάνει και
στην περίπτωση των σεισµόπληκτων δήµων της Κρήτης. 

Συγκεκριµένα για τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας σας αναφέρω ότι
έχει λάβει µέχρι σήµερα ποσό 3.000.060 ευρώ για την στήριξή
του για την αντιµετώπιση των συνεπειών που άφησε ο σεισµός
και τις επόµενες ηµέρες θα καταβληθεί έκτακτη πρόσθετη χρη-
µατοδότηση 500.000 ευρώ. Ανάλογη χρηµατοδότηση θα δοθεί
και σε άλλους σεισµόπληκτους δήµους του Νοµού Ηρακλείου. 

Τώρα για το συγκεκριµένο θέµα, πράγµατι στις 19 Σεπτεµ-
βρίου του 2022 σε εφαρµογή του άρθρου 20 του ν.4566/2018 ο
δήµος µετά την απαλλαγή των συγκεκριµένων τελών που ανα-
φέρατε διαπιστώνει ότι έχει µια απώλεια εσόδων περίπου
426.000 ευρώ, σύµφωνα µε τη δική του εκτίµηση, και ζητά τη
στήριξη από το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Προκειµένου να παρασχεθεί αυτή η στήριξη, πρέπει να συνε-
κτιµηθούν δύο πράγµατα και είµαστε σε αυτή τη φάση τώρα της
επεξεργασίας. Πρώτον, επειδή αυτή η στήριξη µπορεί να κατα-
βληθεί µόνο µέσω των κεντρικών αυτοτελών πόρων, χρειάζεται
µια συνεννόηση µε την ΚΕΔΕ. Είµαστε σε επικοινωνία µε την

ΚΕΔΕ για αυτό. Και, δεύτερον, χρειάζεται να συνεκτιµηθεί από
τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών η ταµειακή κατά-
σταση και γενικά η κατάσταση του προϋπολογισµού του συγκε-
κριµένου δήµου, η οποία ευτυχώς φαίνεται να είναι καλή. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών, φαίνε-
ται να υπάρχουν διαθέσιµα πάνω από 4 εκατοµµύρια ευρώ και οι
υποχρεώσεις να είναι περίπου στο ένα εκατοµµύριο ευρώ για τον
επόµενο χρόνο. Θα συνεκτιµηθούν αυτά τα δύο πράγµατα και
θα είµαστε σε θέση να σας απαντήσουµε πολύ σύντοµα οριστικά
τις επόµενες ηµέρες αν απαιτηθεί πρόσθετη στήριξη από το
Υπουργείο Εσωτερικών. 

Θυµίζω ότι το 2022 υπήρξε µια απώλεια εσόδων περίπου
350.000 ευρώ που καλύφθηκε από τον δήµο καθώς αυτό προ-
βλέπεται, όπως πολύ σωστά αναφέρατε, κύριε Κεγκέρογλου,
από την κείµενη νοµοθεσία και εν προκειµένω το άρθρο 20 του
ν.4566.

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα που θίγετε στην ερώτησή σας
για το προσωπικό, επιφυλάσσοµαι να απαντήσω µετά, εφόσον
το θίξετε και επιµένετε σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς θετική η ανταπόκριση του Υπουρ-

γείου στο αίτηµα και στην πρόταση. Θέλω να µου πείτε για τις
400.000, που ετοιµάζετε την απόφαση, για ποιον σκοπό είναι. 

Και για το συγκεκριµένο θέµα που έθεσα σήµερα µε την επί-
καιρη ερώτησή µου να µου πείτε αν προτίθεστε να εκδώσετε κά-
ποια εγκύκλιο ούτως ώστε να γνωρίζουν οι δήµοι το θεσµικό
πλαίσιο το οποίο ισχύει και να εφαρµόζουν αυτό το θεσµικό πλαί-
σιο χωρίς να το παραβιάζουν οι αποφάσεις του δηµοτικού συµ-
βουλίου, που δεν το δικαιούνται, και να µπαίνουν σε αυτή τη
διαδικασία.

Και, βεβαίως, µε ποιον τρόπο θα δείτε αν απαλλάχθηκαν οι δη-
µότες από τα τέλη για να πάρει την επιχορήγηση ο δήµος. Δη-
λαδή, έχουµε και την ανάγκη να απαλλαγούν, αλλά και την ανά-
γκη να στηριχθεί ο δήµος µε κάποιον τρόπο, ακόµα και µε ενη-
µέρωση και µε διαδικασίες λεπτοµερέστερες του νόµου που θα
προβλέπει ίσως κάποια υπουργική απόφαση ή εγκύκλιος, για τον
τρόπο εφαρµογής, ούτως ώστε πραγµατικά να φτάσει η ενί-
σχυση που θα δώσετε εσείς στους δηµότες και να µη µείνουν
χρεωµένοι µε τα τέλη, ενώ ο δήµος θα έχει πάρει επιχορήγηση,
εάν πάρει βεβαίως, µε βάση τη θετική απάντηση την οποία δώ-
σατε σήµερα. 

Άρα θέλω να πω από τη θέση αυτή ότι ανταποκρινόσαστε σε
έναν βαθµό τουλάχιστον στις ανάγκες που υπάρχουν για τους
σεισµόπληκτους δήµους και ζητώ περαιτέρω την έκδοση εγκυ-
κλίου για τον τρόπο εφαρµογής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Πέ-

τσας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Όσον αφορά το θέµα πού θα διοχετευτούν αυτά τα χρήµατα,

πρόκειται κυρίως για δύο κατηγορίες δαπανών. Είναι οι δαπάνες
των καταυλισµών όπου διαµένουν σεισµόπληκτοι συµπολίτες
µας και η επισκευή και συντήρηση δηµοτικών κτηρίων. Αυτές οι
δύο βασικές κατηγορίες είναι για την πρόσθετη χρηµατοδότηση. 

Όσον αφορά το ζήτηµα της εγκυκλίου, πολύ σωστά το θίγετε.
Ο νόµος είναι σαφής και νοµίζω ότι απαιτείται για να προχωρή-
σουµε σε µια τέτοια κίνηση. Όσον αφορά το προσωπικό, επειδή
δεν το θίξατε, αλλά είναι χρήσιµο να ακουστεί και σήµερα,
έχουµε δώσει παράταση µε πρόσφατη διάταξη στη δυνατότητα
ανανέωσης των συµβάσεων για όσο παρατείνεται το καθεστώς
έκτακτης ανάγκης γι’ αυτούς τους δήµους που έχουν προσλάβει
έκτακτο προσωπικό για να αντιµετωπίσουν έκτακτες καταστά-
σεις, όπως ο σεισµός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε στην

πρώτη µε αριθµό 1037/23-9-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς
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τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Αναίτια κω-
λυσιεργία στην έγκριση της Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας
(ΣΣΕ) των εργαζοµένων του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών
Θεσσαλονίκης (ΟΑΣΘ). Προφανής προσπάθεια απαξίωσης του
Οργανισµού από την Κυβέρνηση». 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Μιχάλης Παπαδόπουλος.

Τον λόγο έχει ο κ. Τριανταφυλλίδης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όταν κατέθεσα για πρώτη φορά την υπό συ-

ζήτηση επίκαιρη ερώτηση στις 2 Σεπτεµβρίου, η κατάσταση στον
Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης ήταν απελπι-
στική τόσο για τους εργαζόµενους όσο και για το επιβατικό
κοινό. Εκατοντάδες χιλιάδες Θεσσαλονικείς, που εξυπηρετούν-
ται από το ένα και µοναδικό µέσο µαζικής µεταφοράς της πόλης,
τον ΟΑΣΘ, βίωναν και δυστυχώς συνεχίζουν να βιώνουν, όπως
θα αναδείξω και στη δευτερολογία µου, µια άνευ προηγουµένου
ταλαιπωρία, καθώς η κωλυσιεργία της Κυβέρνησής σας και η µη
ικανοποίηση των δίκαιων αιτηµάτων των εργαζοµένων του οργα-
νισµού για τρία και πλέον χρόνια µε τη µη υπογραφή της συλλο-
γικής σύµβασης εργασίας είχε ως συνέπεια τις διαδοχικές
απεργιακές κινητοποιήσεις από µέρους τους. 

Η κοροϊδία και ο εµπαιγµός σε βάρος τους ήταν πρόδηλα µε
την υπογραφή στις 10-1-2022 συλλογικής σύµβασης εργασίας
από την τότε διοίκηση του ΟΑΣΘ, η οποία ούτε και αυτή ίσχυσε
αφού δεν εγκρίθηκε από τα συναρµόδια Υπουργεία. Κάνατε µάλ-
λον χρήση του κοινωνικού αυτοµατισµού, δηλαδή να βάλετε τους
πολίτες εναντίον των εργαζοµένων και τους εργαζόµενους εναν-
τίον των πολιτών. Και, ω του θαύµατος! Παραµονές της επίσκε-
ψης Μητσοτάκη στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης έγινε δεκτό
το πάγιο αίτηµα των εργαζοµένων καθώς υπεγράφη στις 9 Σε-
πτεµβρίου, µόλις πριν από είκοσι µέρες, µε τη νέα διοίκηση του
ΟΑΣΘ η συλλογική σύµβαση εργασίας και έτσι κρύφτηκε το πρό-
βληµα του οργανισµού κάτω από το χαλί.

Και πώς θα µπορούσε να µιλήσει για τον ΟΑΣΘ, όταν επί τρία
χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Μητσοτάκη,
τα έκανε θάλασσα κατά το κοινώς λεγόµενο, γεγονός που οµο-
λογήσατε και εσείς οι ίδιοι αποπέµποντας τον µέχρι πρότινος
εκλεκτό σας, τον κ. Σκόρδα, από τη διοίκηση του οργανισµού; 

Παράλληλα, ωστόσο, µε την αφαίρεση µιας σειράς παροχών
προς τους εργαζοµένους από την τριετή αναίτια κωλυσιεργία
σας µε τη µη υπογραφή της συλλογικής σύµβασης εργασίας πα-
ρατηρήθηκε και µια µεθοδευµένη προσπάθεια απαξίωσης του
ΟΑΣΘ. Λέω κωδικοποιηµένα: πλήρης υποβάθµιση του ρόλου των
κινητών συνεργείων, υποβάθµιση του τεχνικού έργου στα αµα-
ξοστάσια, εγκατάλειψη της καθαριότητας των χώρων αναµονής,
ελλιπή µέτρα για την αντιµετώπιση του COVID. Όλα τα παρα-
πάνω συνθέτουν µια εικόνα πλήρους απαξίωσης του οργανισµού
που εντείνει την ανησυχία των εργαζοµένων για το µέλλον τους
αλλά και των ίδιων των πολιτών. 

Καταλήγω στα ερωτήµατά µου: Πρώτον, θα εγκρίνετε εσείς
και το Υπουργείο Οικονοµικών, ο κ. Σκυλακάκης, για να αρχίσει
να εφαρµόζεται η σύµβαση, προκειµένου να µην υποστούν οι ερ-
γαζόµενοι και το επιβατικό κοινό της Θεσσαλονίκης περαιτέρω
ταλαιπωρία; 

Ερώτηση δεύτερη: Μετά την οµολογία αποτυχίας της Κυβέρ-
νησης µε την πρόσφατη αποποµπή του προέδρου, που µόλις
ανέφερα, ποιος ο σχεδιασµός της ηγεσίας για τον ΟΑΣΘ; Ποιο
είναι το επόµενο; Διότι λήγει και η παρατεινόµενη περίοδος της
εκκαθάρισης. Στις 31-12-2022 λήγει. Τι σκέφτεστε να κάνετε µε
τον ΟΑΣΘ; 

Και το τρίτο ερώτηµα και κλείνω, και είναι καίριο, κύριε Παπα-
δόπουλε, και περιµένω σαφή απάντηση είναι το εξής: Γιατί κα-
θυστερήσατε επί δυόµισι χρόνια και δεν παραδώσατε αµελλητί,
ως ορίζει ο ν.4482/2017 άρθρο 25 παράγραφος 2, στη δικαιο-
σύνη τη µελέτη-αποτίµηση του αµαρτωλού ΟΑΣΘ που έγινε από
την ανεξάρτητη εταιρεία «GRANT THORTON», σύµφωνα µε τον
νόµο που µόλις προανέφερα; Σήµερα που µιλάµε αµελλητί έχετε
καταθέσει τη συγκεκριµένη αποτίµηση, που περιγράφει την
κόπρο του Αυγεία, την αδιαφάνεια, τη ρεµούλα και τη σήψη στον

ΟΑΣΘ; Παρακαλώ, την απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε Παπα-

δόπουλε. 
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά είναι θράσος να µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ για απαξίωση και

για εµπαιγµό στον ΟΑΣΘ. Και εξηγούµαι: Κύριε συνάδελφε, γνω-
ρίζετε πάρα πολύ καλά ότι το έτος 2017 µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 30 του ν.4482 ο ΟΑΣΘ κρατικοποιήθηκε και το προσωπικό
του εντάχθηκε στο ενιαίο µισθολόγιο του δηµοσίου, οπότε εφαρ-
µόζονται οι διατάξεις του ν.4354/2015. Εποµένως για ποια συλ-
λογική σύµβαση µιλάτε; 

Η τελευταία συλλογική σύµβαση που ίσχυε εξέπνευσε µε την
κρατικοποίηση του ΟΑΣΘ και ουδέποτε νοµίµως καταρτίστηκε
νέα. Η µόνη νόµιµη συλλογική σύµβαση εργασίας που σύµφωνα
µε τον νόµο επιτρέπεται να καταρτιστεί αφορά αποκλειστικά τις
µη µισθολογικές παροχές, εφόσον βέβαια εγκριθούν από τα δύο
Υπουργεία, Μεταφορών και Οικονοµικών. 

Γι’ αυτό άλλωστε σας θυµίζω -είµαι σίγουρος ότι το ξέρετε,
αλλά σας το θυµίζω- ότι η διοίκηση Παππά υπέγραψε µια κατ’
όνοµα σύµβαση που ουδέποτε την υπέβαλε στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών για έγκριση. Γιατί ήξερε πάρα πολύ καλά ότι δεν µπο-
ρεί να εγκριθεί για τον λόγο ότι περιλάµβανε µη νόµιµες µισ-
θολογικές παροχές. Αυτό το γνωρίζετε και το γνωρίζετε πάρα
πολύ καλά µάλιστα, αφού σύµφωνα µε την 274/2017 γνωµοδό-
τηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, την οποία και απο-
δέχθηκαν οι αρµόδιοι Υπουργοί, η σύµβαση, η οποία περιείχε
µισθολογικές παροχές, ήταν άκυρη. 

Άρα εκείνο που είναι απόλυτα βέβαιο είναι ότι κρύβεται µια µε-
γάλη κοροϊδία και εµπαιγµός προς τους εργαζόµενους µε τη
συµπεριφορά σας. Οι µόνοι βέβαια που ήταν «ευχαριστηµένοι»
ήταν µια µερίδα εργαζοµένων στους οποίους δινόταν εκτός από
την πρώτη και δεύτερη προσωπική διαφορά. Βέβαια, η παράνοµη
αυτή πρακτική κόστισε στους Έλληνες πολίτες 2,2 εκατοµµύρια
ευρώ και µόλις διαπιστώθηκε, αυτό διεκόπη. 

Σας λέω, λοιπόν, επίσης, σας κάνω γνωστό, ότι υπήρχε παντε-
λής αδιαφορία για την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης
αντίστοιχης για το επίδοµα ανθυγιεινής εργασίας και το επίδοµα
ευθύνης. Αυτό το θέµα λύθηκε οριστικά από την Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας τον προηγούµενο καιρό. 

Συγκεκριµένα µε την υπ’ αριθµό 241175/2022 απόφαση η θέση
του υπευθύνου στο αµαξοστάσιο αντιστοιχεί σε θέση προϊστα-
µένου υποδιευθύνσεων και καταβάλλεται επίδοµα 350 ευρώ. Η
θέση του επόπτη και συντονιστή αρχιτεχνιτών αντιστοιχεί στη
θέση προϊσταµένου µονοθέσιων, διθέσιων, τριθέσιων δηµοτικών
σχολείων µε µηνιαία καταβολή επιδόµατος 165 ευρώ κ.λπ.. 

Ως προς το δεύτερο ερώτηµα για τον κ. Σκόρδα, αγαπητοί συ-
νάδελφε, δεν έγινε καµµία αποποµπή του κ. Σκόρδα. Ο κ. Σκόρ-
δας παραιτήθηκε. Ούτε υπήρξε καµµία αποτυχία στην Κυβέρ-
νηση. Και ξέρετε γιατί το λέω αυτό; Γιατί τα αποτελέσµατα και η
συµπεριφορά του οργανισµού αποδεικνύει αν αυτή η τριετία
ήταν αποτυχηµένη ή όχι. Ο κ. Σκόρδας, λοιπόν, παραιτήθηκε οι-
κειοθελώς, όπως αναφέρει και στη δήλωσή του άλλωστε, έχον-
τας επιτελέσει το έργο του. Το σηµαντικό ξέρετε ποιο είναι; Έτσι
πρέπει να γίνεται σε πρόσωπα που ενεργούν πολιτικά και δεν λα-
τρεύουν τις καρέκλες. 

Η πολιτική του Υπουργείου µας για τις αστικές συγκοινωνίες
είναι πετυχηµένη. Αυτό αποδεικνύεται στην πράξη, το αποδει-
κνύουν τα νούµερα. Σας θυµίζω ότι στις 19-8-2019 κυκλοφορού-
σαν διακόσια τριάντα επτά αστικά λεωφορεία σε όλον τον Νοµό
Θεσσαλονίκης, συµπεριλαµβανοµένων και των λεωφορείων των
ΚΤΕΛ. Έναν συγκροτηµένο σχεδιασµό, που έκανε το Υπουργείο,
η ανάθεση µέρους του συγκοινωνιακού έργου στα ΚΤΕΛ και η µί-
σθωση λεωφορείων που εκπόνησε το Υπουργείο έφερε επιτυχώς
σε πέρας όλο το έργο αυτό η διοίκηση Σκόρδα. 

Σήµερα στη Θεσσαλονίκη ο στόλος του οργανισµού πόσος
είναι; Ξεπερνάει τα τετρακόσια τριάντα λεωφορεία, µε στόχο το
αµέσως προσεχές διάστηµα να ξεπεράσει τα πεντακόσια είκοσι
λεωφορεία. 

Το Υπουργείο πάντως µε την έλευση του µετρό σχεδιάζει την
επόµενη µέρα για την αστική συγκοινωνία και την αναδιάταξη µε
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τη συνεργασία όλων των υφιστάµενων συγκοινωνιακών φορέων,
προκειµένου να κάνει αυτό που δεν κάνατε εσείς τεσσεράµισι
χρόνια, δηλαδή να δώσει στους Θεσσαλονικείς τη συγκοινωνία
που τους αξίζει. Δεν έκανε εγκαίνια µε µουσαµάδες στο µετρό.
Το µετρό τελειώνει και το ξέρουν όλοι αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, αλλά δεν
σας ρωτάει για το µετρό. Μην πάµε εκεί την κουβέντα.

ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών): Απαντάω για τον σχεδιασµό του
Υπουργείου, κύριε Πρόεδρε, για τις συγκοινωνίες της Θεσσαλο-
νίκης.

Άρα από τη συνδυαστική αυτή µεταφορά σύντοµα θα µπορούν
να επωφεληθούν οι πολίτες του Νοµού Θεσσαλονίκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Παπαδόπουλε, θα έπρεπε ξεκινώντας την οµιλία σας να
ζητήσετε ένα µεγάλο συγγνώµη εκ µέρους όλων των προκατό-
χων σας, όλων των κυβερνήσεων -δεν εξαιρώ καµµία- γιατί αφή-
σατε ενάµισι εκατοµµύριο κόσµο από το 1974 µέχρι και σήµερα
να ταλαιπωρείται µε ένα και µοναδικό µέσο µεταφοράς.

Και θέλω, παρακαλώ, στη δευτερολογία σας να µου απαντή-
σετε -είστε πολιτικά αρµόδιος- για τον ΟΑΣΘ, για τα λεωφορεία
της πόλης.

Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε ανέβει σε λεωφορείο του ΟΑΣΘ;
Έχετε περιµένει στη στάση; Έχετε στριµωχτεί µε τους άλλους
επιβάτες; Περιµένατε µε τις ώρες το λεωφορείο, έχετε δει να
περνάνε από µπροστά σας γιατί ήταν φουλ γεµάτα; Και το λέω
αυτό ενθυµούµενος τον αείµνηστο Λεωνίδα Κύρκο, όταν κα-
λούσε την τότε κυβέρνηση και τον άκουσα µε τα αυτιά µου στο
Παλέ ντε Σπορ να λέει: «κατεβείτε από τη Μερσεντές, πάτε στη
στάση, στριµωχτείτε µε τον κόσµο και τότε προσπαθήστε την
οργή και την αγανάκτηση που θα νιώσετε να τη µετατρέψετε σε
πολιτική δύναµη και βούληση να λύσετε το πρόβληµα!». Και το
λέω αυτό γιατί πουλάτε φούµαρα και παραµύθια.

Αυτός είναι ο ψηφιακός σας µετασχηµατισµός; Εδώ κοιτάξτε,
κύριε Παπαδόπουλε! Σας δείχνω τη φωτογραφία: Ο ΟΑΣΘ την
εποχή του ψηφιακού µετασχηµατισµού, στάση «Υδραγωγείο -
Παναγία Φανερωµένη», µετέφεραν οι ίδιοι οι κάτοικοι ψάθινες
καρέκλες, γιατί δεν υπήρχε δυνατότητα να καθίσουν και από
πάνω είναι άδειο, δεν υπάρχει στέγαστρο. Αυτός είναι ο ψηφια-
κός σας µετασχηµατισµός; Είναι από το site: parallaxi, 26 Σεπτεµ-
βρίου 2022 και το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τον κόσµο υπάρχει ο ΟΑΣΘ. Τρεις στους τέσσερις Θεσσα-
λονικείς απόλυτα απογοητευµένοι! Είναι έρευνα του ΙΝΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα απαντήσετε στους πολίτες της Θεσσαλονίκης, αντί µε
έπαρση και αλαζονεία να λέτε αυτά που λέτε;

Και θέλω στο σηµείο αυτό, κύριε Παπαδόπουλε, γιατί κάτι εί-
πατε για καρέκλες -και θέλω να γραφτεί στα Πρακτικά- να τιµή-
σουµε και να πούµε ένα ευχαριστώ στον Στέλιο Παππά, τον
αγωνιστή του αντιδικτατορικού αγώνα, που ανέβηκε πάνω στη
Θεσσαλονίκη αµισθί επί δυόµισι χρόνια, για να δώσει και να προ-
σπαθήσει να συµβάλει στην ανάσταση του συγκεκριµένου θε-
σµού. Δεν ήταν τα «γαλάζια» golden boys µε τα πεντοχίλιαρα και
τα δεκαχίλιαρα και τα εικοσαχίλιαρα, αµισθί, δυόµισι χρόνια αµι-
σθί!

Εσείς, όµως, δεν το καταλαβαίνετε. Και δεν το καταλαβαίνετε
γιατί δεν υλοποιείτε ούτε νεοφιλελεύθερες πρακτικές. Ξέρετε
γιατί; Και θα σας το αποδείξω συγκεκριµένα: Στείλατε στο σκραπ
τριακόσια δεκαοκτώ λεωφορεία που η αρχική τους αξία ήταν 45
εκατοµµύρια ευρώ. Ξέρετε πόσο τα πουλήσατε τα τριακόσια δε-
καοκτώ λεωφορεία; Τα πουλήσατε 450.000 ευρώ. Δηλαδή ένα

αρθρωτό λεωφορείο που το αγοράσατε 107.000 ευρώ το που-
λήσατε µόλις µε 1.500 ευρώ εσείς οι νεοφιλελεύθεροι, που ξέ-
ρετε από την αγορά, ενώ εµείς οι αριστεροί δεν ξέρουµε από την
αγορά.

Εµείς τι κάναµε; Στέλναµε κάθε βδοµάδα στην ΕΛΒΟ, σε ελ-
ληνικά χέρια -στην ΕΛΒΟ!- και δίναµε δουλειά στην ΕΛΒΟ -σε ελ-
ληνικά χέρια!- και µας έδινε πίσω και διόρθωνε λεωφορεία. Από
την πρώτη στιγµή είχαµε τριακόσια εξήντα πέντε µε βλάβες το
2017 και µέσα σε οκτώ µήνες τα µε βλάβη λεωφορεία κατέβηκαν
µόλις στα εκατόν τριάντα. Αυτή είναι η διαφορά µας!

Εσείς τι κάνατε; Μισθώσατε λεωφορεία της Λειψίας που στα-
µατάνε στις ανηφόρες γιατί πιάνουν φωτιά και ούτε τα πενήντα
που σας έδωσε ο κ. Ζέρβας, ο δήµαρχος, δεν λειτουργούν και
πόσο δίνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δίνετε 900.000 ευρώ -
κύριε Πρόεδρε, κύριε Κακλαµάνη, κλείνω µε αυτό- για τα τρια-
κόσια λεωφορεία που έχετε µισθώσει, δηλαδή µαζί µε τη συ-
ντήρηση 1 εκατοµµύριο δίνετε 12 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο,
όταν αυτά τα ίδια µε 5 εκατοµµύρια ευρώ και 6 εκατοµµύρια
ευρώ θα µπορούσατε να τα αγοράσετε. Τι µπίζνα πάλι στήνετε
εκεί; Αντί να τα αγοράσετε µε 4.500.000 ευρώ, τα νοικιάζετε µε
12 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο. Απαντήστε στους Θεσσαλονι-
κείς, όλη η πόλη µιλάει για deals! Λύστε τα προβλήµατα! Θα είχα
να σας πω δεκάδες, αν µου επέτρεπε ο κ. Κακλαµάνης, γραµµές
του Ευόσµου, της Ηλιούπολης, της Σταυρούπολης.

Και µε αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την κατα-
νόηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, όµως, γιατί
πρόκειται να αρχίσουµε το νοµοσχέδιο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μόνο αυτό κάντε, κύριε
Παπαδόπουλε: Τη Γραµµή 22 για τα αναπηρικά! Ούτε για τα
ΑΜΕΑ τα αναπηρικά δεν έχετε σκεφτεί, το µυαλό σας είναι µόνο
στην µπίζνα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο, µε τη σχετική ανοχή και εσείς.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών): Δεν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πολύ.

Κατ’ αρχάς, µαθήµατα τέτοιου είδους δηµοκρατίας µην τα κά-
νετε σε εµένα και όλοι κρινόµαστε. Την πολιτική του κ. Παππά
την είδαµε και αποδείχθηκε στην πράξη. Ποια ήταν η πράξη; Να
καταρρεύσει ο οργανισµός. Αυτό ήταν η πράξη. Τι µου λέτε
τώρα; Αυτά είναι πράγµατα στα οποία σας απάντησα προηγου-
µένως µε νούµερα, εσείς λέτε θεωρία. Το σέβοµαι, εκλογική σας
περιφέρεια είναι, θέλετε να δηµιουργήσετε ένα αφήγηµα, αλλά,
χωρίς να θέλω να σας προσβάλω, θα σας πω ότι και στην προ-
ηγούµενη θητεία ως Υπουργός Μεταφορών νοµίζω ότι έχω µπει
πολύ περισσότερες φορές από εσάς στα λεωφορεία του ΟΑΣΘ.
Και δεν µπήκα για να τα χρησιµοποιήσω για τη δουλειά µου,
µπήκα µόνο και µόνο -και αυτό το διάστηµα που είµαι από τον
Σεπτέµβριο του 2021 Υφυπουργός Μεταφορών- για να αισθανθώ
και να καταλάβω ακριβώς τι συµβαίνει. Σας πληροφορώ, λοιπόν,
ότι έχω µπει πάρα πολλές φορές στα λεωφορεία του ΟΑΣΘ,
εσείς δεν ξέρω πόσες έχετε µπει.

Επειδή θίξατε και ορισµένα θέµατα που αφορούν τη λειτουρ-
γία του οργανισµού. Κινητά συνεργεία: Η Διεύθυνση Συντήρησης
του ΟΑΣΘ εκδίδει προγραµµατισµένα κάθε µήνα οργανωµένα
συνεργεία από το αµαξοστάσιο του Φοίνικα και της Σταυρούπο-
λης και συγχρόνως έχει έτοιµα οχήµατα εξοπλισµένα για επιτό-
που τεχνική εξυπηρέτηση των λεωφορείων. Αυτό υπήρχε
παλιότερα; Όχι, βέβαια. Δεν ξέρω αν το ξέρετε, αλλά δεν υπήρ-
χε, µπορείτε να το ψάξετε, γιατί στο ψάξιµο είστε καλοί, σε αυτά
που λέτε δεν είστε καλοί. Λέτε αυτά που βολεύουν µόνο. Εµείς
δεν έχουµε να πούµε κάτι που µας βολεύει ή όχι, λέµε την πραγ-
µατικότητα, γιατί η πραγµατικότητα ανταποκρίνεται και στην
άποψη των πολιτών της Θεσσαλονίκης, µε προβλήµατα, µε δυ-
σκολίες, µε δυσχέρειες, ναι, αλλά η πραγµατικότητα είναι ξεκά-
θαρη, η διαφορά είναι ξεκάθαρη.
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Συγχρόνως σε όλες τις βάρδιες υπάρχουν έτοιµοι τεχνίτες και
µηχανοτεχνίτες, οι οποίοι µαζί µε τα εξοπλισµένα οχήµατα πα-
ρέχουν κάθε τεχνική βοήθεια. Άρα έχουµε βελτιώσει την παροχή
υπηρεσιών στα οχήµατα για την εξυπηρέτηση του κόσµου.

Παρακολούθηση και συντήρηση των λεωφορείων: Καθηµερινά
ακολουθείται ένα πρόγραµµα σχολαστικής προληπτικής συντή-
ρησης όλων των λεωφορείων. Αυτά υπάρχουν καταγεγραµµένα.

Η καθαριότητα: Όσον αφορά τους χώρους αναµονής και εν
γένει τους χώρους των εγκαταστάσεων του ΟΑΣΘ, είναι η µέρα
µε τη νύχτα. Πηγαίνετε µια βόλτα να τους δείτε. Δεν ξέρω τι σας
λένε οι συνεργάτες σας, πηγαίνετε εσείς παρακαλώ πολύ και, αν
θέλετε, µπορούµε να πάµε και µαζί µια βόλτα, να πάµε µαζί και
να δούµε όλα αυτά τα οποία είπατε, για να δείτε πόσο διαφορε-
τικά είναι από αυτά τα οποία είπατε.

Τήρηση µέτρων πρόληψης για τον COVID: Ο ΟΑΣΘ είναι
αυτός ο οποίος απαρέγκλιτα τήρησε τις ισχύουσες διατάξεις που
καθόριζε η Επιτροπή Λοιµωξιολόγων στην Κυβέρνηση για πρό-
ληψη, µετάδοση COVID και τα λοιπά. Τα λεωφορεία είναι εξοπλι-
σµένα όλα µε µέσα απολύµανσης και τα επιβαλλόµενα µέτρα
εφαρµόζονται και στις εγκαταστάσεις µε ευθύνη του ΟΑΣΘ.

Εποµένως, κύριε συνάδελφε, µην ανησυχείτε για αυτά τα θέ-
µατα. Αυτό το οποίο χρειάζεται για να είναι εποικοδοµητική η αν-
τιπολίτευση η οποία κάνετε -γιατί εκεί θα βρίσκεστε και την
επόµενη τετραετία- είναι να µας προτείνετε και να συνεννοη-

θούµε για το διασυγκοινωνιακό έργο της Θεσσαλονίκης, που
αφορά και τον ΟΑΣΘ και το µετρό. Είµαστε ανοιχτοί, λοιπόν, να
ακούσουµε ουσιαστικές προτάσεις, οι οποίες θα φέρουν αποτέ-
λεσµα για το καλό των πολιτών της Θεσσαλονίκης και όχι για ένα
θεατρικό έργο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να δω ντουέτο Πα-

παδόπουλου - Τριανταφυλλίδη να κάνει έλεγχο στον ΟΑΣΘ και
τα έχω δει όλα µετά!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Όχι προγραµµατισµένα,
αιφνιδίως!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν ξέρω, πρόταση
έκανε, έριξε γάντι. Ή το σηκώνεις ή δεν το σηκώνεις.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το σηκώνουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. Θα κάνουµε µια µικρή διακοπή πέντε-
δέκα λεπτών και θα προχωρήσουµε µε τη νοµοθετική εργασία,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη. Παρακαλώ, οι Υπουργοί, οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και οι εισηγητές -µας ακούν οι
γραµµατείες των κοµµάτων- να έρθουν στην Αίθουσα, πλην ενός
που είναι εδώ από το ΜέΡΑ25.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Πριν εισέλθουµε στη σηµερινή ηµερήσια διάταξη, έχω την τιµή

να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοι-
νοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει την έκθεσή της στην αί-
τηση εισαγγελικής αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης
ποινικής δίωξης κατά Βουλευτού.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές
τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εται-
ρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 21 Σεπτεµβρίου 2022, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών.

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. Συµφωνεί το Σώµα;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Ξεκινάµε, λοιπόν, τη διαδικασία και καλώ στο Βήµα τον ειση-

γητή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνο Κόλλια. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Ορίστε, κύριε Κόλλια, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά

από έναν εξαντλητικό, πλην όµως άκρως εποικοδοµητικό διά-
λογο ως προς τις αξιολογούµενες διατάξεις του υπό ψήφιση νο-
µοσχεδίου για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές
επιβατικές µεταφορές, φτάνουµε αισίως σήµερα στην Ολοµέ-
λεια. 

Πράγµατι, υπήρξε µία διεξοδική συζήτηση, τόσο µε τους εκ-
προσώπους των φορέων όσο και µε τους εκπροσώπους των κοµ-
µάτων, διατυπώθηκαν πλείστες όσες απόψεις και σταθήκαµε
ιδιαιτέρως σε κάποια συγκεκριµένα άρθρα, για τα οποία επιση-
µάνθηκαν νοµοτεχνικές βελτιώσεις.  

Στόχος µας, θα ξαναπώ, η τελική µορφή του νοµοσχεδίου να
είναι από κάθε άποψη η αρτιότερη δυνατή. Να ανταποκρίνεται,
δηλαδή, στο έπακρο, τόσο στις προσδοκίες του επιβατικού κοι-
νού όσο και στις υψηλές απαιτήσεις που ανακύπτουν καθηµερινά
από την εκτέλεση και εκµετάλλευση ενός σύγχρονου και ευρω-
παϊκά προσανατολισµένου συγκοινωνιακού έργου. 

Το νοµοσχέδιο αποτελείται από πέντε µέρη. Στο πρώτο µέρος
είδαµε να παρουσιάζεται ο βασικός άξονας του νοµοσχεδίου. Ως
επιδιωκόµενος σκοπός, η προσαρµογή της ελληνικής νοµοθε-
σίας στις προβλέψεις του κανονισµού 1370/ 2007, για την πα-
ροχή αξιόπιστων υπηρεσιών για το σύνολο των τακτικών υπε-
ραστικών και αστικών οδικών επιβατικών µεταφορών. 

Τούτο διότι, πέρα από τη δεσµευτικότητα του επίµαχου κανο-
νισµού, για όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο της Ελλάδας διέπεται από δύο νόµους -
τον ν.4199/2013 για τις υπεραστικές και τον ν.4568/2018 για τις
αστικές οδικές µεταφορές επιβατών-, οι οποίοι εµφάνισαν δυσ-
λειτουργίες και πρακτικές δυσκολίες στην εφαρµογή τους, µε
αποτέλεσµα να παραµείνουν µέχρι σήµερα ανενεργοί. 

Ακολούθως, έχουµε µία σειρά διατάξεων µε τις οποίες ρυθµί-
ζεται η ενιαία λειτουργία και οργάνωση των δικτύων υπεραστι-
κών και αστικών µεταφορών σε όλη τη χώρα. Αποτυπώνονται οι
ορισµοί που είναι αναγκαίοι για τη νοµοθετική πληρότητα του νο-
µοσχεδίου. Παράλληλα, προβλέπεται ότι από το πεδίο εφαρµο-
γής του εξαιρούνται για τις δηµόσιες αστικές οδικές επιβατικές
µεταφορές, η Περιφέρεια Αττικής -πλην των νήσων που υπάγον-
ται σε αυτή-, η Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης, οι Περιφε-
ρειακές Ενότητες Ρόδου και Κω. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, βασική καινοτοµία στο παρόν νοµοθέ-

τηµα αποτελεί η παροχή αρµοδιοτήτων τόσο στη Γενική Διεύ-
θυνση Μεταφορών του Υπουργείου όσο και στις περιφέρειες και
τις περιφερειακές ενότητες της χώρας. 

Ειδικότερα, η Γενική Διεύθυνση Μεταφορών λειτουργεί ως αρ-
µόδια αρχή, παρεµβαίνοντας για τη διασφάλιση της παροχής
των δηµοσίων επιβατικών µεταφορών, ούσα πάντα σε συνεχή συ-
νεργασία µε τις περιφέρειες και τις περιφερειακές ενότητες της
χώρας για τον σχεδιασµό και τον έλεγχο του δικτύου υπεραστι-
κών και αστικών γραµµών της επικράτειας. 

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι πλέον εκχωρείται στις περιφέρειες και
τις περιφερειακές ενότητες το βάρος του σχεδιασµού και του
ελέγχου του δικτύου και παράλληλα ενισχύεται µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο η κοινωνική και οικονοµική διασύνδεση της περι-
φέρειας µε τα αστικά κέντρα, καθώς και η περιφερειακή διακυ-
βέρνηση.

Πέραν τούτων, θα είναι σε θέση να εισηγηθούν αιτιολογηµένα
στην αρµόδια αρχή τον καθορισµό των υπεραστικών και αστικών
γραµµών, διαδροµών και δροµολογίων, καθώς και τη χορήγηση
αποζηµίωσης παντός είδους ως αντιστάθµισµα για την εκπλή-
ρωση υποχρεώσεων παροχής υπηρεσιών γενικού οικονοµικού
συµφέροντος. Κάτι τέτοιο είναι δικαιολογηµένο από κάθε άποψη,
διότι οι περιφέρειες γνωρίζουν σε τοπικό και περιφερειακό επί-
πεδο καλύτερα τα των αστικών και υπεραστικών δροµολογίων
συγκριτικά µε το Υπουργείο. 

Στις επόµενες διατάξεις προσδιορίζεται το δίκτυο των µετα-
φορών, ενώ ορίζεται ότι µόνο οι κατ’ επάγγελµα µεταφορείς που
διαθέτουν λεωφορεία υπεραστικού, αστικού ή ηµιαστικού τύπου,
καθώς και σχετική έγκριση τύπου, δύνανται να αναλαµβάνουν το
µεταφορικό έργο ως φορείς εκτέλεσης. 

Παράλληλα, αναγνωρίζεται η αρµοδιότητα της αρµόδιας
αρχής να αναθέτει την παροχή µεταφορικού έργου σε κάθε γε-
ωγραφική περιοχή, χορηγώντας το αποκλειστικό δικαίωµα πα-
ροχής των υπηρεσιών αυτών µε ή χωρίς αποζηµίωση. 

Οι δε βασικές κατευθύνσεις του υλοποιούµενου σχεδιασµού
διαµορφώνονται σύµφωνα µε την πάνω από πενήντα έτη εµπει-
ρία στην οργάνωση και τη λειτουργία των επιβατικών µεταφο-
ρών, ενώ παράλληλα συνεκτιµώνται η βιωσιµότητα των επιχει-
ρήσεων και οι ανάγκες µετακινήσεων του επιβατικού κοινού,
ιδίως στις πιο αποµακρυσµένες περιοχές. 

Τονίζεται δε ότι ο σχεδιασµός του δικτύου δεν παραγνωρίζει
τις προσπάθειες που κάνουµε ως χώρα για τη µετάβαση στην
πράσινη ανάπτυξη κι έτσι δεν αφήνει κανένα αρνητικό περιβαλ-
λοντικό αποτύπωµα. 

Εισάγονται δε ενιαίοι κανόνες όσον αφορά τις διαδικασίες και
τα όργανα σχεδιασµού, ανάθεσης, εποπτείας και ελέγχου, κάτι
που δεν αντιµετωπίζεται µέχρι σήµερα στο πλαίσιο της υφιστά-
µενης νοµοθεσίας. 

Στο τέταρτο κεφάλαιο προβλέπονται τα βασικά χαρακτηρι-
στικά που πρέπει να διαθέτουν οι σταθµοί αφιξοαναχώρησης
υπεραστικών λεωφορείων καθώς και οι εγκαταστάσεις εξυπηρέ-
τησης επιβατών. Προτεραιότητά µας είναι και η ύπαρξη άνετων,
καθαρών και επαρκών χώρων υποδοχής και υγιεινής των επιβα-
τών, όπως και συστήµατα εξοικονόµησης ενέργειας, αλλά και
προδιαγραφές προσβασιµότητας για τα ΑΜΕΑ και τα εµποδιζό-
µενα άτοµα. Μ’ αυτόν τον τρόπο επιτυγχάνεται και προωθείται η
παγίωση των βέλτιστων δυνατών συνθηκών εξυπηρέτησης του
επιβατικού κοινού, σύµφωνα και µε τις κείµενες ευρωπαϊκές δια-
τάξεις. Έπειτα, προβλέπονται οι προδιαγραφές που θα πρέπει
να καλύπτουν οι στάσεις και τα στέγαστρα αναµονής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, και πάλι δίνεται βήµα στα αυτονόητα
δικαιώµατα των συµπολιτών µας, των ατόµων µε αναπηρία,
ούτως ώστε να εξασφαλίζεται η απρόσκοπτη πρόσβασή τους
στους συγκεκριµένους χώρους. 

Ακολούθως, στο πέµπτο κεφάλαιο αποτυπώνεται το πλαίσιο
προκήρυξης των διαγωνιστικών διαδικασιών για την ανάθεση πα-
ροχής των δηµοσίων επιβατικών µεταφορών, ενώ µνηµονεύονται
και οι ελάχιστες απαιτήσεις που θα πρέπει να πληρούνται από
τον εκάστοτε ανάδοχο. Οι διαγωνισµοί συντάσσονται από τις πε-
ριφέρειες και εγκρίνονται από τον Υπουργό. 

Για τις τακτικές οδικές υπεραστικές και αστικές επιβατικές µε-
ταφορές αρµόδιο όργανο για τη διενέργεια των διαγωνιστικών
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διαδικασιών ανά γεωγραφική περιοχή και την ανάθεση των συµ-
βάσεων θα είναι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Η πα-
ρακολούθηση της εκτέλεσης των συµβάσεων θα γίνεται από τις
αρµόδιες τοπικές αρχές και συγκεκριµένα τις περιφέρειες της
χώρας στην περιοχή ευθύνης τους. Προβλέπεται µάλιστα η υπο-
χρέωση της αρµόδιας αρχής να προσδιορίζει στις προκηρύξεις
το ποσό της ανώτατης επιτρεπόµενης κατά ζώνη χρέωσης των
επιβατών αναφορικά µε τις αστικές µεταφορές ως και τη χρέωση
των µεταφερόµενων αποσκευών και ασυνόδευτων δεµάτων σε
ό,τι αφορά τις υπεραστικές µεταφορές.

Ένα σηµείο για το οποίο ήδη κατά την πρώτη συνεδρίαση
έγινε πολύς λόγος είναι οι προϋποθέσεις που περιλαµβάνονται
στο άρθρο 17 για τη συµµετοχή των ενδιαφεροµένων στους δια-
γωνισµούς. Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι οι διαγωνιζόµενοι
κατά την ηµεροµηνία διενέργειας των διαγωνιστικών διαδικασιών
παρέχουν εγγυήσεις µε τις οποίες διασφαλίζεται ότι κατά την
ηµεροµηνία υπογραφής της σύµβασης διαθέτουν τον απαιτού-
µενο αριθµό λεωφορείων και τις απαιτούµενες εγκαταστάσεις
εξυπηρέτησης, συµπεριλαµβανοµένων των αµαξοστασίων. Σα-
φέστατα προαπαιτούµενο απαιτεί και η απαιτούµενη στελέχωση
ή εµπειρία ή οργάνωση, καθώς και τα συστήµατα τηλεµατικής
και ενιαίας πληροφόρησης και έκδοσης εισιτηρίων. Οι προϋπο-
θέσεις αυτές αποτελούν, όπως έχουµε πει, εχέγγυα για την πιστή
τήρηση και την καλή εκτέλεση της σύµβασης.

Επαναλαµβάνω εµφατικά ότι η προώθηση για πρώτη φορά της
διενέργειας διαγωνιστικών διαδικασιών, διαγωνισµών, ακριβώς
έναν στόχο εξυπηρετεί: τη διασφάλιση διαφανών και συγκρίσι-
µων όρων ανταγωνισµού µεταξύ των φορέων παροχής υπηρε-
σιών, την αµεροληψία και την κατά κανόνα πρόκριση του
αναδόχου που πληροί περισσότερα τυπικά κριτήρια αξιολόγη-
σης. 

Η ανάθεση πάντως του προαναφερόµενου µεταφορικού έρ-
γου γίνεται µε τη διενέργεια ανοικτού διαγωνισµού ή, κατ’ εξαί-
ρεση, µε απευθείας ανάθεση κατ’ εφαρµογή του ενωσιακού κα-
νονισµού. 

Στο ίδιο πλαίσιο οι επόµενες διατάξεις σχετίζονται µε το πε-
ριεχόµενο των προσφορών, τον τρόπο αξιολόγησής τους και την
όλη διαδικασία σύναψης της σχετικής σύµβασης εκτέλεσης. Η
χρονική διάρκεια των συµβάσεων ορίζεται στα δέκα έτη. 

Στη συνέχεια ρυθµίζονται τα σχετικά µε την επιβολή κυρώσεων
σε περίπτωση διαπίστωσης παραβάσεων εκ µέρους των φορέων
εκτέλεσης, ενώ προβλέπεται το εποπτικό έργο που ασκούν οι αρ-
µόδιες τοπικές αρχές επί των αναδόχων για τη διασφάλιση της
καλής εκτέλεσης των συµβάσεων. 

Λίγο παρακάτω προβλέπεται µια διαφορετική περίπτωση, η πε-
ρίπτωση όπου συντρέχει ή επίκειται κίνδυνος διακοπής του µε-
ταφορικού έργου. Η αρµόδια αρχή λαµβάνει τότε ως έκτακτα
µέτρα για τη διασφάλιση της απρόσκοπτης παροχής των δρο-
µολογίων είτε τη δροµολόγηση της απευθείας ανάθεσης του
έργου σε τρίτο είτε την παράταση της διάρκειας της σύµβασης
µε τον ανάδοχο πέραν του προβλεπόµενου χρόνου. Ακόµη, ορί-
ζεται η δυνατότητα ίδρυσης και η διαδικασία ανάθεσης νέας τα-
κτικής ή υπεραστικής γραµµής µετά από σχετικό φάκελο που
υποβάλλουν οι αρµόδιες τοπικές αρχές προς την αρµόδια αρχή. 

Με το δεύτερο µέρος, αγαπητοί συνάδελφοι, ρυθµίζονται τα
σχετικά µε τη διαδικασία κατάργησης της ΡΑΕΜ καθώς και η µε-
ταφορά προσωπικού στη Γενική Διεύθυνση Μεταφορών του
Υπουργείου αλλά και στη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων.

Το τρίτο µέρος σχετίζεται µε την αναδιάρθρωση του σιδηρο-
δροµικού τοµέα µέσω της µεταβίβασης του συνόλου των µετο-
χών της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» από την «ΟΣΕ Α.Ε.» στο ελληνικό δηµό-
σιο. Μεταξύ άλλων ορίζεται ότι µε την έκδοση κοινής υπουργικής
απόφασης προσδιορίζονται η διαδικασία και ο τρόπος µεταβίβα-
σης των µετοχών, καθώς και όλα τα σχετικά ειδικότερα θέµατα.
Ειδικότερα, µεταβιβάζεται το 100% του µετοχικού κεφαλαίου της
«ΕΡΓΟΣΕ» στο δηµόσιο.

Προβλέπεται στη συνέχεια η αναδιαµόρφωση του τρόπου λει-
τουργίας της «ΟΣΕ Α.Ε.» και της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» και οι νέες αρ-
µοδιότητες των δύο εταιρειών, ώστε να επιτευχθούν η διακριτική
κατανοµή τους και η αποτελεσµατικότερη λειτουργία τους. Ως
εκ τούτου, οι αρµοδιότητές τους επανακαθορίζονται ως εξής: 

Η εταιρεία «ΟΣΥ Α.Ε.» ασκεί εφεξής καθήκοντα διαχειριστή
της σιδηροδροµικής υποδοµής. Στο ίδιο πλαίσιο προβλέπεται η
κατάρτιση από την «ΟΣΕ Α.Ε.» σχεδίου δράσης, µε βάση το
εθνικό σχέδιο σιδηροδροµικών µεταφορών. Ταυτόχρονα, η «ΕΡ-
ΓΟΣΕ Α.Ε.» ορίζεται ως διαχειριστής των έργων για τα έργα τα
οποία εκτελούνται στο δίκτυο υπό κατασκευή. Το νέο αυτό κα-
θεστώς αποβλέπει στη βελτίωση της παραγωγικότητας, της ελ-
κυστικότητας και της ανταγωνιστικότητας των εταιρειών του
σιδηροδροµικού τοµέα. 

Το τέταρτο µέρος επικεντρώνεται στην κατάρτιση των τεχνι-
κών συµβουλίων που έχουν ιδρυθεί ή λειτουργούν σε εποπτευό-
µενους φορείς του Υπουργείου, ώστε να επιτευχθεί η οµοιόµορ-
φη αντιµετώπιση οµοειδών τεχνικών και νοµικών ζητηµάτων και
να ενισχυθεί η ασφάλεια δικαίου κατά την εκτέλεση των έργων
και την εκπόνηση µελετών. 

Ολοκληρώνουµε µε το πέµπτο και τελευταίο µέρος, στο οποίο
ορίζεται η ισχύς των διατάξεων, η οποία εκκινεί από τη δηµοσί-
ευση στο ΦΕΚ. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κλείνοντας την οµιλία µου στη σηµερινή
συζήτηση, θα ήθελα να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών και καθέναν προσωπικά από
όλους όσοι συµµετείχαν και συνέδραµαν στη σύνταξη και κατά-
θεση του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Πρόκειται για µία ουσιαστική βελτίωση του µέχρι σήµερα
ισχύοντος θεσµικού πλαισίου, µε ισχυρές διαρθρωτικές παρεµ-
βάσεις, αφού εξαλείφονται τα κακώς κείµενα και οι στρεβλώσεις
του παρελθόντος. Θεσµοθετούνται νέοι κανόνες, που ενισχύουν
την αναβάθµιση των οδικών επιβατικών µεταφορών, µε παροχή
υπηρεσιών υψηλής ποιότητας έναντι ενός προσιτού κόστους για
όλους. Προωθούνται, για πρώτη φορά, οι διαγωνιστικές διαδικα-
σίες, οι οποίες είναι ανοικτές σε όλους τους φορείς, µε σεβασµό
στις αρχές της διαφάνειας και της αµεροληψίας. 

Για όλα τα παραπάνω, σας ζητώ να το υπερψηφίσετε στο σύ-
νολό του.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτικής
Συµµαχίας κ. Χρήστος Γιαννούλης.

Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Παίρνω τον λόγο µε ευχαρίστηση για δεύτερη φορά, γιατί είναι

και βαρύ το φορτίο αυτού του νοµοσχεδίου. Αλλά το φορτίο γί-
νεται ακόµη πιο βαρύ από την παρατεταµένη κοινοβουλευτική
παραβατικότητα ή, εν πάση περιπτώσει, τον εκφυλισµό της κοι-
νοβουλευτικής διαδικασίας, γιατί κρατάω στα χέρια µου -και θα
ήθελα να ξεκινήσω µε αυτό- το σχέδιο νόµου για τις αστικές συγ-
κοινωνίες. 

Σε αυτό, η σοβαρή -όχι σε πολιτικό περιεχόµενο, αλλά σε
όγκο- είναι η τροπολογία που καταθέτει το Υπουργείο Τουρισµού
στο παρόν νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και καθορίζει
ζητήµατα του τουρισµού, των λιµανιών. 

Αυτό είναι το νοµοσχέδιο, αυτή είναι η τροπολογία. Εάν θέλετε
και επιµένετε να συνεχίσετε σε αυτό που -ακόµα και µε ευθύνη
προηγούµενων κυβερνήσεων- όλοι συµφωνούµε ότι πρέπει να
θεραπευτεί, είναι και το προοίµιο του τι περιέχει το νοµοσχέδιο
που συζητάµε. 

Λυπάµαι, αλλά θα ανοίξω µια παρένθεση λέγοντας -επειδή και
από αυτό το Βήµα οφείλουµε να υπερασπιζόµαστε την αλήθεια
και την αξιοπιστία των δεδοµένων- ότι θα ήθελα να απευθύνω µία
έκκληση στα µέλη του Υπουργικού Συµβουλίου: Κάποιος να ενη-
µερώσει τον κ. Θεοδωρικάκο ότι τα ελληνικά πανεπιστήµια, τα
παιδιά µας, οι φοιτητές που σπουδάζουν στα ελληνικά πανεπι-
στήµια δεν είναι πεδίο δοκιµής της «αυτού εξοχότητος» κ. Θεο-
δωρικάκου, που κάθε φορά επιλέγει κάτι από την επικαιρότητα
για να αναδειχθεί ως ο κύριος εκπρόσωπος της πολιτικής ιδεο-
ληψίας του «νόµου και τάξη», όπως αυτός το ερµηνεύει και να
πιστεύει ότι χρειάζεται να στήσει σκηνικό πολιτικής σύγκρουσης
για το αυτονόητο, ότι η Αστυνοµία οφείλει, όφειλε και µπορούσε
από τον νόµο Διαµαντοπούλου να µπει και να συλλάβει κακοποι-
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ούς, εµπόρους ναρκωτικών και δολοφόνους και δεν χρειάζονται
οι «φιέστες», για να αλλάζουν την ατζέντα. 

Εδώ παρακολουθούσατε ολόκληρο Αρχηγό κόµµατος, δεν
µπορούσατε να ξέρετε τριάµισι χρόνια τι υπήρχε µέσα στην Πα-
νεπιστηµιούπολη του Ζωγράφου και στήνετε όλο αυτό το σκη-
νικό για να υπάρχει στρεψοδικία; 

Είστε υπέρ του νόµου και της τάξης στα πανεπιστήµια; Μα,
σαφώς είµαστε υπέρ του νόµου και της τάξης παντού. Στα πα-
νεπιστήµια θέλουµε να υπάρχει και κλίµα δηµιουργικής, σύγχρο-
νης και µε προοπτική και προβολή στο µέλλον φοίτησης των
παιδιών µας και εάν θέλει κάποιος να ανοίξει συζήτηση για τις
φοιτητικές εστίες, θα τον παρακαλούσα να την ανοίξει αυτή τη
συζήτηση και για τις υποδοµές που υπάρχουν και δεν υπάρχουν
στη Θεσσαλονίκη, στην Πάτρα, στα νησιά, στο Ρέθυµνο, όπου χι-
λιάδες φοιτητές, όχι εύπορων οικογενειών, ευπαθών οµάδων, ερ-
γαζοµένων που τα φέρνουν µε δυσκολία βόλτα, αναγκάζονται να
µένουν τα παιδιά τους σε φοιτητικές εστίες, που δεν είναι άντρο
ανοµίας, είναι ερείπια. Είναι ερείπια γιατί η χρηµατοδότηση και
η στήριξη των φοιτητικών εστιών και των φοιτητικών λεσχών, δυ-
στυχώς, δεν είναι στις προτεραιότητες της Κυβέρνησής σας. 

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Θέλω να παραδεχθούµε µια αλή-
θεια. Από την Παρασκευή συζητάµε για τις αλλαγές που επιφέ-
ρετε στις αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες. Από την
Παρασκευή προσπαθούµε να πείσουµε ο ένας τον άλλον για δύο
βασικά πράγµατα: εάν εδώ υπάρχει µία πολιτική λαθροχειρία,
όπου στο όνοµα της εναρµόνισης της χώρας µας µε το Κοινοτικό
Δίκαιο δηµιουργείται στον αντίποδα ένα προκλητικό µονοπώλιο,
που αφορά τις κοινοπραξίες των ΚΤΕΛ για τις υπεραστικές και
αστικές συγκοινωνίες. 

Όλοι συµφωνούµε ότι στόχος µας είναι ασφαλείς, ποιοτικές
µεταφορές για όλους όσοι χρησιµοποιούν τα µέσα µεταφοράς,
όχι από ιδεολογική επιλογή, αλλά από ανάγκη. Σε αυτό συµφω-
νούµε όλοι. Τι γίνεται όµως στην ουσία;

Θέλω να επισηµάνω ότι έχουν ειπωθεί αρχικά πάρα πολλές
ανακρίβειες. Και ο εισηγητής σας αλλά και η πολιτική ηγεσία ανα-
φέρθηκαν πάρα πολλές φορές στον ν.4568/2018. Επιµένετε –και
δεν ξέρω εάν θα συνεχίσετε- ότι ο νόµος αυτός αφορούσε τις
αστικές συγκοινωνίες. Εσείς σήµερα προσαρµόζετε -θα έλεγα
σχεδόν δηµαγωγικά- κοµµάτια και αποσπάσµατα από το νοµο-
θετικό πλαίσιο που αφορά τις αστικές συγκοινωνίες, τις τουρι-
στικές µεταφορές, τον τουρισµό, άλλα νοµοθετήµατα που
εντάχθηκαν γύρω από το πλαίσιο των µεταφορών και τα κάνετε
ένα σύνολο. 

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, ότι το 2018 -πολύ σύντοµα-
το πεδίο εφαρµογής του νόµου για τον οποίο εσείς προσπαθείτε
να πάρετε συγχωροχάρτι γι’ αυτό που εισάγετε σήµερα για νο-
µοθέτηση, δεν είχε εφαρµογή στις υπεραστικές δηµόσιες οδικές
µεταφορές επιβατών -είναι σαφές-, στις µεταφορές επιβατών µε
τουριστικά ή ιδιωτικής χρήσης λεωφορεία, οι οποίες δεν προ-
σφέρονται σε συνεχή βάση στο επιβατικό κοινό και στις κατ’
επάγγελµα µεταφορές επιβατών µε µισθωµένα οχήµατα. 

Άρα να το ξεκαθαρίσουµε. Ο ισχυρισµός αυτός είναι ανακρι-
βής. 

Πάµε στον σηµερινό νόµο, για να έχουµε και ένα αφήγηµα
κοντά στην πραγµατικότητα. Τι επιχειρείτε να κάνετε; Να εισά-
γετε τις διαγωνιστικές διαδικασίες, µετά την εκπόνηση ενός συγ-
κοινωνιακού σχεδίου ανά περιφέρεια, για τις αστικές και
υπεραστικές συγκοινωνίες. Αυτό προβλέπεται στα βασικά άρθρα
του νοµοσχεδίου. Υπερηφανεύεστε και κοµπορρηµονείτε ότι η
διαφάνεια και η µη φωτογραφική διάσταση αυτού του νοµοσχε-
δίου είναι εξαιτίας του γεγονότος ότι εισάγετε τις διαγωνιστικές
διαδικασίες. Με ποιον τρόπο, όµως; 

Βάζοντας προϋποθέσεις που ορίζουν µε ακρίβεια και αυτό που
λέµε από την αρχή ότι στη διαγωνιστική διαδικασία για το συγ-
κοινωνιακό έργο υπεραστικών και αστικών µεταφορών οι µόνοι
που πληρούν τα κριτήρια της φωτογραφικής περιγραφής είναι
τα ΚΤΕΛ. Δικαίωµά σας, επιλογή σας. Υποχρέωσή µου να επιση-
µάνω ότι αυτό αναβλύζει, αναδύει την εικόνα µιας µικροπολιτικής
συναλλαγής, µιας µικροπολιτικής σχέσης, που µάλλον υποβοη-
θείται από το γεγονός ότι διανύουµε τους τελευταίους µήνες της
διακυβέρνησής σας.

Αλλά ας υποθέσουµε ότι οι διαγωνισµοί βοηθούν τον ανταγω-
νισµό, µε βάση την αντίληψή σας. Από την αγορά µπορεί να προ-
κύψουν σχήµατα που θα βοηθήσουν στον τελικό στόχο, στην
καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη. Κάνετε και κάτι άλλο, όµως.
Ενώ υπάρχει σαφής -ή θα έπρεπε να υπάρχει, ή πρέπει να τον
βρούµε- διαχωρισµός του µεταφορικού έργου των επιβατικών
συγκοινωνιών αστικών και υπεραστικών µε τις µεταφορές πολι-
τών για τουριστικούς ή άλλους λόγους, κάνετε µια κοινοβουλευ-
τική κουτοπονηριά µε το άρθρο 2.

Σύµφωνα µε το άρθρο 2, λοιπόν, ανοίγετε µια ρωγµή, όπου ο
σχεδιασµός που θα γίνει από τις περιφέρειες ανά τη χώρα µπο-
ρεί να οδηγήσει για τους αναδόχους, τα ΚΤΕΛ δηλαδή, στο να
οργανώσουν και να εγκαθιδρύσουν, να ανοίξουν αστικές ή υπε-
ραστικές γραµµές σε περιοχές τουριστικού, θρησκευτικού, εκ-
παιδευτικού περιεχοµένου. 

Και επειδή εδώ υπάρχει το µεγάλο κενό, το οποίο το συναν-
τάµε σε όλα τα νοµοσχέδιά σας, ακόµη και στο νοµοσχέδιο της
προηγούµενης εβδοµάδας, που στην ουσία θελήσατε να απαλ-
λαγείτε από τον δηµόσιο χαρακτήρα οργανισµών κοινής ωφέ-
λειας. Τα πιο ουσιαστικά κοµµάτια του νοµοσχεδίου τα
µεταφέρετε ως λήψη αποφάσεων µε έκδοση κοινών υπουργικών
αποφάσεων. Το βλέπαµε και παλαιότερα, σε εσάς πλέον το βλέ-
πουµε ως µανιέρα.

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Εάν ο σχεδιασµός της Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας θελήσει, εκτιµήσει ότι µια υπερα-
στική γραµµή που έχει αρχαιολογικό ενδιαφέρον είναι η
Θεσσαλονίκη - Δίον, µε βάση το νοµοσχέδιό σας µπορεί να εν-
ταχθεί µέσα στο αντικείµενο της διαγωνιστικής διαδικασίας. Πού
είναι η ρωγµή µε τις υπουργικές αποφάσεις σας; Επειδή η Θεσ-
σαλονίκη - Αρχαιολογικός χώρος του Δίον δεν είναι κάτι που το
συναντάς πάρα πολύ ως υπεραστικές συγκοινωνίες, το συναντάς
ως τουριστικό έργο και ως εκδροµές τουριστικών λεωφορείων
που τους έχετε στοχοποιήσει, κάποια στιγµή έχετε απόλυτα το
δικαίωµα να θεωρήσετε: «Α, δεν βγαίνει αυτό. Δεν το επιδοτούµε
ως άγονη γραµµή;». Είναι κάτι που σχεδόν επιχειρήσατε στον
ΟΣΕ και είναι µεταξύ γελοίου και τραγικού, το Αθήνα - Θεσσα-
λονίκη να εντάσσεται στις άγονες γραµµές.

Αυτές οι ρωγµές που αφήνετε, µεταθέτοντας τις σοβαρές απο-
φάσεις σε κοινές υπουργικές αποφάσεις, είναι και ο κίνδυνος.
Κάνετε µια πολιτική επιλογή να στηρίξετε µονοπωλιακά τα ΚΤΕΛ.
Εν πάση περιπτώσει, θα κριθείτε, αλλά θα κριθείτε και από όλους
όσοι στη διάρκεια της διαβούλευσης ήταν σαφείς ότι δεν έχουν
κανέναν ιδεολογικό ή δογµατικό λόγο αντιπαράθεσης µαζί σας,
παρά µόνο αναδεικνύουν την πραγµατικότητα ότι σε αυτή την
εποχή µονοµερώς ευνοείται µια συγκεκριµένη επαγγελµατική
οµάδα και η οµάδα που έχει σχέσεις και έχει συµβάλει και στην
πανδηµία και στην οικονοµική ανάπτυξη και στην τουριστική ανά-
πτυξη µπαίνει στη ζώνη του επαγγελµατικού τέλους. Αυτό δεν το
καταλαβαίνετε.

Αλλά θα µπορούσε, αν είχατε την πολιτική βούληση, εδώ, σε
αυτή τη συζήτηση σήµερα να δεσµευθείτε ότι τουλάχιστον αυτές
τις αντινοµίες που υπάρχουν και τα κενά της πολυνοµίας που
έχουµε σε αυτή τη χώρα να τα ξεδιαλύνουµε, διαχωρίζοντας
πλέον µε σαφή τρόπο τι αφορά αστικές και υπεραστικές συγκοι-
νωνίες και τι αφορά τουριστική δραστηριότητα, µε την τουρι-
στική δραστηριότητα να ανήκει στο Υπουργείο Τουρισµού και οι
αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες στο Υποδοµών και Μετα-
φορών. Μια τέτοια πολιτική πρωτοβουλία η αλήθεια είναι ότι δεν
την έχουµε δει. 

Λέγατε ότι δεν είναι στην πρόθεσή σας να στηρίξετε ή να ευ-
νοήσετε τα ΚΤΕΛ ούτε ότι έχετε βοηθήσει στο πρόσφατο παρελ-
θόν να θωρακιστούν ακόµη περισσότερο, λες και γνώριζαν πού
θα έπρεπε να επενδύσουν πριν από λίγο χρονικό διάστηµα, λες
και περίµεναν ή είχαν προφητικές ικανότητες για το τι επρόκειτο
να έρθει σήµερα στη Βουλή. Δεν ξέρω αν είναι αλήθεια. Θα
ήθελα µια απάντηση, εάν για παράδειγµα η ενίσχυση µε 70.000
ευρώ από το Υπουργείο Μεταφορών στο ΚΤΕΛ Σαλαµίνας και
30.000 ευρώ στο ΚΤΕΛ Πτολεµαΐδας µετά από πρόταση της Πα-
νελλαδικής Οµοσπονδίας Αυτοκινητιστών Υπεραστικών Συγκοι-
νωνιών, εάν είναι ένα δείγµα ότι το επιχείρηµα ότι οι κοινοπραξίες
των ΚΤΕΛ δεν έχουν ευνοηθεί ή στηριχθεί από το δηµόσιο είναι
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ακριβές, πέρα από το ποσοστό βέβαια επί των εισιτηρίων, επί
των χρηµάτων που πληρώνει ο πολίτης για τη δηµιουργία των
υποδοµών, που λέτε -και σε πολύ µεγάλο βαθµό έχετε δίκιο- ότι
είναι ιδιωτικές επενδύσεις, έχουν γίνει µε τα χρήµατα και τις απο-
ταµιεύσεις των µετόχων.

Μη µε αναγκάσετε βέβαια να σας πω και να σας θυµίσω ότι
ζούµε σε µια χώρα όπου υπήρχε το αρνητικό υπόδειγµα του
ΟΑΣΘ, εκεί όπου πλήρωνε το δηµόσιο και κέρδιζαν οι µέτοχοι.
Είναι µια µεγάλη ιστορία για την πολιτική mentalite αυτής της
χώρας. Θέλω µια απάντηση, αν αυτού του είδους οι επιχορηγή-
σεις στοχεύουν στο ότι τα ΚΤΕΛ ό,τι καταφέρνουν τo καταφέρ-
νουν µόνοι τους. Αλλά και πάλι δεν είναι η ώρα να µπούµε σε
αντιπαράθεση µεταξύ επαγγελµατικών φορέων. Είναι η ώρα να
µπούµε στην καρδιά των προβληµάτων και να δοθούν λύσεις. 

Λοιδορηθήκαµε σχεδόν -και έχει κατατεθεί και σχετική τροπο-
λογία- για τη λήψη πρόνοιας για τους εργαζόµενους οι οποίοι πι-
θανά θα χρειαστεί να αλλάξουν εργασιακό φορέα µετά τις
διαγωνιστικές διαδικασίες και µετά την προκήρυξη των νέων ανα-
δόχων, αν βέβαια τα καταφέρουν οι περιφέρειες. Θέλω να σας
θυµίσω ότι δεν κοµπορρηµονούσα εγώ ούτε ο Νίκος Παππάς
στις αυτοδιοικητικές εκλογές ότι όλη η Ελλάδα είναι µπλε. Εσείς
το κάνατε. Οι περιφέρειες διά του εκπροσώπου τους στην ακρό-
αση των φορέων µε κατηγορηµατικό τρόπο είπαν ότι αυτό που
πρόκειται να µας αναθέσετε δεν µπορούµε να το φέρουµε σε
πέρας και για λόγους υποστελέχωσης και για λόγους κενών και
ασαφειών στο περιεχόµενο. Κλείνω την παρένθεση.

Αλλά ας υποθέσουµε ότι προχωρούν αυτοί οι διαγωνισµοί και
προκύπτουν οι ανάδοχοι για τη Χαλκιδική, για την Ηλεία, για την
Πιερία. Εκεί υπάρχουν εργαζόµενοι, όχι ιδιοκτήτες και µέτοχοι,
οι οποίοι έχουν µια τεχνογνωσία. Ο ν.4568/2018, που επίσης λοι-
δορείται, προέβλεπε κάτι πολύ απλό και είναι το περιεχόµενο της
τροπολογίας που καταθέσαµε και σας ζητάµε να υιοθετήσετε,
έτσι ώστε να µη βρεθούµε, κύριε Υπουργέ και κύριοι Υφυπουρ-
γοί, στην εξής τραγική πραγµατικότητα. Ξέρετε ποια είναι αυτή;
Θα το καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής. Σας διαβάζω:

«Προς Πρόεδρο και ΔΣ ΚΤΕΛ Αιτωλοακαρνανίας. Δηλώνω ότι
συναινώ µε την πρόταση του διοικητικού συµβουλίου της εται-
ρείας «ΚΤΕΛ Αιτωλοακαρνανίας Α.Ε.» να τροποποιηθεί η σύµ-
βαση εργασίας µου ως προς το οικονοµικό σκέλος της και
ειδικότερα να ευθυγραµµιστεί µε το ύψος του κατώτατου µισθού
της εθνικής συλλογικής σύµβασης, προκειµένου να αποφευχ-
θούν επαχθέστερα µέτρα της διοίκησης λόγω έντονης οικονοµι-
κής δυσχέρειας της εταιρείας αλλά και λόγω µείωσης του
αντικειµένου της απασχόλησής µου. Ο αιτών, η αιτούσα».

Αυτό εδώ, που όλοι καταλαβαίνετε τι σηµαίνει µε όρους πραγ-
µατικής ζωής και όχι ονειροχώρας Μητσοτάκη, είναι µια πρό-
κληση σε έναν δυστυχή εργαζόµενο των 500, 600 ευρώ, που είναι
πολλές φορές σε πολιτική οµηρία, να δεχθεί την επιδείνωση της
εργασιακής του κατάστασης. Το καταθέτω και µπορείτε να το
δείτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το Σάββατο σας ενηµερώνω επίκειται η συνεδρίαση του διοι-
κητικού συµβουλίου του συγκεκριµένου ΚΤΕΛ για το τι θα γίνει
και πόσοι θα αποδεχθούν αυτή την πραγµατικά προκλητική υπο-
γραφή δήλωσης.

Άρα τα πράγµατα είναι απλά. Και να σας πω και την αλήθεια
κακώς διαφωνούσαµε τις προηγούµενες µέρες. Θέλετε να δηµι-
ουργήσετε µια µονοπωλιακή κατάσταση. Θέλετε αυτό που προ-
φανώς έχετε υποσχεθεί να λάβει σάρκα και οστά και να δώσει
την πολιτική, κοµµατική πίστωση που εσείς περιµένετε. 

Όλες αυτές τις µέρες µε τους συνεργάτες µου και µε άλλους
συναδέλφους προσπαθούσαµε να καταλάβουµε γιατί το επιχει-
ρείτε. Κάποια στιγµή µια εξαιρετικής τεχνογνωσίας και εµπειρίας
επιστηµονική συνεργάτιδά µου θυµήθηκε κάτι που έλεγε στα αµ-
φιθέατρα µια ξεχωριστή µορφή της διανόησης και της επιστή-
µης, ο Μάνεσης. Έλεγε, κύριε Υπουργέ: «Ο νόµος τιµωρεί το ίδιο
τους πλούσιους και τους φτωχούς που κοιµούνται κάτω από τις
γέφυρες. Αλλά ποιος πλούσιος θα κοιµηθεί έτσι;».

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ. Δηµήτριος
Κωνσταντόπουλος. 

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµι-
λητών.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρα-

πεί µια σύντοµη αναφορά στην πρωτοφανή κλιµάκωση των ελ-
ληνοτουρκικών τα τελευταία εικοσιτετράωρα. Προχθές ο Υπουρ-
γός Άµυνας της Τουρκίας κ. Ακάρ και χθες ο Πρόεδρος της
Τουρκίας κ. Ερντογάν διατύπωσαν ευθέως απειλές εναντίον της
χώρας µας. Απειλές κατά της ειρήνης, του απαραβίαστου των
συνόρων µας και της εδαφικής µας ακεραιότητας. Δηλαδή τα
ίδια ακριβώς που η Τουρκία έχει παραβιάσει στην Κύπρο. 

Φυσικά το αναθεωρητικό παραλήρηµα της Τουρκίας συνεχίζε-
ται και δεν είναι απλώς εµπρηστικό. Έχει συγκεκριµένη πολιτική
στόχευση και απαιτεί από πλευράς µας καθαρά σαφή στρατη-
γική και χειρισµούς. Η πολεµική ρητορική των Τούρκων σε συν-
δυασµό µε τις καθηµερινές παραβιάσεις και την επίδοση διαβή-
µατος στον Έλληνα πρέσβη στην Άγκυρα σχετικά µε το καθε-
στώς των ελληνικών νησιών του ανατολικού Αιγαίου δείχνουν ξε-
κάθαρα ότι η Τουρκία δεν σέβεται το Διεθνές Δίκαιο, δεν σέβεται
το δίκαιο της θάλασσας. Και φυσικά η Τουρκία διεκδικεί προκλη-
τικά την αναβάθµιση των αβάσιµων ισχυρισµών της και την επι-
βολή των δικών της όρων στη διεύρυνση της ατζέντας. Το ίδιο
φυσικά σηµατοδοτεί και η χθεσινή συνεδρίαση του συµβουλίου
εθνικής ασφάλειας της Τουρκίας υπό τον Πρόεδρο Ερντογάν και
κυρίως σε ζητήµατα που αφορούν την Ελλάδα και την Κύπρο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το µεγαλύτερο όπλο της πατρίδας µας
είναι το Διεθνές Δίκαιο. Η Ελλάδα, έχοντας στη φαρέτρα της τα
νοµικά ακλόνητα επιχειρήµατα, πρέπει να επιδιώξει µε τα διπλω-
µατικά µέσα να οικοδοµήσει ένα περιβάλλον συνεννοήσεων και
συστηµατικής προώθησης των ελληνικών θέσεων, τόσο σε διµε-
ρές όσο και σε πολυµερές επίπεδο. 

Σε ευρωπαϊκό επίπεδο πρέπει να προχωρήσουµε στη διαµόρ-
φωση µιας ειδικής σχέσης Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας,
µε αυτοµατοποιηµένες κυρώσεις όταν παραβιάζεται το Διεθνές
Δίκαιο και φυσικά τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Πρέπει να γίνει
σαφές ότι τα ελληνικά σύνορα είναι σύνορα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και η παρουσία του ευρωστρατού επιβάλλεται. Είναι
σαφής πλέον η ανάγκη επιβολής εµπάργκο όπλων. Όµως συνε-
χίζουν να εξοπλίζουν την Τουρκία και να υπονοµεύουν ευθέως
την ευρωπαϊκή αλληλεγγύη και τη σταθερότητα στην ανατολική
Μεσόγειο. Θέσεις που έχει αποδεχθεί το Ευρωκοινοβούλιο µετά
από εισήγηση του Προέδρου µας Νίκου Ανδρουλάκη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αποτελείται από δύο βα-
σικές ενότητες. Η πρώτη ενότητα αφορά την ενσωµάτωση, κύριε
Υπουργέ, του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370/2007 για τις δηµό-
σιες επιβατικές σιδηροδροµικές και οδικές µεταφορές. Επιχει-
ρείται έτσι, θα έλεγα, εδώ η εναρµόνιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο
µε τις προσπάθειες που προηγήθηκαν, τόσο µε τον ν.4199/2013
όσο και µε τον ν.4568/2018. Είναι νοµοθετικές πρωτοβουλίες για
τη βελτίωση των υπεραστικών και αστικών συγκοινωνιών που το
ΠΑΣΟΚ έχει στηρίξει. 

Είναι αυτονόητο ότι η ενσωµάτωση του Ευρωπαϊκού Δικαίου
αποτελεί υποχρέωση της χώρας µας. Όπως τονίσαµε και κατά
τη συνεδρίαση των επιτροπών, έχουµε πολλούς ενδοιασµούς και
πολλούς προβληµατισµούς. Και τούτο διότι στο πλαίσιο της
εφαρµογής του ευρωπαϊκού κανονισµού οφείλουµε, κύριε
Υπουργέ, να πετύχουµε, πρώτον, τη διασφάλιση της προσφοράς
υπηρεσιών του γενικού συµφέροντος, που θα είναι φυσικά πιο
διευρυµένες, ασφαλείς, ποιοτικές, αλλά και λιγότερο δαπανηρές,
σε σύγκριση µε εκείνες που θα προκύψουν από τις δυνάµεις αγο-
ράς. 

Δεύτερον, οφείλουµε να εξασφαλίσουµε την οργάνωση, το
πλαίσιο για τη διεξαγωγή των αντίστοιχων διαγωνισµών. Να δια-
σφαλίσουµε, δηλαδή, συνθήκες υγιούς ανταγωνισµού. Αγαπητοί

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19883



συνάδελφοι, όπως αναφέραµε και στις επιτροπές, οι διατάξεις
νοµοσχεδίου δηµιουργούν ερωτηµατικά και κενά στην εφαρµογή
τους. Ταυτόχρονα, κύριε Υπουργέ, έχουν κατατεθεί συγκεκριµέ-
νες προτάσεις και από τους φορείς και αυτό θα πρέπει να το λά-
βετε υπ’ όψιν ως προς τη διαµόρφωση και ψήφιση του νοµο-
σχεδίου. Γιατί για εµάς, για το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής, το
µείζον είναι οι διατάξεις να µπορούν να εφαρµοστούν στην
πράξη. 

Ωστόσο βλέπουµε ότι το νοµοσχέδιο έχει, όπως τόνισαν και οι
φορείς, σηµεία που δεν διασφαλίζουν τους όρους ισότιµης και
ίσης µεταχείρισης όσων συµµετέχουν στους διαγωνισµούς. Και
αυτό θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, να κρατηθεί. Βλέπουµε δηλαδή
εδώ ότι δηµιουργεί εύκολα αποκλεισµούς µε τους όρους και τις
προϋποθέσεις συµµετοχής που θέτει. Όρους που εν τέλει καλύ-
πτουν µόνο οι φορείς που εκτελούν ήδη συγκοινωνιακό έργο
στην Ελλάδα και στο εξωτερικό. Τούτο βέβαια αναγνωρίζοντας
προφανώς τον ρόλο και την προσφορά των φορέων που µέχρι
σήµερα παρέχουν υπηρεσίες µεταφοράς. 

Επί των άρθρων θα σηµειώσω ειδικότερα τους προβληµατι-
σµούς. Στο άρθρο 2, κύριε Υπουργέ, αναµένουµε να διευκρινι-
στεί σε ποιες περιπτώσεις εντάσσονται στις αστικές και υπερα-
στικές συγκοινωνίες οι προορισµοί µε εργασιακό, εκπαιδευτικό,
ιστορικό και τουριστικό ενδιαφέρον. Δηλαδή ποιες περιπτώσεις
θα αφορά. 

Στο άρθρο 7 καθορίζονται τα ειδικά προσόντα που πρέπει να
διαθέτει κάθε φορέας για εκτέλεση υπηρεσιών αστικών και υπε-
ραστικών οδικών επιβατικών µεταφορών, όπως οικονοµική και
χρηµατοοικονοµική επάρκεια, τεχνική και επαγγελµατική ικανό-
τητα. Εδώ εµείς, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, θεωρούµε ότι τα
προσόντα αυτά θα πρέπει να συνιστούν µέρος των προϋποθέ-
σεων για την ανάληψη έργου αστικών και υπεραστικών συγκοι-
νωνιών. Στο άρθρο αυτό, κύριε Υπουργέ, η απευθείας ανάθεση
µεταφορικού έργου και η προβλεπόµενη αποζηµίωση, δηλαδή η
επιδότηση για άγονες γραµµές, προτείνουµε να υπόκεινται σε
κανόνες. Αυτό φυσικά για την εξυπηρέτηση του κοινού αλλά και
διασφάλιση του δηµοσίου συµφέροντος.

Στα άρθρα 9, 10 και 11 προσδιορίζονται βασικές κατευθύνσεις
για τον σχεδιασµό δικτύων από τις περιφέρειες αλλά και τον κα-
θορισµό γεωγραφικών περιοχών και δικτύων. Εδώ εµείς προτεί-
νουµε ο σχεδιασµός των δικτύων να τεθεί σε δηµόσια δια-
βούλευση. Κι αυτό ας κρατηθεί.

Στο άρθρο 17 θα πρέπει να διευκρινιστεί στον παρόντα νόµο
πώς ορίζονται οι επιχειρήσεις ότι εκτελούν οδικές µεταφορές
επιβατών, είτε αυτόνοµα είτε µέσω κοινοπραξιών, ώστε να µετέ-
χουν δηλαδή και αυτοί στους διαγωνισµούς. Υπάρχει ασάφεια
εδώ.

Σχετικά µε το άρθρο 19 τώρα. Το άρθρο 19, κύριε Υπουργέ,
δεν είναι ολοκληρωµένο. Και εδώ µπαίνει και ένα ερώτηµα. Οι
κανόνες αξιολόγησης των προσφορών, όπως περιγράφονται στο
άρθρο αυτό, αποτελούν άραγε και κριτήρια αξιολόγησης; Θα
ήθελα την απάντησή σας. Και, επίσης, ποια άλλα ποιοτικά κριτή-
ρια υπονοούνται, όπως και πώς θα γίνεται η συγκριτική αξιολό-
γηση για τα λοιπά κριτήρια, πέραν δηλαδή των οικονοµικών
προσφορών. 

Έρχοµαι στο άρθρο 24. Εδώ, κύριε Υπουργέ, ορίζεται ότι η
αρµόδια αρχή µπορεί να λαµβάνει και έκτακτα µέτρα και αυτό
για τη διασφάλιση του συγκοινωνιακού έργου µε απευθείας ανά-
θεση σε τρίτο ή στον ίδιο τον ανάδοχο, όταν συντρέχει ή επίκει-
ται τέτοιος κίνδυνος. Άρα εδώ πρέπει να απαντηθούν, ποια ήταν
τα κριτήρια για µια τέτοια απόφαση από την αρµόδια αρχή, γιατί
υπάρχουν σκιές και οι σκιές θα πρέπει να µη µένουν ασχολία-
στες. Επίσης, πώς κρίνεται ότι επίκειται κίνδυνος διακοπής του
έργου και µήπως είναι προσχηµατικά αυτά για παρατάσεις µε
απευθείας ανάθεση;

Στο άρθρο 25, πρόκειται για ρύθµιση που προβληµατίζει. Είναι
µια ρύθµιση που προβληµατίζει, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν εξειδι-
κεύονται οι λόγοι που θα πρέπει να συντρέχουν, προκειµένου,
δηλαδή, το Υπουργείο να προβεί σε απευθείας ανάθεση. Θα
ήθελα την απάντησή σας.

Ωστόσο, αγαπητοί συνάδελφοι, η διευθέτηση ενός τόσο ση-
µαντικού θέµατος δηµοσίου συµφέροντος θα έπρεπε να γίνεται

στον νόµο και όχι να παραπέµπεται σε µια υπουργική απόφαση. 
Στο άρθρο 30, µε τις εξουσιοδοτικές διατάξεις διαπιστώνουµε,

εν τέλει, το ανεφάρµοστο του νόµου. Και τούτο διότι προβλέπε-
ται έκδοση -ακούστε- επτά υπουργικών αποφάσεων εντός έξι
µηνών και επιπλέον µιας υπουργικής απόφασης εντός ενός
έτους. Αλλά δεν φτάνουν αυτά και απαιτείται η έκδοση διαφόρων
αποφάσεων των περιφερειακών αρχών εντός έξι µηνών από την
ψήφιση του παρόντος. Άρα µιλάµε για άρθρο και διατάξεις -που
λένε στο χωριό µου στην Αιτωλοακαρνανία, στη Ναύπακτο- που
έχουν µακρύ δρόµο. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, όποτε και να φύγει κανείς από τον
δρόµο του λάθους ωφέλεια είναι, ξαναδείτε το.

Εν κατακλείδι, κύριε Υπουργέ, οι πράξεις αυτές δεν είναι εφι-
κτό να εκδοθούν εντός των χρονικών ορίων, όπως προβλέπεται.

Τώρα, στο άρθρο 33 καταργείται, κύριε Υπουργέ, η Ρυθµιστική
Αρχή Επιβατικών Μεταφορών. Εδώ να θυµίσω, αγαπητοί συνά-
δελφοι, ότι η αρχή αυτή δεν λειτούργησε ποτέ. Και αυτό κρατή-
στε το. Κανονικά, δηλαδή, θα έπρεπε να συγκροτηθεί, να ορ-
γανωθεί και να αναλάβει τις σχετικές διαδικασίες, όπως οι δια-
γωνισµοί. Γιατί, λοιπόν, επιλέγετε να την καταργήσετε, κύριε
Υπουργέ, και όχι να επιδιώξετε τη λειτουργία της, όπως οφεί-
λετε; Άρα κι αυτό χρήζει απάντησής σας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, έρχοµαι στη δεύτερη ενότητα του νο-
µοσχεδίου, που αφορά στην αναδιοργάνωση του ΟΣΕ και της
«ΕΡΓΟΣΕ» και τον διαχωρισµό τους, καθώς και στην υπαγωγή
της «ΕΡΓΟΣΕ» στον έλεγχο του Υπουργείου Υποδοµών. Εδώ θα
πρέπει να τονιστεί ότι στα άρθρα 36 έως 54 δεν έγινε διαβού-
λευση. Δηλαδή τα άρθρα 36 έως 54 δεν µπήκαν στη διαβούλευ-
ση και σήµερα καλούµαστε βιαστικά και χωρίς καµµία διαβού-
λευση να αξιολογήσουµε διατάξεις. 

Το Υπουργείο, βέβαια, επιλέγει να θέσει υπό τον απόλυτο
έλεγχό του τη διαχείριση του προγράµµατος των 4,5 δισεκατοµ-
µυρίων, κατ’ αρχάς -που έχει υπάρξει πολλές φορές αντικείµενο
εξαγγελιών- αλλά και για όλα τα νέα έργα στη συνέχεια. Επιλέγει,
αγαπητοί συνάδελφοι, το Υπουργείο την ενίσχυση του ρόλου του
Υπερταµείου σε δύο καθαρά δηµόσιες εταιρείες. 

Έρχοµαι στο άρθρο 40. Ορίζεται, λοιπόν, ότι η οικονοµική επο-
πτεία των ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ» ασκείται από τον Υπουργό Οικονο-
µικών, ενώ το Υπουργείο Μεταφορών είναι υπεύθυνο για τον
καθορισµό των συνθηκών του πλαισίου χρηµατοδότησης και των
στρατηγικών προτεραιοτήτων και φυσικά του τοµέα των σιδηρο-
δρόµων. Δηλαδή, αντί να διορθώσουµε εδώ τις λειτουργίες και
µάλιστα, κύριε Υπουργέ, να βελτιώσετε τις λειτουργίες και να
αξιοποιήσετε την υπάρχουσα τεχνογνωσία, επιλέγετε να δηµι-
ουργήσετε µια δοµή στο Υπουργείο που, στην ουσία, θα µοιράζει
τα έργα. Και τούτο µε το προσωπικό της «ΕΡΓΟΣΕ» σε ρόλο
θεατή.

Επικαλείστε την ταχύτητα στην ενοποίηση και την απορρό-
φηση πόρων. Είναι µια απάντηση. Άραγε οι υπάλληλοι της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» φταίνε που δεν προχωρούν οι επιλογές σας για τον
ανταγωνιστικό διάλογο ή για τις χρηµατοδοτήσεις, που ακόµα
δεν έχετε εξασφαλίσει;

Στο άρθρο 41 επανακαθορίζονται αρµοδιότητες της «ΟΣΕ
Α.Ε.». Ορίζεται εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι ασκεί καθήκοντα
διαχειριστή εθνικής σιδηροδροµικής υποδοµής. Είναι υπεύθυνη,
δηλαδή, για τη συντήρηση και λειτουργία της υφιστάµενης υπο-
δοµής.

Στα άρθρα 42, 43 διευρύνονται οι αρµοδιότητες της «ΕΡΓΟΣΕ»
ως διαχειριστή έργων στο υπό κατασκευή σιδηροδροµικό δίκτυο,
που προβλέπονται αναθέσεις σε τρίτους, σύναψη συµβάσεων για
εξεύρεση οικονοµικών πόρων, δυνατότητα, επίσης, συνεργασίας
µε τρίτες ανεξάρτητες εταιρείες.

Τώρα, όσον αφορά τη διοίκηση των δύο εταιρειών, προβλέ-
πονται επταµελή διοικητικά συµβούλια, µε το Υπουργείο να δια-
µορφώνει τις προδιαγραφές, τα προσόντα, ακόµα και τον
εκπρόσωπο των εργαζοµένων, κύριε Δελή, που συµµετέχει δη-
λαδή στο ΔΣ. Και αυτό ας κρατηθεί. Άρα ουσιαστικά τι βλέπουµε
εδώ; Θα τον επιλέγει, ακόµα και τον εκπρόσωπο των εργαζοµέ-
νων, το ίδιο το Υπουργείο. Και τούτο, αφού πρώτα ανατεθεί σε
εξειδικευµένη εταιρεία συµβούλων ο καθορισµός των προσόν-
των των υποψηφίων και η αναζήτησή του. 
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Δηλαδή, αγαπητοί συνάδελφοι, αφαιρείται το δηµοκρατικό δι-
καίωµα της ελεύθερης εκλογής του εκπροσώπου των εργαζοµέ-
νων. Και βλέπουµε εδώ ότι η ιστορία επαναλαµβάνεται, µε επι-
τροπές, µε εταιρείες συµβούλων σε κάθε βήµα, σε κάθε διαδι-
κασία και στη συνέχεια τριµελής επιτροπή επιλογής. Και ενώ
ούτε ο ΟΣΕ ούτε η «ΕΡΓΟΣΕ» ανήκουν στο Υπερταµείο, εν τέλει
στην τριµελή επιτροπή το ένα µέλος θα προέρχεται και θα εκ-
προσωπεί το Υπερταµείο.

Ποια είναι, λοιπόν, τελικά, κύριε Υπουργέ, η σκοπιµότητα
αυτής της πρόβλεψης -ρωτώ- και γενικότερα του διαχωρισµού
ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ»; Περιµένω την απάντησή σας. 

Επίσης, µε ποια λογική το Υπερταµείο θα έχει λόγο -και προ-
φανώς ισχυρό λόγο- για τις διοικήσεις των δύο εταιρειών του δη-
µοσίου τοµέα;

Όλα αυτά, µάλιστα, ενώ υποτίθεται ότι βγήκαµε από την αυ-
ξηµένη εποπτεία, όπως διατυµπανίζει η Κυβέρνηση. Επίσης, γιατί
οι διοικήσεις αυτών των δύο δηµοσίων εταιρειών δεν προβλέπε-
ται να έχουν την έγκριση της επιτροπής ΔΕΚΟ της Βουλής, εφό-
σον δεν εντάσσονται στο Υπερταµείο;

Ερωτήµατα στα οποία, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε δώσει ως σή-
µερα απαντήσεις. 

Τέλος, στο τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου θα σταθώ στο
άρθρο 52. Καταργούνται τα τεχνικά συµβούλια -και ο Υπουργός
Υποδοµών ορίζεται πλέον ως ο µόνος αρµόδιος να κρίνει το σύ-
νολο των περιπτώσεων του άρθρου 174 του ν.4412/2016, που
αφορά τις εκκρεµείς υποθέσεις των εποπτευόµενων φορέων-
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, διαδικασία που δη-
µιουργεί ερωτηµατικά για τον έλεγχο του Υπουργείου και φυσικά
που αφορούν τη διαδικασία υλοποίησης µεγάλων τεχνικών
έργων. 

Για όλα τα παραπάνω, είµαστε αντίθετοι στις διατάξεις που
αφορούν την αναδιοργάνωση του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» όπως
αυτή επιχειρείται. Και γι’ αυτό, φυσικά, δεν µπορούµε να υπερ-
ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Θα ψηφίσουµε «παρών».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο
κ. Ιωάννης Δελής. 

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σκοπός του είναι η εφαρµογή του κανονισµού 1370/2007 της

Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις δηµόσιες επιβατικές σιδηροδροµι-
κές και οδικές µεταφορές. Αυτό διακηρύσσεται στο πρώτο άρθ-
ρο του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Τι επιδιώκει, όµως, αυτός ο κανονισµός για τον οποίο δεν έχει
ακουστεί ούτε µια λέξη από όλα τα υπόλοιπα κόµµατα, εκτός από
το ΚΚΕ; 

Μα, τίποτα άλλο από το να προωθεί την πλήρη ανάπτυξη της
επιχειρηµατικής δράσης στις δηµόσιες κατά τα άλλα συγκοινω-
νίες, αστικές και υπεραστικές, οδικές και σιδηροδροµικές παν-
τού, σε όλη τη χώρα. Πώς το πετυχαίνει αυτό; Με τη λεγόµενη
«απελευθέρωση του χώρου των δηµόσιων συγκοινωνιών», ώστε
αυτές να αποτελέσουν νέα πεδία κερδοφόρων επενδύσεων για
τους επιχειρηµατικούς οµίλους των µεταφορών. 

Με λίγα λόγια, στόχος αυτού του κανονισµού, που είναι και το
µεδούλι του σηµερινού νοµοσχεδίου, είναι η απόλυτη εµπορευ-
µατοποίηση του συγκοινωνιακού δικαιώµατος του λαού, η πλή-
ρης δηλαδή εµπορευµατοποίηση µιας ακόµα βασικής κοινωνικής
ανάγκης. Αυτός άλλωστε είναι και ο βασικός ρόλος των ευρωε-
νωσιακών οδηγιών και κανονισµών, η µετατροπή όλων των κοι-
νωνικών αναγκών σε εµπορεύµατα, πανάκριβα µάλιστα. Αυτό δεν
ζούµε ήδη στην υγεία, στην παιδεία και παντού; Μόνο που έτσι,
στον βωµό της επιχειρηµατικής κερδοφορίας, θυσιάζονται ακόµα
και οι πιο στοιχειώδεις λαϊκές ανάγκες, όπως εδώ αυτή των µε-
τακινήσεων και των µεταφορών και, βέβαια, προστίθενται νέα
βάρη στην εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα. 

Όπως µας πληροφορεί το νοµοσχέδιο, αυτό αποτελεί τη συ-
νέχεια των νόµων 4199/2013 της συγκυβέρνησης Νέας Δηµοκρα-
τίας - ΠΑΣΟΚ και 4568/2018 του ΣΥΡΙΖΑ, είτε µε την επικαιρο-
ποίηση διατάξεων αυτών των νόµων είτε µε την εισαγωγή νέων
ρυθµίσεων. Γιατί αυτοί οι νόµοι δεν καταργούνται συνολικά,

απλώς ορισµένα τους άρθρα απενεργοποιούνται. Και έτσι σή-
µερα η Νέα Δηµοκρατία ολοκληρώνει τη λεγόµενη «απελευθέ-
ρωση της δηµόσιας οδικής συγκοινωνιακής αγοράς», ενώ ο
ΣΥΡΙΖΑ όλη την ώρα τη µαλώνει ότι αυτή την απελευθέρωση δεν
την κάνει σωστά. Την κάνει µε φωτογραφικό τρόπο. Αυτό είναι
το πρόβληµα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Την ίδια κριτική ασκούν λίγο-πολύ
και τα υπόλοιπα αστικά κόµµατα. 

Ξεκάθαρος, λοιπόν, ο στόχος και αποδεκτός από όλα τα ασ-
τικά κόµµατα: διενέργεια διαγωνισµών για την ανάθεση όλου του
συγκοινωνιακού έργου στους αναδόχους, ώστε να δοθεί ως
πεδίο κερδοφορίας όχι µόνο στα ΚΤΕΛ, που εκτελούν επί δεκαε-
τίες µε απευθείας µάλιστα αναθέσεις το µεταφορικό έργο, αλλά
και σε κάθε άλλου είδους ιδιώτες, κοινοπραξίες κ.λπ.. Το έργο
των µεταφορών παραχωρείται, λοιπόν, είτε µε ανοιχτούς διαγω-
νισµούς είτε ακόµη και µε απευθείας αναθέσεις. Απευθείας ανα-
θέσεις οι οποίες εµφανιζόµενες ως διαδικασία σε ένα σωρό
άρθρα, στο 5, το 8, το 26, τελικά παύουν να αποτελούν εξαιρέ-
σεις και γίνονται κανόνας, µε ό,τι µπορεί να σηµαίνει αυτό. 

Το νοµοσχέδιο επίσης εξαιρεί την Αθήνα και τη Θεσσαλονίκη.
Γιατί άραγε; Μα, γιατί εκεί αυτός ο κανονισµός, ο 1370 της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ήδη εφαρµόζεται µε άλλους νόµους. Στη
Θεσσαλονίκη, παραδείγµατος χάριν εφαρµόζεται αυτός ο ευ-
ρωενωσιακός κανονισµός µε το ν.4482 που τον ψήφισε το 2017
ο ΣΥΡΙΖΑ και έγραφε τότε στην αιτιολογική του έκθεση αυτός ο
νόµος του ΣΥΡΙΖΑ: «Οι ρυθµίσεις του νόµου εναρµονίζονται και
υλοποιούν πλήρως τον κανονισµό 1370/2007 της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τις δηµόσιες επιβατικές µεταφορές». Έτσι άνοιξε η
πόρτα για την είσοδο των ιδιωτών στις συγκοινωνίες της Θεσσα-
λονίκης και όχι µόνο και την ίδια στιγµή που έµπαζε τους ιδιώτες
στις αστικές συγκοινωνίες, ερχόταν εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ και κοκορευό-
ταν για την από-ιδιωτικοποίηση έλεγε τότε του ΟΑΣΘ.

Αν δούµε τι γίνεται σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη µε την εφαρ-
µογή αυτού του κανονισµού, εύκολα θα καταλάβουµε τι ακολου-
θεί και στην υπόλοιπη χώρα.

Μετά το άνοιγµα του δρόµου της ιδιωτικοποίησης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τη σκυτάλη πήρε η Νέα Δηµοκρατία η οποία βρίσκοντας
πρόσφορο έδαφος, ξεκίνησε την ενοικίαση µεταχειρισµένων λε-
ωφορείων, ενισχύοντας την κερδοφορία των µεγάλων µεταφο-
ρικών εταιρειών. Αποτέλεσµα; Τα µεταχειρισµένα λεωφορεία των
ΚΤΕΛ στις αστικές γραµµές να µένουν συνεχώς από βλάβες και
οι αναµονές στις στάσεις και οι ουρές να είναι ατέλειωτες, παρά
τον πακτωλό των εκατοµµυρίων στα ενοικιαζόµενα λεωφορεία.
Φυσικά αυτά τα µεταχειρισµένα λεωφορεία είναι ακατάλληλα,
καθώς δεν πληρούν τις προδιαγραφές ταξινόµησης, έχουν σκα-
λοπάτια -ναι, σκαλοπάτια- στο εσωτερικό τους, δεν διαθέτουν
πλήρως ανοιγµένα παράθυρα αλλά κάτι µικρές θυρίδες -και µά-
λιστα αυτά αγοράστηκαν µέσα στην πανδηµία, λεωφορεία χωρίς
παράθυρα- και πολλά από αυτά έχουν µόνο δύο πόρτες και πολύ
στενούς εσωτερικούς διαδρόµους. Γιατί όλα αυτά; Μα, γιατί
πολύ απλά αυτά δεν προορίζονταν για αστικές συγκοινωνίες,
προορίζονταν για ηµιαστικές ή υπεραστικές. 

Υπάρχουν, όµως, κι άλλα θύµατα αυτού του κανονισµού. Είναι
οι εργαζόµενοι στις συγκοινωνίες, πολλών πια ταχυτήτων, µε
άθλιες, ελαστικές εργασιακές σχέσεις, εντατικοποίηση και χαµη-
λούς µισθούς. Εργαζόµενοι οι οποίοι µετά από αυτό το νοµοσχέ-
διο µένουν εντελώς απροστάτευτοι και ακάλυπτοι στις εξελίξεις
-στις όποιες εξελίξεις- υπάρξουν ή υπάρχουν µε τον επιχειρηµα-
τικό ανταγωνισµό στον χώρο των συγκοινωνιών. 

Στα ΚΤΕΛ όλοι οι εργαζόµενοι εργάζονται µε συµβάσεις εξά-
µηνες και δεν έχουν συλλογική σύµβαση, ενώ ακόµα και τα χρή-
µατα που πληρώνει το κράτος µε τον όρο αυτά να δίνονται στους
εργαζόµενους -έτσι τα δίνει υποτίθεται το κράτος τα χρήµατα
στα ΚΤΕΛ-, πολλά ΚΤΕΛ αυτόν τον όρο δεν τον τηρούν. Κέρδη,
λοιπόν, από τη µια για τις συγκοινωνιακές επιβατικές επιχειρή-
σεις και από την άλλη εισιτήρια ακριβά και ατέλειωτες αναµονές
στις στάσεις για τα λαϊκά στρώµατα.

Αυτή η λογική του επιχειρηµατικού κέρδους διατρέχει απ’
άκρου εις άκρον όλο το νοµοσχέδιο, από την αρχή ως το τέλος
του.

Το νοµοσχέδιο µιλάει –ακούστε- για υψηλή ποιότητα και συ-
νεχή προσφορά στις οδικές µεταφορές και ταυτόχρονα αυτό να
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γίνεται µε το χαµηλότερο δυνατό κόστος. Μόνο που αυτά τα δύο
είναι εντελώς ασυµβίβαστα. Γιατί όλοι γνωρίζουν ότι στον καπι-
ταλισµό η υψηλή ποιότητα και το χαµηλό κόστος δεν πάνε µαζί.
Εν τω µεταξύ, λείπει και µια εξαιρετικά κρίσιµη φράση καθόλου
τυχαία. Λείπει η φράση «συγκοινωνίες για όλους». Όσο για το
χαµηλότερο δυνατό κόστος, αυτό βέβαια φέρνει το υψηλότερο
δυνατό κέρδος για τις επιχειρήσεις των οδικών επιβατικών µετα-
φορών.

Αν όλα αυτά τώρα συνδυαστούν µε το άρθρο 15 που µιλάει
για τον καθορισµό των εισιτηρίων, λαµβάνοντας, όπως λέει, υπ’
όψιν το υπολογιζόµενο συνολικό κόστος και το «εύλογο κέρδος»
της επιχείρησης, τότε τι συµπέρασµα προκύπτει; Η προτεραι-
ότητα του επιχειρηµατικού κέρδους έναντι των λαϊκών µεταφο-
ρικών αναγκών είναι γεγονός και είναι προκλητική. 

Με το δεύτερο άρθρο το κράτος επίσηµα πια εγγυάται τα
κέρδη των συγκοινωνιακών εταιρειών είτε από τα εισιτήρια είτε
µε άµεσες επιδοτήσεις και αποζηµιώσεις από το κράτος για την
κάλυψη των λεγόµενων άγονων γραµµών και όχι µόνο. Φυσικά,
πρόκειται για µεγάλες ιδιωτικές επιχειρήσεις, µόνες τους ή σε
κοινοπραξίες µε επάρκεια οικονοµική και χρηµατοοικονοµική, µε
ιδιαίτερες τεχνικές και επαγγελµατικές ικανότητες και µε συγκε-
κριµένου, ορισµένου τύπου οχήµατα και σε αυτές, µόνο σε αυτές
ανατίθεται η εκτέλεση του µεταφορικού έργου. Είναι δηλαδή, µια
δραστηριότητα για µεγάλα πορτοφόλια. Οι επιχειρήσεις αυτές
σύµφωνα µε τον κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µπορεί να
είναι είτε ιδιωτικές είτε δηµοτικές είτε ακόµα και δηµόσιες. Αρκεί
να είναι και δεν µπορεί να µην είναι βέβαια καπιταλιστικές επιχει-
ρήσεις, µε κίνητρο και σκοπό τους κατ’ αρχάς το επιχειρηµατικό
κέρδος. Το δηµόσιο και το ιδιωτικό βλέπετε, στον καπιταλισµό
έχουν πολύ σχετική σηµασία και πάντως διέπονται από την ίδια
λογική. Είναι φανερό ότι στη σηµερινή φάση ανάπτυξης του κα-
πιταλισµού, το αστικό κράτος για τον εαυτό του επιλέγει τον
ρόλο σήµερα του τροχονόµου των ιδιωτικών επιχειρηµατικών αν-
ταγωνιστικών συµφερόντων, που φέρνει η ιδιωτικοποίηση των
οδικών µέσων µαζικής µεταφοράς.

Αύριο ποιος ξέρει; Μπορεί να επιλέξει έναν πιο ενεργό ρόλο,
αν αυτό απαιτήσουν τα συµφέροντα των µεταφορικών επιχειρη-
µατικών οµίλων.

Πάµε να δούµε τώρα τι προβλέπει το νοµοσχέδιο για τον σχε-
διασµό των αστικών και υπεραστικών γραµµών. Ακούστε. 

Στο άρθρο 10 γράφει καθαρά ότι οι κοινωνικές και επιβατικές
ανάγκες τοποθετούνται ξέρετε σε ποια σειρά; Στην έκτη παρα-
καλώ σειρά προτεραιότητας των κριτηρίων αυτού του σχεδια-
σµού. Έκτες στη σειρά οι κοινωνικές ανάγκες. Προηγούνται
άλλα κριτήρια, όπως η βιωσιµότητα των επιχειρήσεων, τα πλη-
θυσµιακά και γεωγραφικά δεδοµένα, όλα δηλαδή όσα έχουν
άµεση σχέση µε την κερδοφορία των επιβατικών επιχειρήσεων
και όχι µε τις µεταφορικές ανάγκες των λαϊκών στρωµάτων που
κατ’ εξοχήν είναι αυτά που χρησιµοποιούν αυτά τα συγκοινω-
νιακά µέσα. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι στον σχεδιασµό των συγκοινωνιακών
γραµµών µόνο συµπληρωµατικά και µόνο παρεµπιπτόντως περι-
λαµβάνονται και γραµµές οι οποίες συνδέουν οικισµούς µε τα
χωριά, τα κεφαλοχώρια ή τις µικρότερες και µεγαλύτερες πόλεις. 

Δηλαδή η κακή συγκοινωνιακή κατάσταση, η οποία υπάρχει
ήδη στις αποµακρυσµένες και αραιοκατοικηµένες περιοχές της
πατρίδας µας, µε το νοµοσχέδιο πρόκειται να επιδεινωθεί. Βλέ-
πετε, είναι εκείνη η ρηµάδα η λειτουργία του καπιταλιστικού κέρ-
δους, η οποία καθορίζει ότι όλος ο σχεδιασµός επικεντρώνει
κυρίως εκεί που συγκεντρώνεται πολύς κόσµος. Αφορά κυρίως
τη σύνδεση των διοικητικών κέντρων. Και βεβαίως, πρέπει να
τους αφορά αυτούς, αλίµονο, αλλά όχι µόνο αυτούς.

Και αδιαφορεί εν προκειµένω ουσιαστικά για τις αραιοκατοι-
κηµένες περιοχές της χώρας, που δεν είναι και λίγες, καθώς που-
θενά, µα πουθενά, δεν αναφέρεται ότι αντικείµενο του σχεδιασ-
µού είναι η ολοκληρωµένη εξυπηρέτηση των αναγκών των λαϊ-
κών στρωµάτων στην εργασία, την εκπαίδευση και όπου αλλού. 

Αν µάλιστα δούµε το άρθρο αυτό, το δεύτερο δηλαδή, µε το
ένατο που περιγράφει τις βασικές κατευθύνσεις αυτού του σχε-
διασµού, τότε το πράγµα γίνεται εξοργιστικό για τα λαϊκά στρώ-
µατα. 

Στην παράγραφο 2 λοιπόν αυτού του άρθρου αναφέρεται ότι
ο σχεδιασµός του δικτύου λαµβάνει υπ’ όψιν -απλώς λαµβάνει
υπ’ όψιν, µας κάνει τη χάρη δηλαδή να λάβει υπ’ όψιν- και τις
ανάγκες µετακίνησης του επιβατικού κοινού από και προς άλλες
πόλεις, οι οποίες τυχαίνει να µην αποτελούν διοικητικά κέντρα.

Το χειρότερο είναι παρακάτω, στην παράγραφο 5. Ο σχεδια-
σµός απλώς λαµβάνει υπ’ όψιν, δεν καλύπτει απόλυτα δηλαδή,
τις ειδικές ανάγκες ξέρετε ποιων; Τις ειδικές ανάγκες µετακινή-
σεων µαθητών ή εκπαιδευόµενων προς τα κέντρα εκπαίδευσης,
των εργαζοµένων στους χώρους εργασίας, των ατόµων µε ανα-
πηρία και των στρατευσίµων που υπηρετούν τη θητεία τους. Δη-
λαδή οι συγκοινωνιακές ανάγκες αυτών των ευάλωτων µεγάλων
πληθυσµιακών οµάδων απροκάλυπτα θυσιάζονται στον βωµό της
κερδοφορίας των µεγάλων µεταφορικών επιχειρήσεων.

Σε κάθε περίπτωση, όπως λέει και το ένατο άρθρο, η οικονο-
µική βιωσιµότητα των επιχειρήσεων, η κερδοφορία τους δηλαδή
για να συνεννοούµαστε, και η επιβατική κίνηση, αυτά τα δύο, κα-
θορίζουν τη λειτουργία µιας συγκοινωνιακής γραµµής. Αλίµονο
δηλαδή σε όσους µένουν σε αποµακρυσµένες και αραιοκατοικη-
µένες περιοχές.

Όµως, οι διευκολύνσεις σε αυτές τις συγκοινωνιακές εταιρείες
τελειωµό δεν έχουν. Ενώ αρχικά γράφουν στο νοµοσχέδιο ότι οι
παραχωρησιούχοι έχουν την υποχρέωση µε δαπάνες τους να κα-
τασκευάζουν τις στάσεις και τα στέγαστρα αναµονής των επιβα-
τών, παρακάτω τους δίνει το δικαίωµα το ίδιο νοµοσχέδιο αυτό
να το αρνούνται και τελικά, το κόστος κατασκευής µεταφέρεται
στους δήµους. 

Με τι κονδύλια παρακαλώ οι δήµοι θα καλύπτουν αυτές τις
σχετικές δαπάνες; Προφανώς µέσα από τα δηµοτικά τέλη. Οι
δήµοι θα φτιάχνουν τις στάσεις, αλλά προσέξτε, τη διαφηµιστική
εκµετάλλευση των στάσεων την παραχωρεί το νοµοσχέδιο στις
εταιρείες, οι οποίες απλώς θα έχουν την υποχρέωση να αποδί-
δουν το 2% από τα διαφηµιστικά έσοδα στους δήµους.

Μειώνετε και τα διοικητικά πρόστιµα µε το νοµοσχέδιο, αν και
όταν δηλαδή πληρώνονται και αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ένα-δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Από 5.000 έως 50.000 ευρώ που ήταν µέχρι τώρα αυτά τα πρό-

στιµα, τώρα τα κατεβάζετε στα 1.000 µέχρι 10.000 ευρώ, πέντε
φορές παρακάτω δηλαδή. Άλλο ένα δωράκι λοιπόν στους παρα-
χωρησιούχους στους οποίους δίνετε τη δυνατότητα µε το άρθρο
21 να τροποποιούν ακόµη και τη λειτουργία του δικτύου, αν δεν
τους συµφέρει, ακόµα και να αυξάνουν τα εισιτήρια.

Καταργείτε τη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών, η
οποία, εκτός των άλλων, µπορούσε –θεωρητικά, αλλά µπορούσε-
να παρέχει µια περισσότερο διευρυµένη προστασία στους επι-
βάτες, σε σχέση µε τον σχετικό κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, ο οποίος περιορίζει τις υποχρεώσεις των αναδόχων προς
τους επιβάτες και από την ώρα που περιορίζει τις υποχρεώσεις
των αναδόχων προς τους επιβάτες, περιορίζει στην ουσία τα δι-
καιώµατα των ίδιων των επιβατών. 

Πάω στο δεύτερο κοµµάτι τώρα, του διαχωρισµού της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» από τον ΟΣΕ. Υπακούει και αυτός ο διαχωρισµός βεβαίως
στην ίδια λογική της πλήρους απελευθέρωσης των σιδηροδρο-
µικών µεταφορών, υπηρετεί όµως ταυτόχρονα -και αυτό δεν πρέ-
πει να µην το λάβουµε υπ’ όψιν- και τους σχεδιασµούς της
εγχώριας αστικής τάξης για τη µετατροπή της χώρας µας σε
κόµβο µεταφορών και διαµετακόµισης. Και αυτή τη στρατηγική
βεβαίως την υλοποιούν και την υπηρετούν όλες οι κυβερνήσεις.

Ειδικά τώρα όµως σχεδιάζεται η επένδυση ενός πακέτου πε-
ρίπου 3,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ -δεν είναι και λίγα- για έργα σι-
δηροδροµικά, τα οποία πρόκειται να συνδέσουν το κεντρικό
δίκτυο µε τα λιµάνια. Προσέξτε τα λιµάνια: Θεσσαλονίκη, Κα-
βάλα, Αλεξανδρούπολη και Λαύριο. Αυτά σχεδόν όλα τα έργα θα
είναι νέα έργα, συνεπώς ανήκουν στην αρµοδιότητα της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ». 

Εδώ βρίσκεται όλη η πραγµατική αιτία του διαχωρισµού, γιατί
µε τον διαχωρισµό της «ΕΡΓΟΣΕ» από τον ΟΣΕ γίνεται πιο άµε-
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σος ο έλεγχός της από το Υπουργείο Υποδοµών, στο οποίο
πλέον ανήκει η «ΕΡΓΟΣΕ» και άρα γίνεται πιο άµεση και πιο απο-
τελεσµατική και η πρόσβαση των κατασκευαστικών οµίλων σε
αυτά τα 3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, τα οποία φυσικά και ορέγον-
ται.

Συνδυάστε το αυτό και µε την τροπολογία της τελευταίας στιγ-
µής που ενέταξε και τον ΟΣΕ και την «ΕΡΓΟΣΕ» στον νόµο για
τις ΔΕΚΟ που ψηφίστηκε την περασµένη ακριβώς Τετάρτη, αλ-
λάζοντας τις εργασιακές σχέσεις, και έχετε όλη την εικόνα.

Με το άρθρο 44,, όµως γίνεται κάτι εξωφρενικό και απαράδε-
κτο. Επιτρέπεται, λέει, η µεταφορά και ο δανεισµός εργαζοµένων
µεταξύ ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ», λες και πρόκειται για αντικείµενα, για
οµιλούντα εργαλεία. Πρόκειται για µια απαράδεκτη διάταξη. Η
λύση είναι µία και το ξέρετε, είναι προσλήψεις µόνιµου προσω-
πικού µε συγκροτηµένα δικαιώµατα για την πλήρη κάλυψη των
οργανικών θέσεων και των δύο εταιρειών. 

Λέτε µάλιστα –το χειροτερεύετε- ότι για να γίνει αυτή η µετα-
φορά, για να επιτραπεί, η κάλυψη του οργανογράµµατος των θέ-
σεων εργασίας µπορεί να είναι µέχρι και 65%, δηλαδή και µε 65%
δεν πειράζει, µπορούν να δουλεύουν κάποιες υπηρεσίες. Αν αυτό
δεν λέγεται θεσµοθέτηση της εντατικοποίησης της εργασίας, µε
συγχωρείτε, τότε τι λέγεται;

Με το άρθρο 52 καταργείτε τα τεχνικά συµβούλια των επιµέ-
ρους εταιρειών που είναι συµβουλευτικά όργανα. Η «ΕΡΓΟΣΕ»
χάνει το τεχνικό συµβούλιο που έχει, όλοι θα υπάγονται σε ένα
τεχνικό συµβούλιο του Υπουργείου. Ο συγκεντρωτισµός κάνει
συνήθως παρέα µε τη γραφειοκρατία και βεβαίως, έχουν και
άγνοια και των ειδικών αντικειµένων.

Συµπέρασµα: όταν η ανάπτυξη του σιδηροδρόµου γίνεται µε
κριτήριο το κέρδος, όταν το κέρδος προσδιορίζει ποια τµήµατα,
ποιες υπηρεσίες του σιδηροδρόµου θα αναπτυχθούν, τότε και ο
λαός που έχει ανάγκη από σύγχρονη, ασφαλή και φθηνή σιδη-
ροδροµική συγκοινωνία, αλλά και οι σιδηροδροµικοί, θα χάνουν. 

Κοντολογίς -το είπαµε και προχθές στον κύριο Υπουργό-, µας
χωρίζει εµάς και όλους εσάς µονάχα µία λέξη. Πρόκειται για µια
λέξη, όµως, η οποία ανοίγει µια άβυσσο ανάµεσα σε εµάς και σε
όλους εσάς από τα αστικά κόµµατα, ανάµεσα στον λαό και τους
κεφαλαιοκράτες. Και αυτή η λέξη είναι η λέξη «κέρδος».

Το κέρδος βρίσκεται πίσω από την πολιτική της απελευθέρω-
σης των δηµόσιων συγκοινωνιών και γι’ αυτό το κέρδος ακριβαί-
νουν και τα εισιτήρια, γι’ αυτό το κέρδος µειώνονται τα δροµο-
λόγια, γι’ αυτό το κέρδος σαραβαλιάζουν τα µέσα µαζικής µετα-
φοράς, γι’ αυτό το κέρδος µεγαλώνει η ταλαιπωρία και οι ατέ-
λειωτες ουρές στις στάσεις. Αυτό που ζούµε τώρα δηλαδή.

Αν φύγει αυτή η λέξη, η λέξη «κέρδος», αν οι συγκοινωνίες γί-
νουν κοινωνική περιουσία, αν υπαχθούν σε ενιαίο κρατικό φορέα,
σχεδιαστούν κεντρικά για να λειτουργούν όχι για το κέρδος
αυτών των καπιταλιστών και των εταιρειών τους, αλλά για την
εξυπηρέτηση των µεταφορικών αναγκών του λαού µας, τότε και
µόνο τότε θα υπάρχει φθηνή λαϊκή συγκοινωνία, ασφαλής, συχνή
και σύγχρονη.

Μην τροµάζετε. Δεν τα ζητάµε από όλους εσάς αυτά. Δεν είναι
δική σας δουλειά αυτή.

Από εσάς ζητάµε να πυκνώσετε τα δροµολόγια, για να µην ξε-
ροσταλιάζει ο κόσµος στις στάσεις. Να µειώσετε τα εισιτήρια.
Να υπάρχει δωρεάν µετακίνηση των εργαζοµένων στις ώρες αιχ-
µής. Να υπάρχει δωρεάν µετακίνηση για τους ανέργους, τους
µαθητές, τους σπουδαστές. Να υπάρχει ειδική µέριµνα για τα
ΑΜΕΑ και τους ηλικιωµένους. Να συνδεθούν οι γειτονιές µεταξύ
τους µε τοπικά δροµολόγια. Να γίνουν επιτέλους προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού µε πλήρη δικαιώµατα.

Όλα αυτά, όµως, το νοµοσχέδιό σας τα αντιµάχεται. Γι’ αυτό
και το καταψηφίζουµε και επί της αρχής και επί των άρθρων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, ο κ . Βασίλειος Βιλιάρ-
δος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουµε

από το παράδοξο γεγονός, σύµφωνα µε το οποίο οι δεκατέσσε-
ρις από τους δεκαέξι φορείς που µίλησαν για το νοµοσχέδιο το

χαρακτήρισαν «φωτογραφικό». Επίσης, υπήρξε έντονη αντί-
δραση από τους φορείς των τουριστικών λεωφορείων, οι περισ-
σότεροι εκ των οποίων συνολικά ζήτησαν την απόσυρσή του. Το
θεωρούµε παράδοξο, επειδή είναι µία από τις λίγες φορές που
συµβαίνει κάτι τέτοιο, ενώ, βέβαια, οι δικαιολογίες του Υπουργού
δεν έπεισαν κανέναν. 

Συνεχίζοντας, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου εφαρµόζεται ένα
πλαίσιο κεντρικού ελέγχου στις περιφερειακές επιβατικές µετα-
φορές, εκτός από τον ΟΑΣΑ και τον ΟΑΣΘ, στην Κω και τη Ρόδο. 

Το θετικό είναι η κατάργηση µιας ανεξάρτητης αρχής, της
Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφορών, της ΡΑΕΜ, µιας από
τις πολλές κοστοβόρες και ουσιαστικά αντισυνταγµατικές που
επέβαλε η Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία όµως δεν είχε ποτέ µέχρι
σήµερα λειτουργήσει. 

Εκτός αυτού, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις για τον
ΟΣΕ, ο οποίος µετά τη σµίκρυνση και τη δήθεν εξυγίανση του κ.
Χατζηδάκη, τον τεµαχισµό του το 2010 από το ΠΑΣΟΚ και το ξε-
πούληµα της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» από τον ΣΥΡΙΖΑ -όλα αυτά βέβαια µε
εντολές της Ευρωπαϊκής Ένωσης- έχει αποµείνει ως µία επιδο-
τούµενη και ζηµιογόνα υποδοµή, µε µοναδική θυγατρική την «ΕΡ-
ΓΟΣΕ» που τελικά αποσχίζεται. Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και
ΣΥΡΙΖΑ, η «τρόικα εσωτερικού», τα τρία κόµµατα που λειτουρ-
γούν ως µνηµονιακά εργαλεία της γερµανικής Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, της «τρόικα εξωτερικού». 

Σε κάθε περίπτωση, όπως συνήθως συµβαίνει µε τις νεοφιλε-
λεύθερες ληστρικές µεταρρυθµίσεις, η ζηµία του ΟΣΕ κοινωνι-
κοποιήθηκε, ενώ το κέρδος, τα εισιτήρια, δηλαδή, της «ΤΡΑΙΝΟ-
ΣΕ», ιδιωτικοποιήθηκε, κατά τη γνωστή παρασιτική τακτική, αν
και η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» είναι ιταλική κρατική εταιρεία επιδοτούµενη
από τη χώρα µας. Δεν αναφερόµαστε, λοιπόν, καν σε µια φιλε-
λεύθερη ιδιωτικοποίηση, αλλά σε κρατικοποίηση εκ µέρους µιας
άλλης χώρας. 

Ακόµη χειρότερα, οι υπηρεσίες που παρέχει η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», η
οποία µετονοµάστηκε σε «HELLENIC TRAIN», συνεχίζουν να είναι
προβληµατικές, όπως το δροµολόγιο Αθήνας - Θεσσαλονίκης
που δεν έγινε τελικά σε τρεισήµισι ώρες, αλλά παραµένει στις
τέσσερις, οπότε είναι ελάχιστα ανταγωνιστικό ως προ τα ΚΤΕΛ
και το αεροπλάνο. 

Εκτός αυτού, η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» απολαµβάνει κάποιο περίεργο
ακαταδίωκτο µε εξαιρέσεις από τις υποχρεώσεις της, όσον
αφορά στα δικαιώµατα των επιβατών, που ο Υπουργός είχε υπο-
σχεθεί να καταργήσει απαντώντας σε ερώτηση Βουλευτή, επι-
δεικνύοντας επιπλέον πλήρη αδιαφορία προς τις αρχές, όπως
όταν αρνήθηκε, για παράδειγµα, την πρόσφατη κλήση προς
ακρόαση της ΡΑΣ. 

Τέλος, υπάρχουν βλάβες ακόµη και στα νέα τρένα, τα πανά-
κριβα «Ασηµένια Βέλη» -όπως διαπιστώσαµε στο νοµοσχέδιο,
κάθε άλλο παρά «βέλη» είναι-, για τις ΥΔΥ στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κα-
θυστερώντας και ταλαιπωρώντας τους επιβάτες τους, όπως συ-
νέβη και στην κακοκαιρία «Ελπίδα».

Ως προς τα περιεχόµενα τώρα του σχεδίου νόµου, το πρώτο
και το δεύτερο µέρος, τα άρθρα 1 έως 35, αφορούν στο κανονι-
στικό πλαίσιο για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές
οδικές µεταφορές επιβατών, ενώ ήταν τα µοναδικά µέρη που τέ-
θηκαν σε δηµόσια διαβούλευση. Το επόµενο για τον ΟΣΕ δεν
υπήρχε καν στη διαβούλευση, κάτι που µας έκανε µεγάλη εντύ-
πωση, ειδικά µετά τη θύελλα των αντιδράσεων για τα προβλή-
µατα της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 

Ρωτήσαµε εδώ τον Υπουργό γιατί δεν υπήρχε στη διαβού-
λευση, αλλά δεν πήραµε καµµία απάντηση, όπως άλλωστε σε
πολλές άλλες ερωτήσεις µας. 

Στις αλλαγές εφαρµόζεται ένας κανονισµός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης από το 2007, ο οποίος έχει µεν µεταφερθεί µε δύο νό-
µους, σύµφωνα µε την αιτιολογική έκθεση, αλλά δεν έχει εφαρ-
µοστεί πλήρως. Η βάση του είναι οι διαγωνιστικές διαδικασίες
ανάθεσης αστικών και υπεραστικών µεταφορών, µε στόχο να µην
υπάρχει µονοπώλιο των ΚΤΕΛ, όπως της ΔΕΗ στο παρελθόν, µε
τελικό αποτέλεσµα, όµως, να έχει δηµιουργηθεί ένα ολιγοπώλιο
στην ενέργεια, γνωστό ως «καρτέλ της ενέργειας». 

Βέβαια, σε µία χώρα, όπως η δική µας, όπου οι διαγωνισµοί
διεξάγονται συχνά µε έναν διαγωνιζόµενο και µάλιστα επιδοτού-
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µενο ή µε περισσότερους, αλλά συνεννοηµένους µεταξύ τους
µάλλον δεν πρόκειται να αλλάξουν τα δεδοµένα. Ειδικά, αν θα
τοποθετούνται προϋποθέσεις, όπως για τον απαιτούµενο αριθµό
λεωφορείων, για τους σταθµούς, για τη στελέχωση και για την
εµπειρία. 

Από την άλλη πλευρά, δεν προωθούνται εναλλακτικές λύσεις,
όπως το τρένο, αφού το σιδηροδροµικό δίκτυο έχει καταργηθεί,
υπολειτουργεί και καταρρέει συχνά. Θα καταθέσουµε στα Πρα-
κτικά ένα συγκεκριµένο άρθρο-ανάλυση, το οποίο γράφει ότι «το
τρένο θα ξεµείνει τρεις φορές». 

Περαιτέρω, αναφέρεται πως για κατά τόπους οδικές αστικές
και υπεραστικές επιβατικές µεταφορές ορίζεται ότι αρµόδιο για
τη διενέργεια των διαγωνισµών και για την ανάθεση των συµβά-
σεων είναι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, ενώ οι πε-
ριφέρειες της χώρας απλά επιφορτίζονται µε την παρακολού-
θηση της εφαρµογής, κάνοντας µόνο προτάσεις για τις ανάγκες
και τον σχεδιασµό των τοπικών συγκοινωνιών µε το άρθρο 10. 

Εδώ ρωτήσαµε ποιος ο σκοπός αυτού του συγκεντρωτισµού,
καθώς επίσης γιατί αποκλείονται οι τοπικές αρχές και κοινωνίες,
γιατί δηλαδή πρέπει να είναι αρµόδια αρχή το Υπουργείο και όχι
οι δήµοι. Γιατί αυτός ο συγκεντρωτισµός παντού εις βάρος της
τοπικής αυτοδιοίκησης, αφού έτσι δεν θα επιτευχθεί ποτέ η απο-
κέντρωση και η ανάπτυξη των δυνατοτήτων της περιφέρειας,
που οφείλει να µας ενδιαφέρει όλους; Προφανώς, ο Υπουργός
έχει άλλη άποψη. Εµείς, ως Ελληνική Λύση, είµαστε υπέρ της
ανάδειξης της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Από την άλλη πλευρά, δηµιουργείται µια πολύ επικίνδυνη
δυαρχία. Οι τοπικές αρχές µπορούν να επιβλέπουν και να επι-
βάλλουν πρόστιµα, καθώς επίσης να εισηγούνται για τις ανάγκες
των αστικών συγκοινωνιών, όταν τελικά την ευθύνη την έχει η
κεντρική πολιτεία, που δεν µπορεί να γνωρίζει τις τοπικές ανάγ-
κες.

Σε κάθε περίπτωση, δηµιουργούνται συνθήκες που επιτρέπουν
να υποκαλύπτονται ή να υπερκαλύπτονται οι ανάγκες, ανάλογα
µε τις σχέσεις της κεντρικής κοµµατικής εξουσίας µε τον εκά-
στοτε ΟΤΑ. Θεωρούµε, λοιπόν, πως θα έπρεπε να είναι θέµα των
τοπικών κοινοτήτων, ενώ το κεντρικό κράτος οφείλει να ελέγχει
µόνο τις διαδικασίες.

Τέλος, τονίσαµε πως θα ήταν σωστό να προωθηθεί και η εγ-
χώρια παραγωγή λεωφορείων σε κάποιο βαθµό, ειδικά εάν οι
συγκοινωνίες επιδοτούνται, ακόµη και αν είναι υψηλότερου κό-
στους, αφού υπάρχουν γενικότερα οφέλη για τη χώρα µας.
Υπάρχει δε µία κάποια εγχώρια παραγωγή, όπως στον Βόλο,
µετά το έγκληµα της αποβιοµηχανοποίησης της Μεταπολίτευ-
σης. Πρόκειται πραγµατικά για ένα φοβερό «έγκληµα». 

Σε κάθε περίπτωση, είναι απαράδεκτο να υποστηρίζουµε συγ-
κοινωνίες µε τούρκικα λεωφορεία, έστω και αν είναι φθηνότερα.
Δεν εξυπηρετείται έτσι το δηµόσιο συµφέρον. Είναι αυτονόητο.

Εκτός αυτού, τονίσαµε την ανάγκη να προωθηθεί επιτέλους η
ανέγερση του Κεντρικού Σταθµού Λεωφορείων Αττικής στον
Ελαιώνα στο πλαίσιο της εξυπηρέτησης του κοινού, που πρέπει
να αποτελεί τη νούµερο ένα προτεραιότητα της Κυβέρνησης.

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου µε ένα άρθρο ουσιαστικά
καταργείται η ΡΑΕΜ, που δεν είναι µεν αρνητικό, πόσω µάλλον
αφού στερείται αρµοδιοτήτων και δεν έχει λειτουργήσει ποτέ.
Αλλά, δεν καταλάβαµε γιατί συστάθηκε στο παρελθόν. Η ερώ-
τησή µας εδώ ήταν πόσο προσωπικό και ποια εξοικονόµηση επι-
τυγχάνεται µε αυτή την κατάργηση, χωρίς να πάρουµε ούτε εδώ
απάντηση. 

Συνεχίζοντας µε το τρίτο µέρος, περιλαµβάνεται η αναδιοργά-
νωση του ΟΣΕ και της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κατά την οποία αποσχίζεται
η «ΕΡΓΟΣΕ» από τον ΟΣΕ, ενώ υπάγονται και οι δύο απευθείας
στο δηµόσιο χωρίς την παρεµβολή του Υπερταµείου. Ό,τι είναι
ζηµιογόνο υπάγεται απευθείας στο δηµόσιο. Όλα τα υπόλοιπα
στο Υπερταµείο.

Εν προκειµένω, όσον αφορά στις αρµοδιότητές τους, δεν φαί-
νεται να επέρχεται καµµία αλλαγή ενώ είναι οι εξής: Πρώτον, ο
ΟΣΕ διαχειρίζεται την υποδοµή, δηλαδή τη σιδηροδροµική γραµ-
µή. Είναι ο κύριος του σιδηροδροµικού δικτύου, όπως αναφέρε-
ται στο άρθρο 41, ενώ αναλαµβάνει την εκπόνηση σχεδίου δρά-
σης για τη συντήρηση του ενεργού σιδηροδροµικού δικτύου.

Εποµένως εξαιρείται το ανενεργό δίκτυο το οποίο είναι σηµαν-
τικό, αν και είναι αόριστο τι θεωρείται ενεργό, υπό αναστολή ή
καταργηµένο.

Ένα βασικό θέµα είναι τι συµβαίνει µε τη γραµµή Θεσσαλονί-
κης - Αλεξανδρούπολης που τυπικά είναι ενεργή, αλλά στην
ουσία υπολειτουργεί, ενώ η αξία της ως παρακαµπτήριος του
Βοσπόρου φάνηκε µε τη µεταφορά των όπλων του ΝΑΤΟ πρό-
σφατα, δυστυχώς µε άγνωστα έσοδα για τη χώρα µας ή κόστος. 

Δεύτερον, η «ΕΡΓΟΣΕ» αναλαµβάνει το έργο στη σιδηροδρο-
µική γραµµή ως διαχειριστής έργων µε το άρθρο 42. Επιπλέον,
αναφέρονται θέµατα προσωπικού, καθώς επίσης διοικήσεις των
δύο εταιρειών, ενώ προβλέπεται και εδώ, δυστυχώς, η πρόσληψη
τεχνικών συµβούλων χωρίς κοστολόγηση. 

Περαιτέρω, µε το παρόν νοµοσχέδιο ορίζεται το Υπουργείο
υπεύθυνο για τον σχεδιασµό των στρατηγικών προτεραιοτήτων
στον σιδηρόδροµο στο πλαίσιο του Εθνικού Στρατηγικού Σχε-
δίου Μεταφορών, αν υπάρχει κάτι τέτοιο. Η εκπόνηση του Στρα-
τηγικού Προγράµµατος Σιδηροδροµικών Επενδύσεων χρηµατο-
δοτείται από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµα-
τος Δηµοσίων Επενδύσεων ή από πόρους του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, χωρίς όµως να έχει δοθεί κάποια εκτίµηση του ύψους του,
ενώ µε βάση το Εθνικό Σχέδιο Μεταφορών ο ΟΣΕ καταρτίζει το
σχέδιο δράσης.

Εντούτοις, διαπιστώνουµε πως και εδώ τοποθετείται ένας εκ-
πρόσωπος του Υπερταµείου στην εταιρική διακυβέρνηση του
ΟΣΕ µε το άρθρο 46, παρά το ότι δεν έχει καµµία σχέση εκτός
από τη «ΓΑΙΑΟΣΕ» που επιδοτείται έµµεσα και αυτή µε την ανα-
βάθµιση από το δηµόσιο του κεντρικού σταθµού Αθηνών που της
ανήκει. Απάντηση σε αυτό το «γιατί», γιατί υπάρχει, δηλαδή, κά-
ποιος από το Υπερταµείο σε µια εταιρεία που είναι του δηµοσίου,
δεν πήραµε. Παντού, λοιπόν, το Υπερταµείο των ξένων, ενώ προ-
φανώς και το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί µια µνηµονιακή
υποχρέωση, αφού τα µνηµόνια και η εποπτεία ασφαλώς συνεχί-
ζονται.

Γενικότερα, πάντως, δίνεται η εντύπωση ότι η Κυβέρνηση βιά-
ζεται να προωθήσει τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης στη
δική της επιχειρηµατική πελατεία, ενώ δε βλέπουµε για ποιον
λόγο θα έπρεπε να δεσµευτεί η επόµενη κυβέρνηση µε το καθε-
στώς των δηµοσίων ανωνύµων εταιρειών που προωθεί το σηµε-
ρινό σχέδιο νόµου, των ιδιωτικών συµβούλων και των αναθέσεων
σε συγκεκριµένα οχήµατα, µε συγκεκριµένους όρους, χωρίς καµ-
µία ευρεία συναίνεση.

Για τη µεταβίβαση τώρα των µετοχών θα διεξαχθεί οικονοµι-
κός έλεγχος και αποτίµηση από δύο ανεξάρτητες ελεγκτικές,
κατά τα γνωστά, βέβαια, για τις ανώνυµες εταιρείες. Εντούτοις,
αναφέρεται πως δροµολογείται ήδη η µεταβίβαση της «ΕΡΓΟΣΕ»
στο δηµόσιο λογιστικής αξίας 300 χιλιάδων ευρώ, χωρίς να έχει
γίνει καµµία αποτίµηση. Όπου ρωτήσαµε γιατί αυτή η βιασύνη,
αφού το τίµηµα θα καθοριστεί µε την αποτίµηση, αλλά ο Υπουρ-
γός απέφυγε να απαντήσει πως πρόκειται για ένα από τα γνωστά
προαπαιτούµενα του µνηµονίου.

Εν προκειµένω, θα έπρεπε να κατατεθεί το νοµοσχέδιο µαζί µε
τη σύµβαση και αφού προηγηθεί η αποτίµηση, επειδή δεν είναι
δυνατόν να ψηφίζει η Βουλή για κάτι που δεν γνωρίζει το κόστος
ούτε τη µέθοδο αποτίµησης που θα επιλέξουν τελικά οι ελεγκτές.

Όσον αφορά στην κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους, εκτός των παραπάνω, δηλαδή της αξίας µεταβίβασης
της «ΕΡΓΟΣΕ» και των προσλήψεων σε ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ», δεν
αναφέρεται το κόστος επιδότησης, ενδεχοµένως, από την ανά-
θεση οδικών υπεραστικών γραµµών υπό τύπου άγονων µε τα
άρθρα 8 και 16.

Κλείνοντας, ο ΟΣΕ είναι σταθερά ζηµιογόνος µε αρνητικά κε-
φάλαια έως το 2020. Στη συνέχεια, εξυγιάνθηκε σχετικά µε λογι-
στικές κινήσεις, ενώ η αξία του σιδηροδροµικού δικτύου είναι
10,8 δισεκατοµµύρια, όπως φαίνεται από το πάγιο ενεργητικό
του. Η εξυγίανση του ΟΣΕ έγινε µε λογιστικές κινήσεις, µε τη δια-
γραφή δανείου από το δηµόσιο ύψους 800 εκατοµµυρίων, µε τον
νόµο της Νέας Δηµοκρατίας κ.λπ.. Έτσι, εµφανίστηκε µε θετικά
κεφάλαια µε τη σχετική έγκριση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη
διαγραφή ως µη κρατική επιδότηση. 

Προφανώς, µόνο µε τη «ΛΑΡΚΟ» έχει πρόβληµα η Ευρωπαϊκή
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Ένωση όσον αφορά στη διαγραφή των χρεών της. Επίσης, µε τα
ναυπηγεία που µας υποχρέωσε να τα ξεπουλήσουµε και µε την
Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης. Παρεµπιπτόντως, εδώ η Ελλάδα
έχει πραγµατικά καταντήσει να είναι από τις λίγες χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης χωρίς παραγωγή ζάχαρης, ενώ υπάρχουν ελ-
λείψεις και αυξήσεις στις τιµές αφού ο κλάδος πλήττεται από την
ενεργειακή κρίση, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά. Δεν
έχουµε ζάχαρη στην Ελλάδα µετά από τόσα εργοστάσια που είχε
η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης που την κλείσαµε τελικά.

Υποθέτουµε, βέβαια, πως η Ευρωπαϊκή Ένωση επέτρεψε τη
διαγραφή στον ΟΣΕ επειδή δεν ανταγωνίζεται κάποια εταιρεία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενώ ωφελεί την ιταλική κρατική «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ» που έλαβε επιπλέον επιδότηση για δεκαπέντε χρόνια συ-
νολικού ύψους 750 εκατοµµυρίων, παραβιάζοντας τους κανόνες
της ελεύθερης αγοράς. Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ο ΟΣΕ, πάντως, συγ-
κρούονται για τις χρεώσεις, ενώ ο Υπουργός δεν απάντησε τι θα
συµβεί σε ένα έως δύο χρόνια µε τον ΟΣΕ αφού συνεχίζει να έχει
ζηµίες. Σηµειώνεται, δε, ότι υπάρχει θέµα συντήρησης, ενώ ετοι-
µάζονται ΣΔΙΤ για τη συντήρηση της υποδοµής για τα οποία φυ-
σικά είµαστε αρνητικοί. 

Η «ΕΡΓΟΣΕ», βέβαια, είχε µικτό κέρδος 1,8 εκατοµµύρια το
2020 µε κύκλο εργασιών 56,8 εκατοµµύρια και µε ίδια κεφάλαια
45 εκατοµµύρια. Οπότε, µπορεί κανείς να εκτιµήσει εάν θα υπάρ-
χει µεγάλη απόκλιση από τις 30 χιλιάδες που είναι η λογιστική
αξία των µετοχών της, αν και η αξία της εξαρτάται από τα έργα
που θα της δίνει το δηµόσιο. 

Αναγράφεται, επιπλέον, πως ο Υπουργός θα επιβλέπει τη σι-
δηροδροµική αγορά. Σωστά, αφού είναι ευθύνη των εκλεγµένων
αρχών και όχι των ανεξάρτητων. Τι θα κάνει, όµως, η ΡΑΣ εάν ο
Υπουργός επιβλέπει την αγορά; Προφανώς τίποτα στην πράξη.
Ενώ δεν υπάρχει αρχή για τα δικαιώµατα των πολιτών ή απλά δεν
τα σέβεται η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», όπως έχουµε διαπιστώσει πάρα πολ-
λές φορές. Δεν πρέπει, λοιπόν, να καταργηθεί και η ΡΑΣ:

Τέλος, µε το άρθρο 43 προβλέπεται ότι για τη διεξαγωγή των
εργασιών ο ΟΣΕ µπορεί να προσλαµβάνει ηµεδαπό και αλλο-
δαπό επιστηµονικό τεχνικό και εξειδικευµένο προσωπικό. Γιατί
αλλοδαπά στελέχη, ρωτήσαµε. Δεν µας είναι αρκετό το brain
drain, οι επτακόσιες πενήντα χιλιάδες νέοι µας που διώξαµε; Δεν
θα έπρεπε να σταµατήσει κάποια στιγµή αυτό; Γιατί δεν υπάρχει
έστω κοστολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους; Γιατί
πρέπει η χώρα να προσλαµβάνει αλλοδαπά στελέχη, όταν έχει
τόσα πολλά και ικανά δικά της;

Κλείνοντας, µε το άρθρο 52 καταργούνται τα τεχνικά συµβού-
λια σε εποπτευόµενους φορείς, µε τις αρµοδιότητες να µεταφέ-
ρονται στον Υπουργό, κάτι που δίνει την εντύπωση της υποβάθ-
µισης και ακόµη µια φορά του συγκεντρωτισµού και της ανορ-
γανωσιά επίσης, αφού αποτελεί τροπολογία σε ρύθµιση που είχε
φέρει ο ίδιος Υπουργός πρόσφατα µε το ν.4782/2021.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, πρόκειται για ένα ακόµη προβληµα-
τικό νοµοσχέδιο που δεν µπορεί να στηριχθεί από κανέναν.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας):Και ολοκληρώνουµε

µε τις τοποθετήσεις των εισηγητών και ειδικών απορρήτων µε
τον ειδικό αγορητή του ΜέΡΑ25, τον κ. Γεώργιο Λογιάδη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι, ως Βου-

λευτής Ηρακλείου θα ξεκινήσω σήµερα από ένα θλιβερό γεγονός
που συνέβη στην Κρήτη πριν ακριβώς ένα χρόνο. Σαν χθες στις
27 Σεπτεµβρίου του 2021 στις 9:17’ το πρωί ένας σεισµός 5,8 ρί-
χτερ συγκλόνισε το Αρκαλοχώρι στο Ηράκλειο. Ένας νεκρός, χι-
λιάδες άνθρωποι χωρίς σπίτια, πληγές που ακόµη είναι ανοικτές.
Ο Σύλλογος Σεισµοπλήκτων «Η ΕΛΠΙΔΑ» και ο Πρόεδρός της κ.
Γκαντάτσιος τους οποίους ως ΜέΡΑ25 στηρίζουµε µε όλες µας
τις δυνάµεις, µας αναφέρουν: Ένα χρόνο µετά έχει φύγει από
την περιοχή το 20% του πληθυσµού, πάνω από οκτακόσιοι άν-
θρωποι ζουν ακόµα σε οικίσκους, υπάρχουν πάνω από χίλια σπί-

τια ακόµα πεσµένα χωρίς κανείς να χρηµατοδοτεί τις χωµατουρ-
γικές εργασίες, ώστε να αποµακρυνθούν τα µπάζα ή να γίνουν
οι αναγκαίες κατεδαφίσεις. Μόλις το 4% των φακέλων χρηµατο-
δότησης για την ανακατασκευή των σπιτιών έχει εγκριθεί από το
αρµόδιο γραφείο. Το αρµόδιο γραφείο στο Αρκαλοχώρι παρα-
µένει υποστελεχωµένο µε έναν µόλις υπάλληλο.

Η κυβερνητική εξαγγελία του προηγούµενου Μαρτίου ότι το
ΤΑΕΦΚ Ηρακλείου θα στελεχωθεί µε δεκαπέντε ΠΕ5, ΤΕ Μηχα-
νικούς και πέντε διοικητικούς έχει σήµερα µόνον ένα στο Αρκα-
λοχώρι και δεκαεπτά στο Ηράκλειο. Αυτός ο ένας και µοναδικός
καλείται να λύνει απορίες πολιτών και να διαχειρίζεται την αγα-
νάκτησή τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ) 

Υπάρχει επίσης τεράστια γραφειοκρατία που ταλαιπωρεί τους
ήδη πολύ ταλαιπωρηµένους πολίτες και επαγγελµατίες αφού
χρειάζονται πάνω από σαράντα έγγραφα και βεβαιώσεις που θα
πιστοποιούν ότι είναι σεισµόπληκτοι για να επιδοτηθεί το ενοίκιο
τους. Οι άνθρωποι αισθάνονται ότι κοροϊδεύονται.

Χθες ήταν στο Ηράκλειο και στο Αρκαλοχώρι ο κ. Τριαντόπου-
λος και άκουσε τη δυσαρέσκεια και την αγανάκτηση των ανθρώ-
πων εκεί. Θα ήθελα να ευχαριστήσω τους φίλους από τη Σάµο,
οι οποίοι µας παρότρυναν να κινητοποιηθούµε εµείς στην Κρήτη,
γιατί στον καταστροφικό σεισµό της Σάµου που έγινε ένα χρόνο
πριν, η πολιτεία δεν τους είχε βοηθήσει ουσιαστικά. Στην Κρήτη
ιδρύθηκε ο σύλλογος σεισµοπλήκτων και κινήθηκαν µαζικά πιο
γρήγορα οι άνθρωποι εκεί.

Ένα άλλο θέµα είναι ότι το πραγµατικό κόστος επισκευών, οι-
κοδοµικών εργασιών απέχει έτη φωτός από τα έξοδα που καλύ-
πτει η κρατική χρηµατοδότηση. Τα κόστη έχουν εκτοξευθεί,
όπως όλοι γνωρίζουµε σήµερα. Οι τοπικές επιχειρήσεις φυτο-
ζωούν, πολλές έχουν κλείσει. Κανείς δεν ακούει τις εκκλήσεις για
να δοθεί γενναία χρηµατοδότηση του εργασιακού και λειτουργι-
κού κόστους τουλάχιστον για ένα χρόνο, ώστε να µπορέσουν να
ανακάµψουν. 

Ζητούν να παγώσουν τα δάνεια των πολιτών και των επιχειρή-
σεων και να σταµατήσουν οι εταιρείες να τους ενοχλούν για την
είσπραξη των δανείων. Το 30% των πληγέντων δεν έχει λάβει
ακόµα καν το επίδοµα αντικατάστασης της οικοσκευής.

Θέλω να τονίσω τη συγκινητική αλληλεγγύη των πολιτών, των
επιχειρήσεων, όλης της τοπικής κοινωνίας προς όλους όσοι
επλήγησαν. Τους στήριξαν άµεσα µε τρόφιµα, µε ρούχα, µε πα-
ροχή στέγης και τα ξενοδοχεία. Στους πληγέντες που αυτές τις
µέρες θα νιώσουν αρκετά φιλικά χτυπήµατα στην πλάτη τους, το
µόνο που µπορούµε να τους πούµε εµείς ως ΜέΡΑ25 είναι: Μην
τους πιστεύετε, τίποτε δεν θα χαριστεί. Όλα θα κερδηθούν µόνο
µε αγώνα. Σε αυτόν τον αγώνα το ΜέΡΑ25 είναι δίπλα σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Προσωπικά ήµουν εκεί, δίπλα τους, και γνωρίζω. Ήταν συγ-

κλονιστική αυτή η άσχηµη εµπειρία και ακόµα σήµερα είναι ανοι-
κτές αυτές οι πληγές. Μια µαύρη µέρα για εµάς λοιπόν ως
Κρήτη, ως Ηράκλειο.

Τώρα στα θέµατα του σχεδίου νόµου, «Διατάξεις για τις δηµό-
σιες υπεραστικές και αστικές τακτικές οδικές µεταφορές επιβα-
τών. Αναδιοργάνωση των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ
Α.Ε.» και λοιπές διατάξεις», θα ξεκινήσω λέγοντας ότι σχεδόν
όλοι οι φορείς που τοποθετήθηκαν στην επιτροπή ήταν κατά του
σηµερινού σχεδίου νόµου.

Στο πρώτο µέρος τα άρθρα 1 έως 32 αφορούν την εφαρµογή
του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370/2007. Ο κανονισµός αυτός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει στον πυρήνα του την απελευθέρωση,
δηλαδή την ιδιωτικοποίηση, εµπορευµατοποίηση των δηµοσίων
επιβατικών µεταφορών, επανακαθορίζοντας το θεσµικό τους
πλαίσιο µε πρόσχηµα τη διασφάλιση της συνεχούς παροχής δη-
µοσίων µεταφορών επιβατών. Ο κανονισµός παίζει τον ρόλο του
µανδύα εξορθολογισµού της συγκοινωνιακής αγοράς υπό τη
µορφή ρυθµιστικού πλαισίου.

Το ζητούµενο, όµως, για µας στο ΜέΡΑ25 είναι η διατήρηση ή
η επαναφορά του χαρακτήρα κοινής ωφέλειας που πρέπει να
έχουν τα µέσα µαζικής µεταφοράς ως δηµόσιο αγαθό και άρα
αποκλειστικά υπό δηµόσιο, δηµοτικό έλεγχο λειτουργία και διοί-
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κηση. Οτιδήποτε άλλο ουσιαστικά µετατρέπει την ανάγκη της µε-
τακίνησης σε ένα µονοπωλιακό, ολιγοπωλιακό επιχειρηµατικό
παιχνίδι συµφερόντων σε βάρος του λαού.

Ως µέλος της Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας της Βουλής να το-
νίσω ότι το άρθρο 13 «Έσοδα από διαφηµίσεις», αναφέρει δια-
φηµίσεις και τοποθετήσεις διαφηµίσεων σε στέγαστρα και στά-
σεις λεωφορείων. Αυτό είναι απαράδεκτο. Όταν υπάρχουν δια-
φηµιστικές πινακίδες στους δρόµους αποσπούν την προσοχή
του οδηγού και έχουµε αυτό που συχνά συµβαίνει στην Ελλάδα,
τα τροχαία ατυχήµατα και µάλιστα θανατηφόρα. Το θεωρούµε
παράνοµο και πρέπει να αλλάξει.

Θα ήθελα να αναφέρω εδώ ότι πρέπει να δηµιουργηθούν οι
προϋποθέσεις για την κατασκευή νόµιµων και ασφαλών σταθµών
επιβίβασης επιβατών προς και από τα υπεραστικά λεωφορεία
στο βόρειο οδικό άξονα Κρήτης. Όµως για να γίνει αυτό πρέπει
να εφαρµοστούν αυστηρά οι περιορισµοί του άρθρου 34 του
ν.2696/1999 και να υπάρξουν οι προϋποθέσεις για δηµιουργία
λωρίδας επιβράδυνσης και επιτάχυνσης. Σήµερα αυτά δεν υπάρ-
χουν. Όλοι θέλουµε ασφαλείς και ποιοτικές µεταφορές.

Με το άρθρο 17 για τις προϋποθέσεις συµµετοχής στον δια-
γωνισµό, για το ποιος θα αναλάβει τις υπεραστικές και αστικές
γραµµές, όλοι τόνισαν ότι βάζει τέτοιες προϋποθέσεις που ου-
σιαστικά φωτογραφίζει ποιος θα αναλάβει το έργο. Ορίζει τις
προϋποθέσεις, όπως τον αριθµό λεωφορείων υπεραστικού ή
αστικού ή µη αστικού τύπου, τις εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης,
την απαιτούµενη στελέχωση, συστήµατα τηλεµατικής, ενιαία
πληροφόρηση, ενιαία έκδοση εισιτηρίων και άλλα. Καταγγέλθηκε
από φορείς ότι όλες µέχρι σήµερα οι κυβερνήσεις διαχρονικά
ήταν υπέρ ενός συγκεκριµένου φορέα. Για αυτό καθυστέρησε
αυτό το νοµοσχέδιο για πάνω από δέκα χρόνια να εφαρµοστεί.

Και ένα άλλο σοβαρό κοινωνικό θέµα για εµάς είναι τα άτοµα
µε ειδικές ανάγκες. Δεν υπάρχει καµµία αναφορά στο σχέδιο
νόµου για τα ΑΜΕΑ. Στο άρθρο 7 παραδείγµατος χάριν θα
έπρεπε να αναφέρει ότι τα λεωφορεία πρέπει να είναι κατάλληλα
εξοπλισµένα ώστε να εξυπηρετούν άτοµα µε αναπηρία. Στο
άρθρο 9 οι υποδοµές προσβασιµότητας και η εκπαίδευση του
προσωπικού να λαµβάνει υπ’ όψιν τους τα ΑΜΕΑ. Θα συµπλη-
ρώσω ότι θα πρέπει να υπάρχουν και φωνητικές πληροφορίες
και συστήµατα γραφής για τους τυφλούς.

Στα προηγούµενα άρθρα του σχεδίου νόµου όριζαν διαγωνι-
σµούς, διαδικασίες, προϋποθέσεις. Και τώρα βλέπουµε µε το
άρθρο 25 απευθείας αναθέσεις. Από τη µια µεριά έχουµε προ-
ϋποθέσεις, διαγωνισµούς και µετά από την άλλη µεριά έρχονται
και απευθείας αναθέσεις, οι οποίες για µας στο ΜέΡΑ25 είναι πα-
ράνοµες. Το ΜέΡΑ25 υποστηρίζει τη διατήρηση των θέσεων ερ-
γασίας του ήδη υπάρχοντος προσωπικού στα αστικά και
υπεραστικά ΚΤΕΛ και τη διασφάλιση των εργασιακών τους δι-
καιωµάτων, εάν αλλάξει ο φορέας που µπορεί να προκύψει µετά
από διαγωνισµό.

Στο δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου, µε το άρθρο 33 καταρ-
γείται η ρυθµιστική αρχή επιβατικών µεταφορών, η οποία δηµι-
ουργήθηκε µε το ν.419/2013 επί κυβέρνησης Νέας Δηµοκρατίας
- ΠΑΣΟΚ, Σαµαρά - Βενιζέλου. Ποτέ δεν ίσχυσε, όπως ανέφερε
ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή. Καταργείται διότι δεν λει-
τούργησε ποτέ, διότι δεν χρηµατοδοτήθηκε, απαξιώθηκε. Και
τώρα την καταργείτε εσείς οι ίδιοι που τη δηµιουργήσατε µε τον
νόµο του 2013. Διότι κάποιοι δεν ήθελαν να είναι υπό τον έλεγχο
αυτής της ρυθµιστικής αρχής και ο νοών νοείτο.

Το τρίτο µέρος τα άρθρα 36 έως 51 αφορούν την αναδιοργά-
νωση ΟΣΕ ΑΕ και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». Στην Ελλάδα σήµερα οι σιδη-
ροδροµικές υποδοµές δηλαδή το δίκτυο και οι αµαξοστοιχίες
ανήκουν στον ΟΣΕ, που ανήκει στο ελληνικό δηµόσιο, ενώ η
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που δηµιουργήθηκε ως ξεχωριστή εταιρεία παρο-
χής επιβατικών και εµπορευµατικών σιδηροδροµικών µεταφορών
το 2005 έχει το µονοπώλιο της εµπορικής διαχείρισης των υπο-
δοµών. Και αποκρατικοποιήθηκε το 2017 ανήκοντας πλέον στην
ιταλική κρατική εταιρεία σιδηροδρόµων την «Ferrovie dello Stato
Italiane», την FSA. Ο κρατικός ΟΣΕ διαχειρίζεται, συντηρεί και
επεκτείνει το δίκτυο και το σύνολο των υποδοµών κυρίως µέσω
του «ΕΡΓΟΣΕ» µε ευρωπαϊκά και εθνικά κονδύλια και έχει όλο το
βάρος. Και η ιταλική πλέον «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» νέµεται τις υποδοµές

καταβάλλοντας σχετικά χαµηλά τέλη χρήσης, την ίδια ώρα που
το δίκτυο επεκτείνεται σηµαντικά.

Σε εφαρµογή του µνηµονιακού ν.3899/2010: «Επείγοντα µέτρα
εφαρµογής του προγράµµατος στήριξης της ελληνικής οικονο-
µίας» η «ΕΡΓΟΣΕ» υπάγεται από τον Δεκέµβριο του 2010 στις
ΔΕΚΟ.

Κύριε Υπουργέ, είχατε το θάρρος να αναφέρετε στην επι-
τροπή ότι τα προβλήµατα µε την «ΕΡΓΟΣΕ» χρόνιζαν, όπως µε-
λέτες επιµελητών, χρόνιες, ατελείωτες διαδικασίες. Ξέρετε, δεν
είµαστε εµείς αυτοί οι οποίοι κυβέρνησαν τη χώρα τόσα χρόνια.
Εσείς, το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ, εσείς κυβερνήσατε, εσείς διαχειρι-
ζόσαστε τα θέµατα αυτά διαχρονικά. Εσείς λοιπόν είστε υπεύθυ-
νοι για τις καθυστερήσεις, για την ανικανότητα, για τη διαφθορά.

Σχετικά µε τα άρθρα 38 και 39 αναφέρουν ότι πρώτα µεταβι-
βάζετε τις µετοχές της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» και µετά θα ερευνήσετε
το πόσο αξία έχει η εταιρεία που θα µεταβιβαστεί. Εγώ πρώτη
φορά ακούω αυτό το πράγµα. Πρώτα µεταβιβάζεις και ύστερα
αποτιµάς; Με ποιο τρόπο και πώς; Αυτά όλα ως ΜέΡΑ25 µας βρί-
σκουν πλήρως αντίθετους.

Ένα άλλο θέµα είναι ότι το Υπερταµείο είναι πανταχού παρόν,
όπως ορίζει το άρθρο 46, ακόµα και στην εκλογή διοίκησης του
ΟΣΕ και του «ΕΡΓΟΣΕ» παρ’ ότι αυτές δεν ανήκουν στο Υπερτα-
µείο. Από διαχωρισµό των δύο εταιρειών, όπως ορίζει το σχέδιο
νόµου, προκύπτει ότι ο ΟΣΕ µένει κυρίως µε τις ευθύνες, αλλά
χωρίς τους πόρους, καθώς είναι προφανές από την υφιστάµενη
κατάσταση του δικτύου ότι τα τέλη χρήσης της υποδοµής δεν
επαρκούν να καλύψουν τα κόστη που απαιτεί η συντήρησή του.

Η Νέα Δηµοκρατία προεκλογικά έλεγε ότι το Κέντρο Υλοποί-
ησης Έργων και Συντήρησης θα είναι ενιαίο. Σήµερα ως Κυβέρ-
νηση κάνει ακριβώς το αντίθετο, στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών.
Το ΜέΡΑ25 διαφωνεί πολιτικά µε αυτό το πλαίσιο λειτουργίας
των σιδηροδρόµων στη χώρα, αλλά και εν γένει ως αναπτυξιακό
µοντέλο µε το κράτος να παρέχει το σύνολο των υποδοµών από
τη µια και τις ιδιωτικές επιχειρήσεις να τις νέµονται προνοµιακά
από την άλλη, πλαίσιο το οποίο υπηρετεί µε σθένος η «Μητσο-
τάκης Α.Ε.». Άλλος πληρώνει και άλλος κερδίζει. Για όλους αυ-
τούς τους λόγους εµείς θα καταψηφίσουµε το σηµερινό νοµο-
σχέδιο.

Κλείνοντας, πάλι ως Βουλευτής Ηρακλείου, να αναφερθώ σύν-
τοµα στο θέµα του ΒΟΑΚ, που είναι πολύ επίκαιρο στις µέρες και
εδώ στην Αθήνα και στην Κρήτη. Η Κρήτη για µας είναι µία και
ενιαία από το Καστέλι Κισσάµου στα Χανιά έως Παλαίκαστρο Ση-
τείας. Το ΜέΡΑ25 είναι κατά των διοδίων. Η χρηµατοδότηση του
ΒΟΑΚ µπορεί να γίνει από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων
και από τους φόρους στα καύσιµα.

Το ΜέΡΑ25 είναι το πρώτο κόµµα που ανέδειξε το θέµα για την
ανάγκη ενός τρένου σε όλο το νησί, όπως και σε άλλα νησιά της
Μεσογείου, παραδείγµατος χάριν στη Σικελία. Είµαστε το
ΜέΡΑ25 οι πρώτοι που αναδείξαµε και ζητάµε µε τον ΒΟΑΚ και
τη σύνδεσή του µε το νέο αεροδρόµιο στο Καστέλι τη δηµιουρ-
γία µέσου σταθερής τροχιάς από το Ηράκλειο, τη Χερσόνησο
στα Μάλια προς το νέο αεροδρόµιο, ένα µέσο σταθερής τροχιάς
το οποίο µέχρι σήµερα δεν έχει καν µελετηθεί.

Για τον ΒΟΑΚ στην Περιφερειακή Ενότητα του Ηρακλείου πρέ-
πει να γίνει οπωσδήποτε κόµβος προς το Πανεπιστηµιακό Γενικό
Νοσοκοµείο Ηρακλείου, να αναβαθµιστεί ο κόµβος της Φοινικιάς,
είναι µια βιοτεχνική περιοχή µε δραστηριότητες, διότι αν δεν
γίνει, αυτές όλες οι δραστηριότητες θα µαραζώσουν. Ο κόµβος
του διεθνούς αερολιµένα σήµερα να συνδεθεί µε τη ΒΙΠΕ Ηρα-
κλείου, να ολοκληρωθεί, να γίνει νέα χάραξη τούνελ στο Κακό
Όρος όπως το λέει είναι «κακό όρος»- αφού το τµήµα του ΒΟΑΚ
που είναι εκεί έχει τον µεγαλύτερο κυκλοφοριακό φόρτο λόγω
τουριστικής κίνησης το καλοκαίρι. Αναβάθµιση επίσης να γίνει
των παράπλευρων δρόµων του ΒΟΑΚ στις τουριστικές περιοχές,
διότι υπάρχει τεράστιο κυκλοφοριακό πρόβληµα. Για όλα αυτά
τα θέµατα οι δήµοι και η Περιφέρεια Κρήτης έλαβαν οµόφωνες
αποφάσεις.

Επίσης, να προστατευθεί το περιβάλλον και τα αρχαία, όπως
το ρωµαϊκό υδραγωγείο που υπάρχει στην περιοχή Ξηροκαµά-
ρες του Δήµου Χερσονήσου και επίσης να µελετηθεί κατάλληλα
η απορροή των όµβριων για να µην έχουµε τα τεράστια προβλή-
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µατα που είχαµε στο παρελθόν µε τις πληµµύρες και τις κατα-
στροφές, η τοποθέτηση ηχοπετασµάτων που ζητούν οι κάτοικοι,
η δηµιουργία χώρων δηµόσιας υγιεινής-τουαλέτες στον ΒΟΑΚ,
που σήµερα δεν υπάρχει καµµία.

Προσοχή επίσης στο θέµα του GPS που πολλές φορές δηµι-
ουργεί προβλήµατα όταν υπάρχουν χαρτογραφηµένοι πολύ µι-
κροί δρόµοι και ουσιαστικά αντί να βοηθούν δυσκολεύουν τον
κόσµο και κυρίως τους ξένους.

Τέλος, θα ήθελα να τονίσω να δείτε την αντισεισµική θωρά-
κιση-προστασία του νέου αερολιµένα µε τα νέα δεδοµένα ότι
έχουµε συνεχείς σεισµούς στην περιοχή αυτή. Θα καταθέσω έγ-
γραφο από το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδος Τµήµα Ανατολικής
Κρήτης, ΤΕΕΤΑΚ, σχετικά µε τον ΒΟΑΚ και τη νέα χάραξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λογιάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστούµε και

εµείς, κύριε Λογιάδη.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πραγµατικά η χώρα µας µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας είναι εκτός τόπου και χρόνου. Σε όλη την Ευρώπη κρα-
τικοποιούν φορείς, αλλά στην Ελλάδα αποκρατικοποιούν. Πάντα
µε χρονοκαθυστέρηση, διότι είναι κράτος-παρωδία, κράτος-ου-
ραγός και κράτος-παρίας που την οδήγησαν βέβαια οι επιλογές
όλων των κοµµάτων τα τελευταία πενήντα χρόνια.

Θα ήθελα όµως να ξεκινήσω κάπως διαφορετικά για τα φαινό-
µενα τα σηµερινά να βλέπουµε σε ελληνικά δικαστήρια ναζιστι-
κούς χαιρετισµούς. Ποιος φταίει που επωάσατε κάποιοι το αυγό
του φιδιού; Τις πταίει επιτέλους σε αυτή τη χώρα; Εγώ θα µιλήσω
ανοικτά. Όλοι φταίτε µε τα λάθη που κάνατε και κυρίως η Νέα
Δηµοκρατία τελευταία. Διότι το αυγό του ναζισµού επωάζεται
στην αγκαλιά του ακραιονεοφιλελευθερισµού και του εθνοµηδε-
νισµού. Αυτή είναι η αλήθεια, τους επωάζατε ακόµη και τώρα.
Και πολλοί ολιγάρχες τους επωάζουν. Γιατί νοµίζετε ότι κερδί-
ζετε επωάζοντας ναζιστές και φασίστες. Οι ιδεολογικοί πρόγονοι
όλων αυτών είναι συνένοχοι για σφαγές Ελλήνων. Είναι αδια-
νόητο στη δηµοκρατική Ελλάδα, στη χώρα που γέννησε τη δη-
µοκρατία, να υπάρχουν απολειφάδια, εγκληµατικά στοιχεία που
χαιρετούν ναζιστικά την ώρα που υπάρχουν χιλιάδες νεκροί από
τις γερµανικές θηριωδίες

Δεν θα µιλήσω για επανορθώσεις και αποζηµιώσεις. Τα ξεχά-
σατε όλοι όλα αυτά, και η Αριστερά δυστυχώς το λέω αυτό, και
το ΠΑΣΟΚ, και η Νέα Δηµοκρατία ξέχασαν τις πολεµικές επανορ-
θώσεις και αποζηµιώσεις όταν η Πολωνία πριν από δεκαπέντε
µέρες έθεσε θέµα πραγµατικά διά του υπουργικού συµβουλίου
και της κυβέρνησης επίσηµα.

Επίσης, θέλω να ρωτήσω κάτι το οποίο λέγεται από δηµοσιο-
γράφους και το ακούω από το «MEGA». Εσείς δεν αναρωτιέστε
γιατί λένε οι δηµοσιογράφοι, τα παπαγαλάκια τους, ότι πηγαί-
νουµε σε εκλογές µε σκάνερ; Εσάς του ΣΥΡΙΖΑ δεν σας ενδια-
φέρει αυτό; Βγήκε επισήµως σε δελτίο ειδήσεων στο «MEGA» η
είδηση ότι ο κ. Βορίδης ετοιµάζεται να µας οδηγήσει σε εκλογές
µε σκάνερ. Και όταν έχεις το προηγούµενο των υποκλοπών και
τις λαθροχειρίες ο ΣΥΡΙΖΑ σιωπά! 

Απ’ ό,τι φαίνεται κάποιοι, κύριε Υπουργέ, ετοιµάζουν εκλογές
παρωδία, ετοιµάζουν εκλογές µε σκάνερ και λογισµικά που ψά-
χνουν. Το κατήγγειλα επισήµως και µε δελτίο Τύπου. 

Ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ βοήθησε στην ιστορία αυτή ούτε το ΠΑΣΟΚ
ούτε κανένα άλλο κόµµα. Γιατί; Θέλετε να πάµε σε εκλογές έτσι;
Ωραία λοιπόν, αυτοί που κατηγορείτε εσείς ότι έκαναν υποκλο-
πές ετοιµάζονται να κάνουν εκλογές µε σκάνερ. Να σας εδώ λοι-
πόν θα ξαναµιλήσετε για το θέµα αυτό; Θα ψάξετε τι συµβαίνει
στον κ. Βορίδη και στο Υπουργείο Εσωτερικών;

Βγήκε η κ. Κοραή δύο φορές στο «MEGA» στην εκποµπή του
Ευαγγελάτου και το είπε. Πού είναι η Αντιπολίτευσή σας; Πού

είναι ο κ. Τσίπρας; Ξέρετε τι σηµαίνει σκάνερ; Είναι εύκολη η αλ-
λαγή του αποτελέσµατος µε τα λογισµικά. Δεν τα ξέρετε αυτά;
Ρωτήστε τους ειδικούς, αν έχετε. Εµείς έχουµε ειδικούς. Ψάξτε
λίγο παραπάνω. Κεραυνός εν αιθρία θα σας έρθει στο τέλος; Σας
τα λέω για να ξέρετε τι έρχεται. Από εκεί και πέρα ο καθένας έχει
τη δική του αντίληψη και τη δική του λογική.

Μένω στην είδηση ότι εκτός ΜΕΘ πέθανε το 97% από τους χί-
λιους ογδόντα τέσσερις των ασθενών. Τα νέα στοιχεία, λοιπόν,
διαλύουν τα ψεύδη της Νέας Δηµοκρατίας και το αφήγηµά της
ότι όλα λειτουργούσαν καλά. Και ακούω στον «ΣΚΑΪ» «και τι έγινε
αν πέθαναν;». Διαµαρτυρήθηκε άνθρωπος που ήταν εκεί καλε-
σµένος, δηµοσιογράφος που πρόσκειται στην Αντιπολίτευση, και
ακούω δηµοσιογράφους να λένε «και τι έγινε που πέθανε; Πάµε
παρακάτω». Τόσο χοντρόπετσοι γίναµε τελικά; Πραγµατικά
απορώ!

Και εδώ έχω τη δήλωση του Πρωθυπουργού την 1-12-2021:
«Έχουµε ενδείξεις ότι έχουµε µεγαλύτερη θνησιµότητα σε δια-
σωληνωµένους εκτός ΜΕΘ;».

Το είπε εδώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ότι δεν υπάρχουν στοι-
χεία. Το είπε εδώ ότι πεθαίνει ο κόσµος εκτός ΜΕΘ, ότι δεν είχε
στοιχεία. Και αντί να σηκώσει το θέµα η Αντιπολίτευση, να ζητή-
σουµε ακόµα και τις παραιτήσεις των Υπουργών και την παραί-
τηση της Κυβέρνησης -µιλάµε για νεκρούς!- δεν µιλάει κανείς.
Γιατί; Γι’ αυτό επωάζεται το αυγό του φιδιού -σας το ξαναλέω
ακόµη µια φορά- γιατί αυτά τα συγκεκριµένα µέτρα δίνουν τροφή
για ακραία στοιχεία ναζιστικά και φασιστικά.

Και εδώ θα το πω ευθέως: Γι’ αυτόν τον λόγο η Κυβέρνηση
αποφάσισε να κάνει το ακαταδίωκτο, ακαταδίωκτο σε τραπεζί-
τες, ακαταδίωκτο σε Υπουργούς, ακαταδίωκτο σε κυβερνήσεις,
ακαταδίωκτο σε στελέχη τραπεζών, ακαταδίωκτο σε επιτροπές
γιατρών, ακαταδίωκτο για µίζες, ακαταδίωκτο για διαφθορά. Ε,
λοιπόν, είµαστε ένα κράτος όπου δεν τιµωρείται κανένας εγκλη-
µατίας και διεφθαρµένος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γι’ αυτό είπα «παρωδία κράτους» και γι’ αυτό λέω ότι η Ελλη-

νική Λύση διαφέρει, διότι δεν υπάρχει ακαταδίωκτο στη δηµο-
κρατία. Η δηµοκρατία υπάρχει, γιατί υπάρχει η µορφή της εξου-
σίας που λέγεται δικαιοσύνη και εκεί πρέπει να οδηγούνται όλοι
αυτοί. Εµείς, λοιπόν, διαφέρουµε. Εµείς θα καταδιώξουµε όσους
λήστεψαν και εξευτέλισαν την Ελλάδα και µαζί –επαναλαµβάνω-
µπορούµε, αν οι Έλληνες το κάνουν, να φτιάξουµε µια Ελλάδα
διαφορετική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δυστυχώς, όµως, τα ψηφίσατε όλα όλοι σας. Η ιστορία της

«SIEMENS», όλοι αθώοι. Μην ακούσω άνθρωπο εδώ µέσα να λέει
ότι υπάρχουν Υπουργοί και στελέχη που τα κλέβουν, διότι τώρα
υπάρχει η σφραγίδα της δικαιοσύνης, είναι όλοι αθώοι. Όλοι
αθώοι! Κανένας δεν τα έκλεψε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παραγραφή, όχι αθώοι!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα σας πω, κύριε Παππά, µη βιάζεστε, γιατί όποιος βιάζε-
ται σκοντάφτει. Διότι µε νόµο δικό σας πήραν πάτηµα οι κύριοι
και τους απήλλαξαν. Θα σας το αποδείξω σε λίγο, θα το δείτε
τώρα, µη βιάζεστε µόνο. Θα καταθέσω και τον νόµο, γιατί η Ελ-
ληνική Λύση έχει µια διαφορά από όλους εσάς.

Εµείς δεν κάνουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Εµείς
κάνουµε εποικοδοµητική αντιπολίτευση, κάνουµε µε επιχειρή-
µατα αντιπολίτευση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Η κυβέρνηση Σηµίτη, λοιπόν, το 2003 ψηφίζει τον σκανδαλώδη

νόµο, τον ν.3126 περί µη ευθύνης Υπουργών. Οµολογεί ο Τσου-
κάτος ότι µετέφερε βαλίτσες, δεν ήξερε ο άνθρωπος. Μπορεί να
ήξερε –ξέρω εγώ;- ότι έχει και εσώρουχα µέσα. Μετά είπε ότι
είχε λεφτά, τα πήγαινε στο κόµµα, όµως, αθώος ο Τσουκάτος.
Αθώος!

Ο Ποινικός Κώδικας στο άρθρο 305 προέβλεπε έγκληση για
το αδίκηµα της απιστίας σε βαθµό πληµµελήµατος. Ποιος το
έκανε αυτό, κύριε Παππά; Ο ΣΥΡΙΖΑ! Πάτησε σε αυτό, λοιπόν, η
Νέα Δηµοκρατία, γιατί έχει συνέχεια το κράτος και αλλάζει το
σχετικό άρθρο, επιβάλλοντας έγκληση ακόµα και για κακουργή-
µατα. Είστε τόσο ίδιοι και τόσο προβλέψιµοι που δυστυχώς –θα
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το ξαναπώ ακόµη µία φορά- είναι βέβαιο ότι θα συγκυβερνήσετε.
Είναι βέβαιο ότι θα συγκυβερνήσετε, φαίνεται, παρά το γεγονός
ότι τα «παπαγαλάκια» της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρούν να µας
εµπλέξουν.

Θα το πω ωµά: Ποτέ, ποτέ, ποτέ µε αυτούς που κορόιδεψαν
τους Έλληνες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τελεία και παύλα!
Πάµε, λοιπόν: «Δολοφονική η διαχείριση πανδηµίας». Έχω όλη

την έκθεση του κ. Λύτρα, θα την καταθέσω στα Πρακτικά, δεν θα
την αναγνώσω. Οι άνθρωποι που κυβέρνησαν τον τόπο έλεγαν
ψέµατα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, δεν έπαιρναν στοιχεία, πέθαι-
ναν οι Έλληνες και δεν τους νοιάζει καν σήµερα γιατί πέθαιναν
οι Έλληνες. Έκαναν το ακαταδίωκτο -να µε ακούει ο ελληνικός
λαός- για να µην µπορεί να απολογηθεί κανένας από την επι-
τροπή και κανένας τύπος περίεργος που ενεπλάκη στην ιστορία
και η δικαιοσύνη δεν µπορεί να παρέµβει. Υπάρχει το ακαταδίω-
κτο. Ωραία δηµοκρατία!

Και διαβάζω, φίλες και φίλοι, το έχω µπροστά µου. Η Ελληνική
Λύση είχε προειδοποιήσει, κύριε Παππά, είχε πει ότι θα έχουµε
τεράστια προβλήµατα κοινωνικά τα επόµενα έτη. Βγαίνει o
«GUARDIAN», λοιπόν και επιβεβαιώνει αυτό που λέγαµε. Σας δια-
βάζω ακροθιγώς το δηµοσίευµα: «Κάναµε µία κοινωνία πραγµα-
τικά η οποία κοχλάζει µε ψυχολογικά προβλήµατα και λόγω των
lockdown και λόγω των αυστηρών µέτρων και λόγω της ανελευ-
θερίας, που η µοναδική χώρα που τα εφήρµοσε συνεπικουρία
του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ ήταν η Νέα Δηµοκρατία, η πιο αυ-
ταρχική κυβέρνηση σε όλη την Ευρώπη». Ακούστε, λοιπόν, τι λέει
ο «GUARDIAN»: «Οι νέοι σε Ευρώπη και Ελλάδα ζούσαν σε µια
άλλη ζωή πριν την πανδηµία, ήταν εντελώς διαφορετικοί από
πλευράς ψυχισµού. Αυτό άλλαξε άρδην µε τον COVID-19, αλλά
και όταν οι περιορισµοί χαλάρωσαν, η κρίση του κόστους ζωής
εξόντωσε οικονοµικά. Οι ίδιες κυβερνήσεις» -«GUARDIAN»!- «που
επέβαλαν καραντίνες και περιοριστικά µέτρα για δύο χρόνια για
την αποτυχηµένη, όµως, πολιτική τους δεν κλήθηκαν να απολο-
γηθούν. Αποτέλεσµα: Εκµηδενίζουν τη ζωή των νέων λόγω κακής
ψυχολογίας, ακρίβειας και πληθωρισµού. Ο νέος ο οποίος δεν
είναι ικανοποιηµένος, ευχαριστηµένος και τελικώς ευτυχισµένος
µε τη ζωή του γίνεται επικίνδυνος για τον ίδιο και για τους άλ-
λους, καταφεύγει σε αυτοκαταστροφικές ατραπούς. Ένας νέος
για να ζήσει ως νέος πρέπει να έχει τον δικό του χώρο κατοικίας».

Και συνεχίζει όλο το άρθρο του «GUARDIAN» και αναφέρεται
στην ψυχοσύνθεση του νέου σήµερα, τον οποίο τον κλείσατε,
όπως και τον µεγαλύτερο σε ηλικία, επιβάλατε πρόστιµα άδικα
100 ευρώ, 200 ευρώ, 300 ευρώ, υποχρεωτικότητα του εµβολια-
σµού, εγκλεισµό των Ελλήνων. Και όλα αυτά γιατί; Για χιλιάδες
νεκρούς οι οποίοι δεν απετράπησαν και αντί να ζητήσετε συγ-
γνώµη και να παραιτηθεί ο Υπουργός, διατηρείτε τις καρέκλες
σας.

Δυστυχώς, θα το πω ευθέως: Είστε λίγοι µπροστά στο µέγε-
θος της χώρας και στο µέγεθος των Ελλήνων! Είστε πολύ λίγοι,
κύριοι, πολύ λίγοι!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και εκεί που πάνε όλα καλά και βγαίνει ο κ. Σταϊκούρας και λέει

ότι όλα πηγαίνουν καλά, να σου και ο Αρµαγεδδώνας. Τα µάθατε,
κύριε Υπουργέ; Δωδεκαετές οµόλογο 5,1! Ξέρετε τι σηµαίνει
αυτό, κύριοι συνάδελφοι, το 5,1; Ότι δεν µπορούµε να δανει-
στούµε, ότι έτσι και βγούµε στην αγορά να δανειστούµε χρή-
µατα, τελειώσαµε, πτωχεύσαµε την επόµενη µέρα. Ποιον κοροϊ-
δεύετε; Δηλαδή, πραγµατικά τι είδους διαχείριση οικονοµική
είναι αυτή, όταν κοροϊδεύετε τους Έλληνες, όταν έρχεται σε ένα
εκατοµµύριο διακόσιους ελεύθερους επαγγελµατίες εκείνη η
ιστορία του Χατζηδάκη; Ο «γνωστός δολοφόνος» -εντός εισαγω-
γικών, έτσι;- της Ολυµπιακής, του τρένου, ό,τι κυκλοφορεί και
ό,τι κινείται δηµόσιο το δολοφονεί ο Χατζηδάκης. Αύξηση άνω
του 7% σε ασφαλιστικές εισφορές από 1ης Ιανουαρίου 2023 για
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες! Αυτή είναι η Νέα Δηµο-
κρατία, δολοφονεί και τον ελεύθερο επαγγελµατία. Για ποιον
λόγο µισείτε τόσο πολύ την Ελλάδα και τους Έλληνες; Για ποιον
λόγο κάνετε τέτοιες επιλογές οι οποίες είναι απεχθείς και επαχ-
θείς; Πείτε µας τον λόγο!

Ας εξηγήσει, λοιπόν, η Κυβέρνηση, επιτέλους, η ίδια αυτή η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας που τα κάνει όλα καλά και ζει
στον δικό της φαντασιακό κόσµο, γιατί οι οφειλέτες προς την
εφορία αυξήθηκαν σε σχέση µε πέρυσι κατά επτακόσιες σα-
ράντα χιλιάδες φυσικά πρόσωπα. Γιατί οι απλήρωτοι λογαρια-
σµοί του ρεύµατος ξεπέρασαν το 1 δισεκατοµµύριο; Γιατί τα
ληξιπρόθεσµα χρέη αυξήθηκαν κατά 4,8 δισεκατοµµύρια; Να
σας πω εγώ γιατί; Γιατί η χώρα είναι µια πολύ ωραία χώρα, όπως
λέει ο Πρωθυπουργός, που έχει πολύ ωραίο περιβάλλον, να ζει
εδώ ο Έλληνας, άµα έχει λεφτά, όµως. Αν δεν έχει λεφτά, µπορεί
να πάει και φυλακή γιατί πουλάει κάστανα, αλλά στη «SIEMENS»
τα εκατοµµύρια και οι τροχονόµοι έτρεχαν έτσι έξω από τη φυ-
λακή. Αυτό το κράτος φτιάξατε!

Έκθεση Γραφείου Προϋπολογισµού της Βουλής: «Έκρηξη
οφειλών στο δηµόσιο». Το λέει, δεν το λέω εγώ. Να, εδώ είναι!

Και πάµε τώρα στο ρεύµα. Πραγµατικά απορώ, αλλά έχετε
δώσει τόσα λεφτά στα µέσα ενηµερώσεως που µπορούν να κά-
νουν το άσπρο-µαύρο. Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση του
Συνηγόρου του Πολίτη, του Καταναλωτή, εδώ είναι. Ξέρετε ποιος
είναι;

Ξέρετε ποιος είναι, κύριε Καραµανλή; Ένας καραµανλικός
είναι, ο Ζαγορίτης. Γελάτε, το ξέρω ότι γελάτε, κύριε Καραµανλή.
Καραµανλικός είναι ο άνθρωπος και καλός άνθρωπος και ευγε-
νής και τίµιος. Η έκθεσή του είναι εδώ.

Ξέρετε τι λέει αυτή η έκθεση, κύριε Παππά; «Συνήγορος του
Καταναλωτή: Οι αυξήσεις οφείλονται στις αλόγιστες χρεώσεις
και στη στρέβλωση του ανταγωνισµού». Καµµία Ρωσία δεν
φταίει. Φταίει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, το ΠΑΣΟΚ
και ο ΣΥΡΙΖΑ που έκαναν νόµους που βόλευαν στα καρτέλ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας το λέω για να το ξέρετε, γιατί δυστυχώς επενδύετε στην

κοντή µνήµη των Ελλήνων και απορώ γιατί διαµαρτύρεται το
ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, αφού η νοµοθεσία και η συνέχεια του κρά-
τους ορίζει επιλογές της ευρωπαϊκής κοινοτικής οδηγίας, χρη-
µατιστήριο ενέργειας, αλλά εκεί στην Ευρώπη δεν ισχύει το
100%, ισχύει το 30% στο χρηµατιστήριο ενέργειας. Γιατί εδώ η
Κυβέρνηση πρέπει να εξυπηρετήσει εφοπλιστές, παρόχους ενέρ-
γειας και όχι τον απλό πολίτη, τον Έλληνα που αγκοµαχεί, τον
Έλληνα που πονάει και µατώνει καθηµερινά και θλίβοµαι που το
λέω.

Και πάµε στα εθνικά θέµατα ακροθιγώς. Άκουσα τον Έλληνα
Πρωθυπουργό, γιατί έβλεπα τα κανάλια και λέω: «Ρε, παιδί µου,
τεράστια επιτυχία του Πρωθυπουργού, τι µεγάλη επιτυχία,
µπράβο στον Πρωθυπουργό, τα πέτυχε όλα καλά στον ΟΗΕ». Σε
άδεια αίθουσα µιλούσε αυτός και πέντε ακόµα κάτω. Αντί για
ηχηρή απάντηση στον Ερντογάν αφιέρωσε εφτά λεπτά στην Ου-
κρανία, δύο στην Κύπρο, τρία στην τουρκική απειλή και τους
έτεινε και κλάδο ελαίας. Αποκάλεσε τη Γενοκτονία του Ελληνι-
σµού της Μικράς Ασίας τραγικά γεγονότα. Η σφαγή των Ελλή-
νων το 1922 - 1923 και πριν τραγικό γεγονός, ένα απλό τραγικό
γεγονός! Από τον συνωστισµό έγινε τραγικό γεγονός και λυπά-
µαι.

Στο τέλος  ο Πρωθυπουργός της χώρας έκλεισε, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, ξέρετε µε τι; Με την οικολογία και τον πολι-
τισµό. Εγώ ήξερα πραγµατικά ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι µια πα-
ράταξη συγκεκριµένη. Ξαφνικά ο Πρωθυπουργός µου γίνεται
οικολόγος πράσινος. Η οικολογία τον ενδιαφέρει. Εγώ ήξερα ότι
είναι πράσινος, ότι προτιµάει το ΠΑΣΟΚ και τα στελέχη του, αλλά
δεν ήξερα ότι είναι και οικολόγος µαζί. Και το λέω αυτό, γιατί
πραγµατικά ήταν µια απογοήτευση. 

Και θα σας πω και κάτι, γιατί η Ελληνική Λύση έχει προτάσεις
συγκεκριµένες. Πρότασή µας για ακόµη µια φορά προς την ελ-
ληνική Κυβέρνηση, για τα F-16 Block 30 που δεν θέλουν να τα
αναβαθµίσουµε, ας ζητήσουµε από τις Ηνωµένες Πολιτείες να
τα δώσουµε στην Κύπρο να τα αναβαθµίσει αυτή και να τα φτιά-
ξει. Μπορούµε να το ζητήσουµε. Εδώ θα φανεί κατά πόσον οι
Αµερικανοί είναι φίλοι µας, γιατί είµαστε νατοϊκοί. Είµαστε µε το
ΝΑΤΟ, είµαστε σύµµαχοι, δεν είµαστε εχθροί τους. Να δούµε,
λοιπόν, θα µας αφήσουν να τα δώσουµε στην Κύπρο, αφού ξεµ-
πλόκαραν οι Αµερικανοί, να έχει τη δυνατότητα να παίρνει όπλα
η Κύπρος από την Αµερική; Να η πρόταση. Θα φανεί, λοιπόν,
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ποιοι είναι φίλοι και ποιοι είναι εχθροί. ΑΟΖ µε Κύπρο τώρα, πριν
είναι αργά. Τώρα ΑΟΖ, πριν είναι αργά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και επίσης, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχω βαρεθεί στα

δελτία ειδήσεων να µετράω αναχαιτίσεις, να µετράω καταρρί-
ψεις. Πραγµατικά απορώ. Απορώ και το λέω στους Νεοδηµοκρά-
τες Βουλευτές. Κάθε µέρα τριάντα, σαράντα, πενήντα, εξήντα.
Επί ΣΥΡΙΖΑ δεν τα είχαµε αυτά. Επί της λεγόµενης πατριωτικής
Νέας Δηµοκρατίας συµβαίνουν τρελά πράγµατα και θα σας
δώσω µια αποκάλυψη βόµβα τώρα. Βάσει των εγχειριδίων του
ΝΑΤΟ -και ας µε διαψεύσει ο κ. Μυλωνάκης, γιατί ήταν στο ΝΑ-
ΤΟ- τα πτητικά µέσα που φέρουν φωτογραφικές µηχανές και φω-
τογραφίζουν τον εναέριό σου χώρο, αλλά και το έδαφος, είναι
εχθρικά µέσα. Και επειδή είναι εχθρικά µέσα, προβλέπεται κα-
τάρριψη. Καταρρίψτε, λοιπόν, τα drones τα µη επανδρωµένα
σύµφωνα µε το ΝΑΤΟ. Υπάρχει στο εγχειρίδιο του ΝΑΤΟ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά  ο Παναγιωτόπουλος, ο  Υπουργός σας, δεν τα ξέρει ή

κάνει το παγώνι; Λέω τώρα! Γιατί κάνουν τα λιοντάρια όλοι τους
από µακριά. Φωνάζουν: «ναι, η Ελλάδα», ποια Ελλάδα; Ορίστε
εδώ, καταρρίψτε τα drones. 

Βέβαια, και οι Γερµανοί κατάλαβαν ότι µε την Τουρκία δεν µπο-
ρείς να τα  βγάλεις εύκολα πέρα και ο Αντιπρόεδρος της γερµα-
νικής Βουλής τον χαρακτήρισε αρουραίο των υπονόµων. Πολύ
µικρός ο χαρακτηρισµός. Για εµάς, για την Ελληνική Λύση, είναι
ο Χίτλερ της Ασίας. Στην Ασία ανήκει η Τουρκία, στην Ασία αξίζει
να είναι η Τουρκία και όχι στην Ελλάδα. Ο Χίτλερ, ο φασίστας ο
Ερντογάν και όλοι οι όµοιοι του. Γιατί δεν είναι η αντιπολίτευση
καλύτερη. Ίδιοι είναι όλοι τους. Ακόµη και η αριστερά στην Τουρ-
κία σπρώχνει τον Ερντογάν, για να κάνει εισβολή στα νησιά µας.
Η αριστερά και όταν λέω αριστερά εννοώ το ΚΚΕ. Η αριστερά
είναι το ΚΚΕ,  οι άλλοι είναι κεντροαριστεροί,  κεντροδεξιοί και
λοιπά. Είναι λίγο µπερδεµένο το πράγµα, εν πάση περιπτώσει,
διότι έχει συνέχεια το κράτος, τα έχουµε πει αυτά. 

Ακούστε τώρα, όµως, κάτι που κανένας ούτε και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
ανέβασε, κύριε Παππά.  Ακούστε µε. Έκανε µια δήλωση ο κ. Δέν-
διας ο οποίος είπε: Έχω πλήρη άγνοια για το τι συζητήθηκε, µε-
ταξύ Ερντογάν και Μητσοτάκη στον Βόσπορο. Ο Υπουργός
Εξωτερικών πέρασε στα ψιλά. Κανείς δεν ενδιαφέρθηκε. Το δή-
λωσε ο κ. Δένδιας, έχει άγνοια. 

Βγαίνει, λοιπόν, η είδηση από το γραφείο του Ερντογάν και
ρωτώ τον Έλληνα Πρωθυπουργό να µου απαντήσει. Κύριε Πρω-
θυπουργέ, στις 13 Μαρτίου του 2022 έχετε υπογράψει καµµία
συµφωνία µε την Τουρκία; Και αν ναι, ποια είναι αυτή; Να µας
πείτε ποια είναι η συµφωνία που υπογράψατε και έχει άγνοια ο
κ. Δένδιας. Δεν είναι τυχαίος ο κ. Δένδιας, για να λέει «έχω
άγνοια» κάτι σηµαίνει. Να δω αν στον ΣΥΡΙΖΑ πάρουν τα θέµατα
αυτά, όπως και στο ΠΑΣΟΚ, και αρχίσουµε να ασχολούµαστε σο-
βαρά µε τα εθνικά θέµατα. Γιατί δεν είναι προσωπική η εξωτερική
πολιτική του Πρωθυπουργού. Δεν µπορεί να χαράσσει ο Πρωθυ-
πουργός µόνος του εξωτερική πολιτική για τα εθνικά θέµατα. Δεν
γίνεται έτσι σοβαρή εξωτερική πολιτική. Δεν ενηµερωθήκαµε,
δεν µας ενηµέρωσε κανείς. Να διαψεύσει ο Πρωθυπουργός ότι
ο Ερντογάν έχει στα χέρια του υπογεγραµµένη συµφωνία, ναι ή
όχι. Το θέλουµε σήµερα, το θέλουµε χθες, το θέλουµε γιατί είναι
απαίτηση του ελληνικού λαού. Τι υπέγραψε ερήµην του ελληνι-
κού λαού, αν το υπέγραψε. Να µας το πει επιτέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και θα πω και στον Ερντογάν κάτι που τον συµβουλεύω, γιατί

πέρα από Χίτλερ έκανε και ένα τεράστιο παλάτι, το παλάτι του
Ερντογάν. Όχι του Οδυσσέα,  του Ερντογάν. Όταν ένας κλόουν,
λοιπόν, µετακοµίζει σε ένα παλάτι δεν γίνεται βασιλιάς. Απλά το
παλάτι γίνεται τσίρκο. Και η Τουρκία είναι ένα τσίρκο - κράτος,
πραγµατικά τσίρκο - κράτος. Αυτό το κράτος δεν το φοβάται κα-
νένας Έλληνας αξιωµατικός και στρατιωτικός, δεν πρέπει να το
φοβόµαστε κανένας. Και δεν µπορεί, επαναλαµβάνω, µέρα µε
την ηµέρα να µην το αντιλαµβανόµαστε. 

Επίσης, δεν είδα τον ΣΥΡΙΖΑ ή το ΠΑΣΟΚ να σηκώνει καθόλου
σκόνη για το θέµα των δηλώσεων του κ. Μητσοτάκη. Έχουµε πό-
λεµο µε τη Ρωσία; Κύριε Παππά η Ελλάς έχει πολλά µε τη Ρωσία;
Το είπε ο Πρωθυπουργός. Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας έχουµε

πόλεµο µε τη Ρωσία; Πολεµάµε τη Ρωσία εµείς; Ο Υπουργός είπε
µε συµβατικά όπλα. Είναι δυνατόν να το ανέχεστε οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας αυτό το πράγµα; Έχουµε πόλεµο; Κηρύσ-
σει τον πόλεµο από τον ΟΗΕ ο Πρωθυπουργός µας; Και δεν ενη-
µερώνει ούτε τον κ. Τσίπρα ούτε τον κ. Ανδρουλάκη ούτε τον κ.
Κουτσούµπα ούτε εµάς, κανέναν; Κάνει πόλεµο µόνος του; Σε
ποια χώρα γίνονται αυτά τα πράγµατα; Εκτός αν είναι στο φαν-
τασιακό του επίπεδο ο πόλεµος και δεν ξέρει τι σηµαίνει πόλε-
µος. Πραγµατικά, το λένε και οι Υπουργοί, είναι αδιανόητα όλα
αυτά σε µία σοβαρή χώρα που φτιάχνεται το προφίλ του Πρω-
θυπουργού ότι είναι ο πιο σοβαρός, ο πιο καλός, ο πιο στιβαρός.
Δεν είναι έτσι οι σοβαροί και στιβαροί. Δεν βγαίνεις να πεις στον
ΟΗΕ κάνω πόλεµο µε τη Ρωσία. Αν είναι να κάνεις πόλεµο, θα
κάνεις µε την Τουρκία, καταρρίπτοντας και βυθίζοντας αερο-
σκάφη και πλοία. Τα έχει τα κότσια ο Πρωθυπουργός; Δεν τα
έχει! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούω, λοιπόν, τον Υπουργό Εξωτερικών και κανείς δεν δια-

µαρτυρήθηκε. Ούτε στον ΣΥΡΙΖΑ. Κανείς δεν διαµαρτυρήθηκε.
Ούτε το ΠΑΣΟΚ, δεν τους νοιάζει.

Έρχεται εδώ ο κ. Βαρβιτσιώτης, ο Υφυπουργός, και λέει δια-
κόσιες χιλιάδες οι ελληνικής καταγωγής Ουκρανοί στη Μαριού-
πολη. Ακούστε, Ουκρανοί! Δεν λέει Έλληνες. Διακόσιες χιλιάδες
ελληνικές ψυχές -που υπάρχουν χιλιετίες εκεί- θρηνούν την απώ-
λεια ενός εθνικού λίκνου στην περιοχή. Τι είναι αυτά που λέει;
Αυτός είναι Υπουργός Εξωτερικών, ο Βαρβιτσιώτης; Είναι αυτός
που είχε πει εδώ απ’ έξω ότι η σηµαία είναι ένα κουρέλι, ένα πανί,
έχει δικαίωµα να την καίει ο καθένας; Και τον έκανε Υπουργό
Εξωτερικών ο Πρωθυπουργός; Δεν είχε κανέναν  καλύτερο να
βγάλει; Και δεχόµαστε ότι θρηνούν για  την απώλεια και χάσαµε
διακόσιες χιλιάδες Έλληνες; Είναι σοβαρή κυβέρνηση αυτή; 

Σας κάναµε µια πρόταση κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, να προσκληθεί ο Πρόεδρος της Αρµενίας, όπως κάνατε
µε τον Ζελένσκι και να προσκληθούν Βουλευτές να µιλήσουν στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Γιατί δεν απαντάτε; Γιατί δεν απαντάτε
κύριε Σκανδαλίδη; Δεχτήκαµε τον Ζελένσκι και τα τάγµατα Αζόφ
και δεν µπορούµε να δεχτούµε ένα οµόδοξο έθνος να µιλήσει ο
Πρωθυπουργός του; Σοβαρά µιλάτε; Είναι ελληνικό Κοινοβούλιο
αυτό; 

Αν ήταν ο Ανδρέας Παπανδρέου, Κώστα Σκανδαλίδη, θα είχε
γίνει άνω-κάτω ο τόπος!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Συµφωνώ σε αυτό.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Αφού συµφωνείς, πες του άλλου να τα κάνει κι αυτός. Και
επειδή ο κ. Τσίπρας αντιγράφει τον αείµνηστο Ανδρέα Παπαν-
δρέου, του λέω: «Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα». Συνυπο-
γράψτε την επιστολή µας να κληθεί ο Πρόεδρος της Αρµενίας.
Να κληθούν εδώ οι άνθρωποι της Αρµενίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να καταλάβετε τι φαύλο πολιτικό σύστηµα έχουµε -και

θα ολοκληρώσω εδώ- σήµερα η νεολαία του ΣΥΡΙΖΑ κάνει µια
πορεία διαµαρτυρίας -συµπαρίσταµαι και εγώ- και θα πάει στην
πρεσβεία του Ιράν εναντίον της υποχρεωτικότητας της µαντίλας.
Επειδή στο Ιράν έχουν τη µαντίλα διαµαρτύρεται η νεολαία του
ΣΥΡΙΖΑ. Και η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και σωστά, η γυ-
ναίκα δεν µπορεί να φοράει µαντίλα. Μα, εσείς οι ίδιοι στα δια-
φηµιστικά σας σποτ και κυρίως,  η Νέα Δηµοκρατία έχει κάνει
προεκλογικά ένα σποτ µε µαντίλα και έλεγε ότι είναι δικαίωµά
της να τη φοράει. 

Καταλαβαίνετε τι κάνετε; Έχετε αντιληφθεί ότι ζείτε σε µια κα-
τάσταση παράκρουσης; Από τη µία λέτε γεµίζω την Ελλάδα και
είναι δικαίωµά τους να φορούν µαντίλες εδώ οι µουσουλµάνες -
δικαίωµά τους!- αλλά από την άλλη για το Ιράν που είναι υποχρε-
ωτική η µαντίλα λέτε να µην τη φοράνε. Πώς γίνονται αυτά; Και
µιλάµε για το Ιράν που µας δίνει δωρεάν πετρέλαιο επί έτη. Επί
έτη µας έδινε δωρεάν πετρέλαιο το Ιράν. Ξεχνάτε βασικά πράγ-
µατα. Δυστυχώς, και η ιστορία είναι αµείλικτη. 

Έτσι, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, στις επόµενες εκλογές ο
λαός θα αποφασίσει πραγµατικά τι θέλει. Ο ελληνικός λαός θα
αποφασίσει τι θέλει. Προσοχή, όµως, γιατί αυτή η απόφαση θα
ακολουθεί τον λαό και τη χώρα για πάρα πολύ καιρό. Είναι από-
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φαση ιστορική, Οι επόµενες εκλογές είναι η µητέρα των µαχών
και περιµένω από τον κ. Σκανδαλίδη, τον κ. Παππά να ψάξουν τη
δήλωση σκάνερ. Εκλογές µε σκάνερ ετοιµάζουν. Σας προειδο-
ποιώ: Όπως σας έλεγα ότι θα σας ρίξουµε τις δηµοσκοπήσεις
πριν ενάµιση - δύο µήνες, σας λέω τώρα ότι ετοιµάζουν εκλογές
µε σκάνερ και ειδικό λογισµικό που πήγαν στην αγορά να το αγο-
ράσουν. Όταν µιλάει ο Βελόπουλος και η Ελληνική Λύση, επιβε-
βαιωνόµαστε µέσα σε µερικούς µήνες ότι ξέρουµε τι λέµε.
Ξέρουµε τι λέµε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα τα βρείτε µπροστά σας! Πηγαίνουµε σε νοθεία εκλογών,

Πηγαίνουµε σε νοθεία! Καταλάβετέ το! 
Ελάτε, λοιπόν, µε τη φωνή της λογικής, κύριε Σκανδαλίδη,

ελάτε µε τη φωνή των Ελλήνων να αντισταθούµε σε αυτόν τον
παραλογισµό και κυρίως γιατί είναι δηµοκρατία, είναι ύψιστο δι-
καίωµα του πολίτη να ψηφίζει ελεύθερα όποιον θέλει. Η αλλοί-
ωση της ψήφου είναι καλπονοθεία, είναι νοθεία. 

Να σας πω και κάτι; Η χώρα µας έχει γευτεί νοθείες. Ε, λοιπόν,
η Ελληνική Λύση δεν θα επιτρέψει καµµία νοθεία στις επόµενες
εκλογές και θα δώσει µάχη γι’ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Πρόεδρε.

Τον λόγο έχει για µια σύντοµη παρέµβαση ο Υπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Καραµανλής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µου επιτρέψετε να πω δυο λόγια γι’ αυτό που ακούστηκε
από τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης για τα σκάνερ.

Κύριε Βελόπουλε, στις 23 Σεπτεµβρίου έγινε ερώτηση από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Ζαχαριάδη για το συγκεκριµένο
ζήτηµα. Ο Υπουργός Εσωτερικών έδωσε σαφέστατη απάντηση
ότι τέτοιο θέµα µε τα σκάνερ δεν είναι ούτε στις σκέψεις ούτε
στις πολιτικές της Κυβέρνησης. Εποµένως εγώ καταλαβαίνω ότι
στο πλαίσιο µιας πολιτικής αντιπαράθεσης πολλές φορές λέγον-
ται και πράγµατα τα οποία είναι λίγο υπερβολικά –θα µου επιτρέ-
ψετε, γιατί σας ακούω, κύριε Πρόεδρε, πάντα µε πολύ µεγάλη
προσοχή-, αλλά επειδή ξεκινήσατε και κλείσατε την οµιλία σας
µε αυτό το γεγονός, µε αυτό το σχόλιο, να σας παραπέµψω στις
δηλώσεις του αρµόδιου Υπουργού που νοµίζω ότι κλείνουν το
ζήτηµα µια και καλή. Άλλωστε µε τον κ. Βορίδη είµαι σίγουρος
ότι έχετε παλιές γνωριµίες, οπότε εκ των πραγµάτων µπορείτε
να τον πάρετε και ένα τηλέφωνο να σας απαντήσει κανονικά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Το ρεπορτάζ χθεσινό είναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ησυχία, παρακαλώ. Γνω-
ριζόµαστε εδώ µέσα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Αφού τον εµπιστεύεστε, κύριε Υπουργέ, εντάξει. Εσείς τον
έχετε …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, εγώ σας άκουσα µε πολύ µε-
γάλη προσοχή. Σας απάντησα τι είπε ο Υπουργός Εσωτερικών
και νοµίζω ότι το θέµα έχει κλείσει. Δεν θα απαντήσω στα άλλα
που είπατε. Δεν έχει νόηµα. Όµως αυτό νοµίζω ότι έπρεπε να το
πούµε, γιατί είχα ακούσει κι εγώ αυτή την απάντηση του κ. Βο-
ρίδη και νοµίζω ότι πρέπει να θέσουµε τα πράγµατα στη σωστή
τους βάση.

Θα ασχοληθώ στην πρωτολογία µου, αγαπητοί κύριοι συνά-
δελφοι, αποκλειστικά µε το ζήτηµα του δεύτερου σκέλους του
νοµοσχεδίου και αυτό θα το κάνω διότι τρεις µέρες στην επι-
τροπή δεν αναφερθήκαµε πολύ στα θέµατα ως «ΕΡΓΟΣΕ».
Άκουσα τον εκπρόσωπο του ΚΙΝΑΛ που έκανε αρκετές ερωτή-
σεις και έχω την αίσθηση ότι αυτό το πολύ σηµαντικό κοµµάτι
του νοµοσχεδίου το έχουµε αφήσει σε µια δεύτερη φάση, αν θέ-

λετε, δηλαδή το έχουµε αφήσει χωρίς να το συζητήσουµε. Ο αρ-
µόδιος Υφυπουργός Μεταφορών κ. Παπαδόπουλος χθες έδωσε
επαρκείς απαντήσεις για τον 1370. Θα ακούσω όλους τους Βου-
λευτές και στο τέλος, εάν υπάρχει χρόνος, θα κλείσουµε µε τα
ζητήµατα του 1370 που κι εκεί έχουν ακουστεί πολλές φορές µε-
ρικά πράγµατα που δεν έχουν σχέση µε το νοµοθέτηµα.

Πάµε, όµως, στο δεύτερο σκέλος του νοµοσχεδίου, δηλαδή
στα άρθρα 36 έως 50, τα οποία αναµορφώνουν το πολύ προβλη-
µατικό ισχύον θεσµικό πλαίσιο που διέπει τον ΟΣΕ και την ΕΡ-
ΓΟΣΕ, καθώς και τον πλήρη διαχωρισµό αυτών των αρµοδιο-
τήτων. 

Με άλλα λόγια, τι επιδιώκει να κάνει αυτό το νοµοθέτηµα; Επι-
διώκει να αλλάξει τη διαδικασία κατασκευής, της παραγωγής –
αν θέλετε- των σιδηροδροµικών έργων. Γιατί το κάνουµε αυτό;
Οι λόγοι είναι πολλοί και τους έχουµε πει και από τότε που ήµα-
σταν αντιπολίτευση, όπου στο πρόγραµµά µας είχαµε πει ότι
χρειάζεται να γίνει µια δραστική µεταρρύθµιση στο πώς λειτουρ-
γούν αυτές οι δύο εταιρείες.

Για να γίνω κατανοητός, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να σας
περιγράψω όσο πιο απλά µπορώ πώς γίνονται σήµερα οι µειοδο-
τικοί διαγωνισµοί των σιδηροδροµικών έργων. Πριν το κάνω
αυτό, θα σας πω µερικά στοιχεία. 

Όλοι όσοι ασχολούνται µε τα σιδηροδροµικά έργα γνωρίζουν
ότι η τεράστια υπέρβαση που παρατηρείται επί πολλά χρόνια
στους προϋπολογισµούς και στα χρονοδιαγράµµατα αυτών των
έργων έχει πλέον ξεφύγει από κάθε λογική. Δεν το λέµε εµείς
στο Υπουργείο αυτό. Το λένε όλοι οι σύνδεσµοι -και το ΤΕΕ- που
παρακολουθούν από κοντά αυτά τα έργα. Την τελευταία δεκα-
πενταετία έχουν καταγραφεί εκτινάξεις κατά 315% σε σχέση µε
το αρχικό συµβατικό κόστος. Επαναλαµβάνω: Πάνω από 300%
έχουµε εκτίναξη των προϋπολογισµών. Οι επεκτάσεις των χρο-
νοδιαγραµµάτων, δηλαδή οι καθυστερήσεις, έχουν υπερβεί το
αρχικώς προβλεπόµενο 335%. Εποµένως αναγνωρίζουµε ότι
υπάρχει αυτή η παθογένεια εδώ και δεκαετίες. 

Να δούµε τώρα πώς γίνονταν οι διαγωνισµοί; Να τα πάρουµε
ένα-ένα. Για να γίνει ένα σιδηροδροµικό έργο, αγαπητές φίλες
και αγαπητοί φίλοι, κάναµε δύο χρόνια για τη διαγωνιστική δια-
δικασία για τη µελέτη. Μετά κάναµε τουλάχιστον τέσσερα χρόνια
για να ωριµάσει η µελέτη, για να είναι έτοιµη η µελέτη. Μετά κά-
ναµε άλλα δύο χρόνια για να βγάλουµε περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση. Το ελληνικό δηµόσιο, δηλαδή, έκανε εννιά χρόνια για να
ωριµάσει µια µελέτη. 

Σταµατάµε εδώ; Όχι. Μετά, το έργο µπορεί να έβρισκε χρηµα-
τοδότηση, γιατί υπήρχαν και περιπτώσεις η ΟΣΕ και η «ΕΡΓΟΣΕ»
να κάνουν µελέτες, να πληρώνουν λεφτά και να µένουν στα συρ-
τάρια και ποτέ να µη χρησιµοποιούνται. Έβγαιναν, λοιπόν, µετά
οι δύο αυτές εταιρείες και έκαναν διαγωνισµό. Να δούµε, λοιπόν,
τι έκαναν στο διαγωνισµό. Κατακερµατισµός, απόλυτο σπάσιµο
των εργολαβιών. Είχαµε, δηλαδή, έναν διαγωνισµό για τις υπο-
δοµές, για τα έργα υποδοµής, δηλαδή τα έργα πολιτικού µηχα-
νικού, τη βαριά τεχνική συντήρηση, τις γέφυρες. Μετά είχαµε
άλλο διαγωνισµό για τα έργα επιδοµής, δηλαδή –να το πούµε
απλά- τις ράγες. Μετά είχαµε τη χαρά του εργολάβου. Είχαµε τα
λεγόµενα έργα συστηµάτων και ηλεκτροκίνησης, δηλαδή σηµα-
τοδότηση, ETCS, τηλεδιοίκηση, τηλεπικοινωνία, που σχεδόν
πάντα αυτούς τους διαγωνισµούς τους έπαιρναν ξένες εταιρείες.
Μετά, πόσα χρόνια έπαιρνε όλη αυτή η διαδικασία; Έπαιρνε του-
λάχιστον εφτά χρόνια. Εννιά χρόνια και εφτά χρόνια ίσον δεκαέξι
χρόνια για να τελειώσει ένα σιδηροδροµικό έργο. Και µετά λέµε
για ποιον λόγο η χώρα επί τόσα χρόνια δεν έχει παίξει τον ρόλο
που πρέπει να παίξει στη βιοµηχανία των συνδυασµένων µετα-
φορών. 

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, αναγνωρίσαµε εξαρχής ότι
αυτή η κατάσταση δεν προχωράει άλλο και αν θέλουµε επιτέ-
λους να δούµε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης να συνδέεται σιδη-
ροδροµικά, έτσι ώστε η Θεσσαλονίκη να γίνει το λιµάνι εξόδου
όλων των προϊόντων από τη βαλκανική, δηλαδή να γίνει αυτό που
όλοι οι ειδικοί λένε, ένα getaway port, πρέπει να κάνουµε το αυ-
τονόητο, δηλαδή τη σιδηροδροµική σύνδεση, αλλά όχι σε δεκα-
πέντε χρόνια. 

Εµείς, λοιπόν, δηµοπρατήσαµε αυτό το έργο και στο τέλος του
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‘28 το έργο θα είναι έτοιµο. Γιατί θα είναι έτοιµο; Διότι απλού-
στατα ερχόµαστε µε τη διαδικασία της µελετοκατασκευής, µε το
κλειδί στο χέρι, για να το πούµε πολύ απλά, δηλαδή µελέτη - κα-
τασκευή, έτσι ώστε το έργο να τελειώσει µε ένα κοινοπρακτικό
σχήµα, όχι µε κατακερµατισµό όλων των εργολαβιών και να γί-
νονται τα έργα στην ώρα τους και να γίνονται τα έργα µε βάση
τους προϋπολογισµούς και µε βάση τους διαγωνισµούς.

Φανταστείτε, λοιπόν, ότι η χώρα αυτή, λόγω της γεωγραφικής
της θέσης έχει ένα πολύ µικρό παράθυρο ευκαιρίας, για να παίξει
τον ρόλο κόµβου υποδοµών και µεταφορών στη Βαλκανική.

Εµείς κινηθήκαµε θα σας έλεγα, κυρίες και κύριοι, µε πολύ µε-
γάλη ταχύτητα. Δηµοπρατήσαµε όλα αυτά τα σιδηροδροµικά
έργα µε τη διαδικασία -όπως σας είπα- του ανταγωνιστικού δια-
λόγου µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2021, έργα 4,5 δισεκατοµµυρίων.
Αυτά τα έργα εάν δεν γίνουν στα επόµενα έξι χρόνια, η χώρα µας
θα χάσει το πολύ σηµαντικό τρένο να παίξει τον ρόλο ενός σο-
βαρού κέντρου υποδοµών και µεταφορών της περιοχής. 

Πώς θα συνδέσουµε το λιµάνι της Θεσσαλονίκης, της Καβά-
λας και της Αλεξανδρούπολης –έργα που έχουν δηµοπρατηθεί-
, την πεδινή σιδηροδροµική Εγνατία και µετά µε τα λιµάνια της
Μαύρης Θάλασσας; 

Πώς θα γίνει επιτέλους το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης ένα
λιµάνι κόµβος µεταφορών και υποδοµών και άρα κόµβος ενερ-
γειακός για την ευρύτερη περιοχή; Και νοµίζω ότι όλοι σε αυτήν
την Αίθουσα καταλαβαίνετε τον εθνικό ρόλο που παίζει το λιµάνι
της Αλεξανδρούπολης, διότι µε το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης
καταφέρνουµε, στην ουσία, να «µπαϊπασάρουµε»  -να το πούµε
και στη γλώσσα των ειδικών- τα στενά. Εποµένως δίνουµε µια
εναλλακτική δίοδο για πολλά προϊόντα και να βρουν είσοδο και
έξοδο από το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης. 

Αλήθεια, τελικά σε σχέση µε αυτές τις διαπιστώσεις που τις
κάνουµε χρόνια -έχω βρεθεί σε πολλές συζητήσεις και εντός του
Κοινοβουλίου και εκτός του Κοινοβουλίου- όλοι να παίζουµε, όλοι
να µιλάµε για τις προοπτικές του σιδηροδρόµου και γιατί δεν
υπάρχει ένας σιδηρόδροµος –εάν θέλετε- εφάµιλλος µε αυτούς
που υπάρχουν σε ευρωπαϊκές χώρες, έχω να πω το εξής: Μα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει διότι επί χρόνια κά-
ναµε εντελώς λάθος επιλογή και επιλογές στο πώς κάναµε αυ-
τούς τους διαγωνισµούς. Εποµένως νοµίζω ότι µε αυτόν τον
τρόπο θα καταφέρουµε να κάνουµε το αυτονόητο, δηλαδή να
συµπυκνώσουµε τους χρόνους και να κάνουµε τα έργα στην ώρα
τους και στους προϋπολογισµούς. 

Ακούστηκαν, επίσης, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι κάνουµε
και άλλα πράγµατα στον ΟΣΕ - ΕΡΓΟΣΕ που δεν έχουν σχέση µε
την πραγµατικότητα και θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, στον
λίγο χρόνο που αποµένει να σας εξηγήσω τι κάνουµε.

Λένε οι κυρίες και οι κύριοι της Αντιπολίτευσης: «Κάνετε προσ-
λήψεις, κατά το δοκούν, χωρίς να έχετε την έγκριση του ΑΣΕΠ».
Πού το γράφει αυτό ο νόµος; Είναι  ποτέ δυνατόν να κάνουµε
προσλήψεις, χωρίς την έγκριση του ΑΣΕΠ; 

Επίσης, λένε και κάτι άλλο, ότι ενώ ήδη έχουµε κάνει προσλή-
ψεις σε αυτούς τους οργανισµούς, παραδείγµατος χάριν στον
ΟΣΕ έχουµε δροµολογήσει ήδη προσλήψεις εκατόν τριάντα αν-
θρώπων που χρειάζονται, διότι πολλοί έχουν συνταξιοδοτηθεί,
δίνουµε τη δυνατότητα στους εργαζόµενους στην ουσία να αυ-
ξήσουν τα εισοδήµατά τους, διότι εισάγουµε -αυτό που είχαµε
κάνει και στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας- το πριµ παρα-
γωγικότητας. 

Αναρωτιέµαι, κανείς δεν πήρε χαµπάρι σε αυτή την Αίθουσα
πώς δούλεψε αυτός ο θεσµός; Δεν είδατε τι έγινε στα ελληνικά
αεροδρόµια αυτό το καλοκαίρι και τι έγινε στα ευρωπαϊκά αερο-
δρόµια; Διότι στην ουσία καθίσαµε µαζί µε τους ελεγκτές εναέ-
ριας κυκλοφορίας, βρήκαµε έναν τρόπο συνεννόησης, τους
δώσαµε τα χρήµατα του Eurocontrol -που ειρήσθω εν παρόδω
δεν είναι χρήµατα του κρατικού προϋπολογισµού- αλλάξαµε τα
βαρδιολόγιά τους και οι καθυστερήσεις που υπήρχαν στα ελλη-
νικά αεροδρόµια, σε σχέση µε αυτό που υπήρχε στην Ευρώπη,
δεν είχε καµµία σχέση, µε αποτέλεσµα πολλά ελληνικά αεροδρό-
µια να ψηφιστούν ως τα καλύτερα αεροδρόµια γι’ αυτή την του-
ριστική περίοδο που µας πέρασε. 

Αυτό, λοιπόν, το πετυχηµένο µοντέλο γυρνάµε και λέµε ότι θα

κάνουµε στον ΟΣΕ και στον «ΕΡΓΟΣΕ». Θα δώσουµε τη δυνατό-
τητα ώστε οι διοικήσεις που θα επιλέγονται να είναι καλύτερες.
Θα δώσουµε τη δυνατότητα και το προσωπικό που θα επιλέγεται
να είναι ένα προσωπικό, το οποίο να µπορέσει να έχει κίνητρα
για να αυξήσει την αποδοτικότητά του και στο τέλος να αυξήσει
και το ίδιο το προσωπικό, εάν θέλετε, τα εισοδήµατά του. Δη-
λαδή, εισάγουµε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια, κάτι το οποίο συµ-
βαίνει και σε όλη την αγορά. Κάνεις καλά τη δουλειά σου; Θα
πληρωθείς περισσότερο, θα αποδώσεις περισσότερο και είναι
κάτι το οποίο η Κυβέρνησή µας ήδη υιοθετεί και σε άλλους το-
µείς του δηµοσίου, αφού είδαµε ότι το µοντέλο της ΥΠΑ λειτούρ-
γησε µε πολύ µεγάλη αποτελεσµατικότητα. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι θα καταλάβαινα την κρι-
τική για το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου ΟΣΕ - ΕΡΓΟΣΕ, εάν
αποδεχόµασταν όλοι σε αυτήν την Αίθουσα ότι όλα βαίνουν
καλώς, εάν αποδεχόµασταν ότι αυτοί οι δύο οργανισµοί δεν
έχουν κανένα πρόβληµα. 

Εµείς ήµασταν οι επισπεύδοντες ως Κυβέρνηση να αλλάξουµε
αυτό το πολύ προβληµατικό σύστηµα «ΟΣΕ µητρική» – «ΕΡΓΟΣΕ
θυγατρική», που ποτέ δεν συµφωνούσαν, που η «ΕΡΓΟΣΕ» πα-
ρέδιδε έργο, ο ΟΣΕ δεν παρελάµβανε, δηλαδή γινόντουσαν
πράγµατα τα οποία ήταν κωµικοτραγικά και τα οποία όµως στο
τέλος δεν λειτουργούσαν ούτε υπέρ της διαφάνειας ούτε υπέρ
της βελτίωσης του σιδηροδροµικού προϊόντος. 

Εποµένως, νοµίζω ότι αυτή η προσπάθεια είναι µία προσπά-
θεια που πρέπει να συζητηθεί στο βάθος της και πρέπει να κατα-
νοηθεί ότι γίνεται µια προσπάθεια έτσι ώστε να αλλάξουµε τα
κακώς κείµενα. Διαπραγµατευτήκαµε όλη αυτή την περίοδο µε
τους Ευρωπαίους για να δεχθούν αυτόν τον διαχωρισµό και να
µπορέσουµε επιτέλους -και αυτό έχει ήδη γίνει και το κάνουµε-
να πάρουµε το πράσινο φως της χρηµατοδότησης. 

Φανταστείτε, λοιπόν -διότι αυτό δεν είναι στη σφαίρα της φαν-
τασίας- ότι αντί να τελειώσει όλο αυτό το πολύ σηµαντικό έργο
το λεγόµενο «sea to sea», δηλαδή η σύνδεση της Αλεξανδρού-
πολης µε τα λιµάνια της Μαύρης Θάλασσας µέσα σε δεκαπέντε
χρόνια, να τελειώνει το 2028 και έτσι επιτέλους αυτή η χώρα να
παίζει τον ρόλο ως ενεργειακός κόµβος και ως κόµβος µεταφο-
ρών της ευρύτερης περιοχής. 

Αναρωτηθείτε, λοιπόν: Θα γινόταν αυτό ποτέ µε το προβληµα-
τικό και πάγιο σύστηµα που έχουµε;

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να σας πω ότι όλη αυτή η διαδι-
κασία είναι µία διαδικασία η οποία έχει ήδη ξεκινήσει. Τα έργα
αυτά δεν βρίσκονται σε κανενός τη σφαίρα της φαντασίας, έχουν
δηµοπρατηθεί. Είναι πέντε µεγάλα σιδηροδροµικά έργα, τα
οποία ήδη µελετιούνται και για τα οποία το χρονοδιάγραµµα που
έχει αυτή η Κυβέρνηση είναι να υλοποιηθούν το 2028 και στο
τέλος όλης αυτής της ιστορίας θα κριθούµε και εµείς που νοµο-
θετούµε και εµείς που κυβερνούµε για το κατά πόσο θα πετύ-
χουµε τους στόχους αυτούς.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σκανδαλίδης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος Αλλαγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Θα µιλήσει κανένας Βουλευτής, κύριε
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα µιλήσουν και Βουλευ-
τές.

Αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο στον κ. Γιόγιακα, ο οποίος
έχει µία τοπική εορτή. Θα ακολουθήσει ο κ. Αρσένης και κατόπιν
ο κ. Κέλλας, η κ. Χρηστίδου, η κ. Λιακούλη και ο κ. Παππάς.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Γιαννούλη. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω τον λόγο

για ένα διαδικαστικό ερώτηµα.
Μήπως γνωρίζει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών

εάν θα έρθει κάποιος από το Υπουργείο Τουρισµού να υποστη-
ρίξει την τροπολογία που έχει κατατεθεί και τι ώρα περίπου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Θα έρθουν, όπως µας
έχουν ενηµερώσει στο Προεδρείο, γύρω στις 15.00’.
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Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για το νοµοσχέδιο έχει µιλήσει ο εισηγητής µας. Θα µιλήσουν

και αρκετοί Βουλευτές από την παράταξή µας. Νοµίζω ότι οι πα-
ρατηρήσεις τους και οι προτάσεις τους είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικές και θα ήθελα από την Κυβέρνηση πραγµατικά να τις λάβει
υπ’ όψιν της σοβαρά.

Εγώ ανέβηκα στο Βήµα κυρίως για να µιλήσω για την κρίσιµη
φάση που περνάει αυτήν την εποχή η χώρα, κυρίως σε ό,τι
αφορά τα εθνικά της θέµατα και την εξωτερική απειλή.

Νοµίζω ότι προχθές ο Πρωθυπουργός εντελώς άκαιρο και εν
µέσω πολλαπλών κρίσεων που οξύνονται διαρκώς, δηλώνει αυ-
τάρεσκα στο Υπουργικό Συµβούλιο: «Μπαίνουµε σε εκλογική
τροχιά µε πλεονέκτηµα», προφανώς αναφερόµενος στις δηµο-
σκοπήσεις. Νοµίζω ότι είναι µια άκαιρη τοποθέτηση, γιατί ο λαός
µπαίνει σε τροχιά ανασφάλειας, αβεβαιότητας και βαθιάς ανη-
συχίας για όσα συµβαίνουν στη ζωή του, για όσα συµβαίνουν
στον τόπο του και για όσα συµβαίνουν στην ευρύτερη περιοχή
µας.

Τις ίδιες µέρες η Τουρκία κλιµακώνει τις απειλές της και σε αν-
τίθεση µε τις δικές µας διαδικασίες συνεδριάζει σήµερα το Συµ-
βούλιο Εθνικής Ασφάλειας της Τουρκίας, προκειµένου να
εξειδικεύσει όλες αυτές τις παραστάσεις που έχει κάνει τον τε-
λευταίο καιρό.

Νοµίζω ότι αυτό που πρέπει σαν πρώτη παρατήρηση να κά-
νουµε είναι ότι η παροµοίωση του Ερντογάν σαν να είναι απλώς
ένα σκυλί που γαβγίζει, είναι στην καλύτερη περίπτωση ένα προ-
πέτασµα καπνού. Διεκδικεί και αναβαθµίζει συνεχώς τον επεκτα-
τικό του αναθεωρητισµό, αναβαθµίζει τους στόχους του, προ-
χωράει βήµα-βήµα τις απειλές του. Δεν έχει καταφέρει κανένα
πλήγµα προφανώς στη χώρα µας, αλλά διαµορφώνει µια εικόνα
ότι αυτή η στρατηγική δεν µπορεί να είναι µια εκλογική στρατη-
γική, γιατί όλοι συνδέουν αυτές τις απειλές µε τις εκλογές του
Ιουνίου της Τουρκίας. Το ύφος και η ατµόσφαιρα είναι προφα-
νείς, όπως επίσης και οι στόχοι του.

Πρέπει να καταλάβουµε επιτέλους ότι αυτή η στρατηγική της
Τουρκίας είναι επεξεργασµένη, διαµορφώνει καινούργια δεδο-
µένα, επιχειρεί να είναι µια περιφερειακή δύναµη πολύ ισχυρή
στην περιοχή, επιχειρεί να διαµορφώσει ειδική σχέση µε το
ΝΑΤΟ, προκειµένου να µπορεί να κάνει και παιχνίδια µε απέναντι
συγκροτήµατα και δυνάµεις που συσπειρώνονται στο σηµερινό
γεωπολιτικό τοπίο. Και είναι προφανές ότι αυτή η στρατηγική
εκτείνεται σε βάθος χρόνων. Δυστυχώς έχει καταλάβει κυριολε-
κτικά ως ατµόσφαιρα και ως θέση το σύνολο σχεδόν του πολιτι-
κού κόσµου της Τουρκίας. Έχουµε απέναντί µας µια πρωτοφανή
διαδικασία -και δεν θέλει κανείς να κινδυνολογήσει- που δεν µπο-
ρεί κανείς να επαναπαυθεί στα δεδοµένα, στον λόγο και στο
ύφος της Κυβέρνησής µας.

Εγώ θεώρησα καλό, αγαπητοί συνάδελφοι, να σας διαβάσω
ένα κείµενο για δύο λεπτά:

«Αν αφήσουµε τους αυταρχικούς αναθεωρητές ηγέτες να πα-
ραβιάζουν το Διεθνές Δίκαιο, τότε οδηγούµαστε σε καταστροφι-
κές µη αναστρέψιµες καταστάσεις, όπως είπατε στην πρωτο-
λογία σας και συµφωνούµε απόλυτα. Εµείς πήραµε ξεκάθαρη
θέση απέναντι στην παράνοµη εισβολή του Πούτιν στην Ουκρα-
νία και στηρίξαµε τον ουκρανικό λαό έµπρακτα µε την αποστολή
βοήθειας. Όµως υπάρχει µια χώρα στην νατοϊκή συµµαχία η
οποία δεν έχει επιβάλει κυρώσεις στη Ρωσία, κρατώντας µια αµ-
φιλεγόµενη στάση. Η χώρα αυτή είναι η Τουρκία και µάλιστα ο
Πρόεδρος της µιµείται τον αναθεωρητισµό και τον αυταρχισµό
του Πούτιν. Ο Ερντογάν συχνά µιλά κατά της Συνθήκης της Λω-
ζάνης και µάλιστα φτάνει στο σηµείο να αµφισβητεί ευθέως
ακόµη και την εθνική µας κυριαρχία. Παραβιάζει τα ψηφίσµατα
του Συµβουλίου Ασφαλείας των Ηνωµένων Εθνών στην Κύπρο,
µε πρόσφατο παράδειγµα τις παράνοµες δραστηριότητες στα
Βαρώσια. Ενώ υποδύεται τον υπερασπιστή των ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, υπονοµεύει το
κράτος δικαίου µε θύµατα χιλιάδες πολίτες στο εσωτερικό της
χώρας του. Κάθε µέρα έχουµε µια σκληρή δήλωση πολεµικού
χαρακτήρα εις βάρος της Ελλάδας. Μας προκαλεί εντύπωση που
δεν βλέπετε τον ελέφαντα στο δωµάτιο. Πολλές φορές οι δηλώ-

σεις σας ηχούν στα αυτιά του ελληνικού λαού ως δηλώσεις Πόν-
τιου Πιλάτου. Και κάτι τελευταίο. Λέτε ότι είναι αναγκαίο τα ευ-
ρωπαϊκά κράτη να προχωρήσουν σε µεγαλύτερες επενδύσεις
εξοπλιστικών προγραµµάτων για να ενισχύσουν την άµυνά τους
απέναντι σε εξωτερικούς κινδύνους. Στην Ελλάδα µολονότι πε-
ράσαµε µια πολύ µεγάλη οικονοµική κρίση και είναι αναγκαίο να
επενδύσουµε στο κοινωνικό κράτος και σε υποδοµές για να αν-
τιµετωπιστούν οι ανισότητες και να χαραχθεί µια νέα αναπτυ-
ξιακή πορεία, υπογράψαµε πολύ µεγάλα εξοπλιστικά προγράµ-
µατα για να ενισχύσουµε την αποτρεπτική µας δύναµη. Κι όµως
δεν έχουµε δει την έµπρακτη αλληλεγγύη σας, ούτε ανάλογες
πρωτοβουλίες που θα απαντούσαν στην κλιµακούµενη τουρκική
προκλητικότητα εις βάρος της Ελλάδος».

Είναι το ύφος και ο λόγος του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ στη χθε-
σινή διαδικασία του Ευρωπαϊκού Σοσιαλιστικού Κόµµατος µε
προσκεκληµένο τον κ. Στόλτενµπεργκ, δηλαδή τον Γενικό Γραµ-
µατέα του ΝΑΤΟ που ενώπιον του Γενικού Γραµµατέα του ΝΑΤΟ
διάβασε αυτές τις λίγες γραµµές.

Αυτό πρέπει να είναι το ύφος και ο λόγος της πολιτικής ηγε-
σίας της χώρας,  ένας λόγος διεκδικητικός, επιθετικός, αποφα-
σιστικός απέναντι σε συµµάχους και αντιπάλους. Δεν µπορεί
κανείς παρά να συγκρίνει αυτό το ύφος και τον λόγο µε την αν-
τίστοιχη διαδικασία της οµιλίας του Πρωθυπουργού στο ΝΑΤΟ
πριν από λίγους µήνες. Υπάρχει χαώδης διαφορά. Και δεν το λέω
ούτε µέσα από κανέναν εθνικισµό, ούτε µέσα από έναν παρά-
δοξο πατριωτισµό, ούτε µέσα από κανένα διεκδικητισµό όπου θα
µπορούσαµε εµείς να το παίξουµε µεγάλη δύναµη ή οτιδήποτε
άλλο. Αλλά νοµίζω ότι εκφράζει τον ελληνικό λαό σε µια στιγµή
κρίσιµη που πρέπει η ηγεσία του να αναβαθµίσει την εθνική στρα-
τηγική, να τη χαράξει από την αρχή και να δώσει έµπρακτη απάν-
τηση σε όσα επιβουλεύονται σήµερα σε βάρος των συµφερό-
ντων της χώρας και από τη γειτονική χώρα και από τις ευρύτερες
διαδικασίες.

Το παιχνίδι είναι πολύ µεγάλο για να µπορέσουµε να αρκε-
στούµε στο να είµαστε µόνο σε µια λογική: «Εντάξει, µιλάει τώρα,
φωνάζει, αλλά όποτε θέλει θα συναντηθούµε». Εµείς δεν είµαστε
κατά των συναντήσεων. Πολύ καλά κάνει και είναι η Κυβέρνηση
υπέρ των συναντήσεων και των διερευνητικών επαφών και όλων
αυτών. Το πότε γίνονται, όµως, είναι κρίσιµο για την πορεία των
εθνικών µας θεµάτων.

Όταν γίνονται σε µια στιγµή που η Τουρκία διεκδικεί έναν ρόλο
στο ουκρανικό και παράλληλα κάνει πολιτικές προς το Ιράν, προς
τη Μέση Ανατολή, προς τη Ρωσία, προς κάθε κατεύθυνση, όταν
πηγαίνεις στην Κωνσταντινούπολη να συναντήσεις τον Ερντογάν
ουσιαστικά ενισχύεις τη θέση του πάνω σε αυτό το παιχνίδι που
παίζεται αυτήν την εποχή στο πλαίσιο των ανακατανοµών -αν θέ-
λετε- ισχύος που επιχειρούνται και στην περιοχή µας και ευρύ-
τερα.

Δεν αρκεί η σωστή και συνεχής προώθηση των κανόνων του
δικαίου. Πρέπει να βρούµε και άλλα πράγµατα να πούµε. Υπάρ-
χουν οι κανόνες του δικαίου, εµείς είµαστε συνεπείς, αυτό είναι
σωστό για την εικόνα µας στο εξωτερικό, για τις συµµαχίες µας,
για όλα αυτά, για τις συναλλαγές µας, τις σχέσεις µας. Όµως
δεν αρκεί αυτό. Δεν αρκεί να προετοιµάζουµε ψηφίσµατα, να εκ-
µαιεύουµε δηλώσεις συµπαράστασης -είναι καλά αυτά- ή να αρ-
κούµαστε σε φραστικές ανακοινώσεις. Δεν αρκεί θα έλεγα µόνο
η ενεργός και πολυδιάστατη διπλωµατία. Πρέπει να κλιµακώ-
σουµε τους εθνικούς στόχους.

Δεν υπάρχει κλιµάκωση των εθνικών στόχων. Δεν έχει αλλάξει
τίποτα από την εποχή που αµέσως µετά τη Μεταπολίτευση χα-
ράχθηκε µια εθνική στρατηγική που όλα τα κόµµατα του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου -τα δηµοκρατικά- µπήκαν σε µια διαδικασία να
την εφαρµόσουν, µε τις διαφορετικές τους εκφάνσεις ο καθένας
-αν θέλετε- και το διαφορετικό τους πολιτικό λόγο. Είναι µια άλλη
εποχή. Ανοίγονται καινούργια µέτωπα, πολύ πιο δύσκολα, πολύ
πιο δύστροπα και πολύ πιο επικίνδυνα.

Χρειαζόµαστε, λοιπόν, τη δική µας κλιµάκωση των στόχων. Να
απαιτήσουµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση, πέρα από τις καλοδε-
χούµενες δηλώσεις των Υπουργών της Γαλλίας, της Γερµανίας
και των κυβερνήσεων. Αυτήν την εποχή συζητιέται η διαµόρφωση
µιας ειδικής σχέσης µε την Τουρκία. Τι όροι θα µπουν σε αυτήν;
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Με ποια διαδικασία θα συνδεθεί αυτή η ειδική σχέση; Με κυρώ-
σεις, αν η συµπεριφορά της απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση
και στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εξακολουθεί να έχει
αυτόν τον αναθεωρητικό επεκτατισµό;

Να επιµένουµε, δεν είναι ούτε ροµαντικό, ούτε εξωπραγµατικό
να ζητάµε να µην στέλνει όπλα η Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν όλες
οι κυβερνήσεις συµφωνούν µαζί µας να µην στέλνει όπλα στην
Τουρκία. Να κλιµακώσουµε, λοιπόν, τις θέσεις µας, τις απαιτή-
σεις µας και τις διεκδικήσεις µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Πρέπει να επαναπροσδιορίσουµε τις κόκκινες γραµµές. Γιατί;
Γιατί η Τουρκία αναβάθµισε την απειλή. Αυτό που συνέβη µε τα
drones είναι µια κανονική κατασκοπεία στα ελληνικά νησιά, πα-
ράνοµη από την αρχή µέχρι το τέλος. Τα drones δεν έχουν πιλό-
τους, είναι ένα τεχνολογικό όπλο που παραβιάζει τα σύνορα της
χώρας. Εγώ δεν είµαι ειδικός και δεν θα σας πω «καταρρίψτε»
όπως το λένε κάποιοι εύκολα. Μπορεί σήµερα στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» και «ΤΑ ΝΕΑ» να δείτε αρθρογράφους και συντηρητικούς
που λένε: «Να καταρρίψετε και κανένα drone. Δεν τρέχει τίποτα.
Δεν έχουν πιλότους». Δεν λέω αυτό. Λέω όµως ότι δεν µπορεί να
αναβαθµίζεται η απειλή µε αυτόν τον τρόπο κι εµείς να µένουµε
πάλι σε φραστικές διακοινώσεις. Κάτι πρέπει να κάνουµε παρα-
πάνω. Το παραπάνω που θα κάνουµε µπορεί να προσθέσει στην
εθνική στρατηγική θέµατα. Άρα, πρέπει να υπάρξει εθνική συνεν-
νόηση. 

Σκεφτείτε, λοιπόν, ένα κράτος, µια χώρα, ένα έθνος που πάει
σε εκλογές, που σήµερα διαχωρίζεται και συγκρούεται από τη
φοιτητική εστία µέχρι το αν είναι ελληνική η νησίδα που ήταν οι
πρόσφυγες, που η πολιτική του ηγεσία µιλάει µόνο µε προεκλο-
γικούς όρους και µόνο για προεκλογικούς σκοπούς και στόχους.
Σκεφτείτε αυτό το πολιτικό σύστηµα πηγαίνοντας προς την
άνοιξη και το καλοκαίρι, σ’ αυτόν τον δύσκολο χειµώνα τι κατα-
στάσεις µπορεί να επιφέρει στη χώρα. 

Δεν λέω να µην διατηρήσουµε τις διαφορές µας, τις συγκρού-
σεις µας, τα διαφορετικά µας προγράµµατα, τις αντιπαραθέσεις
µας. Αλλά πρέπει κάπου να στήσουµε και ένα εθνικό µέτωπο. Και
αυτό το εθνικό µέτωπο είναι ευθύνη της Κυβέρνησης. Δεν είναι
ευθύνη των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Είναι ευθύνη του
Πρωθυπουργού που έχει την αρµοδιότητα να καθοδηγήσει τη
χώρα στους δύσκολους καιρούς που έρχονται όσο είναι Πρωθυ-
πουργός ή όποιος είναι Πρωθυπουργός µετά τις εκλογές, ο ίδιος
ή άλλος. Κι αυτό δεν µπορεί να περιµένει ούτε τη νέα κυβέρνηση
που θα εκλογεί, ούτε το πότε θα αποφασίσουµε εµείς ότι ο κίν-
δυνος είναι µπροστά και χάσκει και η χώρα µας µπορεί να βρεθεί
ξαφνικά µε πολύ τεράστια προβλήµατα. 

Εγώ κρούω τον κώδωνα του κινδύνου και ζητάω να κάνουµε
µια αρχή. Ζητώ από τον Πρωθυπουργό να µην βγάζει προεκλο-
γικούς λόγους αλλά να ασχοληθεί µόνο µε αυτό το θέµα που
είναι αυτό που πρέπει να απασχολεί κάθε Έλληνα πολίτη και τη
χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών

Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Υγείας «Σύσταση και οργάνωση νοµικού προσώπου
δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «ΕΝΩΣΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΩΝ ΑΚΤΙ-
ΝΟΛΟΓΙΑΣ - ΑΚΤΙΝΟΘΕΡΑΠΕΙΑΣ ΕΛΛΑΔΑΣ» (Ε.Τ.Α.Α.Ε.) ρυθµί-
σεις για την αντιµετώπιση πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19
και την προστασία της δηµόσιας υγείας και λοιπές διατάξεις». 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γιόγιακας εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι νοµίζω χρήσιµο να προσπαθήσει κανείς για
χάρη των πολιτών, τους οποίους τελικά αφορούν οι δηµόσιες
συγκοινωνίες, να απλοποιήσει και να συνοψίσει τις βασικές αλ-
λαγές που φέρνει ένα κατά βάση τεχνικό νοµοσχέδιο. Η πρώτη
από αυτές είναι ότι εισάγεται ένα ενιαίο πλαίσιο για τον σχεδια-
σµό, την οργάνωση, τη λειτουργία και την εποπτεία των δηµό-
σιων οδικών µεταφορών αστικών και υπεραστικών. Ορίζεται µια

αρµόδια αρχή στην κεντρική διοίκηση, η Γενική Διεύθυνση Με-
ταφορών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και µια αρ-
µόδια τοπική αρχή στην κάθε περιφέρεια ή την περιφερειακή
ενότητα η οποία µεταξύ άλλων αποκτά καθοριστικό λόγο στον
σχεδιασµό των διαδροµών και των δροµολογίων στην περιοχή
ευθύνης της. Οι εισηγήσεις της κάθε τοπικής αρµόδιας αρχής
βασίζονται σε σχέδια βιώσιµης αστικής κινητικότητας σε κυκλο-
φοριακές µελέτες, σε πολεοδοµικά δεδοµένα, στο προφίλ του
πληθυσµού, στο γεωγραφικό ανάγλυφο και τελικά στις ανάγκες
µετακίνησης των πολιτών που η κάθε περιφερειακή διοίκηση
γνωρίζει και µπορεί να εκτιµήσει καλύτερα. Γίνεται εποµένως ένα
βήµα αποκέντρωσης των αρµοδιοτήτων σύµφωνα µε την αρχή
της εγγύτητας. 

Η δεύτερη αλλαγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι οι ανοι-
χτές διαγνωστικές διαδικασίες µε τις οποίες θα ανατίθεται το µε-
ταφορικό έργο σε κάθε περιφερειακή ενότητα ή γεωγραφική
περιοχή. Διαδικασίες στις οποίες θα προβλέπονται κριτήρια,
προϋποθέσεις και ελάχιστες απαιτήσεις, τόσο για το µεταφορικό
έργο το οποίο θα κληθεί να εκτελέσει ο ανάδοχος όσο και για
την επάρκεια, την καταλληλότητα και την ικανότητα να ανταπο-
κριθεί στις απαιτήσεις του έργου σε µέσα και υποδοµές. Ο σκο-
πός του νοµοθέτη εδώ είναι προφανής: να διασφαλίσει ότι οι
χρήστες των δηµόσιων οδικών συγκοινωνιών, οι επιβάτες, θα
λαµβάνουν συνεχώς ποιοτικές υπηρεσίες στο χαµηλότερο δυ-
νατό κόστος. Αυτή άλλωστε είναι µία από τις κύριες επιδιώξεις
του κοινοτικού κανονισµού 1370/2007 ο οποίος επιχειρείται να
εφαρµοστεί µε το νόµο πλαίσιο που συζητούµε. 

Έρχεται, επίσης, ο νοµοθέτης να διασφαλίσει ότι το κράτος
θα στέκεται αρωγός των πολιτών που ζουν σε ορεινές και απο-
µακρυσµένες περιοχές επιδίδοντας στην ουσία τα άγονα δροµο-
λόγια. Φαίνεται ωστόσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η
Αντιπολίτευση διάβασε µε άλλο τρόπο τις προθέσεις του νοµο-
θέτη. Αντί να δει τα οφέλη για τους εξυπηρετούµενους πολίτες
ασχολήθηκε µε το αν και ποιοι µπορούν να διεκδικήσουν ένα κοµ-
µάτι από την πίτα του µεταφορικού έργου. Αγνόησε το δάσος
και είδε το δέντρο. Αλλά νοµίζω ότι αυτό που ενδιαφέρει τον
κόσµο δεν είναι το ποιος παρέχει ένα δηµόσιο αγαθό, όπως οι
οδικές συγκοινωνίες. Είναι να εγγυάται το κράτος µέσα από τον
συντονιστικό εποπτικό και ελεγκτικό του ρόλο ότι το δηµόσιο
αυτό αγαθό προσφέρεται µε τους καλύτερους δυνατούς όρους
προς όφελος του πολίτη και του δηµόσιου συµφέροντος, ότι οι
πολίτες εξυπηρετούνται στις αστικές και υπεραστικές µετακινή-
σεις τους µε συνέπεια, µε αξιοπρέπεια, µε ασφάλεια καταβάλ-
λοντας το χαµηλότερο δυνατό αντίτιµο και εξοικονοµώντας
χρόνο, κόπο και χρήµα. Η εξοικονόµηση χρόνου και χρήµατος
είναι άλλωστε ο τελικός σκοπός µιας άλλης µεγάλης αλλαγής
που φέρνει το νοµοσχέδιο και αφορά τον διαχωρισµό των αρµο-
διοτήτων µεταξύ του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» η οποία πλέον απο-
γαλακτίζεται από τον µητρικό οργανισµό µε τη µεταβίβαση των
µετοχών στο ελληνικό δηµόσιο. 

Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό αλλά και τη διοίκηση των δύο
εταιρειών να αναφέρονται στα προβλήµατα που έχει δηµιουργή-
σει το σηµερινό καθεστώς: πολύχρονη καθυστέρηση στην ολο-
κλήρωση των διαγωνισµών και του παραδοτέου έργου, απώλεια
κοινοτικών πόρων, υπέρβαση προϋπολογισµών. Με το νέο µον-
τέλο που εφαρµόζεται µε επιτυχία στο εξωτερικό, αλλά και στη
χώρα µας στην περίπτωση του «Αττικό Μετρό», επιδιώκεται να
τρέξουν χωρίς παρεκκλίσεις τα έργα κατασκευής, συντήρησης
και αναβάθµισης του σιδηροδροµικού δικτύου µε σχέδια δράσης
που θα συντάξει ο «ΟΣΕ Α.Ε.» σύµφωνα µε τις κατευθύνσεις του
εθνικού σχεδίου σιδηροδροµικών µεταφορών. Σηµαντικό, επί-
σης, είναι ότι διευρύνονται οι αρµοδιότητες της «ΕΡΓΟΣΕ» ώστε
να µπορεί να αναθέτει έργα σε τρίτους, να αναλαµβάνει έργο
από τρίτους, καθώς και να διευρύνει τις πηγές εσόδων της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως κάθε νοµοθέτηµα, ο υπό
συζήτηση νόµος πλαίσιο για τις δηµόσιες οδικές αστικές και υπε-
ραστικές µεταφορές θα κριθεί στην πράξη. Στην κατεύθυνση
αυτή έχουν ιδιαίτερη σηµασία οι υπουργικές αποφάσεις µε τις
οποίες θα ρυθµίζονται στη λεπτοµέρεια τους οι κρίσιµες προβλέ-
ψεις του. 

Έχουµε την πεποίθηση ότι ύστερα από µία περίοδο νοµοθετι-
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κών παρεµβάσεων, που δεν απέδωσαν τα αναµενόµενα, θα
εφαρµοστούν ενιαίοι, διαφανείς, δίκαιοι και λειτουργικοί κανό-
νες, ώστε οι συµπολίτες µας να απολαµβάνουν ένα επαγγελµα-
τικό, ανταγωνιστικό και ανταποδοτικό δίκτυο δηµόσιων οδικών
συγκοινωνιών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Αρσένης.

ΚΡΙΤΩΝ – ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Βουλεύτρια, Βουλευτές, Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε τις λεπτο-
µέρειες γιατί είναι αποκαλυπτικές. 

Άρθρο 46 εταιρική διακυβέρνηση ΟΣΕ: Περιλαµβάνεται, λοι-
πόν, η πρόβλεψη ότι το Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών
διαµορφώνει το σύνολο των προδιαγραφών ικανοτήτων, δεξιο-
τήτων, που είναι απαραίτητες –ακούστε- για τον ρόλο του Προ-
έδρου, του διευθύνοντος συµβούλου και των µελών του διοικητι-
κού συµβουλίου, συµπεριλαµβανοµένου και του εκπροσώπου
των εργαζοµένων. 

Καταλαβαίνετε τι λέει εδώ πέρα; Ο Υπουργός θα αποφασίζει
το σύνολο των προδιαγραφών ικανοτήτων και δεξιοτήτων για τον
εκπρόσωπο των εργαζοµένων. Θα είναι φωτογραφική η επιλογή
του εκπροσώπου των εργαζοµένων. 

Δεν βλέπω να σοκάρονται τα πρόσωπα στην Αίθουσα, γι’ αυτό
θα θυµίσω από πού προέρχεται αυτό. «Άρθρο 3: Υφίσταται ελευ-
θερία του συνδικαλίζεσθαι, αλλά µόνον τα συνδικάτα που ανα-
γνωρίζει το κράτος και βρίσκονται υπό τον άµεσο έλεγχό του
δύνανται να εκπροσωπούν τους εργαζόµενους». Ξέρετε πού βρί-
σκεται αυτό το άρθρο 3; Ρωτήστε την κ. Μελόνι. Γιατί αυτή η
φράση και αυτό το άρθρο προέρχεται από την Carta de Lavoro
του 1927, τον καταστατικό χάρτη της οργάνωσης της οικονοµι-
κής και επαγγελµατικής ζωής του φασιστικού κράτους του Μου-
σολίνι. 

Για να δούµε τι άλλο περιλαµβάνεται εκεί πέρα, γιατί ξαφνικά
οι οµοιότητες αρχίζουν να γίνονται τροµακτικές. Άρθρο 7 της φα-
σιστικής Carta de Lavoro: Λέει: «η ιδιωτική πρωτοβουλία είναι η
πιο αποδοτική». Σας θυµίζει κάτι αυτό; Συνεχίζει στο άρθρο 9:
«Το κράτος παρεµβαίνει µόνο εκεί που αδυνατεί ο ιδιωτικός το-
µέας». Και για ποιον λόγο παρεµβαίνει το κράτος; Για να επωµι-
στεί τα κόστη κατασκευής των υποδοµών. Σας θυµίζει κάτι αυτό; 

Εµένα µου θυµίζει, πολλαπλά, το κύριο δόγµα σας. Ο φασι-
σµός άλλωστε, είχε ως καρδιά του -όπως µας λέει εδώ πάρα
πολύ καλά η Carta de Lavoro-, ως κύριο δόγµα του, το ότι έχουν
προτεραιότητα οι ιδιώτες και το κράτος παρεµβαίνει µόνο για να
αναλάβει τα κόστη. Μα, αυτή δεν είναι η λογική σας; Τα κόστη,
µε αυτό το νοµοσχέδιο, δεν τα αναλαµβάνει το κράτος; Προφα-
νώς κι έπρεπε να είναι δηµόσια η «ΕΡΓΟΣΕ», όµως, για ποιον
λόγο το κάνετε εσείς αυτό; Δεν το κάνετε για να είναι στον από-
λυτο έλεγχο του Πρωθυπουργού τα συµβόλαια που θα δώσει η
«ΕΡΓΟΣΕ», µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ, στις
πέντε γνωστές εταιρείες που έχουν την εργολαβία στη χώρα,
σχεδόν ίδιες µε αυτές που κάνουν τα καρτέλ στην ενέργεια και
οπουδήποτε αλλού; Γι’ αυτό δεν θέλετε η «ΕΡΓΟΣΕ» να έρθει
στο δηµόσιο; Για τα κόστη και για τις εξυπηρετήσεις και για την
ολιγαρχία. 

Και βέβαια, επειδή πολύ µιλάµε για την κ. Μελόνι, θέλω να θυ-
µίσω, µία χώρα, εκτός από την Ιταλία του κ. Σαλβίνι, που απαγο-
ρεύει τις διασώσεις: Η Ελλάδα της «Μητσοτάκης Α.Ε.» µε τον
νόµο Μηταράκη. Τον ίδιο νόµο µε τον Σαλβίνι. Εσείς έτσι νοµι-
µοποιείτε τον φασισµό σε αυτή τη χώρα. Τον κανονικοποιείτε,
ώστε όταν έρθουν οι πραγµατικοί φασίστες, ο κόσµος να µη βλέ-
πει διαφορά. Αυτό κάνετε. Ανοίγετε τον δρόµο στον φασισµό,
φέρνοντας την κυριαρχία του στη δηµόσια ατζέντα και στην πο-
λιτική σας. 

Πάµε τώρα στις ιδιωτικοποιήσεις. Δυστυχώς, αυτή η µαύρη
σελίδα στην ιστορία µας ξεκινάει επί Σηµίτη, όταν σπάνε οι δια-
χωριστικές γραµµές Αριστεράς και Δεξιάς. Τι ήταν, δηλαδή, ως
τότε η διάκριση οποιουδήποτε ονόµαζε τον εαυτό του αριστερό

και οποιουδήποτε ονόµαζε τον εαυτό του δεξιό; Οι ιδιωτικοποι-
ήσεις. Επί Σηµίτη, σπάει αυτή η γραµµή. Αρχίζει το παραµύθι µε
το χρηµατιστήριο, το πρώτο πλήγµα που έγινε στην κοινωνία µε
τις απώλειες των αποταµιεύσεων και αρχίζει και σπάει η ΕΥΔΑΠ,
σε ΕΥΔΑΠ και ΕΥΔΑΠ παγίων, µε την ΕΥΔΑΠ να µπαίνει στο χρη-
µατιστήριο και ούτω καθεξής για τις υπόλοιπες επιχειρήσεις. 

Αυτό το γεγονός έφτασε, σήµερα, στο σηµείο τα τρία κόµ-
µατα, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, να µην έχουν ευδιά-
κριτες διαφορές όσον αφορά στα δηµόσια αγαθά, όσον αφορά
στις ιδιωτικοποιήσεις, να ψάχνουν τις διαφορές στη λεπτοµέρεια.
Βγήκε ο κ. Τσίπρας και µας είπε -µετά από τόση πίεση από το
ΜέΡΑ25- ότι θα επανακρατικοποιήσει τη ΔΕΗ. Αλλά καταλαβαί-
νουµε ότι ακόµη µιλάει για αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου. Αύ-
ξηση του µετοχικού κεφαλαίου θα καταφέρει η µειοψηφία να
επιβάλει στην πλειοψηφία -που πλέον έχει η «CVC» στη ΔΕΗ- και
έτσι θα επανακρατικοποιηθεί η ΔΕΗ. Δηλαδή, ανέφικτο! 

Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να επανακρατικοποιηθεί πλήρως
η ΔΕΗ, γιατί ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι οι πολίτες στο σπίτι
τους έχουν µία πρίζα. Είναι ψεύτικη η αγορά της ενέργειας. Ένα
δίκτυο έχουµε, µία υποδοµή έχουµε και στην ουσία έχουµε κι
έναν βασικό παραγωγό κι έχουµε τεχνηέντως µία αγορά. Δεν
υπάρχει, όµως, αγορά γιατί η πρίζα είναι µία στο σπίτι. Από ένα
καλώδιο φτάνει το ρεύµα και µία είναι στην ουσία η αγορά του
ηλεκτρικού. Γι’ αυτό πρέπει να φύγει από την ιδιωτική αγορά η
ενέργεια.

Δεν είναι µόνο η ακρίβεια που έφερε η ιδιωτικοποίηση στη
ΔΕΗ. Περιµένουµε τα ίδια να γίνουν, άµεσα, µε το νερό, µε την
καταστρατήγηση του Συντάγµατος, µε τη συνταγµατική εκτρο-
πή. Έχουµε αυτή τη στιγµή απόφαση της ολοµέλειας του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, είκοσι πέντε στους είκοσι επτά δικα-
στές να λένε «όχι» στην ιδιωτικοποίηση του νερού και η Κυβέρ-
νηση να φέρνει την ιδιωτικοποίηση, το ίδιο άρθρο που είχε νο-
µοθετήσει ο ΣΥΡΙΖΑ κι έπεσε στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Και εκεί πέρα περιµένουµε -και µε τις νοµοθετήσεις σας που φέρ-
νετε- την ακραία αύξηση στην τιµή του νερού για τους πολίτες. 

Την ίδια στιγµή που, µε τον ΟΤΕ, την πολυδιαφηµιζόµενη ιδιω-
τικοποίηση σας, έχουµε το ακριβότερο ίντερνετ και το αργότερο
ίντερνετ στην Ευρώπη. Με τα αεροδρόµια, όπου 1 στα 3 ευρώ,
που πλήρωσε η «FRAPORT» για να τα πάρει, ήταν µε ενισχύσεις
από τις τράπεζες, που έχουµε δώσει τόσες εκατοντάδες δισεκα-
τοµµύρια για να τις ανακεφαλαιοποιήσουµε, την ίδια στιγµή που
οι επενδύσεις που δεσµεύτηκε η «FRAPORT» να κάνει, ήρθαν και
πάλι από το ΕΣΠΑ. Πάλι από πόρους για τις µικρές και µεσαίες
επιχειρήσεις, δηλαδή, που ποτέ δεν φτάνουν στις µικρές και µε-
σαίες επιχειρήσεις οι πόροι, για τον πολύ απλό λόγο ότι ανακε-
φαλαιοποιήσανε οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις και οι
φορολογούµενοι τις τράπεζες, για να τα δίνουν σήµερα, στην
«ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ» για να κάνει την εξόρυξη, 680 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, στην «FRAPORT» για να αγοράσει τα αεροδρόµια µας,
πάνω από 350 εκατοµµύρια ευρώ και ούτω καθεξής. Και, βέβαια,
ένα Ταµείο Ανάκαµψης και ένα ΕΣΠΑ, το οποίο εσείς σχεδιάσατε
να περάσει όλο από τον τραπεζικό τοµέα, αποκλείοντας, από τις
οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες, τις οκτακόσιες χιλιάδες επιχειρή-
σεις στην Ελλάδα.

Αφήνετε, δηλαδή, δίνετε πρόσβαση στο Ταµείο Ανάκαµψης και
στο ΕΣΠΑ σε λιγότερο από το 5% των επιχειρήσεων, στις πιο
πλούσιες, σε αυτές που είναι κοµµάτια οµίλων κατά κύριο ρόλο,
αφού έχετε αποκλείσει τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις και από τη
χρηµατοδότηση, παρ’ όλο που αυτές χρηµατοδότησαν την ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

Λιµάνια: διαχρονικό σκάνδαλο, το οποίο φτάνει αυτή τη στιγµή
στο λιµάνι του Πειραιά, να έχουµε µια ιδιωτική πόλη, να εκτοπί-
ζονται αυτή τη στιγµή στις γειτονιές γύρω από το λιµάνι οι πολί-
τες, να δίνεται ένα µεγάλο κοµµάτι της ακτής Μιαούλη αποκλει-
στικά στα κρουαζιερόπλοια. Το Χατζηκυριάκειο ετοιµάζεται να
µεταφερθεί, η Σχολή Δοκίµων ετοιµάζεται να µεταφερθεί. Οι πο-
λίτες από εκεί που έκαναν πέντε λεπτά για να βρεθούν στους κεν-
τρικούς άξονες και να συνδεθούν µε την υπόλοιπη πόλη, κάνουν
µισή ώρα, ζουν µε την ηχορύπανση και τη φωτορύπανση των
κρουαζιερόπλοιων. Κάνετε αυτή την πόλη αβίωτη για τους πολί-
τες. Ακολουθούν και άλλα παραδείγµατα οσονούπω στις άλλες
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πόλεις που τα λιµάνια τους ιδιωτικοποιούνται. 
Ηγουµενίτσα: δίνετε όλη την ακτογραµµή της Ηγουµενίτσας,

από τα Σύβοτα έως τα αλβανικά σύνορα στον νέο προύχοντα,
στον νέο κτηµατία ο οποίος θα αγοράσει το λιµάνι της Ηγουµε-
νίτσας.

Η λίστα δεν τελειώνει εδώ.
Με όλα αυτά και µε την ιδιωτικοποίηση του ΟΣΕ είχαµε καλύ-

τερες υποδοµές, είχαµε καλύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών;
Ποιο είναι το «Βέλος», το γρήγορο τρένο που υποσχέθηκε η
«TRENITALIA» και, τελικά, µας ήρθαν τα ATR470, τα οποία κα-
ταγγείλαµε ως ΜέΡΑ25, έγκαιρα, µήνες πριν προχωρήσει η σύµ-
βαση και αγοραστούν από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» ότι έχουν αποσυρθεί
από όλη την Ευρώπη, ότι είναι ελαττωµατικά, δεν θα προχωρή-
σουν, θα έχουν καθυστερήσεις, θα έχουν συνέχεια ατυχήµατα,
όπως και έγινε. Καταγγείλαµε ότι αντίστοιχο, στις 11 Απριλίου
του 2006 από τη Στουτγάρδη έπιασε φωτιά και έληξε η καριέρα
του στη γραµµή Μιλάνο-Στουτγάρδη το 2006. Εσείς τα φέρατε
πέρυσι. Μάιος του 2011: Στην Ελβετία έπιασε φωτιά πέντε λεπτά
πριν εισέλθει στη σήραγγα του Γκοτάρντ. Το 2012: φωτιά στον
κεντρικό σταθµό της Ζυρίχης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της δευτε-
ρολογίας µου αν είναι δυνατόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Μάλιστα.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Και παρ’ όλα αυτά, ενώ τα ξέ-

ρατε, επιτρέψατε να έρθουν, µε αποτέλεσµα σήµερα η γραµµή
Αθήνα - Θεσσαλονίκη να είναι µία γραµµή εντελώς ανασφαλής
και για τους εργαζόµενους και για τους πολίτες όσον αφορά στα
ατυχήµατα και µε τεράστιες καθυστερήσεις.

Έχουµε βέβαια, και τις τροπολογίες σας. Ακόµα µία τροπολο-
γία για την Επιτροπή Διαχείρισης του Ναυαγίου. Μια επιτροπή
που έρχεται να µας πει ότι θα δοθεί παράταση στις άµεσες ανα-
θέσεις που ήδη είχατε αποφασίσει, ύψους 2,7 εκατοµµυρίων
ευρώ. Άθλια η διαχείριση από αυτή την επιτροπή της παραλίας
του Ναυαγίου, όπου είδαµε τα σκουπίδια να µαζεύονται µπροστά
στο Ναυάγιο και να φωτογραφίζονται, είδαµε τον ναυαγοσώστη
πάνω στο Ναυάγιο, είδαµε τους security µε µια σύµβαση που
έληγε στις 30 Αυγούστου και ξαφνικά δεν υπήρχε κανένας φύ-
λακας, που κατά τα άλλα διαφηµίσατε ότι προσλαµβάνετε από
1η Σεπτεµβρίου και µια σειρά από έργα, δρόµους κ.λπ., τα οποία
ωφελούν αυτόν που έχετε φροντίσει να είναι ο κάτοχος της πα-
ραλίας του Ναυαγίου και της ευρύτερης περιοχής, δεκατεσσε-
ράµισι χιλιάδων στρεµµάτων, το 15% του νησιού της Ζακύνθου,
που είναι ο κύριος εµίρης του Κατάρ, βασικός σύµµαχος -γιατί
ακούσαµε προηγουµένως τα µύρια όσα για τις κόντρες µε την
Τουρκία- του κ. Ερντογάν. Από τη µία πατριδοκαπηλία όποτε
χρειάζεται, στο τσεπάκι σας, από την άλλη οι σύµµαχοι του Ερν-
τογάν είναι και δικοί µας φίλοι. Έτσι;

Δεν µας απαντήσατε ποτέ –υποχρεώθηκα να κάνω επίκαιρη
την αίτηση εγγράφων που κατέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΜέΡΑ25-, για τα Πρακτικά της επιτροπής αυτής του Ναυα-
γίου. Και ήλθε η Υπουργός κ. Ζαχαράκη, µόνο που ξέχασε να µας
φέρει τα Πρακτικά των έξι πρώτων συνεδριάσεων. Μας έφερε τα
επόµενα. Δεν µας απαντήσατε ποτέ γιατί αποκεφαλίσατε την κ.
Αυγερινοπούλου από Πρόεδρο της επιτροπής. Τι δεν δέχτηκε να
υπογράψει; Πείτε µας.

Έχουµε, βέβαια, την ίδια στιγµή, ένα νέο έγκληµα που ετοιµά-
ζετε στην Κέρκυρα. Στο άλσος Γαρίτσας - Ανεµόµυλου Κέρκυρας
έχουµε τον ξεριζωµό αιωνόβιων δένδρων, στη λεγόµενη ανά-
πλαση, ένα εργολαβικό έργο που θα φέρει τσιµεντοποίηση, στο
οποίο αντιδρούν οι κάτοικοι που ποτέ δεν ρωτήθηκαν. Μέσα στη
ζώνη, στην ουσία, της προστατευόµενης πόλης.

Όµως, δεν µπορώ να µην αναφερθώ και σε αυτά που βγήκαν
στο φως της δηµοσιότητας µε την έκθεση Λύτρα, µε τη θνησιµό-
τητα που αποκαλύφθηκε. Θνησιµότητα COVID. Από την 1η Σε-
πτεµβρίου του 2021 –τότε που βάλατε σε διαθεσιµότητα τους
υγειονοµικούς- η θνησιµότητα είναι τρεις στους τέσσερις διασω-
ληνωµένους πέθαιναν από COVID. Φέρνετε την κατάρρευση του
ΕΣΥ. Έχουµε επιδείνωση της θνησιµότητας κατά 21%. 

Και για να θυµηθούµε λίγο τι άλλο συµβαίνει, και µας το απο-

καλύπτει η έκθεση Λύτρα. Αυξάνεται κατά 64% -είναι η χειρό-
τερη- η θνησιµότητα στην επαρχία από ό,τι στο κέντρο. Ήταν
36% πριν από την 1η Σεπτεµβρίου του 2021. Έχουµε δηλαδή, την
πλήρη διάλυση του ΕΣΥ στην περιφέρεια και την πλήρη διάλυση,
στην ουσία, του ΕΣΥ στην Αθήνα. Στο 97,7% οι θάνατοι εκτός
ΜΕΘ -θυµόµαστε τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό που έλε-
γαν ότι δεν υπάρχει διαφορά θανάτων εντός και εκτός ΜΕΘ, γιατί
δεν θέλατε να κάνετε την παραµικρή επένδυση στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας- και 72,7% θάνατοι εντός ΜΕΘ. Πλήρης κατάρ-
ρευση. Η κρίση COVID έγινε κρίση εντατικής. Αυτό είναι η κατάρ-
ρευση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Προτιµήσατε να καταρ-
ρεύσει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας προκειµένου να το ιδιωτικοποι-
ήσετε, παρά να το στηρίξετε και να σώσετε ζωές. Αυτό ονοµά-
ζεται ιδιωτικοποίηση πάση θυσία. Θυσία ήταν οι εργαζόµενοι,
θυσία ήταν οι πολίτες που έχασαν τη ζωή τους. Και νοµίζω πως
ανθρώπους που έχασαν τη ζωή τους έχουµε όλοι στην οικογέ-
νειά µας.

Θα ζητούσαµε παραίτηση Υπουργού αν δεν ήταν κεντρική
γραµµή της «Μητσοτάκης Α.Ε.», κεντρική επιλογή του κ. Μητσο-
τάκη η ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ για να γίνει βορά στα συµφέ-
ροντα. 

Ήρθε η κ. Γκάγκα τη Δευτέρα, απαντώντας σε ερώτησή µας,
να πει πόσο υπερήφανη είναι για ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
που η ίδια συστηµατικά διαλύει για να ιδιωτικοποιήσει και αν είναι
τόσο υπερήφανη για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί τα ΣΔΙΤ τα
δίνει όλα στον ιδιωτικό τοµέα.

Γιατί, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης ιδιωτικοποίηση; Αν
είστε υπερήφανοι για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, σταµατήστε την
ιδιωτικοποίηση. Κρατήστε το δηµόσιο. Για να µην ξεχνάµε ότι ο
ιδιωτικός τοµέας, στον οποίο δίνετε τα πάντα -τους αναισθησιο-
λόγους, τοµείς ολόκληρους της υγείας, την παιδοκαρδιοχει-
ρουργική και τόσα πολλά άλλα-, δεν «έβαλε πλάτη» καθόλου
στον COVID και δεν θα βάλει ποτέ.

Φέρνετε στο ίδιο νοµοσχέδιο απορρύθµιση για τις µαρίνες, ια-
µατικές πηγές… Δεν σας βγήκε το «Ιαµατικές Πηγές Α.Ε.» και
τώρα φέρνετε παρατάσεις για να προχωρήσετε την ιδιωτικοποί-
ηση αλλιώς. Στην Κύθνο χαρίσατε πρόσφατα τις ιαµατικές πηγές
σε έναν επιχειρηµατία που θα κάνει σπα.

Αποκλείετε από αυτό το αγαθό που θα µπορούσε να λειτουρ-
γήσει, όπως κάνει στο εξωτερικό, ενταγµένο στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας ώστε να µειώνει τα κόστη για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
οδηγώντας σε στήριξη πολλών ασθενών. Το παίρνετε και το ιδιω-
τικοποιείτε. Είναι νερό και είναι θεραπεία που ιδιωτικοποιείτε.
Αποκλείετε τους κατοίκους και τα δίνετε όλα στους ιδιώτες για
να κάνουν σπα. Από υγεία το κάνετε σπα. Από δικαίωµα το κάνετε
προνόµιο για όσους έχουν χρήµατα, όπως κάνετε σε κάθε επί-
πεδο.

Και βέβαια, τελειώνω µε µια αναφορά, κυρία Πρόεδρε, σε αυτά
που έγιναν στο Μετσόβιο Πολυτεχνείο. Είχαµε καταστάσεις
άγριας δύσης και πυροβολισµούς δίπλα στα παιδιά που έδιναν
εξετάσεις. Αυτή είναι η πανεπιστηµιακή σας αστυνοµία. Αυτό εν-
νοούσατε µε την κατάργηση του ασύλου, να δίνουν εξετάσεις τα
παιδιά µας εν µέσω πυροβολισµών…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Εν µέσω εµπόρων ναρκωτικών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Αφήστε τον να τελει-

ώσει, κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Οι έµποροι ναρκωτικών υπάρ-

χουν αυτή τη στιγµή σε πάρα πολλές γειτονιές της Αθήνας. Εκεί
δεν βλέπω να κάνετε τίποτα. Αν θέλετε να κάνετε κάτι για τους
εµπόρους ναρκωτικών, µπορούσατε να το κάνετε µε όλους τους
νόµους που υπήρχαν, όχι προφανώς την ώρα που γίνονται εξε-
τάσεις. Θέλετε τους πυροβολισµούς εν ώρα εξετάσεων, προκει-
µένου να κάνετε την επίδειξη δύναµης στα παιδιά, αυτά τα παιδιά
που όταν βγαίνουν και διαµαρτύρονται στον δρόµο, τους στέλ-
νετε τα ΜΑΤ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Τους στηρίζετε τους κακοποιούς;
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Έµποροι ναρκωτικών είναι τα παι-

διά που διαµαρτύρονται στον δρόµο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-

πει να ολοκληρώσετε. Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ, αφήστε
τον να ολοκληρώσει.
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ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν είναι κανένας από αυτούς.
Θέλετε τον εκφοβισµό των νέων.

Και γιατί θέλετε όλα αυτά; Γιατί τους εµπόρους ναρκωτικών
είχατε δικαίωµα µε όλους τους προηγούµενους νόµους να τους
πιάσετε. Δεν το κάνατε. Θέλετε τον εκφοβισµό, για να προχωρή-
σετε στην ιδιωτικοποίηση της περιουσίας και των ίδιων των πα-
νεπιστηµίων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να κλείσετε, σας παρακαλώ.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, και
ευχαριστώ για την ανοχή.

Ξεκινήσατε µε το ΑΠΘ, γιατί έχει τα µεγάλα «φιλέτα» δίπλα στο
αεροδρόµιο και θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε τα τεράστια «φιλέτα»
τα οποία πουλάτε αυτή τη στιγµή. Προχωράτε τώρα µε την
Αθήνα. Εµβληµατική ήταν η Θεσσαλονίκη για την ιδιωτικοποίηση
της περιουσίας του πανεπιστηµίου. Αυτός είναι ο στόχος σας.

Όταν βλέπουµε δράσεις της «Μητσοτάκης Α.Ε.», πάντα ανα-
ρωτιόµαστε ποιος µεγάλος ολιγάρχης κρύβεται από πίσω, ποιος
κερδίζει, ποιος έχει αγοράσει γη, ποιος θέλει να την αγοράσει.
Δυστυχώς, όλα αυτά που κάνετε έχουν ονοµατεπώνυµο, όχι
πολλά και περίπλοκα, αλλά πέντε γνωστά ονοµατεπώνυµα. Τα
έχουµε καταγγείλει επανειληµµένα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας, έχει ο κ.
Κέλλας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

για τις δηµόσιες αστικές και υπεραστικές οδικές συγκοινωνίες
και την αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ» συνι-
στά µια νοµοθετική πρωτοβουλία η οποία είναι απαραίτητη για
τη χώρα µας, προκειµένου να ανταποκριθούµε στις απαιτήσεις
της ευρωπαϊκής έννοµης τάξης. 

Αφορά στην εφαρµογή του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370 του
2007, ο οποίος έχει άµεση και δεσµευτική ισχύ για τα κράτη -
µέλη µε στόχο την παροχή υπηρεσιών γενικού συµφέροντος και
γνώµονα την ενίσχυση της ασφάλειας και της ποιότητας στις µε-
ταφορές, οι οποίες θα είναι λιγότερο δαπανηρές για τους πολί-
τες. 

Στον τοµέα των οδικών µεταφορών εισάγονται αλλαγές οι
οποίες ευνοούν την αποκέντρωση και διευρύνουν τα κριτήρια
δραστηριοποίησης των συγκοινωνιακών φορέων, διαµορφώνον-
τας ένα λειτουργικό πλαίσιο για τις συγκοινωνίες της ελληνικής
περιφέρειας. 

Δεδοµένου ότι η νοµοθετική πρωτοβουλία απορρέει από την
ευρωπαϊκή νοµοθεσία, η οποία έχει ως πυξίδα της την ενίσχυση
των περιφερειών, το νοµοσχέδιο ανταποκρίνεται σε συγκεκρι-
µένη δικαιοπολιτική επιταγή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ενι-
σχύει τις αρµοδιότητες των αυτοδιοικητικών φορέων της χώρας. 

Η τοπική διακυβέρνηση έρχεται πιο κοντά στους πολίτες,
καθώς οι περιφερειακές αρχές, υπό την εποπτεία της Γενικής Δι-
εύθυνσης Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών, καθίστανται
υπεύθυνες για τον καθορισµό των δροµολογίων και ολοκληρω-
µένων των δηµόσιων επιβατικών µεταφορών εντός των ορίων
τους. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κανείς δεν γνωρίζει καλύτερα τις τοπι-
κές υποθέσεις από τις κατά τόπους αρχές. Με βάση την αντί-
ληψη ότι Ελλάδα δεν είναι µόνο η Αθήνα και τα µεγάλα αστικά
κέντρα, αλλά όλη η επαρχία, το νοµοσχέδιο προωθεί µια πιο ολο-
κληρωµένη διασύνδεση των πόλεων της περιφέρειας µε τις κω-
µοπόλεις και τα χωριά, σύµφωνα µε τις ειδικότερες γεωγρα-
φικές, πληθυσµιακές, συγκοινωνιακές και οικονοµικές συνθήκες
κάθε περιοχής. Η µεταφορική διασύνδεση της περιφέρειας ευ-
νοεί την ανάπτυξη της υπαίθρου, ενώ ταυτόχρονα προάγονται η
βιωσιµότητα και η ασφάλεια των συγκοινωνιών. 

Όπως έχουµε επισηµάνει και εισηγηθεί και µέσω της Ειδικής
Μόνιµης Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας, η συµπερίληψη των
ΣΒΑΚ, Σχεδίων Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας, στον καθορισµό
των γεωγραφικών περιοχών και µεταφορικών δικτύων, πρόκειται

να βελτιώσει συνολικά τους όρους χρήσης της οδού από όλους
τους χρήστες προς όφελος όλης της κοινωνίας. 

Με το παρόν νοµοθέτηµα γίνεται σήµερα ένα µεγάλο βήµα
προς τη συγκεκριµένη κατεύθυνση, αφού τα ΣΒΑΚ λαµβάνονται
υπ’ όψιν στον σχεδιασµό των δροµολογίων κάθε περιοχής και
όπου αυτά δεν υφίστανται εισάγεται η πρόβλεψη για τη συνεκτί-
µηση συναφών κυκλοφοριακών µελετών.

Θα ήθελα εδώ να επανέλθω στα ζητήµατα που έχουν υπο-
γραµµίσει και οι επαγγελµατίες των ΚΤΕΛ. 

Πρώτον, σε σχέση µε την τοποθέτηση στεγάστρου και στά-
σεων αναµονής και τα έσοδα από τις διαφηµίσεις, το νοµοσχέδιο
προβλέπει ότι οι συγκοινωνιακοί φορείς τοποθετούν και συντη-
ρούν µε δικά τους έξοδα στέγαστρα και στάσεις για διαφηµιστι-
κούς σκοπούς, καταβάλλοντας ανταποδοτικό τέλος ύψους 2%
επί των εσόδων τους υπέρ των δήµων. Δεν προβλέπεται, όµως,
τι θα γίνει µε τη διαφηµιστική εκµετάλλευση των ίδιων των λεω-
φορείων. Γι’ αυτό θα πρότεινα, κύριε Υπουργέ, να προστεθεί και
η δυνατότητα διαφηµιστικής εκµετάλλευσης των λεωφορείων,
µε την αντίστοιχη υποχρέωση ανταπόδοσης προς τους πρωτο-
βάθµιους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Δεύτερον, στον καθορισµό απαιτήσεων των προκηρύξεων
προβλέπεται τα οχήµατα να είναι φιλικά προς το περιβάλλον, σε
συνδυασµό µε την οργάνωση, τη στελέχωση των δροµολογίων
και την ύπαρξη εγκαταστάσεων εξυπηρέτησης επιβατών. Συνε-
πώς, θα έπρεπε να συµπεριληφθούν η ύπαρξη αµαξοστασίου, τα
συστήµατα τηλεµατικής και τα εκδοτήρια εισιτηρίων, από τα
οποία άλλωστε εξαρτώνται η λειτουργικότητα και η ασφάλεια
των δροµολογίων.

Κι έρχοµαι στο επίµαχο άρθρο 17. Στις προϋποθέσεις συµµε-
τοχής στους διαγωνισµούς ορίζεται η παροχή εγγυήσεων από
πλευράς διαγωνιζοµένων, όσον αφορά στον απαιτούµενο αριθµό
οχηµάτων, την ικανότητα και εµπειρία του προσωπικού τους, την
οργάνωση συστηµάτων τηλεµατικής και έκδοσης εισιτηρίων,
στην οποία ήδη έχω αναφερθεί. Ωστόσο, από την άλλη πλευρά,
είναι κατανοητή αλλά και εύλογη η αγωνία των ήδη εργαζοµένων
στις αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες, οι οποίοι όλα αυτά
τα χρόνια προσφέρουν εξαιρετικές και υψηλού επιπέδου υπηρε-
σίες στις µεταφορές. Και εδώ µιλάµε για χίλια διακόσια λεωφο-
ρεία στις αστικές και πέντε χιλιάδες στις υπεραστικές συγκοινω-
νίες.

Από την άλλη πλευρά, εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε Βουλευτής
επαρχίας και ασφαλώς κατανοείτε και συµµερίζεστε την αγωνία
αυτών των ανθρώπων και των οικογενειών τους. Θα πρέπει, λοι-
πόν, από τη µια πλευρά, σεβόµενοι το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, αλλά
και προασπιζόµενοι την επιβίωση αυτών των ανθρώπων στην
αγορά, να το δείτε µε ιδιαίτερη προσοχή.

Και θέλω να ρωτήσω το εξής. Προφανώς, αυτό δεν ισχύει για
τις αστικές συγκοινωνίες Αθηνών και Θεσσαλονίκης. Η επαρχία
εναρµονίζεται µε το Ευρωπαϊκό Δίκαιο, αλλά τα κονδύλια έρχον-
ται στην Αθήνα. 

Τώρα σε ό,τι αφορά στην αναδιάρθρωση ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ»,
η διάκριση και αποσαφήνιση των αρµοδιοτήτων των δύο εται-
ρειών θα συµβάλλει στην καλύτερη λειτουργία τους και στην άντ-
ληση περισσότερων πόρων για την ανάπτυξή τους. Διαµορφώ-
νεται έτσι το πλαίσιο ώστε να µπει τέλος στο απαράδεκτο φαι-
νόµενο να χρειάζονται δέκα και δεκαπέντε χρόνια ακόµα για µε-
λέτες και τη διενέργεια ενός διαγωνισµού.

Με τον ΟΣΕ ως διαχειριστή και την «ΕΡΓΟΣΕ» να αναλαµβάνει
τα έργα του υπό κατασκευή δικτύου, οι σιδηροδροµικές µετα-
φορές κάνουν ένα σηµαντικό βήµα προς τα εµπρός. 

Τέλος, σχετικά µε την κατάργηση των τεχνικών συµβουλίων,
θα ήθελα να σηµειώσω ότι είναι απαραίτητο να υπάρχει ενότητα
στις γνωµοδοτήσεις που αφορούν στους εποπτευόµενους φο-
ρείς του Υπουργείου Υποδοµών και να παράγεται ασφάλεια δι-
καίου στον κλάδο των δηµοσίων έργων. Και αυτό επιτυγχάνεται
µε τη δηµιουργία ενός και µόνο συµβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου προωθεί
την εναρµόνιση της εθνικής νοµοθεσίας µε τον ευρωπαϊκό κανο-
νισµό στο πλαίσιο των υποχρεώσεων της χώρας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Προσδοκία όλων µας είναι η διαρκής βελτίωση των πα-
ρεχόµενων µεταφορικών υπηρεσιών προς το κοινωνικό σύνολο. 

19900 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο τώρα έχει εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Χρηστίδου. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-

χειρείται η εκ νέου διαµόρφωση του θεσµικού πλαισίου που διέ-
πει τις υπεραστικές και αστικές οδικές επιβατικές µεταφορές. 

Υποτίθεται ότι σκοπός του νοµοσχεδίου είναι η απελευθέρωση
των µεταφορών αυτών σε συµµόρφωση µε ευρωπαϊκή οδηγία,
που πολύ συχνά χρησιµοποιείται ως δικαιολογία. Αλλά, στην
ουσία οι διατάξεις του σχεδίου νόµου εξυπηρετούν πολύ απλά
τη διατήρηση του τοπικού µονοπωλιακού χαρακτήρα στη συγκε-
κριµένη αγορά, αφού οι απαιτήσεις για την ύπαρξη υποδοµών
ως προς την προϋπόθεση εµπειρίας ή για την ύπαρξη µηχανη-
µάτων τηλεµατικής αποτελούν φωτογραφικές ρυθµίσεις, καθώς
µόνο τα ΚΤΕΛ τηρούν αυτές τις προδιαγραφές. 

Σας το κατήγγειλαν οι φορείς στην ακρόαση, το επεσήµανε το
σύνολο της Αντιπολίτευσης, αλλά ο Υπουργός χαρακτήρισε τις
καταγγελίες «συντεχνιακά συµφέροντα». Και χωρίς κανένα άλλο
επιχείρηµα, προσπέρασε το θέµα επικαλούµενος τα συµφέροντα
των επιβατών. Μάλιστα! 

Τα συµφέροντα, όµως, των επιβατών αυτή τη στιγµή κατα-
στρατηγούνται, ακριβώς, από τα µονοπώλια των υπεραστικών
οδικών µεταφορών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα -και το ξέρετε-
που το Υπουργείο θέλει να αναπαραγάγει. 

Εργαζόµενοι, µαθητές, κάτοικοι σε αποµακρυσµένες περιοχές,
κάτοικοι σε ορεινά χωριά, κάτοικοι σε νησιά, ευπαθείς οµάδες
ταλαιπωρούνται καθηµερινά στις µετακινήσεις τους ή αναγκά-
ζονται να µη µετακινηθούν καθόλου, ακριβώς γιατί µε το υπάρ-
χον καθεστώς είναι εντελώς αφηµένοι στη µοίρα τους. Αυτή είναι
η κατάσταση σήµερα, όσο και αν θέλετε να µας παρουσιάσετε
µία εντελώς διαφορετική πραγµατικότητα. 

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι το παρόν σχέδιο νόµου δεν θα βελτιώ-
σει τίποτα, καµµία κατάσταση, αφού το µόνο για το οποίο πραγ-
µατικά ενδιαφέρεται –αυτή είναι η γνώµη µας- είναι οι αγαπηµέ-
νες σας απευθείας αναθέσεις. Αλίµονο! Όλες οι συµβάσεις που
η αξία των παρεχόµενων υπηρεσιών υπολογίζεται κάτω από 1
εκατοµµύριο ευρώ είναι δυνατόν να γίνουν µε απευθείας ανά-
θεση. 

Και αναρωτιόµαστε εµείς και οι πολίτες φυσικά: Πόσα ακόµα
πελατειακά δίκτυα θέλετε να προλάβετε να στήσετε µέχρι τις
εκλογές; 

Δεν είναι, βέβαια, καθόλου τυχαίο που η εναρµόνιση µε το ενω-
σιακό δίκαιο, ενώ έπρεπε ήδη να έχει ολοκληρωθεί το 2019, µε
το παρόν σχέδιο νόµου παίρνει παράταση για δύο χρόνια ακόµα
και για αόριστο χρόνο φυσικά, εφόσον υπάρξουν δικαστικές προ-
σφυγές. 

Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι το νοµοσχέδιο προσβάλλει ακόµα
και τον υγιή ανταγωνισµό, στον οποίο δήθεν ορκίζεστε σε κάθε
ευκαιρία. Και ξέρετε ότι θα ακολουθήσουν δικαστικές περιπέ-
τειες. 

Τα ΚΤΕΛ σήµερα, όχι µόνο δεν καλύπτουν ικανοποιητικά τις
ανάγκες του επιβατικού κοινού, όπως θα έπρεπε, αλλά λειτουρ-
γούν και µε πλήρη ασυδοσία ως προς τους εργαζόµενους σε
αυτά, καθώς δεν υπάρχει συλλογική σύµβαση εργασίας και είναι
συχνά τα εξής φαινόµενα: Απολύσεις, εργοδοτική αυθαιρεσία,
όπως επεσήµανε στην ακρόαση φορέων ο εκπρόσωπος της Οµο-
σπονδίας Συνδικάτων Μεταφορών Ελλάδας. 

Υπάρχει αναφορικά µε το ζήτηµα αυτό κάποια µέριµνα από
πλευράς Υπουργείου; Όχι. Φυσικά και δεν υπάρχει. Ίσα-ίσα, κα-
ταργείται το άρθρο 45 παράγραφος 6 του ν.4586 του 2018 που
είχε ψηφίσει ο ΣΥΡΙΖΑ. Το άρθρο αυτό διασφάλιζε ως έναν
βαθµό τις θέσεις εργασίας των εργαζόµενων όταν υπήρχε αλ-
λαγή του φορέα. Αν ψηφιστεί το παρόν σχέδιο νόµου ως έχει,
υπάρχει κίνδυνος µελλοντικών απολύσεων εργαζοµένων στα
ΚΤΕΛ. Για τον λόγο αυτό έχουµε καταθέσει τροπολογία και πε-
ριµένουµε, έστω την τελευταία στιγµή, να υπάρξει κάποια θετική,
υπέρ του κόσµου της εργασίας, κυβερνητική στάση. 

Στο νοµοσχέδιο, όµως, υπάρχει και το δεύτερο µέρος, που
αφορά στην αναδιάρθρωση των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡ-

ΓΟΣΕ». Δεκαεννέα άρθρα που ουδέποτε τέθηκαν σε διαβού-
λευση! Ουδέποτε! Διότι δεν σας ενδιαφέρει ο κοινωνικός διάλο-
γος ούτε καν προσχηµατικά. Δεν σας νοιάζει να αφουγκραστείτε
τι λέει η κοινωνία και προτιµάτε να ακούτε µέσω υποκλοπών τους
πολιτικούς σας αντιπάλους. Πότε τον κ. Σπίρτζη, πότε τον κ. Αν-
δρουλάκη και ποιος ξέρει πόσους ακόµα. 

Ποια είναι, λοιπόν, αυτή τη στιγµή η κατάσταση στον ΟΣΕ; Οι
συνεχείς αστοχίες από την Κυβέρνηση έχουν οδηγήσει σε καθυ-
στέρηση δύο-τριών ετών ακόµα και ώριµα σιδηροδροµικά έργα
µε εξασφαλισµένους χρηµατοδοτικούς πόρους από το Κοινοτικό
Πλαίσιο Στήριξης. Τόση αριστεία! 

Ταυτόχρονα, κατά την καλοκαιρινή περίοδο η ακινητοποίηση
τρένων και οι συνεχείς καθυστερήσεις αποτέλεσαν µόνιµο φαι-
νόµενο, προκαλώντας ασύλληπτη ταλαιπωρία στο επιβατικό
κοινό, σε Έλληνες και ξένους τουρίστες. Όµως, το Υπουργείο
δεν ασχολήθηκε καθόλου µε το θέµα, δεν έβγαλε ανακοίνωση,
δεν προέβη σε έρευνα. Γενικώς, αδιαφόρησε εντελώς για το τι
συµβαίνει στο εθνικό σιδηροδροµικό δίκτυο σαν να πρόκειται για
το σιδηροδροµικό δίκτυο κάποια άλλης χώρας. Τόση αριστεία! 

Παράλληλα, ο ΟΣΕ παραµένει υποστελεχωµένος. Σήµερα
στον οργανισµό εργάζονται επτακόσια ογδόντα εννέα άτοµα,
ενώ σύµφωνα µε το οργανόγραµµα οι καλυµµένες θέσεις θα
έπρεπε να είναι δύο χιλιάδες εκατό, όπως ανέφερε και ο εκπρό-
σωπος των εργαζοµένων στην ακρόαση των φορέων. 

Αντί, όµως, για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, αναγκαίου
προσωπικού, η Κυβέρνηση προωθεί προσλήψεις συµβούλων,
κατά την πάγια τακτική της, δηµιουργώντας νέες οµάδες golden
boys. Αλίµονο! 

Επισηµαίνουµε ότι µας προξενεί µεγάλη εντύπωση ότι το σχέ-
διο νόµου προβλέπει πως για την επιλογή των µελών του διοικη-
τικού συµβουλίου θα συσταθεί επιτροπή στην οποία θα συµπε-
ριλαµβάνεται εκπρόσωπος του Υπερταµείου, ενώ το Υπερταµείο
δεν έχει µετοχική σύνθεση. Επί αυτού ο Υπουργός έδωσε µια αό-
ριστη -να την πω έτσι- διευκρίνιση και εύλογα αναρωτιόµαστε
γιατί. 

Το κυρίως, όµως, πρόβληµα είναι ότι ενώ έρχονται αυτές οι
αποσπασµατικές και σε λάθος κατεύθυνση ρυθµίσεις, µε τις
οποίες φυσικά διαφωνούµε, απουσιάζει εντελώς κάποιος σχεδια-
σµός, κάποιο όραµα για το σιδηροδροµικό δίκτυο, είτε αναφε-
ρόµαστε στη µεταφορά επιβατών είτε αναφερόµαστε στη
µεταφορά εµπορευµάτων. 

Ένα από τα κατ’ εξοχήν οικολογικά και πλέον οικονοµικά µέσα
µετακίνησης παραµένει ο «φτωχός συγγενής» του συγκοινωνια-
κού δικτύου της χώρας. Πρόκειται για µια θλιβερή εικόνα παρα-
µέλησης και κυβερνητικής αδιαφορίας, κάτι που είναι διπλά
απαράδεκτο σε µία περίοδο που οι τιµές καυσίµων καθιστούν
πολύ περισσότερο δύσκολη τη µετακίνηση και τη µεταφορά
µέσω του δικτύου των αυτοκινητοδρόµων. 

Ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Προφανώς, κατα-
ψηφίζουµε το παρόν φωτογραφικό νοµοσχέδιο, που αναπαράγει
τα ολιγοπώλια στον χώρο και των οδικών µεταφορών, που προ-
βαίνει σε νέα αλυσίδα απευθείας αναθέσεων, σε νέες προσλή-
ψεις «γαλάζιων» ηµετέρων και αδιαφορεί τελείως για τα προβλή-
µατα στις οδικές µεταφορές και το σιδηροδροµικό δίκτυο της
χώρας. 

Η Κυβέρνηση ισχυρίζεται µε κάθε ευκαιρία ότι πιστεύει στην
ιδεολογία της ελεύθερης αγοράς. Ακόµη και σε αυτό οι πράξεις
της τη διαψεύδουν. Παρεµβαίνει στο «τοπίο», κάτι που εµείς στον
ΣΥΡΙΖΑ δηλώνουµε ότι είναι, όχι µόνο αναπόφευκτο, αλλά και
αναγκαίο. Μόνο που εµείς επιδιώκουµε παρεµβάσεις υπέρ των
κοινωνικών συµφερόντων της πλειοψηφίας, υπέρ του κοινωνικού
συνόλου, ενώ ο δήθεν φιλελευθερισµός της Νέας Δηµοκρατίας
επιχειρεί «χειρουργικές επεµβάσεις» υπέρ ισχυρών κατεστηµέ-
νων, κυκλωµάτων που λειτουργούν κρατικοδίαιτα. 

Αυτή είναι µία µόνο από τις πολύ µεγάλες διαφορές µας και ο
λαός καταλαβαίνει καθαρά, όλο και περισσότερο, αυτό ακριβώς,
ότι δεν είµαστε ίδιοι, όπως µας παρουσιάζουν τα «παπαγαλάκια»
του συστήµατος και επαναλαµβάνουν φοβισµένα, µήπως και εµ-
ποδίσουν την κοινωνική αλλαγή που έρχεται. Ματαιοπονούν,
όµως. Διότι το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Εκ µέρους του Κινήµατος Αλλαγής τον λόγο έχει η κ. Λια-

κούλη. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς

πρέπει να σκεφτόµαστε την ώρα που βρισκόµαστε εδώ, πού βρί-
σκονται άλλοι. Τη στιγµή που εµείς συνεδριάζουµε σε αυτή την
Αίθουσα, στο Ιράν χιλιάδες γυναίκες αγωνίζονται για την ελευ-
θερία, την αξιοπρέπεια, τα ανθρώπινα δικαιώµατα και τη δικαιο-
σύνη. Παλεύουν για το αυτονόητο, να θεωρούνται άνθρωποι, να
µην αντιµετωπίζονται ως υποδεέστερα όντα ή ιδιοκτησία του αν-
δρικού γένους, να φοράνε ό,τι, όπου, όπως και όποτε θέλουν,
χωρίς την αστυνοµία των ηθών να τις κυνηγά. 

Μπορεί να βρισκόµαστε µακριά, αλλά η καρδιά µας είναι
κοντά, το µυαλό µας είναι εκεί. Ακόµη πιο κοντά, όµως, βρίσκεται
η συνείδησή µας που επιβάλλει να µιλήσουµε δυνατά και να στα-
θούµε αλληλέγγυοι στον αγώνα τους. Εκφράζουµε τον βαθύ σε-
βασµό και τον απεριόριστο θαυµασµό στη µάχη που δίνουν µε
γενναιότητα τόσες ηµέρες απέναντι σε ένα σκληρό, αυταρχικό
καθεστώς, µάχη µε απίστευτη τόλµη. Καταδικάζουµε τη βίαιη κα-
ταστολή των κινητοποιήσεων αυτών, τις δολοφονίες, τον εξευ-
τελισµό, τη σωµατική βία, την ψυχολογική βία, το αίµα που ρέει
άφθονο. Συγχαίρουµε, όµως, και τους άνδρες εκείνους που στέ-
κονται δίπλα τους µε ακόµα µεγαλύτερη φωνή, πιο δυνατή από
ότι εκείνες. 

Ο θάνατος της Μαχσά Αµινί φαίνεται ότι δεν πήγε καθόλου χα-
µένος. Μετατράπηκε σε αλησµόνητο φωτεινό σύµβολο που
άναψε το φυτίλι του ξεσηκωµού και άνοιξε τον δρόµο στις συµ-
πατριώτισσές της να διεκδικήσουν πραγµατικά όλα όσα τους
ανήκουν, τη µόρφωση, την επαγγελµατική ανεξαρτησία, τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, ο σκληρός πυρήνας των οποίων παραβιά-
στηκε τροµερά. Κάθε παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
οπουδήποτε στον πλανήτη, µας αφορά όλους. Ο αγώνας αποτε-
λεί στάση ζωής. 

Ενώνουµε, λοιπόν, σήµερα τη φωνή µας για κάθε γυναίκα, για
κάθε άνδρα, για κάθε παιδί, για κάθε ανθρώπινη ψυχή που υπο-
φέρει και ευτελίζεται ανά την υφήλιο, µια υφήλιο µε απανωτές
κρίσεις, µε ανθρώπους σε οµηρία, σε φτώχεια, µε την ενεργειακή
κρίση να χειµάζει όλους, µία Ευρώπη που δοκιµάζεται απολύτως. 

Και βεβαίως, εκφράζουµε, µε την ευκαιρία, και την τροµερή
ανησυχία µας γι’ αυτά που έχουν συµβεί πρόσφατα στην Ιταλία.
Η επέλαση της Ακροδεξιάς στην καρδιά της Ευρώπης µας υπεν-
θυµίζει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο αγώνας για τη δηµο-
κρατία είναι διαρκής. Αποτελεί χρέος όλων των δηµοκρατικών
πολιτών µονιασµένοι να ορθώσουµε τείχος σε πολιτικές και πρα-
κτικές που τρέφουν το «αυγό του φιδιού» και το οποίο φαίνεται
ότι έχει πολλές αντοχές. 

Είναι µια Ευρώπη στην καρδιά της οποίας µαίνεται ένας πόλε-
µος που αποτελεί εικοστή πέµπτη είδηση πια. Είναι σαν να µην
υπάρχει ο πόλεµος αυτός στην Ευρώπη. Και µία Ελλάδα η οποία
δοκιµάζεται από την ενεργειακή κρίση. Ένας στους τρεις δηλώ-
νει πια -και είναι- φτωχός, αντιµετωπίζει τον αναθεωρητισµό του
Ερντογάν και τα «γιοκ» φαίνεται ότι δεν φτάνουν και που χρει-
άζεται να µιλήσουµε µε καθαρή, στεντόρεια φωνή και να πούµε
σε όλους τους Πόντιους Πιλάτους που υπάρχουν γύρω µας,
µέσα στη χώρα, αλλά και στην Ευρώπη, ότι µόνο το εµπάργκο
όπλων µπορεί να ανακόψει τη φόρα του κ. Ερντογάν. 

Κύριε Υπουργέ, σε ό,τι αφορά στο θεµατικό σας πεδίο και στο
σηµερινό νοµοθέτηµα, δεν µπορώ για άλλη µια φορά να µην
σταθώ στο ζήτηµα της νοµοθέτησης που η Κυβέρνησή σας και
εσείς επιλέγετε. Επιλέγετε την κακή νοµοθέτηση. Επιλέγετε να
φέρετε ένα ολόκληρο κεφάλαιο, το πιο κρίσιµο κεφάλαιο, που
αφορά στις συγκοινωνίες, χωρίς διαβούλευση. Δεν είναι δυνατόν
να συµβαίνει αυτό. Δεν είναι δυνατόν να µην ανοίγετε τη συζή-
τηση.

Βέβαια, ο κ. Βορίδης, ο οποίος καθόταν στη θέση σας και συ-
ζητούσαµε για τη διαβούλευση, µας είπε σε πρόσφατο νοµοσχέ-
διο ότι εµείς κυβερνάµε, εσείς αντιπολιτεύεστε. Η διαβούλευση
θεωρείτε ότι είναι πολυτέλεια. Μεταφέρω το νόηµα των λεγοµέ-

νων. Η διαβούλευση, λοιπόν, δεν είναι µια τυπική διαδικασία,
αλλά µία πτυχή του ειλικρινούς κοινοβουλευτικού διαλόγου µε-
ταξύ δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων. Εκτός αν λέτε ότι δεν
είστε.

Θέλω, λοιπόν, να µας εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν δια-
βουλευτήκατε το εξαιρετικά σηµαντικό τµήµα του νοµοσχεδίου
σας που αφορά, στις συγκοινωνίες. Για ποιον λόγο δεν το δια-
βουλευθήκατε; Πείτε στον ελληνικό λαό. Θέλετε κάτι να κρύψετε;
Θέλετε να µην µάθουµε όλες τις πτυχές του; Θέλετε να µην εκ-
φέρουν γνώµη τα πολιτικά κόµµατα; Θέλετε να µην συζητήσουµε
ευρέως το θέµα πουθενά;

Κοιτάξτε. Υπάρχουν τόσο κρίσιµες παράµετροι στις συγκοινω-
νίες για την ποιότητα της καθηµερινότητας των συµπολιτών µας
που η δική µας άποψη είναι ότι δεν δικαιούστε να τα αφήνετε
αυτά στο σκοτάδι. Γιατί αποτελούν γροθιά στο στοµάχι οι εικόνες
των ατόµων τρίτης ηλικίας, των µανάδων µε τα µικρά παιδιά, των
ατόµων µε αναπηρία να περιµένουν ατέλειωτα µέσα στο λιοπύρι
το καλοκαίρι ή στο κρύο και τη βροχή τον χειµώνα. Τα είδατε
εσείς, δεν τα είδατε; Υπουργός είστε. 

Μήπως δεν είναι ντροπή στην Ελλάδα του 2022 τρένα, και µά-
λιστα πολυδιαφηµισµένα στην επικοινωνιακή φαρέτρα του Με-
γάρου Μαξίµου, να ακινητοποιούνται µε τους επιβάτες να µένουν
αβοήθητοι στη µέση του πουθενά και να ταλαιπωρούνται επί
ώρες; Δεν τα είδατε αυτά εσείς, κύριε Υπουργέ; 

Δεν είδατε ότι, για ένα πολύ µεγάλο µέρος της ελληνικής κοι-
νωνίας, πλέον η χρήση των µέσων µαζικής µεταφοράς δεν είναι
επιλογή, είναι ανάγκη! Είναι ανάγκη που υπαγορεύεται από την
εκτόξευση των τιµών στα καύσιµα, που καθιστά µονόδροµο την
επιλογή του µέσου µαζικής µεταφοράς. Είναι ανάγκη που πηγά-
ζει από την αδυναµία, όσων αµείβονται µε ψίχουλα, της νέας γε-
νιάς και όχι µόνο, να αγοράσουν ένα δικό τους καινούργιο
αυτοκίνητο. Είναι ανάγκη που εκπορεύεται από την οικονοµική
αδυναµία πολλών πολιτών να πληρώσουν ακόµη και τα αναγκαία
έξοδα ενός αυτοκινήτου, όπως ασφάλιστρα, τέλη, αναγκαίο σέρ-
βις. Κι έτσι αναγκάζονται να τα θέσουν σε ακινησία. Αν και πι-
στεύω ότι θα ακούσουµε προεκλογικά να δίνετε κίνητρα και γι’
αυτά, όπως τώρα πίσω-πίσω θυµηθήκατε τις κοινωνικές κατοικίες
κι όλα τ’ άλλα. 

Όταν, λοιπόν, µιλάµε και νοµοθετούµε για τις αστικές και υπε-
ραστικές συγκοινωνίες, αλλά και τις σιδηροδροµικές µεταφορές,
δεν πρέπει να ξεχνάµε πως καθορίζουµε την ποιότητα της καθη-
µερινότητας, της καθηµερινής ζωής των πολιτών. Όχι µόνο την
ποιότητα της ζωής, αλλά και την ίδια τη ζωή πολλές φορές. 

Αυτό το καλοκαίρι στη Λάρισα θρηνήσαµε ακόµα ένα αθώο
θύµα σε θανατηφόρο τροχαίο στις σιδηροδροµικές γραµµές του
ΟΣΕ, που ήρθε να προστεθεί σε έναν τραγικό κατάλογο που
έχετε µπροστά σας στο Υπουργείο. Άµεσα ζήτησα εκτενή ενη-
µέρωση από τη διαχειρίστρια εταιρεία σχετικά µε την αρτιότητα
της λειτουργίας των συστηµάτων ασφαλείας των γραµµών του
ΟΣΕ στη Λάρισα που µας ταλαιπωρεί χρόνια τώρα. Έχω θέσει
επανειληµµένα την ανάγκη εκσυγχρονισµού των γραµµών. Έχω
αναδείξει το αίτηµα των κατοίκων για υπογειοποίηση ή υπεργει-
οποίηση ων γραµµών για να µπει τέλος στο αίµα που χύνεται
στην πόλη µου. Γι’ αυτό, λοιπόν, απαιτείται ένας ειδικός σεβα-
σµός και προσοχή γι’ αυτά τα θέµατα, µε αποκλειστικό γνώµονα
το δηµόσιο συµφέρον και την εξυπηρέτηση των πολλών. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση σας φαίνεται ότι είναι σε αντίθετη κα-
τεύθυνση. Η κεντρική στρατηγική επιλογή του κ. Μητσοτάκη, δη-
λαδή η διακυβέρνηση υπέρ των λίγων και ισχυρών προς όφελος
των ελίτ, διαπνέει και αυτό το νοµοσχέδιο. Γι’ αυτό έχετε κάνει
αυτή την επιλογή. Μας δηµιουργούν ιδιαίτερο προβληµατισµό
τα θολά σηµεία που είχαν την ευκαιρία να αναδείξουν και ο ειση-
γητής και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Είναι θολά σηµεία
αδιαφάνειας, διακριτικής µεταχείρισης, στρέβλωσης του υγιούς
ανταγωνισµού. Δεν δίνετε σε όλους τις ίδιες ευκαιρίες. Δηλαδή,
έχετε επιλέξει από πριν.

Υπάρχουν, όµως, και ενστάσεις ως προς τη σκοπιµότητα ενί-
σχυσης του Υπερταµείου. Και σε αυτό δεν είδα να απαντάτε
µέχρι τώρα, κύριε Υπουργέ. Θα µας πείτε γι’ αυτά; Ποιον ρόλο
επιφυλάσσετε εσείς στο Υπερταµείο; Πώς το θέλετε; Το καταγ-
γείλατε τότε που δέσµευσε ο ΣΥΡΙΖΑ ό,τι ακίνητο υπήρχε, όλη
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την ακίνητη περιουσία της Ελλάδας στην πραγµατικότητα. Εσείς,
όµως, γιατί δεν είστε ίδιοι, για πείτε µας. Εσείς, λοιπόν, που αυτό
το κατηγορούσατε, τώρα πώς το αναδεικνύετε σε πρωταγωνιστή
µάλιστα στην ανάπτυξη και στην εξέλιξη;

Το νοµοσχέδιο, τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε -κι ευχαριστώ
για την ανοχή σας- βρίθει διατάξεων που αφήνουν σκιές εξυπη-
ρέτησης συµφερόντων. Σε αυτά η παράταξη του ΠΑΣΟΚ στέκε-
ται και θα συνεχίσει να στέκεται απέναντι, κάθετα και αδιαπραγ-
µάτευτα. Ξέρετε, έχετε επιλέξει πλέον έναν δικό σας δρόµο.
Αυτό εγώ βλέπω, κύριε Υπουργέ. Έχετε έναν δρόµο που επιλέ-
ξατε µε ποιους θα τον περπατήσετε. Έχετε τους οικονοµικούς
σας συµµάχους, έχετε τους οικονοµικούς σας εταίρους. Επιλέ-
ξατε, λοιπόν, αγκαζέ µε την ελίτ να κάνετε τη βόλτα προς τις επό-
µενες εκλογές. 

Εµείς είµαστε η µεγάλη δηµοκρατική παράταξη η οποία θα συ-
νεχίσει να νοιάζεται για τους σύγχρονους µη προνοµιούχους Ελ-
ληνίδες και Έλληνες. Γι’ αυτό δηµιουργηθήκαµε, αυτό υπηρετή-
σαµε, εκεί θα µείνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κυρία
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Παππάς 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Σήµερα ήρθε στο φως η µελέτη του κ. Λύτρα που µε τρόπο

πάρα πολύ εµφατικό έδειξε ότι ακούγαµε για πάρα πολύ καιρό
ακρότητες από στελέχη της Κυβέρνησης για την αναγκαιότητα
των µονάδων εντατικής θεραπείας. «Πεταµένα λεφτά» τις είπαν,
µέχρι και ότι προσπαθούν να προλάβουν τον κόσµο για να µην
µπει στις ΜΕΘ ακούσαµε, για να θεµελιωθεί το σαθρό επιχείρηµα
περί µη αναγκαιότητας ύπαρξης των µονάδων εντατικής θερα-
πείας.

Πρακτικά όλοι οι άνθρωποι οι οποίοι διασωληνώθηκαν εκτός
ΜΕΘ απεβίωσαν και αυτό είναι κάτι για το οποίο πρέπει να ζητη-
θούν συγγνώµες, να απολογηθείτε και θα έρθει και η ώρα των
ευθυνών.

Βρίσκεται, δυστυχώς, η κατάσταση εν µέσω µίας πολύ µεγά-
λης παγκόσµιας αναταραχής και δεν είµαστε καθόλου σίγουροι
αν υπάρχει αυτή η συναίσθηση. Είχαµε την έκρηξη και τη διαρ-
ροή φυσικού αερίου από τον Nord Stream, όλες οι γειτονικές
χώρες µιλούν για δολιοφθορά. Έχουµε την κλιµάκωση από την
πλευρά της Ρωσίας, τα δηµοψηφίσµατα, την ενδεχόµενη προ-
σάρτηση. Και εδώ, ακριβώς, αναδεικνύεται η ανάγκη του να παί-
ξει η χώρα µας τον ρόλο όχι του προκεχωρηµένου φυλακίου που
λέει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη και επαίρεται για αυτό, αλλά τον
ρόλο της χώρας που µπορεί να αποτελέσει µέρος µίας λύσης,
τον ρόλο της χώρας-γέφυρα.

Και εδώ είναι -θα σας έλεγα- και το χρέος των προοδευτικών
δυνάµεων και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, γιατί και στην Ευ-
ρώπη έχουµε πολύ σοβαρούς πολιτικούς ανταγωνισµούς.

Σήµερα που µιλάµε, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει τιµητική
εκδήλωση για τον πρώτο παρτιζάνο της Ευρώπης, τον Μανώλη
Γλέζο και θα έχουµε ονοµατοδοσία αίθουσας του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου προς τιµήν του. Και ο Αλέξης Τσίπρας, ο Πρόεδ-
ρος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, θα έχει συναντήσεις
και έχει συναντήσεις τόσο µε τον Πρόεδρο της Επιτροπής Πολι-
τικών Δικαιωµάτων, όπου εκεί θα έχει και την ευκαιρία να έχει και
µία ανταλλαγή απόψεων για το τι συµβαίνει στην Ελλάδα όσο και
µε την Επίτροπο Γιούροβα.

Και εκεί, ακριβώς, βρίσκεται και το πεδίο της αντιπαράθεσης,
διότι στην Ευρώπη έχουµε και τα αντίθετα φαινόµενα. Έχουµε
και την αναγέννηση νοσταλγών του φασισµού στην Ιταλία. Και
καλά θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία -και κάποιοι δηµοσιογραφικοί
ταγοί που την περιστοιχίζουν- αυτό το φαινόµενο να µην το κα-
νονικοποιεί, να µην το σχετικοποιεί και να µη µιλάει για νίκη της
Κεντροδεξιάς. Εκεί είχαµε, δυστυχώς, εκλογική νίκη της ακραίας
Δεξιάς και η νέα Πρωθυπουργός της Ιταλίας είναι δηλωµένη οπα-
δός του Μουσολίνι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας είχε στείλει συγχαρητήρια το
2015!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, επεστράφησαν, εν αντιθέσει µε την
πρακτική της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Μπουκώρο, η όποια πρα-

κτική σας άφησε τον έρµο τον Καρατζαφέρη χωρίς στελέχη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Λέµε πώς νιώθει!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Του τα πήρατε όλα και ήρθαν µε γεµά-

τες τις αποσκευές, κύριε Μπουκώρο!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αφήσαµε τον προοδευτικό…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και δεν έχω ακούσει έναν από αυτούς

που υπουργοποιήσατε και τους βάλατε και στην προθήκη και στη
διοίκηση να λέει ότι αποτάσσει –αποτάσσετε- τα πιστεύω που
είχε όταν ήταν στον ΛΑΟΣ του Καρατζαφέρη. Με τις βαλίτσες
τους ήρθαν, µε τις αποσκευές τους τις ιδεολογικές και τις άπλω-
σαν και πότισαν και έσπειραν την αυλή της Νέας Δηµοκρατίας
και έχουν φυτρώσει τώρα οι καρποί της Ακροδεξιάς. Προσέξτε,
λοιπόν, προσέξτε πάρα πολύ καλά και µην παίζετε µε αυτά! Μην
παίζετε µε αυτά και µην απευθύνετε εξυπνάδες σε παράταξη η
οποία έχει δώσει αγώνες ενάντια στον φασισµό µονίµως και διαρ-
κώς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Και πήρατε τον Καµµένο!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, ο Καµµένος τι ήταν, ακροδεξιός,

όσο τον είχατε δύο δεκαετίες; Τι ήταν ο Καµµένος όσο ήταν δύο
δεκαετίες στη Νέα Δηµοκρατία; Θυµηθήκατε ότι είναι ακροδε-
ξιός όταν συνεργάστηκε µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Προοδευτικός ήταν!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μάλιστα, φέρτε τον Άδωνι εδώ πάνω και

τον Βορίδη να καταγγείλει τον Καµµένο για ακροδεξιό, να γελά-
σει και το παρδαλό κατσίκι!

Εντάξει, νοµίζω ότι αυτό το πράγµα δεν σηκώνει πλάκα πλέον
και πρέπει να σοβαρευτείτε, να καταλάβετε ότι το να κανονικο-
ποιείτε την ακροδεξιά λογική και τις ιδέες της είναι οδυνηρό για
τη δηµοκρατία µας και αυτό –ξέρετε- έρχεται και δένει και µε µία
τελευταία τακτική που έχετε αφήσει να υφέρπει στον δηµόσιο
διάλογο, τη λογική του εσωτερικού εχθρού. Διότι, εάν θέλετε
εδώ ενότητα, η οποία είναι αναγκαία απέναντι στις εξωτερικές
διαταραχές, θα πρέπει να σοβαρευτείτε και σε αυτό το επίπεδο.
Δεν µπορεί να αφήνετε υπονοούµενα ότι ο Αρχηγός ενός πολιτι-
κού κόµµατος ή ένα εξέχον στέλεχος της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης δυνητικά είναι επικίνδυνοι για τα εθνικά συµφέροντα. Να
δίνετε εξηγήσεις, λοιπόν, κύριοι και να µαζέψετε και τους τυχάρ-
παστους που γυρνάνε τα τηλεπαράθυρα και λένε ότι οι Βουλευ-
τές του ΣΥΡΙΖΑ και του Κινήµατος Αλλαγής κινούνται υπόπτως
στη Θράκη.

Έρχοµαι στα του νοµοσχεδίου. Είναι προφανές ότι είτε έγινε
διαβούλευση είτε δεν έγινε τη γράψατε στα παλιά σας τα παπού-
τσια. Δεκατέσσερις από τους δεκαέξι φορείς που ρωτήθηκαν
είπαν ότι το νοµοσχέδιο είναι φωτογραφικό.

Προφανώς, δεν σας απασχόλησε η άποψη των φορέων και βε-
βαίως, δεν σας απασχόλησε, κύριε Καραµανλή και η άποψη του
Ελεγκτικού Συνεδρίου που σας λέει ότι δεν µπορείτε αενάως να
παρατείνετε τη σύµβαση του ΟΑΣΑ µε τα ΚΤΕΛ. Είναι προφανές
ότι «για τα µάτια» των ΚΤΕΛ µάλλον αδρανείτε και στο σιδηρο-
δροµικό δίκτυο. Σας ακούσαµε µε πολύ µεγάλη προσοχή και εν-
διαφέρον. Μας εξηγήσατε γιατί δεν έχει γίνει κανένα απολύτως
έργο στον σιδηρόδροµο τα τρία και πλέον χρόνια της δικής σας
υπουργίας, κανένα απολύτως! Εξηγήσατε γιατί δεν µπορούσε να
συνεννοηθεί η «ΕΡΓΟΣΕ» µε τον ΟΣΕ, ότι καθυστερούν αυτά τα
έργα.

Η πραγµατικότητα ποια είναι; Ότι το «Αθήνα-Θεσσαλονίκη»
δεν έχει τηλεδιοίκηση, δεν έχει ETCS, ότι δεν ολοκληρώνονται
τα δροµολόγια µέχρι τον Πειραιά από το αεροδρόµιο, ότι η
Ξάνθη και η Κοµοτηνή δεν έχουν δει τρένο περισσότερο από
δύο, δυόµισι χρόνια, ότι για να πας στην Ηλεία µε τρένο θα χρη-
σιµοποιήσεις οποιοδήποτε άλλο µέσο εκτός του τρένου. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα του σιδηροδρόµου αυτή τη στιγµή που
µιλάµε.

Είχαµε το 2021 «Έτος Σιδηροδρόµου» και εσείς καταστήσατε
την 28η Ιουλίου τρέχοντος την ηµέρα που η Ελλάδα έγινε χώρα
χωρίς σιδηρόδροµο, όπου σταµάτησαν όλα. Δεν υπήρχε σιδη-
ρόδροµος στην Ελλάδα, όλα τα δροµολόγια σταµάτησαν και στο
«Αθήνα - Θεσσαλονίκη» που έµειναν οι άνθρωποι έξω από το Λια-
νοκλάδι και δεν υπήρξαν απαντήσεις.

Με συγχωρείτε, έβγαλε ανακοίνωση η «HELLENIC TRAIN» -
πρώην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»- και είπε «δεν φταίµε για τα προβλήµατα της
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υποδοµής». Σας ακούµε µε προσοχή, σας ακούµε µε προσοχή.
Ο ανάδοχος είπε ότι δεν έχει την ευθύνη. Μάλιστα, σας ακούµε
µε προσοχή. Ούτε εκεί ούτε σε αυτό το πεδίο καµµία απάντηση!

Αφήνετε την «ΕΡΓΟΣΕ» χωρίς έργα, δύο χιλιάδες θέσεις προ-
βλέπει το οργανόγραµµα, οκτακόσιους το πολύ εργαζόµενους
έχει και βεβαίως, ανοίγετε τον δρόµο για άλλη µία πληµµυρίδα
απευθείας αναθέσεων. Αυτά είναι τα χαρακτηριστικά των ρυθµί-
σεων τα οποία φέρνετε -επιτρέψτε µου να σας πω- και βεβαίως,
οι ανακοινώσεις και των εργαζοµένων εµάς µας προβληµατίζουν,
εσάς φαίνεται ότι δεν σας προβληµατίζουν καθόλου.

Έρχοµαι σε ένα θέµα, κύριε Καραµανλή, που το έχουµε συζη-
τήσει ξανά και ξανά, δεν έχουµε πάρει απαντήσεις και ενώπιος
ενωπίω στην Ολοµέλεια και µε τον τυπικό και επιβεβληµένο κοι-
νοβουλευτικό έλεγχο τον οποίο εµείς έχουµε ασκήσει, τη σύµ-
βαση του δηµοσίου µε τον ανάδοχο.

Με βάση αυτή τη σύµβαση την οποία κληρονοµήσατε εσείς,
το δηµόσιο είχε εισπράξει 300 εκατοµµύρια ευρώ την περίοδο
2016-2021. Το 2019 υπογράψατε µνηµόνιο συνεργασίας εσείς,
τον Νοέµβριο του 2019, µε την τότε «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», νυν «HEL-
LENIC TRAIN», που προέβλεπε επενδύσεις πέραν του ποσού των
650 εκατοµµυρίων, 700 εκατοµµυρίων ευρώ. Τον Δεκέµβρη του
ίδιου χρόνου σας ζητάµε να καταθέσετε το µνηµόνιο συνεργα-
σίας. Δεν το κάνετε. Τον Δεκέµβρη του 2020 -σας παρακαλώ να
µε διαψεύσετε, αν δεν είναι έτσι- κατατέθηκε στο Υπουργείο εγ-
κεκριµένη από το διοικητικό συµβούλιο της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» η σύµ-
βαση, η οποία προέβλεπε τα ίδια ποσά επενδύσεων, για να
εφαρµοστεί από την αρχή του 2021. Και αυτή φέρει τη δική σας
υπογραφή, την παραλάβατε. Ξεκινάει η καινούρια διαπραγµά-
τευση από το µηδέν και έρχεστε να φέρετε στο τέλος µια σύµ-
βαση η οποία τις επενδύσεις αυτές τις έχει πάει στα 160
εκατοµµύρια ευρώ. Εάν είναι γαλαντόµος αυτός που υπολογίζει
τις επενδύσεις. Σας ζητήσαµε από τον Οκτώβριο του 2021 τη
σύµβαση και το µνηµόνιο της συνεργασίας, δεν τα καταθέσατε. 

Κύριε Καραµανλή -τα έχουµε τα χαρτιά αυτά και αν δεν µας
διαψεύσετε θα επανέλθουµε- θα σας έλεγα ότι η ανάγκη για δια-
φάνεια -δεν θα πω κάθαρση, όπως είπε κάποιος άλλος στα Ανώ-
γεια- δεν πρέπει να υποτάσσεται στην απόκρυψη στοιχείων, για
να µην πω στο απόρρητο, όπως είπε πάλι κάποιος άλλος στα
Ανώγεια. Φέρτε, λοιπόν, τη σύµβαση όπως σας την έχουµε ζητή-
σει, κύριε Καραµανλή, αυτή που προέβλεπε τις µεγάλες επενδύ-
σεις εκ µέρους του αναδόχου και εξηγήστε µας, επιτέλους, τι
µεσολάβησε για να γίνουν αυτές οι δεσµεύσεις, οι οποίες φέ-
ρουν και τη δική σας υπογραφή. Αέρας κοπανιστός. Οι δηµόσιοι
λειτουργοί οφείλουν να υπερασπίζονται τα συµφέροντα του δη-
µοσίου και εδώ πέρα υπάρχει ένα τεράστιο κενό. 

Ολοκληρώνω µε το εξής: Η πολιτική σας αποµόνωση είναι εκ-
κωφαντική και γι’ αυτό ακριβώς ο Αρχηγός σας έχει οµολογήσει
ότι δεν µπορεί να εκλεγεί Πρωθυπουργός από την επόµενη
κάλπη. Παίζει παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο, προφανώς έχει
εσωκοµµατικά αντίβαρα και βέτο που δεν τον αφήνουν να προ-
χωρήσει σε αυτή την αλλαγή κι έφτασε στο σηµείο να εκλιπαρεί
τον Τσίπρα για αλλαγή του εκλογικού νόµου προς το πλειοψη-
φικό, µήπως και σώσει τις διαρροές από δεξιά και αριστερά. 

Λοιπόν, η µία βεβαιότητα η οποία είναι γενικευµένη είναι ότι ο
Μητσοτάκης δεν θα είναι Πρωθυπουργός την εποµένη των εκλο-
γών και η δεύτερη βεβαιότητα η οποία πολλαπλασιάζεται και δι-
ευρύνεται, είναι ότι θα έχουµε µια προοδευτική κυβέρνηση, µε
Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα, η οποία θα είναι και στιβαρή
και διαρκής και αποτελεσµατική για τα συµφέροντα του λαού. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
κ. Καραµανλής. Ελάτε, κύριε Υπουργέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Δύο λόγια για αυτά που είπε ο κ. Παππάς. Τα δεδοµένα και τα
στοιχεία δεν µπορεί να το αµφισβητήσει, δυστυχώς, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κανείς. Τα στοιχεία έχουν ως εξής: Η
δήθεν αριστερή κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ιδιωτικοποίησε την ΤΡΑΙ-

ΝΟΣΕ. Να σας θυµίσω το ποσό; Για 45 εκατοµµύρια ευρώ.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: …(Δεν ακούστηκε)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν σας διέκοψα. Εγώ όπως βλέπετε, σέβοµαι
τις κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Αν θέλετε µπορείτε να πάρετε
τον λόγο και να πείτε ό,τι θέλετε. Το γεγονός ότι διακόπτετε ση-
µαίνει ότι έχετε µια ανησυχία. Μην την έχετε, εδώ είµαστε, πάρτε
τον λόγο και πείτε ό,τι θέλετε.

Η δήθεν αριστερή κυβέρνηση έκανε το µεγαλύτερο ξεπού-
ληµα της Μεταπολίτευσης. Πήρε µία εταιρεία και την έδωσε για
45 εκατοµµύρια, τα οποία είναι τα χρήµατα που έδινε η Ελληνική
Δηµοκρατία για PSO, για Public Service Obligations. Δηλαδή, για
τις άγονες γραµµές. 

Οι Ιταλοί ξεχρεώσανε την επένδυσή τους σε έναν χρόνο και
έρχεστε τώρα και µιλάτε για κάθαρση εσείς;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εγώ; Ο θείος σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κατ’ αρχάς, δεν είναι θείος µου, ξάδερφός
µου είναι. Να είστε καλύτερα ενηµερωµένος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ζητώ συγγνώµη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Και θα σας έλεγα εσείς που έχετε κάποια θε-
µατάκια µε τη δικαιοσύνη, καλό είναι να µη µιλάτε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτό τώρα τι σχέση έχει; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Έχει σχέση µε το ότι λέτε πράγµατα, τα οποία
δεν έχουν καµµία σχέση  µε την πραγµατικότητα και προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις. Ακούστε τις απαντήσεις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μα, δεν απαντάτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, αφή-

στε να απαντήσει ο Υπουργός και µετά θα πάρετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Εγώ δεν κάνω ούτε προσωπική επίθεση ούτε
τίποτα, λέω τα δεδοµένα. Λέω ότι αυτή τη στιγµή εσείς είχατε
πουλήσει µια εταιρεία µε τα λεφτά που έδινε το ελληνικό δηµόσιο
σε αυτή την εταιρεία για ένα χρόνο. Το καταλάβαµε αυτό; Το κα-
τανοούµε; Και µιλάτε για κάθαρση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα χαρτιά φέρτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Βέβαια, τι µας είχατε πει παλαιότερα; Όχι
εσείς, κύριε Παππά, εσείς άλλωστε δεν ήσασταν τότε ο αρµόδιος
Υπουργός. Την εποχή εκείνη είχατε πει ότι αυτό το κάνατε, διότι
έπρεπε να κλείσετε το µνηµόνιο, έπρεπε να κλείσετε τη διαπραγ-
µάτευση. Εσείς που θα διαπραγµατευόσασταν και θα χορεύατε
τις αγορές µε πεντοζάλη. Και όχι απλά το κάνατε αυτό, αλλά δεν
φροντίσατε να υπάρχει ένας µηχανισµός όπου θα ελέγχονται τα
δροµολόγια. 

Δηλαδή, παλαιότερα κρατική εταιρεία ο ΟΣΕ, κρατική και η
ΤΡΑΙΝΟΣΕ. Ίδιο ταµείο ήτανε αλλά δεν γινόταν σοβαρός έλεγ-
χος. Τώρα, λοιπόν, που η «Hellenic Train» είναι ιδιωτική εταιρεία,
αυτή η σύµβαση για την οποία έρχεστε και µας µέµφεστε, βάζει
τα πράγµατα σε µια σειρά. Και σας προκαλώ να κάνετε και ερώ-
τηση κοινοβουλευτικού ελέγχου -που δεν έχετε κάνει γι’ αυτό το
ζήτηµα- και επίκαιρη και κατάθεση εγγράφων και να αφήσετε
αυτά τα επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα των δύο λεπτών. 

Σας προκαλώ να έρθετε στο Κοινοβούλιο, να ανοίξουµε όλα
τα χαρτιά µας, για να δείξουµε πλέον σε όλους πραγµατικά ποιος
είναι υπεύθυνος για το ένα από τα µεγαλύτερα ξεπουλήµατα που
είχαν γίνει.  Μη δίνουµε την αίσθηση ότι όλοι ζούµε µε µνήµη
χρυσόψαρου. Δεν ζούµε!

Και να σας πω και κάτι άλλο, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ;
Πολύ σωστά το είπατε, στο τέλος της τετραετίας θα µας κρίνουν
όλοι. Θα κρίνουν και εµάς και εσάς και κοντός ψαλµός αλλη-
λούια! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Για ένα λεπτό έχει τον

λόγο ο κ. Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, άλλα λόγια να αγαπιόµαστε! Σας ρώτησα κάτι

πάρα πολύ συγκεκριµένο, µου είπατε για την ιδιωτικοποίηση του
ΟΣΕ. Για τα Πρακτικά, ήσασταν έτοιµοι να πουλήσετε τα πάντα
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και η δική µας διαπραγµάτευση εξαίρεσε από την πώληση και το
τροχαίο υλικό και την ακίνητη περιουσία. Πωλήθηκε µόνο η ταµ-
πέλα και το προσωπικό. Μην κάνετε τώρα ότι δεν καταλαβαίνετε,
εσείς οι υπέρµαχοι των ιδιωτικοποιήσεων, οι φανατικοί. 

Εγώ σας ρώτησα κάτι πάρα πολύ απλό. Πώς µας προκαλείτε
εδώ για τον κοινοβουλευτικό έλεγχο; Δύο φορές έχουµε επανέλ-
θει και µας γράφετε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας. Σας
λέω φέρτε το µνηµόνιο της συνεργασίας και φέρτε και τη σύµ-
βαση που ήρθε στο τέλος του προηγούµενου έτους -στο τέλος
του 2020- έτοιµη, η οποία υποχρέωνε την τότε ΤΡΑΙΝΟΣΕ σε
επενδύσεις 700 εκατοµµυρίων. Είχε και τη δική σας τη συναίνεση
και την δική σας υπογραφή το µνηµόνιο συνεργασίας και 600
εκατοµµύρια κάνανε φτερά. 

Απαλλάξατε, λοιπόν σας λέω, την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» από αυτές τις
υποχρεώσεις. Εξακόσια εκατοµµύρια, κύριε Καραµανλή, είναι
δώδεκα φορές η ετήσια αποζηµίωση, την οποία την αφήσατε να
πέσει στις τσέπες του αναδόχου. Καµµία εξήγηση δεν έχετε
δώσει. Φέρτε τα χαρτιά εδώ, ενώπιον του ελληνικού λαού, να συ-
ζητήσουµε. Ανταποκριθείτε στο στοιχειώδες θεσµικό σας χρέος,
στη στοιχειώδη θεσµική σας υποχρέωση να απαντήσετε στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο. Και αν έχουµε κάνει ερωτήσεις εδώ και
ενάµιση, δύο χρόνια!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Τον λόγο θα δώσω τώ-
ρα για ένα λεπτό στον Υπουργό Τουρισµού, τον κ. Κικίλια, για να
τοποθετηθεί επί της τροπολογίας του και αµέσως µετά θα πάρει
τον λόγο ο κ. Μπούµπας.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Κυρία Πρό-

εδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα είµαι σύντοµος.
Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι διανύουµε µια εξαιρετική

χρονιά για τον ελληνικό τουρισµό που έχει στηρίξει οριζοντίως
και καθέτως, άµεσα, την ελληνική οικονοµία, τη µέση ελληνική
οικογένεια και όλους τους ανθρώπους, στην πρωτογενή παρα-
γωγή, στον εµπορικό κόσµο, στις επενδύσεις -οι πιο πολλές απ’
αυτές είναι τουριστικές φέτος- καθώς και τις εκατοντάδες χιλιά-
δες εργαζόµενους στον τουρισµό και σε όλα τα τουριστικά επαγ-
γέλµατα.

Παράλληλα µε αυτό, θεωρώ, ότι πρέπει να ξεκινήσει να γίνεται
µια συζήτηση για το θέµα των υποδοµών και κατά κύριο λόγο
των δηµόσιων υποδοµών αλλά και αυτών οι οποίοι προκύπτουν
ως επενδύσεις από τον ιδιωτικό τοµέα και αυτές οι οποίες είναι
PPP, δηλαδή, ΣΔΙΤ, είναι Public Private Partnership.

Με αυτή τη λογική και µε βάση τα τρία ταµεία τα οποία υπάρ-
χουν χρηµατοδοτικά, προκειµένου να γίνονται τέτοιες επενδύ-
σεις -δηλαδή, κρατικός προϋπολογισµός, έργα ανάπτυξης από
το ΕΣΠΑ και το RRF- προσπαθούµε να κάνουµε µία τακτοποίηση,
έτσι ώστε να µπορούν, σε ό,τι έχει να κάνει µε τις όχι ουσιώδεις
αλλά επουσιώδεις γραφειοκρατικές διαδικασίες, που δυστυχώς
αντιµετωπίσαµε όλοι -και εµείς και εσείς και οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις- όπως παραδείγµατος χάριν µε τα βαριά έργα τα
οποία είναι η χωροθέτηση µαρίνων ή λιµένων κ.λπ., να έχουν σµί-
κρυνση του χρόνου της διαδικασίας.  

Αρκεί να σας πω ότι για µια µαρίνα είναι εµφανές ότι ξεκινάει
χωροθέτηση σήµερα και ολοκληρώνεται η υλοποίηση ενός
έργου είκοσι χρόνια µετά. Αυτοί θα είναι µη αποδεκτοί πλέον
χρόνοι για το ελληνικό δηµόσιο, για την περιφερειακή ανάπτυξη,
για τα νησιά µας, για τον οποιονδήποτε επενδυτή θέλει να επεν-
δύσει στη χώρα, και πλέον είναι πολλοί αυτοί που έρχονται εδώ,
δηµιουργούν θέσεις εργασίας, εγχώριοι επενδυτές, εξωχώριοι
επενδυτές. Το ελληνικό κράτος επίσης σ’ αυτό το οποίο θεωρώ
ότι πρέπει να είναι κληρονοµιά για την επόµενη µέρα του ελληνι-
κού τουρισµού αλλά και της ανάπτυξης, αλλά και για την επό-
µενη γενιά, δηλαδή η δυνατότητα στο κοµµάτι της διαχείρισης
στερεών αποβλήτων, των υδάτινων πόρων, του κυκλοφοριακού,
η χωροθέτηση µαρινών και λιµανιών, τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, την ηλεκτροκίνηση, πρέπει να προσπαθήσει να κινηθεί
όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Έρχεται, λοιπόν, το Υπουργείο Τουρισµού µ’ αυτή την τροπο-
λογία να απλοποιήσει τις διαδικασίες χωροθέτησης και εγκατά-
στασης ενός οποιουδήποτε τουριστικού λιµένα σε ό,τι έχει να
κάνει µε την έγκριση λειτουργίας, την οµογενοποίηση της νοµο-

θεσίας και την ένταξή της στον νόµο-πλαίσιο 4442/2016, δηλαδή
το θεσµικό πλαίσιο που ισχύει από τότε για την άσκηση οικονο-
µικής δραστηριότητας. Είναι µια σειρά από άρθρα τα οποία
έχουν να κάνουν µε τη διαδικασία εκµετάλλευσης και την ηλε-
κτρονική υποβολή σε σχέση µε τα αναγκαία δικαιολογητικά, την
προκήρυξη διαγωνιστικής διαδικασίας τουριστικών λιµένων πριν
από την ολοκλήρωση της διαδικασίας χωροθέτησης µε τροπο-
ποίηση του άρθρου 1 του ν.114/4926/2022, την έγκριση εγκατά-
στασης δραστηριότητας τουριστικών λιµένων και την αδειοδότη-
ση της αρχής, τη διαδικασία έγκρισης ή γνωστοποίησης δραστη-
ριοτήτων ενός τουριστικού λιµένα, τις µεταβατικές και καταργού-
µενες διατάξεις και την αδειοδοτούσα αρχή για την έγκριση
λειτουργίας της δραστηριότητας των τουριστικών λιµένων. 

Πώς προκύπτει η οικονοµία κλίµακας και πού θα ωφεληθεί η
ελληνική κοινωνία, η χώρα, ο τουρισµός; Μιλάµε για µια σειρά
άµεσων βελτιωτικών νοµοθετικών πρωτοβουλιών για διευκό-
λυνση των επενδύσεων όπου αυτές πρέπει να γίνουν σε τουρι-
στικούς λιµένες, για προσαρµογή της νοµοθεσίας, για αποτελεσ-
µατική και λειτουργική ένταξη των τουριστικών λιµένων στην του-
ριστική ζωή της χώρας µέσα από την αναβάθµισή τους. Υπάρ-
χουν πολλοί τουριστικοί λιµένες που χρήζουν αναβάθµισης σ’
όλη τη χώρα. Αντιµετωπίζουµε φυσικά τα θέµατα χωροθέτησης.
Επαναλαµβάνω ότι η πηγή, ο κύριος λόγος της νοµοθέτησης
είναι η απλούστευση της διαδικασίας.

Θα ήθελα να ελπίζω πως σε ό,τι έχει να κάνει µε το Υπουργείο
Τουρισµού που έχει τις αρµοδιότητες σχεδόν µ’ όλα τα Υπουρ-
γεία, το Υπουργείο Ανάπτυξης, το Υπουργείο Ενέργειας και Πε-
ριβάλλοντος, το Υπουργείο Εσωτερικών, το Υπουργείο Οικονοµι-
κών που ουσιαστικά έχει την αρµοδιότητα για τον αιγιαλό και τα
περιουσιακά στοιχεία που είναι κοντά σ’ αυτόν, θα πρέπει να γίνει
µια προσπάθεια στο επόµενο χρονικό διάστηµα. Νοµίζω ότι τε-
λειώνοντας η σεζόν αυτό θα αποτυπωθεί και µε µια πρωτοβουλία
την οποία θα λάβουµε, έτσι ώστε υπό την προεδρία της Κυβέρ-
νησης να µπορούν να οµογενοποιηθούν όλα αυτά τα έργα, να
µπορέσει να βρεθεί σε µια ιεράρχηση το πού υπάρχει ώριµη µε-
λετητική προσπάθεια και πού θα ενταχθούν, σε ποιο από τα τρία
ταµεία, έτσι ώστε να µπορέσουν να προχωρήσουν. 

Θεωρώ ότι αυτό είναι ένα υπερτοπικό καθήκον το οποίο έχου-
µε, υπερκοµµατικό και άρα όχι µόνο κυβερνητικό αλλά εθνικό, το
να µπορέσουµε να προχωρήσουµε βασικές υποδοµές κυρίως
στην περιφέρεια, γιατί µιλάµε για ένα τουριστικό προϊόν που υπο-
στηρίζει, κυρίως, την περιφερειακή ανάπτυξη και αυτό προφανώς
από την επόµενη σεζόν µέχρι δύο, τρία, τέσσερα, πέντε χρόνια
και όσο απαιτηθεί, θα διευκολύνει αυτές τις διαδικασίες, έτσι
ώστε να µην περιµένουµε πλέον δεκαετίες, όπως γίνεται µέχρι
σήµερα, προκειµένου να υλοποιηθούν µεγάλα έργα υποδοµής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να υπο-
βάλω µια ερώτηση στον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ορίστε, έχετε τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Επειδή η τροπολογία ήλθε εµβόλιµα στο νοµοσχέδιο, θέλω να

σας ρωτήσω το εξής, κύριε Υπουργέ: Γιατί δεν αρκούσε το χρο-
νικό περιθώριο µέχρι 1-1-2022 για την τακτοποίηση αυθαιρέτων
κτισµάτων ή παρεµβάσεων µέσα σε τουριστικούς λιµένες σε υπο-
διαιρέσεις που έχουν τη διάσταση των µαρινών και πρέπει µε το
πρώτο άρθρο, αν δεν κάνω λάθος, της τροπολογίας σας να πα-
ρατείνετε τον χρόνο τακτοποίησης αυτών των αυθαιρεσιών; 

Επίσης θα ήθελα µια πιο ξεκάθαρη τοποθέτηση, αν γίνεται, για
τον τραγέλαφο που αφορά πλέον στο Ναυάγιο της Ζακύνθου,
όπου σε απανωτές κοινοβουλευτικές σας παρεµβάσεις, τώρα και
µ’ ένα άρθρο της τροπολογίας, στην ουσία παραδέχεστε την
αποτυχία των θεσµικών πρωτοβουλιών που πήρατε µε την επι-
τροπή, µε τις παραλείψεις φορέων όπως το Τεχνικό Επιµελητή-
ριο ή η Περιφέρεια Ιονίων Νήσων, αλλά είµαστε στον ίδιο
παρονοµαστή, να υπάρχει διαρκής σπουδή και ξόδη σε κονδύλια
για µελέτες-προσεγγίσεις, αλλά στην ουσία να µη γίνεται κανένα
βήµα, παρά το γεγονός ότι είχατε προειδοποιηθεί –και αυτή είναι
η ερώτησή µου- γιατί ένα τόσο σηµαντικό έργο που αφορά το
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Ναυάγιο της Ζακύνθου πρέπει να επανέρχεται για πολλοστή
φορά για ρύθµιση µέσα από µια τροπολογία της τελευταίας στιγ-
µής -επιτρέψτε µου να πω, αυτή ήταν και η κριτική στην εισήγησή
µου- και κοµµατάκι άκοµψη µε βάση την κοινοβουλευτική πρα-
κτική και ηθική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, ως προς το πρώτο κοµµάτι δεν υπάρχει

καµµία αµφιβολία ότι υπάρχει εναρµόνιση της ευρωπαϊκής νο-
µοθεσίας µε την ελληνική νοµοθεσία και τις δυνατότητες που πα-
ρέχουν οι υπηρεσίες του δηµοσίου, από την τοπική αυτοδιοίκηση
πρώτου και δευτέρου βαθµού, την αποκεντρωµένη διοίκηση και
το κεντρικό κράτος, προκειµένου να προχωρούν συγκεκριµένα
έργα. Επαναλαµβάνω ότι µιλάµε για έργα τα οποία, δυστυχώς,
είναι βαλτωµένα ή προχωρούν µε ρυθµούς χελώνας πολλά-
πολλά χρόνια. Επαναλαµβάνω ότι αυτή η προσπάθεια θα έπρεπε
να εκκινήσει κάποια στιγµή. Αφορά γραφειοκρατικές διαδικασίες.
Άλλες αντιµετωπίζονται πιο εύκολα. 

Είναι η δεύτερη φορά που νοµοθετούµε. Το ένα κοµµάτι ήταν
για τη λειτουργία των λιµένων. Τώρα είναι για το κοµµάτι της
όλης διαδικασίας. Θα προσπαθήσουµε να εκµεταλλευτούµε
αυτά τα κονδύλια, ειδικά το RRF που έχει milestones εξάµηνα,
που σηµαίνει ότι εάν δεν µπορέσεις εντός των έξι µηνών να εκ-
µεταλλευτείς τους πόρους και τη χρηµατοδότηση, τους χάνεις
και µεταφέρονται αλλού, είτε σε άλλους πόρους άλλων Υπουρ-
γείων της χώρας είτε πάνε σ’ άλλη χώρα. 

Σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Τουρισµού είναι ένα από
τα πρώτα Υπουργεία στην απορρόφηση του RRF και στις διαδι-
κασίες µε τεχνικά δελτία, µε έργα τα οποία αφορούν και το κα-
λοκαιρινό µας κοµµάτι, άρα λιµάνια, µαρίνες, πρόσβαση ΑΜΕΑ
σε παραλίες, αλλά και το χειµερινό, χιονοδροµικά κέντρα, περι-
πατητικές διαδροµές στα βουνά, αναβάθµιση του τουριστικού
προϊόντος κ.λπ.. Θα προχωρήσουµε τάχιστα και είµαι της άπο-
ψης ότι επειδή τα έργα αυτά θα είναι πολύ ώριµα µελετητικά, µε
την εύρεση χρηµατοδότησης να υπάρχει ήδη και για τον επόµενο
βηµατισµό, καµµία επόµενη κυβέρνηση δεν θα αποτολµήσει να
τα απεντάξει.

Προφανώς επειδή δεν είστε καλά ενηµερωµένος για το θέµα
του Ναυαγίου, να σας προστατεύσω λέγοντάς σας ότι εκθέτει
ανεπανόρθωτα την κυβέρνησή σας των τεσσεράµισι χρόνων ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και αυτό γιατί, κύριε συνάδελφε, σ’ αυτά τα τεσσε-
ράµισι χρόνια για τον δεύτερο πιο επισκέψιµο και πολυδιαφη-
µισµένο τουριστικό χώρο της Ελλάδος, αυτόν του Ναυαγίου της
Ζακύνθου, δεν κάνατε τίποτα. Εγώ αφήνω έξω το κοµµάτι των
τραγικών συµβάντων που αντιµετωπίσαµε εντός αυτού του χρο-
νικού διαστήµατος. Δεν µου αρέσει ο λαϊκισµός και δεν θέλω σε
καµµία περίπτωση να µπω σ’ αυτή τη διαδικασία. 

Θα σας πω ότι αυτή η επιτροπή δεν είναι κοµµατική, ούτε του
Υπουργείου Τουρισµού ούτε της πολιτικής ηγεσίας. Προΐσταται
µηχανικός διευθύντρια του Υπουργείου Τουρισµού και αποτελεί-
ται από την περιφέρεια, τον δήµο, το επιµελητήριο, τους ξενο-
δόχους, άρα τους φορείς που έχουν έννοµο συµφέρον για την
περιοχή. Δεν θα τους πιέσω να κάνουν κάτι το οποίο δεν είναι
σύννοµο, άρα θα πάνε στους χρόνους που θέλουν. Προφανώς
και συµφωνώ µαζί τους και επαυξάνω ότι πολύ καλά έκαναν σε
µια περιοχή η οποία έχει επισκεψιµότητα χίλιους ως τέσσερις χι-
λιάδες ανθρώπους την ηµέρα και αποφάσισαν ότι θέλουν να βά-
λουν security.

Προσέξτε: Την ηµέρα εκείνη που έγινε ο σεισµός στις δέκα η
ώρα το πρωί η επιτροπή είχε σύσκεψη µε τον κ. Λέκκα όλως τυ-
χαίως. Άρα λοιπόν …

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν σας ρώτησα αυτό. Είναι τριάµισι
χρόνια.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Επιτρέψτε µου
να ολοκληρώσω. Είναι δέκα µήνες, ένας χρόνος. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ. Μην µπλέκεστε. Τόσο είµαι Υπουργός Τουρισµού.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Η Κυβέρνησή σας είναι τριάµισι χρό-
νια.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Τουρισµού): Σας λέω, λοι-
πόν, ότι οι άνθρωποι αυτοί -και καλώς- προάσπισαν το δηµόσιο
συµφέρον και την ασφάλεια πολιτών και τουριστών και είχαν εκεί
security για τους καλοκαιρινούς µήνες που είχαµε από χίλιους
έως τέσσερις χιλιάδες επισκέπτες ηµερησίως και προφανώς
είναι αυταπόδεικτο ότι σ’ αυτούς τους καλοκαιρινούς µήνες καµ-
µία ανασκευή του Ναυαγίου δεν θα µπορούσε να γίνει. Το αντι-
λαµβάνεστε ως εικόνα. Μπορείτε να το καταλάβετε, φαντάζοµαι. 

Δεν χρειάζεται να σας δώσω τα στοιχεία και τα νούµερα για
την άνοδο του τουρισµού στη Ζάκυνθο για τον Ιούλιο, τον Αύ-
γουστο, για όλη τη σεζόν, για τα καταστήµατα υγειονοµικού εν-
διαφέροντος, για τις βραχύβιες πλατφόρµες µίσθωσης, για τα
ξενοδοχεία, για την πρωτογενή παραγωγή όλων των Ιονίων
Νήσων και όλης της χώρας. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι τώρα που είναι φθινόπωρο έχουν ωριµά-
σει οι µελέτες, τις έχουµε και θα προβούµε σε δύο κινήσεις πάλι
µε απόφαση της επιτροπής. Η µία είναι η ανασκευή-αναστήλωση
αυτού καθαυτού του Ναυαγίου. Όπως γνωρίζετε, δυστυχώς, τον
χειµώνα λόγω κακοκαιρίας αποκολλήθηκε ένα κοµµάτι του. 

Το δεύτερο είναι ότι παρ’ ότι έχουν ήδη µπει πάσσαλοι εκεί
που όριζε η µελέτη του κ. Λέκκα ως πρηνά και επικίνδυνα, προ-
κειµένου να µην πηγαίνουν οι τουρίστες, οι ταξιδιώτες και οι ντό-
πιοι και να µην κινδυνεύουν, θα πάµε να δούµε εκεί και µόνο εκεί
πώς µπορούµε να δηµιουργήσουµε τέτοιες συνθήκες φιλικές
προς το περιβάλλον, ώστε να µην κινδυνεύει ο κόσµος. Όλο το
άλλο κοµµάτι στο οποίο βλέπω ότι γίνεται πολύ µεγάλη συζήτηση
αυτή την εποχή δεν αφορά την επιτροπή, δεν αφορά το Υπουρ-
γείο Τουρισµού. Σ’ αυτά αποφασίζει η δικαιοσύνη.

Η δική µας µέριµνα και πρόληψη έγινε, όπως θυµίζω, και στην
έναρξη της θητείας µου στο Υπουργείο Υγείας, µε το ΚΕΕΛΠΝΟ
πλέον ως Εθνικός Οργανισµός Δηµόσιας Υγείας, ιντερµονάδες,
ΜΕΘ κ.λπ., έχει να κάνει µε το πριν συµβεί κάτι να µπορέσουµε
να πολλαπλασιάσουµε τις πιθανότητες, να µπορέσουµε να προ-
στατέψουµε τον κόσµο, την τοπική κοινωνία, την οικονοµία και
θα αφήσουµε κάποιους παρακαταθήκη στο νησί, στη Ζάκυνθο
και στο Ναυάγιο.

Άρα, η περιφέρεια, ο δήµος, το επιµελητήριο, οι ξενοδόχοι και
οι υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου Τουρισµού θα κά-
νουν τη δουλειά τους απερίσπαστοι, χωρίς κανείς να µπορεί να
τους εµποδίσει και φιλοδοξούµε στο επόµενο χρονικό διάστηµα
και το Ναυάγιο να έχει ανασκευαστεί και ο χώρος αυτός στον
γκρεµό γύρω-γύρω που βλέπετε στις γνωστές selfie και αυτό το
οποίο, δυστυχώς, παράγεται και γίνεται, καλό από τη µία πλευρά
σε ό,τι έχει να κάνει µε τη διαφήµιση της χώρας, του νησιού και
των Ιονίων Νήσων, επικίνδυνο από την άλλη πλευρά, αφού, δυ-
στυχώς, η περιοχή είναι και σεισµογενής και αποδείχθηκε αυτό
πριν από λίγες ηµέρες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει τώρα εκ µέρους της Ελληνικής Λύσης ο κ.

Μπούµπας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βέβαια ο σιδηρόδροµος σχετί-

ζεται και µε τον τουρισµό, µιας και ήταν πριν από λίγα λεπτά εδώ
ο Υπουργός Τουρισµού. Να πούµε µόνο πως και ο τουρισµός
εφέτος και θα συµφωνήσετε ότι αιµορραγεί µε τα all inclusive -
τα µεγάλα πεντάστερα ξενοδοχεία- µε αποτέλεσµα τα µικρά κα-
ταστήµατα να έχουν πρόβληµα, δεν τζιράρουν, πήραν τα ψί-
χουλα. Υπήρξαν καθυστερήσεις στα αεροπλάνα τις οποίες και
εσείς βιώσατε –η µία καθυστέρηση επάνω στην άλλη καθυστέ-
ρηση- και τα παράνοµα airbnb των Βουλγάρων. Μόνο στον Στρυ-
µωνικό Κόλπο έχουµε επάνω από τρεις χιλιάδες σπίτια. Κανείς
δεν µπορεί να ελέγξει  τους Βουλγάρους που τα επινοικιάζουν,
αιµορραγεί και ο τουρισµός.

Επειδή ο κύριος Υπουργός είπε τη λέξη πούληµα-ξεπούληµα
-το συζητούσα και µε τους οµοϊδεάτες µου, τον κ. Χήτα, τον κ.
Βιλιάρδο, την κ. Ασηµακοοπούλου και την κ. Αλεξοπούλου- το
θέµα είναι πώς ξεκίνησε αυτό το ξεπούληµα και κάτω υπό ποιες
συνθήκες και δεν αφορά µόνο τον σιδηρόδροµο. Και επειδή ο κ.

19906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Παππάς έθιξε ένα άλλο θέµα, γιατί όσο αποµακρύνεται η πολι-
τική, είτε µε ήτα είτε όσο αποµακρύνονται οι πολιτικοί µε όµικρον
γιώτα από τον άνθρωπο, κάποια ακραία καθεστώτα, προκειµένου
αυτό το συµπιεσµένο ελατήριο της δηµοκρατίας κάποια στιγµή
θα εκσφενδονιστεί -γιατί πέρα από την Ιταλία υπάρχει και η Σουη-
δία, κύριε Παππά- πρέπει να µας ανησυχήσουν αυτά τα φαινό-
µενα, αλλά όσο αποµακρυνόµαστε από τον παράγοντα άνθρωπο
και η πολιτική δεν έχει συναίσθηµα και πάει µόνο τεχνοκρατικά
να επιλύσει κάποια κοινωνικά ζητήµατα, µην τρέφετε αυταπάτες,
θα υπάρχουν ακραίες καταστάσεις. Γι’ αυτό η πολιτική είναι
κοντά στον άνθρωπο. 

Και όταν µιλάµε σήµερα για σιδηρόδροµο, έρχεται στο νου και
το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων, που δικαιωθήκαµε από
τον αείµνηστο Γιάννη Σταµούλη από τους ιταλικούς σιδηροδρό-
µους -το λέγαµε και την άλλη φορά ως Ελληνική Λύση- όπου
έχουν µετοχές οι Γερµανοί και το ανώτατο αναιρετικό συνταγµα-
τικό δικαστήριο της Ιταλίας επιδίκασε 25 εκατοµµύρια ευρώ για
τα θύµατα του Διστόµου στις 10 Ιουνίου του 1944, καθώς αυτό
το συνέχισε η κόρη του η Χριστίνα Σταµούλη και επειδή η Ελλη-
νική Λύση πριν από λίγες ηµέρες κατέθεσε ένα άλλο µεγάλο ζή-
τηµα: το θέµα των ιστορικών κειµηλίων που έχουν κλαπεί από τη
Βουλγαρία και επειδή πριν από µία εβδοµάδα στην ιδιαίτερη πα-
τρίδα του Κώστα Καραµανλή στην Πρώτη Σερρών είχαµε ένα
µνηµόσυνο -τα γνωστά τουρτουβάκια-, όπου οι Βούλγαροι πήραν
ως τα στρατόπεδα συγκέντρωσης όπως ήταν τα Αµελέ Ταµπου-
ρού, τα Κεµάλ-Μουσταφά -και εµπνεύστηκε ο Χίτλερ να µην τα
ξεχνάµε- τους πήραν οµήρους στη Βουλγαρία και εκεί πέθαναν
κατά τη διάρκεια του Πρώτου Παγκοσµίου Πολέµου και η Βουλ-
γαρία δεν έχει λογοδοτήσει και δεν έχει δικαστεί επ’ αυτού ποτέ.

Μετά χαράς µου -µετά και την Ελληνική Λύση, που καταθέ-
σαµε αυτή την ερώτηση για τα κλεµµένα ιστορικά κειµήλια από
µοναστήρια της Μακεδονίας- µαθαίνω ότι στο ιστορικό Μονα-
στήρι της Εικοσιφοινίσσης επέστρεψε ένα κλεµµένο βυζαντινό
ευαγγέλιο. Να τα λέµε όλα γιατί και για τη Βουλγαρία όπως και
για τις γερµανικές αποζηµιώσεις έχετε µερίδιο ευθύνης και στη
Νέα Δηµοκρατία και στο ΠΑΣΟΚ -µετά τη ρηµατική διακήρυξη
του Ανδρέα Παπανδρέου του 1995- και στον ΣΥΡΙΖΑ, για να λέµε
αυτή την υπόθεση των ιταλικών σιδηροδρόµων.

Κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι εδώ πέρα από τα φωτογραφικά -να
µην το επαναλαµβάνω για το ποιοι θα παίρνουν τις δουλειές
µέσω του ΚΤΕΛ, βλέπε στέγαστρα, βλέπε εκδόσεις εισιτηρίων µε
τηλεµατική µέθοδο, βλέπε την εµπειρία που πρέπει να έχουν- οι
τουριστικοί παράγοντες, όχι απλά παραγκωνίζονται, αλλά πάνε
στον Καιάδα. Ούτε εµπειρία έχουν οι οδηγοί τουριστικών λεω-
φορείων για να πάρουν σε κοινοπραξία τις µεταφορές µαθητών,
τη συγκοινωνία, δηλαδή τους πετάµε απ’ έξω. 

Καλή η οδηγία του 1370/2007, αλλά µην κοιτάµε να ικανοποι-
ήσουµε µόνο την Ευρωπαϊκή Ένωση τύποις και αφήνουµε µία
κοινωνική µερίδα στο περιθώριο. Γιατί και η συνθήκη ΚΑΠ που
υπογράψαµε κάποτε για τα αγροτικά προϊόντα, ξεκλήρισε τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους ανά την ιστορία. 

Διότι και στο άρθρο 1 και στο άρθρο 2 -πέρα από τις φωτο-
γραφικές διατάξεις γι’ αυτούς τους ανθρώπους- εγώ µε ανησυ-
χία βλέπω κάποιες ανακοινώσεις που έκανε και ο πρόεδρός τους
από τον Βόλο, όπου µιλάµε για πάνω από δέκα χιλιάδες τουρι-
στικά λεωφορεία. Αυτοί, δηλαδή, τι θα γίνουν; Θα πηγαίνουν
µόνο κάτι εκδροµές σε µοναστήρια και θα προσπαθήσουν να ορ-
θοποδήσουν και να συντηρήσουν και να πληρώσουν εφορίες και
να πληρώσουν ενοίκια; Αυτούς τους ανθρώπους γιατί δεν τους
προετοιµάσαµε και τους πιάσαµε εξαπίνης; 

Ξέρετε, εάν διαβάσει κάποιος την ιστορία των σιδηροδρόµων
-γιατί η ιστορία πάντα επαναλαµβάνεται- όταν το 1881 ο Αλέξαν-
δρος Κουµουνδούρος υπέγραψε τέσσερις συµβάσεις µε ευρεία,
θα λέγαµε, διάµετρο σιδηροδρόµων -οραµατιζόταν ο τότε Πρω-
θυπουργός Αλέξανδρος Κουµουνδούρος να κάνει εκείνη την Ελ-
λάδα διαµετακοµιστικό κέντρο- έρχεται µετά από έναν χρόνο ο
Χαρίλαος Τρικούπης και ακυρώνει το 1882 και τις τέσσερις συµ-
βάσεις. Κάπως έτσι γίνεται και τώρα και έχετε µερίδιο ευθύνης
όλα τα κόµµατα, κύριοι εσείς που ήσασταν στην εξουσία. Είναι
βορά των σιδηροδρόµων η εκάστοτε κυβερνητική πολιτική υπό
την παρακάτω έννοια:  Γερµανοί-αεροδρόµια, Ιταλοί-τρένα. 

Κύριε Υπουργέ, το νερό πού θα το πουλήσουµε; Έχει µείνει
σε εκκρεµότητα. Ας το πάρουν οι Ολλανδοί, να ικανοποιήσουµε
και τις χώρες Benelux, να µην έχουν παράπονο. Δεν ιδιωτικοποι-
ούµε κύριοι. Ούτε ενέργεια -όπως φωνάζουµε στην Ελληνική
Λύση και ο επικεφαλής µας ο Κυριάκος Βελόπουλος- ούτε λιµά-
νια, ούτε συγκοινωνίες, ούτε νερό. 

Προσέξτε, θα το πληρώσουµε άσχηµα αυτό. Καλό το ιδιωτι-
κοοικονοµικό µοντέλο αλλά να είναι ελεγχόµενο δοµηµένο και να
ξέρει, ακριβώς, το τι θα πράξει. 

Εγώ περίµενα σήµερα ένα θέµα που το ξέρει ο κ. Παππάς -νο-
µίζω είχατε κάνει και ερωτήσεις- και το διάβασα µε προσοχή:
ETR 470, αυτά δεν είναι τα περίεργα τρένα που πήραµε στην Ελ-
λάδα –µια και µιλά αγγλικά ο Υπουργός, εγώ θα το πω στα ιτα-
λικά «Frecciabianca;», «Frecciarossa;»- τα οποία είναι προβληµα-
τικά και το αναφέρουν οι Ελβετοί αυτό σε έκθεση; 

Αυτά τα τρένα πόσο τα πληρώσατε, πόσο θα τα συντηρούµε;
Δεν µπορούν να ορθοποδήσουν στο υπάρχον σιδηροδροµικό δί-
κτυο. Είναι προβληµατικά, Casual Pino και Pendolino, τα αποκα-
λούν, «τουαλέτα των Άλπεων». 

Αυτά πόσο µας κόστισαν; Είναι  τα ενδεδειγµένα τρένα για την
Ελλάδα; Εγώ περίµενα σε αυτό το νοµοσχέδιο να φέρετε µία
αναλυτική έκθεση από µηχανικούς για το τι λένε για αυτά τα
τρένα ETR470 -το λεγόµενο «Ασηµένιο και Κόκκινο Βέλος»- το
οποίο οι Ελβετοί το ακύρωσαν και τα παίρνουµε εµείς στην Ελ-
λάδα που µας θυµίζει εποχές υποβρυχίων µε σκολίωση και λόρ-
δωση που έγερναν. 

Τι να συζητάµε τώρα; Είναι άµοιρη ευθυνών η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας στη «Μέκκα» του καραµανλισµού, τον Νοµό
Σερρών, όπου εδώ και πάνω από µισό αιώνα υπάρχει ένα πεπα-
λαιωµένο σιδηροδροµικό δίκτυο, να συνδέσει τις Σέρρες µε το
Κιλκίς; Όταν ο Έβρος εδώ και δυόµισι χρόνια είναι αποκοµµένος
από την υπόλοιπη Ελλάδα και δεν έχει γίνει ένας στρατηγικός
σχεδιασµός; Όταν φώναζε το Επιµελητήριο των Σερρών κάποτε
ότι αν είχαµε σιδηροδροµική γραµµή µε Ρουµανία Ουκρανία και
Ρωσία, θα µπορούσαµε να αναπτύξουµε εδώ και χρόνια εµπορι-
κές σχέσεις; Είναι τραγικά λάθη. 

Σήµερα απλά να σας πω, για να πάει ένας άνθρωπος από τις
Σέρρες στη Θεσσαλονίκη, ο δρόµος είναι περίπου µια ώρα από-
σταση και µε το τρένο την κάνει τρεισήµισι ώρες, γιατί το τρένο
πάει κυκλικά από το Κιλκίς. Και µιλάµε για ανάπτυξη; Και µιλάµε
για το λεγόµενο επιτελικό κράτος;

Εδώ τώρα υπάρχει µία ανακοίνωση από τους τουριστικούς
πράκτορες -η ΓΕΠΟΕΤ, δηλαδή η Γενική Πανελλήνια Οµοσπον-
δία Επιχειρήσεων Τουρισµού, απέστειλε επιστολή στις 15 Σε-
πτεµβρίου 2021- ότι εξαιρούνται από το νέο αναπτυξιακό νόµο
µε δύο ΚΑΔ, 7911 και 4939. Ξέρετε τι τους κάνετε αυτούς τους
ανθρώπους; Τους πετάτε στη φτώχεια, τους οδηγείτε να βάλουν
λουκέτο, για να υποστηρίξετε τα καλά οργανωµένα ΚΤΕΛ µε φω-
τογραφικές διατάξεις. Και τα ΚΤΕΛ χρειάζονται αλλά κι αυτοί οι
άνθρωποι χρειάζονται. 

Όταν µιλάµε για ξεπούληµα, πρέπει να είµαστε ειλικρινείς στον
ελληνικό λαό. Δεν µπορεί σήµερα να θεωρούµε ότι είναι αιτία
που έχουµε την ενεργειακή κρίση ο πόλεµος, όταν ο Γιάννης Μα-
νιάτης και ο Αδαµίδης -τα δύο στελέχη της ΔΕΗ, ο ένας Πρό-
εδρος των τεχνικών και άλλους Προέδρος της ΓΕΝΟΠ- αποστέλ-
λουν στον κ. Χατζηδάκη επιστολή στις 4 Δεκεµβρίου 2020 -όχι
του 2021- και του λένε ότι θα δηµιουργηθεί καρτέλ στην ενέρ-
γεια. Τα ξέρει ο λαός αυτά;

Διότι τι έγινε; Χωρίς την έγκριση της ΡΑΕ µπήκε η ρήτρα ανα-
προσαρµογής από τον Αύγουστο του 2020, και προειδοποιούν
τα δύο στελέχη της ΔΕΗ τον Χατζηδάκη. Και παίρνει ο Χατζηδά-
κης την επιστολή και την πετάει στο καλάθι των αχρήστων. Μι-
λάµε για πόλεµο;

Όταν, κύριε Χατζηδάκη, ξεπουλήσατε τη «ΛΑΡΚΟ» και λέγατε
ότι πρέπει να έχουµε πέναλτι για τα 100 εκατοµµύρια, σας έχει
µιλήσει κανείς –γιατί εµείς στην Ελληνική Λύση θα σας το πούµε-
για τη διακήρυξη της Βιέννης του 2015, όπου δεκαοκτώ χώρες,
οι λεγόµενοι φίλοι της βιοµηχανίας υπογράψανε ένα κείµενο που
λέει ότι όταν υπάρχουν βιοµηχανίες που παράγουν ορυκτά, χρή-
σιµα για τη Γηραιά, για την Ευρώπη, όπως είναι οι λατερίτες, δη-
λαδή η Φινλανδία και η Ελλάδα, έχεις δικαίωµα να τις χρηµα-
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τοδοτήσεις; Άρα, µη µας λένε ψέµατα. Όταν η ΔΕΗ είχε το σκάν-
δαλο της ΠΕΣΙΝΕ, αν πάτε στο παρελθόν θα δείτε ότι επαναλαµ-
βάνεται αυτή η ιστορία µε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, αυτά
πρέπει να τα ξέρει ο κόσµος και να µην επικαλείστε ως άλλοθι.

Και ολοκληρώνω, επειδή είµαι «βεσπόβιος», να πάρετε και
εσείς µια βέσπα, να συµβάλλουµε όλοι στο κυκλοφοριακό, έχω
µια απόδειξη από τα καύσιµα. Η βενζίνη είχε 11,49 ευρώ σε µια
βέσπα. Είναι από τα λίγα πρατήρια που βγάζουν αναλυτικά το
κόστος καυσίµων. Λέει από κάτω: «Αξία καυσίµου 5,42, φόροι και
δασµοί 6,07. Έτσι θα ορθοποδήσει ο βιοπαλαιστής Έλληνας;

Και άλλα πολλά θα µπορούσαµε να πούµε και για το ξεπού-
ληµα της «ΛΑΡΚΟ» και για τη ΔΕΗ και για τα λιµάνια και για τα
αεροδρόµια και για τα τρένα, και ελπίζω στο νερό να µην το κά-
νετε, γιατί το νερό είναι αγαθό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον
λόγο για να καταθέσω µερικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Βεβαίως, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.

Θέλω να καταθέσω µερικές νοµοτεχνικές βελτιώσεις και µερι-
κές βελτιώσεις που έχουν γίνει στην τροπολογία που κατέθεσε
ο κ. Κικίλιας πριν από λίγο.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Λιούπης εκ µέρους της Νέας Δηµο-
κρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό

νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών έχει δύο
στόχους. Ο πρώτος, είναι η ρύθµιση της λειτουργίας των δικτύων
αστικών και υπεραστικών συγκοινωνιών και ο δεύτερος, η καλύ-
τερη δυνατή αξιοποίηση και λειτουργία του «ΟΣΕ» και της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ».

Με τις σηµερινές διατάξεις µπαίνει µια τάξη στο τοπίο που
αφορά τις υπεραστικές και αστικές οδικές επιβατικές µεταφο-
ρές. Δηµιουργείται το νοµοθετικό πλαίσιο, όπως απαιτεί ο κανο-
νισµός 1370 του 2007 και ο οποίος ποτέ µέχρι σήµερα δεν
εφαρµόστηκε σωστά στη χώρα µας, µια ακόµα µεταρρυθµιστική
προσπάθεια της Κυβέρνησης και του Υπουργείου Υποδοµών ει-
δικότερα και έχει ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης. Ουσιαστικά
η µεγάλη αλλαγή του νοµοσχεδίου είναι να βάλει τις βάσεις,
ώστε να µπορέσουµε να έχουµε διαγωνιστικές διαδικασίες.

Παρά τα όσα ακούστηκαν από πλευράς Αντιπολίτευσης, για
πρώτη φορά µετά από πολλά χρόνια, που είχαµε µια παγιωµένη
κατάσταση, καταβάλλεται προσπάθεια να έχουµε διαφανείς δια-
γωνισµούς για τις αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες. Οι δια-
γωνισµοί θα διεξάγονται ανά γεωγραφική περιοχή. Σε αυτό το
σηµείο υπήρξε ο αντίλογος ότι οι προδιαγραφές που ετέθησαν
για όσους επιθυµούν να συµµετάσχουν στους διαγωνισµούς
αποκλείουν εξ ορισµού κάποιους, όπως τα τουριστικά λεωφο-
ρεία. Δεν είναι αλήθεια. Είναι µια ανοιχτή διαγωνιστική διαδικα-
σία. Όµως, µιλάµε για εκτέλεση εξειδικευµένης εργασίας,
δηλαδή την ασφαλή µεταφορά µεγάλου όγκου επιβατών σε κα-
θηµερινή βάση.

Προφανώς πρέπει να υπάρχουν όροι και κριτήρια. Πρέπει να
υπάρχουν σοβαρά εχέγγυα ότι αυτός που θα αναδειχθεί από τον
διαγωνισµό, µπορεί να φέρει εις πέρας τη διαδικασία αποτελε-
σµατικά και µε ασφάλεια. Γι’ αυτό εξάλλου όσοι λαµβάνουν
µέρος στον διαγωνισµό οφείλουν να έχουν πρώτον, τον απαιτού-
µενο αριθµό λεωφορείων, τις απαιτούµενες εγκαταστάσεις εξυ-
πηρέτησης, επαρκή στελέχωση, εµπειρία και συστήµατα έκδο-
σης εισιτηρίων. Προτεραιότητα και µέριµνα της ηγεσίας του
Υπουργείου είναι η ασφάλεια των επιβατικών µεταφορών.

Ο Υπουργός πολύ σωστά έφερε ως παράδειγµα τη δυνατό-
τητα που έχει κάποιος ενδιαφερόµενος να συµµετάσχει αρχικά
σε µια σύµπραξη που θα πραγµατοποιήσει επιβατικές µεταφο-
ρές και έτσι θα αποκτήσει την απαιτούµενη εµπειρία.

Επίσης, διατυπώθηκε και προβληµατισµός για το αν οι περι-
φέρειες µπορούν να αντεπεξέλθουν στον ρόλο τους µε δεδοµένο
ότι ορίζονται αρµόδιες οι τοπικές αρχές. Ωστόσο ήδη οι περιφέ-
ρειες έχουν ελεγκτικό ρόλο και ακριβώς γι’ αυτό επελέγησαν στο
νέο σχήµα, διότι διαθέτουν ήδη τη σχετική εµπειρία. Οι αρµοδιό-
τητες που τώρα επωµίζονται αφορούν, κυρίως, στον σχεδιασµό
στον οποίο µπορούν να ανταποκριθούν. Και επειδή η προσπάθεια
που γίνεται µε το παρόν είναι να διευκολυνθούν οι τοπικές κοι-
νωνίες, στο στάδιο του σχεδιασµού από της περιφέρειας θα πρέ-
πει να λαµβάνονται υπ’ όψιν τα σχέδια βιώσιµης αστικής κινητι-
κότητας, όπως και οι κυκλοφοριακές ρυθµίσεις και οι ιδιαιτερό-
τητες κάθε περιοχής.

Βεβαίως το Υπουργείο και ειδικότερα η Γενική Διεύθυνση Με-
ταφορών παραµένει η αρµόδια για την προκήρυξη των διαγωνι-
σµών. Σηµαντικό είναι πως από την προκήρυξη ακόµα θα προ-
κύπτει η ανώτατη επιτρεπόµενη χρέωση των επιβατών ανά χιλιό-
µετρο εξασφαλίζοντας προσιτές τιµές προς τους επιβάτες.

Ταυτόχρονα ανοίγει η δυνατότητα για την επιδότηση των άγο-
νων δροµολογίων, γεγονός που σήµερα δεν συµβαίνει και φυ-
σικά αυτό είναι εις βάρος της τελικής τιµής του εισιτηρίου που
πληρώνουν οι επιβάτες. Η δυνατότητα απευθείας ανάθεσης
υπάρχει µόνο σε έκτακτες καταστάσεις, όταν δηλαδή διακοπούν
ή υπάρχει κίνδυνος διακοπής των αστικών και υπεραστικών µε-
ταφορών και για µέγιστο χρονικό διάστηµα δύο ετών.

Να επισηµάνω ότι το νοµοσχέδιο λαµβάνει µέριµνα για τα
άτοµα µε αναπηρία. Η ΕΣΑΜΕΑ κατέγραψε τις παρατηρήσεις και

τις προτάσεις της σε µια προσπάθεια να δηµιουργήσουµε ένα
περισσότερο ανθρώπινο και προσβάσιµο δίκτυο επιβατικών µε-
ταφορών. Έτσι κι αλλιώς, όµως, υπάρχει σχετική διάταξη που
υπαγορεύει όλα τα σηµεία στάσεις και στέγαστρα αναµονής να
είναι προσβάσιµα στα άτοµα µε αναπηρία.

Επιπλέον, προβλέπεται ότι οι εταιρείες θα αποδίδουν στους
οικείους δήµους ανταποδοτικά τέλη 2% επί των διαφηµιστικών
εσόδων για τα σηµεία αναµονής ή στέγαστρα που κατασκευά-
ζουν για διαφηµιστική εκµετάλλευση. Μια αλλαγή λογική και ανα-
µενόµενη που φέρνει το νοµοσχέδιο είναι και η κατάργηση της
ρυθµιστικής αρχής επιβατικών µεταφορών η οποία έτσι κι αλλιώς
ποτέ δεν λειτούργησε.

Το νοµοσχέδιο εισάγει και µεταρρυθµίσεις σε σχέση µε τον
«ΟΣΕ» και την «ΕΡΓΟΣΕ», προκειµένου το σχήµα να είναι περισ-
σότερο λειτουργικό και αποδοτικό. Μεταβιβάζεται το σύνολο των
µετοχών της «ΕΡΓΟΣΕ» από την «ΟΣΕ» στο ελληνικό δηµόσιο.
Ένας από τους παράγοντες που επηρέαζαν µέχρι σήµερα το
βραδυκίνητο των διαδικασιών, ήταν και το θολό τοπίο σε σχέση
µε τις αρµοδιότητες µεταξύ «ΟΣΕ» και «ΕΡΓΟΣΕ». Αυτό έχει ως
αποτέλεσµα τη µεγάλη καθυστέρηση στην ολοκλήρωση των
έργων µέχρι δεκαπέντε έως δεκαέξι χρόνια, όπως εξήγησε, λε-
πτοµερώς προηγουµένως ο Υπουργός, κ. Καραµανλής, και φυ-
σικά την εκτίναξη των προϋπολογισµών των έργων. Ας φανταστεί
κανείς δεκαπέντε έως δεκαέξι χρόνια να συνδεθεί το λιµάνι Θεσ-
σαλονίκης µε τον σιδηρόδροµο, ή της Αλεξανδρούπολης ή και
του Βόλου το οποίο έπεται. Το σηµερινό νοµοσχέδιο λύνει αυτά
τα προβλήµατα και οριοθετούνται οι αρµοδιότητες των δύο εται-
ρειών ξεκάθαρα.

Στόχος γι’ αυτή την αναδιάρθρωση είναι η αύξηση παραγωγι-
κότητας των εταιρειών, ώστε να οδηγηθούµε σε περισσότερες
ποιοτικές υπηρεσίες για το επιβατικό κοινό. Έτσι ο ΟΣΕ είναι ο
διαχειριστής της εθνικής σιδηροδροµικής υποδοµής και αρµό-
διος για την κατάρτιση του σχεδίου δράσης µε βάση το εθνικό
σχέδιο. Από την άλλη η ΕΡΓΟΣΕ ορίζεται ως ο διαχειριστής των
έργων που εκτελούνται στο δίκτυο υπό κατασκευή. Δηλαδή
ασχολείται µε τη µελέτη και κατασκευή νέων σιδηροδροµικών
γραµµών.

Το σύνολο των σηµερινών ρυθµίσεων είναι µεταρρυθµίσεις και
δείχνουν την ξεκάθαρη προσπάθεια της Κυβέρνησης να βελτιώ-
σει, να αναβαθµίσει και να εκσυγχρονίσει τις αστικές και υπερα-
στικές µεταφορές. Το έργο που επιτελεί το Υπουργείο Μεταφο-
ρών είναι δύσκολο και απαιτητικό. Ας µην ξεχνάµε ότι σε έναν
µόλις χρόνο από σήµερα τα δύο µεγάλα αστικά κέντρα της
χώρας, Αθήνα και Θεσσαλονίκη, θα κυκλοφορούν τα περισσό-
τερα ηλεκτροκίνητα και φυσικού αερίου λεωφορεία σε σχέση µε
την υπόλοιπη Ευρώπη, ένας στόχος πολύ σηµαντικός που γίνεται
πραγµατικότητα µετά από επίµονες προσπάθειες.

Προσβλέπουµε έτσι σε καλύτερες, πιο ποιοτικές, πιο φιλικές
προς τον πολίτη και το περιβάλλον επιβατικές µεταφορές για
όλους τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών,

κ. Παπαδόπουλος. 
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-

δοµών και Μεταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πάρα πολλή προ-

σοχή από το πρωί που είµαι εδώ όλους τους οµιλητές και, κυ-
ρίως, τους αγαπητούς συναδέλφους της Αντιπολίτευσης. Άκου-
σα ιδιαίτερα τον κ. Παππά, ο οποίος δεν είναι τώρα µέσα στην
Αίθουσα. Έτσι κάνει συνήθως. Μιλάει και φεύγει. Πραγµατικά µε
εντυπωσίασε µε αυτά τα οποία ανέφερε για τον σιδηρόδροµο.
Γιατί το λέω αυτό; Γιατί έχει πλήρη άγνοια για το τι γίνεται. Εξη-
γούµαι. 

Ο Υπουργός Κώστας Καραµανλής ανακοίνωσε ότι έχουν προ-
κηρυχθεί 4,5 δισεκατοµµύρια έργα υποδοµών στον σιδηρό-
δροµο. Αυτό δεν έχει ξαναγίνει ποτέ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εξαγγελίες.
ΜΙΧΑΗΛ (ΜΙΧΑΛΗΣ) ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Υπο-
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δοµών και Μεταφορών): Δεν είναι εξαγγελίες. Μπερδεύεστε. 
Σήµερα έχουν αρχίσει ήδη και υλοποιούνται πάνω από 200

εκατοµµύρια. Να σας θυµίσω τι έγινε την προηγούµενη περίοδο;
Να σας θυµίσω ότι τα έργα τα οποία ξεκίνησαν την περίοδο του
2015, 2016, 2017, 2018, ήταν έργα τα οποία είχαν προκηρυχθεί
το 2012, 2013, 2014; Το ξέρετε αυτό; Το είχατε προσέξει ποτέ;
Δεν νοµίζω. 

Θα σας δώσω ένα απλό παράδειγµα της περιοχής µου, στον
Νοµό Κοζάνης, για να µη λέµε πολλά λόγια. Το 2015, σταµάτησε
η γραµµή Πτολεµαΐδα - Κοζάνη γιατί έπρεπε να ανοίξει, να διευ-
ρυνθεί το ορυχείο της ΔΕΗ, µε την προϋπόθεση ότι έπρεπε να
έχει ολοκληρωθεί η γραµµή Πτολεµαΐδα - Κοζάνη, είκοσι σιδη-
ροδροµικά χιλιόµετρα, µέσα σε δύο χρόνια. Μέχρι το 2020, δεν
είχε γίνει απολύτως τίποτα ούτε από τον ΟΣΕ ούτε από τη ΔΕΗ.
Όχι απλώς, λοιπόν, δεν έχετε εντάξει έργα, αλλά φροντίσατε να
κάνετε και απεντάξεις έργων. Τι εννοώ; Είχε ενταχθεί το 2014 σε
µελέτη η γραµµή Κοζάνη – Σιάτιστα – Γρεβενά - Καλαµπάκα. Στο
τέλος του 2015 την απεντάξατε. Σήµερα ο Κώστα Καραµανλής
προσπαθεί να την εντάξει πάλι γιατί µ’ αυτό το έργο, την µελέτη
αυτή και την εφαρµογή µετά, ολοκληρώνεται η σιδηροδροµική
Εγνατία στην Ελλάδα µε συνέχεια κατεύθυνσης προς την Ηγου-
µενίτσα και προς την Αθήνα. 

Ξέρετε κάτι; Είµαστε σε ένα χρονικό σηµείο σήµερα που, του-
λάχιστον, ό,τι λέµε δεν είναι υποθέσεις. Είναι πράγµατα που απο-
δεικνύονται και µε νούµερα και µε πράξεις. Ελπίζω κάποια στιγµή
να το καταλάβετε. Αλλά να σας πω κάτι; Δεν µε ενδιαφέρει να το
καταλάβετε. Σηµασία έχει ότι το καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός.
Και το καταλαβαίνει πάρα πολύ καλά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε
για τρίτη φορά την εφαρµογή του κανονισµού 1370. Και το λέω
αυτό γιατί έγινε προσπάθεια το 2013 και ψηφίστηκε ο ν.4199 για
τις υπεραστικές µεταφορές. Στις διατάξεις αυτού του νόµου
προβλεπόταν όλη η διαγωνιστική διαδικασία, ο σχεδιασµός µε-
ταφορικού έργου, ο προγραµµατισµός, οι διαγωνιστικές διαδι-
κασίες τις οποίες θα διενεργούσε η ΡΑΕΜ η οποία έχει έδρα την
Αθήνα πράγµα που, δυστυχώς, αποδείχθηκε ανεφάρµοστο,
καθώς η προβλεπόµενη διαδικασία απέκλειε τους φορείς που ξέ-
ρουν τις ανάγκες της µετακίνησης των πολιτών. Αναφέροµαι, βέ-
βαια, στις περιφέρειες. 

Θέλω να θυµίσω στους συναδέλφους ότι η σύσταση της ΡΑΕΜ
αποτελούσε µια µνηµονιακή υποχρέωση τότε. Και µάλιστα κατά
τη συζήτηση στο ίδιο νοµοσχέδιο εδώ είχα εκφράσει προσωπικά
τον έντονο προβληµατισµό µου ότι στο µέλλον θα επιβεβαιωθεί
η ορθότητα ή όχι της επιλογής αυτής. Επιβεβαιώθηκε ακριβώς
το αντίθετο. Όποιος ενδιαφέρεται ας δει τα Πρακτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υφυπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μαραβέγιας εκ µέρους της Νέας Δη-
µοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν κάποιος ήθελε να περιγρά-

ψει το σηµερινό νοµοσχέδιο µε µία µόνο λέξη, αυτή η λέξη θα
ήταν πλαίσιο, γιατί, πράγµατι, πρόκειται για νοµοθετική πρωτο-
βουλία που θέτει το πλαίσιο ανάπτυξης των δηµοσίων συγκοινω-
νιών και συγκεκριµένα των λεωφορειακών γραµµών, αστικών και
υπεραστικών. Και αυτό το κάνει το αρµόδιο Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών ορίζοντας τις γενικές κατευθύνσεις λειτουρ-
γίας τέτοιων τοπικών και υπερτοπικών υπηρεσιών. 

Το παραπάνω νοµοθετικό πλαίσιο τίθεται µε στόχο ο νέος σχε-
διασµός των συγκοινωνιακών δικτύων να µην ανατρέπει άµεσα
την υπάρχουσα διευθέτηση, δηµιουργώντας προβλήµατα στην
εξυπηρέτηση των επιβατών. Βασικά στοιχεία αυτού του πλαισίου
είναι πρώτα από όλα η διενέργεια ανοιχτών διαγωνιστικών δια-
δικασιών για την ανάθεση συγκοινωνιακού έργου ανά γεωγρα-
φική περιοχή, γιατί µόνο έτσι θα υπάρξει διαφάνεια και οικονο-
µική αποτελεσµατικότητα για όλους. 

Πολύ σηµαντική είναι και η µεταφορά αρµοδιοτήτων στις πε-
ριφέρειες και στις περιφερειακές ενότητες της χώρας για τον
σχεδιασµό αλλά και τον έλεγχο του δικτύου των υπεραστικών και
αστικών γραµµών που λειτουργούν στον χώρο ευθύνης τους,
γιατί οι τοπικές επιβατικές µεταφορές πρέπει να εποπτεύονται

από τους ίδιους τους ΟΤΑ και όχι από κάποια µακρινή γραφει-
οκρατική δοµή. Κι αυτό γιατί έχουν πολύ σηµαντικές συνέπειες
στην περιφερειακή οικονοµική δραστηριότητα όπως και στις
ίδιες τις τοπικές κοινωνίες. 

Το πιο σηµαντικό όµως είναι η προστασία των δικαιωµάτων
των επιβατών, που επιτυγχάνεται µε τον καθορισµό ποιοτικών
προδιαγραφών για την παροχή συγκοινωνιακού έργου από ιδιώ-
τες αλλά και την επιβολή πλαφόν τιµών των εισιτηρίων. 

Κυρία Πρόεδρε, το παρόν νοµοσχέδιο πέραν των οδικών πε-
ριλαµβάνει και ρυθµίσεις για τις σιδηροδροµικές µεταφορές και
συγκεκριµένα για την αναδιοργάνωση του ΟΣΕ και της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ», µε τη µεταβίβαση του συνόλου των µετοχών της τελευ-
ταίας και τη διεύρυνση των αρµοδιοτήτων της. Έτσι, η «ΕΡΓΟΣΕ
Α.Ε.» ως διαχειρίστρια έργων, τα οποία εκτελούνται στο υπό κα-
τασκευή σιδηροδροµικό δίκτυο, θα µπορεί να προβαίνει σε σύ-
ναψη συµβάσεων για εξεύρεση οικονοµικών πόρων και σε
συνεργασίες µε τρίτες εταιρείες, οι οποίες δραστηριοποιούνται
στον σιδηροδροµικό τοµέα σε έργα επέκτασης ή αναβάθµισης
δικτύου. 

Στόχος και εδώ του αρµόδιου Υπουργείου είναι η βελτίωση
των χερσαίων µεταφορών µέσα από τη δηµιουργία πυκνότερων
και ευρύτερων συγκοινωνιακών δικτύων όπως στην περίπτωση
των λεωφορειακών γραµµών. 

Κύριε Υπουργέ, σε αυτό το σηµείο οφείλω να υπογραµµίσω
πως και σε ό,τι αφορά την ιδιαίτερη πατρίδα µου, τη Μαγνησία,
η αναβάθµιση του σιδηροδρόµου όντως προχωράει αισθητά
µετά από χρόνια αδράνειας της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Και δεν
αναφέροµαι µόνο στην πρόοδο του έργου ηλεκτροκίνησης της
σιδηροδροµικής σύνδεσης Βόλου - Λάρισας που «ξεπάγωσε» επί
υπουργίας Κώστα Καραµανλή. Μιλώ και για την πρόσφατη ανά-
θεση µελέτης για τη νέα σιδηροδροµική σύνδεση του λιµένα
Βόλου µε τη ΒΙΠΕ στο Βελεστίνο, το αεροδρόµιο της Νέας Αγ-
χιάλου και τον Αλµυρό. Πρόκειται για ένα έργο χάραξης νέας
µονής σιδηροδροµικής γραµµής µήκους σαράντα τεσσάρων χι-
λιοµέτρων, που θα δώσει µια καινούργια αναπτυξιακή διάσταση
στη Μαγνησία. 

Σκοπός αυτών των διασυνδέσεων των παραπάνω κόµβων είναι
η µεταφορά προϊόντων και πρώτων υλών, αλλά και η επέκταση
του υφιστάµενου προαστιακού Λάρισας - Βόλου στις εγκαταστά-
σεις του αεροδροµίου της Νέας Αγχιάλου, προκειµένου να εξυ-
πηρετήσει τις µετακινήσεις επιβατών στην ευρύτερη περιοχή της
Θεσσαλίας. Παράλληλα, είναι ένα έργο που θα δώσει προστιθέ-
µενη αξία και στο λιµάνι του Βόλου, αναδεικνύοντας έτσι τη Μα-
γνησία σε ένα κέντρο πολυτροπικών µεταφορών για ολόκληρη
την κεντρική Ελλάδα.

Ας µην ξεχνάµε πως ο Οργανισµός Λιµένος Βόλου διατηρεί
µια από τις κορυφαίες θέσεις µεταξύ των ελληνικών λιµένων στη
διακίνηση εµπορευµάτων, παρουσιάζοντας ταυτόχρονα µεγάλες
προοπτικές ανάπτυξης και στην κρουαζιέρα.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να υπογραµµίσω τη µεγάλη ση-
µασία που έχει για τη Μαγνησία η δηµιουργία κέντρου logistics,
το οποίο φυσικά θα πρέπει να συνδέεται µε όλους τους κόµβους
διαµετακόµισης εµπορευµάτων του νοµού. Γνωρίζω τις προσπά-
θειες που καταβάλλει το Υπουργείο και το ενδιαφέρον που έχετε
δείξει και εσείς και ο Υπουργός, ο Κώστας Καραµανλής προσω-
πικά, γιατί αντιλαµβάνεστε καλύτερα από τον καθένα ότι στο
σύγχρονο κόσµο περιφερειακά και διεθνή δίκτυα µεταφορών δεν
νοούνται χωρίς εµπορευµατικά κέντρα και είµαι βέβαιος ότι πα-
ρακολουθείτε από κοντά το θέµα της µελέτης για τη Μαγνησία
και πως σύντοµα θα έχουµε πάνω σε αυτό καλά νέα.

Κύριε Πρόεδρε, µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση θα ήθελα
κλείνοντας να θέσω υπ’ όψιν του κυρίου Υπουργού ένα ζήτηµα
που έχει να κάνει περισσότερο µε τις υποδοµές και αφορά την
αναµενόµενη απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών για την οριοθέτηση των πληττόµενων περιοχών από τις
πληµµύρες του Αυγούστου στη Μαγνησία. Σύµφωνα µε τους συ-
ναρµόδιους συναδέλφους σας, τους κ.κ. Σταϊκούρα και Τριαντό-
πουλο που απάντησαν σε σχετική ερώτηση, το Υπουργείο σας
είναι το επισπεύδον για την έκδοση της αναγκαίας ΚΥΑ, προκει-
µένου να ενεργοποιηθεί η κρατική αρωγή στους πληµµυροπα-
θείς συµπολίτες µας ξεκινώντας µε τους πληγέντες στον Βόλο
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πριν από ενάµιση µήνα. Όπως µου διευκρίνισαν, τόσο τα θέµατα
αποζηµιώσεων όσο και τυχόν φορολογικές διευκολύνσεις θα
ενεργοποιηθούν µετά τη έκδοση αυτής της ΚΥΑ.

Παράλληλα, όµως, κύριε Υπουργέ, χρειάζεται να αντιµετωπί-
σουµε το ίδιο ζήτηµα και για τους κατοίκους του Πηλίου και των
Σποράδων, που επλήγησαν από έντονα πληµµυρικά φαινόµενα
πριν από έναν µήνα και αυτοί,  συµπεριλαµβανοµένων των παρα-
γωγών µας στη Μαγνησία, αναµένουν την κρατική αρωγή και ελ-
πίζουν στην άµεση παρέµβαση της πολιτείας.

Γνωρίζοντας τη δέσµευση του Υπουργείου σας στην υπηρεσία
της κοινωνίας είµαι βέβαιος ότι η Κυβέρνηση θα βρεθεί για
ακόµη µια φορά δίπλα στους πολίτες της Μαγνησίας και ιδιαί-
τερα σε όσους έχουν τη µεγαλύτερη ανάγκη, όπως είναι κατ’
εξοχήν οι πληµµυροπαθείς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνιου.

Σειρά έχει τώρα ο κ. Γιάννης Παππάς από τη Νέα Δηµοκρατία
και αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνι-
κής Λύσης, ο κ. Χήτας.

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω µε

ένα ερώτηµα, η απάντηση του οποίου είναι προφανής λόγω του
νοµοσχεδίου που συζητούµε σήµερα, αλλά αξίζει τον κόπο αυτή
την ερώτηση να την κάνετε στους φίλους σας, στους συνεργάτες
σας, στους πολίτες ψηφοφόρους σας: Τι προσέχουν στις µετα-
κινήσεις τους όταν γυρίζουν από ένα ταξίδι από χώρα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Τη διαφορά που υπάρχει στα µέσα µαζικής
µεταφοράς, στις συγκοινωνίες, όπως τις αποκαλούµε στην κα-
θηµερινότητά µας.

Παρ’ ότι έχει γίνει πλήθος ενεργειών και έχει υπάρξει ιδιαίτερη
µέριµνα στον τοµέα των αστικών και υπεραστικών συγκοινωνιών,
είναι κρίµα και άδικο η Ελλάδα να µην έχει προσεγγίσει στον µέ-
γιστο βαθµό τις αντίστοιχες αστικές και υπεραστικές συγκοινω-
νίες των ευρωπαϊκών χωρών. Αυτό σκοπεύει να κάνει σήµερα το
νοµοσχέδιο «Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές
τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εται-
ρειών «ΟΣΕ Α.Ε». και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» και λοιπές διατάξεις» του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών το οποίο συζητάµε σή-
µερα.

Την ανάγκη να οριστεί ένα συγκεκριµένο πλαίσιο λειτουργίας
για τις οδικές και τις αστικές συγκοινωνίες το διαπιστώσαµε κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας του κορωνοϊού, όταν το αρµόδιο
Υπουργείο έπρεπε να προβεί σε συγκεκριµένες ενέργειες, έτσι
ώστε να προστατευθεί η δηµόσια υγεία χωρίς, όµως, να επηρε-
αστούν οι µεταφορές.

Η προσπάθεια ήταν µεγάλη και αξίζουν τα εύσηµα στον Υ-
πουργό Κώστα Καραµανλή και στον Υφυπουργό για τα αρµόδια
θέµατα µεταφορών Μιχάλη Παπαδόπουλο.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι εδώ και νοµοθετεί
κόντρα σε κάθε λογής µέντιουµ που έβλεπαν εκλογές αυτό το
διάστηµα ή σε διάφορους άλλους χρησµούς που ακούµε καθη-
µερινά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορώ να καταλάβω γιατί κά-
ποιοι από τα έδρανα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν κάθον-
ται άνετα στις θέσεις τους µε το πλαίσιο το οποίο εισάγετε. Δεν
θα είναι κοµµατικά φέουδα πλέον οι συγκοινωνίες και καταλα-
βαίνουµε ότι αυτό δεν σας αρέσει. Πρόκειται, όµως, για ένα σχέ-
διο νόµου, το οποίο κινείται στη λογική της καλής νοµοθέτησης. 

Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε έρχεται να αντικαταστήσει
δύο παλιότερους νόµους, τον ν.4199/2013, ο οποίος ρυθµίζει τις
τακτικές υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών και τον
ν.4568/2018, όσον αφορά τις τακτικές αστικές, οδικές µεταφο-
ρές επιβατών. Πρόκειται για δύο νόµους µε εντελώς διαφορετική
βάση και δυσλειτουργίες στην εφαρµογή τους.

Ο τελικός, όπως καταλαβαίνετε, αποδέκτης της δυσλειτουρ-
γίας ξέρετε ποιος είναι; Είναι οι πολίτες, οι οποίοι δεν είχαν τις
υπηρεσίες για τις οποίες πληρώνουν µέσω των εισιτηρίων ή
µέσω των φόρων τους.

Η αποστολή του εν λόγω νοµοσχεδίου είναι η εξής απλής: Η
εφαρµογή του κανονισµού 1370 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 23ης Οκτωβρίου του 2007 για τις δηµό-
σιες επιβατικές συνδροµικές και οδικές µεταφορές µε στόχο τη
διασφάλιση της παροχής υψηλής ποιότητας και συνεχούς προ-
σφοράς δηµόσιων τακτικών, υπεραστικών και αστικών οδικών µε-
ταφορών επιβατών µε το χαµηλότερο δυνατό κόστος.

Οι στόχοι του σχεδίου νόµου είναι συγκεκριµένοι και είναι τόσο
βραχυπρόθεσµοι όσο και µακροπρόθεσµοι. Βραχυπρόθεσµα ο
σχεδιασµός του έργου των αστικών συγκοινωνιών µε τον καθο-
ρισµό των αντίστοιχων γεωγραφικών περιοχών, η διενέργεια των
διαγωνιστικών διαδικασιών για την ανάθεση των συµβάσεων πα-
ροχής αστικού συγκοινωνιακού έργου από τους αναδόχους.

Ο σαφής διαχωρισµός των αρµοδιοτήτων των δύο εταιρειών
«ΕΡΓΟΣΕ» και «ΟΣΕ» ώστε να επιτευχθούν η διακριτή κατανοµή
των ρόλων τους και η αποτελεσµατικότερη λειτουργία των δύο
εταιρειών, µια ενδεχόµενη επικάλυψη αρµοδιοτήτων ή πιθανά
κενά, όπως στο παρελθόν, είναι φαινόµενα που δεν πρέπει µε τί-
ποτα να επαναληφθούν. 

Είναι άµεση και αναγκαία η αντιµετώπιση επί των τεχνικών και
νοµικών θεµάτων που εισάγονται σε τεχνικά συµβούλια νοµικών
προσώπων εποπτευόµενων από το Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών, µακροπρόθεσµα δε η ανακήρυξη των αναδόχων και η
υπογραφή των συµβάσεων, προκειµένου να υπάρχει ένα επαρ-
κές και αξιόπιστο σύστηµα παροχής των υπεραστικών και αστι-
κών οδικών επιβατικών µεταφορών στο σύνολο της χώρας. 

Η βελτίωση της ελκυστικότητας, της παραγωγικότητας και της
ανταγωνιστικότητας των εταιρειών του σιδηροδροµικού τοµέα
είναι ένας µεγάλος στόχος για εµάς. Στόχος µας είναι να προ-
σφέρουν προϊόντα και υπηρεσίες που είναι αξιόπιστα, οικονοµικά
και αποδοτικά και να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της αγοράς,
αλλά και των χρηστών. 

Άλλωστε, πιστεύω βαθιά και γνωρίζω πως υπάρχει η απαραί-
τητη βούληση και γνώση στην ηγεσία του Υπουργείου Μεταφο-
ρών και Υποδοµών και σε στελεχιακό δυναµικό, ώστε η χώρα µας
να προσεγγίσει τα ευρωπαϊκά επίπεδα στον τοµέα των σιδηρο-
δροµικών συγκοινωνιών µε την ενίσχυση της ασφάλειας δικαίου
κατά την εκτέλεση έργων και την εκπόνηση µελετών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια
ειδική αναφορά σε µια εξαίρεση των προβλέψεων του νοµοσχε-
δίου, εξαίρεση από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος νοµοσχε-
δίου θεσπίζεται για τις δηµόσιες αστικές οδικές επιβατικές
µεταφορές εντός των ορίων της Περιφέρειας Αττικής, της Περι-
φερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, αλλά καθώς και των Περι-
φερειακών Ενοτήτων Ρόδου και Κω. Και αν για την Αθήνα και τη
Θεσσαλονίκη ήταν κάτι δεδοµένο, η συµπερίληψη της Ρόδου και
της Κω, οι δύο σηµαντικές εξαιρέσεις για εµάς, αποτελούν µια
νίκη για τα δύο νησιά των Δωδεκανήσων. Η παροχή των υπηρε-
σιών σε Ρόδο και Κω ανατέθηκε στη δηµοτική επιχείρηση συγ-
κοινωνιών «ΡΟΔΑ» στη Ρόδο και στην κοινωφελή επιχείρηση
κοινωνικής προστασίας, αλληλεγγύης, πρόνοιας, υγείας και αστι-
κής συγκοινωνίας στην Κω. Η εξαίρεση αυτή αποτελεί µια ανα-
γνώριση της υψηλής ποιότητας των υπηρεσιών που παρέχονται
στα δύο νησιά µας. 

Οι δηµόσιες αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες είναι µια
σοβαρή πτυχή της καθηµερινής ζωής όλων µας, των συµπολιτών
µας, των οικείων µας, αλλά και εµάς των ιδίων. Το συµφέρον και
το δίκαιο των πολλών, λοιπόν, µπαίνει πάνω από τις πολιτικές
σκοπιµότητες των λίγων, των ελάχιστων που κοιτάνε αποκλει-
στικά και µόνο το συµφέρον τους. Έτσι γίνεται στη δηµοκρατία
και έτσι -πιστέψτε µε- θα συνεχίσει να γίνεται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ
και εγώ, κύριε Παππά, και για την τήρηση του χρόνου. 

Ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, έχει τον λόγο για έξι λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα
πολύ. 

Νοµίζω, δεν έχουµε ακούσει τη βασική σας οµιλία ακόµα, κύ-
ριε Υπουργέ. Μετά, θα ήθελα -γιατί εδώ αναρωτιόµαστε, κά-
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νουµε λόγο πολύ για τη δηµοκρατία, για τους πολίτες, για όλα
αυτά-, να κάνετε ένα σχόλιο για τα είκοσι χρόνια αναµονής που
έκαναν οι Έλληνες πολίτες να δουν τι θα απογίνει µε την υπό-
θεση αυτή και τελικά κατηγορίες που είχαν φτάσει ακόµη και σε
βαθµό κακουργήµατος παραγράφηκαν. Και αναφέροµαι στη
«SIEMENS», γιατί -ξέρετε- πρέπει να ασχολούµαστε µε το αίτιο
και όχι το αποτέλεσµα. Εµείς σχολιάζουµε µονίµως το αποτέλε-
σµα: Γιατί ο κόσµος αντιδρά; Γιατί ο κόσµος γυρίζει την πλάτη;
Γιατί ο κόσµος ψηφίζει διαφορετικά; Γιατί, γιατί, γιατί; Δεν µας
απασχολεί ποτέ το αίτιο. 

Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ ουσια-
στικά εξασφάλισαν ασυλία όλων όσων ασελγούσαν πάνω στη δη-
µόσια περιουσία. Αυτό δεν έλεγαν, ότι εκλάπησαν τα λεφτά των
Ελλήνων, ότι έφευγαν βαλίτσες; Γι’ αυτό λέµε ότι είστε ίδιοι. Σας
το ανέπτυξε προηγουµένως ο Κυριάκος Βελόπουλος, πώς αλλά-
ξατε τον Ποινικό Κώδικα και οι µεν και οι δε, για να κλείσει αυτή
η υπόθεση τώρα, και είναι αθώοι. Και όποιος πει κάτι άλλο θα
βρει και τον µπελά του. Είναι αθώοι! Δηλαδή, υπήρξε απολογία
κάποια στιγµή του κ. Τσουκάτου, που είπε ότι πήρε 1.000.000
ευρώ. Ήταν στην απολογία του. Το πήρε για το ΠΑΣΟΚ, είχε πει,
όχι για τον ίδιο. Υπήρξε παραδοχή δωροληψίας, δηλαδή, µε λίγα
λόγια, αλλά είναι αθώοι! Εντάξει, µετά µην αναρωτιόµαστε πού
σπρώχνουµε και πού ωθούµε τον κόσµο εκεί έξω και τους πολί-
τες και ιδίως τη νεολαία µας, θα πω εγώ. Τι µήνυµα περνάει στην
κοινωνία µετά από αυτό;  

Πρέπει να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, σήµερα που εκ-
προσωπείτε µε τον πλέον επίσηµο τρόπο την Κυβέρνηση: Τι µή-
νυµα περνάει στην κοινωνία εκεί έξω; Να σας πω εγώ ποιο είναι
το µήνυµα, ότι, αν είσαι το µεγάλο ψάρι, σκίζεις τα δίχτυα και
περνάς το δίχτυ και ελευθερώνεσαι. Αν είσαι, όµως, το µικρό
ψάρι ατύχησες, κοινώς την πάτησες. Αν πουλάς, δηλαδή, κά-
στανα, θα σε κλείσουν, θα σου βάλουν και πρόστιµο. Ή αν είσαι
γριά που πουλάει τα χόρτα και τα ραδίκια εκεί κάπου σε µια γει-
τονιά και εσένα θα σε µαζέψουν και θα σε µπουζουριάσουν. 

Ψέγουν τώρα τους Ιταλούς -έγινε κουβέντα και στο Κοινοβού-
λιο σήµερα, εδώ στην Ολοµέλεια- που ψήφισαν κάτι που δεν αρέ-
σει στην άρχουσα τάξη. Δεν είναι ωραία άποψη αυτή για δηµο-
κρατία. Το τι είναι η Μελόνι θα το δείξει η ιστορία. Ούτε ξέρουµε,
θα δούµε τι θα κάνει. Και δεν µπαίνω στην ουσία. Βλέπουµε,
όµως, ότι µία χώρα, η τρίτη µεγαλύτερη δύναµη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, η τρίτη µεγαλύτερη οικονοµία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µια χώρα µε εξήντα πέντε - εβδοµήντα εκατοµµύρια πληθυ-
σµό ψήφισε έτσι. Ποιοι είµαστε εµείς, λοιπόν, τα κανάλια, οι
δηµοσιογράφοι, που θα τους κατηγορήσουµε; Δεν ξέρω αν είναι
σωστό αυτό που έκαναν. Θα το δείξει η ιστορία. Ξαναλέω, δεν
µπαίνουµε στην ουσία. Η ουσία είναι ότι πρέπει να σεβαστούµε
το δηµοκρατικότατο δικαίωµα ενός λαού, µιας χώρας να ψηφίσει
κάτι. 

Ξεκίνησε η σπέκουλα, γιατί µάλλον κάτι φοβούνται. Κανείς δεν
έπεφτε, βέβαια, από τα σύννεφα, όταν γινόταν Πρωθυπουργός
της Ιταλίας ο Ντράγκι, ο πρώην διοικητής της Κεντρικής Τράπε-
ζας της Ιταλίας και πρώην πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας από το 2011 ως το 2019. Τον γνωρίσαµε πάρα πολύ
καλά τον κ. Ντράγκι και εµείς στα χρόνια της µεγάλης κρίσης
στην Ελλάδα. Στην Ευρώπη παίρνουν την εξουσία οι τραπεζίτες,
άµεσα ή έµµεσα, άνθρωποι που νοιάζονται µόνο για αριθµούς
και νούµερα, για κέρδη, για αποδόσεις και βάζουν σε δεύτερη
µοίρα, σε τρίτη µοίρα -αν θέλετε- τις ψυχές των ανθρώπων και
την ευηµερία των πολιτών.

Φαίνεται ότι ο κόσµος ξυπνάει, γιατί βαρέθηκε ο κόσµος να
του παίρνουν την ψυχή, γιατί βαρέθηκε ο κόσµος να του τρώνε
τα σωθικά και να τον εξαθλιώνουν. Ο κόσµος θέλει κάποιους να
τους βάλει αυτούς σε πρώτη µοίρα. Και ο κόσµος ψάχνει για µια
λύση. Και όλοι έχουν καταλάβει ότι τουλάχιστον για την Ελλάδα
η λύση είναι η Ελληνική Λύση µε όλες τις προτάσεις που έχει κα-
ταθέσει. Γιατί βαρέθηκε ο Έλληνας. Για παράδειγµα, ακόµα και
σήµερα που µιλάµε, γιατί να πληρώνει σταθερά τα ακριβότερα
καύσιµα στην Ευρώπη; Γιατί να πληρώνει, για παράδειγµα, 370
ευρώ τη MWh, όταν η Ισπανία και η Πορτογαλία είναι στα 100,
όταν στη Σουηδία είναι µόλις 47 ευρώ, που έχει 75% υδροηλε-
κτρικά και πυρηνική ενέργεια, στην Πολωνία 180 ευρώ, που χρη-

σιµοποιεί τον άνθρακα.
Θα τρέξω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν προλαβαίνω, αλλά ο Πρω-

θυπουργός της βίαιης απολιγνιτοποίησης, που ακύρωσε τις εξο-
ρύξεις, που δέχτηκε ακόµη αδιαµαρτύρητα την ακύρωση του
EastMed, έργα που θα βοηθούσαν στην απεξάρτηση από το
αέριο, συνεχίζει να οδηγεί την κοινωνία και την εθνική οικονοµία
στον ενεργειακό όλεθρο. 

Κύριε Καραµανλή, αν έχετε την καλοσύνη, θα ήθελα -το θέτω
ως ερώτηµα- να µας πείτε για ένα θέµα πάρα πολύ σοβαρό. Αυτά
που σας λέµε εµείς, τα λένε πλέον Βουλευτές σας. Πριν από πε-
ρίπου είκοσι λεπτά Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κάνει την
ανάρτηση αυτή. Και αναφέροµαι στο πανεπιστηµιακό µπάχαλο
και όχι µόνο. Γι’ αυτό σας λέµε ότι είστε µόνο λόγια. Γι’ αυτό σας
λέµε ότι δεν είστε ικανοί. Φέρνετε νοµοσχέδια εδώ, τα ψηφίζετε
µε σκοπό να λύσετε ένα πρόβληµα. Ποτέ! Το διατηρείτε το θέµα
αυτό ανοιχτό µε το µπάχαλο µε τα πανεπιστήµια. Και φτιάξαµε
µια Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία που χρειάζεται να τη φυλάνε τα
ΜΑΤ, για να κάνει τη δουλειά της, που δεν την κάνει ακόµα!

Κι εγώ λέω: Άσε τι λέει η Ελληνική Λύση, τι λέει ο Βελόπουλος,
τι λέει ο Χήτας, ο Μπούµπας. Λυπάµαι που το λέω, αλλά δεν µας
φταίει πλέον ο ΣΥΡΙΖΑ για την άθλια εικόνα παρακµής σε φοιτη-
τικές εστίες και πανεπιστήµια. Αυτοί κυβέρνησαν, απέτυχαν και
ένας από τους λόγους που ο κόσµος τους έστειλε στο σπίτι τους
ήταν και τα πανεπιστήµια. 

Είµαστε, λέει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, τριάµισι
χρόνια Κυβέρνηση και συζητάµε ακόµη τα ίδια πράγµατα. Οι
Βουλευτές ψηφίζουµε νόµους για τα πανεπιστήµια ξανά και
ξανά, οι οποίοι δεν εφαρµόζονται στην πράξη. Θα εφαρµόσει επι-
τέλους η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Παιδείας και τα πανεπι-
στηµιακά ιδρύµατα τους βασικούς κανόνες, που έχει ψηφίσει το
ελληνικό Κοινοβούλιο; Απαντήστε! Συµφωνείτε µε τον κ. Κυρα-
νάκη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ολοκληρώνω το ερώτηµα. Είναι
πολύ ωραίο και θα έχει ενδιαφέρον για τη συνέχεια της συνε-
δρίασης. Συµφωνείτε µαζί µας, κύριε Καραµανλή, ότι είστε ανί-
κανοι να κυβερνήσετε τη χώρα αυτή και ότι δεν µπορείτε να
επιβάλλετε την τάξη και ότι είστε µόνο λόγια; Συµφωνούν και οι
Βουλευτές σας µε αυτό. Εσείς συµφωνείτε ή διαφωνείτε; Πείτε
µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει

τώρα η κ. Θεοπίστη Πέρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο κ.
Δηµήτρης Χαρίτος από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα µου αλλάξετε όλη την οµιλία σήµερα µε

αυτά που είπατε, αλλά είµαι υποχρεωµένη να απαντήσω. Η αλή-
θεια είναι ότι, όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση της χώρας, δεν
βρήκαµε µόνο αυτή την κατάσταση µε την καταστροφή του ΑΕΠ,
την ανεργία, την ανθρωπιστική κρίση, βρήκαµε και µια απίστευτη
κατάσταση και στον τοµέα των µεταφορών και δη στον σιδηρό-
δροµο. 

Ξεκινώ, λοιπόν, από αυτό. Μας είπατε ότι εµείς ιδιωτικοποι-
ήσαµε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» για 45 εκατοµµύρια. Ακούστε, λοιπόν,
ένα µικρό ιστορικό, αγαπητοί συνάδελφοι. Στο µνηµόνιο του
2010 υπάρχει όρος για πλήρη συµµόρφωση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
µέχρι τέλος του 2011. Τον Φεβρουάριο του 2011, η DG COMP, η
Επιτροπή Ανταγωνισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξεκινά διαδι-
κασία που ολοκληρώνεται στις 13-7-2011 για 800 εκατοµµύρια
κρατικές ενισχύσεις που πρέπει να επιστρέψει το ελληνικό δη-
µόσιο στην Ευρώπη. Και τι κάνει τότε η Κυβέρνηση; Τίποτα!
Παίρνει τους εργαζόµενους από την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και τους πάει
φύλακες στα µουσεία. Όποιος το θυµάται αυτό! Βέβαια, στις 13
Ιουλίου έχουµε και το «comfort letter», την αυστηρή επιστολή από
τον κ. Αλµούνια. Αυτό βρήκαµε! Και όταν µπήκαµε στο Υπουρ-
γείο, δεν βρήκαµε κανένα στοιχείο από όλα αυτά που έχουν σχε-
διάσει οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Ακούστε λίγο! Πράγµατι σε τεσσεράµισι χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
κατάφερε να διορθώσει τις πληγές σαράντα και πλέον ετών των
αυτοδύναµων κυβερνήσεων, για να πω και κάτι επίκαιρο, που κα-
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τάφεραν να καταστρέψουν τη χώρα. Και µας σηκώνετε και το δά-
χτυλο! Υπάρχουν στοιχεία γι’ αυτά. Και βέβαια, εγώ βρήκα αυτά
τα στοιχεία από την Ευρώπη ως γενική γραµµατέας, γιατί, όπως
σας είπα, στο Υπουργείο δεν υπήρχε γραµµή. 

Ας δούµε τι έκανε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν: διακόσια
εβδοµήντα  χιλιόµετρα ηλεκτροκίνησης, εκατόν ενενήντα χιλιό-
µετρα νέας υπερσύγχρονης γραµµής, σταθµούς, γέφυρες,
πολλά έργα παραδόθηκαν σε χρήση ή ολοκληρώθηκαν. Και τα
έργα αυτά είναι πολύ περισσότερα -και µπορούµε να κάνουµε
αυτή την κουβέντα- από τα έργα που έγιναν την προηγούµενη
δεκαετία. Και µια και ξεκίνησα τον σιδηρόδροµο, να δούµε αν θα
προλάβω να πω τα υπόλοιπα. 

Για να δούµε, λοιπόν, σε τι κατάσταση βρίσκουν τον σιδηρό-
δροµο αυτές οι σηµερινές ρυθµίσεις. Για πάνω από τρία χρόνια
έχουµε χορτάσει από εξαγγελίες για έργα που θα αλλάξουν την
εικόνα του ελληνικού σιδηρόδροµου. Και είναι όλες στον αέρα!
Δεν έχουµε ούτε ένα στοιχείο, ούτε µία αναφορά για µελέτες,
για προϋπολογισµό, για διαγωνισµό, για τµήµατα δικτύου, γι’
αυτά δηλαδή που είναι η βασική προδιαγραφή των έργων. Τα
έργα όταν εξαγγέλλονται έχουν προδιαγραφές. Χαρακτηριστικό
παράδειγµα αποτελεί η εξαγγελία του ΟΣΕ για το έργο συντή-
ρησης σιδηροδροµικού δικτύου µέσω ΣΔΙΤ σε συνεργασία µε το
Υπουργείο Υποδοµών µε τη συµβολή του Ταµείου Ανάκαµψης
και µε ποσό αγνώστου ύψους.

Μέχρι την υπογραφή της υπ’ όψιν σύµβασης -δεν τα πάτε καλά
στις συµβάσεις, µόνο στις απευθείας αναθέσεις τα πηγαίνετε
καλά- γίνεται µόνο πυροσβεστική συντήρηση, ενώ έχουµε τα πε-
ρισσότερα ατυχήµατα που είχαµε ποτέ στον σιδηρόδροµο. Η δε
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» δροµολογεί περισσότερα λεωφορεία από ό,τι
τρένα, µε αποτέλεσµα να έχουµε συνεχώς καθυστερήσεις, ακυ-
ρώσεις δροµολογίων κ.λπ.. 

Άλλο παράδειγµα είναι η «ΕΡΓΟΣΕ», η οποία αυτή τη φορά
προκηρύσσει έργα τα οποία βαφτίζει «νέα» -εννοείται ότι έχουν
δηµοπρατηθεί από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είτε είναι σε τε-
λική φάση δηµοπράτησης- και ενώ µε ευθύνη της Κυβέρνησης
έχουν καθυστερήσει τα πάντα, επιµένουν -κάτι που ακούσαµε και
σήµερα- για δηµοπράτηση 3, 3,5, 4, 4,5 δισεκατοµµυρίων -ανά-
λογα µε το ακροατήριο ποικίλει και ο προϋπολογισµός- µε τη δια-
δικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου, η οποία, όπως σας έχουµε
επισηµάνει -και επιτρέψτε µου, γιατί τώρα µιλάω και ως µηχανι-
κός- είναι και χρονοβόρα και δεν ταιριάζει στα σιδηροδροµικά
έργα. 

Τα επόµενα χρόνια θα είναι «παγωµένα» έργα εκατοµµυρίων,
θα είναι στις αίθουσες δικαστηρίων, όπου εργολάβοι και µελετη-
τές θα ερίζουν εις βάρος του δηµοσίου, το οποίο θα υποχρεούται
να πληρώνει αποζηµιώσεις. Δεν θέλω να γίνοµαι «Κασσάνδρα»,
αλλά αυτό θα συµβεί αν συνεχίσετε αυτή την τακτική.

Έρχοµαι τώρα στην ακρόαση των φορέων, όπου άκουσα και
κάτι άλλο. Άκουσα τον πρόεδρο και τον διευθύνοντα σύµβουλο
της «ΕΡΓΟΣΕ» να λέει ότι το 2020 ήταν η πρώτη χρονιά µε θετι-
κές απορροφήσεις. Απορώ! Τα 45 εκατοµµύρια ευρώ απορρό-
φηση του 2020 -αυτά είναι στοιχεία και δεν αµφισβητούνται- είναι
µακράν η χαµηλότερη απορρόφηση από την ίδρυση της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ»! Και βεβαίως να σηµειώσω ότι ακόµα και αυτά, το µεγα-
λύτερο µέρος τους, ήταν απευθείας αναθέσεις, άρα ήταν από
τον εθνικό προϋπολογισµό και όχι κοινοτικά κονδύλια. Εντάξει,
ελάτε να συγκρίνουµε αυτό το ποσό µε τα 970 εκατοµµύρια
ευρώ που απορροφήθηκαν στα τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ, όταν η µέση ετήσια απορρόφηση ήταν 215 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Αυτά είναι στοιχεία και νούµερα αµείλικτα. 

Έρχεστε, όµως, µε το νοµοσχέδιο να ολοκληρώσετε τη διά-
λυση του σιδηρόδροµου µε αναδιοργάνωση των εταιρειών «Ο-
ΣΕ», «ΕΡΓΟΣΕ» κ.λπ.. Αναλαµβάνει το Υπουργείο, το οποίο δεν
έχει -επιτρέψτε µου να το ξέρω- την τεχνογνωσία στα σιδηρο-
δροµικά και τον στρατηγικό σχεδιασµό, ενώ απαξιώνεται και το
εξειδικευµένο προσωπικό της εταιρείας. Είδαµε ότι στο παρελ-
θόν τους στείλατε φύλακες στα µουσεία. Φαίνεται, λοιπόν, ότι η
«ΕΡΓΟΣΕ» µένει χωρίς αντικείµενο, ενώ ο ΟΣΕ αποδυναµώνεται
από πόρους και µένει µε ευθύνες και δίκτυα. Κατά τα άλλα, σύµ-
βουλοι και παρασύµβουλοι τόσο στην «ΕΡΓΟΣΕ» όσο και στον
«ΟΣΕ». 

Ειδικά η «ΕΡΓΟΣΕ» πριν την κατάθεση του νοµοσχεδίου έχει
ήδη προκηρύξει διαγωνισµό για την πρόσληψη συµβούλων, οι
οποίοι θα αναλάβουν τα έξι µεγάλα έργα του ανταγωνιστικού
διαλόγου µε αµοιβή της τάξης των 200 εκατοµµυρίων ευρώ και
όλα τα έργα που σήµερα τρέχουν µε αµοιβή της τάξης 35 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Με ποιο νοµικό πλαίσιο γίνονται τα παραπάνω,
αφού το νοµοσχέδιο έρχεται τώρα; 

Αντίστοιχα ο ΟΣΕ προχωρά σε πρόσληψη εξωτερικού συµβού-
λου διαχείρισης για τρία έτη. Ακούστε λιγάκι, κύριε Υπουργέ,
γιατί τουλάχιστον αυτό θέλω να µου το απαντήσετε. Ο όρος
«ανάθεση διοίκησης» που προβλέπεται για τους συµβούλους
υποδηλώνει ότι θα δώσετε τον ρόλο του διαχειριστή της υποδο-
µής για µεγάλα τµήµατα του δικτύου σε ιδιώτες; Αυτό είναι κα-
ταστροφικό! Έχουµε, βέβαια, και συµβούλους για την αναζήτηση
υποψηφίων. Αναρωτιέµαι τελικά ποια σιδηροδροµική τεχνογνω-
σία θα αποµείνει στο κράτος. Σε δύο, τρία χρόνια η πολιτεία δεν
θα γνωρίζει τίποτα για τον σιδηρόδροµο και θα εξαρτάται 100%
από ιδιώτες. Έτσι όπως το πάτε, θα αναθέσετε, αν δεν το έχετε
κάνει ήδη, και τη διακυβέρνηση της χώρας σε εταιρεία.

Θα αδράξω την ευκαιρία, κύριε Υπουργέ -λείπει και ο Υφυ-
πουργός που έχει και εντοπιότητα- να πω και κάτι άλλο, γιατί µι-
λήσατε και για κάτι µελέτες στα συρτάρια. Βρήκαµε πολλές
τέτοιες. Πολύ φοβάµαι, όµως, ότι θα ξαναβρούµε. Και ξέρετε
γιατί; Διότι αλλάζετε τους σχεδιασµούς ώριµων έργων. Μιλάω
για τη δυτική Μακεδονία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Για δύο κρίσιµα έργα σύνδεσης µε τη Βόρεια Μακεδονία έχουν

περάσει τρία χρόνια. Και όσο περνάει καιρός καταλαβαίνουµε
ότι το πρόβληµά σας είναι η πολιτική σας ιδεοληψία που δεν µπο-
ρείτε να φέρετε τα πρωτόκολλα της Συµφωνίας των Πρεσπών
στη Βουλή, γιατί επειδή είναι νέα γραµµή, θέλει διακρατική συµ-
φωνία. Πάει, λοιπόν, ένα έργο σε µια περιοχή που την αποµονώ-
νετε από συνδέσεις, τη βγάζετε από τον χάρτη των συνδέσεων. 

Όµως, υπάρχει κάτι ακόµα πιο σοβαρό. Είχαµε προχωρήσει,
γιατί δύο κράτη που δεν είχαν διακρατική σύνδεση ήταν η Ελ-
λάδα µε την Αλβανία. Μία γραµµή, λοιπόν, Φλώρινα - Κρυσταλ-
λοπηγή - Πόγραδετς, η οποία εγκρίθηκε από το INTERREG και
µάλιστα εξασφάλισε 800.000 ευρώ για µελέτες. Και ερωτώ: Γιατί
η «ΕΡΓΟΣΕ» δεν έχει βγάλει ακόµα αυτή την προκήρυξη, ούτως
ώστε να υλοποιηθεί το έργο; Γιατί πονηροί τοπικοί παράγοντες
µε δωράκια σε µελετητές πάνε να αλλάξουν τη χάραξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε, σας παρακαλώ. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει στα

εννέα λεπτά. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Όσον αφορά την πολιτική µετα-

φορών τριάντα χρόνων στην Ελλάδα, το λιµάνι της Θεσσαλονί-
κης είναι δυνητικό κέντρο βαλκανικής ενδοχώρας, άρα η γραµµή
είναι αυτή, διότι η Φλώρινα έχει τέσσερις πύλες εισόδου -είναι η
µόνη- και είναι η µόνη που έχει και ενεργή σιδηροδροµική
γραµµή. Και πάτε να αλλάξετε µια χάραξη και να «παγώσετε» ένα
έργο και να πληρώσετε ξανά µελέτες που δεν θα εγκριθούν και
δεν θα πάρουν ποτέ ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, χωρίς να έχω προλάβει να πω τα
υπόλοιπα, αλλά δεν έχει σηµασία. Ωστόσο, θέλω να πω το εξής
για να συνεννοηθούµε. Το µοίρασµα του µεταφορικού έργου
είναι σοβαρή, σπουδαία και επίπονη δουλειά. Απαιτεί διαβού-
λευση και συνεννόηση όλων των φορέων στο κοινό τραπέζι. Δεν
γίνεται κάθε κυβέρνηση να έρχεται και να ευνοεί µία κατηγορία
και µετά να έρχεται η άλλη και να ευνοεί την άλλη κατηγορία. Θα
πρέπει να συνεννοηθούµε επιτέλους! 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Δηµήτριος Χαρίτου από τον ΣΥΡΙΖΑ
και αµέσως µετά να ετοιµάζεται ο κ. Θεµιστοκλής Χειµάρας από
τη Νέα Δηµοκρατία. 
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Ορίστε, κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Με τις ρυθµίσεις για τις οδικές µεταφορές, αλλά και µε τις δια-

τάξεις για την αναδιοργάνωση του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» τα
λαϊκά στρώµατα που κυρίως τα χρησιµοποιούν για τις µετακινή-
σεις τους δεν πρόκειται να αισθανθούν καµµία βελτίωση ή ελά-
φρυνση, ούτε βέβαια να ανακουφιστούν από την ταλαιπωρία που
υφίστανται από το σιδηροδροµικό δίκτυο στη βόρεια Ελλάδα και
ιδιαίτερα στη Θράκη, δίκτυο το οποίο απαξιώνεται µε συστηµα-
τικό τρόπο.

Άκουσα µε προσοχή τον κύριο Υπουργό. Ωραία τα λέει στα
λόγια για την ενίσχυση της σιδηροδροµικής σύνδεσης µε την πε-
ριφέρεια και για τη στρατηγική σηµασία της σύνδεσης µε τα λι-
µάνια της Καβάλας και της Αλεξανδρούπολης. Δυστυχώς, όµως,
κύριε Υπουργέ, η πραγµατικότητα στην περιοχή είναι άλλη, είναι
διαφορετική. Έχετε οδηγήσει σε πλήρη σιδηροδροµική αποµό-
νωση τη Θράκη, για να µην πω σε εγκατάλειψη. Με πρόσχηµα τη
συντήρηση δήθεν των γραµµών, εδώ και τρία χρόνια διακόψατε
τα δροµολόγια πλην ενός ηµερησίως στη διαδροµή Θεσσαλονίκη
- Κοµοτηνή --Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο, όταν µέχρι το 2008
υπήρχαν ηµερησίως οκτώ δροµολόγια διάρκειας περίπου πέντε
ωρών. 

Για ποια αναβάθµιση της σιδηροδροµικής σύνδεσης στη Θρά-
κη µπορεί να γίνεται λόγος, όταν µε απόφασή σας τον περα-
σµένο Δεκέµβρη το ενεργό δίκτυο της γραµµής Θεσσαλονίκη -
Αλεξανδρούπολη - Ορµένιο στο ένα δροµολόγιο ηµερησίως το
τρένο φθάνει µέχρι τη Δράµα; 

Καλά ακούσατε, κύριοι! Μέχρι τη Δράµα! Ενώ από τη Δράµα
µέχρι την Αλεξανδρούπολη δεν κυκλοφορούν τρένα. Δεν σφυρί-
ζει το τρένο σε Ξάνθη και Κοµοτηνή και δεν υπάρχει προσωπικό
στους σταθµούς που έχουν αποµείνει. Οι επιβάτες µεταφέρονται
µε λεωφορεία από Δράµα σε Αλεξανδρούπολη ή µε mini bus από
Ξάνθη ή Κοµοτηνή προς Αλεξανδρούπολη, µε ελάχιστους επιβά-
τες, σε ορισµένες περιπτώσεις άδεια, αφού πληρώνει ο ΟΣΕ, δη-
λαδή το ελληνικό δηµόσιο, τις εταιρείες µεταφοράς. 

Μια διαδροµή, κύριοι, από Θεσσαλονίκη προς Αλεξανδρού-
πολη γίνεται σήµερα σε υπερδιπλάσιο χρόνο σε σχέση µε το
πρόσφατο παρελθόν, σχεδόν δώδεκα ώρες. Αυτή δεν είναι ανα-
βάθµιση, αλλά πλήρης απαξίωση του σιδηροδρόµου στη Θράκη,
αφού τόσο χρόνο, κύριοι, διαρκούσε η συγκεκριµένη σιδηροδρο-
µική διαδροµή, όταν πρωτοκατασκευάστηκε η γραµµή πριν από
εκατόν είκοσι πέντε χρόνια!

Κυρίες και κύριοι, το τρένο µπορεί να µη σφυρίζει πια στη
Θράκη, εσείς, όµως, σφυρίζετε κλέφτικα, επικοινωνιακά, προκει-
µένου να συγκαλύψετε την κατάργηση ουσιαστικά της σιδηρο-
δροµικής σύνδεσης στην περιοχή. Καλλιεργείτε προσδοκίες για
χάραξη νέας γραµµής από Θεσσαλονίκη για Νέα Καρβάλη στην
Καβάλα, όταν είστε ακόµα στην προκήρυξη της µελέτης κατα-
σκευής. Όπως λέγεται στην περιοχή, «Σαν το γάργαρο νερό να
τρέχει η µελέτη, θα ξεπεράσει τα δέκα χρόνια». 

Να σας θυµίσω ότι τριάντα χρόνια διήρκησε η εκπόνηση της
µελέτης για τριάντα ένα χιλιόµετρα σε πεδινό περιβάλλον µεταξύ
Νέας Καρβάλης και Τοξότες. Και µη µου πείτε, κύριε Υπουργέ,
ότι γι’ αυτό ευθύνεται το ότι δεν ήταν σωστή η διάρθρωση ανά-
µεσα στον ΟΣΕ και την «ΕΡΓΟΣΕ». 

Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, µε ερωτήσεις που έχουµε υποβάλει
να µας δώσετε απαντήσεις για την κατάσταση του σιδηρόδρο-
µου στη Θράκη. Εσείς είτε δεν απαντάτε ή όταν µας απαντάτε,
ωραιοποιείτε την πραγµατικότητα. Για παράδειγµα, σε πρόσφα-
τη απάντησή σας µας κάνατε γνωστό ότι στον γενικότερο σχε-
διασµό σας περιλαµβάνεται η αναβάθµιση της σιδηροδροµικής
γραµµής από Καβάλα στη Βάρνα. 

Αναβάθµιση, ε; Σε διπλή γραµµή ηλεκτροκίνησης! Τι είναι αυτά
που λέτε, κύριοι; Για να αναβαθµίσετε κάτι, σηµαίνει ότι υφίστα-
ται έστω µονή σιδηροδροµική γραµµή. Ποια είναι αυτή η γραµµή
που εµείς δεν την ξέρουµε και εσείς λέτε ότι θα την αναβαθµί-
σετε µάλιστα; 

Δηµιουργείτε προσδοκίες την ίδια στιγµή που στην ανατολική
Μακεδονία και Θράκη απαξιώνετε συστηµατικά τα σιδηροδρο-
µικά δίκτυα. Ξεχνάτε, όµως, ότι τα τρένα τα προτιµούσαν και τα
προτιµούν τα ασθενέστερα οικονοµικά στρώµατα ή οι φοιτητές

που µετακινούνται, οι στρατιωτικοί, γιατί ήταν το πιο φτηνό µέσο
µεταφοράς. Τα αξιοποιούσε ο επιχειρηµατικός κόσµος της πε-
ριοχής για τη µεταφορά εµπορευµάτων. Αποτελεί άλλο ένα πλήγ-
µα στην επιχειρηµατικότητα, αφού τα κόστη µεταφοράς τριπλα-
σιάστηκαν, έως και πολλαπλασιάστηκαν. 

Σε µια περιοχή, κύριοι, όπου η διασυνοριακότητα είναι το πιο
ισχυρό συγκριτικό πλεονέκτηµα, το σιδηροδροµικό δίκτυο έχει
πλήρως απαξιωθεί και ουσιαστικά εγκαταλειφθεί. 

Ο εισηγητής µας, κύριοι συνάδελφοι, είχε την ευκαιρία να ανα-
δείξει τις στοχεύσεις, τις επιδιώξεις σας, µε τις συγκεκριµένες
διατάξεις που εισάγετε στο νοµοσχέδιο. Δεν θα επεκταθώ σε όλα
αυτά. Θα ήθελα, όµως, να εστιάσω σε ένα θέµα, σε ένα ζήτηµα.
Για ποια απελευθέρωση στις αστικές µεταφορές κάνετε λόγο,
αφού χωρίς να το οµολογείτε, επιβάλλετε µε φωτογραφικές δια-
τάξεις την άσκηση του µεταφορικού έργου σε συγκεκριµένους
φορείς, στα ΚΤΕΛ; Γιατί δεν το λέτε;

Πείτε το, κύριοι, στους ιδιοκτήτες τουριστικών λεωφορείων και
στους εργαζόµενούς τους που θα βρεθούν αντιµέτωποι µε το
φάσµα της ανεργίας. Όλα τα άλλα που ακούµε για δήθεν απε-
λευθέρωση της αγοράς, για δήθεν εναρµόνιση µε τις ευρωπαϊ-
κές οδηγίες είναι το φύλλο συκής. Τουλάχιστον, κάντε δεκτή την
τροπολογία που σας καταθέσαµε για την προστασία των εργα-
ζοµένων στα ΚΤΕΛ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο επιβεβαιώνει για άλλη µια φορά

ότι η Κυβέρνηση κινείται µε µοναδική πυξίδα την εξυπηρέτηση
οικονοµικών συµφερόντων και φίλων της, την τακτοποίηση των
δικών της παιδιών και, δυστυχώς, δεν έχει τίποτα να περιµένει η
πλειοψηφία της κοινωνίας. Το δυστύχηµα, όµως, για τη χώρα
είναι ότι µε όλα αυτά υποθηκεύεται το αναπτυξιακό µέλλον της
χώρας, όπως γίνεται και µε το σοβαρό θέµα των υποδοµών και
των µεταφορών που σήµερα συζητούµε. 

Προφανώς και καταψηφίζω το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε και
σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών

κ. Γεώργιος Καραγιάννης και αµέσως µετά θα µιλήσει ο κ. Χει-
µάρας.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά
από τέσσερις ηµέρες συζήτησης και διαβούλευσης καταλήγουµε
σήµερα σε συζήτηση του νοµοσχεδίου στην Ολοµέλεια της Βου-
λής, όπου αργότερα θα ακολουθήσει και η ψήφισή του από το
Σώµα. 

Το νοµοσχέδιο που επεξεργαστήκαµε όλες αυτές τις µέρες
αναδεικνύει για µία ακόµη φορά τον στοχευµένο σχεδιασµό, τον
πρακτικό και ουσιαστικό τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζει η πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών τα δια-
χρονικά θέµατα στον τοµέα των υποδοµών. Ο σχεδιασµός µας
είναι ολιστικός. Δοµείται πάνω στο σύνολο των εθνικών, περιφε-
ρειακών και τοπικών αναγκών και συνυπολογίζει τον συνδυαστικό
χαρακτήρα των υποδοµών, δηλαδή τον βέλτιστο συνδυασµό οδι-
κού και σιδηροδροµικού δικτύου, λιµένων και αεροδροµίων. Ο
σχεδιασµός µας, επίσης, είναι δοµικός και εξωστρεφής, καθ’ ότι
συµπεριλαµβάνει µια ουσιαστική ανάλυση των χαρακτηριστικών
του κάθε τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι, όλο αυτό το διάστηµα εκσυγχρονίζουµε το
θεσµικό πλαίσιο. Χρησιµοποιούµε νέους τρόπους δηµοπράτησης
έργων, αξιοποιούµε έξυπνα χρηµατοδοτικά εργαλεία και χωρίς
ιδεολογικές αγκυλώσεις προσλαµβάνουµε συµβούλους και πρό-
τζεκτ µάνατζερ για την καλύτερη καθηµερινή παρακολούθηση
της εξέλιξης των µεγάλων έργων υποδοµής. 

Ο σχεδιασµός µας, τέλος, είναι ανθρωποκεντρικός, γιατί βα-
σικός στόχος είναι η αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών
και η βελτίωση της καθηµερινότητας του κάθε πολίτη. 

Ανεξαρτήτως, λοιπόν, διαφορετικών απόψεων και αντιλήψεων,
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όλοι αναγνωρίζουµε ότι η ανάπτυξη και ο εκσυγχρονισµός του
σιδηροδροµικού δικτύου έχει πολλαπλά οφέλη και για την οικο-
νοµία και για τις τοπικές κοινωνίες και για τον κάθε πολίτη ξεχω-
ριστά. Γι’ αυτό και από την πρώτη στιγµή πραγµατοποιήσαµε
συγκεκριµένες παρεµβάσεις. Καταρτίσαµε ένα µεγάλο πρό-
γραµµα νέων έργων υποδοµής στον σιδηροδροµικό κλάδο µε τη
διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου ύψους άνω των 4 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ.

Επιτρέψτε µου να µπω στον πειρασµό αυτή τη στιγµή να απαν-
τήσω, γιατί άκουσα κάποια πράγµατα από την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση που πραγµατικά µας ξεπερνούν. Ακούσαµε «Εµείς
δηµοπρατήσαµε όλα αυτά τα έργα». 

Αλήθεια; Πού; Στον µαγικό κόσµο του Χάρι Πότερ; Πού τα δη-
µοπρατήσατε; Αν τα δηµοπρατήσατε, φέρτε τα να τα δούµε. Δεν
δηµοπρατήσατε, δυστυχώς, απολύτως τίποτα. Οι απορροφήσεις
που επικαλείστε συνεχώς ήταν πτωτικές από το 2016. Και αυτό
το γνωρίζετε. Και δεν σας τιµά ούτε αυτό για τον πολύ απλό λόγο
ότι «απορρόφηση» σηµαίνει ότι κάποιοι άλλοι δηµοπράτησαν τα
έργα, τα έργα «έτρεχαν» και όταν ήρθατε εσείς, το µόνο που κα-
ταφέρατε είναι να κατεβάσετε τις πτωτικές τάσεις των απορρο-
φήσεων. Άλλωστε, αυτό φαίνεται από έναν απλό πίνακα excel!
Δεν χρειάζεται να έχεις ούτε γνώση µηχανικού ούτε νοµικού ούτε
κάποιες ιδιαίτερες γνώσεις.

Άκουσα για διακόσια εξήντα χιλιόµετρα ηλεκτροκίνησης! Με
ποια έργα; Με αυτά που ακυρώθηκαν από το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας ή χωρίς αυτά; Διότι νοµίζω ότι πάλι κάνετε λάθος στα
νούµερα και δεν νοµίζω ότι κάνετε συνεχώς λάθος τα νούµερα,
χωρίς να τα δείτε. Απλά είναι! Νούµερα είναι, όπως λέτε και
εσείς! Μπορείτε να τα δείτε! Και αυτή είναι µια πραγµατικότητα.

Τώρα σε ό,τι αφορά τον δηµόσιο χαρακτήρα των εταιρειών,
µα αυτό το νοµοσχέδιο εξασφαλίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα.
Ό,τι επικαλείστε για την ΕΣΥΔ δεν έχει καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα. Αλλά εν πάση περιπτώσει να επανέλθω. Θα
δώσω κι άλλες απαντήσεις προς το τέλος της οµιλίας µου γιατί
θέλω να ξεκαθαρίσουµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ουσια-
στικά είναι µια θεσµική παρέµβαση, ώστε να δώσουµε τα εργα-
λεία και στον ΟΣΕ και στην «ΕΡΓΟΣΕ» να αλλάξουν και να πρωτα-
γωνιστήσουν στα έργα της νέας εποχής για τον ελληνικό σιδη-
ρόδροµο. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό η πρότασή µας είναι δοµηµένη πάνω
σε τέσσερις πυλώνες. Πρώτον, διαχωρίζονται οι δύο εταιρείες.
Οι µετοχές της «ΕΡΓΟΣΕ» µεταβιβάζονται από τον ΟΣΕ στο ελ-
ληνικό δηµόσιο, προκειµένου να εξασφαλιστεί η διοικητική και
λειτουργική αυτοτέλεια της εταιρείας. 

Δεύτερον, αναβαθµίζουµε τον ρόλο του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών, αφού αυτό θα έχει την εποπτεία των δύο
αυτών εταιρειών και θα καθορίζει τον µακροχρόνιο σχεδιασµό
των έργων, ενώ παράλληλα οι γενικές συνελεύσεις των δύο εται-
ρειών στο πλαίσιο της διοικητικής τους αυτοτέλειας θα είναι
υπεύθυνες για τη θέσπιση του πλαισίου εταιρικής διακυβέρνη-
σης προσαρµοσµένο στις πραγµατικές τους ανάγκες. 

Τρίτον, προχωράµε σε ένα ρεαλιστικό πλάνο για την αξιολό-
γηση της πορείας των δύο εταιρειών. Καταρτίζουµε, κάτι που γί-
νεται για πρώτη φορά, συµβάσεις απόδοσης σε κάθε µία από τις
δύο εταιρείες, που θα συµπεριλαµβάνουν ετήσιους στόχους επί-
τευξης και ορόσηµα και για τις δύο εταιρείες, ενώ οι ετήσιες
αµοιβές των διοικήσεων θα εξαρτώνται από την επίτευξη αυτών
των στόχων. 

Τέταρτον και βασικότερο, γίνεται ένας σαφής διαχωρισµός
των αρµοδιοτήτων των δύο εταιρειών. Ήταν κάτι άλλωστε που
βρίσκει σύµφωνη και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και κάτι αυτο-
νόητο για όσους έχουν ζήσει όλα αυτά τα χρόνια την καθηµερι-
νότητα των ελληνικών σιδηροδρόµων. Έτσι ο ΟΣΕ ως διαχειρι-
στής υποδοµής θα αναλάβει τη διαχείριση της σιδηροδροµικής
υποδοµής και όλων των εργασιών που απαιτούνται για το σιδη-
ροδροµικό δίκτυο σε λειτουργία, δηλαδή την τακτική και βαριά
συντήρηση καθώς και τις αναγκαίες εργασίες ανάταξης. Και η
«ΕΡΓΟΣΕ» ως διαχειριστής έργων θα επικεντρωθεί στην ανά-
ληψη των νέων έργων της σιδηροδροµικής υποδοµής εκτός του
εν λειτουργία δικτύου, όπως τις νέες χαράξεις και τις επεκτάσεις
του υφιστάµενου δικτύου. 

Δεν ξεχνάµε βέβαια όµως, κυρίες και κύριοι, ότι για να επιτευχ-
θούν όλοι αυτοί οι στόχοι είναι απαραίτητος ένας παράγοντας,
ο πιο σηµαντικός θα έλεγα, ο ανθρώπινος παράγοντας. Λάβαµε
ήδη µέριµνα για το προσωπικό, θεσµοθετώντας µπόνους παρα-
γωγικότητας και προβλέψαµε και την απασχόληση εξειδικευµέ-
νου επιστηµονικού δυναµικού για την ταχεία ολοκλήρωση των
έργων. 

Συµπερασµατικά, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο αυτό βελτιώνουµε
την ελκυστικότητα, την παραγωγικότητα και την ανταγωνιστικό-
τητα των παραπάνω εταιρειών. Αξιοποιούµε τα πραγµατικά πλε-
ονεκτήµατα των σιδηροδρόµων αναφορικά µε την ενεργειακή
απόδοση και τη µείωση των εκποµπών ρύπων στο πλαίσιο λήψης
µέτρων για την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής. Βελτιώ-
νουµε, κάτι που είχαµε αφήσει πάρα πολύ πίσω, τον ψηφιακό µε-
τασχηµατισµό των σιδηροδρόµων µέσω της αξιοποίησης των
ψηφιακών τεχνολογιών και εξαλείφουµε χρόνιες καθυστερήσεις
στην ανάπτυξη και στον εκσυγχρονισµό του σιδηροδροµικού δι-
κτύου. 

Με όλα αυτά και επιπλέον και µε µια µελέτη λειτουργικής ανα-
διοργάνωσης των εταιρειών, που θα ξεκινήσει άµεσα να εκπονεί-
ται, φιλοδοξούµε να µετατρέψουµε τον µεγάλο ασθενή, τον
ελληνικό σιδηρόδροµο, σε µεγάλο πρωταγωνιστή των νέων µε-
γάλων έργων που έχει ανάγκη η χώρα µας. 

Θέλω, όµως, σε αυτό το σηµείο να απαντήσω και σε κάποια
ακόµη ζητήµατα που τέθηκαν όλες αυτές τις µέρες. Η αλήθεια
είναι ότι το τρίτο τµήµα αυτού του νοµοσχεδίου όντως δεν πε-
ριέχονταν σε αυτό που αναρτήθηκε στη διαβούλευση. Πρόκειται
όµως, όπως όλοι φαντάζοµαι έχετε διαβάσει και αντιληφθεί, για
τελείως τεχνικές διατάξεις που αναδιοργανώνουν τις δύο εται-
ρείες και σε καµµία περίπτωση δεν επηρεάζουν τη θέση των ερ-
γαζοµένων σε αυτές τις εταιρείες. 

Άκουσα, όµως, και κάποια πράγµατα τα οποία πραγµατικά µου
κάνουν τροµερή εντύπωση σε ό,τι αφορά τη θέση των εργαζο-
µένων, τις µισθολογικές παροχές που θα έχουν -αυτή τη στιγµή
δίνουµε έξτρα µισθολογικές παροχές- αλλά και τις προσλήψεις
που έγιναν και που θα γίνουν όλα αυτά τα χρόνια. Επιτρέψτε µου
να σας διαβάσω έναν κατάλογο. Προσλήψεις «ΟΣΕ» 2016, µία.
Προσλήψεις «ΕΡΓΟΣΕ», µηδέν. Προσλήψεις 2017 «ΟΣΕ», µηδέν
και «ΕΡΓΟΣΕ» µηδέν. Προσλήψεις 2018 -αυτή ήταν καλή χρονιά-
είκοσι τέσσερις στον «ΟΣΕ» και «ΕΡΓΟΣΕ» σταθερά µηδέν.
Προσλήψεις 2019 «ΟΣΕ» µία, «ΕΡΓΟΣΕ» σταθερά µηδέν. 

Κυρίες και κύριοι, πραγµατικά µας εγκαλείτε και µας κάνετε
αυτή τη στιγµή κριτική για τις προσλήψεις όταν η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη µε τον Κώστα Καραµανλή στο Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών έχει προγραµµατίσει µέχρι τώρα δια-
κόσιες δεκαεπτά προσλήψεις και µέσω ΑΣΕΠ; 

Και φαντάζοµαι, κύριε Γιαννούλη, διαβάσατε τα χθεσινά Πρα-
κτικά και αντιλαµβάνεστε ότι ναι, το επαναλαµβάνω για µια φορά
ακόµη, µέσω ΑΣΕΠ θα γίνουν οι προσλήψεις αυτές µε τη διαδι-
κασία που προβλέπει ο νόµος. 

Αλλά, εξηγήστε µου κάτι ακόµα. Γιατί την προηγούµενη εβδο-
µάδα όλες αυτές τις διατάξεις στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Οικονοµικών για τις ΔΕΚΟ, που αφορούσαν τον ΟΣΕ και την «ΕΡ-
ΓΟΣΕ», αφού τόσο πολύ ενδιαφέρεστε για τις προσλήψεις σε
αυτές τις δύο εταιρείες, δεν τις ψηφίσατε; Αναµένω την απάν-
τησή σας. 

Κυρίες και κύριοι, εµάς αυτό που µας ενδιαφέρει είναι να διορ-
θώσουµε δυσλειτουργίες δεκαετιών, να εκσυγχρονίσουµε τις
δύο αυτές εταιρείες, να αναβαθµίσουµε το ανθρώπινο δυναµικό
και να παρέχουµε µισθολογικές παροχές που µέχρι τώρα δυστυ-
χώς δεν υπήρχαν. Θέλουµε να βελτιώσουµε την πραγµατικότητα
του σιδηροδρόµου συνολικά.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα µέρη αυτού του νοµοσχεδίου
ρυθµίζεται η ενοποίηση της εφαρµογής και η ασφάλεια δικαίου
στην έκδοση γνωµοδοτήσεων για όλους τους εποπτευόµενους
φορείς από το ήδη συσταθέν Τεχνικό Συµβούλιο Δηµοσίων
Έργων. Τι σηµαίνει αυτό; Το εξήγησα και στην επιτροπή, αλλά
θα µου δώσετε τη δυνατότητα και την ευκαιρία να το αναφέρω
για µια φορά ακόµη. Με τον ν.4782/2021 στο άρθρο 174 προβλέ-
φθηκε η ίδρυση Τεχνικού Συµβουλίου Εποπτευόµενων Φορέων
στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, το οποίο θα ήθελα να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]Δ’ - 28 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2022 19917



ενηµερώσω το Σώµα πως ήδη λειτουργεί κανονικά. 
Με την ίδρυση, λοιπόν, αυτού του συµβουλίου εξασφαλίζεται

η ενιαία και οµοιόµορφη αντιµετώπιση τεχνικών ζητηµάτων που
ανακύπτουν σε αυτό. Και ποιοι συµµετέχουν σε αυτό, για να µην
υπάρχει µία σπέκουλα που αδικεί όλους αυτούς που το αναφέ-
ρουν; Υψηλόβαθµοι υπηρεσιακοί παράγοντες του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, γενικοί διευθυντές, εκπρόσωπος του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, εκπρόσωπος του ΤΕΕ και φο-
ρείς της αγοράς και από τους µελετητές και από τους κατα-
σκευαστές. Είναι, λοιπόν, όπως αντιλαµβάνεστε, ένα όργανο
κύρους που έρχεται να αντιµετωπίσει µια αδυναµία που είχε εν-
τοπιστεί και θεραπεύεται µε την εν λόγω µεταρρύθµιση. Ανα-
γκαία συνθήκη είναι η κατάργηση, λοιπόν, των επιµέρους τεχνι-
κών συµβουλίων που λειτουργούν εντός των φορέων και πολλές
φορές µε διαφορετικό καθεστώς ή και µε ελλιπή σύνθεση. 

Θα ήταν παράλειψή µου, τελειώνοντας, να µην αναφερθώ και
στον εκσυγχρονισµό του θεσµικού πλαισίου που διενεργείται µε
τις διατάξεις των άρθρων 1 έως 35 και αφορούν ουσιαστικά την
υιοθέτηση των προβλέψεων του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370
για τις υπεραστικές και αστικές οδικές επιβατικές µεταφορές. Οι
παρεµβάσεις αυτές αποσκοπούν στην ποιοτική αναβάθµιση του
µεταφορικού έργου προς όφελος του επιβατικού κοινού καθώς
και της εύρυθµης λειτουργίας των µέσων µέσω της ρύθµισης του
τρόπου διεξαγωγής διαγωνιστικών διαδικασιών που εκκρεµού-
σαν για πάρα πολλά χρόνια. 

Κυρίες και κύριοι, σε αυτή την ιδιαίτερα δύσκολη συγκυρία
που ζούµε όλοι µας ως πολιτεία οφείλουµε να πραγµατοποιούµε
ουσιαστικές και ρεαλιστικές παρεµβάσεις, που επιλύουν µε απο-
τελεσµατικό τρόπο χρόνια προβλήµατα και παθογένειες και από
την άλλη έχουν αναπτυξιακό, αλλά και κοινωνικό πρόσηµο. Ξέ-

ρετε, για µας, για την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη,
αυτή η προσπάθεια πέρα από τα πολιτικά έχει και εθνικά χαρα-
κτηριστικά. Η αναβάθµιση των υποδοµών είναι πρωτίστως ένα
εθνικό στοίχηµα, γιατί πέρα από τα οικονοµικά οφέλη συνδυάζε-
ται ιδιαίτερα µε την ανάπτυξη της ελληνικής περιφέρειας, αλλά
και µε τη διαµόρφωση καλύτερων όρων ζωής για όλους και όχι
µόνο για το σήµερα, αλλά και για το αύριο, για τις µελλοντικές
γενιές. Σε αυτή, λοιπόν, την προσπάθεια καλούµαστε όλοι να λει-
τουργήσουµε µε σοβαρότητα, µε υπευθυνότητα και µε διάθεση
καλής συνεργασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για να κατα-
θέσω µια νοµοτεχνική βελτίωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
κύριος Υπουργός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ούτε ένα λεπτό
δεν είναι. 

Είναι κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις για το δεύτερο κοµµάτι
του νοµοσχεδίου τεχνικής φύσεως. Τις καταθέτω, κύριε Πρό-
εδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να 
φωτοτυπηθούν και να διανεµηθούν.
Ο κ. Χειµάρας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο και αµέ-

σως µετά θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος.

Έχετε τον λόγο, κύριε Χειµάρα.
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΗΣ (ΘΕΜΗΣ) ΧΕΙΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, εισάγουµε σήµερα προς ψήφιση στην Εθνική Αντιπροσωπεία
ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Μεταφορών και Υπο-
δοµών το οποίο επιχειρεί να επιταχύνει τον ρυθµό ανάπτυξης
στον νευραλγικό για τη χώρα τοµέα των επιβατικών µεταφορών,
αλλά και να εφαρµόσει ένα ενιαίο θεσµικό πλαίσιο προσαρµο-
σµένο στις διατάξεις του ευρωπαϊκού κανονισµού 1370/2007 για
την απελευθέρωση των επιβατικών µεταφορών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την ιστορική αυτή στιγµή έχουµε
την ευκαιρία να αναδείξουµε την Ελλάδα σε στρατηγικό κόµβο
υποδοµών της νοτιοανατολικής Ευρώπης. Ο σιδηρόδροµος στην
Ελλάδα µπορεί και πρέπει να αποτελέσει τον διάδροµο µεταφο-
ράς προϊόντων και επιβατών που θα ενώνει τις ασιατικές αγορές
µε τον Πειραιά και θα επεκτείνεται βεβαίως στην κεντρική Ευ-
ρώπη. Ειδικά η εφετινή χρονιά, που αναδεικνύεται για την πα-
τρίδα µας σε χρονιά ρεκόρ σε σχέση µε τις τουριστικές αυξήσεις
και το τουριστικό συνάλλαγµα, εµείς επιµένουµε στο µέλλον µε
τη διασφάλιση απρόσκοπτων και υψηλής ποιότητας δηµόσιων
υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών µε το χαµηλότερο
δυνατό κόστος για τους επιβάτες. 

Σήµερα υλοποιούµε το µεγαλύτερο πρόγραµµα ανάπτυξης
του σιδηροδροµικού δικτύου στην ιστορία της χώρας ύψους 4
δισεκατοµµυρίων ευρώ. Πρόκειται για έργα που θα αλλάξουν τον
χάρτη των µεταφορών στην Ελλάδα όπως είναι η σύνδεση του
σιδηροδροµικού δικτύου µε τα έξι µεγάλα λιµάνια µας τη Θεσ-
σαλονίκη, την Πάτρα, το Λαύριο, τη Ραφήνα, την Καβάλα και την
Αλεξανδρούπολη, ενώ παράλληλα επίκειται η προκήρυξη νέων
έργων όπως η Ανατολική Σιδηροδροµική Εγνατία.

Προχωρούµε ακόµη επτά έργα επέκτασης ηλεκτροκίνησης
ύψους 515 εκατοµµύρια ευρώ υπηρετώντας έτσι µε σεβασµό
στο περιβάλλον τον στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για µηδενι-
κούς ρύπους διοξειδίου του άνθρακα µέχρι το 2050.

Σχετικά µε τον κλάδο των υπεραστικών συγκοινωνιών ΚΤΕΛ ο
οποίος γνωρίζω πως περνά δύσκολες στιγµές κυρίως στη διάρ-
κεια της πανδηµίας, επιτρέψτε µου να πω πως η Κυβέρνησή µας
διασφάλισε την έγκριση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και ενίσχυσε
λόγω πανδηµίας µε 19,8 εκατοµµύρια ευρώ τις εταιρείες µετα-
φορών ΚΤΕΛ, διατήρησε µειωµένο τον ΦΠΑ στο 13% και για το
έτος 2022, δεδοµένου ότι αυτές χρησιµοποιούνται από τα µεσαία
και κατώτερα οικονοµικά στρώµατα της κοινωνίας µας, εξάλειψε
µε αποτελεσµατικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες τις αιτίες που
δηµιουργούσαν εµπόδια στη λειτουργία και την ανάπτυξη των
ΚΤΕΛ, έτσι ώστε σήµερα να καταφέρνουν να λειτουργούν ως
πραγµατικές ιδιωτικές επιχειρήσεις που παρέχουν συγκοινωνία
και στους πιο αποµακρυσµένους προορισµούς κρατώντας ζων-
τανή την ελληνική επαρχία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου
απαντάµε στα προβλήµατα που µαστίζουν διαχρονικά τις επιβα-
τικές µεταφορές της χώρας µας διαµορφώνοντας ένα ξεκάθαρο
πλαίσιο θεραπείας µε την παροχή αρµοδιοτήτων τόσο στη γενική
διεύθυνση µεταφορών, όσο και στις περιφέρειες της χώρας ως
προς τον σχεδιασµό και τον έλεγχο του δικτύου υπεραστικών και
αστικών γραµµών, µε τη θεσµοθέτηση διαφανών διαδικασιών
ανάθεσης του αστικού και υπεραστικού συγκοινωνιακού έργου
για την παροχή υψηλής ποιότητας υπηρεσιών στο επιβατικό
κοινό µε το χαµηλότερο δυνατό κόστος, µε την επίλυση των προ-
βληµάτων που προκαλούνται από την επικάλυψη των αρµοδιο-
τήτων µεταξύ των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.», κα-
θώς και µεταξύ των εποπτευόµενων από το Υπουργείο Υποδο-
µών και Μεταφορών νοµικών προσώπων, µε την αντιµετώπιση
του προβλήµατος των τεράστιων υπερβάσεων στους προϋπολο-
γισµούς και τα χρονοδιαγράµµατα παράδοσης των σιδηροδρο-
µικών έργων και βεβαίως µε την εφαρµογή της διεθνώς γνωστής

διαδικασίας µελετοκατασκευής αποφεύγοντας έτσι τις µακρο-
χρόνιες καθυστερήσεις στην υλοποίηση κατασκευής των σιδη-
ροδροµικών έργων.

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ, στο σηµείο αυτό να σταθώ
λίγο σε ένα εξαιρετικά σηµαντικό έργο, που υλοποιείται στην ιδι-
αίτερη πατρίδα µου, τη Φθιώτιδα, αυτό της νέας διπλής σιδηρο-
δροµικής γραµµής υψηλών ταχυτήτων Τιθορέας - Λιανοκλαδίου
- Δοµοκού ύψους 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ.

Εδώ θέλω να επισηµάνω τις καθυστερήσεις της «HELLENIC
TRAIN» σε τρία ζητήµατα: Πρώτον, στην εκκρεµότητα καθορι-
σµού και χάραξης δροµολογίων ώστε να λειτουργήσει επιτέλους
ο σιδηροδροµικός σταθµός Μώλου. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
γνωρίζετε και υπάρχουν δεσµεύσεις πως µέσα στον Οκτώβριο
θα έχει λυθεί, αλλά χρειαζόµαστε µια επίσπευση. Δεύτερον, στη
θέσπιση καθηµερινών δροµολογίων που θα διέρχονται από την
παλιά γραµµή του σιδηροδροµικού σταθµού Κάτω Τιθορέας του
Δήµου Αµφίκλειας - Ελάτειας που θα επιλύουν το συγκοινωνιακό
αποκλεισµό του παραπαρνάσσιου πεδίου. Και τρίτον, στην ανά-
γκη δηµιουργίας εκτός της Λάρισας µιας επιπλέον ενδιάµεσης
στάσης για το τρένο «Ασηµένιο Βέλος» στον σιδηροδροµικό
σταθµό Λιανοκλαδίου µε αµελητέα -πιστέψτε µε- καθυστέρηση
στους χρόνους ταξιδιού της αµαξοστοιχίας.

Επίσης, δράττοµαι της ευκαιρίας, κύριε Υπουργέ,  να ζητήσω
τη βοήθεια των υπηρεσιών του Υπουργείου σας για την κατα-
σκευή των απαραίτητων παρεµβάσεων που θα θωρακίσουν την
πολύπαθη περιοχή της λεκάνης απορροής του Σπερχειού ποτα-
µού λίγο έξω από τη Λαµία, την περιοχή δηλαδή που εκτελέστη-
καν τα πολύ µεγάλα έργα, του Ε75, του Ε65 και του σιδηροδρό-
µου.

Τα ξηµερώµατα της 12ης Δεκεµβρίου του 2021 είχαµε µια έν-
τονη βροχόπτωση µε τραγικά αποτελέσµατα. Τόνοι λάσπης κά-
λυψαν τα πάντα. Το νερό σε σπίτια και επιχειρήσεις ξεπέρασε το
ενάµισι µέτρο. Γνωρίζω πως δεν αφορά το νοµοσχέδιο, όµως
πρέπει όλοι να λάβουµε σοβαρά υπ’ όψιν το γεγονός πως οι κά-
τοικοι και οι επιχειρήσεις της περιοχής αναγκάστηκαν την προ-
ηγούµενη εβδοµάδα να προβούν σε κινητοποιήσεις στις κεντρι-
κές πλατείες της Λαµίας διεκδικώντας εν έτη 2022 το αυτονόητο,
να µπορούν να ζήσουν χωρίς να φοβούνται τα καιρικά φαινό-
µενα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, στις δύσκολες εποχές που διανύουµε
η Ελλάδα οφείλει να ανοίξει τον βηµατισµό της, αξιοποιώντας τις
τεράστιες γεωπολιτικές της δυνατότητες. Απαραίτητη προϋπό-
θεση όµως για να εκπληρωθεί αυτός ο στόχος είναι η δηµιουργία
σύγχρονων υποδοµών µεταφορών. Ας είµαστε ειλικρινείς, η υφι-
στάµενη νοµοθεσία δεν µπόρεσε να αντιµετωπίσει τα τεράστια
προβλήµατα που προαναφέρθηκαν.

Θέλω να συγχαρώ την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών για την ορθή νοµοθέτηση. Με το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο ενοποιούµε σήµερα το υπάρχον θεσµικό
πλαίσιο, διορθώνουµε µε τις απαραίτητες διατάξεις τα κακώς κεί-
µενα και προβλέπουµε διαγωνιστικές διαδικασίες σύµφωνες µε
τις αρχές της διαφάνειας και της αµεροληψίας. Για τους λόγους
αυτούς, σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
και αµέσως µετά ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε δεν είναι τίποτε
άλλο παρά µια περαιτέρω προσπάθεια προσαρµογής της νοµο-
θεσίας µας στον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1370/2007. Πρόκειται για
έναν ευρωπαϊκό κανονισµό για τις µεταφορές ο οποίος αποτελεί
και ύµνο στην επιχειρηµατική δράση στον τοµέα των µεταφορών,
µια επιχειρηµατική δράση η οποία εµπορευµατοποιεί ακόµη πε-
ρισσότερο τις κοινωνικές ανάγκες για τις µεταφορές.

Καλό θα ήταν να σταθούµε στο τι σηµαίνει η εµπορευµατοποί-
ηση των αναγκών. Πρώτα από όλα σηµαίνει διεύρυνση της ψαλί-
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δας ανάµεσα στις υπαρκτές δυνατότητες για να ικανοποιηθούν
οι ανάγκες του λαού και στο επίπεδο ικανοποίησης αυτών των
αναγκών, όπου επί της ουσίας οι δυνατότητες διευρύνονται, ενώ
αντίθετα υποβαθµίζεται η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών, γιατί
κανείς δεν αµφισβητεί ότι στη χώρα µας έχουµε να κάνουµε µε
πανάκριβες µεταφορές. Ποιος πληρώνει αυτές τις πανάκριβες
µεταφορές; Ποιος υποχρεώνεται να τις πληρώσει; Τα εργατικά
λαϊκά στρώµατα, γιατί αυτά έχουν τη δυσκολία να ανταποκρι-
θούν σε πολύ ακριβές µεταφορές.

Δεύτερο ζήτηµα, ποιος καθορίζει τα δροµολόγια και τη συχνό-
τητα των δροµολογίων; Δεν τις καθορίζει η ικανοποίηση των
αναγκών ή η διασύνδεση περιοχών, αλλά αντίθετα τις καθορίζει
η κερδοφορία.

Θα φέρω ένα απλό παράδειγµα από τα χιλιάδες που υπάρχουν
από ένα ΚΤΕΛ που είναι ιδιαίτερα κερδοφόρο, το ΚΤΕΛ Αχαΐας.
Θα καταθέσω στα Πρακτικά τα δροµολόγια αυτής της εβδοµά-
δας που διανύουµε. Για την Αθήνα έχει είκοσι επτά δροµολόγια
µέσα σε δεκαεπτά ώρες. Βεβαίως την εβδοµάδα του καρναβα-
λιού είναι κάθε πέντε λεπτά τα δροµολόγια, ενώ αντίθετα για τα
Καλάβρυτα, που είναι εξήντα, περίπου, χιλιόµετρα µακριά από
την Πάτρα και τουριστικός προορισµός, κάποιες µέρες έχει δύο
δροµολόγια, ένα το πρωί και ένα το µεσηµέρι -το απόγευµα δεν
µπορείς να πας ούτε να γυρίσεις από τα Καλάβρυτα ή να γυρί-
σουν οι Καλαβρυτινοί από την Πάτρα, που είναι διοικητικό κέν-
τρο- και κάποιες µέρες έχει µόνο ένα δροµολόγιο, δηλαδή ενώ
τη Δευτέρα έχει δύο, την Τρίτη είχε ένα δροµολόγιο, 5.30’ το
πρωί από Πάτρα και 2.00’ το µεσηµέρι από τα Καλάβρυτα. Δη-
λαδή αν κάποιος έχει δουλειά την Τρίτη στα Καλάβρυτα, πρέπει
να φύγει από την Πάτρα από τη Δευτέρα ή αν έχει κάποιος δου-
λειά στην Πάτρα πρέπει να διανυκτερεύσει. Αν είναι δυνατόν! Τον
υποχρεώνετε να πάρει ταξί ή να αναγκάσει συγγενείς, φίλους,
γνωστούς να τον µεταφέρουν.

Να, λοιπόν, ποιο είναι το αποτύπωµα αυτής της πολιτικής. Αν
είναι δυνατόν! Αυτό σηµαίνει εξυπηρέτηση και ικανοποίηση των
αναγκών ή συρρικνώνουν τα δροµολόγια σε τόσο µεγάλο βαθµό,
που να µην µπορούν να ικανοποιούνται αυτές οι ανάγκες;

Έτσι, λοιπόν, επιβεβαιώνεται ότι αυτή η λογική της εµπορευ-
µατοποίησης είναι σε βάρος της ικανοποίησης των λαϊκών αναγ-
κών και ταυτόχρονα είναι και σε βάρος των εργαζοµένων στον
κλάδο των µεταφορών, γιατί έχουµε εντατικοποίηση για τους ερ-
γαζόµενους. Το είπε και ο εισηγητής µας, ο κ. Δελής, η πλήρωση
των κενών θέσεων µπορεί να είναι µέχρι και 65% των θέσεων,
που προβλέπονται στο οργανόγραµµα, για να µπορούν να υπάρ-
χουν µετακινήσεις από τη µία εταιρεία στην άλλη, σύµφωνα µε
το άρθρο 44. Τι σηµαίνει 65%; Εντατικοποίηση, εφόσον δεν κα-
λύπτει το προσωπικό, χαµηλές αποδοχές, αύξηση του βαθµού
εκµετάλλευσης, επικινδυνότητα.

Και εδώ πέρα, ενώ υπάρχει µια συµφωνία ανάµεσα στη Νέα
Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, προσπαθούµε να βρούµε
ψευδεπίγραφες διαφοροποιήσεις. Για παράδειγµα, ο ΣΥΡΙΖΑ
γιατί κατηγορεί την Κυβέρνηση; Ότι δεν προχωράει σε πραγµα-
τική απελευθέρωση των οδικών µεταφορών, δηλαδή παραµένει,
λέει, το µονοπώλιο των ΚΤΕΛ και δεν µπαίνουν µέσα και άλλοι
όµιλοι.

Μα την απελευθέρωση ποιος τη θέλει;
Πρώτον, είναι επιδίωξη του κεφαλαίου, των µεγάλων επιχειρη-

µατικών οµίλων, η απελευθέρωση, για να µπορούν να πάρουν και
αυτοί ένα κοµµάτι της πίτας. 

Δεύτερον, πού οδηγεί αυτή η απελευθέρωση; Οδηγεί σε ακό-
µη µεγαλύτερη συγκέντρωση και συγκεντροποίηση και στη δη-
µιουργία καρτέλ. Δεν βλέπουµε και στις ακτοπλοϊκές µεταφορές
τι έχει γίνει; Οι πρόσφατες εξαγορές που έγιναν το τελευταίο
διάστηµα είναι προς όφελος των λαϊκών στρωµάτων και των
αναγκών των νησιωτών µας ή εξυπηρετούν άλλους σκοπούς; Ο
ανταγωνισµός που λέτε ότι δήθεν θα φέρει, αποτελεί τον παρά-
γοντα υποβάθµισης του µεταφορικού έργου, όπως, για παρά-
δειγµα, είναι η εικόνα των σιδηροδρόµων. 

Καλά, µιλάτε για ανάπτυξη σιδηροδροµικού δικτύου στην Ελ-
λάδα; Σοβαρολογείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ
και κύριοι του ΠΑΣΟΚ; Για ποιο σιδηροδροµικό δίκτυο έχετε το
θράσος και µιλάτε; Για το δίκτυο Αθήνα, Θεσσαλονίκη, άντε και

Κόρινθο, που φτάνει µέχρι τη Δράµα; Αυτό  είναι αναπτυγµένο
σιδηροδροµικό δίκτυο τον 21ο αιώνα; Ο Μοριάς δεν έχει σιδηρό-
δροµο, η Ήπειρος δεν έχει, η Ρούµελη δεν έχει, η Δυτική Μακε-
δονία δεν έχει, η Ανατολική Μακεδονία και Θράκη δεν έχει. Μα
πώς θα έχει σιδηρόδροµο όταν το ΚΤΕΛ Αχαΐας κάνει τριάντα
δροµολόγια την ηµέρα Αθήνα - Πάτρα. Για φανταστείτε, αν
υπήρχε σιδηρόδροµος που θα έφτανε µέχρι την Πάτρα, πόσα
δροµολόγια θα έκανε;

Αυτός ο ανταγωνισµός τον οποίον όλοι σας υπηρετείτε, οδηγεί
σε αυτές τις συνθήκες, γιατί ο σχεδιασµός και της σηµερινής Κυ-
βέρνησης και των προηγούµενων κυβερνήσεων γίνεται για να
ικανοποιήσει τα ιδιωτικά συµφέροντα, µε υποταγή στα διευρω-
παϊκά δίκτυα, ανάπτυξη των υποδοµών έτσι όπως εξυπηρετεί τα
συµφέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενοποίηση της
αγοράς και τη µεταφορά εµπορευµάτων και µε βάση τις υποχρε-
ώσεις που έχει αναλάβει η χώρα µας στο πλαίσιο των ιµπεριαλι-
στικών σχεδιασµών. 

Τι εξήγγειλε ο κύριος Υπουργός από το Βήµα αυτό; Ότι ο σι-
δηρόδροµος θα φτάσει µέχρι την Αλεξανδρούπολη. Γιατί; Για να
µπορέσει το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης, που έχει µετατραπεί
σε αµερικανική βάση, να µεταφέρει νατοϊκά στρατεύµατα στην
ανατολική Ευρώπη και να παίξει αυτόν ακριβώς τον ρόλο. Να,
λοιπόν, για ποιανού ανάγκες σχεδιάζει η σηµερινή Κυβέρνηση,
αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο και στον τοµέα των σιδηρο-
δροµικών µεταφορών συνεχίζει την πολιτική απελευθέρωσης των
σιδηροδροµικών µεταφορών µε κάθε τρόπο, µια πολιτική η οποία
διασπά επί της ουσίας την καθετοποιηµένη µορφή την οποία είχε
ο ΟΣΕ στη χώρα µας πριν από µερικές δεκαετίες. Η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»,
η επιβατική, ήδη έχει δοθεί στους Ιταλούς και τώρα µάλιστα µε-
τατρέπει σε ξεχωριστές εταιρείες τον ΟΣΕ και την «ΕΡΓΟΣΕ».
Αυτό τι είναι; Είναι ορθολογική επιλογή αυτό ή ανορθολογική;
Εµείς λέµε καθαρά ότι αυτό είναι ανορθολογισµός, γιατί άλλες
προτεραιότητες και άλλους σχεδιασµούς θα έχει ο ΟΣΕ που συν-
τηρεί και διαχειρίζεται το υπάρχον δίκτυο και άλλες προτεραι-
ότητες και προσανατολισµούς θα έχει η «ΕΡΓΟΣΕ» η οποία θα
αναπτύσσει το σιδηροδροµικό δίκτυο; Πού ακούστηκε αυτό το
πράγµα; Πώς θα συντονίζονται αυτά πλέον; Ο καθένας θα βάζει
τις δικές του προτεραιότητες. Και πώς θα τις βάζει; Με βάση τις
προτεραιότητες και τις ανάγκες που θέλει να εξυπηρετήσει. Ένα
το κρατούµενο. 

Δεύτερον, στο όνοµα των καθυστερήσεων που έχουν οι µελέ-
τες -αυτό µας «µάρανε» και όχι άλλα πράγµατα- τι κάνετε; Προ-
ωθείτε τη µέθοδο των µελετοκατασκευών, για να γίνουν, λέει,
γρήγορα τα έργα. Τι σηµαίνει µέθοδος µελετοκατασκευών; Ό-
πως συµφέρει τον µελετητή - κατασκευαστή θα γίνει η µελέτη,
για να την αξιοποιήσει αυτή τη µελέτη µε βάση τις προτεραιότη-
τες µεγιστοποίησης του κέρδους του και όχι των λαϊκών αναγ-
κών. Άρα θα έχουµε πολύ χειρότερα αποτελέσµατα το επόµενο
διάστηµα. 

Τι είναι αυτό που εµποδίζει να υπάρχουν σύγχρονες µεταφο-
ρές που να ικανοποιούν και να καλύπτουν τις λαϊκές ανάγκες;
Εµείς το λέµε καθαρά: Το κέρδος και ο ανταγωνισµός το εµπο-
δίζει; Δεν θα µπορούσε να υπάρξει ένας κεντρικός σχεδιασµός
και οι διάφορες µορφές µεταφορών, οι εναέριες µεταφορές, οι
χερσαίες µεταφορές, οδικές και σιδηροδροµικές, και οι ακτο-
πλοϊκές µεταφορές να έχουν συµπληρωµατικό ρόλο και όχι αν-
ταγωνιστικό; Βεβαίως θα µπορούσε να υπάρχει αυτό, η κάθε
µορφή συµπληρωµατικά να συνδράµει προς αυτή την κατεύ-
θυνση, ώστε να υπάρχουν συχνά δροµολόγια, γρήγορες µετα-
φορές, ασφαλείς µεταφορές, φθηνές για τον λαό και µάλιστα για
τους εργαζόµενους και για τη νεολαία να είναι δωρεάν και βε-
βαίως να εξασφαλίζεται και η προστασία του περιβάλλοντος.
Μπορείτε να τα κάνετε όλα αυτά µαζί; Όχι βέβαια, δεν µπορείτε
να τα συνδυάσετε όλα αυτά τα κριτήρια. 

Για να συνδυαστούν όλα αυτά τα κριτήρια τι χρειάζεται; Χρει-
άζεται κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, κοινωνικοποίηση
των δικτύων, κοινωνικοποίηση των υποδοµών µεταφοράς. Αυτό
µόνο ο σοσιαλισµός µπορεί να το κάνει. 

Να, λοιπόν, πώς αποδεικνύεται για ακόµη µια φορά η υπεροχή
του σοσιαλισµού απέναντι στο δικό σας σάπιο σύστηµα, το οποίο
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εσείς υπερασπίζεστε και που παρά την πρόοδο της τεχνολογίας
και της επιστήµης επιδεινώνει, υποβαθµίζει ακόµη περισσότερο
τις θέσεις του λαού και την ικανοποίηση των αναγκών του. Γι’
αυτόν ακριβώς τον λόγο. όποια πέτρα κι αν σηκώσεις από την
πολιτική την οποία ακολουθείτε, θα δεις αυτό, την ικανοποίηση
µε κάθε τρόπο των αναγκών των επιχειρηµατικών οµίλων. Με
βάση αυτόν τον σχεδιασµό νοµοθετείτε, γιατί θέλετε µε αυτόν
τον τρόπο να θωρακίσετε την ανταγωνιστικότητα και τη µεγιστο-
ποίηση της κερδοφορίας των καπιταλιστικών οµίλων.

Αυτό κάνει και η τροπολογία την οποία φέρνετε για τους του-
ριστικούς λιµένες και τις µαρίνες, που επί της ουσίας αποτελεί
κορωνίδα της ασυδοσίας όλων αυτών οι οποίοι θα διαχειριστούν
τους τουριστικούς λιµένες και τις µαρίνες. Θα µπορούν να κά-
νουν τα πάντα, ό,τι γουστάρουν, χωρίς να λαµβάνουν υπ’ όψιν
τον αιγιαλό και τους περιορισµούς που µπορεί να βάζει ο πολε-
οδοµικός σχεδιασµός. 

Μάλιστα έφτασε στο σηµείο ο Υπουργός να τονίσει ότι όλο
αυτό έρχεται συµπληρωµατικά σε µία εξαιρετική, λέει, χρονιά για
τον τουρισµό. Βεβαίως ήταν εξαιρετική. Για ποιους, όµως, ήταν
εξαιρετική, κύριε Υπουργέ του τουρισµού; Για τους µεγάλους
επιχειρηµατικούς οµίλους, γιατί εκεί συγκεντρώθηκε το σύνολο
ουσιαστικά της τουριστικής δραστηριότητας και του εισερχόµε-
νου τουρισµού. Από την άλλη µεριά οι εργαζόµενοι βίωναν έναν
εργασιακό µεσαίωνα και µάλιστα έφτασαν στο σηµείο να µην
µπορούν να καλύψουν πενήντα χιλιάδες θέσεις εργαζοµένων.
Γιατί; Διότι ακριβώς επικρατεί εργασιακός µεσαίωνας και εντατι-
κοποίηση. Και από την άλλη µεριά για τον λαό απλησίαστο
όνειρο να πάει να κάνει διακοπές. Και δεν λέµε σε πεντάστερα
ξενοδοχεία -που είναι δικαίωµά του και σε πεντάστερα να πάει
να κάνει- αλλά ούτε και σε υποβαθµισµένα ξενοδοχεία της διπλα-
νής περιοχής του σε απόσταση δέκα και δεκαπέντε χιλιοµέτρων
δεν µπορούσε να πάει.

Να, λοιπόν, πού οδηγεί η καπιταλιστική ανάπτυξη που όλοι
εσείς υµνείτε µε κάθε τρόπο! Οδηγεί ακριβώς στο να συσσω-
ρεύεται ο πλούτος σε όλο και λιγότερα χέρια και από την άλλη
µεριά να υποβαθµίζεται η θέση της λαϊκής οικογένειας και ο του-
ρισµός είναι το χαρακτηριστικό γνώρισµα της καπιταλιστικής
ανάπτυξης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και την δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ακριβώς παιδί της καπιταλιστικής ανάπτυξης είναι και η

ακρίβεια, που τσακίζει τα λαϊκά εισοδήµατα αυτή τη στιγµή. Δεν
µπορεί ο άλλος να ζήσει µε τον µισθό και τη σύνταξή του για
πάνω από δέκα, δεκαπέντε µέρες για να καλύψει τις ανάγκες
του. Και πού οφείλεται η ακρίβεια; Στην λογική της απελευθέρω-
σης της ηλεκτρικής ενέργειας που την υπηρέτησαν όλες οι κυ-
βερνήσεις, στην καταστροφή παραγωγικών δυνατοτήτων στη
χώρα µας. Ο λιγνίτης καταστράφηκε, απαξιώθηκε, γιατί ακριβώς
έπρεπε να πάµε στην «πράσινη» µετάβαση, που ικανοποιεί τις
ανάγκες των αρπαχτικών της πράσινης ενέργειας για πολύ
ακριβό ρεύµα. Και σε όλα αυτά προσθέστε φόρους, τέλη, χρη-
µατιστήριο για να γίνει απλησίαστη η ενέργεια ή το πετρέλαιο ή
η βενζίνη. Το 60% είναι φόροι στην βενζίνη και στο πετρέλαιο.
Αντίστοιχα είναι και στην ηλεκτρική ενέργεια. Και εκεί υπάρχει
και το κέρδος και η κερδοσκοπία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Άρα, λοιπόν, αυτή η πολιτική επιλογή την οποία ακολουθήσατε
πού οδήγησε; Στη µη δυνατότητα κάλυψης των αναγκών και στην
ενεργειακή φτώχεια. 

Και αλήθεια η απάντηση σε αυτή την κατάσταση είναι, πι-
στεύετε, η επιδοµατική πολιτική; Μια επιδοµατική πολιτική που
είναι απλά και µόνο η επιστροφή ενός µικρού µέρους των τερά-
στιων απωλειών που έχει ο λαός και τα λαϊκά στρώµατα; Μια επι-
δοµατική πολιτική που κάνει αναδιανοµή από τους λιγότερο φτω-
χούς προς τους περισσότερο φτωχούς; Ποιος πληρώνει αυτά τα
επιδόµατα; Η φορολογία των εργαζόµενων και του λαού και τα
διάφορα τέλη που πηγαίνουν στο πράσινο ταµείο, που τα πλη-
ρώνει ο ίδιος ο λαός από τους λογαριασµούς του.

Και βεβαίως η επιδοµατική πολιτική -που η αντιπολίτευση σας
κατηγορεί ότι είναι µικρή, γιατί και αυτή επιδοµατική πολιτική
κάνει- οδηγεί στην συµπίεση των απαιτήσεων. Να µάθει δηλαδή

ο λαός να ζει µε λίγα, να µάθει να ζει µε την φτώχεια του. Εκεί
οδηγεί. Και τέλος όλη αυτή η διαδικασία επιδοµατικής πολιτικής
δεν είναι τίποτε άλλο παρά µια έµµεση χρηµατοδότηση των επι-
χειρηµατικών οµίλων που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της
ενέργειας. Και αυτή η λογική, αυτή η επιλογή είναι µια πολιτική
χωρίς αντίκρισµα. Γιατί είναι χωρίς αντίκρισµα; Γιατί όταν δεν αν-
τιµετωπίζονται οι αιτίες της ακριβής ενέργειας που είναι το ενερ-
γειακό µείγµα και η πολιτική που ικανοποιεί αυτό το ενεργειακό
µείγµα και παραµένουν οι παράγοντες αναπαραγωγής, τότε δεν
πρόκειται να υπάρξει αντιµετώπιση αυτής της κατάστασης. Πολύ
δε περισσότερο που η κατάσταση αυτή οξύνεται εξαιτίας του ιµ-
περιαλιστικού ανταγωνισµού ανάµεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες
από τη µία µεριά και στην Ρωσία από την άλλη. Αυτός ο ανταγω-
νισµός για τον έλεγχο των ενεργειακών πηγών οδήγησε στον πό-
λεµο στην Ουκρανία. Και η Ελλάδα συµµετέχει ενεργά σε αυτόν
τον πόλεµο. Γιατί όλες οι κυβερνήσεις από τον ΣΥΡΙΖΑ, το
ΠΑΣΟΚ, και τη Νέα Δηµοκρατία την έχουν µετατρέψει σε ορµη-
τήριο. 

Αλήθεια, γιατί την µετέτρεψαν σε ορµητήριο; Για έναν πολύ
συγκεκριµένο λόγο. Για να συµµετέχει η Ελλάδα, οι επιχειρηµα-
τικοί όµιλοι δηλαδή στο πλιάτσικο που γίνεται σε βάρος των
λαών. Διότι αυτό σηµαίνει γεωστρατηγική αναβάθµιση. Και σε
αυτό οµονοείτε, στην γεωστρατηγική αναβάθµιση. Άρα, απ’ αυτή
την άποψη, αυτή η επιθετική επιλογή της ελληνικής άρχουσας
τάξης που θέλετε να την ικανοποιήσετε µε κάθε τρόπο είναι που
συγκρούεται µε τις επιδιώξεις της τουρκικής αστικής τάξης. 

Και η επιθετικότητα βεβαίως της Τουρκίας το τελευταίο διά-
στηµα κλιµακώνεται. Γιατί έχει αποθρασυνθεί η Τουρκία και κλι-
µακώνει την επιθετικότητά της; Γιατί η διακηρυγµένη επιλογή των
Αµερικανών και του ΝΑΤΟ είναι να µην διαταραχθεί η νατοϊκή
συµµαχία και συνοχή και ιδιαίτερα στο νοτιοανατολικό σκέλος.
Αυτό λένε οι Αµερικάνοι. Αυτό λέει το ΝΑΤΟ. Αυτό λέει η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Προσοχή το ΝΑΤΟ και τα µάτια σας, γιατί θέλουν
την Τουρκία πάση θυσία µέσα στο ΝΑΤΟ γιατί είναι πολύ µεγάλη.
Και αυτό αποθρασύνει την επιθετικότητα της Τουρκίας και φτάνει
στο σηµείο να διεκδικεί και νησιά πλέον, όχι µόνο γκρίζες ζώνες.

Με ποιο τρόπο λοιπόν θα απαντήσουµε σε αυτή την επιθετι-
κότητα; Δίνοντας ακόµη περισσότερα, όπως λέει ο ΣΥΡΙΖΑ στους
Αµερικάνους και στο ΝΑΤΟ µε δήθεν ανταλλάγµατα; Ποια ανταλ-
λάγµατα θα σου δώσουν; Μα οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ λένε για
συνδιαχείριση στο Αιγαίο, συνδιαχείριση στην Ανατολική Μεσό-
γειο, «βρείτε και λύστε τις διαφορές σας», που αυτό είναι σε
βάρος των κυριαρχικών δικαιωµάτων. Ή µήπως θα απαντήσουµε
µε τις εθνικιστικές κορώνες που ακούσαµε εδώ ότι για όλα φταίει
ο τουρκικός λαός; Και µάλιστα αυτές οι εθνικιστικές παρωπίδες
του κ. Βελόπουλου τον οδήγησαν σε ένα πολύ σηµαντικό ατό-
πηµα όταν λέει ότι και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Τουρκίας, το
οποίο είναι σε συνθήκες ηµιπαρανοµίας µε διώξεις µε βασανι-
σµούς µε φυλακίσεις, έχει την ίδια αντίληψη µε τον Ερντογάν και
την υπόλοιπη αντιπολίτευση. 

Θα καταθέσω την κοινή ανακοίνωση Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας και Κοµµουνιστικού Κόµµατος Τουρκίας για το τι
λένε αυτοί οι άνθρωποι. Μιλούν ότι τα σύνορα είναι απαράβατα
και απαραβίαστα και ότι πρέπει να φύγουν οι Αµερικάνοι και το
ΝΑΤΟ, γιατί ακριβώς αυτές τις εθνικιστικές κορώνες αξιοποιούν
οι Αµερικάνοι και το ΝΑΤΟ για να διχάζουν τους λαούς και όπως
λέει και η λαϊκή παροιµία, ο λύκος στην αναµπουµπούλα φαίνε-
ται. Γιατί µέσα από αυτόν τον τρόπο αλλάζουν τα σύνορα.

Και από αυτήν την άποψη τι χρειάζεται για να υπάρχει ειρήνη
και φιλία στην περιοχή για τους λαούς; Να αποµακρυνθούν το
ταχύτερο δυνατό οι Αµερικάνοι, το ΝΑΤΟ και η Ευρωπαϊκή
Ένωση από την περιοχή, να αποδυναµωθεί σηµαντικά ο ρόλος
του, να αντιπαλέψουµε λοιπόν αυτούς τους σχεδιασµούς. 

Και από αυτή την άποψη -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- θέλω να
πω το εξής. Ποια είναι η διέξοδος των λαών σήµερα που ανοίγε-
ται; Είναι µήπως η σταθερή κυβέρνηση που λέει η Νέα Δηµοκρα-
τία ή η Προοδευτική Συµµαχία του ΣΥΡΙΖΑ; Μα και τις δύο τις
γνωρίσαµε, και την σταθερή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και την λεγόµενη «πρώτη φορά αριστερά». Τι χαρακτηριστικό
είχαν όλες αυτές οι κυβερνήσεις; Η κοινή τους σταθερότητα, ο
κοινός τους βηµατισµός στον αντιλαϊκό κατήφορο. Αυτό ήταν το
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κοινό τους χαρακτηριστικό. Γιατί; Γιατί έχουν κοινή στρατηγική.
Οµπρέλα τους είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και οι Αµερι-
κάνοι. Αυτή είναι η οµπρέλα Νέας Δηµοκρατίας, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ.
Άρα λοιπόν κοινή στρατηγική έχουν όπως παρόµοια προγράµ-
µατα και παρόµοιες πολιτικές. Θα δείτε ότι διαφωνούν σε κάτι
µικροποσοστά, ενώ επί της ουσίας παραµένουν τα ίδια και απα-
ράλλαχτα. 

Ή µήπως είναι αυτό το οποίο άφησε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Ελληνικής Λύσης να εννοηθεί κλείνοντας φιλικά
το µάτι προς την κ. Μελόνι και την ακροδεξιά στην Ιταλία; Μην
βιαστούµε –λέει- να την κατηγορήσουµε! Αλήθεια αυτή η ακρο-
δεξιά πώς µας προέκυψε ξαφνικά στην Ιταλία ή σε άλλες χώρες;
Δεν ήταν αποτέλεσµα των αντιλαϊκών πολιτικών που ασκήθηκαν
όλο αυτό το διάστηµα; Ο εγκλωβισµός της λαϊκής δυσαρέσκειας
ανάµεσα σε φιλελεύθερες, σοσιαλδηµοκρατικές ή τεχνοκρατικές
κυβερνήσεις στην Ιταλία πού οδήγησαν, ποιον δρόµο άνοιξαν;
Τον δρόµο προς την Μελόνι άνοιξαν. Η λογική του µικρότερου
κακού στην Ιταλία ποιον δρόµο άνοιξε; Τον δρόµο προς την Με-
λόνι άνοιξε. Να λοιπόν πώς υπάρχουν κοινές συνισταµένες µε τα
ελληνικά ζητήµατα. 

Για αυτό εµείς λέµε πολύ καθαρά ότι η πραγµατική διέξοδος
για τον λαό είναι να συγκρουστεί µε τις πραγµατικές αιτίες και
τους πραγµατικούς υπεύθυνους που επιδεινώνουν τη θέση του
και να αποµονώσει τους διάφορους σωτήρες. Γιατί χρειάζεται να
αναδειχθεί µια πολύ αδύναµη κυβέρνηση το επόµενο διάστηµα,
όποια και εάν είναι αυτή, γιατί η τροχιά της είναι προδιαγεγραµ-
µένη και τα αντιλαϊκά της χαρακτηριστικά και ο προσανατολι-
σµός επιβεβαιωµένος, για να δηµιουργηθεί µία πολύ ισχυρή
λαϊκή αντιπολίτευση µε ισχυρό ΚΚΕ. Γιατί µόνο το ΚΚΕ πιστεύει
στη δύναµη του λαού, ότι µπορεί να αποκρούσει την επιδείνωση
της θέσης και βεβαίως να ανοίξει τον δρόµο στην µεγάλη προ-
οπτική, στην ελπίδα η οποία υπάρχει που δεν είναι άλλη από τον
σοσιαλισµό.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Καραθανασόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός και αµέσως µετά θα µι-
λήσει και ο τελευταίος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Μπου-
κώρος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ερχόµα-

στε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής µε ένα µεταρρυθµιστικό
νοµοσχέδιο στον τοµέα των µεταφορών για να επιλύσουµε προ-
βλήµατα, δυσλειτουργίες και συγχύσεις, που έχουν δηµιουργη-
θεί εδώ και χρόνια στον τοµέα των επιβατικών µεταφορών και
των σιδηροδρόµων. Βεβαίως, στόχος µας είναι να βελτιώσουµε
τις παρεχόµενες υπηρεσίες στον συγκεκριµένο τοµέα και ποι-
οτικά και αποτελεσµατικά. Ερχόµαστε σήµερα στην Ολοµέλεια
της Βουλής µε ένα νοµοσχέδιο που επί της ουσίας θα δουλέψει
υπέρ των πολιτών και υπέρ αυτών που χρησιµοποιούν τα µέσα
µαζικής µεταφοράς. 

Θεσµοθετείται ένα θεσµικό πλαίσιο, προσαρµοσµένο στις δια-
τάξεις του Ευρωπαϊκού Κανονισµού 1370/2007 που προάγει την
ασφάλεια, την αξιοπιστία και την ποιότητα των δηµόσιων µετα-
φορών. Πιο συγκεκριµένα, επιθυµούµε την καλύτερη διασύν-
δεση, οικονοµική και κοινωνική, της περιφέρειας µε τα αστικά
κέντρα. Και έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία, ιδιαίτερα για τους
ανθρώπους της περιφέρειας και των αποµακρυσµένων περιο-
χών, των ορεινών περιοχών, των άγονων περιοχών, να έχουν στη
διάθεσή τους επαρκές δίκτυο υπεραστικών και αστικών συγκοι-
νωνιών, επαρκές δίκτυο σιδηροδροµικής διασύνδεσης και επαρ-
κή διαµόρφωση των χώρων εξυπηρέτησης των επιβατών και των
χώρων άφιξης και αναχώρησης, όπου ιδιαίτερη βαρύτητα δίνεται
στην πρόσβαση των εµποδιζόµενων ατόµων και των ατόµων µε
αναπηρία. 

Εισάγεται για πρώτη φορά ο διαγωνιστικός χαρακτήρας για τη

διαδικασία του αστικού και υπεραστικού συγκοινωνιακού έργου.
Βασικός και αποκλειστικός γνώµονας είναι η εξυπηρέτηση του
επιβατικού κοινού, αλλά και των πολιτών, µε διαφάνεια, αξιοπι-
στία και κυρίως διασφαλίζοντας τον πυλώνα της ανταγωνιστικό-
τητας. Κανένας, λοιπόν, κλάδος δεν αποκλείεται από αυτή τη
διαδικασία. Προάγεται η διαφάνεια, η αµεροληψία. Και φυσικά
δίνεται η δυνατότητα να συµµετέχουν όλοι. 

Άκουσα τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να δια-
τείνεται ότι προωθούµε τα µονοπώλια, και µάλιστα αναφέρθηκε
στα ΚΤΕΛ. Εδώ να επισηµάνω, κύριε Γιαννούλη, ότι τα ΚΤΕΛ όλο
αυτό το διάστηµα, το προηγούµενο, έχουν επιτελέσει σοβαρό-
τατο έργο ποιοτικό και κοινωνικό, όχι µόνο στις λεγόµενες πλού-
σιες γραµµές, αλλά έχουν επιτελέσει σοβαρότατο έργο εξυπηρε-
τώντας και τους κατοίκους των πλέον αποµακρυσµένων περιο-
χών και των άγονων περιοχών µε ελάχιστο επιβατικό κοινό. Θα
σας θυµίσω δε, κύριε Γιαννούλη, ότι εσείς ως κυβέρνηση, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, λίγο πριν παραδώσετε το 2019 σε σχέδιο νόµου που είχε
ετοιµάσει ο κ. Σπίρτζης -το οποίο βέβαια δεν ήρθε ποτέ στη
Βουλή γιατί άλλαξε η κυβέρνηση- προβλεπόταν στο άρθρο 12:
οι διαγωνιζόµενοι κατά την ηµεροµηνία διενέργειας των διαγω-
νισµών πρέπει να διαθέτουν τον προβλεπόµενο αριθµό λεωφο-
ρείων, τα τυπικά και λοιπά ουσιαστικά στοιχεία, όπως καθορίζο-
νται από τα τεύχη διαγωνιστικών διαδικασιών και τα λοιπά.

Σήµερα µε τη νοµοτεχνική βελτίωση ο Υπουργός τι προβλέπει;
Το νοµοσχέδιό µας τι προβλέπει; Προβλέπει ότι οι διαγωνιζόµε-
νοι είναι ελεύθεροι να συµµετέχουν, βεβαίως µε τη δέσµευση ότι
έξι µήνες µετά την υπογραφή της σύµβασης θα έχουν τη δυνα-
τότητα να έχουν τον απαιτούµενο αριθµό λεωφορείων και του
προσωπικού, και βεβαίως σε έναν χρόνο να έχουν και τους απαι-
τούµενους σταθµούς επιβίβασης και αποβίβασης των επιβατών.
Βέβαια, είναι αλήθεια, επειδή τα ΚΤΕΛ έχουν όλη αυτή τη διαδι-
κασία σε εξέλιξη, ότι θα υπάρξει µια µοριοδότηση για αυτό -δεν
µπορεί να είναι διαφορετικά-, αλλά η διαδικασία είναι ανοικτή σε
όλους. 

Θα ήθελα να παραδώσω στα Πρακτικά εκείνο το σχέδιο νόµου,
που είχε προωθήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, όπου επί της ουσίας «φωτογρά-
φιζε» εν τοις πράγµασι. Και όχι το σηµερινό νοµοσχέδιο! 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κωτσός καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο ενισχύεται η περιφερειακή
διακυβέρνηση. Δίνουµε στην περιφέρεια κοµβικό ρόλο και τη δυ-
νατότητα καθορισµού και συντονισµού των δροµολογίων -διότι,
αν µη τι άλλο, κανείς δεν γνωρίζει καλύτερα από τις περιφερει-
ακές και τις τοπικές αρχές τις ανάγκες κάθε περιοχής, το πώς
πρέπει να διαµορφωθούν τα δροµολόγια, πώς πρέπει να διασυν-
δεθούν οι περιφερειακές περιοχές και ιδιαίτερα, όπως είπα ξανά
πριν, οι αποµακρυσµένες περιοχές µε τα αστικά κέντρα- επιτε-
λώντας έτσι το κοινωνικό έργο και παρέχοντας την καλύτερη δυ-
νατή υπηρεσία στους συµπολίτες µας. 

Επίσης, αναδιοργανώνεται ο ΟΣΕ, αλλά και η «ΕΡΓΟΣΕ», ώστε
ο σιδηρόδροµος να αποκτήσει τη θέση που πραγµατικά του αξί-
ζει απέναντι στους πολίτες, για να παράσχει και αυτός µε τη
σειρά του ποιοτικές και αποτελεσµατικές υπηρεσίες. Και εδώ θα
ήθελα να παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να πυκνώσουµε, στον
βαθµό που µπορούµε να επηρεάσουµε, την όλη διαδικασία για
τα δροµολόγια από Καρδίτσα προς Θεσσαλονίκη και Αθήνα, διότι
είναι µια αναγκαιότητα για τους πολίτες µας να έχουν αυτό το
ποιοτικό, ασφαλές, αλλά και φθηνό µέσο µεταφοράς. Ταυτό-
χρονα, να εξάρω την προσπάθεια που γίνεται για τον εξηλεκτρι-
σµό των σιδηροδροµικών γραµµών Βόλου - Λάρισας και Παλαιο-
φαρσάλου - Καλαµπάκας που θα συµβάλλουν έτι περαιτέρω
στην ανάπτυξη της σιδηροδροµικής γραµµής στη Θεσσαλία και
ιδιαίτερα στη δυτική Θεσσαλία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αλλάζει
ουσιαστικά τον τρόπο αντιµετώπισης και παραγωγής των σιδη-
ροδροµικών έργων, τον τρόπο που η χώρα µας πλέον µπαίνει σε
µια νέα τροχιά παροχής υψηλής ποιότητας επιβατικών οδικών
µεταφορών προσιτών σε όλους. Είναι ένα νοµοσχέδιο, που θα
πάει τη χώρα µας ένα βήµα πιο µπροστά, ένα νοµοσχέδιο που
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είναι µακριά από µικροπολιτικές και µικροκοµµατικές σκοπιµότη-
τες και που µε την εφαρµογή του θα φέρει αποτελέσµατα στην
καλύτερη, αποτελεσµατικότερη και ποιοτικότερη εξυπηρέτηση
του επιβατικού κοινού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε συνάδελφε. Τηρήσατε και τον χρόνο!

Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Αµέσως µετά θα πάρει τον λόγο η κ. Κυριακή Μάλαµα και µετά
ο κ. Μπουκώρος. 

Κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, ακούµε για ψηφιακό µετασχηµατισµό τον ο-

ποίο στοχεύετε. Θα έπρεπε να φροντίσετε πρώτα από όλα να λει-
τουργήσουν τα φανάρια από την Αθήνα µέχρι τη Θεσσαλονίκη,
πριν µιλήσετε για ψηφιακό σχηµατισµό. Φτιάξτε τη φωτοσή-
µανση και µετά µιλάτε για όλα αυτά. 

Ξεκινώ µε τα θέµατα του ΟΣΕ. Τι λέει ότι προβλέπει το νοµο-
σχέδιο; Προβλέπει, δήθεν, αναδιάρθρωση του σιδηροδροµικού
τοµέα, µέσω αναδιάρθρωσης και διαχωρισµού των εταιρειών
«ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». Είναι ξεκάθαρο ότι αυτή η αυτο-
νόµηση, ουσιαστικά δηµιουργεί τρεις µηχανισµούς: έναν στο
Υπουργείο, µε την αρµόδια διεύθυνση, έναν στον ΟΣΕ και έναν
στην «ΕΡΓΟΣΕ». Προκύπτει, λοιπόν, ότι µε αυτόν τον τρόπο θα
υπάρχει δυσκολία -τουλάχιστον δυσκολία- στο να υπάρξει ενι-
αίος σχεδιασµός και ενιαία στρατηγική για την υλοποίηση των
έργων. Ποια είναι η κατάσταση σήµερα; Ο ΟΣΕ είναι υποστελε-
χωµένος, επτακόσιοι ογδόντα εννέα εργαζόµενοι. Ενώ σύµφωνα
µε το οργανόγραµµα, οι θέσεις είναι δύο χιλιάδες εκατό. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι κάθε σχεδιασµός µε αυτά τα δεδο-
µένα είναι καταδικασµένος να αποτύχει. Και ποιο θα είναι το απο-
τέλεσµα; Η περαιτέρω απαξίωση του σιδηροδρόµου. Να, λοιπόν,
µια πολύ καλή ευκαιρία για περαιτέρω ιδιωτικοποίηση και για
ιδιωτικές δουλειές! Αντί για προσλήψεις µόνιµου προσωπικού,
προσλαµβάνετε και συνεργάζεστε µε συµβούλους. Πάγια τα-
κτική! Σύµβουλοι εδώ µε παχυλούς µισθούς, διευθυντές στον
ΕΦΚΑ µε έως 8.000 ευρώ αποδοχές τον µήνα, τριπλασιασµός
των προϊσταµένων και των διευθυντών στη ΔΕΗ, 360.000 τον
χρόνο στον πρόεδρο και διευθύνοντα σύµβουλο της ΔΕΗ. Προσ-
λαµβάνετε, λοιπόν, στρατιές καλοπληρωµένων εκλεκτών σας για
να κάνουν τι; Υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον; 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Προκύπτει από το σχέδιο νόµου ότι
η αυτονόµηση της «ΕΡΓΟΣΕ» από τον ΟΣΕ θα οδηγήσει στη δια-
µόρφωση ενός αξιόπιστου µηχανισµού, ενός µακροπρόθεσµου
προγραµµατισµού για την ένταξη νέων έργων και την ωρίµανσή
τους µε άδειες και µελέτες, ώστε να είναι έτοιµα για υλοποίηση
όταν βρεθούν οι πόροι; Προφανώς όχι. Θα ωφελήσει αυτή η αυ-
τονόµηση τα υφιστάµενα έργα; Όχι. Αυτό που θα τα ωφελούσε
είναι η πρόσληψη προσωπικού, η πρόβλεψη για µέσα, για χρη-
µατοδοτικά εργαλεία, για διαδικασίες. Έτσι αυτά τα έργα θα πα-
ρέµεναν βιώσιµα και αποδοτικά. Εσείς, όµως, δεν θέλετε να
συµβεί αυτό.

Με την αδιαφορία και την ανησυχητική ανεπάρκεια καταφέ-
ρατε να οδηγήσετε σε καθυστέρηση δύο-τριών ετών ώριµα έργα
που είχαν εξασφαλισµένους χρηµατοδοτικούς πόρους από το
Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης 2014 - 2020. Και τι κάνετε εσείς;
Λόγω των καθυστερήσεων και της ανεπάρκειας, τα µεταφέρετε
στην επόµενη χρηµατοδοτική περίοδο.

Αυτό, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι χωρίς κόστος. Αυτό έχει
κόστος, γιατί, όταν µπαίνουν τα προηγούµενα έργα, χάνονται
πόροι για επόµενα έργα. Δεν είναι έτσι απλό.

Τα ίδια και µε την υπογειοποίηση του σιδηροδρόµου στην
Πάτρα.

Τι λέγατε, κύριε Υπουργέ; Φαραωνικό το έργο, κοστοβόρο και
ουσιαστικά, το καθυστερήσατε, σταµατήσατε ένα έργο που είχε
ωριµάσει για να προχωρήσει από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Και τώρα τι δηλώνετε; Ότι προχωράει η υπογειοποίηση, µε τρία
χρόνια τουλάχιστον καθυστέρηση και 477.000.000 ευρώ, χωρίς
να υπολογίζεται ο ΦΠΑ.

Θα πρέπει, λοιπόν, να εξηγήσετε, κύριε Υπουργέ, τι περιµέ-
νατε τρία χρόνια και πόση ακόµα καθυστέρηση θα έχουµε.

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό το έργο. Καθυστερήσεις και επι-
πλέον κόστος υπάρχουν και σε άλλα έργα. Από την πρώτη µέρα
που πήγατε στο Υπουργείο, το 2019, υπονοµεύσατε τον αυτοκι-
νητόδροµο Πάτρα - Πύργος, που είχε ξεκινήσει να κατασκευά-
ζεται. Ακυρώσατε τις εργολαβίες που το κατασκεύαζαν τον
Μάρτη του 2020. Και τι κάνατε; Μετά από δύο χρόνια το ξεκινή-
σατε ξανά και δώσατε στους εργολάβους της Ολυµπίας Οδού
τα χρήµατα του 2018, που είχε εξασφαλίσει η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Δεν έφταναν, όµως, µόνο αυτά. Προβλέψατε και διόδια, που
δεν προέβλεπε η προηγούµενη κατασκευή, όπως έχει σχεδια-
στεί. Εκατοντάδες εκατοµµύρια, δηλαδή στις πλάτες των Ηλείων
πολιτών και όσων χρησιµοποιούν αυτόν τον δρόµο.

Τα ίδια και µε τον σιδηρόδροµο. Τουλάχιστον τρία χρόνια κα-
θυστέρηση της υπογειοποίησης στην Πάτρα και ταυτόχρονα, εγ-
καταλείπετε την Ηλεία. Το 1890 συνδέθηκε ο Πύργος µε την Πάτ-
ρα σιδηροδροµικά. Το 2011 αυτή η σύνδεση σταµάτησε µε από-
φαση της τότε κυβέρνησης και για έντεκα χρόνια δεν έχουµε σι-
δηρόδροµο στην Ηλεία.

Τώρα λέτε ότι θα δώσετε 79 εκατοµµύρια για την αναβάθµιση
της παλιάς µετρικής σιδηροδροµικής γραµµής Πάτρα - Πύργος.
Εξαιρείτε, δηλαδή, την Ηλεία από το σύγχρονο σιδηροδροµικό
δίκτυο, την αφήνετε απ’ έξω. Αυτή η επιλογή δεν είναι πραγµα-
τική αναβάθµιση του σιδηροδρόµου στην Ηλεία. Γιατί; Διότι η
Ηλεία δεν έχει ανάγκη µόνο από έναν προαστιακό σιδηρόδροµο,
δεν έχει ανάγκη µόνο από επιβάτες. Η παραγωγική Ηλεία έχει
ανάγκη από τη σύνδεση µε τον σύγχρονο σιδηρόδροµο για να
µεταφέρονται τα πολλά και ποιοτικά προϊόντα της σε όλη την Ελ-
λάδα, σε όλη την Ευρώπη, σε όλες τις χώρες. Αυτό δεν θα γίνει
µε τη δική σας επιλογή.

Με αυτά που υλοποιείτε, ο σύγχρονος σιδηρόδροµος θα στα-
µατάει στην Πάτρα και δεν θα είναι συµβατός µε αυτόν του
νοµού µας. Η Κυβέρνησή σας για µια ακόµα φορά καταδικάζει
την Ηλεία σε υπανάπτυξη, διότι αυτό που πραγµατικά έχουµε
ανάγκη είναι η σύνδεση µε το σύγχρονο εθνικό σιδηροδροµικό
δίκτυο.

Υπάρχει µελέτη του 2016 για τη λειτουργία του σύγχρονου σι-
δηροδρόµου στην Ηλεία. Την αγνοήσατε και µη µας πείτε για κό-
στος, διότι τα οφέλη που θα προκύψουν θα είναι όχι µόνο για τον
νοµό µας, αλλά για ολόκληρη τη χώρα πολλαπλάσια. Και βέβαια,
για άλλους νοµούς δεν κοιτάζετε το κόστος. Μόνο στην Ηλεία
σάς απασχολεί το κόστος.

Τι κάνετε, λοιπόν, εσείς; Αδιαφορείτε και ακρωτηριάζετε για
µια ακόµη φορά την Ηλεία από βασικές υποδοµές. Σε όλη την
Ελλάδα θα υπάρχει σύγχρονο σιδηροδροµικό δίκτυο. Η παρα-
γωγική Ηλεία, µε τις τεράστιες δυνατότητες, θα µείνει µε το
παλιό µετρικό δίκτυο, σύµφωνα µε τον σχεδιασµό σας.

Μη νοµίζετε, όµως, ότι οι πολίτες της Ηλείας θα ξεχάσουµε
αυτή τη µεροληπτική, απαξιωτική, υπονοµευτική, εκδικητική συµ-
περιφορά σας. Μη νοµίζετε ότι θα ξεχάσουµε την καταδίκη σε
υπανάπτυξη την οποία µας επιφυλάσσετε. Την ώρα της κάλπης
θα τα θυµόµαστε όλα αυτά και βεβαίως, θα είναι η ώρα για τη
δική µας καταδίκη στις δικές σας πολιτικές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Η κ. Μάλαµα Κυριακή έχει τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν θέλουµε να κάνουµε µια σο-

βαρή συζήτηση για το µέλλον των αστικών και των υπεραστικών
µεταφορών στην ελληνική επαρχία, θα πρέπει να ξεκινήσουµε
από την αποτύπωση της υφιστάµενης κατάστασης.

Ας µιλήσουµε, λοιπόν, για την καθηµερινότητα που βιώνει ο
κάτοικος της ελληνικής περιφέρειας, ο µαθητής, ο εργαζόµενος,
ο άρρωστος, ο πολίτης µε αναπηρία, ο εργαζόµενος που πρέπει
να µετακινηθεί µε το ΚΤΕΛ πάντα από το ένα χωριό στο άλλο για
να πάει στη δουλειά του, όλοι αυτοί δηλαδή που εσείς, δυστυ-
χώς, ξεχνάτε. Τους ξεχνάτε σαν να µην υπάρχουν.

Τα ΚΤΕΛ για όλους αυτούς αποτελούν τον µοναδικό πάροχο
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µεταφορικού έργου στην επαρχία, σε πολλές περιπτώσεις όχι
µόνο για τα υπεραστικά δροµολόγια, αλλά και τις διαδηµοτικές
µετακινήσεις και ιδιαίτερα, στους δυσπρόσιτους επαρχιακούς
δήµους µε µεγάλη γεωγραφική διασπορά.

Ποια είναι, λοιπόν, η κατάσταση σήµερα; Το ΚΤΕΛ, το οποίο
έχει λάβει σοβαρές επιδοτήσεις από το κράτος όλα αυτά τα χρό-
νια, µπορεί να διασφαλίσει αυτό το έργο; Είναι σε θέση να εξυ-
πηρετήσει αξιοπρεπώς τον πολίτη; Η απάντηση είναι γνωστή σε
όλους: Προφανώς και δεν µπορεί. Το ΚΤΕΛ της επαρχίας, σε
πάρα πολλές περιπτώσεις, αδυνατεί να διασφαλίσει τακτικά δρο-
µολόγια και σε άλλες περιπτώσεις, βέβαια, διασφαλίζει υποτυ-
πωδώς, ενώ η κατάσταση για τον επιβάτη µε κινητική αναπηρία
είναι απαγορευτική.

Όλοι γνωρίζουµε ότι τα ΚΤΕΛ της επαρχίας εκτελούν δροµο-
λόγια µερικές φορές -όχι πάντα, εκτελούν όµως δροµολόγια- για
να εξυπηρετήσουν ένα αποµακρυσµένο χωριό µε τεράστια λεω-
φορεία, τα οποία είναι ασύµφορα, βέβαια, παράγουν και πολλή
όχληση και προσπαθούν να κινηθούν σε δύσβατους δρόµους,
αυτούς τους επαρχιακούς δρόµους.

Το αποτέλεσµα είναι, λοιπόν, τα ΚΤΕΛ να περικόπτουν διαρκώς
δροµολόγια, καθιστώντας αδύνατο σε πολλές περιπτώσεις να
µεταβεί ένας ασθενής µέχρι την πρωτεύουσα ενός νόµου σε νο-
σοκοµείο ή για τις εξετάσεις του. Για να µεταβεί ένας ασθενής
από τη Βαρβάρα, παραδείγµατος χάριν, της Χαλκιδικής για µια
συνταγογράφηση -απλά πράγµατα- θα πρέπει να πληρώσει 50
ευρώ ταξί, γιατί δεν υπάρχει δροµολόγιο. Σε διαφορετική περί-
πτωση, θα πρέπει να περάσουν δύο µέρες, να τις περάσει στον
δρόµο µέρα και νύχτα για να µπορέσει να φτάσει στον γιατρό.

Για να µεταβεί ένας µαθητής από την Κρήνη της Νέας Προ-
ποντίδας στο πλησιέστερο γυµνάσιο, εκείνο της Νέας Τρίγλιας,
η απόσταση δεν είναι πάρα πολύ µεγάλη. Όµως, θα πρέπει να
ξεκινήσει, γιατί τα δροµολόγια είναι ελάχιστα, από τις έξι το πρωί
και να επιστρέψει µετά τις τρεις το µεσηµέρι.

Για να λάβει σύνταξη ένας συνταξιούχος από το Μεταγκίτσι -
ούτε είκοσι χιλιόµετρα διαφορά από το ATM- θα πρέπει να πάει
στην πρωτεύουσα του Δήµου Σιθωνίας, στη Νικήτη και χρειάζε-
ται πάλι δυο µέρες να καταναλώσει στον δρόµο για να κάνει αυτή
τη διαδροµή. Γιατί; Διότι τα δροµολόγια είναι ελάχιστα.

Θα µπορούσαµε να συνεχίσουµε µε πάρα πολλά παραδείγ-
µατα, ώρες ατελείωτες και για ολόκληρη τη χώρα. Όµως, θα
πρέπει να συγκρατήσουµε και κάτι ακόµη. Για να πάει ένα παι-
δάκι µε αναπηρία στο σχολείο του, θα πρέπει να το παραλάβει
το λευκό ταξί, γιατί στο ΚΤΕΛ δεν µπορεί να ανέβει τις σκάλες.
Εάν το λευκό ταξί δεν είναι διαθέσιµο, τότε το παιδάκι δεν θα
πάει σχολείο.

Αυτή είναι η γενική εικόνα της καθηµερινότητας των πολιτών
στην περιφέρεια. Σε πολλούς νοµούς, όµως, υπάρχει και το
άλλο: Είναι και τουριστικοί. Η εικόνα µπορεί να είναι ακόµη χει-
ρότερη. Και αυτό γιατί δεν υπάρχουν στάσεις µε σκέπαστρα,
παρά µόνο σε πολύ κεντρικούς σταθµούς και σε κάτι λαµαρίνες
που βάζει ο δήµος, αν έχει την καλοσύνη. Αποτέλεσµα; Μαθητές
να γυρνούν βρεγµένοι στα σπίτια τους, οι τουρίστες κυριολεκτικά
να ψήνονται στη µέση του δρόµου, ενώ ταυτόχρονα, οι δήµοι δεν
έχουν ενδοδηµοτικές γραµµές, µε αποτέλεσµα όλα αυτά να πρέ-
πει να περνάνε µέσα από το ΚΤΕΛ, πράγµα που δεν γίνεται, έτσι;

Θα ρωτούσε κανείς: Με το τόσο έντονο µεταφορικό έργο, γιατί
ο µεταφορέας που κατέχει στην πράξη το µονοπώλιο κυριολε-
κτικά, δηλαδή το ΚΤΕΛ, δεν εκσυγχρονίζεται; Πώς γίνεται το
ΚΤΕΛ ενός νόµου, όπως είναι της Χαλκιδικής, µε τόσο έντονο µε-
ταφορικό έργο το καλοκαίρι, µε τόσα εκατοµµύρια επιβάτες, µε
τόσα έσοδα, να µη µπορεί να διασφαλίσει βιώσιµες µεταφορές
για τους κατοίκους του νοµού τον χειµώνα; Ας το εξηγήσει κά-
ποιος! Πώς γίνεται ένα ΚΤΕΛ µε τόσα έσοδα να µην έχει επενδύ-
σει ούτε ένα ευρώ σε ένα ηλεκτρικό λεωφορείο; Πώς είναι δυ-
νατόν τόσα χρόνια να λαµβάνει απευθείας αναθέσεις και να µην
έχει ένα δίκτυο αξιοπρεπών σταθµών µετεπιβίβασης; 

Συνεπώς µε το παρόν νοµοσχέδιο κανείς µας δεν πιστεύει ότι
θα βελτιωθούν οι υπεραστικές και αστικές µεταφορές στην επαρ-
χία. Κανείς δεν πιστεύει ότι αύριο θα µπορέσει ένας κάτοικος να
απαλλαγεί από το αυτοκίνητό του για τις µετακινήσεις του -και
µιλάω πάντα για την περιφέρεια. Κανείς δεν ελπίζει ότι ένα παιδί

θα φτάσει πιο γρήγορα στο σχολείο του, ένας άρρωστος θα φτά-
σει πιο γρήγορα στο νοσοκοµείο ή ένας πολίτης µε αναπηρία θα
καταφέρει να ανέβει αύριο στα απότοµα αυτά σκαλιά των λεω-
φορείων του ΚΤΕΛ.

Εάν θέλουµε να αλλάξουµε αυτή την εικόνα, πρέπει να σταµα-
τήσουµε να υποκρινόµαστε και να χαράξουµε από την αρχή το
µεταφορικό έργο, αυτό της ελληνικής περιφέρειας. Μπορεί το
ΚΤΕΛ να περάσει στην επόµενη µέρα; Εάν δεν µπορεί, τότε να
εξετάσουµε άµεσα άλλα µέτρα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, η ση-
µερινή εικόνα είναι άκρως προβληµατική.

Αυτό, ίσως, να είναι και ένας λόγος που οι νέοι µε τις οικογέ-
νειές τους, µε τα παιδιά τους, οι πολίτες µε προβλήµατα υγείας
φεύγουν από τα χωριά και η ελληνική επαρχία ερηµώνει. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Παρακαλείται τώρα ο κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, να πάρει τον λόγο και µετά
τον κ. Μπουκώρο θα µιλήσει ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το σηµερινό νοµοσχέδιο

είναι µια απτή απόδειξη ότι το Υπουργείο Μεταφορών και Υπο-
δοµών παράγει έργο νοµοθετικό αλλά και έργο πραγµατικό, ου-
σιαστικό. Εκκρεµότητες πάρα πολλών δεκαετιών αντιµετωπί-
ζονται είτε µε την παραγωγή νοµοθετηµάτων είτε µε την εναρ-
µόνιση της εθνικής νοµοθεσίας στο ευρωπαϊκό νοµικό πλαίσιο.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι και η σηµερινή είναι µια απόδειξη, εάν
λάβουµε υπ’ όψιν µας το γεγονός ότι το Υπουργείο Μεταφορών
και Υποδοµών πριν ακόµα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
κληθεί από τον ελληνικό λαό στη διακυβέρνηση του τόπου, είχε
καταθέσει συγκεκριµένο πρόγραµµα, µε επικεφαλής τον σηµε-
ρινό Υπουργό κ. Κώστα Καραµανλή, παρεµβάσεων 13 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. 

Είναι ένα πρόγραµµα που τηρείται, ένα πρόγραµµα το οποίο
υλοποιείται, ένα πρόγραµµα το οποίο µας δίδει τα µεγάλα έργα
των οδικών αξόνων που η προηγούµενη κυβέρνηση ουσιαστικά
είχε οδηγήσει σε αδράνεια µε τους περιορισµούς και τις κατα-
τµήσεις, και είναι αυτή η Κυβέρνηση που θα ολοκληρώσει τους
οδικούς άξονες της χώρας και αυτός ο Υπουργός, ο Κώστας Κα-
ραµανλής, στο Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών.

Βεβαίως, και ο Ε65 και το Πάτρα - Πύργος και ο βόρειος οδι-
κός άξονας Κρήτης, που είναι οι οδικοί άξονες που έχουν απο-
µείνει για να ολοκληρωθεί το οδικό δίκτυο πρώτης κατηγορίας
της χώρας, οι ευρωπαϊκοί αυτοκινητόδροµοι προχωρούν,
πράγµα το οποίο δεν συνέβη τα τεσσεράµισι προηγούµενα χρό-
νια.

Ερχόµαστε µε τη σηµερινή εναρµόνιση της εθνικής νοµοθε-
σίας στον Ευρωπαϊκό Κανονισµό 1370 να δώσουµε, εάν θέλετε,
µια επιχειρησιακή αναβάθµιση στον ΟΣΕ και στην «ΕΡΓΟΣΕ». Και
γιατί είναι αναγκαίο αυτό να γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Γιατί ακριβώς είναι η σηµερινή Κυβέρνηση και η σηµερινή πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών που
έχουν δηµοπρατήσει έργα ύψους 4,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ,
έργα εκ των οποίων τα περισσότερα υλοποιούνται αυτή την ώρα. 

Εµείς στον Βόλο και στη Μαγνησία έχουµε και την οδυνηρή
εµπειρία του έργου της ηλεκτροκίνησης Βόλου - Λάρισας, έργο
που το παρέλαβε έτοιµο και ενταγµένο η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, ανακοίνωσε τρεις φορές τη δηµοπράτησή του και τελικά
εκείνο που µας κληροδότησε για την ηλεκτροκίνηση Βόλου - Λά-
ρισας ήταν µία σωρεία προβληµάτων, εκκρεµοτήτων γραφει-
οκρατικών και ουσιαστικών. Σήµερα, όµως, το έργο ηλεκτροκί-
νησης Βόλου - Λάρισας υλοποιείται, γιατί το ξεµπλοκάρισε η ση-
µερινή ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και η
σηµερινή διοίκηση της «ΕΡΓΟΣΕ».

Άρα, λοιπόν, ένας ευρωπαϊκός κανονισµός, ο 1370/2007, αντι-
µετωπίζεται πάλι από τη σηµερινή ηγεσία. Δείτε πόσα χρόνια, δε-
καπέντε ολόκληρα χρόνια υπάρχει αυτός ο ευρωπαϊκός
κανονισµός και εναρµονίζεται σήµερα, µε το σηµερινό νοµοσχέ-
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διο, µε τη σηµερινή συζήτηση. 
Κατά συνέπεια, η ευκολία µε την οποία µιλάτε για καθυστερή-

σεις στον σιδηρόδροµο µπορεί να εντυπωσιάζει, ή, εάν θέλετε,
να οδηγεί σε λαθεµένα συµπεράσµατα, όµως για να είναι τα
τρένα στην ώρα τους και για να υπάρχει συνέπεια στα δροµολό-
για πρέπει να υπάρχουν έργα υποδοµής και εκσυγχρονισµός του
σιδηροδρόµου, πράγµα το οποίο δεν έκανε η προηγούµενη κυ-
βέρνηση και κάνει η τωρινή. 

Το µόνο «επίτευγµα» της προηγούµενης κυβέρνησης ήταν να
ξεπουλήσει µε 35 εκατοµµύρια ευρώ την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», ενώ η
προηγούµενη συµφωνία της κυβέρνησης Σαµαρά προέβλεπε τί-
µηµα 350 εκατοµµυρίων. Αυτό είναι το µόνο «επίτευγµα» στον σι-
δηρόδροµο. Να χειροκροτήσουµε για αυτό; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τριάντα πέντε ή σαράντα πέντε εκα-
τοµµύρια;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σαράντα πέντε εκατοµµύρια, κύριε
συνάδελφε, ενώ η αρχική συµφωνία ήταν 350 εκατοµµύρια. Εάν
αυτό σας ικανοποιεί, τι να σας πω; Εµάς µας περισσεύει.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εκτελείται ένα κολοσσιαίο έργο µέσα
στους χρόνους, ξεµπλοκάρουµε έργα που ταλανίζονταν από εκ-
κρεµότητες και γραφειοκρατίες ετών και βεβαίως, ακούσατε και
τον Υπουργό στην τοποθέτησή του σήµερα να λέει ότι τα σιδη-
ροδροµικά έργα σε αυτή τη χώρα για δεκαετίες ήταν πολλαπλά-
σια κατά 310% στο συµβατικό κόστος και στον χρόνο παράδο-
σης καθυστερηµένα κατά 300%. Ε, αυτό πρέπει να τελειώνει.

Το έργο για να διατηρεί την υπεραξία του προς την κοινωνία
και προς την οικονοµία πρέπει να γίνεται µε το κόστος που έχει
προβλεφθεί και να παραδίδεται στην κοινωνία στον πρέποντα
χρόνο. Αυτό κάνει και το νοµοσχέδιο µε την επιχειρησιακή ανα-
βάθµιση του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ». 

Ας περάσουµε τώρα και στο άλλο κοµµάτι του νοµοσχεδίου
που έχει να κάνει µε τις υπεραστικές και αστικές συγκοινωνίες
της ελληνικής περιφέρειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εναρµόνιση της ελληνικής νο-
µοθεσίας µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό 1370/2007 πράγµατι ανοί-
γει τον συγκεκριµένο κλάδο σε διαγωνιστικές διαδικασίες. 

Και ανοίγω µία παρένθεση εδώ για να πω ότι οι οµιλητές από
την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ξιφουλκούν εναντίον των ΚΤΕΛ. Σήµερα,
από το έδρανα της Αντιπολίτευσης. Δεν µας λένε, όµως, τι έλε-
γαν για τον νόµο Σπίρτζη το 2018. Τον χειροκροτούσαν και τον
υπερψήφιζαν. Τελικά, πατάτε πάντα σε δύο βάρκες, γι’ αυτό κα-
ταλήγετε στο νερό της προτίµησης του εκλογικού σώµατος. Εν-
τελώς αντιφατικές απόψεις. Κλείνω, λοιπόν, την παρένθεση, γιατί
δεν µπορούµε να παρακολουθήσουµε τις οβιδιακές µεταµορφώ-
σεις του ΣΥΡΙΖΑ. 

Λέω, λοιπόν, ότι εναρµονίζουµε τη νοµοθεσία µε τον ευρω-
παϊκό κανονισµό και ανοίγουµε τις διαγωνιστικές διαδικασίες.
Πράγµατι, ο καθένας µπορεί να µετέχει των διαγωνισµών για
ανάληψη µεταφορικού έργου που σήµερα εκτελείται από υπερα-
στικές και αστικές συγκοινωνίες και έτσι πρέπει να γίνεται όταν
είµαστε στην ευρωπαϊκή αγορά και έτσι πρέπει να γίνεται όταν
υπηρετούµε τους αντιµονοπωλιακούς κανόνες και όταν υπηρε-
τούµε πραγµατικά ανταγωνιστικές αρχές που πρέπει να υπάρ-
χουν στην ευρωπαϊκή αγορά. Αυτό είναι το ένα δεδοµένο.

Το δεύτερο δεδοµένο που γίνεται σήµερα, για όσους έχουν
διαβάσει πραγµατικά το νοµοσχέδιο, είναι ότι η ψήφισή του κα-
τοχυρώνει τη συνέχιση του συγκοινωνιακού έργου. Κατοχυρώνει
επίσης, πράγµα το οποίο θα γίνει και σε µεγαλύτερο βαθµό µε
τη δευτερογενή νοµοθεσία, ότι δεν θα γίνει το µεταφορικό έργο
βορά σε πειρατές οι οποίοι δεν προσφέρουν εγγυήσεις για τη
συνέχισή του και για την εξυπηρέτηση του ελληνικού λαού σε
ολόκληρη την ελληνική περιφέρεια. Δηλαδή τι κάνει; Θεσπίζει κα-
νόνες. Ανοικτός ανταγωνισµός µε κανόνες, γιατί αυτό πρέπει να
κάνει ένα κράτος-διαιτητής, το οποίο θέλει να έχει ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία και από την άλλη να διασφαλίζει αυτές τις αναγκαίες
υπηρεσίες για τον ελληνικό λαό. 

Εµείς δεν είµαστε από εκείνους που βάζουµε απέναντί µας
επαγγελµατικές τάξεις και φορτώνουµε όλα τα κακώς κείµενα
της ελληνικής πολιτείας. Εµείς αναγνωρίζουµε το έργο που προ-
σφέρουν οι υπεραστικές και αστικές συγκοινωνίες στη χώρα,
στην ελληνική κοινωνία, στις αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες

περιοχές. Γι’ αυτό και δίνουµε την αρµοδιότητα του σχεδιασµού
στην ελληνική περιφέρεια, στις περιφερειακές ενότητες και στις
αιρετές περιφέρειες της χώρας µας, προκειµένου οι µελέτες και
οι προτάσεις που θα προκύπτουν να έχουν έναν και µόνο στόχο,
την εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού και στο τελευταίο χωριό. 

Για αυτό βεβαίως θα χρειαστεί και πολιτική επιδοτήσεων των
άγονων γραµµών και αυτό θα συµβεί, γιατί πραγµατικά θέλουµε
τον ανταγωνισµό. Πραγµατικά θέλουµε τα καινούργια οχήµατα.
Πραγµατικά όµως, πάνω απ’ όλα, θέλουµε την εξυπηρέτηση και
του τελευταίου Έλληνα πολίτη. Και τα υπεραστικά και αστικά
ΚΤΕΛ επί δεκαετίες ολόκληρες έχουν αποδείξει ότι εξυπηρετούν
την ελληνική κοινωνία γι’ αυτό και αντέχουν στον χρόνο, γι’ αυτό
και διατηρούν το επιβατικό τους κοινό, γι’ αυτό και είναι επιχει-
ρήσεις πολυµετοχικές οι οποίες δεν καταγράφουν ζηµιές και
χρέη στις περισσότερες των περιπτώσεων. 

Κατά συνέπεια, το πλαίσιο είναι ολοκληρωµένο, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Το πλαίσιο είναι ευρωπαϊκό,
ανοιχτό στον ανταγωνισµό και περιλαµβάνει κανόνες ξεκάθα-
ρους. Ο καθένας µπορεί να πάει στον διαγωνισµό µεταφορικού
έργου προσφέροντας εγγυήσεις ότι δεν θα αναστατώσει την ελ-
ληνική κοινωνία µε διακοπή των συγκοινωνιών και του µεταφορι-
κού έργου και ότι θα παρέχει υπηρεσίες εφάµιλλες και ανώτερες
από τις σηµερινές. Αυτό είναι όλο το ρεζουµέ του σηµερινού νο-
µοσχεδίου. Και νοµίζω ότι αν υπήρχε υπευθυνότητα από όλες τις
πολιτικές παρατάξεις, δεν έχετε πραγµατικά κανέναν λόγο να
µην υπερψηφίσετε αυτό το νοµοσχέδιο.

Οπωσδήποτε στο περιεχόµενο ενός νοµοσχεδίου δεν µπορεί
να συµφωνούµε όλοι στο 100%, ούτε όλες οι πολιτικές δυνάµεις,
ούτε όλοι οι επαγγελµατικοί φορείς και οι κοινωνικές τάξεις. Στα
νοµοσχέδια όµως πρέπει να βλέπουµε την κοινή συνισταµένη και
το θετικό εδώ του νοµοσχεδίου είναι ότι εκσυγχρονίζει επιχειρη-
σιακά τον ΟΣΕ και την «ΕΡΓΟΣΕ» την ώρα που εκτελούνται πολύ
µεγάλα έργα σιδηροδροµικά στην Ελλάδα, για να αποκτήσει επι-
τέλους σύγχρονο σιδηρόδροµο η χώρα. Από την άλλη, βάζει ένα
πλαίσιο ανοιχτών διαδικασιών για τις υπεραστικές και αστικές
συγκοινωνίες µε όρους και κανόνες που θα διασφαλίζουν τις πα-
ρεχόµενες υπηρεσίες προς τους Έλληνες πολίτες. Άρα, όποιος
δεν ψηφίζει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο ασκεί µια τυφλή αντιπολί-
τευση. Λέει σε όλα «όχι» και λέει «όχι» ακόµα και σε αυτά που
χθες έλεγε «ναι».

Υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο για έναν ακόµα λόγο, ότι το
Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών εκτελεί αυτήν την ώρα ένα
γιγαντιαίο έργο και στα οδικά έργα και στα έργα υποδοµής και
στα σιδηροδροµικά έργα και ταυτοχρόνως, εκσυγχρονίζει το νο-
µοθετικό πλαίσιο για να αποκτήσει η Ελλάδα µεταφορές σύγχρο-
νες, γιατί είναι ένας σηµαντικός κλάδος της ελληνικής και ευ-
ρωπαϊκής οικονοµίας που αντιπροσωπεύει στη χώρα µας πάνω
από το 10% του ΑΕΠ. Γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ, υπερψηφίζουµε
το νοµοσχέδιο και καλούµε και όλες τις πολιτικές δυνάµεις να το
υπερψηφίσουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ.

Τον λόγο έχει ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι

Υπουργοί, ξεκινώντας κάποιος από την επικαιρότητα αυτών των
ηµερών, δυστυχώς έχει να µείνει, να αναφέρει πολλά δυστοπικά
θέµατα τα οποία µε ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας τα ζούµε. 

Για δύο χρόνια κρυβόταν στις φοιτητικές εστίες της Αθήνας
ένας ποινικός και µάλιστα επικίνδυνος, σύµφωνα µε την Αστυνο-
µία. Δύο χρόνια χωρίς άσυλο, µε Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας,
µε την Αστυνοµία να µπαινοβγαίνει ξανά και ξανά µέσα στα πα-
νεπιστήµια, µε φοιτητική Αστυνοµία, η οποία ακυρώνεται παντού
στην πράξη. Τους φοιτητές τους βρίσκετε µέχρι και έξω από τα
σπίτια τους. Τον ποινικό πάλι όχι. Αλλά για κάποιον λόγο για τη
Νέα Δηµοκρατία αλλά και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης το ότι
χωρίς άσυλο κάνουν περατζάδες οι ποινικοί στις εστίες αποδει-
κνύει ένα πράγµα, αποδεικνύει ότι φταίει τι άλλο; Δεν φταίνε οι
αποτυχίες και οι λάθος επιλογές της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
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το άσυλο και το φοιτητικό κίνηµα.
Κάνετε προβολή όλων των δικών σας αποτυχιών και όλα αυτά

από τα οποία απειλείστε στην ελληνική κοινωνία. Αλλιώς τι να πει
κάποιος για όλα αυτά τα οποία ζούµε στην επιτροπή υποκλοπών;
Προσπαθείτε να συγκαλύψετε ένα µεγάλο σκάνδαλο, προβάλ-
λοντας άλλα δήθεν ζητήµατα παρακολουθήσεων, που δεν υπήρ-
χαν, για παρακολουθήσεις πολιτικών προσώπων και επιλέγοντας
ποιους θα καλέσετε και ποιους δεν θα καλέσετε µε απλές πλει-
οψηφίες, ουσιαστικά ρίχνοντας στον κάλαθο των αχρήστων την
οποιαδήποτε εξαγγελία του Πρωθυπουργού για άπλετο φως
στην υπόθεση. 

Πώς να εξηγηθεί αλλιώς αυτό το οποίο ακούµε για το µετανα-
στευτικό και κατηγορείτε την παράταξή µας, τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι δεν
βάζει πλάτη; Αλήθεια, ξεχνάτε όταν επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ ήταν
δικός σας Βουλευτής ο οποίος έλεγε: «Εµπιστεύοµαι περισσό-
τερο τον Ερντογάν παρά τον Τσίπρα»; Ξεχνάτε ότι στην έναρξη
της κυβερνητικής σας θητείας ήρθε όλη η ηγεσία της Ευρώπης
επάνω στον Έβρο και δεν έχουµε κερδίσει µέχρι σήµερα τίποτα
ούτε στη διεθνοποίηση του ζητήµατος, ούτε σε επιπρόσθετη
στήριξη µε κονδύλια, ούτε πουθενά; Και λέτε για εµάς, που
έχουµε εξαρχής στηρίξει όλη την προσπάθεια αλλά και διαχειρι-
στεί αυτή την ιστορία µέσα στα πολλά και τα δύσκολα;

Τι να πει κανείς για τις ανύπαρκτες πολιτικές και τις αποφάσεις
διώξεων για τη νεολαία, που φταίει για όλα επειδή είναι ατίθαση,
επειδή δεν είναι άριστη, όπως τους χαρακτηρίζετε εσείς; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Ο φόβος σας για την απώλεια της εξουσίας σάς οδηγεί τώρα
και στο νέο αφήγηµα περί δήθεν σταθερότητας κυβερνήσεων
επειδή απειλείται, λέει, η σταθερότητα από τις κυβερνήσεις συ-
νεργασίας. Το µόνο που απειλείται από τις κυβερνήσεις συνερ-
γασίας, στις οποίες και έχει συµµετάσχει η Νέα Δηµοκρατία, εί-
ναι ότι απειλούνται οι συµφωνίες για κλειστά στόµατα. 

Ερχόµενος στα θέµατα που συζητάµε σήµερα για το Υπουρ-
γείο Υποδοµών, για τον σιδηρόδροµο, για τις µεταφορές, ξέρετε,
σήµερα έλαβα ένα µήνυµα στο κινητό από µια οικογένεια από
τον πρώην Δήµο Βεργίνας πάνω στην Ηµαθία, η οποία µου πε-
ριέγραφε ένα πράγµα, ότι εξήντα οικογένειες από τον Δήµο Βερ-
γίνας δεν εξυπηρετούνται µε τα λεωφορεία του ΚΤΕΛ για να πάνε
τα παιδάκια σχολείο και είτε χάνουν την πρώτη ώρα, είτε µετακι-
νούνται δίχως ασφάλεια σε γεµάτα ΚΤΕΛ, είτε δεν µπορούν να
είναι στην ώρα τους. Και µάλιστα, µια µέρα το λεωφορείο ξέχασε
να πάει στη στάση να τα πάρει. Σε αυτό το κλίµα µιλάµε για τις
µεταφορές στη χώρα, σε αυτήν την πραγµατικότητα. 

Παρά όλα όσα ακούγονται εδώ από τη Συµπολίτευση, ο στό-
χος του συστήµατος µεταφορών είναι η ασφαλής, βιώσιµη και
οικονοµικά αποδοτική διευκόλυνση της κυκλοφορίας ανθρώπων
και αγαθών. 

Όταν γίνονται σωστά, οι επενδύσεις υποδοµής παράγουν ευη-
µερία ευρείας βάσης τόσο για τους εργαζόµενους όσο και για
τις επιχειρήσεις στη χώρα, για το κοινωνικό σύνολο, για όσους
το έχουν ανάγκη, που είναι οι νέοι, είναι οι φοιτητές, είναι οι ερ-
γαζόµενοι σε άλλες πόλεις, είναι οι άνθρωποι που έχουν το
άγχος να εξασφαλίσουν µέσα σε αυτή την ακρίβεια και τα λίγα
ευρώ ενός εισιτηρίου, είναι οι άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν τη
δυνατότητα να µετακινούνται µε δικό τους Ι.Χ..

Αντίθετα, η κακή επιλογή έργων µπορεί να αυξήσει τις περι-
φερειακές ανισότητες, πράγµα που ζούµε -παρατηµένη όλη η ελ-
ληνική επαρχία-, να δηµιουργήσει εµπόδια στις ευκαιρίες και να
οδηγεί σε µη παραγωγικά αποτελέσµατα που λειτουργούν ως
τροχοπέδη στην οικονοµική ανάπτυξη, αυτή που τόσο πολύ στο-
χεύουµε όλοι και ακόµα περισσότερο εσείς διαφηµίζετε. 

Εν ολίγοις, η αύξηση των επενδύσεων στις υποδοµές πρέπει
να συνδυαστεί µε µεταρρυθµίσεις πολιτικές για να διασφαλιστεί
ότι η χρηµατοδότηση θα αποφέρει τη µεγαλύτερη κοινωνική, πε-
ριβαλλοντική και οικονοµική απόδοση, όχι για να δηµιουργή-
σουµε µικρές κλειστές συντεχνίες, όχι για να µεταβιβάσουµε τις
εξουσίες και άρα τα χρήµατα σε µονοπώλια. 

Δυστυχώς, η πολιτική σας και τα προγράµµατα για τις υποδο-
µές δεν έχουν εκσυγχρονιστεί για να ανταποκριθούν σε πέντε µε-
γάλες αρχές που πρέπει να αντιµετωπίζονται: ανθρώπινοι τραυ-

µατισµοί και θάνατοι, κλιµατική αλλαγή, συµφόρηση στα µέσα
µαζικής µεταφοράς, ανισότητα στις οικονοµικές ευκαιρίες και κα-
ταρρέουσες εγκαταστάσεις και υποδοµές. Για κάθε έναν από αυ-
τούς τους πέντε τοµείς είναι ανάγκη να διασφαλιστεί ότι η
κρατική πολιτική µεταφορών προωθεί την ευηµερία χωρίς απο-
κλεισµούς και κοινωνική ανισότητα. Αυτό σηµαίνει να λαµβάνεται
υπ’ όψιν και να αποφεύγεται η άδικη κληρονοµιά των προηγού-
µενων επιλογών που οδήγησαν σε γεωγραφική αποµόνωση, µει-
ωµένες οικονοµικές ευκαιρίες και αποκλεισµό ουσιαστικά της
υπαίθρου. 

Μια προοδευτική πολιτική πρέπει να στοχεύει στη χρηµατοδό-
τηση σε εκείνες τις περιφέρειες που έχουν τη µεγαλύτερη
ανάγκη. Εδώ έχουµε τη συγκέντρωση σε αυτές τις περιφέρειες
τις ίδιες συνέχεια. Επιπλέον, οι κανόνες που ούτε σήµερα προ-
ωθείτε µε το νοµοσχέδιο, πρέπει να προάγουν τη διαφανή λήψη
αποφάσεων και την ισχυροποίηση της κοινωνικής κινητικότητας
στον µεγαλύτερο δυνατό βαθµό. Η συνέχιση της πολιτικής σας
δεν απαντά στις πιεστικές προκλήσεις σήµερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επικαλέστηκαν οι περισσότεροι συνάδελφοι το επιχείρηµα ότι

ο τουρισµός µας πήγε τόσο καλά φέτος και ήρθε ο κ. Κικίλιας
και είπε ότι, ναι, πιάσαµε τον στόχο και τώρα σειρά έχουν οι υπο-
δοµές και για αυτό έφερε και µια σειρά τροπολογιών. 

Σειρά έχει η αναλογικότητα, κύριε Κικίλια και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, η αναλογικότητα ανάπτυξης των περιοχών µε βάση
τον τουρισµό, ο οποίος πηγαίνει καλά και η διάχυση της ανάπτυ-
ξης και στην ηπειρωτική Ελλάδα, η διάχυση του τουριστικού πλη-
θυσµού στις περιοχές της χώρας µας οι οποίες διαθέτουν
χιονοδροµικά κέντρα, διαθέτουν εναλλακτικό τουρισµό και αυτό
πρέπει να γίνει και µε τα τρένα και µε τα λεωφορεία που σήµερα
συζητάµε. Να αναπτυχθούν όλα αυτά τα µέσα για να µπορεί να
µετακινείται ο κόσµος και στην ηπειρωτική Ελλάδα. 

Σήµερα, επίσης, έρχεστε όλη η πολιτική ηγεσία και κάνετε αν-
τιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. Μα, έχετε καταλάβει ότι τέσ-
σερα χρόνια τώρα κυβερνάτε; Οι πολίτες σας ψήφισαν για να
αλλάξετε όλα αυτά για τα οποία µας κατηγορείτε και εσείς σή-
µερα έρχεστε και λέτε ξανά τα ίδια λες και είµαστε στο 2019.
Γιατί δεν κάνετε τίποτα; Αλλά, λάθος: Δεν κυβερνάτε τέσσερα
χρόνια. Κυβερνάτε είκοσι χρόνια, από το 1974 και µέχρι σήµερα
και πρέπει να απαντάτε και για αυτά τα είκοσι χρόνια, γιατί δεν
έχετε δώσει ούτε ένα επιχείρηµα στους συναδέλφους της Νέας
Δηµοκρατίας, οι οποίοι χωρίς να µπορούν να προβάλλουν κάτι
το οποίο κάνατε, γυρνάνε και βγαίνουν φωτογραφίες απλά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Στον κ. Καραµανλή έχουµε υποβάλει ερώ-
τηση στις 25 Μαΐου του 2022 για το τι γίνεται µε τον κάθετο
άξονα στην Εγνατία - Σκύδρα - Μέση, Νάουσα - Μέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει τα εννιά λεπτά.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν έχει απαντήσει ακόµα στην ερώτησή µας από τις 22

Μαΐου. Πρόκειται για ένα έργο, το οποίο είναι παρατηµένο αυτήν
τη στιγµή µε ευθύνη της περιφέρειας, της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, µε ευθύνη των Βουλευτών οι οποίοι δεν το κυνη-
γούν, µε ευθύνη της δικής σας πολιτικής ηγεσίας που δεν έχετε
καµµία απάντηση να δώσετε γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Και επειδή συνεχώς εξαγγέλλετε και τον
δρόµο Έδεσσα - Θεσσαλονίκη, ανοίξτε δρόµους. Μη συνεχίζετε
τον αποκλεισµό περιοχών. Ανοίξτε δρόµους οι οποίοι µπορούν
να ενώσουν και άλλες περιοχές. Και από αυτόν ακόµη τον δρόµο
µπορούσατε να δώσετε διεξόδους και στην Ηµαθία και στη Νά-
ουσα, την οποία την κρατάτε αποκλεισµένη µε τη µη κατασκευή
του δρόµου.

Σας ευχαριστώ.

19928 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολουθεί

η συνάδελφος κ. Τόνια Αντωνίου από το ΠΑΣΟΚ. 
ΑΝΤΩΝΙΑ (ΤΟΝΙΑ) ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια

ακόµα θλιβερή υπενθύµιση ότι η Ελλάδα παραµένει µια χώρα µε
ιδιαιτερότητες και µε στρεβλώσεις, τις οποίες όχι µόνο δεν προ-
σπαθεί να αλλάξει η δήθεν µεταρρυθµιστική Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά σε ορισµένες περιπτώσεις προσπαθεί
και να τις διαφυλάξει και να τις επεκτείνει. 

Αυτό είναι ευδιάκριτο και στα δύο µέρη του νοµοσχεδίου. Ξε-
κινώ µε το πρώτο µέρος για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστι-
κές τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών, που αυτή τη στιγµή
εκτελούνται από τα ΚΤΕΛ. 

Σε διακηρυκτικό επίπεδο οι διατάξεις αποσκοπούν στην ενσω-
µάτωση προβλέψεων του κανονισµού 1370/2007, κάτι για το
οποίο δεν υπάρχει διαφωνία. Όµως, δεν µπορώ να µη σταθώ σε
µια εξόφθαλµα επιλεκτική πολιτική του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Προβλέπετε προϋποθέσεις που προφανώς, δί-
νουν προβάδισµα στους νυν παρόχους αυτών των υπηρεσιών,
δηλαδή στα ΚΤΕΛ, µέσα από τον απαιτούµενο αριθµό λεωφο-
ρείων υπεραστικού ή αστικού ή ηµιαστικού τύπου, τις απαιτού-
µενες εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης συµπεριλαµβανοµένων των
αµαξοστασίων, την απαιτούµενη στελέχωση, την εµπειρία από
την εκτέλεση των υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατικών
µεταφορών, την οργάνωση, τα συστήµατα τηλεµατικής και ενι-
αίας πληροφόρησης και ενιαίας έκδοσης εισιτηρίων. Όµως,
έχετε βάλει πολύ χαµηλά τον πήχη, όταν αναθέτετε υπηρεσίες
στα ΚΤΕΛ στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. 

Προφανώς, κύριε Υπουργέ, αναφέροµαι στο άρθρο 42 του
ν.4972/2022 που συζητήσαµε την προηγούµενη εβδοµάδα, για
την παράταση και επέκταση των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών
επιβατικών οδικών µεταφορών, καθώς και των συµβάσεων εκµί-
σθωσης που έχουν υπογραφεί έως την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος µεταξύ του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών Αθηνών
ή του Οργανισµού Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης και των
οικείων ΚΤΕΛ.

Αυτό είναι µια γνήσια απόδειξη της πελατειακής λογικής που
εκπροσωπείτε ως Νέα Δηµοκρατία, γιατί όταν είναι να ιδιωτικο-
ποιήσετε ένα µέρος του µεταφορικού έργου που παρέχεται ήδη
από το δηµόσιο σύστηµα µεταφορών, εκεί ούτε το δηµόσιο
αγαθό σας ενδιαφέρει ούτε ο υγιής ανταγωνισµός, αλλά οι επι-
λεκτικές αναθέσεις που είναι συνώνυµες πλέον µε το επιτελικό
κράτος. Νοµίζω ότι για αυτό και εκείνη η διάταξη µπήκε σε εκείνο
το νοµοσχέδιο και όχι σε αυτό που αποτελεί και νοµοθετική πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Μεταφορών και Υποδοµών, για να
αποφευχθεί η εξόφθαλµα επιλεκτική πολιτική. 

Όµως, στο Μέρος Γ’ του νοµοσχεδίου για την αναδιοργάνωση,
όπως λέτε, του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ», αποδιοργάνωση λέµε
εµείς, φαίνεται πλήρως το πρόσωπο του καπιταλισµού τριτοκο-
σµικού τύπου που εκπροσωπείτε ως Νέα Δηµοκρατία. Και σε
αυτό το πεδίο η ακρόαση φορέων επιβεβαίωσε τους προβληµα-
τισµούς και τις επισηµάνσεις µας. Επιχειρείτε τον περαιτέρω
ακρωτηριασµό του ΟΣΕ µε την απόσχιση της «ΕΡΓΟΣΕ» και τη
µεταφορά της στην αρµοδιότητα του Υπουργού Υποδοµών και
Μεταφορών χωρίς διαβούλευση και σοβαρό διάλογο. Ο κ. Κα-
ραµανλής θέτει υπό τον απόλυτο έλεγχό του την «ΕΡΓΟΣΕ», γιατί
σκοπός του είναι η αποκλειστική διαχείριση του προγράµµατος
των 4,5 δισεκατοµµυρίων, αλλά και για όλα τα σιδηροδροµικά
έργα. Τι και αν η «ΕΡΓΟΣΕ» έχει εξειδικευµένα στελέχη µε εµπει-
ρία στο πεδίο! Ο κ. Καραµανλής έχει τους πάντα χρήσιµους και
βολικούς εξωτερικούς συµβούλους που θα κάνουν τη δουλειά
κοµµένη και ραµµένη στις προθέσεις του Υπουργού. Και ο ΟΣΕ
θα παραµείνει φυσικά στο περιθώριο χωρίς πόρους και χωρίς
την ευθύνη του δικτύου και των υποδοµών εν γένει. 

Από την άλλη πλευρά, προβλέπεται ότι ο εκπρόσωπος των ερ-
γαζοµένων στα Διοικητικά Συµβούλια του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ»
δεν θα εκλέγεται από τους εργαζόµενους, αλλά θα διορίζεται
από τον Υπουργό. 

Αλήθεια, κύριε Καραµανλή, σε ποια δηµοκρατική χώρα οι εκ-

πρόσωποι των εργαζοµένων στις διοικήσεις των επιχειρήσεων
δεν επιλέγονται από τους εργαζόµενους, αλλά ορίζονται και επι-
λέγονται από τους µετόχους των επιχειρήσεων; Στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση µιλάµε για έναν µέτοχο, το Υπουργείο, τον
Υπουργό. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι πάρα πολύ αστείο -συγγνώµη, µι-
λάτε και στο τηλέφωνο, αλλά βέβαια καλό θα είναι να ακούτε και
τους Βουλευτές-, διότι αυτή εδώ η διάταξη είναι εντελώς αστεία.
Νοµίζω προσβάλλει και εσάς και όλους εµάς. Ή θα εκλέγονται
οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων ή αλλιώς καταργήστε τη διά-
ταξη. Να τους όριζε ο Υπουργός; Τι θέλετε; Άλλον έναν στον δικό
σας συσχετισµό; Εσείς ορίζετε και τη διοίκηση. 

Επιπλέον, το Υπερταµείο θα συναποφασίζει για τις διοικήσεις
του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ», παρά το γεγονός ότι αυτές δεν υπά-
γονται στο χαρτοφυλάκιο του. Τι κάνει, λοιπόν, η Κυβέρνηση; Κα-
θιστά το Υπερταµείο, και µέσω αυτού τους πιστωτές, συνδιαµορ-
φωτές ολόκληρου του σιδηροδροµικού έργου. Τι όφειλε να
κάνει, αν είχε ίχνος της πατριωτικής συνείδησης που διαφηµίζει
σε κάθε ευκαιρία; Έπρεπε να αφαιρέσει άµεσα τη «ΓΑΙΟΣΕ» από
το Υπερταµείο και να την τροχοδροµήσει στις ίδιες ράγες µε τον
ΟΣΕ, την «ΕΡΓΟΣΕ», αλλά και την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» -και πιθανώς και
άλλους παρόχους συγκοινωνιακού έργου στο µέλλον- για την
βελτιστοποίηση του εθνικού συγκοινωνιακού έργου και τη δια-
σύνδεση του ελληνικού σιδηροδρόµου µε την Κεντρική Ευρώπη,
ώστε να αναβαθµιστεί η θέση της χώρας µας στη διεθνή αλυσίδα
µεταφοράς ανθρώπων και εµπορευµάτων. 

Όλα αυτά προϋποθέτουν κυβερνήσεις που αντιλαµβάνονται
τον σιδηρόδροµο ως µοχλό γεωοικονοµικής αναβάθµισης της
πατρίδας µας και όχι βέβαια πεδίο για µπίζνες των συνδαιτηµό-
νων της «Μαξίµου Α.Ε.», κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και εµείς
ευχαριστούµε. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Νοτοπούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «Επανεξετάζοντας τον τουρι-

σµό» είναι το σύνθηµα του Παγκόσµιου Οργανισµού Τουρισµού
για την Παγκόσµια Ηµέρα του Τουρισµού εχθές και η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας αντί να ασχολείται µε την ανάπτυξη µιας
εθνικής αναπτυξιακής στρατηγικής για τον τουρισµό που θα τον
κάνει βιώσιµο, ανθεκτικό και δίκαιο, ασχολείται µε το πώς θα υπο-
νοµεύσει τις υποδοµές, πώς θα τις απαξιώσει, πώς θα ξεπουλή-
σει το κεφάλαιο του ελληνικού τουρισµού. 

Την ώρα, λοιπόν, που ο Παγκόσµιος Οργανισµός Τουρισµού
δίνει τις κατευθυντήριες οδηγίες για την ενδυνάµωση µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, για τη στροφή στη βιώσιµη πράσινη ανά-
πτυξη, εσείς κωφεύετε, αδιαφορείτε. Ασχολείστε µόνο µε τις
απευθείας αναθέσεις, ασχολείστε µόνο µε τις ιδιωτικοποιήσεις.

Σήµερα µιλάµε για τις υποδοµές, µιλάµε για τις µεταφορές και
αντί να καταρτίζεται µία εθνική στρατηγική ανάπτυξης του του-
ρισµού µε επίκεντρο τον σιδηρόδροµο, εσείς απλά απαξιώνετε
και υπονοµεύετε το µέλλον του ελληνικού τουρισµού.

Ας γίνουµε πιο συγκεκριµένοι. Ήρθε πριν από λίγο o Υπουργός
Τουρισµού στο Κοινοβούλιο και είπε ότι όλα πάνε καλά. Και το
είπε αυτό πότε; Μετά από τη χθεσινή συγκλονιστική αποκάλυψη
από την µελέτη του κ. Λύτρα που απέδειξε ότι σχεδόν κανείς δεν
σώθηκε εκτός µονάδων εντατικής θεραπείας. Καµµία συγγνώµη.

Πάω στον τουρισµό. Είναι πράγµατι ώρα για φιέστες; Έχουµε
έναν Υπουργό που µας λέει ότι όλα πάνε καλά, αλλά έχουµε ταυ-
τόχρονα όλα αυτά τα στοιχεία της «ΕΡΓΑΝΗ». Είχαµε το χειρό-
τερο ισοζύγιο προσλήψεων - αποχωρήσεων της εικοσαετίας.
Έχουµε απώλεια τριάντα δύο χιλιάδων θέσεων εργασίας, όπου
το 75% από αυτές ήταν εστίαση και καταλύµατα. Δεν σας απα-
σχολεί.

Τσακίσατε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα. Τσακίζετε κα-
θηµερινά τον ελληνικό τουρισµό. Κουβέντα από αυτά από τον κ.
Κικίλια. Κουβέντα για τη µείωση 12% των καταλυµάτων στην
κρίση. Έντεκα χρόνια πίσω µας πήγατε. Κουβέντα, όµως, ειση-
γητικά από τον Υπουργό Τουρισµού και για το Ναυάγιο της Ζα-
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κύνθου. Άλλη µια «επιτροπούλα» είπατε ότι θα φέρετε ανώδυνη
και αθώα. Είχατε πάρει πίσω δήθεν τη σύσταση της «Ναυάγιο
Ζακύνθου Α.Ε.». Πόσες τροπολογίες έχετε φέρει µέχρι σήµερα
από τη σύσταση αυτής της επιτροπής; Τις έχετε µετρήσει; Ούτε
χρόνος δεν πέρασε. 

Σε κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται φέρνετε και µια τροπολογία.
Εξυπηρετείτε πάρα πολύ συγκεκριµένα συµφέροντα, τα ίδια που
θέλατε να εξυπηρετήσετε µε τη «Ναυάγιο Α.Ε.». Πάλι φέρνετε
κατά παρέκκλιση της εθνικής νοµοθεσίας, κατά παρέκκλιση κάθε
κοινοτικής οδηγίας, πάλι για το καλό του Ναυαγίου µας λέτε ότι
θα πρέπει να συµβασιοποιηθούν οι απευθείας αναθέσεις έργων.
Δεν µας έχετε πει βέβαια πως αξιοποιούνται οι µεταµεσονύκτιες
τροπολογίες που φέρνετε. Δεν µας έχετε απαντήσει στο γιατί κα-
ρατοµήσατε σε µια νύχτα την Πρόεδρο της επιτροπής. Δεν έχετε
καταθέσει στον κοινοβουλευτικό έλεγχο τα πρακτικά της επιτρο-
πής. Δεν µας έχετε πει ποιο είναι το έργο της επιτροπής τους
δέκα τελευταίους µήνες. Δεν είναι εδώ ο Υπουργός Τουρισµού,
αλλά ας µας απαντήσει κάποιος από την Κυβέρνηση. Αυτό είναι
το έργο της επιτροπής. 

Τον γύρο του κόσµου έχουν κάνει οι εικόνες από το Ναυάγιο
της Ζακύνθου. Βγαίνουν επιστήµονες και λένε: «Ενδεικτική της
επικινδυνότητας της κατάστασης στο Ναυάγιο η σηµερινή κατο-
λίσθηση λόγω σεισµού. Σάλος µε τα σκουπίδια στο Ναυάγιο».
Υπάρχει µια σειρά από δηµοσιεύµατα. 

Σήµερα, λοιπόν, εσείς τι κάνετε; Έρχεστε να φέρετε άλλο ένα
όργιο απευθείας αναθέσεων και συγκάλυψη εκ των υστέρων των
απευθείας αναθέσεων και των εργολαβιών και µάλιστα όταν πριν
λίγες ηµέρες εκδόθηκε βούλευµα του Συµβουλίου Πληµµελει-
οδικών Αθηνών που ήρθε να επιβεβαιώσει όλα αυτά που σας φω-
νάζουν όσοι αντιστάθηκαν στην παράνοµη αγοραπωλησία του
Ναυαγίου της Ζακύνθου. Είναι οι κάτοικοι αυτοί που εσείς τους
βγάζετε τρελούς. Τι αποδεικνύει αυτό το βούλευµα; Ότι πρόκει-
ται για απάτη. 

Παραπέµπονται, λοιπόν, οι συντελεστές του συµβολαίου της
αγοραπωλησίας στο Τριµελές Εφετείο Κακουργηµάτων Αθηνών
µε περισσότερες κατηγορίες από όσες είχε απαγγείλει το προ-
ηγούµενο βούλευµα. Δεν λέτε κουβέντα γι’ αυτό, επιµένετε σε
απευθείας αναθέσεις και απαξίωση ενός σπουδαίου τοπόσηµου.
Κι αυτό γιατί; Γιατί στις κρίσεις του ελληνικού τουρισµού, στις
προκλήσεις που έχετε µπροστά σας, εσείς απαντάτε µόνο µε
τροπολογίες που βλάπτουν το δηµόσιο συµφέρον. 

Άλλη µια τροπολογία είναι αυτή, χθεσινή, µε δέκα σελίδες, που
ρυθµίζει πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα. Δεν νιώσατε βέβαια την
ανάγκη να τη θέσετε σε διαβούλευση. Δεν νιώσατε την ανάγκη
να ακούσετε τους φορείς. Τι ρυθµίζετε; Τις διαδικασίες για τη
δηµιουργία των µαρίνων, τις διαδικασίες διαγωνιστικές διαδικα-
σίες για τους τουριστικούς λιµένες. Την φέρνετε πάλι ερήµην των
εµπλεκόµενων φορέων. 

Εδώ φαίνεται ένας ξεκάθαρος πανικός για να προλάβετε να
ιδιωτικοποιήσετε γιατί βλέπετε τον ελληνικό λαό να σας δείχνει
την πόρτα της εξόδου. Δεν έχετε καµµία πρόθεση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, να καταρτίσετε µία ενι-
αία εθνική στρατηγική για την αξιοποίηση των µαρίνων. Το µόνο
που µου δείχνετε είναι έµπρακτα µε αυτό το νοµοθέτηµα την
πρόθεσή σας για ξεπούληµα χωρίς όρους και χωρίς προϋποθέ-
σεις. Πού είναι οι άλλες θέσεις σας; Πού είναι οι τεχνικοοικονο-
µικές µελέτες; Πού είναι οι συγκρίσεις που έπρεπε να γίνουν;
Πού είναι επικαιροποίησή τους; Πού είναι η χωροθέτηση; Τρία
χρόνια τι κάνετε, εν πάση περιπτώσει; Και αν δεν µπορείτε, να
σηκωθείτε, να φύγετε. Δεν προβλέπεται η διασύνδεση µε δίκτυα,
δεν προβλέπεται η συµµετοχή της αυτοδιοίκησης, δεν προβλέ-
πεται τίποτε, διότι δεν σας ενδιαφέρει η ανάπτυξη των µαρίνων. 

Πάω και στο άρθρο 2. Χθες στην τοποθέτησή µου στην επι-
τροπή αναφέρθηκα στο άρθρο 2 γιατί µε αυτό το άρθρο διευρύ-
νεται το έργο των «ΚΤΕΛ Α.Ε.» εις βάρος, όµως, των τουριστικών
πρακτορείων και των τουριστικών λεωφορείων. Και φωτογρα-
φικά και απροκάλυπτα! Νοµίζω ότι σας τα εξήγησαν και ο ειση-
γητής και ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και όλοι οι
συνάδελφοι οµιλητές από την Αντιπολίτευση, αλλά δεν θέλετε
να το καταλάβετε. Σας τα είπαν και οι φορείς όµως. 

Εσείς σπεύδετε να θολώσετε τα νερά. Απαντάτε ότι ήδη επί

των ηµερών της Κυβέρνησής µας µε το άρθρο 44 του ν.4549/18
εµείς δήθεν επιτρέψαµε στα υπεραστικά λεωφορεία των ΚΤΕΛ
να ασκούν το παραπάνω διευρυµένο έργο µεταφοράς. Αυτό είναι
κάτι το οποίο δεν ισχύει. Και αν ίσχυε, γιατί το φέρνετε σήµερα
προς νοµοθέτηση; 

Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά πως εφόσον τα ΚΤΕΛ επιθυµούν
να χρησιµοποιήσουν τα υπεραστικά λεωφορεία τους για τις
ανάγκες των τουριστικών γραφείων τους, τότε τα αποχαρακτη-
ρίζουν πρώτα ως τουριστικά λεωφορεία. Δεν το γνωρίζετε; Το
ξεχνάτε, δεν το αναφέρατε. Θα πρέπει στη συνέχεια να τα εντά-
ξουν στον στόλο τους ως ειδικά τουριστικά λεωφορεία δηµόσιας
χρήσης, εφόσον βέβαια πληρούν τεχνικές και άλλες σχετικές
προδιαγραφές και για να εκτελέσουν πλέον αποκλειστικά το έρ-
γο της τουριστικής µεταφοράς. 

Εσείς όµως δεν νοµοθετείτε ενιαία. Έχετε αντιφάσεις, έχετε
ασυνεννοησία και µεταξύ σας. Καταθέτουµε ερώτηση και άλλα
απαντάει ο Υπουργός Τουρισµού, άλλα νοµοθετείτε εσείς. Δεν
σας ενδιαφέρει η πραγµατικότητα. Τι σας ενδιαφέρει;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, οδη-
γείτε συνειδητά σε εξαφάνιση τον κλάδο των τουριστικών πρα-
κτορείων και λεωφορείων και τους ιδιοκτήτες και τους εργαζό-
µενους, εν µέσω κρίσης. Το κάνετε απολύτως συνειδητά.

Και κλείνω µε την περίφηµη αναδιάρθρωση του σιδηροδροµι-
κού τοµέα. Δεν κάνατε τίποτα για τις τουριστικές σιδηροδροµι-
κές γραµµές τρία χρόνια. Πελοπόννησος, Φθιώτιδα, Τέµπη,
ακυρώσατε τον σχεδιασµό για µετά την Πάτρα. Δεν κάνατε τί-
ποτα για τη σιδηροδροµική Εγνατία και τη σύνδεση της χώρας
µας µε τις γειτονικές χώρες. Παγώσατε το κέντρο Logistics. Δεν
κάνετε τίποτε για το δυτικό προαστιακό. Ακυρώσατε δροµολο-
γηµένες και µε εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση µελέτες για ανα-
βάθµιση σιδηροδροµικής και οδικής σύνδεσης του λιµανιού.
Πάγωσε και η επέκταση του προβλήτα 6. 

Άρα, λοιπόν, δεν νοµίζω ότι µπορείτε να κοροϊδέψετε κανέναν.
Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ενδεικτικό του τρόπου που νοµοθε-
τείτε. Νοµοθέτηση απευθείας αναθέσεων κατά παρέκκλιση κάθε
γράµµατος της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. 

Και σας ρωτώ, κατεβαίνοντας από το Βήµα, το εξής. Πόσα
χρήµατα θα κληθεί να πληρώσει η χώρα; Πόσες φορές θα την
εγκαλέσει ακόµα η Ευρωπαϊκή Ένωση αν συνεχίσετε αυτό το
βιολί, δηλαδή, τις καθυστερήσεις και τη µόνη δουλειά που ξέρετε
να κάνετε µε τις απευθείας αναθέσεις; 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-
ζουµε τώρα µε την κ. Ελισσάβετ Σκούφα από τον ΣΥΡΙΖΑ. Μετά
θα µιλήσουν ο κ. Σταµενίτης, ο κ. Καιρίδης και ο κ. Σπανάκης και
µετά θα έχουµε, εφόσον το επιθυµούν, τις δευτερολογίες των ει-
σηγητών.

Κυρία Σκούφα, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ ΣΚΟΥΦΑ: Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί

συνάδελφοι, όποιος κατοικεί στην ελληνική επαρχία καταλαβαί-
νει ότι αυτό που εδώ και τέσσερις δεκαετίες ως σύνθηµα και ως
πρόταγµα έχει διατυπωθεί, δυστυχώς, ισχύει ακόµη. Ποιο είναι
αυτό; Ο πληθυσµός της ελληνικής επαρχίας, όταν έρχεται σε
συχνή επικοινωνία µαζί µας, δηλαδή µε τα µέλη του Νοµοθετικού
Σώµατος, µας τονίζει πως ιδιαίτερα η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας όταν νοµοθετεί, ξεχνά πως Ελλάδα δεν είναι µόνο η
Αθήνα. 

Η κατάσταση των συγκοινωνιών στην επαρχία και στο Νοµό
Πιερίας είναι άκρως τραγική. Ο Νοµός Πιερίας έχει µια απέραντη
ακτογραµµή, µε πάρα πολλά τουριστικά θέρετρα και προορι-
σµούς, µε αρκετά πυκνό οµολογουµένως σιδηροδροµικό δίκτυο.
Έχει όµως και αποµακρυσµένα χωριά επάνω στα Πιέρια ή στον
Όλυµπο. 

Σε αυτά τα χωριά, σαν όλα τα χωριά της ελληνικής επαρχίας,
κατοικούν ηλικιωµένοι συµπολίτες µας, κατοικούν µαθητές, κα-
τοικούν εργαζόµενοι, κατοικούν µητέρες, κατοικούν µικροµε-
σαίοι επιχειρηµατίες, κατοικούν δηλαδή άνθρωποι που -και
αναφέρω ως παράδειγµα το ορεινό χωριό του Άη Δηµήτρη, το
τελευταίο χωριό στα σύνορα της Πιερίας- θέλουν συχνά και
πυκνά να χρησιµοποιήσουν τις αστικές συγκοινωνίες για να πάνε

19930 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



στο κέντρο του νοµού, στην Κατερίνη, προκειµένου να διεκπε-
ραιώσουν τις υποθέσεις τους, είτε µε δηµόσιες και δηµοτικές
υπηρεσίες είτε µε τις τράπεζες είτε ακόµη για να πάνε στο κον-
τινότερο κέντρο υγείας. 

Και µιας και αναφέρω τα κέντρα υγείας, πείτε µου, κύριοι
Υπουργοί, πώς είναι δυνατόν µε αποψιλωµένα τα περιφερειακά
ιατρεία -γιατί η Κυβέρνησή σας φρόντισε να µετακοµίσει, να µε-
τακινήσει όλους τους γιατρούς στα νοσοκοµεία- και µε ποιο
τρόπο να µεταφερθεί ο ηλικιωµένος για να πάει να γράψει φάρ-
µακα; Πώς είναι δυνατόν να µεταφερθεί στο νοσοκοµείο, το µο-
ναδικό της πόλης της Κατερίνης, όταν το ΕΚΑΒ είναι επίσης
υποστελεχωµένο; Πείτε µου πώς ο πολίτης θα µπορέσει -ξανα-
λέω- από τον Άη Δηµήτρη, ως παράδειγµα, να πάει στην Κατε-
ρίνη τη στιγµή που υπάρχουν µόνο δύο δροµολόγια ηµερησίως; 

Τι κάνετε τώρα για να απαντήσετε σε αυτές τις τεράστιες και
υπαρκτές κοινωνικές ανάγκες µετακίνησης όλου του πληθυσµού;
Και δεν πρέπει να ξεχνάµε βέβαια ότι τα δηµόσια µέσα µεταφο-
ράς τα χρησιµοποιούν ως επί το πλείστον ευπαθείς συµπολίτες
µας και συµπολίτες που κατάγονται από τα φτωχότερα λαϊκά
στρώµατα, που δεν έχουν τη δυνατότητα να αγοράσουν Ι.Χ. επι-
βατηγό ή που τώρα στον καιρό του άκρατου και ασταµάτητου
πληθωρισµού και της ακρίβειας και των συνεχών µετακινήσεων,
δεν έχουν πάρα πολύ απλά να βάλουν πετρέλαιο στα αυτοκίνητά
τους. Τι κάνετε για αυτό; 

Κατ’ αρχάς, από τον σχεδιασµό των αστικών και υπεραστικών
γραµµών βγάζετε απ’ έξω την τοπική αυτοδιοίκηση Α’ Βαθµού,
πετάτε απ’ έξω τους δήµους. Εκπρόσωπος της ΚΕΔΕ, αρµόδιος,
είναι ο δήµαρχος της Κατερίνης, ο κ. Κουκοδήµος. Μου έλειψε
στη συνεδρίαση της επιτροπής µας να ακούσω την άποψη της
ΚΕΔΕ. 

Τέτοιος φόβος απέναντι στα κυβερνητικά έδρανα; Τι γνώµη
έχουν οι δήµοι, που µε τον προηγούµενο νόµο της κυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ είχαν τον πρώτο λόγο, ως όφειλαν, για τον σχεδιασµό
των αστικών συγκοινωνιών και τώρα δεν υπάρχουν πουθενά στο
νοµοσχέδιό σας; 

Τι λόγο και τι άποψη έχουν επίσης οι δήµοι για το µοναδικό
µέτρο δηµόσιας διαβούλευσης µε τους πολίτες; Μιλάω για τα
ΣΒΑΚ, για τα Σχέδια Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας, τα οποία
δεν προχωράνε µε τον ρυθµό που πρέπει. Και θέλω εδώ να θέσω
το ερώτηµα, γιατί ειλικρινά δεν το γνωρίζω. 

Τα Σχέδια Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας δεν χρηµατοδο-
τούνται ή συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση;
Μέσα σε αυτή τη συγχρηµατοδότηση δεν υπάρχουν κονδύλια,
ώστε οι δήµοι και οι περιφέρειες κατά τόπους να διαφηµίσουν
το µοναδικό εργαλείο -ξαναλέω- παρέµβασης και έκφρασης άπο-
ψης των αναγκών µεταφοράς των πολιτών, που είναι η διαβού-
λευση στο πλαίσιο των ΣΒΑΚ; Κανένας λόγος ούτε γι’ αυτό. 

Και µάλιστα τι κάνετε στο νοµοσχέδιο; Λέτε ότι στον σχεδια-
σµό των αστικών και υπεραστικών συγκοινωνιών θα ληφθούν υπ’
όψιν τα υπάρχοντα ΣΒΑΚ και όπου δεν υπάρχουν ΣΒΑΚ, τι θα
γίνει; Θα µείνουν απ’ έξω; Θα µείνουν δηλαδή τεράστιες κοινω-
νικές ανάγκες των πολιτών για τις αστικές και υπεραστικές συγ-
κοινωνίες πάλι στην απέξω; 

Κύριοι Υπουργοί, φέρατε κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις για
να θεραπεύσετε το αρχικό κίνητρο και της συγκεκριµένης νοµο-
θέτησής σας, το οποίο δεν είναι άλλο παρά το ίδιο όπως και σε
κάθε σας νοµοθέτηση, η εξυπηρέτηση πολύ συγκεκριµένων ιδιω-
τικοοικονοµικών συµφερόντων, η εξυπηρέτηση όσων προλάβουν
ή όσων έχουν άκρες στο Υπουργείο, άρα η ενίσχυση των πελα-
τειακών σχέσεων των Υπουργείων µε συγκεκριµένες κοινωνικοοι-
κονοµικές επαγγελµατικές κατηγορίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Φέρατε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο και νοµοτεχνικές βελτιώσεις
για να θεραπεύσετε αυτό που, βάσει της υποχρέωσης του ευρω-
παϊκού κανονισµού του 2007, ήταν η απελευθέρωση των συγκοι-
νωνιών. Εσείς τι κάνετε παρά τις µικρές νοµοτεχνικές βελτιώσεις
σας; Πάλι ευνοείτε συγκεκριµένους παίκτες -επιτρέψτε µου να
πω- συγκεκριµένους συµµετέχοντες στους διαγωνισµούς αστι-
κών και υπεραστικών συγκοινωνιών και αυτό πάντα αποβαίνει εις
βάρος της εξυπηρέτησης των κοινωνικών αναγκών. 

Διότι ξέρετε -και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- κάθε φορά
που µεταφέρουµε ως αιρετοί ή µεταφέρουν οι πολίτες συγκεκρι-
µένα αιτήµατα για εξυπηρέτηση δροµολογίων, για σχεδιασµό
δροµολογίων στις αστικές και υπεραστικές συγκοινωνίες, η µό-
νιµη επωδός δυστυχώς, είναι ότι δεν υπάρχει κέρδος, δεν υπάρ-
χει ο απαιτούµενος αριθµός επιβατών. 

Απέναντι σε αυτό το τεράστιο δίληµµα ή το κέρδος ή οι ανάγ-
κες της κοινωνίας, εσείς παίρνετε σαφή θέση δυστυχώς, για µια
ακόµη φορά, εξυπηρετώντας συγκεκριµένα οικονοµικά συµφέ-
ροντα απέναντι στην κοινωνία και τις ανάγκες της. Γι’ αυτό και
πρέπει να φύγετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Σταµενίτης από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά

ο κ. Καιρίδης και ο κ. Σπανάκης. Δευτερολογίες θα έχουν µόνο
οι εισηγητές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Μόνο δώδεκα λεπτά µίλησα. Θέλω τρία
λεπτά.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο του

Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών για τις δηµόσιες υπερα-
στικές και αστικές τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών και την
αναδιοργάνωση των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.».
Πρόκειται για µια πολύ σηµαντική νοµοθετική πρωτοβουλία που
έρχεται να αντιµετωπίσει και να επιλύσει µια σειρά από προβλή-
µατα που εντοπίζονται στον τοµέα των επιβατικών µεταφορών
και του σιδηροδρόµου. Περιέχει ουσιαστικές παρεµβάσεις που
πρωτεύοντα στόχο έχουν την καλύτερη εξυπηρέτηση του επιβα-
τικού κοινού, ενώ ρυθµίζονται και στρεβλώσεις που δηµιουργούν
προβλήµατα στο πεδίο των συγκοινωνιών. Εναρµονισµένες µε
τις σύγχρονες ανάγκες οι διατάξεις του πρώτου µέρους του πα-
ρόντος στοχεύουν στη συνολική αναµόρφωση και ενοποίηση του
νοµοθετικού πλαισίου της χώρας για τις αστικές και υπεραστικές
µεταφορές αλλά και στη σύµπλευση αυτού µε το ενωσιακό πλαί-
σιο. 

Τα κύρια σηµεία της νοµοθέτησης είναι ότι µε το νέο αυτό θε-
σµικό πλαίσιο θεσµοθετείται µια ενιαία αρµόδια αρχή, που είναι
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών, οι αρµόδιες τοπικές
αρχές που είναι οι περιφέρειες στην περιοχή ευθύνης τους, ενώ
τέλος υιοθετούνται οι διαγωνιστικές διαδικασίες του κανονισµού
1370 του 2007. Να σηµειώσω εδώ ότι το θεσµικό πλαίσιο που
ισχύει και εφαρµόζεται στις αστικές περιοχές Αττικής και Θεσ-
σαλονίκης είναι απόλυτα συµβατό µε το Ενωσιακό Δίκαιο και τον
κανονισµό 1370 του 2007 και έτσι λοιπόν, θα συνεχίσει να ισχύει.

Στο πρώτο µέρος, λοιπόν, έχουµε ακριβώς αυτή την προσπά-
θεια συµµόρφωσης µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό που συνδέεται
µε την απελευθέρωση των επιβατικών µεταφορών. Όπως ειπώ-
θηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής και συζητείται σήµερα, το
βασικό σηµείο της συµµόρφωσης είναι το πεδίο των διαγωνιστι-
κών διαδικασιών ανάθεσης για την εκτέλεση του συγκοινωνιακού
έργου µε γνώµονα την καλύτερη εξυπηρέτηση επιβατικού κοι-
νού, την όσο το δυνατόν µεγαλύτερη κάλυψη όλων των περιορι-
σµών -και αναφέροµαι στις άγονες περιοχές- αλλά και την
τήρηση των προδιαγραφών που θέτει το ευρωπαϊκό πλαίσιο. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου θέτει τις προϋποθέσεις για τη
συµµετοχή στις διαγωνιστικές διαδικασίες και δεν αποκλείει εκ
προοιµίου κανέναν. Και επειδή ακούστηκε αρκετή κριτική ανα-
φορικά µε το εν λόγω ζήτηµα, θα το επαναλάβω κι εγώ αυτό που
είπε ο Υπουργός στην επιτροπή. Το είπε κι ο εισηγητής µας. Και
ποιο είναι αυτό; Ότι αυτό που υποστηρίζουµε εµείς είναι ότι, για
να έχει κάποιος το δικαίωµα συµµετοχής στον διαγωνισµό, είναι
απαραίτητο να πληροί συγκεκριµένες προδιαγραφές, όπως η
απαραίτητη στελέχωση, η εµπειρία σε επιβατικές µεταφορές
αστικές και υπεραστικές, η ενιαία πληροφόρηση και η έκδοση ει-
σιτηρίων και επιπρόσθετα να παρέχει εγγυήσεις ότι το χρονικό
διάστηµα της υπογραφής της σύµβασης ή στο άµεσο µέλλον θα
διαθέτει, πρώτον, αµαξοστάσια για τη στάθµευση και τη συντή-
ρηση οχηµάτων και δεύτερον -και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε
στο εξαιρετικά σηµαντικό- τις απαραίτητες εγκαταστάσεις εξυ-
πηρέτησης των επιβατών. 
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Τέλος, αυτό στο οποίο θα ήθελα να σταθώ και να σηµειώσω
είναι ότι µε τη διενέργεια των διαγωνιστικών διαδικασιών µερι-
µνούµε για την κάλυψη των αναγκών µετακίνησης των επιβατών
που ζουν σε αποµακρυσµένες και άγονες περιοχές, αλλά και εξυ-
πηρετείται και η διασύνδεση των δικτύων τακτικών υπεραστικών
και αστικών γραµµών µε τα υπόλοιπα δίκτυα, όπως λιµάνια, σι-
δηροδροµικοί σταθµοί και αεροδρόµια. Και τα δύο είναι στόχοι
που περιλαµβάνονται στο Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο Μεταφορών. 

Συµπερασµατικά, να πούµε ότι προωθείται η θεσµοθέτηση δια-
φανών διαδικασιών ανάθεσης του αστικού και υπεραστικού συγ-
κοινωνιακού έργου µε διαγωνιστικές διαδικασίες, ενώ ακόµα
δυνάµει του νέου ενιαίου νόµου καθίσταται εφικτός ο ορθολογι-
κός σχεδιασµός των γεωγραφικών περιοχών παροχής των αστι-
κών υπεραστικών τακτικών οδικών µεταφορών επιβατών, όπως
και οι ενιαίοι είναι κανόνες που διέπουν τις διαδικασίες και τα όρ-
γανα σχεδιασµού ανάθεσης εποπτείας και ελέγχου, κάτι που η
υφιστάµενη νοµοθεσία δεν το αντιµετωπίζει. 

Επιπρόσθετα, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, περιλαµβάνει στο δεύτερο µέρος του
τη διάταξη, µε την οποία προβλέπεται η κατάργηση της Ρυθµι-
στικής Αρχής Επιβατικών Μεταφορών, που είχε συσταθεί µε τον
ν.4199/2013. Η αδυναµία λειτουργίας της ΡΑΕΜ, µας οδήγησε
σε αυτήν την παρέµβαση και τη µεταβίβαση των αρµοδιοτήτων
στη Γενική Διεύθυνση Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών, όπου µεταφέρονται και οι οργανικές θέσεις της
ΡΑΕΜ.

Έρχοµαι τώρα στο ζήτηµα που ρυθµίζεται µε τις διατάξεις του
τρίτου µέρους του νοµοσχεδίου. Και αυτό έχει να κάνει µε το θε-
σµικό πλαίσιο του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ». Η ηγεσία του Υπουρ-
γείου επιλέγει -και ορθώς κατά την άποψή µου, αλλά και κατά
την κοινή λογική- να προχωρήσει στον διαχωρισµό και, στην
πραγµατικότητα, στην αποσαφήνιση των δύο αυτών εταιρειών.
Διαπιστώθηκε στην πράξη ότι οι σχέσεις των δύο εταιρειών, µη-
τρικής και θυγατρικής, δηµιουργεί σύγχυση, τόσο σε θέµατα αρ-
µοδιοτήτων όσο και σε θέµατα λειτουργίας των εταιρειών, όπως
µεταξύ άλλων και σε ζητήµατα χρηµατοδότησης. 

Κεντρικό πρόβληµα, όπως µας εξήγησαν αναλυτικά οι Υπουρ-
γοί, ο κ. Καραµανλής και ο κ. Καραγιάννης, ήταν τα εµπόδια που
δηµιουργούνταν στην εκτέλεση των σιδηροδροµικών έργων,
όπως, για παράδειγµα, οι µεγάλες υπερβάσεις στους προϋπο-
λογισµούς, αλλά και η αδυναµία τήρησης χρονοδιαγραµµάτων.
Τα ακούσαµε σήµερα αυτά, πόσο τοις εκατό παραπάνω είναι και
πόσο φεύγει ο χρόνος. Συνεπώς, µε τον διαχωρισµό των εται-
ρειών µπαίνει µια τάξη και αποσαφηνίζετε τις αρµοδιότητες που
έχει ο ΟΣΕ, που είναι ο διαχειριστής της υποδοµής, και ποιες αρ-
µοδιότητες έχει η «ΕΡΓΟΣΕ», που θα υλοποιεί τα νέα έργα και
δεν θα αποτελεί πλέον θυγατρική του ΟΣΕ. Συζητάµε, εποµένως,
όπως γίνεται κατανοητό, για ρυθµίσεις µε πολλαπλά οφέλη στον
τοµέα των σιδηροδρόµων και στην ανάπτυξη των δικτύων. 

Στο τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχουµε την κατάργηση των τεχνικών συµβουλίων των
εποπτευόµενων φορέων του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών και τη σύσταση -στην ουσία- του Τεχνικού Συµβουλίου
Δηµοσίων Έργων και Μελετών. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, την τοποθέτησή µου επί του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών, θα ήθελα να τονίσω ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και η ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
µέσα από την εφαρµογή ενός ολοκληρωµένου σχεδιασµού, για
τον τοµέα των µεταφορών στη χώρα µας, αλλάζουν το τοπίο
προς το καλύτερο, ενώ µε τις παρεµβάσεις που γίνονται στον
τοµέα των υποδοµών, βελτιώνουν συνολικά την εικόνα των συγ-
κοινωνιών στη χώρα µας. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτό καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε
µια νοµοθετική πρωτοβουλία, που εναρµονίζει το εθνικό θεσµικό
πλαίσιο µε το ενωσιακό. Θεραπεύει παθογένειες του παρελθόν-
τος, αντιµετωπίζει στρεβλώσεις και τέλος συµβάλλει ουσιαστικά
στην αναβάθµιση της ποιότητας των παρεχόµενων συγκοινωνια-
κών υπηρεσιών. Σαφώς τασσόµαστε υπέρ και καλούµαστε να κά-
νετε και εσείς το ίδιο. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ο κ. Καιρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν επικεντρωθώ στο κύριο σηµείο της οµιλίας µου, θα ήθελα

µία παρατήρηση για όσα ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση όλη
την ηµέρα σήµερα, σε ένα θέµα εκτός νοµοσχεδίου, αλλά είναι
κάτι το οποίο έρχεται και επανέρχεται στο δηµόσιο διάλογο και
επιτέλους, θα πρέπει κάποτε να το κατανοήσουν στην Αντιπολί-
τευση, το µεγάλο λάθος που κάνουν, κατηγορώντας την Κυβέρ-
νηση γι’ αυτή την περίφηµη βίαιη απολιγνιτοποίηση. Πρέπει να
το καταλάβετε, στα άκρα του πολιτικού φάσµατος και στην Αρι-
στερά και στην πολύ Δεξιά, ότι αυτό που ονοµάζετε «βίαιη απο-
λιγνιτοποίηση» ξεκίνησε ήδη από το 2010. Και το µεγαλύτερο
µέρος της έγινε την περίοδο ΣΥΡΙΖΑ 2015 - 2019, που έπεσε η
παραγωγή λιγνίτη στη χώρα µας κατά 75%. 

Για να είµαστε δίκαιοι σε όλους τους προηγούµενους, η απο-
λιγνιτοποίηση δεν ήταν πολιτική απόφαση από ένα σηµείο και
µετά. Είναι οικονοµική απόφαση. Είναι η απόφαση, την οποία επι-
βάλλει η αγορά, διότι ο λιγνίτης κατέστη ασύµφορος. Η ΔΕΗ δα-
πανούσε εκατοντάδες εκατοµµύρια τον χρόνο για να παράγει
ρεύµα από λιγνιτικά εργοστάσια. Και όταν επιχείρησε ο ΣΥΡΙΖΑ
να τα πουλήσει, τα λιγνιτικά, δεν βρέθηκε ούτε ένας επενδυτής.
Κανένας! Ακόµα και σήµερα δεν θα βρισκόταν κανένας επενδυ-
τής, διότι όλοι γνωρίζουν ότι µπορεί τώρα ο λιγνίτης να είναι σε
σχέση µε το φυσικό αέριο πιο συµφέρων, αλλά σε ένα χρόνο,
δύο χρόνια -αυτές οι επενδύσεις είναι πολύ µεγάλες, χρειάζονται
δεκαετίες για να αποσβεστούν- δεν θα συνεχίσει να συµβαίνει
αυτό και άρα, µεσοµακροπρόθεσµα, ο λιγνίτης δεν µπορεί να
είναι η λύση.

Σταµατήστε, λοιπόν, να λαϊκίζετε σε βάρος της πίεσης που δέ-
χεται η κοινωνία της δυτικής Μακεδονίας και να λέτε αυτά τα εύ-
κολα τα λόγια τα µεγάλα, όταν τα δεδοµένα είναι εντελώς
αντίθετα από αυτά που ισχυρίζεστε. Αν για κάτι µπορούσε κά-
ποιος να κατηγορήσει τους παλαιότερους είναι για την απόφαση
του 2013 επί κυβέρνησης Σαµαρά για την «Πτολεµαΐδα 5», η
οποία σήµερα αποδεικνύεται εξαιρετικά συµφέρουσα και χρή-
σιµη και θα αρχίσει να λειτουργεί σε µερικές εβδοµάδες στηρί-
ζοντας το σύστηµα. Όµως, δεν είναι λύση µακροπρόθεσµα. Πότε
θα το καταλάβετε; Η ΔΕΗ δεν µπορεί να παράγει επί ζηµία, σε
βάρος του Έλληνα φορολογούµενου και να χρειάζεται διαρκή
στήριξη.

Τώρα, η αιτία για την οποία πήρα τον λόγο σήµερα, κύριε Πρό-
εδρε, είναι για να αναφερθώ σε ένα µείζον θέµα το οποίο χάνεται
µέσα στα πολλά που έρχεται να ρυθµίσει το νοµοσχέδιο και έχει
να κάνει µε τον σιδηρόδροµο, την αξία του και τον κρίσιµο ρόλο
που έχει να παίξει. 

Συζητάµε πάρα πολλές φορές για τη σηµασία της Ελλάδας να
αναδειχθεί ως διαµετακοµιστικό κέντρο και κέντρο Logistics. Οι
προβλέψεις των οικονοµολόγων λένε ότι η χώρα µας µπορεί σε
αυτόν τον τοµέα να παράγει µέχρι και το 5% του ΑΕΠ της.
Έχουµε µία χρυσή ευκαιρία που µας δίνει η γεωγραφία. Έχουν
γίνει πάρα πολλά στα λιµάνια µας µε την εµβληµατική προφανώς
επένδυση στον Πειραιά, την οποία εσείς πολεµήσατε, αλλά και
τώρα µε αυτό που θέλουµε να κάνουµε στα λιµάνια του Βορρά,
στην Αλεξανδρούπολη, στην Καβάλα, στη Θεσσαλονίκη και
αλλού. 

Όµως, δεν µπορούν να υπάρχουν λιµάνια -αυτό είναι το µόνο
βέβαιο- χωρίς εµπορευµατικό σιδηρόδροµο. Και η αλήθεια είναι
ότι εδώ η χώρα µας υστερεί διαχρονικά µε παθογένειες δεκαε-
τιών. Υπάρχει πρόβληµα στα σιδηροδροµικά έργα, κάτι που έχει
παραδεχθεί κατ’ επανάληψη η Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υπουρ-
γός κ. Καραµανλής, ο οποίος πολύ σωστά έχει προσπαθήσει να
θεραπεύσει και µέσα από τις ρυθµίσεις τις οποίες εισάγει µε
αυτό το νοµοσχέδιο, διότι πρόκειται για ένα κρίσιµο εθνικό στοί-
χηµα. Δεν µπορεί να συνεχίσουµε µε αυτή την παθογένεια. 

Από όλα τα δηµόσια έργα, από όλα τα έργα υποδοµής, τα σι-
δηροδροµικά παρουσιάζουν τις µεγαλύτερες µε διαφορά υπερ-
βάσεις και σε κόστος και σε χρόνο. Για απλά έργα χρειαζόµαστε
πάνω από δέκα, δώδεκα, δεκαπέντε χρόνια, κάτι που οφείλεται
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στον κατακερµατισµό τους. Διότι έχουµε χωριστά τη µελέτη, χω-
ριστά τα έργα υποδοµής, χωριστά τα έργα επιδοµής και χωριστά
τα έργα τηλεδιαχείρισης του δικτύου, µε αποτέλεσµα να παίρ-
νουν δεκαπέντε, είκοσι και είκοσι πέντε χρόνια και ήµουν µικρός
και γέρασα από τότε που µιλάµε για την ηλεκτροδότηση και τη
διπλή γραµµή του Αθήνα-Θεσσαλονίκη.

Τα έργα πρέπει να τρέξουν γρήγορα και ο µόνος τρόπος για
να τρέξουν γρήγορα -παρά τις αντιδράσεις ιδιωτικών συµφερόν-
των που αξιοποιούν τον κατακερµατισµό προς ίδιον όφελος-
είναι να τρέξουν ολοκληρωµένα µε το σύστηµα «µε το κλειδί στο
χέρι», ένα σύστηµα που έχει δοκιµαστεί και σε άλλες περιπτώ-
σεις, όπως για παράδειγµα στα µεγάλα πανεπιστηµιακά νοσοκο-
µεία, στην Πάτρα, στα Γιάννενα, στο Ηράκλειο, αλλά προφανώς
και σε άλλα µεγάλα δηµόσια έργα έκτοτε, όπου ο εργολάβος θα
έχει την ευθύνη και της µελέτης και της κατασκευής, ώστε να
µπορούµε να τα ολοκληρώνουµε µέσα στα επόµενα τρία, τέσ-
σερα, πέντε, έξι, το πολύ επτά χρόνια και να φύγουµε από αυτό
το τεράστιο πρόβληµα που µας κρατάει πίσω.

Εάν η χώρα µας χάσει την ευκαιρία, η οποία δεν θα περιµένει,
άλλοι θα γίνουν κόµβοι και άλλοι θα εκµεταλλευτούν τη διεθνή
συγκυρία, όπως, για παράδειγµα, η Ιταλία. Είναι, λοιπόν, πάρα
πολύ κρίσιµο και ένα µεγάλο εθνικό στοίχηµα να τρέξει γρήγορα
τον σιδηρόδροµο η χώρα µας, κυρίως τον εµπορευµατικό σιδη-
ρόδροµο ιδίως στον Βορρά, όπου έχουµε τις πολύ µεγάλες
αυτές ευκαιρίες που µας δίνει η συγκυρία, η θέση µας, οι γεω-
στρατηγικές εξελίξεις, το γεγονός ότι η Ελλάδα µπορεί να γίνει
το αγκυροβόλι όλης της Ανατολικής Ευρώπης στη Δύση και στην
παγκόσµια οικονοµία, σε χώρες όπως η Βουλγαρία, όπως η Ρου-
µανία και τα υπόλοιπα Βαλκάνια. Και είναι ένα στοίχηµα στο
οποίο έχουµε τη στήριξη των εταίρων µας, κάτι που πρέπει να
εκµεταλλευτούµε και να αξιοποιήσουµε πλήρως. 

Νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο αυτό και στο σηµείο αυτό, όπως και
σε πολλά άλλα, για τις αστικές συγκοινωνίες των µεγάλων πό-
λεων και ούτω καθεξής κινείται απολύτως στη σωστή κατεύ-
θυνση. Λυπάµαι που η συζήτηση στην Ολοµέλεια πήγε πολλές
φορές σήµερα αλλού και εκτός θέµατος. Είναι µια χρόνια παθο-
γένεια του δηµόσιου διαλόγου να είµαστε εκτός θέµατος. Ελπίζω
ότι κάποτε θα βρεθούµε εντός θέµατος και η Εθνική Αντιπροσω-
πεία µε στοιχεία και όχι µε «παρόλες» χωρίς βάση θα συζητήσει
πραγµατικά για τα µεγάλα που έχουµε µπροστά µας. 

Εγώ θέλω να συγχαρώ το Υπουργείο Υποδοµών µε επικεφα-
λής τον Κώστα Καραµανλή για το σπουδαίο έργο που έχει κάνει
την τελευταία τριετία ξεκινώντας από µηδενική στην ουσία βάση,
χωρίς υπογεγραµµένες συµβάσεις, χωρίς προγραµµατισµό να
ανατάξει τον κρίσιµο χώρο των υποδοµών και των δηµοσίων
έργων και σήµερα η Ελλάδα να είναι ένα εργοτάξιο, είτε αυτό
λέγεται «Πάτρα - Πύργος», είτε λέγεται «Ε-65», είτε λέγεται
«ΒΟΑΚ», είτε λέγεται «το πολύπαθο Μετρό της Θεσσαλονίκης»
είτε τόσα πολλά άλλα. Να τους συγχαρώ, επίσης, για τη σπου-
δαία δουλειά που κάνουν εκεί και να συνεχίσουν έτσι.

Κατόπιν τούτου, προφανώς και εγώ µαζί µε την υπόλοιπη Πλει-
οψηφία θα υπερψηφίσω µε χαρά και ενθουσιασµό αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κ. Σπανάκης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε
µία αναφορά στη µεγάλη προσπάθεια πού γίνεται για τον εκσυγ-
χρονισµό του ελληνικού σιδηροδρόµου. 

Πολύ πρόσφατα ο Υπουργός Κωνσταντίνος Καραµανλής πα-
ρουσίασε το µεγαλύτερο πρόγραµµα σιδηροδροµικών έργων
στην ιστορία της χώρας µε έργα υποδοµών ύψους 4,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ. Τον σχεδιασµό αυτό είχαµε όλοι την ευκαιρία
να δούµε κατά την επίσκεψή µας στο περίπτερο της «ΕΡΓΟΣΕ»
στο πλαίσιο της Εκθέσεως της Θεσσαλονίκης. Διαπίστωσα µε µε-
γάλη ικανοποίηση ότι το Υπουργείο προχωρά τα απαραίτητα
έργα, προκειµένου η Ελλάδα να αποκτήσει επιτέλους ένα άρτιο,
πλήρως εκσυγχρονισµένο και ασφαλές σιδηροδροµικό δίκτυο

ευρωπαϊκών προτύπων. Αξίζουν θερµά συγχαρητήρια γι’ αυτήν
την προσπάθεια στον Υπουργό, στον Υφυπουργό Μεταφορών,
καθώς και στους γραµµατείς και τον πρόεδρο και διευθύνοντα
σύµβουλο της «ΕΡΓΟΣΕ».

Όσον αφορά τώρα το σηµερινό νοµοσχέδιο, είναι ένα νοµο-
σχέδιο που στόχο έχει να υπάρξει ένα επαρκές και αξιόπιστο σύ-
στηµα παροχής των υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών
στο σύνολο της χώρας και να βελτιωθεί η ελκυστικότητα και η
ανταγωνιστικότητα των εταιρειών του σιδηροδροµικού τοµέα,
ώστε να προσφέρουν προϊόντα και υπηρεσίες που είναι αξιόπι-
στα, οικονοµικά και αποδοτικά και ανταποκρίνονται στις ανάγκες
της αγοράς και των χρηστών. Θεσπίζεται ένα ενιαίο πλαίσιο για
την οργάνωση και λειτουργία δικτύων δηµόσιων τακτικών υπε-
ραστικών και αστικών οδικών επιβατικών µεταφορών µε την ει-
σαγωγή νέων και την επικαιροποίηση ρυθµίσεων.

Με το άρθρο 27, για παράδειγµα, καθορίζεται η διαδικασία για
την ίδρυση νέων υπεραστικών και αστικών γραµµών. Με τις προ-
τεινόµενες διατάξεις επιδιώκεται και η αναδιάρθρωση του σιδη-
ροδροµικού τοµέα της χώρας µέσω της αναδιοργάνωσης των
εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ» µε τη µεταβίβαση του συνό-
λου των µετοχών της «ΕΡΓΟΣΕ» από την «ΟΣΕ Α.Ε.» στο ελλη-
νικό δηµόσιο.

Επιτρέπεται, σύµφωνα µε το άρθρο 44, η µεταφορά εργαζο-
µένων από την «ΟΣΕ Α.Ε.» στην «ΕΡΓΟΣΕ» και αντίστροφα υπό
τις οριζόµενες προϋποθέσεις και διαδικασία, καθώς και ο δανει-
σµός εργαζοµένων µε σύµβαση που συνάπτεται µεταξύ των εται-
ρειών για το οριζόµενο χρονικό διάστηµα και το κόστος µισθο-
δοσίας του δανειζόµενου επιβαρύνει την εταιρεία υποδοχής.

Με λίγα και απλά λόγια, µε τις διατάξεις που σήµερα θα ψηφί-
σουµε δηµιουργούνται γέφυρες για την καλύτερη λειτουργία της
«ΟΣΕ Α.Ε.» και της «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». 

Προβλέπεται η σύναψη εντός της οριζόµενης προθεσµίας
συµβάσεων απόδοσης του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών µε κάθε µία των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.» ό-
που καθορίζονται τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των εται-
ρειών και φυσικά του Υπουργείου. 

Ρυθµίζονται ζητήµατα που άπτονται της εταιρικής διακυβέρ-
νησης των εταιρειών «ΟΣΕ Α.Ε.» και «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». Ειδικότερα
καθορίζεται το περιεχόµενο του κανονισµού λειτουργίας του Δι-
οικητικού Συµβουλίου κάθε µίας εταιρείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν θέλαµε να κωδικοποιήσουµε
το σηµερινό νοµοσχέδιο σε πέντε τίτλους, θα µπορούσαµε να
πούµε πολύ απλά ότι αυτό το νοµοσχέδιο ανοίγει δρόµους γιατί
δίνει τη δυνατότητα να συνεργαστούν δύο εταιρείες πολύ καλά,
µε ξεκάθαρο πλαίσιο, προκειµένου να γίνουν έργα, διότι αυτό
είναι το ζητούµενο, να γίνουν έργα. 

Δεύτερον, µε αυτό το νοµοσχέδιο χτίζονται γέφυρες µεταξύ
των εταιρειών αυτών και του Έλληνα φορολογούµενου, γιατί
υπάρχει ένα συγκεκριµένο πλαίσιο για να µπορέσουν να υλοποι-
ηθούν αυτά τα έργα. Δεν µιλάµε στον αέρα. Μιλάµε µε συγκε-
κριµένο προγραµµατισµό, µε συγκεκριµένη διαδικασία και όλα
τα άρθρα τα σηµερινά ξεκαθαρίζουν τις υποχρεώσεις και τα δι-
καιώµατα.

Τρίτον, σέβεται τον Έλληνα φορολογούµενο. Αυτό το νοµο-
σχέδιο φέρνει διατάξεις που πραγµατικά ξεκαθαρίζει και τις υπο-
χρεώσεις τόσο των εταιρειών προς το Υπουργείο όσο και του
Υπουργείου προς τις εταιρείες. 

Τέταρτον, βοηθά την εθνική οικονοµία, γιατί η βελτίωση του
σιδηροδροµικού δικτύου, η βελτίωση των µεταφορών, οι γρήγο-
ρες µεταφορές, οι µεταφορές µε ασφάλεια δηµιουργούν µία
χώρα µε ένα άλλο πλαίσιο και την κάνουν και πιο ανταγωνιστική. 

Πέµπτον, βελτιώνουν την καθηµερινότητα, διότι αυτή τη στιγ-
µή στο νοµοσχέδιο αυτό έρχονται διατάξεις που µιλάνε για νέες
συγκοινωνιακές γραµµές, που διευκρινίζουν το πλαίσιο, που έρ-
χονται και κλείνουν πληγές του παρελθόντος. Να το πούµε κι
αυτό. Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού ικανοποιούνται
και αιτήµατα θεσµικών φορέων. Καταλαβαίνετε ότι αυτή τη
στιγµή πάµε για µία βελτίωση της καθηµερινότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας ο σιδηρόδροµος είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό
για το µέλλον µας και γι’ αυτό πήραµε την πρωτοβουλία αυτή να
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αναδιοργανώσουµε αυτόν τον χώρο. Είναι στρατηγική επιλογή.
Δεν είναι κάτι το οποίο γίνεται ούτε επικοινωνιακά ούτε πρόχειρα.
Η βελτίωση του σιδηροδροµικού δικτύου είναι στρατηγική επι-
λογή να επενδύσουµε στον σιδηρόδροµο και γι’ αυτό υλοποι-
ούµε ένα µεγάλο πρόγραµµα έργων ύψους τουλάχιστον 4,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ.

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο ερχόµαστε να λύσουµε προβλή-
µατα µε δηµόσιο έλεγχο και µε δηµόσιο όφελος, ενισχύοντας και
τον εποπτικό ρόλο του Υπουργείου στις εταιρείες «ΟΣΕ Α.Ε.» και
«ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.». Ενισχύουµε την ανταγωνιστικότητα, επίσης, των
εταιρειών, εκσυγχρονίσουµε τον σιδηρόδροµο και ευθυγραµµι-
ζόµαστε –και αυτό είναι πολύ σηµαντικό- µε πρακτικές άλλων
ανεπτυγµένων κρατών για τη µείωση της εκποµπής ρύπων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ. 

Θα ξεκινήσω τις δευτερολογίες µε τον κ. Λογιάδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν πρέπει πρώτα να

µιλήσουν οι Κοινοβουλευτικοί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

πιστεύω ότι δεν θα πάµε σε αντιπαράθεση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Καµµία αντιπαράθεση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι.

Αν είναι, θα συνεχίσουµε µόνο µε τους ειδικούς αγορητές, για
να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία. Πραγµατικά το λέω.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο για τρία λεπτά.
Μην παραβιάζετε το δικαίωµά µου στον Κανονισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Παππά, ακούστε µε λίγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ναι, σας ακούω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας λέω

κάτι. Αν είναι να ξαναξεκινήσουµε έναν κύκλο, λέω να µην το ξε-
κινήσουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κι εγώ λέω να µην το ξεκινήσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ λέω

να µιλήσουν οι εισηγητές -υπάρχει εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο
οποίος νοµίζω ότι θα εκφράσει όλον τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως και από
τα άλλα κόµµατα- και θα ολοκληρωθεί η διαδικασία. Αν θέλει ο
Υπουργός να µιλήσει στο τέλος, καλώς. Αν δεν θέλει, να ολοκλη-
ρώσουµε τη διαδικασία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ο Κανονισµός λέει ότι οι Κοινοβουλευ-
τικοί µιλούν δώδεκα, έξι και τρία λεπτά. Έχω κάνει χρήση µόνο
της πρωτολογίας και θα ήθελα να µιλήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
σας δίνω τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαρι-
στώ και τους συναδέλφους Βουλευτές για την κατανόηση. 

Ήθελα να επανέλθω στο θέµα της υπογραφής της σύµβασης,
κύριε Καραµανλή, διότι είπατε στην προηγούµενη ανταλλαγή
απόψεων που είχαµε ότι εµείς δεν καταθέσαµε ερωτήσεις. Τις
έχω εδώ και είναι δύο. Έχει κατατεθεί η πρώτη από είκοσι περί-
που Βουλευτές τον Δεκέµβρη του 2019 και η δεύτερη τον Οκτώ-
βρη του 2021. Και στις δύο αυτές ερωτήσεις -τριάντα Βουλευτές
ρωτάµε τον Οκτώβριο του 2021- σας ζητάµε εξηγήσεις για τη
σύµβαση. Θυµάστε πάρα πολύ καλά, επειδή είστε στη θέση αυτή
τρία και πλέον χρόνια, ότι σε όλη τη συζήτηση, όπως έχει εξελιχ-
θεί κατά τη διάρκεια της υπουργίας σας, µας λέγατε ότι θα φέ-
ρετε µία πολύ καλύτερη σύµβαση από αυτή που παραλάβατε.
Αυτός ήταν ο ισχυρισµός σας.

Τα γεγονότα έχουν ως εξής: Τον Νοέµβρη του 2019 ανακοι-
νώνετε ότι έχετε υπογράψει µνηµόνιο συνεργασίας. Σ’ αυτό το
µνηµόνιο συνεργασίας υποχρεούται σε 750 εκατοµµύρια επεν-
δύσεις η «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Τον Δεκέµβρη του 2019 σας ζητάµε εξη-
γήσεις και καταθέτουµε την ερώτηση λίγες µέρες µετά. Δεν
παίρνουµε απάντηση, όπως νοµίζω ότι και εσείς θα συνηγορή-
σετε. Περνάει ο καιρός, γίνεται και αλλαγή στο Υπουργείο, και ο
απερχόµενος Υφυπουργός κ. Κεφαλογιάννης λέει ότι είναι έτοι-
µη η σύµβαση και όπου να είναι θα έρθει και επαναλαµβάνει τα
µεγάλα νούµερα για τις επενδύσεις της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 

Η σύµβαση αυτή φτάνει τον Δεκέµβρη του 2020 στο Υπουρ-

γείο, µηδενίζετε το κοντέρ της διαπραγµάτευσης και µας φέρ-
νετε το καλοκαίρι που µας πέρασε σύµβαση η οποία µειώνει τις
υποχρεώσεις της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» κατά 600 εκατοµµύρια τουλάχι-
στον, ανάλογα πώς µπορεί να τα υπολογίσει κάποιος. 

Έχετε δικαίωµα, κύριε Καραµανλή, να απαντάτε σε άλλα θέ-
µατα, έχετε δικαίωµα να απαντάτε όπως εσείς καταλαβαίνετε ή
να κατηγορείτε την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Δι-
καίωµα στην απόκρυψη δεν έχετε. Κανένα δικαίωµα στην από-
κρυψη δεν έχετε. Δικαιούται να ξέρει και η Εθνική Αντιπροσωπεία
και ο ελληνικός λαός. Και θα σας έλεγα το εξής: Δώστε και στον
εαυτό σας µία ευκαιρία να µας εξηγήσετε τι έχει συµβεί, διότι η
εταιρεία έχει ευνοηθεί σκανδαλωδώς. Εάν δε το µνηµόνιο συνερ-
γασίας είναι µε δική σας υπογραφή και την υποχρεώνει σε ένα
σηµαντικό ύψος επενδύσεων και αυτά αποµειώνονται δραµατικά
στη σύµβαση που µας φέρατε, εκεί πέρα πρέπει να δοθούν εξη-
γήσεις.

Σας λέω από τώρα -φαντάζοµαι θα πάρετε τον λόγο- ότι θα
επανακαταθέσουµε αίτηση κατάθεσης εγγράφων. Πείτε µας εάν
αυτή τη φορά θα ανταποκριθείτε στο κοινοβουλευτικό σας κα-
θήκον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω τώρα ή
στο τέλος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Στο τέλος
δε θα κάνετε µία µικρή παρέµβαση;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, στο
τέλος θα απαντήσετε.

Ορίστε, κύριε Λογιάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΟΓΙΑΔΗΣ: Πέρα από το πρωινό «φωτογραφικό»

σας νοµοσχέδιο, όπως το χαρακτήρισαν τόσο οι φορείς στην
Επιτροπή, όσο και όλες οι παρατάξεις σήµερα εδώ στην Ολοµέ-
λεια, τώρα βγάζετε και µας φέρνετε και «νυχτερινές φωτογρα-
φίες», διότι µέσα στη νύχτα χθες βράδυ, σχεδόν µεσάνυχτα,
φέρατε την τροπολογία, αυτή την ντροπή. 

Ξέρετε, µε όλο το σεβασµό, έχουµε πολύ πιο ωραία πράγµατα
να κάνουµε µέσα στη νύχτα, παρά να παρακολουθούµε τα e-mail
µας εάν και πότε µέσα στη νύχτα µας στέλνετε τροπολογίες. Και
το νερό ιδιωτικοποιείτε, αλλά και τον αέρα που αναπνέουµε. Και
όποιος δεν προσαρµοστεί, θα πεθάνει, λέτε. Μα, ήδη πεθαίνουµε
στην κυριολεξία. Το δηµογραφικό είναι το νούµερο ένα πρό-
βληµα της Ελλάδας. 

Εσείς, όµως, τι κάνετε; Τα ωραιοποιείτε όλα, ψευδώς βέβαια.
Κάνετε τον κόσµο να φαντάζεται ότι ζει σε έναν κόσµο χαρού-
µενο και ευτυχισµένο. Πώς το κάνετε αυτό; Μα, µε τον πρώτο
νόµο που ψηφίσατε και πήρε προσωπικά επάνω του ο Πρωθυ-
πουργός την ΕΥΠ -βλέπουµε πάλι τα χάλια σας-, την ΕΡΤ, το Αθη-
ναϊκό Πρακτορείο Ειδήσεων και το Μακεδονικό Πρακτορείο
Ειδήσεων. Στη χώρα του «µπε» ζούµε, στη χώρα των προβάτων.
Χόρτο και κουτόχορτο µας ταΐζετε, ελέγχοντας πλήρως τα µέσα
µαζικής εξαπάτησης. Πρόβατα έχουµε γίνει επί σφαγής. Πλήρης
αποβλάκωση. Γι’ αυτό και δεν έχει ακόµη ξεσηκωθεί ο κόσµος.
Τον κάνατε να φοβάται. Επενδύετε στον φόβο. Αυτή είναι η στρα-
τηγική σας. Και το κάνει τόσο καλά ο Πρωθυπουργός, που ο
πρώην πρέσβης των Ηνωµένων Πολιτειών στην Αθήνα, πριν από
λίγο καιρό, του προσέφερε θέση εργασίας στην Αµερική. Και
πρόσφατα, όµως, ρωτήθηκε στην Αµερική ο Πρωθυπουργός εάν
σκέπτεται να είναι εκεί υποψήφιος Πρόεδρος. 

Όσον αφορά την τροπολογία, αντικαθιστάτε όλο το ισχύον θε-
σµικό πλαίσιο για τις µαρίνες όλης της χώρας: χωροθέτηση, εγ-
κατάσταση, διαγωνιστικές διαδικασίες, αναθέσεις, µέχρι
νοµιµοποιήσεις παρανοµιών. Είναι µια τροπολογία που καταθέ-
σατε χθες βράδυ, τη νύχτα, και ψηφίζεται σήµερα σε λιγότερο
από είκοσι τέσσερις ώρες. Είναι τόσο κατάπτυστο αυτό που φέ-
ρατε, που δεν προβλέπει καν συντελεστή δόµησης εντός των µα-
ρινών. Τι κάνετε; Απελευθερώνετε ασύδοτα τη δόµηση στις
µαρίνες. Ποιου τα συµφέροντα εξυπηρετείτε; Μήπως της
«LAMDA» στο Ελληνικό και η µπάλα παίρνει όλη τη χώρα;
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Τα δύο τελευταία άρθρα της τροπολογίας είναι οµοίως κατά-
πτυστα. Στο άρθρο 7 δίνετε παράταση για τη δήθεν αξιοποίηση
των ιαµατικών πηγών, ιδιωτικοποίηση του νερού δηλαδή, όπως
είπαµε και προηγουµένως. Στο άρθρο 8 δίνετε νέα παράταση για
τις ανίερες µπίζνες στο Ναυάγιο της Ζακύνθου. 

Βεβαίως και καταψηφίζουµε την τροπολογία. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε κάποια νοµοτεχνική να καταθέσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να την κα-

ταθέσετε πριν ολοκληρωθεί η διαδικασία, όχι στην οµιλία σας!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Είναι τεχνικής φύσεως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ό,τι και να

είναι, να την καταθέσετε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Εµείς, κύριε Πρόεδρε, κατά

την ψήφιση του νοµοσχεδίου έχουµε εκφράσει τις επιφυλάξεις
µας. Δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε για τους λόγους που ανα-
φέραµε και το αναλύσαµε, τόσο εγώ, όσο και οι οµοϊδεάτες µου,
κυρίως γιατί έχουµε φωτογραφικές διατάξεις. Η Κυβέρνηση επι-
χειρεί να εκσυγχρονίσει τους σιδηροδρόµους, όπου υπάρχουν
πολλά και σύνθετα προβλήµατα. Αυτό πρέπει να γίνει προς όφε-
λος του κοινωνικού συνόλου. Βλέπουµε όµως ,δυστυχώς, ότι
είναι κρεοντικές αυτές οι αποφάσεις για µία ακόµη φορά, δη-
λαδή, η απεριόριστη εξουσία του εκάστοτε Υπουργού να παίρνει
αποφάσεις. Δεν γίνεται λόγος για τα τρένα που έχουµε στους σι-
δηροδρόµους, τα οποία τα πλήρωσε πολύ ακριβά ο ελληνικός
λαός και θα συνεχίσει να τα πληρώνει, χωρίς να είναι τα ενδε-
δειγµένα, σύµφωνα µε πανευρωπαϊκές εκθέσεις.

Σε αυτό το νοµοσχέδιο βλέπουµε ότι παραβλέπονται οι τουρι-
στικοί πράκτορες, δηλαδή αυτοί που ασχολούνται µε τα τουρι-
στικά λεωφορεία. Αυτοί µπαίνουν στο περιθώριο. Μπαίνουν
µέτρα και σταθµά που τους απαγορεύουν κατ’ ουσίαν να ασχο-
ληθούν µε τις συγκοινωνίες. Οι φωτογραφικές αυτές διατάξεις
σηµαίνουν ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν έχουν ούτε την απαιτούµενη
εµπειρία ούτε τις εγκαταστάσεις προκειµένου να αναλάβουν το
έργο και αυτό σηµαίνει πάρα πολλά για τον συγκεκριµένο κλάδο
που έχει φέρει τις αντιρρήσεις του.

Σε ό,τι αφορά το θέµα του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ», θα θέλαµε
να υπήρχε περισσότερη διαβούλευση διότι εδώ µε µαθηµατική
ακρίβεια πάµε στους ιταλικούς σιδηροδρόµους, όπως πήγαµε
στη γερµανική «FRAPORT» µε τα αεροδρόµια, και πολύ φοβού-
µαστε ότι αυτή η πρεµούρα µε τις ιδιωτικοποιήσεις θα µας φέρει
σε µονοπάτια που θα οδηγήσουν σε καταστάσεις χωρίς επι-
στροφή και θα λειτουργήσουν σε βάρος γενικότερα, αν θέλετε,
και της κυριαρχίας του κράτους αλλά και σε βάρος του κοινωνι-
κού συνόλου. 

Με αυτό το σκεπτικό, µε αυτά τα τεκµήρια και τα επιχειρήµατα,
µελετώντας το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν µπορούµε να το
ψηφίσουµε. Πιστεύουµε ότι έπρεπε ο κοινωνικός χαρακτήρας να
µείνει και η διαβούλευση να είναι µεγαλύτερη προκειµένου να
υπάρχει ένας ουσιαστικός και γόνιµος διάλογος. Περιθωριοποι-
είται µία κοινωνική οµάδα, όπως είναι τα τουριστικά λεωφορεία.
Αντιλαµβάνεστε ότι αυτό δηµιουργεί κοινωνικούς τριγµούς, δη-
µιουργεί κοινωνικές αναταράξεις. Δηµιουργεί ένα παράπονο
στον συγκεκριµένο κλάδο, ο οποίος πιστεύουµε ότι αδικείται,
µέσα από διατάξεις που ευνοούν καθαρά τις υπεραστικές συγ-
κοινωνίες, τις οποίες έχει πληρώσει, ουκ ολίγες φορές, ο ελλη-
νικός λαός µέσα από το υστέρηµά του, µέσα από τα εισιτήρια,
προκειµένου να γίνουν αυτές οι σύγχρονες εγκαταστάσεις, απο-
τρέποντας όµως έναν άλλον κλάδο ο οποίος δίνει τη δική του
µάχη για να επιβιώσει µέσα από πολλές δυσκολίες που πέρασε
και λόγω της υγειονοµικής κρίσης. Εν κατακλείδι το σηµερινό νο-
µοσχέδιο είναι κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα «ηµετέρων» -θα
λέγαµε- µε διατάξεις συγκεκριµένες, µε όρους συγκεκριµένους
και υπάρχει µια ευνοϊκή µεταχείριση. 

Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι το θέµα έχει

µάλλον εξαντληθεί, ωστόσο µια σύντοµη επισκόπηση νοµίζουµε
ότι δεν είναι ποτέ περιττή.

Το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου είναι µια ακόµα απόπειρα
εφαρµογής του κανονισµού 1370/2007. Να πούµε ότι κατανο-
ούµε ασφαλώς την αγωνία του ΣΥΡΙΖΑ για την ορθή εφαρµογή
αυτής της ευρωενωσιακής οδηγίας γιατί πολύ απλά αυτές οι
οδηγίες, αυτοί οι κανονισµοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης σας ενώ-
νουν απόλυτα ως προς την κατεύθυνση και τον στόχο. Βέβαια,
αν κάποιος ψάξει να βρει το περιεχόµενο αυτής της οδηγίας,
πολύ εύκολα θα καταλήξει ότι αυτή δεν µεριµνά για τίποτε άλλο,
παρά για την εµπορευµατοποίηση των επιβατικών οδικών µετα-
φορών και των σιδηροδροµικών. Αυτό έχει τρία πολύ συγκεκρι-
µένα αποτελέσµατα: Πρώτον, κέρδη όσο γίνεται περισσότερα
για τις µεγάλες µεταφορικές επιβατικές επιχειρήσεις που θα
δραστηριοποιηθούν είτε είναι τα ΚΤΕΛ είτε είναι τα ΚΤΕΛ µε άλ-
λους, οποιαδήποτε εν πάση περιπτώσει σχήµατα και κοινοπρα-
ξίες. Γι’ αυτούς αναµένονται µεγάλα κέρδη. Δεύτερον, αυτοί που
θα χάσουν είναι κατ’ αρχάς ο λαός που θα δει τα µεταφορικά του
δικαιώµατα να υποχωρούν ακόµα περισσότερο, να ακριβαίνουν
ακόµα περισσότερο. Τρίτον, βεβαίως θα χάσουν και οι εργαζό-
µενοι σε αυτές τις επιχειρήσεις οι οποίες µπορεί να είναι είτε
ιδιωτικές, όπως είπαµε, µπορεί να είναι δηµοτικές, των ΟΤΑ δη-
λαδή, ακόµα και δηµόσιες, πάντως σε κάθε περίπτωση δεν µπο-
ρεί να µην είναι -και θα είναι ασφαλώς- καπιταλιστικές επιχειρή-
σεις µε σκοπό το κέρδος.

Σε σχέση µε τον διαχωρισµό του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ» δεν
χρειάζεται να πούµε εµείς κάτι, το λέει η ίδια η αιτιολογική έκ-
θεση η οποία µιλά για την ελκυστικότητα, την παραγωγικότητα,
την ανταγωνιστικότητα, για προϊόντα και υπηρεσίες, που είναι
αξιόπιστα, οικονοµικά, αποδοτικά και ανταποκρίνονται -προ-
σέξτε!- στις ανάγκες της αγοράς -αλίµονο!- αφού αυτό είναι το
πρωταρχικό κριτήριο και των χρηστών κατά δεύτερο λόγο. Για
τις επιβατικές σιδηροδροµικές ανάγκες του λαού βεβαίως ούτε
λόγος. 

Ένα πολύ µικρό σχόλιο για τη συµµετοχή του Υπερταµείου
στην επιλογή του διοικητικού συµβουλίου του ΟΣΕ και της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ». Ξέρετε, εµείς το διαβάζουµε λίγο διαφορετικά. Αποτελεί
αυτή η συµµετοχή ένα ακόµα µάτι, άγρυπνο µάτι, για την πλήρη
εµπορευµατοποίηση του ΟΣΕ και της «ΕΡΓΟΣΕ», στο πλαίσιο βε-
βαίως του κεντρικού σκοπού ίδρυσης του Υπερταµείου, που ψή-
φισε ο ΣΥΡΙΖΑ, που δεν είναι άλλος από την εµπορική αξιοποίηση
της δηµόσιας περιουσίας. Μήπως κάνω λάθος; Αυτό δεν ψηφί-
σατε; Αυτή είναι, λοιπόν, η βαθύτερη ουσία.

Τέλος, είναι χαρακτηριστική η τροπολογία που κατατέθηκε
από το Υπουργείο Τουρισµού και µιλάει για την απλοποίηση των
διαδικασιών στη χωροθέτηση µιας µαρίνας. Το τρικ το οποίο
µπαίνει εδώ για να απλοποιηθεί αυτή η διαδικασία είναι ότι µπο-
ρούν να ξεπερνιούνται τα εµπόδια της χωροθέτησης ως προς τα
όρια της χερσαίας και της θαλάσσιας ζώνης, τους όρους και
τους περιορισµούς της δόµησης µε τις λεγόµενες «ουσιώδεις»
ή «επουσιώδεις αποκλίσεις». Θα υπάρχει µία επιτροπή στο
Υπουργείο η οποία θα αποφασίζει για το αν είναι ουσιώδεις ή
επουσιώδεις αυτές οι αποκλίσεις και αν δεν αποφασίσει σε έναν
µήνα, θα κρίνεται ότι είναι επουσιώδεις και θα προχωράει βε-
βαίως η χωροθέτηση της µαρίνας. Με λίγα λόγια: Μπάτε, σκύλοι,
αλέστε και αλεστικά µη δώσετε! Κάντε ό,τι θέλετε, όλοι οι όροι
και οι προϋποθέσεις έχουν µια πολύ σχετική αξία.

Καταψηφίζουµε φυσικά οριζοντίως και καθέτως το νοµοσχέ-
διο! 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται η συζήτηση του νοµοσχε-
δίου για το οποίο τόσο στις επιτροπές, όσο και σήµερα στην
πρωτολογία µας θέσαµε τους προβληµατισµούς µας. 

Να τονίσω ότι το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου είναι η ενσω-
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µάτωση του κανονισµού που συνιστά διεθνή υποχρέωση της
χώρας µας. Με τον τρόπο ωστόσο που διατυπώθηκαν οι διατά-
ξεις του, πολύ φοβάµαι ότι δηµιουργήθηκε κίνδυνος οι διατάξεις
αυτές να µείνουν γράµµα κενό, δηλαδή να µην µπορέσουν να
εφαρµοστούν.

Το µείζον, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι να εξασφαλιστούν οι
ποιοτικές υπηρεσίες µεταφορών που θα αναπτύσσονται µέσα σε
ένα υγιές ανταγωνιστικό περιβάλλον, όπου θα διασφαλίζεται η
ίση µεταχείριση όσων συµµετέχουν στους διαγωνισµούς, αλλά
και φυσικά να υπάρχει ένα σαφές πλαίσιο για τις αποφάσεις της
αρµόδιας αρχής. Παράδειγµα, όταν σε περίπτωση κινδύνου προ-
βαίνει σε απευθείας αναθέσεις η αρµόδια αρχή, τότε η εξυπηρέ-
τηση του κοινού να µην θέτει σε κίνδυνο τη διαφάνεια των
διαδικασιών.

Όσον αφορά τον διαχωρισµό ΟΣΕ και «ΕΡΓΟΣΕ», όπως τόνισα
και στην πρωτολογία µου, το όλο εγχείρηµα φαίνεται έωλο και
πρόχειρο, χωρίς βεβαίως στόχευση.

Αυτό που είναι ορατό και το µόνο που µπορεί να επιτευχθεί
είναι η αύξηση του ελέγχου του Υπουργείου καθώς και η εµ-
πλοκή του Υπερταµείου σε δύο εταιρείες του δηµοσίου που δεν
έχουν καν ενταχθεί σ’ αυτό. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Επί της τροπολογίας του Υπουργείου Τουρισµού για τις µαρί-
νες, σε πρώτη ανάγνωση, θα έλεγα ότι βλέπουµε σε ορισµένες
από τις ρυθµίσεις της τροπολογίας µια προσπάθεια παροχής κι-
νήτρων για επενδύσεις µέσα από τη δηµιουργία ενός ευέλικτου
νοµοθετικού πλαισίου. Αυτό δεν είναι κακό αρκεί να υπάρχει δια-
φάνεια. Όµως, εµείς βλέπουµε εδώ πέρα ότι το διάγραµµα κά-
λυψης για τη χωροθέτηση του τουριστικού λιµένα δεν θα είναι
δεσµευτικό, αλλά θα µπορεί να τροποποιείται από τον ενδιαφε-
ρόµενο µε βάση τις ανάγκες του. Εδώ βέβαια αντίστοιχα εσείς
φέρνετε αλλαγές στον τρόπο υποβολής των περιβαλλοντικών µε-
λετών µε στόχο την επιτάχυνση των διαδικασιών, αλλά και στον
χρόνο διενέργειας του ελέγχου: και των µελετών και των σχεδίων
των φορέων διαχείρισης εκ µέρους του Υπουργείου. Αυτό µας
προβληµατίζει. Όσο όµως κι αν η µείωση της γραφειοκρατίας
παραµένει στόχος όλων µας, κύριε Υπουργέ, τούτο δεν θα πρέ-

πει να αποβαίνει εις βάρος της διαφάνειας και της αξιοπιστίας
των διαδικασιών. Και αυτό ας κρατηθεί από την πλευρά σας.

Τώρα, οι σχετικές ρυθµίσεις ως προς την τροπολογία, δεν φαί-
νεται να έχουν µελετηθεί αρκετά και γι’ αυτό υπάρχουν και συ-
νέπειες. Κάτι που ισχύει αντίστοιχα και για τη διάταξη µε την
οποία µειώνεται το ελάχιστο εµβαδόν του χερσαίου χώρου που
επιτρέπει τη µη προκήρυξη της διαγωνιστικής διαδικασίας πριν
τη χωροθέτηση. Βλέπουµε δηλαδή από το εµβαδόν των ενενήντα
χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων να φτάνουµε στα σαράντα χιλιά-
δες τετραγωνικά µέτρα. Βέβαια απορεί κάποιος γιατί όχι πενήντα
ή εξήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα. Ποια είναι λοιπόν η στό-
χευση του Υπουργείου εδώ;

Τέλος, σχετικά µε το ζήτηµα του Ναυαγίου της Ζακύνθου θα
ήθελα να πω πως οι αντιδράσεις της τοπικής κοινωνίας απέναντι
στην Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποίησης και Προστα-
σίας του Ναυαγίου Ζακύνθου είναι µεγάλες και το είδαµε από τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Τις γνωρίζετε, δεν χρειάζεται περισ-
σότερη ανάλυση. Ωστόσο, µε τη σηµερινή -θα έλεγα- ρύθµιση η
επιτροπή θα συνεπικουρείται και από επαγγελµατίες µηχανικούς
του ΤΕΕ. Οι αλλαγές, λοιπόν, είναι ελάχιστες, ενώ το πρόβληµα
παραµένει. Συνεπώς, γι’ αυτόν τον λόγο, δεν µπορούµε να υπο-
στηρίξουµε την εν λόγω τροπολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για να καταθέσει νοµοτε-

χνική βελτίωση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να καταθέσω δύο µικρές νοµοτεχνικές βελτιώσεις µε τε-

χνικές λεπτοµέρειες.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Κωνσταντίνος Αχ. Καραµανλής καταθέτει για τα Πρακτικά τις
προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να µοιρα-
στούν για να τις δουν οι συνάδελφοι, εισηγητές γιατί είναι τελευ-
ταία στιγµή.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γιαννούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Η αλήθεια είναι, κύριε Καραµανλή, ότι σ’ ένα πράγµα θα συµ-

φωνήσουµε και θα συµφωνήσουµε απόλυτα, µέχρι κεραίας. Θα
συµφωνήσουµε στο ότι οι Έλληνες πολίτες δεν έχουν µνήµη χρυ-
σόψαρου για να θεωρήσουν ότι αυτό που αποκαλέσατε εσείς
εξευτελιστική και προκλητική ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»
για 45 εκατοµµύρια, ενώ η αποεπένδυση 600 εκατοµµυρίων, το
χάρισµα των 600 εκατοµµυρίων επενδύσεων στην ιδιωτική «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ», δεν αποτελεί στοιχείο δηµαγωγίας. 

Και ξέρετε, δεν υπάρχει µνήµη χρυσόψαρου και για κάτι άλλο.
Εάν αυτό θεωρείται προκλητικό, τα 45 εκατοµµύρια σε συνθήκες
ακραίας φτωχοποίησης και µνηµονιακών υποχρεώσεων, ήθελα
να ρωτήσω εάν σε αυτή τη συλλογική µνήµη αυτής της χώρας
υπάρχει το γεγονός ότι το 2009 -µπορεί να γελάτε, εγώ σας ανα-
γνωρίζω το δικαίωµα να γελάτε µε το δράµα των Ελλήνων πολι-
τών- αυτή η χώρα φτωχοποιήθηκε. Όσο κι αν προσπαθείτε να
αναζητήσετε βοήθεια από κάπου αλλού, δυστυχώς, το 2009 η
παράταξη στην οποία συµµετείχατε φτωχοποίησε, χρεοκόπησε
τη χώρα και το 2014 τη φτωχοποίησε έτι περαιτέρω. Άρα είναι
επιτακτικότερη η ανάγκη να απαντήσετε για τα 600 εκατοµµύρια
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και να αφήσετε την αναµόχλευση των 45 εκα-
τοµµυρίων της ιδιωτικοποίησης.

Ξέρετε ότι καταψηφίζουµε για έναν ακόµη λόγο. Όχι µόνο γιατί
οι Έλληνες δεν έχουν µνήµη χρυσόψαρου, αλλά γιατί είστε το
λάθος όχι εσείς προσωπικά, προς θεού, αλλά η παράταξή σας
και ο Πρωθυπουργός είναι το λάθος µέσα στο λάθος κεφάλαιο
του λάθος λήµµατος.

Πριν από λίγη ώρα, κύριε Υπουργέ, οι µεταρρυθµίσεις τις
οποίες εσείς υπερασπίζεστε µε πάθος, είτε τώρα είτε σε άλλα
νοµοθετικά πεδία, πριν από λίγη ώρα η Κυβέρνηση Μητσοτάκη
οδήγησε µια εταιρεία, µε βάση τις µεταρρυθµίσεις Χατζηδάκη,
να απολύσει εν µέσω νόµιµης απεργίας τον πρόεδρο και τον
γραµµατέα µιας βιώσιµης επιχείρησης, της «ΜΑΛΑΜΑΤΙΝΑΣ», αν
το γνωρίζετε. Πριν από λίγη ώρα απολύθηκαν ο πρόεδρος και ο
γραµµατέας του σωµατείου των εργαζοµένων µέσα σε διάρκεια
νόµιµης απεργίας γιατί έτσι επιβάλλουν, γιατί έτσι µπορούν, γιατί
έτσι θέλουν µε τις εργασιακές σας µεταρρυθµίσεις, αυτές που
δεν εµπιστευόµαστε ούτε και τώρα. Δεν τις εµπιστευόµαστε,
όπως δεν έχουµε καµµία απολύτως εµπιστοσύνη ότι δεν αποτε-
λεί όλος ο πολιτικός και κυβερνητικός σας βίος χαρακτηριστικό
παράδειγµα δηµαγωγίας, θέλετε για την υγεία, θέλετε για την
ενέργεια, θέλετε για τα καύσιµα, θέλετε για το τριετές. Τι να πω;
Για τη φαρσοκωµωδία της τριετούς προµήθειας νέων λεωφο-
ρείων σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη; Πρόκειται για µια ατελέσφορη
διαδικασία για την οποία το καλοκαίρι του 2019 µας κουνούσατε
το δάχτυλο, φτάσαµε στον Σεπτέµβριο του 2022 και ακόµα νοι-
κιάζονται και νοικιάζονται µε leasing από τα ΚΤΕΛ νέες γραµµές
κ.λπ., κ.λπ..

Δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη, επίσης, και στο θέµα των δικαιω-
µάτων. Ξέρετε, την Παρασκευή θα ολοκληρώσει τις εργασίες της
µια εξεταστική επιτροπή η οποία, µε ευθύνη Μητσοτάκη και της
Κυβέρνησής σας, οδηγεί στη συγκάλυψη. Δεν σας έχουµε εµπι-
στοσύνη. Αυτό είναι το επιµύθιο αυτής της συζήτησης και για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και για όσα θα ακολουθήσουν
στην πορεία προς την πτώση σας.

Και θέλω να σας πω κάτι ειλικρινά. Από την πρώτη στιγµή δεί-
ξαµε και δείχνουµε διάθεση ως επισπεύδουσα Αντιπολίτευση να
συµβάλουµε, έστω στο περιθώριο που µας αφήνει η αλαζονεία
και η αµετροέπεια του επικεφαλής της Κυβέρνησης, να συµβά-
λουµε για να βελτιωθεί, έστω κατά τι, η καθηµερινότητα των πο-
λιτών. Δεν βοηθάτε γιατί οχυρώνεστε πίσω από την αλαζονεία
και την αµετροέπεια. Δεν βοηθάει το να είστε αντιµέτωποι µε το
σύνολο της Βουλής.

Έχετε υπολογίσει πόσα νοµοσχέδια το τελευταίο διάστηµα
έχουν καταψηφιστεί από το σύνολο της Μείζονος και Ελάσσονος
Αντιπολίτευσης; Αν ήµουν στη θέση σας θα ένιωθα πάρα πολύ

άβολα και θα ήθελα πραγµατικά να εξηγήσετε κάποια στιγµή το
εξής. Είναι απόφασή σας, πολιτική επιλογή. Έχετε κάνει µια µι-
κροπολιτική συναλλαγή µε ένα συγκεκριµένο επαγγελµατικό
χώρο και θέλετε να τον ευνοήσετε. Τι σας εµποδίζει µε το νοµο-
θετικό σας έργο, στον χρόνο που σας αποµένει µέχρι την πτώση
σας, να συµβάλλετε στο να µην ανοίξουν νέες πληγές σε µια κοι-
νωνία που ήδη δοκιµάζεται από τις επιλογές σας σε όλους τους
τοµείς που ανέφερα;

Η αλήθεια σώζει, κύριε Καραµανλή, επειδή σας είδα κάποια
στιγµή να επικαλείστε µε λίγη δυσφορία και αγανάκτηση γιατί
επανέφερα στη µνήµη σας την απόλυτη χρεοκοπία του 2009.
Ναι, η αλήθεια πολλές φορές σώζει. Χρησιµοποιήστε την και ως
µέσο κυβερνητικής πρακτικής.

Ευχαριστώ πολύ.
Καταψηφίζουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να µοιραστούν τώρα οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατέθεσε ο
κύριος Υπουργός.

Θα συνεχίσουµε µε τον κ. Κόλλια και αµέσως µετά µε τον κύ-
ριο Υπουργό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να επικεντρωθώ σε δύο σηµεία. Το πρώτο αφορά

τις αιτιάσεις που ακούστηκαν από εκπροσώπους φορέων, αλλά
και από πολλούς συναδέλφους σε αυτή εδώ την Αίθουσα περί
θέσπισης δήθεν φωτογραφικών διατάξεων υπέρ ενός φορέα, του
ΚΤΕΛ συγκεκριµένα. Θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι στην προκει-
µένη περίπτωση δεν αποκλείεται κανείς. Βάζουµε µόνο τις προ-
ϋποθέσεις για τη συµµετοχή στην ανάθεση του έργου και εισά-
γουµε για πρώτη φορά τις διαγωνιστικές διαδικασίες στο προ-
σκήνιο.

Αυτό από µόνο του, κύριε Πρόεδρε, προάγει την αρχή της δια-
φάνειας, την αµεροληψία και την ισότιµη πρόσβαση όλων των
υποψηφίων στην εκµετάλλευση και εκτέλεση του µεταφορικού
έργου.

Θα επαναλάβω όσα είπε ο κύριος Υπουργός στην προχθεσινή
συνεδρίαση: Παλαιότερα δεν υπήρχε διαγωνισµός και είναι πολύ
σηµαντικό το γεγονός ότι σήµερα αυτό εξαλείφεται. Επί δεκαε-
τίες ολόκληρες δινόταν η δυνατότητα να εκτελούνται µεταφορές
µε έναν πολύ συγκεκριµένο τρόπο, χωρίς διαγωνιστική διαδικα-
σία. Βασικός και αποκλειστικός γνώµονας σήµερα είναι η εξυπη-
ρέτηση του επιβατικού κοινού των πολιτών της χώρας µας και
όχι η εύνοια απέναντι σε έναν ορισµένο κλάδο.

Σας είπα και στην τρίτη συνεδρίαση, κύριε Γιαννούλη, ότι στο
σχέδιο νόµου που είχατε καταθέσει στις 24 Ιουνίου και αφο-
ρούσε τις υπεραστικές συγκοινωνίες και όχι τις αστικές, καθότι
αυτές αναφέρονται στον ν.4548/2018, σε αυτό το σχέδιο νόµου
που τέθηκε σε διαβούλευση, είχατε περιγράψει προϋποθέσεις.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πώς τέθηκε σε διαβούλευση, αφού
έκλεισε η Βουλή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Στις 24 Ιουνίου τέθηκε σε διαβού-
λευση. Αυτό είναι το παράδοξο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έγινε νόµος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΟΛΛΙΑΣ: Όχι, δεν έγινε νόµος. Σε αυτό το

σχέδιο νόµου στο άρθρο 12, κύριε Γιαννούλη, περιγράφατε τους
όρους και τις προϋποθέσεις που ήταν πολύ πιο σκληροί από
αυτά που περιέχονται σήµερα στο νοµοσχέδιο.

Και έρχεται ο κύριος Υπουργός σήµερα µε τη νοµοθετική βελ-
τίωση και τι λέει; Αυτός ο οποίος κρίνεται ως ανάδοχος σε µια
διαγωνιστική διαδικασία µπορεί σε έξι µήνες να προµηθευτεί τα
λεωφορεία και σε δώδεκα µήνες να εξασφαλίσει όλες τις υπο-
δοµές, που χρειάζονται, προκειµένου να αναλάβει το µεταφορικό
έργο. Εσείς περιγράφατε αριθµό λεωφορείων, περιγράφατε τη-
λεµατικές διαδικασίες, περιγράφατε προσωπικό, εγκαταστάσεις,
αµαξοστάσια κ.λπ.. 

Και θα ήθελα να αναφερθώ, κύριε Πρόεδρε, και σε ένα δεύ-
τερο σηµείο που ακούστηκε σε αυτή εδώ την Αίθουσα και αφορά
τις επιδοτήσεις που δίνονται στα λεωφορεία. Αυτές οι επιδοτή-
σεις έχουν θεσπιστεί επί ΠΑΣΟΚ µε τον ν.2963/2001 και χορη-
γούνται για την βελτίωση των υποδοµών. Αυτών των ευεργετικών
διατάξεων βεβαίως θα τύχουν και όλοι όσοι αναλάβουν µεταφο-
ρικό έργο από εδώ και πέρα. Πρόκειται εξάλλου για µία πρακτική
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που υπάρχει σε όλη την Ευρώπη, γιατί ουσιαστικά µε την παρα-
πάνω επιδότηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιδοτείται
ο φορέας αλλά το εισιτήριο του επιβάτη. 

Συµπερασµατικά αυτή η µείωση αποσκοπεί στη µείωση του ει-
σιτηρίου, προκειµένου να εξυπηρετηθεί το επιβατικό κοινό και
ιδιαίτερα οι πολίτες που µένουν σε αποµακρυσµένες περιοχές.
Ανέφερα το παράδειγµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
προηγούµενη συνεδρίαση για τον Κορίνθιο πολίτη που διαµένει
στην ορεινή Κορινθία, συγκεκριµένα στην Γκούρα, που απέχει
εβδοµήντα χιλιόµετρα από το κέντρο της Κορίνθου, και αυτός
µεταφέρεται µε ένα λεωφορείο µέσα στο οποίο υπάρχουν άλλοι
τρεις ή τέσσερις επιβάτες. Φανταστείτε, αν δεν υπήρχε αυτή η
επιδότηση, πού θα βρισκόταν το εισιτήριο σήµερα. 

Και να υπενθυµίσω ακόµη, και αυτό είναι και το παράπονο αν
θέλετε των φορέων των ΚΤΕΛ που σήµερα µεταφέρουν τους επι-
βάτες, ότι το εισιτήριο των ΚΤΕΛ έχει να αυξηθεί από το 2010.
Ακόµα και η απώλεια εσόδων που προκύπτει από τη µεταφορά
των ατόµων µε ειδικές ανάγκες, των µαθητών, των πολυτέκνων,
των στρατιωτών, ακόµα και αυτές οι απώλειες δεν καλύπτονται
στο σύνολό τους. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνω ότι µε αυτό το νο-
µοσχέδιο εξαλείφονται τα κακώς κείµενα και οι στρεβλώσεις του
παρελθόντος. Θεσµοθετούνται νέοι κανόνες που ενισχύουν την
αναβάθµιση των οδικών επιβατικών µεταφορών µε παροχή υπη-
ρεσιών υψηλής ποιότητας έναντι ενός προσιτού κόστους για
όλους µας. Προωθούνται για πρώτη φορά οι διαγωνιστικές δια-
δικασίες οι οποίες είναι ανοιχτές σε όλους τους φορείς µε σεβα-
σµό στις αρχές της διαφάνειας και της αµεροληψίας. 

Για όλα τα παραπάνω, κύριε Πρόεδρε, ζητώ να υπερψηφίσουν
όλοι οι συνάδελφοι στο σύνολό τους το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το παρόν
νοµοσχέδιο, λοιπόν, του Υπουργείου Μεταφορών, όπως ειπώ-
θηκε εδώ και αρκετές µέρες, έρχεται να επιλύσει µια σειρά από
προβλήµατα και συγχύσεις που είχαν δηµιουργηθεί στους χώ-
ρους τόσο των επιβατικών µεταφορών όσο και του σιδηροδρό-
µου. Χρόνια προβλήµατα, παραλείψεις του παρελθόντος, λάθη,
που έπρεπε κάποια στιγµή να διορθωθούν. 

Κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής είχαµε την ευκαιρία να
ανταλλάξουµε, νοµίζω, γόνιµες απόψεις. Αλλά, όπως συµβαίνει
συχνά, ακούστηκαν πράγµατα, όπως και σήµερα, τα οποία, λυ-
πάµαι να το πω, δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα.
Και εγώ, ξέρετε, ακόµα και επτά χρόνια τώρα στο Κοινοβούλιο,
δυσκολεύοµαι γιατί καταλαβαίνω την πολιτική αντιπαράθεση,
αλλά αυτή η αντιπαράθεση, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
πρέπει να γίνεται και µε κάποια επιχειρήµατα. Και τα επιχειρή-
µατα τα οποία χρησιµοποιείτε πολλές φορές είναι επιχειρήµατα
τα οποία, κατά την προσωπική µου άποψη, δεν στέκουν σε καµ-
µία λογική. 

Τι µας λέει ο αγαπητός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Αφού διαγράψατε τα χρέη της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» των 600 εκα-
τοµµυρίων πουλήσατε τη «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» µε 45 εκατοµµύρια ευρώ.
Μας λέτε, ακούστε κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Δεν πουλή-
σαµε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», δεν πουλήσαµε τα τρένα. Πουλήσαµε»,
λέει, «τον κόσµο» -αν είναι δυνατόν να πουλιέται ο κόσµος- «και
πουλήσαµε και τη στάµπα». Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; 

Δεν γνωρίζετε, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, ότι τα τρένα ανή-
κουν στη «ΓΑΙΑΟΣΕ» και το τροχαίο υλικό ενοικιάζεται; Δεν γνω-
ρίζετε ότι ξεπουλήσατε την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» 45 εκατοµµύρια, αφού
είχατε διαγράψει τα χρέη της και άρα θα µπορούσατε να είχατε
πετύχει πολύ υψηλότερο τίµηµα; Το καταλαβαίνουµε αυτό; Άλλο
είναι να πουλάω κάτι που έχει 800 εκατοµµύρια χρέη και άλλο να
πουλάω κάτι που έχει µηδέν. 

Πουλήσατε και την «ROSCO» για 22 εκατοµµύρια, δηλαδή τη
συντήρηση, και τώρα έρχεστε και εγκαλείτε την επόµενη κυβέρ-
νηση, την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, διότι, λέει, «είχατε
πει στην αρχή ότι θα κάνετε τόσες επενδύσεις, αλλά τι κάνατε
τώρα».

Κύριε Παππά, να σας πω κάτι; Αν κάνατε 1 ευρώ επένδυση
στην «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», θα ήµουν ο πρώτος που θα έβγαινα να σας
το αναγνωρίσω και να το χειροκροτήσω. Αλλά εδώ συµβαίνει το
εξής παράδοξο: Σε µία επιτροπή αρκετοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
είχαν πει «Τι να κάνουµε. Είχαµε το πιστόλι στον κρόταφο και
έπρεπε να πάρουµε τη δόση τότε». Δηλαδή παραδεχτήκατε και
εσείς, εµµέσως πλην σαφώς, ότι αυτή η ιδιωτικοποίηση ήταν
προβληµατική. Εσείς που κάνατε µια πραγµατικά κακή ιδιωτικο-
ποίηση, κάκιστη, έρχεστε και ρωτάτε για ποιον λόγο έρχεται η
επόµενη κυβέρνηση να κάνει ένα µνηµόνιο συνεργασίας και να
υπογράψει µετά µια σύµβαση. Διότι, κύριε Παππά, ξέρετε τι ση-
µαίνει το MOU. Ειδικά εσείς το ξέρετε πολύ καλά γιατί έχετε εµ-
πειρία από διαπραγµατεύσεις. Ήταν ένα MOU και κατέληξε σε
µια συµφωνία και λέτε γιατί ήταν 600 εκατοµµύρια και όχι 800 ή
1 δισεκατοµµύριο. Εσείς φέρατε µηδέν! Εποµένως λέτε πράγ-
µατα τα οποία δεν έχουν βάση. 

Και επίσης λέτε και κάτι που είναι ψευδές. Στις ερωτήσεις που
έχετε κάνει σας έχουµε απαντήσει. Μπορεί οι απαντήσεις, κύριε
Παππά, να µην σας αρέσουν, αλλά εδώ υπάρχει κι άλλο ένα, αν
θέλετε, ψεύδος από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ. Άκουσα τον κ. Γιαν-
νούλη να µιλάει ότι εµείς είµαστε δηµαγωγοί. 

Πραγµατικά, κύριε Γιαννούλη, µια σύντοµη αναδροµή στο τι
κάνατε το 2015 νοµίζω ότι σας διαψεύδει. Εδώ είµαστε στο τέλος
της τετραετίας να µας κρίνει όλους ο ελληνικός λαός. Γιατί τε-
λικά, ξέρετε κάτι; Ό,τι να λέτε και εσείς, ό,τι να λέω κι εγώ, κριτής
τελικός είναι ο ελληνικός λαός. Νοµίζω ότι σε αυτό µπορούµε να
συµφωνήσουµε. 

Έρχεστε, λοιπόν, και λέτε ότι εµείς δεν απαντάµε στις ερωτή-
σεις. Μα, καλά µιλάµε σοβαρά; Είµαστε µια Κυβέρνηση που όλη
την ώρα ερχόµαστε οι Υπουργοί και απαντάµε σε όλες τις ερω-
τήσεις, γραπτές και προφορικές. 

Όταν ήµουν Τοµεάρχης Υποδοµών και Μεταφορών ο τότε
Υπουργός σπανίως ερχόταν. Δηµιουργείτε, λοιπόν, εντυπώσεις
που δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Και πραγ-
µατικά λυπάµαι για αυτό, διότι έτσι δεν βοηθάµε το δηµόσιο διά-
λογο. Και σας προκαλώ ή µάλλον σας παρακαλώ, γιατί δεν έχω
καµµία διάθεση να ανεβάσω τους τόνους, να κάνετε επίκαιρη
ερώτηση για όλα αυτά. Να έρθουν µάλιστα και όλα τα κόµµατα
και να κάτσουµε µε στοιχεία, µε ψυχραιµία να τα αναλύσουµε.
Και θα βρεθούµε αντιµέτωποι όλοι µε την αλήθεια και θα µας κρί-
νουν στο τέλος αυτοί που µας ακούν.

Κύριε Πρόεδρε, θα προσπαθήσω να είµαι σύντοµος. Νοµίζω
ότι αναλύσαµε και οι Υφυπουργοί και όλοι οι Βουλευτές µε πολύ
µεγάλη λεπτοµέρεια και τα δύο µέρη του νοµοσχεδίου. Για το
θέµα του διαχωρισµού της ΟΣΕ - «ΕΡΓΟΣΕ», δεν άκουσα καµµία
σοβαρή κριτική πλην της κ. Πέρκα. Η κ. Πέρκα είπε κάτι πολύ
απλό, το οποίο δεν είπε ούτε ο εισηγητής ούτε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ότι αυτό που πάτε να κάνετε είναι
χειρότερο από τους µειοδοτικούς διαγωνισµούς. Θα αργήσει πιο
πολύ η µελέτη-κατασκευή. Και είναι λάθος το σύστηµα της µε-
λέτης-κατασκευής. Αυτό µας είπε η κ. Πέρκα.

Ερώτηση ρητορική: Ποιος ψήφισε τη µελέτη-κατασκευή στον
ν.4412; Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι άλλη µία απόδειξη στο
ότι άλλα λέτε, αλλά πράττετε και µετά έρχεστε και ζητάτε τα
ρέστα.

Ο κ. Καραγιάννης, ο Υφυπουργός Υποδοµών, νοµίζω ότι σας
αποστόµωσε όταν σας ανέφερε πόσες προσλήψεις έχετε κάνει
εσείς και πόσες έχουµε κάνει εµείς. Ούτε εκεί πήραµε απάντηση.
Και µάλιστα το αστείο της υπόθεσης είναι ότι στο νόµο που ψη-
φίσαµε πριν δύο βδοµάδες για τις ΔΕΚΟ και είχαµε κάνει µνεία
και είχαµε βάλει ως τροπολογία για τις προσλήψεις, ήρθατε και
τις καταψηφίσατε. Και ρωτώ: Καταψηφίζετε προσλήψεις σε
αυτές τις δύο εταιρείες;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εκτός ΑΣΕΠ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Δεν ήταν εκτός ΑΣΕΠ, κύριε Παππά. Και εδώ
λέτε ψέµατα, γιατί δεν ήταν εκτός ΑΣΕΠ. Είναι βάσει του νόµου
των ΔΕΚΟ. Έτσι έγιναν και οι χίλιες τετρακόσιες προσλήψεις στις
αστικές συγκοινωνίες. Και αυτό που λέτε, στην ουσία είναι εναν-
τίον των εργαζοµένων. Εποµένως αυτά τα συνδικαλιστικά που
κάνετε, να τα κάνετε στα δικά σας κοµµατικά ακροατήρια. Διότι
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µέσα εδώ στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου και σε εµάς, στην Κυ-
βέρνησή µας, δεν περνάνε.

Πάµε τώρα να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος σε δύο
ζητήµατα. Πάµε στον κανονισµό 1370. Τι ακούστηκε εδώ; Ακού-
στηκε από τους αγαπητούς συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ότι ο δια-
γωνισµός αυτός είναι φωτογραφικός. Σωστά; Αυτό δεν είπαν;
Εάν, λοιπόν, φωτογραφίζει συγκεκριµένο φορέα, θα µου επιτρέ-
ψετε να σας πω τι έκανε ο δικός σας νόµος του 2018 για τα
αστικά ΚΤΕΛ και αυτό που φέρατε έναν µήνα πριν πέσετε. 

Γιατί αυτός είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή εδώ είναι η δήθεν Αριστερά,
κύριοι συνάδελφοι. Αυτή είναι η πολιτική εξαπάτηση. Βλέπουν
ότι φεύγουν και έρχονται έναν µήνα πριν και κάνουν ένα νοµο-
σχέδιο και το βγάζουν σε διαβούλευση γνωρίζοντας ότι δεν θα
ψηφιστεί ποτέ, ο οποίος στην ουσία νοµιµοποιεί το µονοπώλιο
των ΚΤΕΛ, σε πλήρη αντίθεση µε τον κανονισµό 1370. Οπότε
πρέπει να αποφασίσετε, γιατί δεν µπορεί να είσαι και µε το ένα
πόδι µέσα και µε το άλλο πόδι έξω. Είχατε δίκιο τότε ή τώρα;
Ήταν σωστό; Να το συζητήσουµε.

Πάµε όµως να απαντήσουµε και επί της ουσίας, διότι είναι
τόσο έωλα τα επιχειρήµατά σας, τα οποία απαντώνται µε έναν
τρόπο ισοπεδωτικό. Πάµε τώρα να δούµε την ουσία. Λένε τα του-
ριστικά λεωφορεία ότι εµάς µας αποκόπτετε. Κατ’ αρχάς να
πούµε κάτι που το είπαµε και στην επιτροπή. Άλλο πράγµα είναι
η µεταφορά τουριστών και άλλο πράγµα είναι το συγκοινωνιακό
έργο. Εµείς αυτό που θέλουµε είναι αυτός που θα συµµετέχει να
έχει εµπειρία. 

Να το δούµε όµως τώρα, γιατί και οι αγαπητοί φίλοι στα του-
ριστικά γραφεία και στα τουριστικά λεωφορεία δεν νοµίζω ότι
έχουν διαβάσει τον νόµο. Τους αποκλείουµε; Δεν τους αποκλεί-
ουµε. Διότι µπορεί σύµφωνα µε τις ενωσιακές πρακτικές να πά-
ρουν δάνεια εµπειρία σε µια κοινοπραξία -γιατί αυτός ο νόµος
ευνοεί τις κοινοπραξίες- και να κατέβουν στον διαγωνισµό. Και
το επιδιώκουµε αυτό, επιδιώκουµε τον ανταγωνισµό. Επιδιώ-
κουµε το άνοιγµα της αγοράς. Διότι, σε αντίθεση µε εσάς, πι-
στεύουµε ότι το άνοιγµα της αγοράς θα φέρει στο τέλος καλύ-
τερες υπηρεσίες.

Και µάλιστα όπως είπαµε και στην επιτροπή είναι η πρώτη
φορά που βάσει του κανονισµού 1370 θα δίνονται και τα λεγό-
µενα PSOs, δηλαδή, θα δίνονται επιδοτήσεις, οι οποίες δεν δι-
νόντουσαν παλιά. Τα λεφτά στα οποία αναφέρθηκε ο αγαπητός
συνάδελφος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος και άλλοι συνάδελ-
φοι ότι έπαιρναν τα ΚΤΕΛ, ήταν από το 2% και το 5%, το οποίο
το κρατούσαµε από αυτούς ως Ελληνική Δηµοκρατία. Άρα στην
ουσία δεν επιδοτούνταν τα ΚΤΕΛ. 

Αλλά ας είµαστε ειλικρινείς. Τι θέλουµε τελικά; Θέλουµε να
δούµε τη µεγάλη εικόνα ή τη µικρή εικόνα; Γιατί η µικρή εικόνα
είναι να εξυπηρετούµε συντεχνίες. Όταν ήταν κυβέρνηση οι αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ χαϊδεύαν την πλάτη των ΚΤΕΛ, ό,τι
ήθελαν τα ΚΤΕΛ. Τους λέγατε πράγµατα που δεν είχαν καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα, τους εξαπατούσατε και τους λέ-
γατε «ναι, αυτοί οι νόµοι είναι συµβατοί µε τον 1370», όταν ξέ-
ρατε ότι δεν είναι. Διότι οι ίδιοι υπηρεσιακοί παράγοντες στο
Υπουργείο Μεταφορών ήταν και τότε, είναι και τώρα. Τώρα που
δεν είστε στα έδρανα της Συµπολίτευσης και είστε στα έδρανα
της Αντιπολίτευσης, σηκώνετε τη σηµαία των τουριστικών λεω-
φορείων. Αποφασίστε ποιο από τα δύο συµβαίνει. 

Ένα είναι, λοιπόν, το ζητούµενο. Δεν είναι αυτός ο διαγωνι-
σµός φωτογραφικός. Το αντίθετο, αυτός ο διαγωνισµός ανοίγει
τις διαδικασίες, ανοίγει τη διαγωνιστική διαδικασία. 

Και τελικά να σας πω και κάτι άλλο. Αυτό πρέπει να κάνουµε,
γιατί και στον κλάδο των αστικών µεταφορών τι κάναµε; Δώσαµε
την ευκαιρία σε ιδιώτες να µπουν στον ΟΑΣΑ, δηλαδή στον ΟΣΥ
και στον ΟΑΣΘ, κάτι το οποίο έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ µετά την κρατικο-
ποίηση του ΟΑΣΘ. Ο νόµος που δώσατε τα πρώτα δροµολόγια
στον ΟΑΣΘ ήταν νόµος δικός σας. Αποδεχθήκατε µε αυτόν τον
τρόπο, εµµέσως, την αποτυχία της κρατικοποίησης. Και έρχεστε
και µας εγκαλείτε γιατί και εµείς συνεχίζουµε αυτή την πρακτική,
η οποία θεωρούµε ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση, να υπάρχει
δηλαδή µια σύµπραξη µεταξύ ενός δηµοσίου φορέα στην Αθήνα
και τους ιδιώτες. 

Σας ενοχλούν τα leasing. Τα leasing θα µου επιτρέψετε να πω

ότι είναι µια καινοτοµία. Σε όλη την Ευρώπη χρησιµοποιούν τη
διαδικασία του leasing. Ξέρετε γιατί; Να σας πω γιατί, να το κα-
ταλάβετε; Γιατί απλούστατα το κόστος συντήρησης ενός λεω-
φορείου leasing είναι πολύ µικρότερο από το κόστος συντήρη-
σης των παλαιών λεωφορείων που έχουµε. Και εν τω µεταξύ ο
διαγωνισµός «τρέχει» και το 2023 θα έχουµε λεωφορεία. Δεν εί-
χατε λεφτά για τον διαγωνισµό. Ο δικός σας διαγωνισµός για τα
λεωφορεία κατέπεσε. Ξέρετε ποιες είναι οι διαδικασίες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τρία χρόνια;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Μην µου κάνετε συνδικαλισµό εµένα, κύριε
Γιαννούλη. Στους ψηφοφόρους σας στη Θεσσαλονίκη αυτά. Δεν
ξέρετε τι λέτε. Σήµερα λέτε άσπρο, αύριο λέτε µαύρο. Αποφασί-
στε. Ξέρετε, στην πολιτική αυτό που νοµίζω ότι έχει αξία είναι η
συνέπεια. Συνεπείς εσείς δεν είστε. Όχι εσείς προσωπικά. Όταν
λέω «εσείς», εννοώ το κόµµα σας. Για αυτό άλλωστε σας φωνά-
ζουν ως «δήθεν» Αριστερά. 

Κλείνοντας να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νοµοσχέδιο
ήταν ένα νοµοσχέδιο τεχνικό. 

Συγγνώµη, να κάνω µία παρένθεση. Δεν θα απαντήσω, αν και
έχω εδώ τα νούµερα. Περιµένω ειλικρινά, κύριε Παππά, την ερώ-
τησή σας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Και αίτηση κατάθεσης εγγράφων. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Όχι αίτηση κατάθεσης εγγράφων, στην Βου-
λή! Φοβάστε; Κύριε Παππά, φοβάστε; Δεν µπορείτε να κάνετε
σοβαρή πολιτική αντιπαράθεση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα κάνουµε και τα δύο!
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Δεν σας διέκοψα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, σας παρακαλώ. Πώς γίνεται αυτό; 

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Μην εκνευρίζεστε, κύριε Παππά. Εδώ είµαστε,
θα τα πούµε όλα.

Κλείνοντας να κάνω ένα πολιτικό σχόλιο. Καταλαβαίνω την
αγωνία του ΣΥΡΙΖΑ. Ειλικρινά σας καταλαβαίνω. Τριάµισι χρόνια
κάτω από εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη έχει τα ηνία της χώρας. Τριάµισι χρόνια ο λαός ακόµα και
τώρα δεν σας έχει συγχωρέσει. Για αυτό και σε όλες τις έρευνες
και σε όλες τις δηµοσκοπήσεις κοινής γνώµης είστε οκτώ µονά-
δες πίσω. Και καταλαβαίνω το άγχος και την αγωνία σας. Αν µπο-
ρέσετε αυτό να το ξεπεράσετε και να είστε λίγο ψύχραιµοι -γιατί
το µόνο πράγµα που δεν επεδείξατε σε αυτή την Αίθουσα ήταν
ψυχραιµία- σας καλώ, σας παρακαλώ και σας προσκαλώ να αφή-
σετε την αίτηση εγγράφων. Κάντε τα όλα. Κάντε τα. Περιµένω
την άλλη εβδοµάδα την ερώτησή σας και εύχοµαι, όταν έρθετε
εδώ, να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση -εγώ δεν είπα ότι αυτή η
συζήτηση δεν ήταν σοβαρή- και να προσπαθήσουµε να καταθέ-
σουµε συγκεκριµένα επιχειρήµατα και να µας κρίνουν αυτοί που
µας ακούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Δια-
τάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές οδικές
µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε.
και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά.

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, πενήντα τρία άρθρα, µία τροπολογία, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
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(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές
οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εταιρειών

ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 13 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
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ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 33 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 38 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 40 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 42 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 48 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 50 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 52 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Υπ. τροπ. 1424/46 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών:
«Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτικές
οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εταιρειών ΟΣΕ
Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις», έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Διατάξεις για τις δηµόσιες υπεραστικές και αστικές τακτι-
κές οδικές µεταφορές επιβατών. Αναδιοργάνωση των εται-
ρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και λοιπές διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΔΗΜΟΣΙΕΣ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΕΣ ΤΑΚΤΙΚΕΣ ΟΔΙΚΕΣ

ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ ΕΠΙΒΑΤΩΝ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Πεδίο εφαρµογής
Άρθρο 4 Ορισµοί
Άρθρο 5 Αρµόδιες αρχές και αρµοδιότητες αυτών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΤΑΚΤΙΚΕΣ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΕΣ ΟΔΙΚΕΣ ΕΠΙΒΑΤΙΚΕΣ

ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ
Άρθρο 6 Δίκτυο τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών µε-

ταφορών επιβατών
Άρθρο 7 Εκτέλεση δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστι-

κών οδικών επιβατικών µεταφορών
Άρθρο 8 Χορήγηση αποκλειστικών δικαιωµάτων και αποζηµίω-

σης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΚΑΙ ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΤΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΥΠΕΡΑΣΤΙ-

ΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΒΑΤΩΝ
Άρθρο 9 Βασικές κατευθύνσεις σχεδιασµού
Άρθρο 10 Τεκµηρίωση περιφερειακού σχεδιασµού υπεραστι-

κών και αστικών γραµµών από τις περιφέρειες
Άρθρο 11 Καθορισµός γεωγραφικών περιοχών και δικτύων τα-

κτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών δηµοσίων οδικών µε-
ταφορών επιβατών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙΚΩΝ

ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ
Άρθρο 12 Σταθµοί και εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης επιβατών
Άρθρο 13 Στάσεις - στέγαστρα αναµονής επιβατών - έσοδα

από διαφηµίσεις επί στεγάστρων, στάσεων και λεωφορείων
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΑΝΟΙΚΤΩΝ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΩΝ
Άρθρο 14 Προκήρυξη διαγωνισµών
Άρθρο 15 Καθορισµός ανώτατου ορίου χρέωσης επιβατών και

αποσκευών
Άρθρο 16 Καθορισµός της χορηγούµενης αποζηµίωσης
Άρθρο 17 Προϋποθέσεις συµµετοχής στον διαγωνισµό
Άρθρο 18 Προσφορές των διαγωνιζοµένων
Άρθρο 19 Κανόνες αξιολόγησης των προσφορών των διαγω-

νιζοµένων
Άρθρο 20 Συµβάσεις ανάθεσης εκτέλεσης 
Άρθρο 21 Μεταβολή συνθηκών κατά τη διάρκεια ισχύος της

σύµβασης
Άρθρο 22 Εποπτεία των αναδόχων - εκτέλεση των συµβάσεων
Άρθρο 23 Διοικητικά πρόστιµα
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΝΑΘΕΣΗ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙΚΩΝ

ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΒΑΤΩΝ 
Άρθρο 24 Διασφάλιση της συνεχούς παροχής των τακτικών

υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών
Άρθρο 25 Προϋποθέσεις απευθείας ανάθεσης περιορισµένου

µεταφορικού έργου
Άρθρο 26 Πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για απευ-

θείας ανάθεση λόγω περιορισµένου µεταφορικού έργου

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΑΝΑΘΕΣΗ ΝΕΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙ-

ΚΩΝ ΓΡΑΜΜΩΝ
Άρθρο 27 Διαδικασία ίδρυσης νέων υπεραστικών και αστικών

γραµµών
Άρθρο 28 Διαδικασία ανάθεσης νέας τακτικής υπεραστικής ή

αστικής γραµµής
Άρθρο 29 Εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 181/2011 για τα δι-

καιώµατα των επιβατών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑ-

ΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 30 Εξουσιοδοτικές διατάξεις 
Άρθρο 31 Μεταβατικές διατάξεις 
Άρθρο 32 Καταργούµενες διατάξεις 
ΜΕΡΟΣ Β’
ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟ-

ΡΩΝ (Ρ.Α.Ε.Μ.)
Άρθρο 33 Κατάργηση Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφο-

ρών (Ρ.Α.Ε.Μ.) του ν. 4199/2013 και µεταφορά των αρµοδιοτήτων
της

Άρθρο 34 Εξουσιοδοτικές διατάξεις 
Άρθρο 35 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’ 
ANAΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΕΤΑΙΡΕΙΩΝ ΟΣΕ Α.Ε. ΚΑΙ ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.
Άρθρο 36 Σκοπός
Άρθρο 37 Ορισµοί
Άρθρο 38 Μεταβίβαση µετοχών ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. - Αντικατάσταση

παρ. 1 άρθρου 2 ν. 3891/2010
Άρθρο 39 Αντικείµενο µεταβίβασης
Άρθρο 40 Λειτουργία - Εποπτεία
Άρθρο 41 Αρµοδιότητες ΟΣΕ Α.Ε. - Αντικατάσταση άρθρου 1,

παρ. 2 άρθρου 3 και παρ. 3 άρθρου 7                         ν. 2671/1998
Άρθρο 42 Αρµοδιότητες ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. - Αντικατάσταση παρ.

1, 2, 5 και 6 άρθρου 4 ν. 3891/2010
Άρθρο 43 Ενίσχυση διοικητικής δοµής ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ

Α.Ε.
Άρθρο 44 Μετακινήσεις προσωπικού
Άρθρο 45 Σύµβαση Υπουργείου, ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.
Άρθρο 46 Εταιρική διακυβέρνηση ΟΣΕ Α.Ε. 
Άρθρο 47 Εταιρική διακυβέρνηση ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.
Άρθρο 48 Επιχειρησιακό και στρατηγικό σχέδιο - Ετήσιος προ-

ϋπολογισµός - Ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις
Άρθρο 49 Σύσταση Επιτροπής Παρακολούθησης
Άρθρο 50  Μεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 51 Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟ-

ΡΩΝ
Άρθρο 52  Κατάργηση Τεχνικών Συµβουλίων Εποπτευόµενων

Φορέων Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών
ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ
Άρθρο 53 Δηµιουργία µαρίνων: Πρωτοβουλία - Διαδικασία -

Εκµετάλλευση - Ηλεκτρονική υποβολή - Τροποποίηση τίτλου και
παρ. 2, 3, 4, 7, 8 άρθρου 31  ν. 2160/1993

Άρθρο 54 Προκήρυξη διαγωνιστικής διαδικασίας τουριστικών
λιµένων πριν από την ολοκλήρωση της διαδικασίας χωροθέτησης
- Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 114 ν. 4926/2022

Άρθρο 55 Έγκριση εγκατάστασης της δραστηριότητας των
τουριστικών λιµένων και αδειοδοτούσα αρχή - Προσθήκη άρ-
θρου 287Α στον ν. 4442/2016

Άρθρο 56 Διαδικασία έγκρισης ή γνωστοποίησης δραστηριο-
τήτων εντός τουριστικού λιµένα - Προσθήκη άρθρου 287Β στον
ν. 4442/2016

Άρθρο 57 Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις - Προ-
σθήκη άρθρου 287Γ στον ν. 4442/2016

Άρθρο 58 Αδειοδοτούσα αρχή για την έγκριση λειτουργίας της
δραστηριότητας των τουριστικών λιµένων - Τροποποίηση άρ-
θρου 288 στον ν. 4442/2016

Άρθρο 59 Προθεσµία έκδοσης απόφασης Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για
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την αξιοποίηση του ιαµατικού φυσικού πόρου - Τροποποίηση
περ. β’ παρ. 3 άρθρου 17 ν. 4875/2021

Άρθρο 60 Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου - Τροποποί-
ηση άρθρου 68 ν. 4875/2021 - Έναρξη ισχύος παρ. 2 έως 6 άρ-
θρου 68 ν. 4875/2021

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 61 Τελικές διατάξεις 
Άρθρο 62 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΔΗΜΟΣΙΕΣ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΕΣ 

ΤΑΚΤΙΚΕΣ ΟΔΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ ΕΠΙΒΑΤΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΚ)
1370/2007 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 23ης Οκτωβρίου 2007 για τις δηµόσιες επιβατικές σιδηρο-
δροµικές και οδικές µεταφορές και την κατάργηση των κανονι-
σµών του Συµβουλίου (ΕΟΚ) 1191/69 και (ΕΟΚ) 1107/70 (L
315/1), η διασφάλιση της παροχής υψηλής ποιότητας και της συ-
νεχούς προσφοράς δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών
οδικών µεταφορών επιβατών µε το χαµηλότερο δυνατό κόστος. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α. Ο σχεδιασµός, η οργάνωση και λειτουργία δικτύων δηµο-

σίων τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατικών µε-
ταφορών που συνδέουν τα αστικά κέντρα µεταξύ τους και
εξασφαλίζουν την οδική µεταφορά επιβατών από οικισµούς προς
τα αστικά ή διοικητικά κέντρα ή προς άλλες περιοχές ή προορι-
σµούς µε εργασιακό, εκπαιδευτικό, ιστορικό ή τουριστικό ενδια-
φέρον.

β. Η ρύθµιση της χορήγησης αποκλειστικών δικαιωµάτων εκ-
µετάλλευσης δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµ-
µών ή δικτύων, καθώς και η πρόβλεψη αποζηµιώσεων ως
αντισταθµίσµατος για την εκπλήρωση υποχρεώσεων παροχής
δηµοσίων οδικών τακτικών υπεραστικών και αστικών επιβατικών
µεταφορών.

Άρθρο 3
Πεδίο εφαρµογής

1. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος εµπίπτουν οι δηµόσιες
τακτικές αστικές και υπεραστικές οδικές επιβατικές µεταφορές.

2. Από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος εξαιρούνται:
α) οι δηµόσιες τακτικές αστικές οδικές µεταφορές επιβατών

εντός των ορίων της Περιφέρειας Αττικής, πλην της Περιφερει-
ακής Ενότητας Νήσων, περιοχής ευθύνης της «Οργανισµός Αστι-
κών Συγκοινωνιών Αθηνών (Ο.Α.Σ.Α.) Α.Ε.», σύµφωνα µε τον ν.
3920/2011 (Α’ 33), 

β) οι δηµόσιες τακτικές αστικές οδικές µεταφορές επιβατών
εντός των ορίων της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης,
περιοχής ευθύνης της «Οργανισµός Συγκοινωνιακού Έργου
Θεσσαλονίκης (Ο.Σ.Ε.Θ.) Α.Ε.», σύµφωνα µε τον ν. 4482/2017 (Α’
102) και

γ) οι δηµόσιες τακτικές αστικές οδικές µεταφορές επιβατών
εντός των ορίων των Περιφερειακών Ενοτήτων Ρόδου, περιοχής
ευθύνης της Δηµοτικής Επιχείρησης Συγκοινωνιών ΡΟΔΑ σύµ-
φωνα µε τον ν. 3463/2006      (Α’ 114), τον ν. 3852/2010 (Α’ 87) και
την υπό στοιχεία 154Α/2011/2011 απόφαση του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου Ρόδου (Β’ 992), περί συγχώνευσης κοινωφελών επιχειρή-
σεων σε µία µε την επωνυµία «ΔΗΜΟΤΙΚΗ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΣΥΓΚΟΙ-
ΝΩΝΙΩΝ ΡΟΔΑ», και Κω, περιοχής ευθύνης της Κοινωφελούς Επι-

χείρησης Κοινωνικής Προστασίας, Αλληλεγγύης, Πρόνοιας,
Υγείας και Αστικής Συγκοινωνίας Κω (ΚΕΚΠΑΠΥΑΣ Δήµου Κω).

Άρθρο 4
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος εφαρµόζονται οι ακόλουθοι
ορισµοί: 

1. «Υπεραστική γραµµή»: η προκαθορισµένη διαδροµή, την
οποία ακολουθούν τα λεωφορεία που εκτελούν δηµόσιες τακτι-
κές υπεραστικές µεταφορές επιβατών και η οποία περιλαµβάνει
την αφετηρία, τις ενδιάµεσες στάσεις και το τέρµα.

2. «Δηµόσιες τακτικές υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβα-
τών»: οι µεταφορές επιβατών που εκτελούνται µε κατάλληλα λε-
ωφορεία υπεραστικού ή ηµιαστικού τύπου, προσφέρονται
αδιακρίτως και σε συνεχή βάση στο επιβατικό κοινό έναντι κοµί-
στρου, ακολουθούν προκαθορισµένες διαδροµές (υπεραστικές
γραµµές) και επιτρέπουν την επιβίβαση και αποβίβαση επιβατών
σε προκαθορισµένα σηµεία (στάσεις).

3.  «Δίκτυο δηµοσίων τακτικών υπεραστικών οδικών µεταφο-
ρών»: το σύνολο των προκαθορισµένων υπεραστικών γραµµών
εντός των γεωγραφικών ορίων µιας περιφερειακής ενότητας,
στο οποίο περιλαµβάνονται και υπεραστικές γραµµές που έχουν
την αφετηρία ή το τέρµα τους στην περιοχή αυτή. 

4. «Αστική γραµµή»: η προκαθορισµένη διαδροµή, την οποία
ακολουθούν τα λεωφορεία που εκτελούν δηµόσιες τακτικές αστι-
κές οδικές µεταφορές επιβατών και η οποία περιλαµβάνει την
αφετηρία, τις ενδιάµεσες στάσεις και το τέρµα.

5. «Δηµόσιες τακτικές αστικές οδικές µεταφορές επιβατών»:
οι µεταφορές επιβατών που εκτελούνται µε κατάλληλα λεωφο-
ρεία αστικού ή ηµιαστικού τύπου, εντός περιοχών που έχουν χα-
ρακτηριστεί ως αστικές ή περιλαµβάνουν γραµµές που έχουν
χαρακτηριστεί ως αστικές, ακόµα και αν εκτείνονται πέραν των
αστικών περιοχών.

6. «Δίκτυο δηµοσίων τακτικών αστικών οδικών µεταφορών»: το
σύνολο των προκαθορισµένων αστικών γραµµών εντός των γε-
ωγραφικών ορίων µιας περιφερειακής ενότητας, στο οποίο πε-
ριλαµβάνονται και γραµµές που έχουν χαρακτηριστεί ως αστικές,
ακόµα και αν εκτείνονται πέραν των αστικών περιοχών. 

7. «Δηµόσιες τακτικές οδικές µεταφορές επιβατών»: Οι δηµό-
σιες τακτικές υπεραστικές και αστικές οδικές µεταφορές επιβα-
τών που προσφέρονται ως υπηρεσίες Γενικού Οικονοµικού
Συµφέροντος (Γ.Ο.Σ.) στο κοινό χωρίς διακρίσεις και σε συνεχή
βάση, σύµφωνα µε το άρθρο 14 της Συνθήκης για τη Λειτουργία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ρυθµίζονται από τον Κανονισµό
(ΕΚ) 1370/2007 και τον παρόντα. 

8. «Ενδοπεριφερειακή γραµµή»: Υπεραστική γραµµή η οποία
εξυπηρετεί τις ανάγκες τακτικών οδικών επιβατικών µεταφορών
εντός των ορίων µιας περιφερειακής ενότητας.

9. «Διαπεριφερειακή γραµµή»: Υπεραστική γραµµή η οποία
εξυπηρετεί τις ανάγκες τακτικών οδικών επιβατικών µεταφορών
µεταξύ δύο ή περισσοτέρων περιφερειακών ενοτήτων.

Άρθρο 5
Αρµόδιες αρχές και αρµοδιότητες αυτών

1. Η Γενική Διεύθυνση Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών είναι η «αρµόδια αρχή», κατ’ εφαρµογή της περ.
β’ του άρθρου 2 του Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007, η οποία έχει
την αρµοδιότητα να επεµβαίνει στις δηµόσιες τακτικές υπερα-
στικές και αστικές οδικές επιβατικές µεταφορές στην Επικράτεια,
προκειµένου να διασφαλισθεί η παροχή στο κοινό δηµοσίων επι-
βατικών µεταφορών χωρίς διακρίσεις και σε συνεχή βάση. 

2. Οι περιφέρειες ή οι περιφερειακές ενότητες είναι οι «αρµό-
διες τοπικές αρχές» σύµφωνα µε την περ. γ’ του άρθρου 2 του
Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007, οι οποίες έχουν την αρµοδιότητα
εντός των γεωγραφικών τους ορίων:

α) να εποπτεύουν τους φορείς που παρέχουν δηµόσιες υπη-
ρεσίες τακτικών υπεραστικών και αστικών µεταφορών επιβατών,

β) να επιβάλλουν κυρώσεις στους φορείς που εκτελούν δηµό-
σιες τακτικές υπεραστικές και αστικές οδικές µεταφορές επιβα-
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τών, όπως προβλέπονται στο άρθρο 23 και καθορίζονται µε την
απόφαση της παρ. 7 του άρθρου 30,

γ) να εισηγούνται αιτιολογηµένα στην αρµόδια αρχή:
γα. τον καθορισµό των υπεραστικών και αστικών γραµµών και

αστικών περιοχών, διαδροµών και δροµολογίων, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 30,

γβ. τη χορήγηση αποκλειστικών δικαιωµάτων εκµετάλλευσης
δηµοσίων υπεραστικών και αστικών επιβατικών µεταφορών στις
περιφερειακές ενότητες,

γγ. τη χορήγηση αποζηµίωσης παντός είδους ως αντισταθµί-
σµατος για την εκπλήρωση υποχρεώσεων παροχής υπηρεσιών
Γενικού Οικονοµικού Συµφέροντος (Γ.Ο.Σ.),

γδ. τον καθορισµό ολοκληρωµένων δηµοσίων επιβατικών µε-
ταφορών κατά την έννοια της περ. ιγ’ του άρθρου 2 του Κανονι-
σµού (ΕΚ) 1370/2007, εντός των ορίων τους,

γε. την απευθείας ανάθεση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας τα-
κτικών υπεραστικών ή αστικών οδικών επιβατικών µεταφορών,
όπου αυτό επιτρέπεται από τον Κανονισµό (ΕΚ) 1370/2007 και
τον παρόντα,

δ) να συλλέγουν στοιχεία για τη λειτουργία των τακτικών υπε-
ραστικών και αστικών γραµµών, σύµφωνα µε την τυποποίηση και
τη συχνότητα που καθορίζονται από την αρµόδια αρχή.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΤΑΚΤΙΚΕΣ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΕΣ

ΟΔΙΚΕΣ ΕΠΙΒΑΤΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ

Άρθρο 6
Δίκτυο τακτικών υπεραστικών 

και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών

Το δίκτυο των δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών
οδικών µεταφορών επιβατών εξυπηρετεί τις διαρκείς ανάγκες
µετακινήσεων του επιβατικού κοινού µε προγραµµατισµένα δρο-
µολόγια, στα οποία καθένας έχει πρόσβαση έναντι του καθορι-
σµένου κοµίστρου.

Άρθρο 7
Εκτέλεση δηµοσίων τακτικών υπεραστικών
και αστικών οδικών επιβατικών µεταφορών

1. Η εκτέλεση των δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστι-
κών οδικών επιβατικών µεταφορών γίνεται από επιχειρήσεις που
εκτελούν κατ’ επάγγελµα οδικές µεταφορές επιβατών, σύµφωνα
µε τον Κανονισµό (ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 21ης Οκτωβρίου 2009, σχετικά µε τη θέ-
σπιση κοινών κανόνων όσον αφορά στους όρους που πληρούνται
για την άσκηση του επαγγέλµατος του οδικού µεταφορέα και για
την κατάργηση της οδηγίας 96/26/ΕΚ του Συµβουλίου (L 300),
µε λεωφορεία υπεραστικού ή ηµιαστικού τύπου κάθε κατηγορίας
προκειµένου για τις υπεραστικές γραµµές, και αστικού ή ηµια-
στικού τύπου προκειµένου για τις αστικές γραµµές. Τα λεωφο-
ρεία αυτά πληρούν τις τεχνικές προδιαγραφές του Κανονισµού
(EE) 2018/858 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου, της 30ής Μαΐου 2018, για την έγκριση και την εποπτεία της
αγοράς µηχανοκίνητων οχηµάτων και των ρυµουλκούµενών τους
και των συστηµάτων, κατασκευαστικών στοιχείων και χωριστών
τεχνικών µονάδων που προορίζονται για τα οχήµατα αυτά, για
την τροποποίηση των κανονισµών (ΕΚ) 715/2007 και (ΕΚ)
595/2009 και την κατάργηση της Οδηγίας 2007/46/ΕΚ (L 151),
και έχουν λάβει σχετική έγκριση τύπου λεωφορείου.

2. Με την απόφαση της παρ. 1 του άρθρου 30 καθορίζονται τα
ειδικά προσόντα που διαθέτει κάθε φορέας, νοµικό ή φυσικό
πρόσωπο, ιδιωτικού ή δηµοσίου δικαίου, προς τον οποίο παρα-
χωρείται µε σύµβαση η εκτέλεση υπηρεσιών αστικών και υπερα-
στικών οδικών επιβατικών µεταφορών όσον αφορά: 

α) στην οικονοµική και χρηµατοοικονοµική επάρκεια, και 
β) την τεχνική και επαγγελµατική ικανότητα, προκειµένου οι

φορείς αυτοί να είναι σε θέση να εκτελούν συνεχώς το συγκοι-
νωνιακό έργο που αναλαµβάνουν µε ασφάλεια κατά την κυκλο-
φορία, ιδίως για τους επιβάτες, µε την αναγκαία ποιότητα και για

την εξασφάλιση του επιπέδου υπηρεσιών που απαιτείται για την
εκπλήρωση του σχετικού σκοπού δηµοσίου συµφέροντος. 

Άρθρο 8
Χορήγηση αποκλειστικών δικαιωµάτων

και αποζηµίωσης

1. Η αρµόδια αρχή αναθέτει τις δηµόσιες τακτικές υπεραστι-
κές και αστικές οδικές µεταφορές επιβατών χορηγώντας είτε
αποκλειστικό δικαίωµα παροχής των υπηρεσιών αυτών, είτε απο-
κλειστικό δικαίωµα παροχής των υπηρεσιών και αποζηµίωση, αν
αυτό είναι αναγκαίο για την εξασφάλιση της συνεχούς προσφο-
ράς δηµοσίων οδικών τακτικών µεταφορών επιβατών στο καθο-
ριζόµενο επίπεδο ελαχίστων απαιτήσεων, σύµφωνα µε τα άρθρα
5 και 6 του Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007 και τα άρθρα 5, 14 και 16
του παρόντος.

2. Η ανάθεση της παροχής δηµοσίων τακτικών υπεραστικών
και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών µε χορήγηση αποκλει-
στικού δικαιώµατος ή αποκλειστικού δικαιώµατος και αποζηµίω-
σης γίνεται µε τη διενέργεια ανοικτού διαγωνισµού ή, κατ’
εξαίρεση, µε απευθείας ανάθεση, σύµφωνα µε τον Κανονισµό
(ΕΚ) 1370/2007 και τον παρόντα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΣ ΚΑΙ ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ 

ΤΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ
ΟΔΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΒΑΤΩΝ

Άρθρο 9
Βασικές κατευθύνσεις σχεδιασµού

1. Ο σχεδιασµός του δικτύου δηµοσίων τακτικών υπεραστικών
και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών καλύπτει τουλάχιστον
τις οδικές συγκοινωνιακές συνδέσεις, οι οποίες συνδέουν: α) τις
δηµοτικές ενότητες µε τα διοικητικά κέντρα των δήµων, β) τα
κέντρα των δήµων µε τα διοικητικά κέντρα των περιφερειακών
ενοτήτων, γ) τα κέντρα των περιφερειακών ενοτήτων µε το διοι-
κητικό κέντρο της περιφέρειας και δ) τα διοικητικά κέντρα των
περιφερειακών ενοτήτων και της περιφέρειας µε την Αθήνα και
τη Θεσσαλονίκη ή τα διοικητικά κέντρα άλλων περιφερειακών
ενοτήτων ή περιφερειών.

2. Ο σχεδιασµός του δικτύου λαµβάνει υπόψη και τις ανάγκες
µετακίνησης του επιβατικού κοινού από και προς άλλες πόλεις ή
αστικά κέντρα ή προορισµούς ιστορικού και τουριστικού ενδια-
φέροντος, που δεν αποτελούν διοικητικά κέντρα δήµων, περιφε-
ρειακών ενοτήτων ή της περιφέρειας.

3. Ο σχεδιασµός του δικτύου δεν προκαλεί σηµαντική επιβά-
ρυνση για τους περιβαλλοντικούς στόχους σύµφωνα µε την αρχή
της µη πρόκλησης σηµαντικής βλάβης κατά την έννοια του άρ-
θρου 17 του Κανονισµού (ΕΕ) 2020/852 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιουνίου 2020 σχετικά µε
τη θέσπιση πλαισίου για τη διευκόλυνση των βιώσιµων επενδύ-
σεων και για την τροποποίηση του κανονισµού (ΕΕ) 2019/2088
(L 198) και δίνει στις αστικές ζώνες προτεραιότητα στη χρήση
καθαρών µέσων µεταφορών. Όπου λειτουργεί δίκτυο υποδοµών
µεταφορών σταθερής τροχιάς, ο σχεδιασµός του οδικού δικτύου
µεταφορών αποβλέπει στη δηµιουργία τροφοδοτικού δικτύου
για τη διευκόλυνση της µετακίνησης των επιβατών προς τα µέσα
σταθερής τροχιάς.

4. Στον σχεδιασµό του δικτύου δηµοσίων τακτικών οδικών µε-
ταφορών επιβατών εντάσσονται και γραµµές που συνδέουν οικι-
σµούς µε τα κέντρα των δηµοτικών κοινοτήτων και δηµοτικών
ενοτήτων ή µεταξύ τους.

5. Ο σχεδιασµός του δικτύου λαµβάνει υπόψη τις ειδικές ανάγ-
κες µετακινήσεων µαθητών ή εκπαιδευοµένων προς τα κέντρα
εκπαίδευσης και των εργαζοµένων προς τους χώρους εργασίας,
των ατόµων µε αναπηρία και των εµποδιζόµενων ατόµων, των
στρατευσίµων που υπηρετούν τη θητεία τους, και γενικά την
απρόσκοπτη εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού. Σε κάθε περί-
πτωση, ο σχεδιασµός του δικτύου αποσκοπεί στη διευκόλυνση
του επιβατικού κοινού για τη µετεπιβίβασή του σε σταθµούς
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άλλων µέσων µαζικής µεταφοράς όπως αεροδρόµια, λιµάνια και
σιδηρoδροµικούς σταθµούς.

6. Όσον αφορά στην Περιφέρεια Αττικής, εξαιρουµένης της
Περιφερειακής Ενότητας Νήσων, και στην Περιφερειακή Ενό-
τητα Θεσσαλονίκης, ο σχεδιασµός του δικτύου υπεραστικών οδι-
κών επιβατικών µεταφορών αφορά µόνο στις υπεραστικές
γραµµές εντός των γεωγραφικών ορίων τους, καθώς και στην
υπεραστική γραµµή Αθήνα - Θεσσαλονίκης και αντίστροφα.

7. Όσον αφορά στην Περιφέρεια Κρήτης, ο σχεδιασµός του
δικτύου των υπεραστικών οδικών γραµµών γίνεται για τις Περι-
φερειακές Ενότητες Ηρακλείου-Λασιθίου και Χανίων-Ρεθύµνου
ως προς τις µεταξύ τους υφιστάµενες διαπεριφερειακές γραµ-
µές ή άλλες γραµµές που συνδέουν τις πόλεις αυτές µε διάφο-
ρες πόλεις της επικράτειας.

8. Όσον αφορά στην Περιφερειακή Ενότητα Βοιωτίας, ο σχε-
διασµός του δικτύου υπεραστικών οδικών γραµµών γίνεται κατά
γεωγραφικές περιοχές. 

Άρθρο 10
Τεκµηρίωση περιφερειακού σχεδιασµού υπεραστικών και

αστικών γραµµών από τις περιφέρειες

1. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές εισηγούνται τον σχεδιασµό του
δικτύου των τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατι-
κών µεταφορών κάθε περιφερειακής ενότητας εντός των γεω-
γραφικών ορίων της, σύµφωνα µε το άρθρο 9 και εισηγούνται
στην αρµόδια αρχή τον καθορισµό ή επανακαθορισµό των υπε-
ραστικών επιβατικών γραµµών και των αστικών περιοχών και
γραµµών, υφιστάµενων ή νέων, όπου απαιτείται, σύµφωνα µε την
περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 5.

2. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές κατά τον σχεδιασµό λαµβάνουν
υπόψη υφιστάµενα χαρακτηρισµένα Σχέδια Βιώσιµης Αστικής Κι-
νητικότητας (Σ.Β.Α.Κ.) ή, όπου δεν υφίστανται, τις κυκλοφορια-
κές µελέτες, τα πολεοδοµικά, πληθυσµιακά και γεωγραφικά
δεδοµένα, τις ανάγκες µετακινήσεων των πολιτών, ιδίως από τις
πιο αποµακρυσµένες περιοχές, καθώς και τα πλεονεκτήµατα και
µειονεκτήµατα του υφιστάµενου δικτύου των τακτικών οδικών
υπεραστικών και αστικών µεταφορών.

3. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές συνοδεύουν τις προτάσεις τους
µε αναλυτικά στοιχεία για την επιβατική κίνηση ανά γραµµή σε
µηνιαία και ετήσια βάση, ώστε να προκύπτει η µέση διακύµανση
της επιβατικής κίνησης εντός του ηµερολογιακού έτους.

4. Οι προτάσεις που υποβάλλονται για κάθε γραµµή του δι-
κτύου των τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών
επιβατών περιλαµβάνουν τον αριθµό των ελάχιστων υποχρεωτι-
κών δροµολογίων, την περιοδικότητα αυτών και τη χρονική κα-
τανοµή των δροµολογίων εντός του ηµερολογιακού έτους.

5. Με βάση τα διαθέσιµα στοιχεία για την οικονοµική βιωσιµό-
τητα και την επιβατική κίνηση των υφιστάµενων τακτικών υπερα-
στικών και αστικών γραµµών οδικών µεταφορών επιβατών, που
λαµβάνονται υπόψη για τον σχεδιασµό του δικτύου τακτικών οδι-
κών αστικών και υπεραστικών επιβατικών µεταφορών της παρ. 1
του άρθρου 30, οι αρµόδιες τοπικές αρχές προτείνουν για τα δί-
κτυα τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών είτε τη χορή-
γηση αποκλειστικού δικαιώµατος εκµετάλλευσης, είτε τη
χορήγηση αποκλειστικού δικαιώµατος εκµετάλλευσης και απο-
ζηµίωσης.

6. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές δύνανται να ζητούν τα αναγκαία
στοιχεία για τις υφιστάµενες γραµµές τακτικών υπεραστικών και
αστικών οδικών µεταφορών επιβατών από τους φορείς στους
οποίους έχει ανατεθεί η εκµετάλλευση των αντίστοιχων τακτικών
οδικών επιβατικών µεταφορών.

7. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές, µε αιτιολογηµένη εισήγησή
τους, προτείνουν στην αρµόδια αρχή τον καθορισµό ή τον επα-
νακαθορισµό των διαπεριφερειακών γραµµών.

Άρθρο 11
Καθορισµός γεωγραφικών περιοχών και δικτύων 

τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών δηµοσίων οδι-
κών µεταφορών επιβατών

1. Η αρµόδια αρχή προκηρύσσει διαγωνισµό, κατ’ εφαρµογήν

του άρθρου 14 για την ανάθεση εκτέλεσης των τακτικών δηµό-
σιων υπεραστικών και αστικών γραµµών, όπως καθορίζονται µε
την απόφαση της παρ. 2 του άρθρου 30.

2. Για τον καθορισµό των γεωγραφικών περιοχών και των δι-
κτύων των τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών δηµο-
σίων οδικών µεταφορών επιβατών, λαµβάνονται υπόψη οι
εισηγήσεις των αρµόδιων τοπικών αρχών, βάσει υφιστάµενων χα-
ρακτηρισµένων Σχεδίων Βιώσιµης Αστικής Κινητικότητας
(Σ.Β.Α.Κ.), ή, όπου δεν υφίστανται, βάσει κυκλοφοριακών µελε-
τών, καθώς και τα πληθυσµιακά και γεωγραφικά δεδοµένα, οι
υφιστάµενες οδικές συνδέσεις, οι κοινωνικές και επιβατικές
ανάγκες, η υφιστάµενη και προβλεπόµενη επιβατική κίνηση και
κάθε άλλο διαθέσιµο στοιχείο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΥΠΟΔΟΜΕΣ ΤΑΚΤΙΚΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙ-

ΚΩΝ ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 12
Σταθµοί και εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης επιβατών

1. Οι σταθµοί άφιξης και αναχώρησης υπεραστικών λεωφο-
ρείων εξυπηρετούν τις ανάγκες οργανωµένης άφιξης και αναχώ-
ρησης οχηµάτων που εκτελούν δηµόσιες τακτικές υπεραστικές
οδικές επιβατικές µεταφορές, καθώς και την αναµονή, επιβίβαση,
µετεπιβίβαση, αποβίβαση και εν γένει εξυπηρέτηση του επιβατι-
κού κοινού, όπως επίσης τη φόρτωση, µεταφόρτωση, εκφόρ-
τωση και φύλαξη αποσκευών και κάθε άλλη συναφή διαδικασία.
Για την ίδρυση και λειτουργία των σταθµών αυτών απαιτείται
άδεια της αρµόδιας περιφέρειας, που χορηγείται σύµφωνα µε
το π.δ. 79/2004 (Α’ 62). Σταθµούς και εγκαταστάσεις εξυπηρέτη-
σης επιβατών αποτελούν και οι χώροι που διατηρούνται από
τους συγκοινωνιακούς φορείς ή από εξουσιοδοτηµένους πρά-
κτορες αυτών σε διάφορα σηµεία των πόλεων, της ίδιας ή άλλης
περιφερειακής ενότητας που εξυπηρετούν για τη διευκόλυνση
του επιβατικού κοινού, όπως για την έκδοση εισιτηρίων, κρατή-
σεις θέσεων και διακίνηση ασυνόδευτων µικροδεµάτων, τα οποία
µπορούν να µεταφέρονται στον χώρο των αποσκευών των λεω-
φορείων.

2. Οι εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης επιβατών, ανάλογα µε την
επιβατική κίνηση, διαθέτουν άνετους, καθαρούς και επαρκείς χώ-
ρους υποδοχής και υγιεινής των επιβατών, καθώς και συστήµατα
εξοικονόµησης ενέργειας, και πληρούν τις προδιαγραφές προ-
σβασιµότητας για άτοµα µε αναπηρία και εµποδιζόµενα άτοµα.
Μπορούν να συµπίπτουν µε το σηµείο που έχει καθορισθεί ως
αφετηρία, τέρµα ή στάση λεωφορείων επιβατικής γραµµής για
την επιβίβαση ή αποβίβαση επιβατών και να συστεγάζονται µε
καταστήµατα που προσφέρουν ροφήµατα και φαγητό. Μεταφε-
ρόµενα εκδοτήρια εισιτηρίων τύπου περιπτέρου µπορεί να τοπο-
θετούνται για την εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού σε
αφετηρίες ή τέρµατα γραµµών ή σε άλλες θέσεις, µετά από έγ-
κριση της αρµόδιας για τον χώρο αρχής. Οι εγκαταστάσεις εξυ-
πηρέτησης επιβατών της παρούσας δεν αποτελούν εγκαταστά-
σεις υπό την έννοια του άρθρου 4 του ν. 2465/1997 (Α’ 28) και
του άρθρου 7 του π.δ. 79/2004.

3. Στις εγκαταστάσεις συµπεριλαµβάνονται και τα αµαξοστά-
σια στάθµευσης, συντήρησης και φύλαξης των αστικών ή ηµια-
στικών λεωφορείων.

Άρθρο 13
Στάσεις - στέγαστρα αναµονής επιβατών - έσοδα από διαφη-

µίσεις επί στεγάστρων, στάσεων και λεοφορείων

1. Οι στάσεις και τα στέγαστρα αναµονής επιβατών τοποθε-
τούνται µε µέριµνα και δαπάνες των συγκοινωνιακών φορέων και,
σε περίπτωση άρνησης αυτών, µε µέριµνα και δαπάνες των οι-
κείων Ο.Τ.Α. α’ βαθµού. Οι προδιαγραφές αυτών καθορίζονται
µε τις αποφάσεις των αρµόδιων κατά τόπους περιφερειακών
αρχών της παρ. 4 του άρθρου 30, διασφαλίζουν δε την πρό-
σβαση σε αυτές επιβατών µε αναπηρία.

2. Οι συγκοινωνιακοί φορείς, µε δαπάνες τους, τοποθετούν και
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συντηρούν στέγαστρα και στάσεις, µε σκοπό την τοποθέτηση
διαφηµίσεων στους ανωτέρω χώρους και επιφάνειες και την εκ-
µετάλλευσή τους. Οι συγκοινωνιακοί φορείς καταβάλλουν, για
την τοποθέτηση και συντήρηση στάσεων και στεγάστρων µε
σκοπό τη διαφηµιστική εκµετάλλευση, ανταποδοτικό τέλος
ύψους δύο τοις εκατό (2%) επί των διαφηµιστικών εσόδων, υπέρ
των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.

3. Επί των στεγάστρων και των στάσεων διατίθεται ικανή επι-
φάνεια για την πληροφόρηση του επιβατικού κοινού, σύµφωνα
και µε το άρθρο 11 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας (ν.
2696/1999, Α’ 57).

4. Στις εσωτερικές και εξωτερικές επιφάνειες (ολικά ή µερικά)
των αστικών και υπεραστικών λεωφορείων, επιτρέπονται η ανα-
γραφή ή ανάρτηση διαφηµίσεων και η εκµετάλλευση αυτών από
τους φορείς παροχής συγκοινωνιακού έργου. Οι συγκοινωνιακοί
φορείς καταβάλλουν ανταποδοτικό τέλος ύψους δύο τοις εκατό
(2%) επί των διαφηµιστικών εσόδων υπέρ των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ E’
ΠΡΟΚΗΡΥΞΗ ΑΝΟΙΚΤΩΝ ΔΙΑΓΩΝΙΣΜΩΝ

Άρθρο 14
Προκήρυξη διαγωνισµών

1. Η προκήρυξη των διαγωνισµών περιλαµβάνει τις τακτικές
υπεραστικές και αστικές γραµµές, σε κάθε περιφερειακή ενό-
τητα ή γεωγραφική περιοχή σύµφωνα µε το παρόν.

2. Στην προκήρυξη περιλαµβάνονται κατ’ ελάχιστον η διαδικα-
σία και τα στάδια των διαγωνισµών, οι προϋποθέσεις και τα δι-
καιολογητικά συµµετοχής των ενδιαφεροµένων, λόγοι
αποκλεισµού διαγωνιζοµένων, τα κριτήρια αξιολόγησης των προ-
σφορών, ο τρόπος ανάδειξης του αναδόχου, η δυνατότητα εν-
στάσεων των διαγωνιζοµένων, µέτρα πρόληψης, εντοπισµού και
διόρθωσης περιπτώσεων απάτης, διαφθοράς και σύγκρουσης
συµφερόντων κατά τη διαγωνιστική διαδικασία και άλλες σχετι-
κές λεπτοµέρειες.

3. Οι διαγωνισµοί για την ανάθεση των δηµοσίων τακτικών υπε-
ραστικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών προκηρύσ-
σονται ως εξής: 

α. Για τις περιφερειακές ενότητες στις οποίες η παροχή των
τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών εκτελείται από έναν
συγκοινωνιακό φορέα, προκηρύσσεται ενιαίος διαγωνισµός για
το σύνολο των τακτικών υπεραστικών, ενδοπεριφερειακών και
διαπεριφερειακών γραµµών, και, αν υφίστανται, και αστικών
γραµµών και ανακηρύσσεται ένας ανάδοχος για το σύνολο του
έργου.

β. Για τις περιφερειακές ενότητες στις οποίες η παροχή των
τακτικών υπεραστικών γραµµών εκτελείται από έναν συγκοινω-
νιακό φορέα και η παροχή των τακτικών αστικών γραµµών εκτε-
λείται από άλλον συγκοινωνιακό φορέα, προκηρύσσονται δύο
διαγωνισµοί, δηλαδή, ένας για το τακτικό υπεραστικό έργο και
άλλος για το τακτικό αστικό έργο. 

γ. Ειδικά για τις τακτικές αστικές οδικές επιβατικές µεταφορές
προκηρύσσεται διαγωνισµός για γεωγραφική περιοχή που περι-
λαµβάνει αστικές περιοχές περισσότερων δήµων, όµορων ή µη,
της αυτής ή άλλων περιφερειακών ενοτήτων, αν αυτό κρίνεται
κατάλληλο για την παροχή υπηρεσιών υψηλής ποιότητας και
συγχρόνως για τη βιωσιµότητα του αναδόχου, ή αν η παροχή αυ-
τοτελούς αστικού συγκοινωνιακού έργου σε κάποια γεωγραφική
περιοχή κρίνεται ασύµφορη. Ως κριτήρια για τον καθορισµό της
γεωγραφικής περιοχής παροχής αστικού συγκοινωνιακού έργου,
που αποτελεί αντικείµενο του διαγωνισµού στην περίπτωση
αυτή, λαµβάνονται ιδίως υπόψη τα εκτιµώµενα προς εκτέλεση
χιλιόµετρα, ο απαιτούµενος για την εκτέλεσή τους αριθµός λεω-
φορείων και τα ακαθάριστα έσοδα του αναδόχου, η εξασφάλιση
αστικών συγκοινωνιακών υπηρεσιών προς τους επιβάτες, η οικο-
νοµική βιωσιµότητα των επιχειρήσεων και το ελάχιστο δυνατό
κόστος µετακίνησης. 

δ. Αν στην ίδια περιφερειακή ενότητα το τακτικό υπεραστικό
συγκοινωνιακό έργο παρέχεται από περισσότερους συγκοινω-
νιακούς φορείς, προκηρύσσονται αντίστοιχοι διαγωνισµοί ανά-

θεσης.
ε. Σε περιφέρειες στις οποίες οι τακτικές υπεραστικές ενδο-

περιφερειακές και διαπεριφερειακές οδικές επιβατικές µεταφο-
ρές παρέχονται από έναν συγκοινωνιακό φορέα για περισ-
σότερες της µίας περιφερειακές ενότητες, προκηρύσσεται ενι-
αίος διαγωνισµός και ανακηρύσσεται ένας ανάδοχος, για το σύ-
νολο του υπεραστικού συγκοινωνιακού έργου.

στ. Στις νήσους, η ανάθεση του έργου, µετά από ανοικτή δια-
γωνιστική διαδικασία ή διαδικασία απευθείας ανάθεσης, διενερ-
γείται κατά µεµονωµένη νήσο.

4. Στο δίκτυο των υπεραστικών γραµµών της γεωγραφικής πε-
ριοχής περιλαµβάνονται και οι καθορισµένες υπεραστικές γραµ-
µές που συνδέουν πόλεις ή αστικά κέντρα που βρίσκονται εντός
των ορίων της γεωγραφικής περιοχής ή περιφερειακής ενότητας
µε την Αθήνα ή τη Θεσσαλονίκη ή πόλεις σε άλλες περιφέρειες,
µε την επιφύλαξη της παρ. 6 του άρθρου 9.

5. Για τις τακτικές υπεραστικές γραµµές που έχουν την αφε-
τηρία τους ή το τέρµα τους σε άλλη περιφερειακή ενότητα, στις
προκηρύξεις καθορίζεται το ποσοστό συνεκµετάλλευσης µεταξύ
των αντίστοιχων συγκοινωνιακών φορέων.

6. Στην προκήρυξη του διαγωνισµού περιγράφονται αναλυ-
τικά, για κάθε γεωγραφική περιοχή ή περιφερειακή ενότητα, οι
τακτικές υπεραστικές και αστικές γραµµές για τις οποίες χορη-
γείται στον ανάδοχο αποκλειστικό δικαίωµα εκµετάλλευσης και
εκείνες για τις οποίες χορηγούνται αποκλειστικό δικαίωµα εκµε-
τάλλευσης και αποζηµίωση.

7. Στην προκήρυξη καθορίζονται και οι ελάχιστες απαιτήσεις
που αφορούν: 

α) στον τύπο του οχήµατος και στην περιβαλλοντική απόδοσή
του, όπως είναι η φιλική προς το περιβάλλον ενέργεια και τα ηλε-
κτρικά λεωφορεία, 

β) στη συχνότητα των εκτελουµένων δροµολογίων, µε χρονική
κατανοµή ανά ηµέρα της εβδοµάδας, λαµβανοµένων υπόψη των
αργιών, τοπικών εορτών και συνηθειών, καθώς και των εποχών
του έτους, στον βαθµό που οι ως άνω παράµετροι διαφοροποι-
ούν το πρόγραµµα των απαιτούµενων ελαχίστων δροµολογίων, 

γ) στις εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης επιβατών, 
δ) στην οργάνωση, στελέχωση και εµπειρία στην εκτέλεση τα-

κτικών αστικών και υπεραστικών οδικών επιβατικών µεταφορών,
ε) στους χώρους εξυπηρέτησης λεωφορείων, δηλαδή στα

αµαξοστάσια, και
στ) στα απαιτούµενα συστήµατα τηλεµατικής, έκδοσης εισιτη-

ρίων και πληροφόρησης επιβατών.
8. Οι προκηρύξεις συνοδεύονται από πρότυπα συµβατικά

τεύχη, στα οποία περιγράφονται αναλυτικά οι βασικές συµβατι-
κές υποχρεώσεις των αναδόχων.

9. Η αρµόδια αρχή, κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 7
του Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007, προβαίνει στη δηµοσίευση των
πληροφοριών στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, τουλάχιστον ένα (1) έτος πριν από την προκήρυξη του δια-
γωνισµού και δηµοσιοποιεί τις ίδιες πληροφορίες και µε κάθε
άλλο πρόσφορο τρόπο, όπως ανάρτηση στην ιστοσελίδα της ή
δηµοσιεύσεις στον τύπο.

Άρθρο 15
Καθορισµός ανώτατου ορίου χρέωσης 

επιβατών και αποσκευών

1. Το ποσό της ανώτατης επιτρεπόµενης χρέωσης των επιβα-
τών και προκειµένου για υπεραστικές µεταφορές, το ανώτατο
επιτρεπόµενο βάρος αποσκευών επιβατών χωρίς κόµιστρο, το
ανώτατο επιτρεπόµενο κόµιστρο επιβατών για αποσκευές πέραν
του µέγιστου επιτρεπόµενου βάρους χωρίς κόµιστρο, καθώς και
το ανώτατο επιτρεπόµενο κόµιστρο για ασυνόδευτα δέµατα, κα-
θορίζονται στις προκηρύξεις.

2. Για τον καθορισµό του ανώτατου ορίου χρέωσης, η αρµόδια
αρχή λαµβάνει υπόψη: 

α) το υπολογιζόµενο συνολικό κόστος του φορέα εκτέλεσης
της απαιτούµενης ελάχιστης δηµόσιας υπηρεσίας οδικών τακτι-
κών υπεραστικών και αστικών µεταφορών, µε βάση τον σχεδια-
σµό, τον προγραµµατισµό και την προβλεπόµενη επιβατική
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κίνηση, και 
β) το εύλογο κέρδος της επιχείρησης του φορέα εκτέλεσης

των απαιτούµενων υπηρεσιών µεταφοράς επιβατών, όπως αυτό
προσδιορίζεται στην παρ. 6 του Παραρτήµατος του Κανονισµού
(ΕΚ) 1370/2007.

3. Για τον υπολογισµό του συνολικού κόστους λειτουργίας του
φορέα λαµβάνονται υπόψη ιδίως το κόστος κίνησης των ανα-
γκαίων οχηµάτων, οι αµοιβές του προσωπικού, οι αµοιβές τρίτων,
το κόστος διοίκησης της επιχείρησης του αναδόχου για το συγ-
κεκριµένο έργο, οι αποσβέσεις, οι γενικές δαπάνες εκµετάλλευ-
σης, το κόστος συντήρησης και επισκευών και διάφορες
δαπάνες που συνδέονται µε την εκτέλεση του έργου.

Άρθρο 16
Καθορισµός της χορηγούµενης αποζηµίωσης

1. Ως προς τη χορήγηση αποζηµίωσης για την εκτέλεση των
τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών,
εφαρµόζονται τα άρθρα 4 και 6 και το Παράρτηµα του Κανονι-
σµού (ΕΚ) 1370/2007. Οι προκηρύξεις των διαγωνισµών προβλέ-
πουν τον τρόπο και τη διαδικασία υπολογισµού της ετήσιας
αποζηµίωσης.

2. Απώλειες εσόδων λόγω έκδοσης µειωµένων ή δωρεάν εισι-
τηρίων επιβατών ειδικών κατηγοριών, όπως ενδεικτικά σπουδα-
στών, φοιτητών, λοιπών µαθητευόµενων, πολύτεκνων και ατόµων
µε αναπηρία, υπολογίζονται και καταβάλλονται στον ανάδοχο,
σύµφωνα µε το άρθρο 86 του ν. 4530/2018 (Α’ 59). 

Άρθρο 17
Προϋποθέσεις συµµετοχής στον διαγωνισµό

1. Στους διαγωνισµούς µπορούν να συµµετέχουν επιχειρήσεις
που εκτελούν οδικές µεταφορές επιβατών, σύµφωνα µε τον Κα-
νονισµό (ΕΚ) 1071/2009, είτε αυτόνοµα είτε σε κοινοπραξίες.

2. Οι διαγωνιζόµενοι, κατά την ηµεροµηνία διενέργειας των
διαγωνιστικών διαδικασιών:

α) είτε διαθέτουν τον απαιτούµενο αριθµό λεωφορείων, υπε-
ραστικού ή αστικού ή ηµιαστικού τύπου και τις απαιτούµενες εγ-
καταστάσεις εξυπηρέτησης, συµπεριλαµβανοµένων των
αµαξοστασίων,

β) είτε παρέχουν εγγυήσεις, µε τις οποίες διασφαλίζεται ότι
θα πληρούται η περ. α’, κατά την ηµεροµηνία υπογραφής της
σύµβασης,

Επίσης, κατά την ηµεροµηνία διενέργειας των διαγωνιστικών
διαδικασιών, διαθέτουν την απαιτούµενη στελέχωση, την εµπει-
ρία στην εκτέλεση των υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατι-
κών µεταφορών, την οργάνωση, συστήµατα τηλεµατικής και
ενιαίας πληροφόρησης και ενιαίας έκδοσης εισιτηρίων, όπως κα-
θορίζονται στις προκηρύξεις των διαγωνιστικών διαδικασιών,
σύµφωνα µε το άρθρο 4 του Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007 και την
παρ. 7 του άρθρου 14 του παρόντος.

Άρθρο 18
Προσφορές των διαγωνιζοµένων

1. Οι διαγωνιζόµενοι υποβάλλουν προσφορά για το σύνολο:
α) των τακτικών υπεραστικών γραµµών, 
β) των αστικών γραµµών, και 
γ) των υπεραστικών και αστικών γραµµών που εντάσσονται

στο δίκτυο της περιφερειακής ενότητας ή γεωγραφικής περιο-
χής για την οποία προκηρύσσεται ο διαγωνισµός.

2. Οι προσφορές των διαγωνιζοµένων περιλαµβάνουν το ποσό
χρέωσης που προσφέρουν, το οποίο δεν µπορεί να υπερβαίνει
το ανώτατο όριο χρέωσης, που ορίζεται στα τεύχη των διαγωνι-
στικών διαδικασιών, καθώς και αναλυτικό πίνακα των υπηρεσιών,
που προσφέρονται, πέραν των ελαχίστων απαιτούµενων, όπως
οι συχνότητες δροµολογίων στο υφιστάµενο δίκτυο, πρόσθετος
εξοπλισµός σε λεωφορεία, υποδοµές, εγκαταστάσεις, εµπειρία
και προσωπικό, που διασφαλίζουν τη βέλτιστη ανταπόκριση στο
έργο, που προκηρύσσεται.

Άρθρο 19
Κανόνες αξιολόγησης των προσφορών 

των διαγωνιζοµένων
1. Οι προκηρύξεις περιγράφουν µε λεπτοµέρεια τον τρόπο

αξιολόγησης των προσφορών και τη βαρύτητα των επιµέρους
κριτηρίων αξιολόγησης.

2. Βασικό κριτήριο για την αξιολόγηση των προσφορών είναι
η προσφερόµενη έκπτωση επί του ανώτατου ορίου χρέωσης, πε-
ραιτέρω προσφερόµενες εκπτώσεις για τους επιβάτες, καθώς
και προσφερόµενες πρόσθετες υπηρεσίες µεταφορών, όπως
δροµολόγια πέραν των ελάχιστων απαιτούµενων. Αξιολογούνται,
επίσης, ποιοτικά κριτήρια, όπως ο περιορισµός των µετεπιβιβά-
σεων.

Άρθρο 20
Συµβάσεις ανάθεσης εκτέλεσης

1. Η αρµόδια αρχή συνάπτει συµβάσεις µε τους αναδόχους,
µε βάση τις προκηρύξεις, τα πρότυπα συµβατικά τεύχη και την
προσφορά του αναδόχου. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας έξι
(6) µηνών από την ηµεροµηνία υπογραφής της σύµβασης, ο ανά-
δοχος υποχρεούται να θέσει σε κυκλοφορία τον προβλεπόµενο
αριθµό λεωφορείων, και εντός αποκλειστικής προθεσµίας ενός
(1) έτους να λειτουργεί τους προβλεπόµενους σταθµούς και εγ-
καταστάσεις εξυπηρέτησης επιβατών και οχηµάτων.

2. Η χρονική διάρκεια των συµβάσεων για την ανάθεση της
εκτέλεσης των δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών οδι-
κών µεταφορών επιβατών ορίζεται στα δέκα (10) έτη. Ο ανάδο-
χος αναλαµβάνει την εκτέλεση του έργου την ηµέρα που ορίζεται
στη σύµβαση, η οποία θεωρείται ως αφετηρία του χρόνου διάρ-
κειας της σύµβασης.

3. Στις συµβάσεις ανάθεσης δύναται να προβλέπεται και η πα-
ράταση του συµβατικού χρόνου διάρκειας των συµβάσεων µε
τους αναδόχους έως πέντε (5) έτη ακόµη, υπό τους όρους και
τις προϋποθέσεις της παρ. 4 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΚ)
1370/2007.

Άρθρο 21
Μεταβολή συνθηκών κατά τη διάρκεια

ισχύος της σύµβασης

1. Αν κατά τη διάρκεια ισχύος των συµβάσεων µε τους αναδό-
χους διαπιστωθεί µεταβολή στις ανάγκες του επιβατικού κοινού,
µετά από εισήγηση της αρµόδιας τοπικής αρχής, που βασίζεται
σε σχετικό αίτηµα του αναδόχου προς αυτή, η αρµόδια αρχή δύ-
ναται να εγκρίνει την τροποποίηση της λειτουργίας του δικτύου
των τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατικών µετα-
φορών και να λαµβάνει σχετικά µέτρα, όπως την κατάργηση υφι-
σταµένων τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών ή τη
δηµιουργία νέων ή άλλες µεταβολές, ιδίως ως προς τη συχνό-
τητα ή τη διαδροµή των υφισταµένων δροµολογίων. 

2. Για την έγκριση των µεταβολών που προτείνονται, η αρµό-
δια αρχή λαµβάνει υπόψη τα υφιστάµενα αποκλειστικά δικαιώ-
µατα του αναδόχου, καθώς και το δικαίωµα αποζηµίωσης, και
προβαίνει στις αναγκαίες διοικητικές και οικονοµικές ρυθµίσεις.

3. Με βάση τις ρυθµίσεις που εγκρίνει η αρµόδια αρχή, υπο-
γράφεται σύµβαση µε τον ανάδοχο, η οποία συνιστά τροποποί-
ηση της αρχικής σύµβασης.

4. Η αρµόδια αρχή λαµβάνει απόφαση εντός έξι (6) µηνών από
την υποβολή της πρότασης.

Άρθρο 22
Εποπτεία των αναδόχων - Εκτέλεση των συµβάσεων

Οι αρµόδιες τοπικές αρχές ασκούν επί των αναδόχων την επο-
πτεία ως προς την καλή εκτέλεση των συµβάσεων, παρακολου-
θούν και ελέγχουν αν ο ανάδοχος συµµορφώνεται προς τις
συµβατικές του υποχρεώσεις και τις υποχρεώσεις που απορρέ-
ουν από τον παρόντα και τον Κανονισµό (ΕΚ) 1370/2007, διαπι-
στώνουν παραβάσεις και επιβάλλουν στους αναδόχους τα
διοικητικά πρόστιµα που προβλέπονται στο άρθρο 23.
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Άρθρο 23
Διοικητικά πρόστιµα

Αν ο ανάδοχος παραβαίνει τις συµβατικές του υποχρεώσεις
και τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τον παρόντα, καθώς
και από τον Κανονισµό (ΕΚ) 1370/2007, επιβάλλονται διοικητικά
πρόστιµα, όπως εξειδικεύονται στην απόφαση της παρ. 7 του άρ-
θρου 30 του παρόντος, το ύψος των οποίων κυµαίνεται από χίλια
(1.000) έως δέκα χιλιάδες (10.000) ευρώ. Τα διοικητικά πρόστιµα
που επιβάλλονται σε βάρος των αναδόχων, αποτελούν έσοδα
του τακτικού προϋπολογισµού.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΝΑΘΕΣΗ ΔΗΜΟΣΙΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ ΑΣΤΙΚΩΝ ΟΔΙ-

ΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ ΕΠΙΒΑΤΩΝ

Άρθρο 24
Διασφάλιση της συνεχούς παροχής των τακτικών 

υπεραστικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών

1. Σε περίπτωση διακοπής των τακτικών υπηρεσιών υπεραστι-
κών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών ή επικειµένου κιν-
δύνου διακοπής τους, η αρµόδια αρχή λαµβάνει έκτακτα µέτρα
για τη διασφάλιση της συνεχούς παροχής των τακτικών υπερα-
στικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών σε µία ή περισ-
σότερες περιφερειακές ενότητες ή γεωγραφικές περιοχές, που
συνίστανται είτε στην απευθείας ανάθεση σε τρίτο του έργου,
είτε στην παράταση της διάρκειας της σύµβασης µε τον ανάδοχο
πέραν των ορίων που προβλέπονται, µε απευθείας ανάθεση.

2. Η διάρκεια της απευθείας ανάθεσης ή της παράτασης της
σύµβασης πέραν του προβλεπόµενου χρόνου δεν µπορεί να
υπερβαίνει τα δύο (2) έτη.

3. Αν δεν µπορεί να αντιµετωπισθεί η κατάσταση µε τα έκτακτα
µέτρα της παρ. 1, η παροχή δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και
αστικών οδικών µεταφορών επιβατών επιβάλλεται µε τους όρους
και τις προϋποθέσεις της απόφασης της παρ. 8 του άρθρου 30.

Άρθρο 25
Προϋποθέσεις απευθείας ανάθεσης 
περιορισµένου µεταφορικού έργου

1. Μετά από πρόταση της αρµόδιας τοπικής αρχής, η αρµόδια
αρχή δύναται να αναθέτει το έργο των δηµοσίων τακτικών υπε-
ραστικών και αστικών οδικών µεταφορών επιβατών µε απευθείας
ανάθεση σε επιχειρήσεις που πληρούν τις προϋποθέσεις του άρ-
θρου 17, εάν η µέση ετήσια αξία των παρεχόµενων υπηρεσιών
υπολογίζεται σε ποσό κάτω του ενός εκατοµµυρίου (1.000.000)
ευρώ ή αν το ετήσιο µεταφορικό έργο είναι µικρότερο από τρια-
κόσιες χιλιάδες (300.000) χιλιόµετρα.

2. Αν η απευθείας ανάθεση αφορά σε µικρή ή µεσαία επιχεί-
ρηση, η οποία χρησιµοποιεί έως και είκοσι τρία (23) οχήµατα, τα
όρια της παρ. 1 διπλασιάζονται είτε σε µέση ετήσια αξία που υπο-
λογίζεται σε ποσό κάτω των δύο εκατοµµυρίων (2.000.000) ευρώ
είτε σε ετήσιο µεταφορικό έργο κάτω των εξακοσίων χιλιάδων
(600.000) χιλιοµέτρων.

3. Απαγορεύεται η κατάτµηση περιφερειακών ενοτήτων σε µι-
κρότερες γεωγραφικές περιοχές, µε σκοπό να περιορισθεί το µε-
ταφορικό έργο και να έχει εφαρµογή το παρόν άρθρο.

4. Η αρµόδια αρχή υποχρεούται να δηµοσιεύει τις πληροφο-
ρίες που προβλέπονται στην   παρ. 2 του άρθρου 7 του Κανονι-
σµού (ΕΚ) 1370/2007, ένα (1) έτος πριν από την απευθείας
ανάθεση δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών οδικών µε-
ταφορών επιβατών, µε κάθε πρόσφορο τρόπο, όπως µε ανάρ-
τηση στην ιστοσελίδα της ή µε δηµοσιεύσεις στον τύπο.

Άρθρο 26
Πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για απευθείας ανά-

θεση λόγω περιορισµένου µεταφορικού έργου

1. Στις περιπτώσεις του άρθρου 25, η αρµόδια αρχή, εντός
τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση των πληροφοριών του άρ-

θρου 25, υποχρεούται να απευθύνει πρόσκληση για την εκδή-
λωση ενδιαφέροντος για το µεταφορικό έργο τακτικών υπερα-
στικών, αστικών και υπεραστικών και αστικών οδικών επιβατικών
µεταφορών που προτίθεται να αναθέσει χωρίς διαγωνισµό. Στην
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος περιλαµβάνονται και
µέτρα πρόληψης, εντοπισµού και διόρθωσης περιπτώσεων απά-
της, διαφθοράς και σύγκρουσης συµφερόντων κατά τη διαδικα-
σία επιλογής.

2. Οι ενδιαφερόµενοι έχουν στη διάθεσή τους τουλάχιστον
δύο (2) µήνες από τη δηµοσίευση της πρόσκλησης για να δηλώ-
σουν εγγράφως το ενδιαφέρον τους.

3. Αν εκδηλωθεί ενδιαφέρον από περισσότερους φορείς, η αρ-
µόδια αρχή καλεί αυτούς να υποβάλουν προσφορές για το συγ-
κεκριµένο έργο και µπορεί είτε να προβεί στην απευθείας
ανάθεση σε όποιον προσέφερε το χαµηλότερο κόµιστρο σε συν-
δυασµό µε άλλα ποιοτικά κριτήρια που περιλαµβάνονται στην
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος είτε να διενεργήσει δια-
πραγµατεύσεις για την επιλογή του αναδόχου. 

4. Στις περιπτώσεις απευθείας ανάθεσης λόγω περιορισµένου
µεταφορικού έργου, συνάπτονται συµβάσεις µε τον φορέα που
αναλαµβάνει την εκτέλεση του έργου της µεταφοράς επιβατών,
η διάρκεια των οποίων ορίζεται στα δέκα (10) έτη, µε δυνατότητα
παράτασης έως πέντε (5) έτη ακόµη, υπό τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις της παρ. 4 του άρθρου 4 του Κανονισµού (ΕΚ)
1370/2007.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΚΑΘΟΡΙΣΜΟΣ ΚΑΙ ΑΝΑΘΕΣΗ ΝΕΩΝ ΥΠΕΡΑΣΤΙΚΩΝ ΚΑΙ

ΑΣΤΙΚΩΝ ΓΡΑΜΜΩΝ

Άρθρο 27
Διαδικασία ίδρυσης νέων υπεραστικών

και αστικών γραµµών

1. Οι αρµόδιες τοπικές αρχές δύνανται να υποβάλουν στην αρ-
µόδια αρχή φάκελο µε τεκµηριωµένη πρόταση για τη δηµιουργία
νέας τακτικής γραµµής υπεραστικών ή αστικών οδικών µεταφο-
ρών επιβατών, για την οποία δεν έχει χορηγηθεί αποκλειστικό δι-
καίωµα εκµετάλλευσης ή αποκλειστικό δικαίωµα εκµετάλλευσης
και δικαίωµα αποζηµίωσης, µετά από διαγωνιστική διαδικασία ή
µε διαδικασία απευθείας ανάθεσης.

2. Η αρµόδια αρχή αξιολογεί τις υποβληθείσες προτάσεις µε
κριτήριο την εξασφάλιση πληρέστερου δικτύου οδικών µεταφο-
ρών επιβατών και την καλύτερη εξυπηρέτηση των επιβατών, σύµ-
φωνα µε την περ. ε’ του άρθρου 2 και το άρθρο 2α του
Κανονισµού (ΕΚ) 1370/2007, και υποχρεούται να ολοκληρώσει
την εξέταση του υποβληθέντος φακέλου εντός δύο (2) µηνών και
εντός της προθεσµίας αυτής να εγκρίνει την υποβληθείσα πρό-
ταση ή να την απορρίψει αιτιολογηµένα.

Άρθρο 28
Διαδικασία ανάθεσης νέας τακτικής 

υπεραστικής ή αστικής γραµµής

1. Αν η αρµόδια αρχή αποφασίσει τη δηµιουργία νέας τακτικής
υπεραστικής ή αστικής γραµµής, προβαίνει στην πρόσκληση
ανάληψης του έργου από τον ανάδοχο των τακτικών υπεραστι-
κών ή αστικών γραµµών της περιφερειακής ενότητας ή της γεω-
γραφικής περιοχής, στην οποία τάσσει και προθεσµία υπο-
γραφής συµπληρωµατικής σύµβασης εκτέλεσης του πρόσθετου
έργου, µε όρους και διάρκεια σύµφωνους και ανάλογους της
υφιστάµενης σύµβασης.

2. Η ανάληψη του έργου και η υπογραφή συµπληρωµατικής
σύµβασης ανάθεσης νέας τακτικής υπεραστικής ή αστικής γραµ-
µής µε όρους και διάρκεια ανάλογους προς την υφιστάµενη σύµ-
βαση, είναι δεσµευτικές για τον ανάδοχο της αντίστοιχης
περιφερειακής ενότητας ή γεωγραφικής περιοχής.

Άρθρο 29
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Εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 181/2011 
για τα δικαιώµατα των επιβατών

Οι ανάδοχοι του παρόντος νόµου είναι υπεύθυνοι για την
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 181/2011 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου, της 16ης Φεβρουαρίου 2011, για
τα δικαιώµατα των επιβατών λεωφορείων και πούλµαν και για την
τροποποίηση του κανονισµού (ΕΚ) 2006/2004 (L 55/1).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ, ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ
ΚΑΙ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 30
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1.α. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,
που εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται:

αα. οι ειδικότεροι κανόνες και τα κριτήρια στα οποία ανταπο-
κρίνεται ο σχεδιασµός του δικτύου τακτικών οδικών υπεραστικών
και αστικών επιβατικών µεταφορών από τις αρµόδιες τοπικές
αρχές,

αβ. οι ελάχιστες απαιτήσεις που πληρούνται κατά την εκτέ-
λεση των δηµοσίων τακτικών υπεραστικών και αστικών µεταφο-
ρών επιβατών. 

β. Για τον καθορισµό αυτό λαµβάνονται υπόψη κατ’ ελάχιστον:
βα. τα γεωγραφικά και πληθυσµιακά δεδοµένα, 
ββ. οι ανάγκες µετακινήσεων του επιβατικού κοινού σε κάθε

περιφερειακή ενότητα, 
βγ. το κόστος των ελάχιστων προσφερόµενων δηµοσίων τα-

κτικών υπεραστικών και αστικών µεταφορών επιβατών σε συν-
δυασµό µε την οικονοµική βιωσιµότητά τους, και 

βδ. η ανάγκη πρόσβασης των επιβατών στο δίκτυο υπεραστι-
κών και αστικών µεταφορών έναντι εύλογου κοµίστρου. 

γ. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται τα κριτήρια που λαµβά-
νονται υπόψη για τον καθορισµό των ελαχίστων υποχρεωτικών
δροµολογίων σε κάθε γραµµή υπεραστικών και αστικών οδικών
επιβατικών µεταφορών, καθώς και τα κριτήρια για τον καθορισµό
του χρόνου εκτέλεσης κάθε δροµολογίου, ώστε να εξυπηρετούν-
ται κατά το δυνατόν όλες οι κατηγορίες του επιβατικού κοινού.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, η
οποία εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται τα δίκτυα τακτικών υπεραστικών και
αστικών γραµµών δηµοσίων οδικών µεταφορών επιβατών, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 11. Για τις γραµµές αυτές υφίσταται υποχρέ-
ωση παροχής δηµόσιας υπηρεσίας γενικού οικονοµικού
συµφέροντος.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, κα-
θορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές για την άδεια ίδρυσης και
λειτουργίας αµαξοστασίων της παρ. 3 του άρθρου 12.

4. Με απόφαση της αρµόδιας κατά τόπον περιφερειακής
αρχής, η οποία εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, καθορίζονται οι προδιαγραφές των στά-
σεων και των στεγάστρων αναµονής επιβατών του άρθρου 13.

5. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών δύ-
ναται να καθορίζονται ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις για την
οµαδοποίηση των διαγωνιστικών διαδικασιών για την ανάθεση
των τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών σε κάθε γεω-
γραφική περιοχή, λαµβάνοντας υπόψη κοινωνικά και οικονοµικά
κριτήρια, καθώς και κριτήρια λειτουργίας της αγοράς. Στην ίδια
απόφαση καθορίζονται επιπλέον προϋποθέσεις για την ενίσχυση
του ανταγωνισµού, σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 5 του
Κανονισµού (ΕΚ)1370/2007, καθώς και απαραίτητοι περιορισµοί
που συνδέονται µε την ανάθεση των συµβάσεων και επιβάλλον-
ται στο πλαίσιο του ανωτέρω Κανονισµού για τη διασφάλιση του
παρεχόµενου έργου.

6. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών,  η
οποία εκδίδεται εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, θεσπίζονται κανόνες:

α) για την παρακολούθηση του τρόπου εκτέλεσης των συµβά-

σεων από τους αναδόχους, 
β) για την έρευνα ικανοποίησης των επιβατών, και
γ) για την έρευνα και διαπίστωση των ποιοτικών παραµέτρων

του προσφερόµενου µεταφορικού έργου.
7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-

ρών και Οικονοµικών, η οποία εκδίδεται εντός ενός (1) έτους από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, καθορίζεται η διαδικασία δια-
πίστωσης παράβασης των συµβατικών υποχρεώσεων και των
υποχρεώσεων που απορρέουν από τον παρόντα και τον Κανονι-
σµό (ΕΚ) 1370/2007, σύµφωνα µε το άρθρο 22 του παρόντος, και
επιβολής προστίµων. Με την ίδια απόφαση εξειδικεύονται τα δι-
οικητικά πρόστιµα του άρθρου 23 για κάθε παράβαση των υπο-
χρεώσεων του αναδόχου, όπως αυτές απορρέουν από τη
σύµβαση, τον παρόντα και τον Κανονισµό (ΕΚ) 1370/2007. 

8. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να επιβληθεί η παροχή δηµοσίων τακτικών υπεραστικών ή
αστικών οδικών µεταφορών επιβατών, κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 24 σε φορείς που είναι σε θέση να ανταποκριθούν εν όλω
ή εν µέρει, µε όρους ανάλογους αυτών που ισχύουν για αναδό-
χους αντίστοιχων υπηρεσιών, ώστε να διασφαλισθεί η συνεχής
εξυπηρέτηση του επιβατικού κοινού. Η επιβολή της υποχρέωσης
αυτής δεν µπορεί να υπερβαίνει τα δύο (2) έτη.

9. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, κα-
τόπιν εισήγησης της αρµόδιας αρχής, καθορίζονται οι ειδικότε-
ροι όροι και προϋποθέσεις για τις απευθείας αναθέσεις σε
τρίτους λόγω περιορισµένου µεταφορικού έργου, κατ’ εφαρµογή
του άρθρου 25.

10. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, η
οποία εκδίδεται εντός ενός (1) έτους από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, καθορίζονται:

α) τα στοιχεία και τα δικαιολογητικά που περιέχει ο φάκελος
πρότασης εκτέλεσης νέας υπεραστικής ή αστικής γραµµής, ο
οποίος υποβάλλεται από τις αρµόδιες τοπικές αρχές,

β) οι νέες τακτικές υπεραστικές ή αστικές γραµµές,
γ) η αφετηρία, οι ενδιάµεσες στάσεις και το τέρµα των νέων

γραµµών, οι όροι και οι προϋποθέσεις λειτουργίας τους, καθώς
και ο τρόπος διενέργειας των δροµολογίων, κατ’ εφαρµογή του
άρθρου 27. 

Άρθρο 31
Μεταβατικές διατάξεις 

1. Μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών ανάθεσης του µε-
ταφορικού έργου στους αναδόχους, σύµφωνα µε τον παρόντα,
το υπεραστικό και αστικό συγκοινωνιακό έργο που παρέχεται,
εξακολουθεί να διενεργείται από τους υφιστάµενους φορείς πα-
ροχής του συγκοινωνιακού έργου. Οι ανωτέρω διαδικασίες ανά-
θεσης ολοκληρώνονται εντός δύο (2) ετών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, µε την επιφύλαξη έναρξης οποιασδήποτε
διοικητικής ή δικαστικής διαδικασίας, οπότε το χρονικό διάστηµα
παρατείνεται µέχρι το πέρας των εν λόγω διαδικασιών.

2. Οι τακτικές υπεραστικές και αστικές γραµµές οδικών µετα-
φορών επιβατών, οι αφετηρίες, τα τέρµατα και οι στάσεις που
υφίστανται και λειτουργούν πριν από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, διατηρούν τον χαρακτηρισµό τους, µε δυνατότητα κα-
τάργησης ή τροποποίησης, σύµφωνα µε τον παρόντα.

3. Περιοχές, οι οποίες κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
έχουν χαρακτηρισθεί ως αστικές, διατηρούν τον χαρακτηρισµό
αυτό, µε δυνατότητα τροποποίησης, σύµφωνα µε το άρθρο 11. 

Άρθρο 32
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) τα άρθρα 33 έως 49 του ν. 4568/2018 (Α’ 178), περί αστικών

οδικών µεταφορών, και
β) τα άρθρα 1 έως 49 του ν. 4199/2013 (Α’ 216), περί δηµόσιων

υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών.
2. Από την έναρξη εκτέλεσης στην επικράτεια του µεταφορι-

κού έργου που παραχωρείται σύµφωνα µε τον παρόντα, καταρ-
γούνται:
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α) τα άρθρα 1 έως 32 του ν. 2963/2001 (Α’ 268), περί οργάνω-
σης και λειτουργίας των δηµόσιων επιβατικών µεταφορών µε λε-
ωφορεία,

β) το άρθρο 54Α του ν. 4199/2013, περί παροχής συγκοινωνια-
κού έργου εντός κλειστών γεωγραφικών περιοχών (νήσων) που
δεν αποτελούν ίδιο νοµό,

γ) το π.δ. 967/1979 (Α’ 272), περί καθορισµού όρων, προϋπο-
θέσεων και διαδικασίας αναθέσεως της εκµεταλλεύσεως εις το
οικείον Κ.Τ.Ε.Λ. αγόνων γραµµών, εντάξεως εις τα Κ.Τ.Ε.Λ. αυ-
τοκινήτων οχηµάτων ως και περί υπεραστικών λεωφορειακών
γραµµών κλειστών γεωγραφικών περιοχών (νήσων), και

δ) το άρθρο 67 του ν. 4850/2021 (Α’ 208), περί παραχώρησης
µικροσυγκοινωνίας άγονης γραµµής σε νήσους µε πληθυσµό
κάτω των δέκα χιλιάδων (10.000) κατοίκων.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΡΥΘΜΙΣΤΙΚΗΣ ΑΡΧΗΣ 

ΕΠΙΒΑΤΙΚΩΝ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ (Ρ.Α.Ε.Μ.)

Άρθρο 33
Κατάργηση Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών

Μεταφορών (Ρ.Α.Ε.Μ.) του ν. 4199/2013 
και µεταφορά των αρµοδιοτήτων της

1. Η Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών (Ρ.Α.Ε.Μ.), που
συστάθηκε και συγκροτήθηκε µε τον ν. 4199/2013 (Α’ 216), κα-
ταργείται από την ηµεροµηνία έκδοσης της κοινής απόφασης
των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Οικονοµικών της
παρ. 2 του άρθρου 34.

2. Οι τριάντα τρεις (33) οργανικές θέσεις της Ρ.Α.Ε.Μ., οι
οποίες µε το άρθρο 80 του ν. 4199/2013 συστάθηκαν ή µεταφέρ-
θηκαν από τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων (Ρ.Α.Σ.), από την
έναρξη ισχύος του παρόντος µεταφέρονται, ως κενές οργανικές
θέσεις, ως ακολούθως:

α. Οι είκοσι τρεις (23) θέσεις Ειδικού Επιστηµονικού Προσω-
πικού στη Γενική Διεύθυνση Μεταφορών του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, που αποτελεί από την έναρξη ισχύος του
παρόντος την αρµόδια αρχή εφαρµογής του Κανονισµού (ΕΚ)
1370/2007, σύµφωνα µε το άρθρο 5. 

β. Οι δέκα (10) θέσεις στη Ρ.Α.Σ..
3. Κανονιστικές ή ρυθµιστικές αρµοδιότητες υπουργείων ή

άλλων φορέων, οι οποίες µε τον ν. 4199/2013 µεταφέρθηκαν στη
Ρ.Α.Ε.Μ., από την έναρξη ισχύος του παρόντος επανέρχονται
στους φορείς που τις ασκούσαν έως την ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του ν. 4199/2013.

Άρθρο 34
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Εσωτερικών καθορίζονται τα αναγκαία προσόντα και
κάθε άλλο σχετικό θέµα για τις θέσεις που µεταφέρονται στη Γε-
νική Διεύθυνση Μεταφορών του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Οικονοµικών γίνεται εκκαθάριση της Ρ.Α.Ε.Μ. και τακτο-
ποιούνται οιασδήποτε µορφής οικονοµικές υποχρεώσεις της
Ρ.Α.Ε.Μ.. 

Άρθρο 35
Καταργούµενες διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα άρθρα
55 έως 84 του ν. 4199/2013 (Α’ 216), περί Ρυθµιστικής Αρχής Επι-
βατικών Μεταφορών.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΝΑΔΙΟΡΓΑΝΩΣΗ ΕΤΑΡΕΙΩΝ ΟΣΕ Α.Ε. 

ΚΑΙ ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.

Άρθρο 36 

Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η αναδιάρθρωση του σι-
δηροδροµικού τοµέα µέσω της αναδιοργάνωσης και του διαχω-
ρισµού των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., µε τη
µεταβίβαση του συνόλου των µετοχών της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. από την
ΟΣΕ Α.Ε. στο ελληνικό δηµόσιο. Με την παραπάνω αναδιάρ-
θρωση σκοπείται περαιτέρω η βελτίωση της ελκυστικότητας, της
παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας των εταιρειών του
σιδηροδροµικού τοµέα, ώστε να προσφέρουν προϊόντα και υπη-
ρεσίες που είναι αξιόπιστα, οικονοµικά αποδοτικά και ανταποκρί-
νονται στις ανάγκες της αγοράς και των χρηστών. Επιπλέον, το
παρόν Μέρος αποσκοπεί στην αξιοποίηση των πλεονεκτηµάτων
των σιδηροδρόµων αναφορικά µε την ενεργειακή απόδοση και
τη µείωση των εκποµπών ρύπων στο πλαίσιο λήψης µέτρων για
την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, στον ψηφιακό µετα-
σχηµατισµό των σιδηροδρόµων µέσω της αξιοποίησης των ψη-
φιακών τεχνολογιών και στην εξάλειψη των χρόνιων καθυστε-
ρήσεων στην ανάπτυξη και στον εκσυγχρονισµό του σιδηροδρο-
µικού δικτύου. 

Άρθρο 37 
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος Μέρους, νοούνται ως: 
α) «τακτική συντήρηση»: η συνήθης συντήρηση του ενεργού

σιδηροδροµικού δικτύου, η οποία λαµβάνει χώρα ανά τακτά χρο-
νικά διαστήµατα, εκ των προτέρων προκαθορισµένα και περιλαµ-
βάνει το σύνολο των εργασιών αντικατάστασης ανταλλακτικών -
εξαρτηµάτων που έχει ορίσει ο κατασκευαστής του δικτύου. 

β) «βαριά συντήρηση»: η συντήρηση, όπως αυτή ορίζεται στην
περ. 30 του άρθρου 3 του ν. 4408/2016 (Α’ 135),

γ) «ενεργό δίκτυο», «δίκτυο υπό κατασκευή», «ενεργό δίκτυο
σε προσωρινή αναστολή λειτουργίας» και «καταργηµένο δίκτυο»:
οι κατηγορίες της Εθνικής Σιδηροδροµικής Υποδοµής, όπως
αυτές ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 3891/2010 (Α’
188),

δ) «διαχειριστής υποδοµής»: η εταιρεία που έχει την ευθύνη
για τη λειτουργία, τη συντήρηση, την αναβάθµιση και την ανα-
καίνιση της σιδηροδροµικής υποδοµής σε ένα δίκτυο, καθώς και
την ευθύνη για τη συµµετοχή στην ανάπτυξή της, όπως οι δρα-
στηριότητες αυτές ορίζονται στην περ. 2 του άρθρου 3 του ν.
4408/2016,

δα) «ανάπτυξη της σιδηροδροµικής υποδοµής»: σχεδιασµός
δικτύου, οικονοµικός και επενδυτικός σχεδιασµός, καθώς και κα-
τασκευή και αναβάθµιση της υποδοµής,

δβ) «λειτουργία της σιδηροδροµικής υποδοµής»: κατανοµή σι-
δηροδροµικών δροµολογίων, διαχείριση της κυκλοφορίας και
χρέωση της χρήσης της υποδοµής,

δγ) «συντήρηση της σιδηροδροµικής υποδοµής»: έργα για τη
διατήρηση της κατάστασης και της ικανότητας της υφιστάµενης
υποδοµής,

δδ) «ανακαίνιση της σιδηροδροµικής υποδοµής»: σοβαρές ερ-
γασίες αντικατάστασης επί της υφιστάµενης υποδοµής, οι
οποίες δεν µεταβάλλουν τις συνολικές επιδόσεις της,

δε) «αναβάθµιση της σιδηροδροµικής υποδοµής»: σοβαρές
εργασίες τροποποίησης της υποδοµής, οι οποίες βελτιώνουν τις
συνολικές επιδόσεις της,

δστ) «βασικά καθήκοντα του διαχειριστή της υποδοµής»: λήψη
αποφάσεων σχετικά µε την κατανοµή των σιδηροδροµικών δρο-
µολογίων, συµπεριλαµβανοµένου τόσο του καθορισµού και της
εκτίµησης της διαθεσιµότητας, όσο και της κατανοµής συγκεκρι-
µένων σιδηροδροµικών δροµολογίων και λήψη αποφάσεων σχε-
τικά µε τη χρέωση της χρήσης της υποδοµής, περιλαµβανοµένου
του καθορισµού και της είσπραξης των τελών, σύµφωνα µε το
πλαίσιο χρέωσης και το πλαίσιο κατανοµής χωρητικότητας που
θεσπίζονται σύµφωνα µε τα άρθρα 29 και 39 του ν. 4408/2016.

Άρθρο 38
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Μεταβίβαση µετοχών ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. - 
Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 2 

ν. 3891/2010

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης
και Επενδύσεων και Υποδοµών και Μεταφορών που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, µεταβιβάζεται το σύνολο
των µετοχών της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. από την ΟΣΕ Α.Ε. στο Ελληνικό
Δηµόσιο, µε αντάλλαγµα το οποίο προσδιορίζεται στην ως άνω
απόφαση, µετά τη διενέργεια ανεξάρτητου νοµικού και οικονο-
µικού ελέγχου (“due diligence”) κατά τα προβλεπόµενα στις παρ.
2 έως 5 του άρθρου 39. Η µεταβίβαση αυτή απαλλάσσεται από
οποιονδήποτε φόρο ή τέλος υπέρ του Δηµοσίου ή τρίτων.

2. Με την απόφαση της παρ. 1 προσδιορίζονται ειδικά η διαδι-
κασία και ο τρόπος µεταβίβασης των µετοχών, οι αποφάσεις των
αρµοδίων εταιρικών οργάνων, η συντέλεση των διατυπώσεων δη-
µοσιότητας, ο τρόπος καταβολής του ανταλλάγµατος, ο τρόπος
κάλυψης των λειτουργικών δαπανών της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και κάθε
αναγκαία σχετική λεπτοµέρεια η οποία επιβάλλεται από την οι-
κεία νοµοθεσία. Με την ίδια απόφαση προσδιορίζεται επιπλέον
το αντάλλαγµα το οποίο λαµβάνει η ΟΣΕ Α.Ε. από το ελληνικό
δηµόσιο για τη µεταβίβαση των µετοχών τις οποίες κατέχει στην
ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.. Το ανωτέρω αντάλλαγµα δύναται να συνίσταται
είτε σε είδος, είτε σε χρήµατα.

3. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3891/2010 (Α’ 188) αντικαθί-
σταται ως εξής:  

«1. Οι εταιρείες που αποτελούν αντικείµενο των ρυθµίσεων του
παρόντος νόµου είναι οι εξής:

α) η εταιρεία µε την επωνυµία «Οργανισµός Σιδηροδρόµων Ελ-
λάδος Ανώνυµη Εταιρεία» (εφεξής «ΟΣΕ Α.Ε.»),

β) η εταιρεία µε την επωνυµία «ΓΑΙΑΟΣΕ - Ανώνυµη Εταιρεία
Αστικών Ακινήτων, Κτηµατικών, Οικοδοµικών, Τουριστικών και
Συναφών Επιχειρήσεων» (εφεξής «ΓΑΙΑΟΣΕ»), η οποία ιδρύθηκε
από την ΟΣΕ Α.Ε. µε βάση την περ. στ’ της παρ. 2 του άρθρου 6
του ν.δ. 674/1970  (Α’ 192) και το σύνολο των µετοχών της οποίας
ανήκει στην «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και Περιουσίας
Α.Ε.»

γ) η εταιρεία µε την επωνυµία «ΤΡΑΙΝΟΣΕ Μεταφορές - Μετα-
φορικές Υπηρεσίες Επιβατών και Φορτίου Ανώνυµη Σιδηροδρο-
µική Εταιρεία», ήδη µετονοµασθείσα σε «HELLENIC TRAIN -
ΑΝΩΝΥΜΗ ΣΙΔΗΡΟΔΡΟΜΙΚΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» (εφεξής «ΤΡΑΙΝΟΣΕ»),
η οποία ιδρύθηκε από την ΟΣΕ Α.Ε. µε βάση την περ. στ’ της παρ.
2 του άρθρου 6 του ν.δ. 674/1970 και το σύνολο των µετοχών
της οποίας ανήκει σε τρίτη εταιρεία, 

δ) η εταιρεία µε την επωνυµία «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Ανώνυµη Εταιρεία»
(εφεξής: «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.»), η οποία ιδρύθηκε από την ΟΣΕ Α.Ε. µε
βάση την περ. στ’ της παρ. 2 του άρθρου 6 του ν.δ. 674/1970 και
το σύνολο των µετοχών της οποίας ανήκει στο Ελληνικό Δηµό-
σιο.»

4. Η παρ. 3 ισχύει από την έκδοση της απόφασης της παρ. 1.

Άρθρο 39 
Αντικείµενο µεταβίβασης

1. Με την έκδοση της απόφασης της παρ. 1 του άρθρου 38 µε-
ταβιβάζονται και περιέρχονται κατά πλήρη κυριότητα από την
ανώνυµη εταιρεία µε την επωνυµία «Οργανισµός Σιδηροδρόµων
Ελλάδος» (ΟΣΕ Α.Ε.) στο Ελληνικό Δηµόσιο δέκα χιλιάδες
(10.000) ονοµαστικές µετοχές, ονοµαστικής αξίας τριάντα
(30,00) ευρώ η κάθε µία, οι οποίες αντιστοιχούν σε ποσοστό
εκατό τοις εκατό (100%) του συνολικού µετοχικού κεφαλαίου
ύψους τριακοσίων χιλιάδων (300.000) ευρώ της ανώνυµης εται-
ρείας µε την επωνυµία «ΕΡΓΑ Ο.Σ.Ε. ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και
τον διακριτικό τίτλο «ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.».

2. Προς τον σκοπό της ως άνω µεταβίβασης, το ελληνικό δη-
µόσιο διεξάγει ανεξάρτητο νοµικό και οικονοµικό έλεγχο (“due
diligence”) της υπό µεταβίβαση επιχείρησης ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.. Στο
πλαίσιο του ως άνω ελέγχου και προκειµένου να καθορισθεί το
αντάλλαγµα της µεταβίβασης της παρ. 2 του άρθρου 38, το ελ-
ληνικό δηµόσιο δύναται να αναθέτει τον καθορισµό της παρού-
σας καθαρής αξίας κάθε µεταβιβαζόµενης µετοχής σε δύο ή

περισσότερους ανεξάρτητους εµπειρογνώµονες που συντάσ-
σουν γραπτή έκθεση που απευθύνεται στο Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών, ως εκπρόσωπο του Δηµοσίου και δηµοσιεύεται
στον διαδικτυακό του τόπο. Οι εµπειρογνώµονες θεωρούνται
ανεξάρτητοι εφόσον συντρέχουν στο πρόσωπό τους, για τρία (3)
τουλάχιστον συνεχόµενα έτη πριν από την ηµεροµηνία σύνταξης
της έκθεσης του προηγούµενου εδαφίου, οι απαιτήσεις ανεξαρ-
τησίας του άρθρου 21 του ν. 4449/2017 (Α’ 7), καθώς και της
παρ. 4 του άρθρου 17 του ν. 4548/2018 (Α’ 104).

3. Οι εµπειρογνώµονες, σύµφωνα µε την παρ. 2, είναι είτε ορ-
κωτοί ελεγκτές - λογιστές και ελεγκτικές εταιρείες που έχουν εγ-
γραφεί στο δηµόσιο µητρώο της Επιτροπής Λογιστικής
Τυποποίησης και Ελέγχων, σύµφωνα µε τον ν. 4449/2017, οι
οποίοι παρέχουν νόµιµα υπηρεσίες στην Ελλάδα, είτε πιστοποι-
ηµένοι εκτιµητές, σύµφωνα µε την υποπαρ. Γ.1 του άρθρου πρώ-
του του ν. 4152/2013 (Α’ 107).

4. Στην έκθεση της παρ. 2, οι εµπειρογνώµονες δηλώνουν σε
κάθε περίπτωση αν, κατά τη γνώµη τους, η προτεινόµενη αξία
κάθε µετοχής είναι δίκαιη και λογική. Στην ίδια έκθεση, περιλαµ-
βάνονται τουλάχιστον οι ακόλουθες πληροφορίες:

α) η µέθοδος ή οι µέθοδοι αποτίµησης που υιοθετήθηκαν για
τον καθορισµό της προτεινοµένης αξίας της µετοχής,

β) γνώµη για το αν η µέθοδος ή οι µέθοδοι αυτές είναι κατάλ-
ληλες για τη συγκεκριµένη περίπτωση,

γ) γνώµη για τις αξίες που προέκυψαν από την εφαρµογή κάθε
µεθόδου,

δ) γνώµη για τη βαρύτητα που αποδόθηκε σε ορισµένη ή ορι-
σµένες µεθόδους για τον προσδιορισµό των παραπάνω αξιών,
καθώς και περιγραφή των δυσκολιών που προέκυψαν κατά την
αποτίµηση.

5. Κάθε εµπειρογνώµονας έχει το δικαίωµα, στο πλαίσιο του
ως άνω καθορισµού της αξίας, να ζητεί από την ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.
κάθε χρήσιµη πληροφορία και έγγραφο, καθώς και να προβαίνει
σε κάθε απαραίτητη εξέταση.

Άρθρο 40
Λειτουργία - Εποπτεία

1. Η λειτουργία της ΟΣΕ Α.Ε. και της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. διέπεται
από τις ρυθµίσεις του παρόντος, όπως εκάστοτε ισχύουν, από
τις ειδικές γι’ αυτές διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας, όπως αν-
τικαθίστανται και τροποποιούνται µε τον παρόντα νόµο και συµ-
πληρωµατικά από τους νόµους 4548/2018 (Α’ 104) και 4972/2022
(Α’181). Η ΟΣΕ Α.Ε. και η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. λειτουργούν χάριν του
δηµοσίου συµφέροντος, υπάγονται στην κατηγορία των οργανι-
σµών και επιχειρήσεων του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα και
εφαρµόζονται σε αυτές οι διατάξεις, που διέπουν τη λειτουργία
των ανωνύµων εταιρειών των οποίων το µετοχικό κεφάλαιο ανή-
κει κατά απόλυτη πλειοψηφία στο ελληνικό δηµόσιο, µε εξαίρεση
των όσων ορίζονται ρητά στην κείµενη νοµοθεσία. 

2. Κατά τη λειτουργία τους, τόσο οι εταιρείες που αποτελούν
αντικείµενο του παρόντος, δηλαδή η ΟΣΕ Α.Ε. και η ΕΡΓΟΣΕ
Α.Ε., όσο και η εν γένει σιδηροδροµική αγορά εποπτεύονται όσον
αφορά σε θέµατα λειτουργίας και αρµοδιοτήτων τους από τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών. Η οικονοµική εποπτεία τους
ασκείται από τον Υπουργό Οικονοµικών. 

3. Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών είναι υπεύθυνο για
τον καθορισµό των συνθηκών, του πλαισίου χρηµατοδότησης και
των στρατηγικών προτεραιοτήτων για τον τοµέα των σιδηροδρό-
µων. Στο πλαίσιο αυτό, το Υπουργείο είναι υπεύθυνο για τα ακό-
λουθα:

α) τον καθορισµό των στρατηγικών στόχων για την πολιτική
των σιδηροδροµικών και πολυτροπικών µεταφορών στο πλαίσιο
εκπόνησης του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου Μεταφορών
(«ΕΣΣΜ»),

β) υπό την επιφύλαξη των άρθρων 13, 14 και 60 του ν. 4632/
2019 (Α’ 159), την επεξεργασία του ρυθµιστικού πλαισίου για τις
σιδηροδροµικές και τις λοιπές µεταφορές, συµπεριλαµβανοµέ-
νων, µεταξύ άλλων, του καθορισµού των προτύπων ασφάλειας
και τεχνικής κατασκευής, της βιωσιµότητας και της εν γένει προ-
ώθησης των σιδηροδροµικών µεταφορών,
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γ) τη διαµόρφωση του πλαισίου για την εξασφάλιση ίσης και
άνευ διακρίσεων πρόσβασης στη δηµόσια σιδηροδροµική υπο-
δοµή,

δ) την προετοιµασία και κατάρτιση πολυετούς στρατηγικού
προγράµµατος επενδύσεων στον τοµέα των µεταφορών, συµπε-
ριλαµβανοµένων και αυτών για την ανάπτυξη και τον εκσυγχρο-
νισµό της σιδηροδροµικής υποδοµής στο πλαίσιο του ΕΣΣΜ, το
οποίο λαµβάνει υπόψη του την πολυτροπικότητα των µεταφορών
και αφορά σε όλα τα µέσα µεταφοράς (οδικές, σιδηροδροµικές,
θαλάσσιες, εναέριες και διατροπικές µεταφορές / εφοδιαστική
αλυσίδα),

ε) τη διασφάλιση της διάθεσης των δηµόσιων πόρων που είναι
απαραίτητοι για τη συντήρηση, επισκευή, επέκταση και ανακαί-
νιση του σιδηροδροµικού δικτύου και την ορθή κατάρτιση του
προϋπολογισµού µε βάση ένα πολυετές Στρατηγικό Πρόγραµµα
Σιδηροδροµικών Επενδύσεων που χρηµατοδοτείται από το συγ-
χρηµατοδοτούµενο ή το εθνικό Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων ή από πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
και εγκρίνεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και
Μεταφορών, Οικονοµικών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, 

στ) τον καθορισµό ενός πλαισίου ποιότητας µε την καθιέρωση
των δεικτών απόδοσης και παρακολούθησης της παρ. 2 του άρ-
θρου 45 για την παροχή αποτελεσµατικών, αξιόπιστων και σύµ-
φωνων µε τις ισχύουσες διατάξεις υπηρεσιών επί της σιδηρο-
δροµικής υποδοµής,

ζ) τη διασφάλιση της ποιοτικής παροχής των υπηρεσιών των
σιδηροδροµικών επιχειρήσεων και της υλοποίησης του πολυε-
τούς στρατηγικού προγράµµατος σιδηροδροµικών επενδύσεων,
µέσω της σύναψης των συµβάσεων απόδοσης του άρθρου 45.

4. Για την κατάρτιση του ΕΣΣΜ της περ. α’ της παρ. 3, οι εται-
ρείες ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. υποβάλλουν αµελλητί στον αρ-
µόδιο Υπουργό λεπτοµερείς µελέτες σκοπιµότητας, στις οποίες
αποτυπώνονται οι ανάγκες ανάπτυξης και εκσυγχρονισµού του
σιδηροδροµικού δικτύου, συµπεριλαµβανοµένων των κυκλοφο-
ριακών προβλέψεων και της λεπτοµερούς κοστολόγησης της
προτεινόµενης ανάπτυξης και της λειτουργίας των γραµµών. Για
κάθε προτεινόµενο έργο το οποίο περιλαµβάνεται στις µελέτες
σκοπιµότητας του πρώτου εδαφίου, εξετάζονται οι οικονοµικές,
κοινωνικές και περιβαλλοντικές συνέπειές του και παρέχεται τεκ-
µηρίωση αναφορικά µε τη βιωσιµότητά του. Στις µελέτες αυτές
περιγράφονται, επίσης, τα υφιστάµενα έργα και η εξέλιξή τους.
Το ΕΣΣΜ, το οποίο καταρτίζεται µε βάση τις µελέτες σκοπιµότη-
τας των εταιρειών, κατηγοριοποιεί τα έργα τα οποία αφορούν (α)
στην ανάπτυξη, (β) στην αναβάθµιση και ανακαίνιση και (γ) στην
τακτική και έκτακτη συντήρηση του σιδηροδροµικού δικτύου. Η
ΟΣΕ Α.Ε. και η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών, προτεραιοποιούν τα ανωτέρω έργα. 

5. Mε βάση το ΕΣΣΜ, η ΟΣΕ Α.Ε., ως Διαχειριστής της ελληνι-
κής σιδηροδροµικής υποδοµής, καταρτίζει το Σχέδιο Δράσης
(«Σχέδιο Δράσης»). Το Σχέδιο Δράσης εξειδικεύει όλα τα έργα
τα οποία περιλαµβάνονται στο ΕΣΣΜ και λειτουργεί ως οδικός
χάρτης που καθορίζει τον τρόπο και ιδίως τον χρόνο οργάνωσης
και υλοποίησης του συνόλου των απαραίτητων εργασιών. Οι στό-
χοι του Σχεδίου Δράσης, όπως τίθενται από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο του ΟΣΕ Α.Ε., εγκρίνονται µε απόφαση του Υπουργού
Υποδοµών και Μεταφορών. Για το ακριβές περιεχόµενο και την
κατάρτιση του πρώτου Σχεδίου Δράσης µετά την έναρξη ισχύος
του παρόντος συνάπτεται σύµβαση παροχής τεχνικής βοήθειας
µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων.

6. Η ΟΣΕ Α.Ε. και η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. αναλαµβάνουν την υλοποί-
ηση των έργων του Σχεδίου Δράσης της παρ. 5, ανάλογα µε τις
αρµοδιότητές τους, όπως αυτές προσδιορίζονται στα άρθρα 41
και 42. Ειδικότερα, η ΟΣΕ Α.Ε. αναλαµβάνει την υλοποίηση των
έργων τα οποία εκτελούνται εντός τόσο του ενεργού δικτύου,
όσο και του ενεργού δικτύου σε προσωρινή αναστολή λειτουρ-
γίας και η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. αναλαµβάνει την υλοποίηση των έργων
προτεραιότητας για την κατασκευή νέων σιδηροδροµικών γραµ-
µών στο υπό κατασκευή δίκτυο, καθώς και την υλοποίηση έργων
τα οποία απαιτείται να εκτελεστούν εντός του καταργηµένου δι-
κτύου.

Άρθρο 41 
Αρµοδιότητες ΟΣΕ Α.Ε. - Αντικατάσταση άρθρου 1, παρ. 2

άρθρου 3 και παρ. 3 άρθρου 7 ν. 2671/1998

1. Το άρθρο 1 του ν. 2671/1998 (Α’ 289) αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 1
Αρµοδιότητες της ΟΣΕ Α.Ε.

1. Η εταιρεία ΟΣΕ Α.Ε. ασκεί καθήκοντα διαχειριστή της Εθνι-
κής Σιδηροδροµικής Υποδοµής (infrastructure manager), όπως
ορίζεται στην περ. 2 του άρθρου 3 του    ν. 4408/2016 (A’ 135),
σε συνδυασµό µε τις διατάξεις του παρόντος. Η ΟΣΕ Α.Ε. ως δια-
χειριστής της σιδηροδροµικής υποδοµής, ενεργεί ως ανεξάρτη-
τος οργανισµός φέροντας ευθύνη τόσο για την κατασκευή νέας
υποδοµής στο ενεργό δίκτυο και στο ενεργό δίκτυο σε προσω-
ρινή αναστολή λειτουργίας, όσο και για τη συντήρηση και λει-
τουργία της υφιστάµενης υποδοµής, και έχει, επίσης, όσες
αρµοδιότητες προβλέπονται από την εθνική και ενωσιακή νοµο-
θεσία για τον διαχειριστή σιδηροδροµικής υποδοµής.

2. Ως διαχειριστής της σιδηροδροµικής υποδοµής, η ΟΣΕ Α.Ε.
αναλαµβάνει την εκπόνηση Σχεδίου Δράσης του σιδηροδροµικού
τοµέα και την εκτέλεση όλων των εργασιών που απαιτούνται για
το ενεργό σιδηροδροµικό δίκτυο και για το ενεργό δίκτυο σε
προσωρινή αναστολή λειτουργίας, δηλαδή την εκτέλεση τόσο
της τακτικής, όσο και της βαριάς συντήρησης. Επίσης, αναλαµ-
βάνει την εκτέλεση εργασιών ανακαίνισης και αναβάθµισης της
σιδηροδροµικής υποδοµής στο ενεργό δίκτυο, ώστε να ελαχι-
στοποιούνται ενδεχόµενες διακοπές αναφορικά µε την παροχή
σιδηροδροµικών υπηρεσιών, καθώς και στο ενεργό δίκτυο σε
προσωρινή αναστολή λειτουργίας, ώστε να αποκαθίσταται το
συντοµότερο δυνατόν η λειτουργία του. Η ΟΣΕ Α.Ε., µέσω του
προγραµµατισµού των εργασιών συντήρησης της εν λειτουργία
σιδηροδροµικής γραµµής, έχει ως στόχο τη µείωση των σφαλ-
µάτων ώστε να σταθεροποιείται η αποτελεσµατική κυκλοφορία
της γραµµής και να περιορίζεται η πιθανότητα υποβάθµισης της
ποιότητάς της. Η ΟΣΕ Α.Ε. έχει, επίσης, την εποπτεία και τον χει-
ρισµό θεµάτων του υφιστάµενου δικτύου, όπως της επιδοµής
γραµµής, των γεφυρών και των µεταλλικών έργων, των υπογείων
και γεωτεχνικών έργων και λοιπών υφισταµένων εγκαταστάσεων,
τη σύνταξη κανονισµών και προδιαγραφών, τη µεταφορά τεχνο-
γνωσίας, την παρακολούθηση τεχνολογικών εξελίξεων στα θέ-
µατα επιδοµής, υποδοµής και κυκλοφορίας και ποιοτικής παρα-
κολούθησης και αξιολόγησης της σιδηροδροµικής γραµµής.

3. Στις αρµοδιότητες της ΟΣΕ Α.Ε. περιλαµβάνονται επίσης:
α) η διαχείριση των συστηµάτων ρύθµισης και ασφάλειας της

σιδηροδροµικής κυκλοφορίας,
β) η ίδρυση και λειτουργία σχολών ή εκπαιδευτικών κέντρων

οποιασδήποτε φύσεως, για την παροχή εκπαίδευσης προς οποι-
οδήποτε πρόσωπο, όπως, ενδεικτικώς, για τους σκοπούς της
Οδηγίας 2007/59/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµ-
βουλίου της 23ης Οκτωβρίου 2007 «σχετικά µε την πιστοποίηση
του προσωπικού οδήγησης µηχανών έλξης και συρµών στο σι-
δηροδροµικό σύστηµα της Κοινότητας» (L 315/51), καθώς και

γ) κάθε άλλη δραστηριότητα που προβλέπεται από το κατα-
στατικό της.

4. Για την εκπλήρωση των σκοπών της, η ΟΣΕ Α.Ε. µπορεί να
ιδρύει θυγατρικές εταιρίες οποιασδήποτε µορφής ή να συµµε-
τέχει σε εταιρίες ή σε κοινοπραξίες και να τους εκχωρεί αρµο-
διότητες ή και δραστηριότητές της. Επιπλέον, µπορεί να
συνεργάζεται µε τρίτες ανεξάρτητες εταιρείες, οι οποίες δρα-
στηριοποιούνται στον σιδηροδροµικό τοµέα για την εκπλήρωση
των σκοπών τους και εντός του πλαισίου των αρµοδιοτήτων
τους, υπό τις προϋποθέσεις του άρθρου 7γ του ν. 4408/2016.»

2. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 2671/1998 αντικαθίσταται και
το άρθρο 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 3
Κυριότητα σιδηροδροµικής υποδοµής
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1. Ο ΟΣΕ είναι κύριος της σιδηροδροµικής υποδοµής της
χώρας, όπως αυτή καθορίζεται στην παρ. 3 του άρθρου 2 του
π.δ. 324/1996. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μετα-
φορών, µετά από σχετική πρόταση του ΟΣΕ, προσδιορίζονται ει-
δικότερα τα πράγµατα που αποτελούν τη σιδηροδροµική
υποδοµή.

2. Η κατασκευή νέων γραµµών ή δικτύων υποδοµής, καθώς
επίσης η ανάπτυξη και ο εκσυγχρονισµός των υφιστάµενων εγ-
κρίνονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Yποδοµών και Μετα-
φορών και Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µετά από σχετική
πρόταση της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και της ΟΣΕ Α.Ε., ανάλογα µε τις αρ-
µοδιότητες εκάστης εξ αυτών. Στην απόφαση αυτή καθορίζονται,
επίσης, το ύψος των επενδύσεων, η επιχορήγηση αυτών από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων (Π.Δ.Ε.).

3. Η κυριότητα των έργων ανάπτυξης της σιδηροδροµικής
υποδοµής, που πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2
του άρθρου 7 του παρόντος νόµου, µεταβιβάζεται στον ΟΣΕ από
τα φυσικά ή νοµικά πρόσωπα ή τις σιδηροδροµικές επιχειρήσεις
που ορίζονται στις ως άνω διατάξεις.» 

3. Η παρ. 3 του άρθρου 7 του ν. 2671/1998 αντικαθίσταται ως
εξής:

«3. Η ανάπτυξη νέας σιδηροδροµικής υποδοµής είναι δυνατή
µόνον εφόσον τηρούνται οι προδιαγραφές κατασκευής, ασφά-
λειας και λειτουργίας, οι οποίες καθορίζονται από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών σε συµµόρφωση µε την εθνική και ευ-
ρωπαϊκή νοµοθεσία.»

4. Η ΟΣΕ Α.Ε. λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέροντος και
της κοινής ωφέλειας, υπό καθεστώς διαχειριστικής, διοικητικής,
λογιστικής και οικονοµικής αυτοτέλειας, σύµφωνα µε το άρθρο
40.

5. Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από την δηµοσίευση του
παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως ολοκληρώνονται
οι απαραίτητες ενέργειες για την τροποποίηση του καταστατικού
της ΟΣΕ Α.Ε. προς τον σκοπό της προσαρµογής του στις διατά-
ξεις του παρόντος νόµου.

6. Η ΟΣΕ Α.Ε. αναλαµβάνει την εκτέλεση των έργων αρµοδιό-
τητάς της, τα οποία περιλαµβάνονται στο ΕΣΣΜ της περ. α’ της
παρ. 3 του άρθρου 40 και στο Σχέδιο Δράσης της παρ. 5 του άρ-
θρου 40, δίχως να απαιτείται η διενέργεια οιασδήποτε περαιτέρω
διαδικασίας. Ως «έργο» για τους σκοπούς της παρούσας παρα-
γράφου νοείται κάθε δραστηριότητα που εµπίπτει στο αντικεί-
µενο της ΟΣΕ Α.Ε., όπως περιγράφεται στην παρ. 1. Η επίτευξη
των όρων του ΕΣΣΜ της περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 40 πα-
ρακολουθείται µέσω των συµβάσεων απόδοσης του άρθρου 47,
οι οποίες συνάπτονται µεταξύ της ΟΣΕ Α.Ε. και του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και οι οποίες περιλαµβάνουν ετήσι-
ους στόχους επίτευξης και ορόσηµα για την εταιρεία, συµπερι-
λαµβανοµένων των δεικτών επιδόσεων δικτύου.  

Άρθρο 42 
Αρµοδιότητες ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. - Αντικατάσταση παρ. 1, 2, 5 και

6 άρθρου 4 ν. 3891/2010

1. Στο άρθρο 4 του ν. 3891/2010 (Α’ 188), επέρχονται οι ακό-
λουθες τροποποιήσεις:

α) Η παρ. 1 αντικαθίσταται ως εξής:
«1. Α. Η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. ορίζεται ως διαχειριστής έργων για τα

έργα τα οποία εκτελούνται στο δίκτυο υπό κατασκευή (“construc-
tion manager”). Η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. είναι υπεύθυνη για την κατα-
σκευή και ανάπτυξη νέων σιδηροδροµικών γραµµών εντός του
δικτύου υπό κατασκευή και για τυχόν εργασίες οι οποίες απαι-
τείται να εκτελεστούν εντός του καταργηµένου δικτύου. Σε κάθε
περίπτωση, η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. δεν συµµετέχει σε έργα τα οποία
εκτελούνται στο ενεργό σιδηροδροµικό δίκτυο και στο ενεργό
δίκτυο σε προσωρινή αναστολή λειτουργίας, παρά µόνο υπό
τους όρους και τις προϋποθέσεις της παρ. 2. Στις αρµοδιότητες
της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. περιλαµβάνονται επίσης:

α) η µελέτη, δηµοπράτηση, προµήθεια και κατασκευή νέων
έργων σιδηροδροµικής υποδοµής µε των επ’ αυτής σιδηροδρο-
µικών συστηµάτων που συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, ή χρηµατοδοτούνται αµιγώς από εθνικούς πό-

ρους, ή από δανεισµό, ή µε αυτοχρηµατοδότηση, καθώς και ο
καθορισµός προτύπων υγιεινής και ασφάλειας και ο έλεγχος ποι-
ότητας των ανωτέρω έργων,

β) η διενέργεια, µε µέριµνά της και δαπάνες του Δηµοσίου ή
τυχόν άλλων φορέων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται
στην περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143),
κατά περίπτωση, απαλλοτριώσεων και επιτάξεων ιδιοκτησιών
υπέρ του Δηµοσίου ή άλλων φορέων του δηµόσιου τοµέα για την
κατασκευή έργων σιδηροδροµικής υποδοµής, καθώς και πάσης
φύσεως έργων που αναλαµβάνει ή της ανατίθενται,

γ) η παροχή υπηρεσιών σχεδιασµού, ανάπτυξης, υποστήριξης,
διαχείρισης, µελέτης, επίβλεψης και κατασκευής πάσης φύσεως
έργων σε τρίτους στην Ελλάδα και το εξωτερικό, 

δ) η εν όλω ή εν µέρει ανάθεση σε τρίτους, φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα ή κοινοπραξίες αυτών ή σε συνδεδεµένες επιχειρήσεις
των στις περ. (α), (β) και (γ) αναφεροµένων έργων, µελετών, προ-
µηθειών και υπηρεσιών και η παρακολούθηση της εκτελέσεως
των σχετικών συµβάσεων και η, κατόπιν ελέγχου, παραλαβή
τους,

ε) η σύναψη συµβάσεων για εξεύρεση οικονοµικών πόρων και
η διενέργεια οιασδήποτε εργασίας για την πραγµατοποίηση του
σκοπού της και

στ) κάθε άλλη δραστηριότητα που προβλέπεται από το κατα-
στατικό της.

Β. Η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., στο πλαίσιο της υλοποίησης των ανωτέρω
αρµοδιοτήτων της, δύναται να αναλαµβάνει και τα εξής:

α) τη διαχείριση όλων των τεχνικών µελετών, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των απαραίτητων φακέλων για την ανάθεση των
έργων ή για την προµήθεια του εξοπλισµού και των υλικών,

β) τη δηµοπράτηση των έργων, τη διακήρυξη µελετών, προ-
µηθειών και υπηρεσιών,

γ) τη σύνταξη των φακέλων που αφορούν απαλλοτριώσεις, τις
άδειες οικοδόµησης και τις µελέτες επιπτώσεων,

δ) τον ποιοτικό έλεγχο των προµηθειών,
ε) την παρακολούθηση και επίβλεψη των εργασιών µέχρι την

οριστική παραλαβή του έργου,
στ) τη διοικητική διαχείριση των συµβάσεων και των προµη-

θειών και τη διαχείριση των χρηµατοδοτήσεων και των πληρω-
µών.»

β) Η παρ. 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«2. Για την εκπλήρωση του σκοπού της, η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. µπορεί

να ιδρύει θυγατρικές εταιρίες οποιασδήποτε µορφής ή να συµ-
µετέχει σε εταιρίες ή σε κοινοπραξίες µε αντικείµενο τις δραστη-
ριότητές της. Επιπλέον, µπορεί να συνεργάζεται µε τρίτες
ανεξάρτητες εταιρείες, οι οποίες δραστηριοποιούνται στον σι-
δηροδροµικό τοµέα για την εκπλήρωση των σκοπών τους και
εντός του πλαισίου των αρµοδιοτήτών τους. Η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. δύ-
ναται να αναλαµβάνει υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις του
άρθρου 7γ του ν. 4408/2016 (Α’ 135) έργα επεκτάσεων και ανα-
βαθµίσεων, τα οποία εκτελούνται εντός του ενεργού δικτύου και
του δικτύου σε προσωρινή αναστολή λειτουργίας, όπως ενδει-
κτικά και όχι περιοριστικά, έργα υπογειοποίησης ή έργα διπλα-
σιασµού υφιστάµενης γραµµής. Τα έργα του προηγούµενου
εδαφίου ανατίθενται από την ΟΣΕ Α.Ε., η οποία συνεχίζει να έχει
την πλήρη εποπτεία αυτών και φέρει την πλήρη ευθύνη για την
εκτέλεσή τους, ως διαχειριστής υποδοµής.»

γ) Η παρ. 5 αντικαθίσταται ως εξής:
«5. Η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. αναλαµβάνει την εκτέλεση των έργων αρ-

µοδιότητάς της, τα οποία περιλαµβάνονται στο ΕΣΣΜ της περ.
α’ της παρ. 3 του άρθρου 40 και στο Σχέδιο Δράσης της παρ. 5
του άρθρου 40, δίχως να απαιτείται η διενέργεια οιασδήποτε πε-
ραιτέρω διαδικασίας. Ως «έργο» για τους σκοπούς της παρού-
σας παραγράφου νοείται κάθε δραστηριότητα που εµπίπτει στο
αντικείµενο της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., όπως περιγράφεται στην παρ. 1.
Η επίτευξη των όρων του ΕΣΣΜ της περ. α’ της παρ. 3 του άρ-
θρου 40 παρακολουθείται µέσω των συµβάσεων απόδοσης του
άρθρου 45, οι οποίες συνάπτονται µεταξύ της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. και
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και οι οποίες περι-
λαµβάνουν ετήσιους στόχους επίτευξης και ορόσηµα για την
εταιρεία, συµπεριλαµβανοµένων δεικτών επιδόσεων δικτύου.»

δ) Η παρ. 6 αντικαθίσταται ως εξής:
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«6. Οι αναγκαίες διαδικασίες για τη διενέργεια των υπέρ του
Δηµοσίου ή τυχόν άλλων φορέων του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρθρου
14 του ν. 4270/2014, απαλλοτριώσεων και επιτάξεων ιδιοκτησιών,
προκειµένου να εκτελεσθούν έργα που σχετίζονται µε τη σιδη-
ροδροµική υποδοµή, καθώς και πάσης φύσεως έργα που ανατί-
θενται στην ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. πραγµατοποιούνται µε µέριµνα της
ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., η οποία έχει την ευθύνη σύνταξης των σχετικών
κτηµατολογικών διαγραµµάτων και κτηµατολογικών πινάκων, ει-
σηγείται αρµοδίως για την κήρυξη των σχετικών αναγκαστικών
απαλλοτριώσεων, επιµελείται για την έγκαιρη έγκρισή τους από
τις αρµόδιες υπηρεσίες και νοµιµοποιείται στις σχετικές δίκες
στο όνοµα και για λογαριασµό του Δηµοσίου ή του φορέα υπέρ
του οποίου έχει κηρυχθεί η απαλλοτρίωση. Υπόχρεος προς κα-
ταβολή αποζηµίωσης στους δικαιούχους, σύµφωνα µε τα προ-
βλεπόµενα στη νοµοθεσία περί αναγκαστικών απαλλοτριώσεων,
είναι το Δηµόσιο ή ο φορέας υπέρ του οποίου κηρύχθηκε η αναγ-
καστική απαλλοτρίωση, κατά περίπτωση.»

2. Εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ολοκληρώνονται οι
απαραίτητες ενέργειες για την τροποποίηση του καταστατικού
της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. προς τον σκοπό της προσαρµογής του στις
διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 43
Ενίσχυση διοικητικής δοµής ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.

1. Η ΟΣΕ Α.Ε., προκειµένου να ενισχύσει τη δυναµικότητά της
τόσο σε ανθρώπινο δυναµικό, όσο και σε τεχνολογικό επίπεδο,
ιδίως µέσω της ανάπτυξης των καθοριστικών πυλώνων τεχνογνω-
σίας - ανθρώπινου δυναµικού - ψηφιακών συστηµάτων, εντός
τριών (3) µηνών από την έκδοση της απόφασης της παρ. 1 του
άρθρου 38, προκηρύσσει διαγωνισµό µε αντικείµενο την πρόσ-
ληψη ενός (1) εξωτερικού τεχνικού συµβούλου διαχείρισης, µε
διάρκεια απασχόλησης τουλάχιστον τρία (3) έτη. 

2. Η ΟΣΕ Α.Ε. και η ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. µε την επιφύλαξη των στόχων
οικονοµικής απόδοσής τους κατά την παρ. 1 του άρθρου 45, δύ-
νανται να προσλαµβάνουν το κατά την κρίση τους αναγκαίο για
τη διεξαγωγή των εργασιών τους ηµεδαπό και αλλοδαπό επιστη-
µονικό, τεχνικό και ειδικευµένο προσωπικό και να αναθέτουν κα-
θήκοντα συµβούλων σε ηµεδαπά ή αλλοδαπά, φυσικά ή νοµικά
πρόσωπα, συµπεριλαµβανοµένης της ανάθεσης διοίκησης και
του συντονισµού των πάσης φύσεως δραστηριοτήτων που εµπί-
πτουν στους σκοπούς των Εταιρειών. 

Άρθρο 44 
Μετακινήσεις προσωπικού

1. Επιτρέπεται η µεταφορά εργαζοµένου από την ΟΣΕ Α.Ε.
στην ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. ή και αντίστροφα, ύστερα από: α) πρόσκληση
εκδήλωσης ενδιαφέροντος που εκδίδεται µε απόφαση του Διευ-
θύνοντος Συµβούλου της εταιρείας στην οποία θα µεταφερθεί ο
εργαζόµενος, ή β) αίτηµα του εργαζοµένου. Προϋπόθεση για τη
διενέργεια της µεταφοράς είναι το ποσοστό κάλυψης των οργα-
νικών θέσεων που προβλέπονται στο οργανόγραµµα του φορέα
προέλευσης να ανέρχεται σε εξήντα πέντε τοις εκατό (65%) του-
λάχιστον επί του συνόλου των θέσεων. Για τη µεταφορά απαιτεί-
ται τα διοικητικά συµβούλια και των δύο εταιρειών να αποφα-
σίσουν θετικά. 

2. Επιτρέπεται ο δανεισµός εργαζοµένων µε σύµβαση, η οποία
συνάπτεται µεταξύ των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., για
χρονικό διάστηµα έως τριών (3) ετών, µε δυνατότητα παράτασης
άπαξ για ίσο χρονικό διάστηµα. Το κόστος της µισθοδοσίας βα-
ραίνει την εταιρεία υποδοχής. 

Άρθρο 45
Σύµβαση Υπουργείου, ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.

1. Μετά την ολοκλήρωση και έγκριση του Σχεδίου Δράσης της
παρ. 5 του άρθρου 40, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
συνάπτει συµβάσεις απόδοσης µε καθεµία εκ των εταιρειών ΟΣΕ

Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.. Με τις συµβάσεις του πρώτου εδαφίου,
καθορίζονται τα αµοιβαία δικαιώµατα και υποχρεώσεις των εται-
ρειών και του Υπουργείου, ώστε να διασφαλίζεται η απρόσκοπτη
παροχή υπηρεσιών στο σιδηροδροµικό δίκτυο, σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία, καθώς και το πλαίσιο αναφορικά µε την πα-
ρακολούθηση και την αξιολόγηση των παρεχόµενων υπηρεσιών
των εταιρειών, ιδίως µέσω της υιοθέτησης δεικτών απόδοσης και
παρακολούθησης. Με τις συµβάσεις απόδοσης τίθενται ειδικές
προβλέψεις για λογοδοσία των εταιρειών σχετικά µε την πορεία
εκτέλεσης των έργων του ΕΣΣΜ και σχετικά µε ενδεχόµενες απο-
κλίσεις τόσο από τον οικονοµικό, όσο και από τον χρονικό προ-
γραµµατισµό υλοποίησης των έργων, όπως καθορίζονται στο
Σχέδιο Δράσης της παρ. 5 του άρθρου 40. 

2. Οι δείκτες απόδοσης της παρ. 1 αφορούν τουλάχιστον
στους ακόλουθους τοµείς δραστηριοτήτων των εταιρειών:

α) συντήρηση και ανακαίνιση σιδηροδροµικής υποδοµής,
β) λειτουργία σιδηροδροµικής υποδοµής και
γ) επενδύσεις για τον εκσυγχρονισµό και την ανάπτυξη της σι-

δηροδροµικής υποδοµής.
3. Οι δείκτες απόδοσης µετρούν τα αποτελέσµατα ορισµένων

σχετικών δραστηριοτήτων των εταιρειών και ο βαθµός επίτευξης
αυτών συµβάλλει στην ποσοτικοποίηση του Γενικού Δείκτη Από-
δοσης της κάθε εταιρείας. Οι δείκτες παρακολούθησης παρέ-
χουν συµπληρωµατικές πληροφορίες σχετικά µε τον ποσοτικό
προσδιορισµό ορισµένων σχετικών δραστηριοτήτων των εται-
ρειών και δεν χρησιµοποιούνται για την ποσοτικοποίηση του Γε-
νικού Δείκτη Απόδοσης.

4. Η αξιολόγηση της επίτευξης των δεικτών απόδοσης διενερ-
γείται ετησίως από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών µε
βάση την Ετήσια Έκθεση Δραστηριοτήτων την οποία υποβάλλει
καθεµία εκ των εταιρειών.

Άρθρο 46
Εταιρική διακυβέρνηση ΟΣΕ Α.Ε.

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της ΟΣΕ Α.Ε., η
οποία εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έκδοση της από-
φασης της παρ. 1 του άρθρου 38, εγκρίνεται ο Κανονισµός Λει-
τουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου της.

2. Ο Κανονισµός Λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου της
ΟΣΕ Α.Ε. περιλαµβάνει τουλάχιστον τα εξής:

α) Την πρόβλεψη ότι το Διοικητικό Συµβούλιο της ΟΣΕ Α.Ε.
είναι επταµελές, περιλαµβανοµένου του Προέδρου και του Διευ-
θύνοντος Συµβούλου. 

β) Την πρόβλεψη ότι τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ορί-
ζονται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης για πενταετή θητεία. 

γ) Την πρόβλεψη ότι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
διαµορφώνει το σύνολο των προδιαγραφών, ικανοτήτων και δε-
ξιοτήτων που είναι απαραίτητες για τον ρόλο του Προέδρου, του
Διευθύνοντος Συµβούλου, καθώς και των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου συµπεριλαµβανοµένου και του εκπροσώπου των ερ-
γαζοµένων, ο µη ορισµός του οποίου δεν κωλύει τη νόµιµη συγ-
κρότηση και λειτουργία του Διοικητικού Συµβουλίου. Η διαδι-
κασία καθορίζεται από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
βάσει των αρχών της διαφάνειας και αξιοκρατίας και σύµφωνα
µε την κείµενη νοµοθεσία. Για τον σκοπό αυτόν καθορίζεται Επι-
τροπή Επιλογής από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών,
η οποία απαρτίζεται από τουλάχιστον τρία (3) µέλη. Εκτός από
τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στην
Επιτροπή της παρούσας συµµετέχουν ένας (1) εκπρόσωπος της
εταιρείας µε την επωνυµία «Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών & Πε-
ριουσίας Α.Ε.» (ΕΕΣΥΠ), και ένα (1) ανεξάρτητο µέλος µε εκτενή
διεθνή εµπειρία στον τοµέα του ανθρώπινου δυναµικού. Η ανα-
ζήτηση υποψηφίων πραγµατοποιείται από εξειδικευµένη εταιρεία
συµβούλων, µε βάση τις απαιτούµενες προδιαγραφές, ικανότη-
τες και δεξιότητες, όπως αυτές καθορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Η Επιτροπή Επιλογής κα-
ταρτίζει κατάλογο µε τους τρεις (3) επικρατέστερους υποψηφί-
ους, τον οποίο υποβάλλει στη Γενική Συνέλευση προς εκλογή.

δ) Καθορισµό των αρµοδιοτήτων του Διοικητικού Συµβουλίου,
συµπεριλαµβανοµένων των υποχρεώσεων του Διοικητικού Συµ-
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βουλίου να ενεργεί αυτόνοµα σε σχέση µε τη διοίκηση και δια-
χείριση της εταιρείας, να θέτει τις προτεραιότητες για τη διά-
θεση και χρήση των οικονοµικών πόρων της εταιρείας µε την
επιφύλαξη τυχόν δηµοσιονοµικών ορίων, να προβαίνει σε επεν-
δύσεις σύµφωνα µε τις αρµοδιότητές του και τον προϋπολογι-
σµό της εταιρείας και της ειδικής ευθύνης του για τη δηµο-
πράτηση και την υλοποίηση µεµονωµένων επενδυτικών έργων.

Άρθρο 47
Εταιρική διακυβέρνηση ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.

1. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.,
η οποία εκδίδεται εντός τριών (3) µηνών από την έκδοση της
απόφασης της παρ. 1 του άρθρου 38, εγκρίνεται ο Κανονισµός
Λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου της.

2. Ο Κανονισµός Λειτουργίας του Διοικητικού Συµβουλίου της
ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. περιλαµβάνει τουλάχιστον τα εξής:

α) Την πρόβλεψη ότι το Διοικητικό Συµβούλιο της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε.
είναι επταµελές, περιλαµβανοµένου του Προέδρου και του Διευ-
θύνοντος Συµβούλου. 

β) Την πρόβλεψη ότι τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου ορί-
ζονται µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης για πενταετή θητεία. 

γ) Την πρόβλεψη ότι το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών
διαµορφώνει το σύνολο των προδιαγραφών, ικανοτήτων και δε-
ξιοτήτων που είναι απαραίτητες για τον ρόλο του Προέδρου, του
Διευθύνοντος Συµβούλου, καθώς και των µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου συµπεριλαµβανοµένου και του εκπροσώπου των ερ-
γαζοµένων, ο µη ορισµός του οποίου δεν κωλύει τη νόµιµη συγ-
κρότηση και λειτουργία του Διοικητικού Συµβουλίου. Η
διαδικασία καθορίζεται από το Υπουργείο Υποδοµών και Μετα-
φορών, βάσει των αρχών της διαφάνειας και αξιοκρατίας και
σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Για τον σκοπό αυτόν καθο-
ρίζεται Επιτροπή Επιλογής από το Υπουργείο Υποδοµών και Με-
ταφορών, η οποία απαρτίζεται από τουλάχιστον τρία (3) µέλη.
Εκτός από τον Εκπρόσωπο του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών στην Επιτροπή της παρούσας συµµετέχουν ένας (1) εκ-
πρόσωπος της εταιρείας µε την επωνυµία «Ελληνική Εταιρεία
Συµµετοχών & Περιουσίας Α.Ε.» (ΕΕΣΥΠ) και ένα (1) ανεξάρτητο
µέλος µε εκτενή διεθνή εµπειρία στον τοµέα του ανθρώπινου δυ-
ναµικού. Η αναζήτηση υποψηφίων πραγµατοποιείται από εξειδι-
κευµένη εταιρεία συµβούλων, µε βάση τις απαιτούµενες
προδιαγραφές, ικανότητες και δεξιότητες, όπως αυτές καθορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Η
Επιτροπή Επιλογής καταρτίζει κατάλογο µε τους τρεις (3) επι-
κρατέστερους υποψηφίους, τον οποίο υποβάλλει στη Γενική Συ-
νέλευση προς ψήφιση και εκλογή του τελικώς επιλεχθέντος
υποψηφίου.

δ) Καθορισµό των υποχρεώσεων του Διοικητικού Συµβουλίου,
συµπεριλαµβανοµένων των αρµοδιοτήτων του ΔΣ να ενεργεί αυ-
τόνοµα σε σχέση µε τη διοίκηση και διαχείριση της εταιρείας, να
θέτει τις προτεραιότητες για τη διάθεση και χρήση των οικονο-
µικών πόρων της εταιρείας µε την επιφύλαξη τυχόν δηµοσιονο-
µικών ορίων, να προβαίνει σε επενδύσεις σύµφωνα µε τις
αρµοδιότητές του και τον προϋπολογισµό της εταιρείας και της
ειδικής ευθύνης του για τη δηµοπράτηση και την υλοποίηση µε-
µονωµένων επενδυτικών έργων.

Άρθρο 48
Επιχειρησιακό και στρατηγικό σχέδιο - Ετήσιος

προϋπολογισµός - Ετήσιες οικονοµικές καταστάσεις

1. Οι εταιρείες ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. υποβάλλουν στη Γε-
νική Συνέλευση, προς έγκριση, τα επιχειρησιακά και στρατηγικά
τους σχέδια και τους ετήσιους προϋπολογισµούς τους, τα οποία
καταρτίζονται σύµφωνα µε το ΕΣΣΜ, σύµφωνα µε τις αρχές του
εταιρικού δικαίου και της εταιρικής διακυβέρνησης. Η κατάρτιση
και η έγκριση των ετήσιων προϋπολογισµών των εταιρειών ΟΣΕ
Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. διέπεται από τον ν. 4270/2014 (Α’ 143).»

2. Οι εταιρείες ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. διαχωρίζουν και
απεικονίζουν λογιστικά διακριτά το κόστος που προορίζεται για
την παροχή συγκεκριµένων υπηρεσιών γενικού οικονοµικού συµ-

φέροντος, όπως αυτές ρυθµίζονται κατά το άρθρο 14 και την
παρ. 2 του άρθρου 106 της Συνθήκης για την Λειτουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, από το κόστος που σχετίζεται µε τις δραστη-
ριότητές τους που είναι ανοικτές στον ανταγωνισµό. 

3. Μεταξύ του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και κα-
θεµίας εκ των εταιρειών ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. συνάπτονται
συµβάσεις για την κάλυψη των λειτουργικών δαπανών των εται-
ρειών που αφορούν υπηρεσίες γενικού οικονοµικού συµφέρον-
τος.

Άρθρο 49
Σύσταση Επιτροπής Παρακολούθησης 

1. Για την παρακολούθηση και τον συντονισµό της αναδιοργά-
νωσης και της αναδιάρθρωσης του σιδηροδροµικού τοµέα,
καθώς και των έργων ή µελετών του άρθρου 50, µε απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, συστήνεται πενταµελής
Ειδική Επιτροπή Παρακολούθησης. Στην Επιτροπή αυτή συµµε-
τέχει ένας (1) εκπρόσωπος της ΟΣΕ Α.Ε., ένας (1) εκπρόσωπος
της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., ένας (1) εκπρόσωπος του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών, ένας (1) ανεξάρτητος τεχνικός σύµβουλος
και ένας (1) ανεξάρτητος νοµικός σύµβουλος. 

2. Η Επιτροπή της παρ. 1 είναι αρµόδια για:
α) τον συντονισµό και τον έλεγχο της εφαρµογής της αναδιάρ-

θρωσης και αναδιοργάνωσης του σιδηροδροµικού τοµέα µε
βάση τον παρόντα νόµο,

β) την παρακολούθηση της εκτέλεσης των εν εξελίξει συµβά-
σεων µεταξύ ΟΣΕ Α.Ε. και ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε., την έγκριση των παρα-
δοτέων τα οποία προβλέπονται στις ανωτέρω συµβάσεις µέσα
σε ορισµένα χρονοδιαγράµµατα και την επίλυση, µε διαφανείς
διαδικασίες, τυχόν διαφωνιών ως προς την εξέλιξη των συµβά-
σεων,

γ) τη διαβούλευση και την έγκριση των απαραίτητων διαδικα-
στικών και οργανωτικών αλλαγών εντός της ΟΣΕ Α.Ε. και της ΕΡ-
ΓΟΣΕ Α.Ε., που διευκολύνουν την εφαρµογή της αναδιάρθρωσης
του παρόντος,

δ) την παροχή ενηµέρωσης ανά δίµηνο προς το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών για την πρόοδο των δράσεων του
σχεδίου αναδιάρθρωσης µε την υποβολή έκθεσης, µε την επισή-
µανση τυχόν αποκλίσεων και µε ειδική ενηµέρωση για διορθωτι-
κές παρεµβάσεις, όπου θεωρείται ότι αυτές είναι απαραίτητες
για την ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη υλοποίηση του έργου. 

3. Η Επιτροπή λαµβάνει τις αποφάσεις της µε την απόλυτη
πλειοψηφία των µελών της.

4. Η Επιτροπή µπορεί να υποστηρίζεται από τεχνικό κλιµάκιο,
το οποίο συστήνεται µε απόφαση της Επιτροπής.

5. Η Επιτροπή ολοκληρώνει τις εργασίες της, µε την ολοκλή-
ρωση της αναδιάρθρωσης που προβλέπεται στο παρόν και την
ολοκλήρωση των εκκρεµών έργων.

Άρθρο 50
Μεταβατικές διατάξεις

1.Έργα ή µελέτες, που έχουν προκηρυχθεί ή συµβασιοποιηθεί
έως την έναρξη ισχύος του παρόντος, εκτελούνται και ολοκλη-
ρώνονται από τον φορέα που τα προκήρυξε.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, η
οποία εκδίδεται εντός δύο (2) µηνών από τη δηµοσίευση του  πα-
ρόντος, καθορίζονται οι διαδικασίες κατασκευής σιδηροδροµι-
κών έργων, ο µηχανισµός παραλαβής τους από τον κύριο του
έργου και ο µηχανισµός παρακολούθησης της εξέλιξης των
έργων, και, επιπλέον, τίθενται οι αρχές κοστολόγησης και τιµο-
λόγησης της ΕΡΓΟΣΕ Α.Ε. για παρεχόµενες υπηρεσίες προς την
ΟΣΕ Α.Ε., υπό τους όρους του άρθρου 7γ του ν. 4408/2016 (Α’
135). Η απόφαση του πρώτου εδαφίου τροποποιείται εντός δύο
(2) µηνών από την κατάρτιση του Γενικού Πλαισίου Κανονισµού
Έργων, Προµηθειών και Υπηρεσιών, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 38 του  ν. 4972/2022 (Α’ 181), προκειµένου να εναρµονι-
σθεί προς το ανωτέρω Γενικό Πλαίσιο.

Άρθρο 51
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Καταργούµενες διατάξεις

Από τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως καταργούνται:

α) Οι παρ. 2 και 3 του άρθρου 3 του ν. 3891/2010 (Α’ 188).
β) Η παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 3891/2010.
γ) Η παρ. 1 του άρθρου 10 του ν. 3891/2010. 
δ) Η παρ. 4 του άρθρου 4 του ν. 3891/2010.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΥΠΟΔΟΜΩΝ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

Άρθρο 52
Κατάργηση Τεχνικών Συµβουλίων Εποπτευόµενων 

Φορέων Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών

Τεχνικά Συµβούλια που έχουν ιδρυθεί ή λειτουργούν σε επο-
πτευόµενους φορείς του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
καταργούνται από την έναρξη ισχύος του παρόντος. Με πράξη
των διοικήσεων των εποπτευόµενων φορέων, παραπέµπονται
αµελλητί, στο Τεχνικό Συµβούλιο της παρ. 13 του άρθρου 174
του ν. 4412/2016 (Α’ 147), εκκρεµείς κατά την έναρξη ισχύος υπο-
θέσεις του άρθρου 174 του ν. 4412/2016 ή του άρθρου 76 του ν.
3669/2008 (Α’ 116). Το Τεχνικό Συµβούλιο του προηγούµενου
εδαφίου οφείλει να γνωµοδοτήσει προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών εντός εξήντα (60) ηµερών από της περιελεύσεως
σε αυτό των εκκρεµών υποθέσεων. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται
οι προβλέψεις του άρθρου 174 του ν. 4412/2016 και αρµόδιος
για την έκδοση απόφασης επί ενστάσεων εποπτευόµενων φο-
ρέων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών είναι ο Υπουρ-
γός Υποδοµών και Μεταφορών.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΤΟΥΡΙΣΤΙΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ

Άρθρο 53
Δηµιουργία µαρίνων: Πρωτοβουλία - Διαδικασία -

Εκµετάλλευση - Ηλεκτρονική υποβολή
Τροποποίηση τίτλου και παρ. 2, 3, 4, 7, 8 άρθρου 31

ν. 2160/1993

Στο άρθρο 31 του ν. 2160/1993 (Α’ 118) τροποποιούνται: α) ο
τίτλος ως προς τη συµπλήρωση της ηλεκτρονικής υποβολής, β)
η παρ. 2, βα) στο πρώτο εδάφιο της περ. γ’ ως προς τα απαιτού-
µενα στοιχεία του σχεδίου γενικής διάταξης, ββ) µε την προ-
σθήκη νέου δεύτερου εδαφίου, βγ) στην περ. δ’ µε τη διαγραφή
των λέξεων «εις διπλούν», βδ) µε την αντικατάσταση της περ. ζ’,
βε) µε την προσθήκη νέου τελευταίου εδαφίου, γ) στην    παρ. 3,
γα) το δεύτερο εδάφιο τροποποιείται ως προς τη διαδικασία υπο-
βολής φακέλου από τον αιτούντα και τον χειρισµό του από την
αρµόδια υπηρεσία, γβ) στο τρίτο εδάφιο, µε την αντικατάσταση
της λέξης «διαβιβάζει» από τη λέξη «υποβάλλει» και την προ-
σθήκη των λέξεων «της παρ. 2», γγ) στο πέµπτο εδάφιο µε την
αντικατάσταση των λέξεων «τουριστικού λιµένα» από τη λέξη
«µαρίνας», δ) στην παρ. 4, δα) αντικαθίσταται η περ. α’, δβ) προ-
στίθεται δεύτερο εδάφιο στην περ. γ’, δγ) προστίθεται περ. δ’,
ε) στην παρ. 7, εα) στο πρώτο εδάφιο προστίθεται η ηλεκτρονική
υποβολή της αίτησης ως αποκλειστικός τρόπος υποβολής της
και απαλείφεται η τρίµηνη προθεσµία, εβ) προστίθεται τρίτο εδά-
φιο, στ) στην παρ. 8 τροποποιείται το πρώτο εδάφιο ως προς την
αρµόδια διεύθυνση και τη διαδικασία ελέγχου των σχετικών εγ-
γράφων, και ο τίτλος και οι παρ. 2, 3, 4, 7, 8 του άρθρου 31 δια-
µορφώνονται ως εξής:

«Άρθρο 31
Δηµιουργία µαρίνων: Πρωτοβουλία - Διαδικασία -

Εκµετάλλευση - Ηλεκτρονική υποβολή»

«2. Για εισαγωγή προς συζήτηση στην Επιτροπή Τουριστικών
Λιµένων αιτήµατος για χωροθέτηση και δηµιουργία µαρίνας ή για

τροποποίηση απόφασης χωροθέτησης µαρίνας, απαιτείται η
υποβολή στην αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Τουρισµού
των κατωτέρω δικαιολογητικών: 

α) γενικό τοπογραφικό διάγραµµα κλίµακας 1:10.000 ή από-
σπασµα χάρτη, στο οποίο εµφαίνονται η ακριβής θέση του
έργου, καθώς και οι χρήσεις γης της ευρύτερης περιοχής, 

β) τοπογραφικό διάγραµµα κλίµακας 1:1.000 στο οποίο εµφαί-
νονται η αιτούµενη χερσαία και θαλάσσια ζώνη του λιµένα, τα
όρια της ιδιοκτησίας, η καθορισµένη οριογραµµή του αιγιαλού
και της παραλίας και του παλαιού αιγιαλού και η πρόταση καθο-
ρισµού των τυχόν νέων οριογραµµών αιγιαλού και παραλίας, 

γ) σχέδιο γενικής διάταξης κλίµακας 1:500 ή 1:1.000 των προ-
τεινόµενων ή/και υφιστάµενων έργων και κατασκευών, στο οποίο
εµφαίνονται τα στοιχεία της περίπτωσης β’, η έκταση των προ-
τεινόµενων προσχώσεων στο θαλάσσιο χώρο, η οριοθέτηση της
χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης, περιγραφικά στοιχεία όπως το
εµβαδόν χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης του τουριστικού λιµένα,
η µέγιστη κάλυψη στη χερσαία ζώνη και η κατανοµή των χρή-
σεων γης, οι όροι και οι περιορισµοί δόµησης, οι κοινόχρηστοι
χώροι και οι συναφείς ρυµοτοµικού χαρακτήρα διαρρυθµίσεις
(ελεύθεροι χώροι του κυκλοφοριακού δικτύου, κόµβοι εισόδου-
εξόδου), η ένταξη των αναγκαίων έργων υποδοµής, εντός ευρύ-
τερου περιγράµµατος στη χερσαία ζώνη του τουριστικού λιµένα
και ο καθορισµός ζώνης ανάπτυξης του έργου στη θαλάσσια
ζώνη αντίστοιχα. Ο ελάχιστος αριθµός οικοδοµικών τετραγώνων
για εµβαδόν χερσαίας ζώνης µικρότερο των δέκα χιλιάδων
(10.000) τ.µ. ορίζεται σε δύο (2). 

Τα κτίρια ανεγείρονται µέχρι την οριογραµµή της ζώνης πα-
ραλίας. Για τον κοινόχρηστο χώρο του αιγιαλού ισχύουν οι δια-
τάξεις των παραγράφων 3 και 4 του άρθρου 2 του ν. 2971/2001,
όπως ισχύουν. Η υποβολή του δικαιολογητικού του παρόντος
είναι υποχρεωτική για όλες τις κατηγορίες τουριστικών λιµένων, 

δ) φάκελο µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων (ΜΠΕ), µε
συνοδευτικά έγγραφα και σχέδια τεκµηρίωσης, 

ε) τεχνική έκθεση γενικής περιγραφής των προτεινόµενων λι-
µενικών έργων, που απαιτούνται για τη δηµιουργία του λιµένα,
καθώς και των προτεινόµενων χρήσεων γης και των όρων και των
περιορισµών δόµησης και των βασικών έργων υποδοµής, συµ-
περιλαµβανοµένων των έργων υποδοµής για την εξυπηρέτηση
ατόµων µε αναπηρία, για τη λειτουργία, εκµετάλλευση και οικο-
νοµική βιωσιµότητά τους,

στ) προβλεπόµενο ύψος επένδυσης,
ζ) τίτλοι κυριότητας ή δικαιωµάτων επικαρπίας, εφόσον τµήµα

της χερσαίας ζώνης του λιµένα περιλαµβάνει εκτάσεις όπισθεν
της καθορισµένης γραµµής παραλίας, και ειδικότερα: ζα) από-
σπασµα κτηµατολογικού διαγράµµατος και πιστοποιητικό κτηµα-
τολογικών εγγραφών αντικειµένου εγγραπτέων δικαιωµάτων
(κυριότητας και δουλείας, όταν υφίσταται επικαρπία), εάν πρό-
κειται για ακίνητο σε περιοχή που λειτουργεί Κτηµατολογικό Γρα-
φείο κατά τον ν. 2664/1998 (Α’ 275) ή ζβ) αντίγραφο µερίδας από
το κατά τόπον αρµόδιο Υποθηκοφυλακείο και, εάν πρόκειται για
ακίνητο σε περιοχή όπου εκτελούνται εργασίες κτηµατογράφη-
σης κατά τον ν. 2308/1995       (Α’ 114), βεβαίωση υποβολής δή-
λωσης, καθώς και, µετά την προσωρινή ανάρτηση των κτηµατο-
λογικών πινάκων και διαγραµµάτων του ίδιου νόµου, πιστοποι-
ητικό κτηµατογραφούµενου ακινήτου που εκδίδονται από το
Γραφείο Κτηµατογράφησης,

η) Έκθεση Αναλυτικής Αρχαιολογικής Τεκµηρίωσης (Ε.Α.Α.Τ.)
για τη χερσαία και θαλάσσια ζώνη της µαρίνας, που εκδίδεται
ύστερα από σχετικό αίτηµα του αιτούντος τη χωροθέτηση προς
το Τµήµα Συντονισµού και Παρακολούθησης Αρχαιολογικών
Ερευνών και Εργασιών στο Πλαίσιο των Μεγάλων Εργων (κατά
τις διατάξεις του ν. 4072/2012) µέσα σε προθεσµία εξήντα (60)
ηµερών από την ηµεροµηνία υποβολής του αιτήµατος.

Τα δικαιολογητικά των περ. στ’, ζ’ και η’, δεν υποβάλλονται
στην περίπτωση εγκρίσεων ή απλών ανανεώσεων περιβαλλοντι-
κών όρων ήδη χωροθετηµένων τουριστικών λιµένων.»

«3. Για την έγκριση χωροθέτησης και περιβαλλοντικών όρων
των µαρίνων, πλην αυτών που ορίζονται στην περίπτωση β’ της
παραγράφου 1, ακολουθείται η εξής διαδικασία:

Ο αιτών την παραχώρηση ή δηµιουργία µαρίνας υποβάλλει
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πλήρη φάκελο µελέτης περιβαλλοντικών επιπτώσεων, στην αρ-
µόδια περιβαλλοντική αρχή, κατά την έναρξη της διαδικασίας
προκειµένου να ακολουθηθεί άµεσα η διαδικασία της περ. β’,
πλην των υποπερ. εε’ και στστ’  του άρθρου 3 του ν. 4014/2011
(Α’ 209), ως προς τη σύνταξη και έκδοση Απόφασης ‘Εγκρισης
Περιβαλλοντικών Όρων ή απόφασης απόρριψης, της παρ. 2
καθώς και της παρ. 3 του ιδίου άρθρου.  

Επίσης, υποβάλλει πλήρη σειρά δικαιολογητικών της παρ. 2
στον οικείο δήµο, προκειµένου να διατυπώσει απλή γνώµη για
την ανάγκη δηµιουργίας της νέας µαρίνας, µέσα σε τριάντα (30)
ηµέρες από τη λήψη του σχετικού φακέλου. 

Αν ο δήµος δεν διατυπώσει γνώµη µέσα στην ανωτέρω προ-
θεσµία, η διαδικασία για τη χωροθέτηση της νέας µαρίνας συνε-
χίζεται και χωρίς γνωµοδότηση του δήµου. 

Αν το αίτηµα χωροθέτησης µαρίνας υποβάλλεται από τον οι-
κείο Δήµο δεν απαιτείται η τήρηση της διαδικασίας γνωµοδότη-
σης του Δήµου.» 

«4. α) Μέσα σε τέσσερις (4) µήνες από την υποβολή της αίτη-
σης µε τα δικαιολογητικά που αναφέρονται στην παρ. 2, η Επι-
τροπή Τουριστικών Λιµένων αποφαίνεται για τη συνδροµή των
νόµιµων προϋποθέσεων δηµιουργίας της µαρίνας και γνωµοδο-
τεί σχετικά. Κατά της γνωµοδότησης της Επιτροπής χωρεί αί-
τηση θεραπείας µέσα σε προθεσµία είκοσι (20) ηµερών από την
κοινοποίησή της στον αιτούντα.

Με κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων
Τουρισµού και Περιβάλλοντος και Ενέργειας µετά από τη γνω-
µοδότηση της Επιτροπής Τουριστικών Λιµένων εγκρίνεται η χω-
ροθέτηση της µαρίνας, η οποία περιλαµβάνει όλα τα αναγκαία
στοιχεία γενικού σχεδιασµού της, τον καθορισµό της χερσαίας
και της θαλάσσιας ζώνης, τις επιτρεπόµενες χρήσεις γης, τους
όρους και περιορισµούς δόµησης, τα αναγκαία έργα υποδοµής
για τη λειτουργία της και τους συναφείς προς αυτά περιβαλλον-
τικούς όρους. 

Δεν απαιτείται τροποποίηση της απόφασης χωροθέτησης σε
περίπτωση επουσιωδών αλλαγών και αποκλίσεων κατά την υλο-
ποίηση των έργων σε σχέση µε την εγκεκριµένη χωροθέτηση. Ως
ουσιώδεις αποκλίσεις θεωρούνται αυτές που τροποποιούν τα
όρια της χερσαίας και της θαλάσσιας ζώνης, τις εγκεκριµένες
χρήσεις γης, τους όρους και περιορισµούς δόµησης εντός της
εγκεκριµένης ρυµοτοµίας της χερσαίας ζώνης, καθώς και απο-
κλίσεις που τροποποιούν ουσιωδώς τα εγκεκριµένα λιµενικά
έργα εντός της θαλάσσιας ζώνης της µαρίνας. Κάθε άλλη από-
κλιση, τροποποίηση ή διαφοροποίηση των κατασκευών εντός
του χώρου της µαρίνας χωρίς επιρροή στα ανωτέρω, ή για την
οποία έχει υποβληθεί Φάκελος Συµµόρφωσης Τελικού Σχεδια-
σµού, όπως αυτός καθορίζεται στην παρ. 7 του άρθρου 11 του
ν. 4014/2011, θεωρείται επουσιώδης και δεν προϋποθέτει προ-
ηγούµενη έγκριση από την Επιτροπή Τουριστικών Λιµένων ή τρο-
ποποίηση της αρχικώς εγκεκριµένης χωροθέτησης µε νέα κοινή
απόφαση. Ο φορέας διαχείρισης της µαρίνας, σε περίπτωση
επουσιωδών αλλαγών υποβάλλει το σχέδιο πραγµατικής υλοποί-
ησης των έργων, µετά την εφαρµογή του άρθρου 7 του ν.
4014/2011, µε αναλυτική περιγραφή των εγκαταστάσεων, κατά
το στάδιο ολοκλήρωσης των εργασιών, προκειµένου αυτό να κα-
ταχωρισθεί στο πληροφοριακό σύστηµα της περ. δ’ και να επι-
καιροποιήσει τα σχέδια της αρχικής χωροθέτησης. 

Οι φορείς έργων και δραστηριοτήτων, σε περίπτωση τροπο-
ποίησης ή απόκλισης των έργων πριν ή κατά τη διάρκεια υλοποί-
ησής τους, σε σχέση µε την αρχικά εγκεκριµένη χωροθέτηση,
υποχρεούνται να υποβάλουν προς έγκριση στην αρµόδια Διεύ-
θυνση Χωρικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Τουρισµού την τε-
χνική περιγραφή της απόκλισης-τροποποίησης της χωροθέ-
τησης, συνοδευόµενη από βεβαίωση του µηχανικού του έργου
ως προς το ουσιώδες ή επουσιώδες της απόκλισης. Στην περί-
πτωση αυτή, η αρµόδια Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού του
Υπουργείου Τουρισµού οφείλει να αποφασίσει, σε αποκλειστική
προθεσµία ενός (1) µηνός, εάν πρόκειται για ουσιώδη απόκλιση
από την εγκεκριµένη χωροθέτηση και στην περίπτωση αυτή απαι-
τείται η έκδοση γνώµης της Επιτροπής Λιµένων και τροποποίηση
της κοινής απόφασης χωροθέτησης. Σε αντίθετη περίπτωση, δεν
απαιτείται η τροποποίηση της αρχικά εγκεκριµένης χωροθέτη-

σης, αλλά καταχωρίζεται κατά το στάδιο ολοκλήρωσης εργασιών
το σχέδιο πραγµατικής υλοποίησης των έργων, µετά την εφαρ-
µογή των άρθρων 7 και 11 του  ν. 4014/2011, µε αναλυτική περι-
γραφή των εγκαταστάσεων, στο πληροφοριακό σύστηµα της
περ. δ’ προκειµένου να επικαιροποιήσει τα σχέδια της αρχικής
χωροθέτησης. Εάν η ως άνω προθεσµία του ενός (1) µηνός πα-
ρέλθει άπρακτη, και εφόσον δεν επέρχεται δυσµενής µεταβολή
των περιβαλλοντικών συνθηκών, ούτε απαιτείται τροποποίηση
της απόφασης περιβαλλοντικών όρων κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 6 του ν. 4014/2011, τεκµαίρεται ότι πρόκειται για επου-
σιώδη απόκλιση για την οποία δεν απαιτείται γνώµη της
Επιτροπής Λιµένων ούτε τροποποίηση της ισχύουσας κοινής
απόφασης χωροθέτησης. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Τουρισµού και Περιβάλλοντος και Ενέργειας µπορεί να διευκρι-
νίζεται κάθε συναφές ζήτηµα µε τη διαδικασία εξέτασης του
επουσιώδους ή µη χαρακτήρα των αποκλίσεων από την εγκεκρι-
µένη χωροθέτηση, η διαδικασία εξέτασης πληρότητας του φα-
κέλου και κάθε συναφές διαδικαστικό ζήτηµα προς τα ανωτέρω. 

β) Σε όλους τους χωροθετηµένους τουριστικούς λιµένες που
λειτουργούν την 1η.1.2022 επιτρέπεται η νοµιµοποίηση των καθ’
υπέρβαση της χωροθέτησης ή χωρίς άδεια έργων και εγκατα-
στάσεων εντός της χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης µε απόφαση
του Υπουργού Τουρισµού, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Επι-
τροπής Τουριστικών Λιµένων. Προϋπόθεση για τη νοµιµοποίηση
της καθ’ υπέρβασιν χωροθέτησης είναι η υπαγωγή των αιτούν-
των ως προς τις υπερβάσεις δόµησης στις διατάξεις του ν.
4495/2017 (Α’ 171), ως εκάστοτε ισχύει, καθώς και η συµµόρ-
φωση προς τις διατάξεις περιβαλλοντικής αδειοδότησης.

γ) Σε χωροθετηµένους τουριστικούς λιµένες αρµοδιότητας
του Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ. επιτρέπεται η νοµιµοποίηση των υφιστάµενων
καθ’ υπέρβαση ή χωρίς άδεια κατασκευασθέντων έργων και εγ-
καταστάσεων εντός της χερσαίας και θαλάσσιας ζώνης, τα οποία
συνδέονται λειτουργικά µε αυτά που είχαν αρχικά εγκριθεί µέσω
της απόφασης χωροθέτησης, µε απόφαση του Υπουργού Του-
ρισµού, ύστερα από σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Τουριστικών
Λιµένων. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού και Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται η προθεσµία υποβολής
αίτησης νοµιµοποίησης, τα αναγκαία δικαιολογητικά, η διαδικα-
σία υποβολής αιτήµατος και λήψης περιβαλλοντικής αδειοδότη-
σης και κάθε σχετικό ζήτηµα προς τα ανωτέρω.

δ) Η αίτηση χωροθέτησης µαρίνας, κάθε αίτηση τροποποίησής
της, καθώς και επικαιροποίησής της, σύµφωνα µε την παρ. 4α
υποβάλλονται αποκλειστικά ηλεκτρονικά µέσω του Ολοκληρω-
µένου Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριοτήτων
και Ελέγχων (Ο.Π.Σ.Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14 του ν. 4442/2016 (Α’
230) και διαβιβάζονται στην αρµόδια Διεύθυνση Χωρικού Σχεδια-
σµού του Υπουργείου Τουρισµού. Το Ο.Π.Σ.Α.Δ.E. υποστηρίζει
για τους σκοπούς του παρόντος τη διαδικασία υποβολής αιτή-
σεων, έγκρισης και τροποποίησης χωροθέτησης, καθώς και επι-
καιροποίησης όλων των αναγκαίων συνοδευτικών δικαιολο-
γητικών εγγράφων της και διαλειτουργεί πλήρως για τον σκοπό
αυτό µε το Ηλεκτρονικό Μητρώο πληροφοριών Τουριστικών Λι-
µένων (ΗΜΤΛ) της παρ. 1 του άρθρου 30 του παρόντος. 

Μέχρι την ενεργοποίηση του Ο.Π.Σ.Α.Δ.Ε., για την υποστήριξη
της πλήρους ηλεκτρονικής υποβολής έγκρισης, τροποποίησης
ή επικαιροποίησης χωροθέτησης, η αίτηση και τα σχετικά έγ-
γραφα υποβάλλονται από τον φορέα της οικονοµικής δραστη-
ριότητας µε φυσικό φάκελο στη Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού
του Υπουργείου Τουρισµού για τις κατά νόµο ενέργειές της.»

«7. Εντός οκταµήνου από την υπογραφή της σύµβασης παρα-
χώρησης ο φορέας διαχείρισης µαρίνας υποχρεούται να υποβά-
λει στη Γενική Γραµµατεία Τουρισµού αποκλειστικά ηλεκτρονικά
µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκη-
σης Δραστηριοτήτων και Ελέγχων (Ο.Π.Σ.Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14
του  ν. 4442/2016 φάκελο µε σειρά παραστατικών που ορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού. Η προθεσµία αυτή πα-
ρατείνεται για όσο χρονικό διάστηµα δεν είναι δυνατή η προσκό-
µιση των απαιτούµενων παραστατικών χωρίς ευθύνη του φορέα
διαχείρισης της µαρίνας. Μέχρι την έκδοση της απόφασης του
Υπουργού Ανάπτυξης και Επενδύσεων της παρ. 4 του άρθρου
16 του ν. 4442/2016 περί διαπίστωσης της πλήρους λειτουργίας
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του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκησης
Δραστηριοτήτων και Ελέγχων (Ο.Π.Σ.Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14 για
τους σκοπούς του Κεφαλαίου ΛΘ’ του ίδιου νόµου (ν. 4442/
2016), η υποβολή των παραστατικών γίνεται µε φυσικό φάκελο».» 

«8. Η αρµόδια Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού του Υπουρ-
γείου Τουρισµού ελέγχει τις υποβαλλόµενες από τον φορέα δια-
χείρισης του τουριστικού λιµένα µελέτες και σχέδια, καθώς και
τα παραστατικά της παρ. 7 που υποβάλλονται κατά τη διαδικασία
της περ. δ’ της παρ. 4 του παρόντος και αναφέρονται στα πάσης
φύσεως έργα και τις εγκαταστάσεις και εφόσον συµφωνούν µε
την απόφαση της παρ. 3 του άρθρου αυτού ή τη σύµβαση παρα-
χώρησης, τις προωθεί µέσα σε είκοσι (20) ηµέρες από την υπο-
βολή τους στις αρµόδιες υπηρεσίες, προκειµένου να εκδοθούν
οι απαραίτητες οικοδοµικές και λοιπές άδειες για τη δηµιουργία
του. Οι άδειες χορηγούνται από τις αρµόδιες υπηρεσίες εντός
τετραµήνου από την υποβολή των σχετικών µελετών και σχεδίων
από την αρµόδια Διεύθυνση της Γενικής Γραµµατείας Τουρι-
σµού.»»

Άρθρο 54
Προκήρυξη διαγωνιστικής διαδικασίας τουριστικών

λιµένων πριν από την ολοκλήρωση της διαδικασίας χωροθέ-
τησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 114

ν. 4926/2022

Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 114 του ν. 4926/2022
(Α’ 82) τροποποιείται ως προς την έκταση της χερσαίας ζώνης
των µαρινών και η παρ. 1 του άρθρου 114 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Σε περίπτωση µαρινών που χωροθετούνται σε δύο στάδια,
σύµφωνα µε την περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 31 του ν. 2160/
1993 (Α’ 118) και έχουν χερσαία ζώνη που υπερβαίνει τα σαράντα
χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα (40.000) τ.µ., η προκήρυξη διαγωνι-
στικής διαδικασίας δύναται να διενεργείται πριν από την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας χωροθέτησης και την εκτέλεση όλων των
απαιτούµενων έργων για τη δηµιουργία, λειτουργία και εκµετάλ-
λευσή τους. Από τη διαδικασία του προηγούµενου εδαφίου εξαι-
ρούνται οι µαρίνες που εµπίπτουν εντός αρχαιολογικών χώρων
ως προς τις οποίες η σύµβαση παραχώρησης συνάπτεται κατά
τα οριζόµενα στο άρθρο 31 του ν. 2160/1993, µετά από την ολο-
κλήρωση της χωροθέτησης. Η σύµβαση παραχώρησης δύναται
να συνάπτεται µε µόνη την έκδοση του προεδρικού διατάγµατος
γενικού σχεδιασµού της µαρίνας, µε τήρηση όλων των περιβαλ-
λοντικών όρων της Στρατηγικής Μελέτης Περιβαλλοντικών Επι-
πτώσεων. Η παραχώρηση δύναται να διενεργείται σε επιχείρηση
ή επιχειρήσεις, δηµόσιες ή ιδιωτικές, ή σε όµιλο επιχειρήσεων,
δηµόσιων ή ιδιωτικών. Η σύµβαση παραχώρησης περιλαµβάνει τα
ουσιώδη στοιχεία παραχώρησης, δηλαδή, τη διάρκεια, το αντίτιµο
χρήσης, ή τον τρόπο υπολογισµού του, τους όρους διατήρησής
της σε ισχύ ανάλογα µε την πορεία της υλοποίησης, τις κυρώσεις
σε περίπτωση µη σύµπραξης στην υλοποίηση των έργων χωρο-
θέτησης και λήψης άδειας ή έγκρισης λειτουργίας, καθώς και
τους τρόπους καταγγελίας ή πρόωρης λήξης της σύµβασης.»

Άρθρο 55
Έγκριση εγκατάστασης της δραστηριότητας 

των τουριστικών λιµένων και αδειοδοτούσα αρχή - Προ-
σθήκη άρθρου 287Α στον ν. 4442/2016

Στο Κεφάλαιο ΛΘ’ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), προστίθεται
άρθρο 287A ως εξής:

«Άρθρο 287A
Έγκριση εγκατάστασης της δραστηριότητας

των τουριστικών λιµένων και αδειοδοτούσα αρχή

1. Οι τουριστικοί λιµένες που ρυθµίζονται ως προς τη χωρο-
θέτησή τους στα άρθρα 30 και 31 του ν. 2160/1993 (Α’ 118), υπό-
κεινται σε έγκριση: α) ως προς την εγκατάστασή τους, σύµφωνα
µε το παρόν και β) ως προς τη λειτουργία τους, σύµφωνα µε το
άρθρο 288. Η αίτηση για έγκριση ή τροποποίηση χωροθέτησης

τουριστικού λιµένα υποβάλλεται ηλεκτρονικά στη Διεύθυνση Χω-
ρικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Τουρισµού, µέσω του Ολο-
κληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριο-
τήτων και Ελέγχων (ΟΠΣ-ΑΔΕ) του άρθρου 14. Η Διεύθυνση Χω-
ρικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Τουρισµού είναι αρµόδια για
τη διαχείριση της αίτησης, ως αρχή Σχεδιασµού του Τουριστικού
Λιµένα. 

2. Επί της αίτησης χωροθέτησης, εκδίδεται κοινή απόφαση
των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Τουρισµού και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε την οποία εγκρίνονται η χωροθέτηση
και ο σχεδιασµός του τουριστικού λιµένα, κατά τη διαδικασία των
άρθρων 29, 30 και 31 του ν. 2160/1993, ύστερα από γνώµη της
Επιτροπής Τουριστικών Λιµένων.

3. Για την υποβολή αίτησης έγκρισης ή τροποποίησης χωρο-
θέτησης τουριστικού λιµένα, από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ιδιω-
τικού ή δηµοσίου δικαίου, καταβάλλεται, επί ποινή απαραδέκτου,
παράβολο του άρθρου 11. 

4. Για λιµένες αρµοδιότητας του Υπουργείου Τουρισµού η σύ-
ναψη της σύµβασης παραχώρησης τουριστικού λιµένα, που κα-
ταρτίζεται σύµφωνα µε τις παρ. 6, 7 και 9 του άρθρου 31 του ν.
2160/1993, ή η σύναψη σύµβασης σύµπραξης του άρθρου 17
του ν. 3389/2005  (Α’ 232), για τη δηµιουργία τουριστικού λιµένα,
επέχει θέση έγκρισης εγκατάστασης τουριστικού λιµένα. 

5. Σε τουριστικούς λιµένες που τελούν υπό καθεστώς διαχεί-
ρισης και εκµετάλλευσης Οργανισµού Λιµένος Α.Ε., δυνάµει σύµ-
βασης παραχώρησης µε το ελληνικό δηµόσιο, η σύναψη ή
κύρωση της σύµβασης παραχώρησης επέχει θέση έγκρισης εγ-
κατάστασης τουριστικού λιµένα. 

6. Εξαιρούνται της εφαρµογής του παρόντος οι λιµένες και
τουριστικοί λιµένες αρµοδιότητας του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιω-
τικής Περιουσίας του Δηµοσίου (Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ.), για τους οποίους
το Τ.Α.Ι.ΠΕ.Δ έχει δικαίωµα εκµετάλλευσης ή ενεργεί ως «Αρχή
Σχεδιασµού».

7. Η αρµόδια υπηρεσία καταχωρίζει ηλεκτρονικά τη σύµβαση
παραχώρησης ή σύµπραξης και την εγκατάσταση στον τουρι-
στικό λιµένα, µέσω του Ολοκληρωµένου Πληροφοριακού Συστή-
µατος Άσκησης Δραστηριοτήτων και Ελέγχων (ΟΠΣ-ΑΔΕ) του
άρθρου 14. Σε περίπτωση σύναψης σύµβασης παραχώρησης ή
σύµπραξης τουριστικού λιµένα, ως προς τον οποίο δεν είχε υπο-
βληθεί προηγουµένως αίτηση χωροθέτησης, εφόσον δεν ήταν
εκ του νόµου αναγκαία, η αρµόδια υπηρεσία καταχωρίζει τα δι-
καιολογητικά της χωροθέτησης του τουριστικού λιµένα, η οποία
έχει εγκριθεί.

8. Σε περίπτωση λήξης ή λύσης της σύµβασης παραχώρησης
ή σύµπραξης για τη λειτουργία τουριστικού λιµένα, παύει να
ισχύει η δυνατότητα εγκατάστασης σε αυτόν.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµικών,
Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας κα-
θορίζονται:

α) η ειδικότερη διαδικασία και το περιεχόµενο της αίτησης χω-
ροθέτησης ανά είδος τουριστικού λιµένα, 

β) το ύψος του παραβόλου, 
γ) τα δικαιολογητικά που καταθέτει ο φορέας, 
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.
10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Τουρισµού, Οικονοµι-

κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων και Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, καθορίζονται: 

α) η διαδικασία καταχώρισης της σύµβασης παραχώρησης, 
β) η επικαιροποίηση των στοιχείων της, σε περίπτωση µεταβο-

λής του δικαιούχου εγκατάστασης ή του περιεχοµένου της σύµ-
βασης παραχώρησης, 

γ) οι κυρώσεις, 
δ) οι αρχές στις οποίες κοινοποιείται, για να ασκήσουν τις

ελεγκτικές τους αρµοδιότητες, 
και κάθε άλλο σχετικό θέµα.»

Άρθρο 56

Διαδικασία έγκρισης ή γνωστοποίησης 
δραστηριοτήτων εντός τουριστικού λιµένα - 
Προσθήκη άρθρου 287Β στον ν. 4442/2016
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Στο Κεφάλαιο ΛΘ’ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), προστίθεται
άρθρο 287Β ως εξής:

«Άρθρο 287Β
Διαδικασία έγκρισης ή γνωστοποίησης

δραστηριοτήτων εντός τουριστικού λιµένα

1. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας χωροθέτησης και
την έγκριση εγκατάστασης του τουριστικού λιµένα, η Διεύθυνση
Χωρικού Σχεδιασµού του Υπουργείου Τουρισµού ελέγχει τις µε-
λέτες και τα σχέδια, τα οποία υποβάλλονται από τον φορέα δια-
χείρισης και αναφέρονται στα πάσης φύσεως έργα του του-
ριστικού λιµένα και των εγκαταστάσεών του, σύµφωνα µε την
παρ. 8 του άρθρου 31 του ν. 2160/1993 (Α’ 118). Εφόσον οι µε-
λέτες και τα σχέδια του πρώτου εδαφίου πληρούν τις προϋπο-
θέσεις που θέτουν η απόφαση της παρ. 4 του άρθρου 31 του ν.
2160/1993 και η σύµβαση παραχώρησης, µέσα σε είκοσι (20)
ηµέρες προωθούνται στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου
Τουρισµού, προκειµένου να εκδοθούν οι απαραίτητες οικοδοµι-
κές και λοιπές άδειες. Οι άδειες χορηγούνται εντός τεσσάρων
(4) µηνών από την διαβίβαση των σχετικών µελετών και σχεδίων
από την αρµόδια Διεύθυνση της Γενικής Γραµµατείας Τουρι-
σµού.

2. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία της παρ. 1, τεκµαίρεται
ότι η οικοδοµική άδεια έχει χορηγηθεί.

3. Οι δραστηριότητες που ασκούνται εντός του τουριστικού
λιµένα, υπάγονται σε καθεστώς γνωστοποίησης ή έγκρισης λει-
τουργίας κατά τον ν. 4442/2016, ανάλογα µε το είδος της ασκού-
µενης δραστηριότητας.»

Άρθρο 57
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις -
Προσθήκη άρθρου 287Γ στον ν. 4442/2016

Στο Κεφάλαιο ΛΘ’ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), προστίθεται
άρθρο 287Γ ως εξής:

«Άρθρο 287Γ
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις

1. Τα άρθρα 287Α, 287Β και 287Γ ισχύουν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος. Μέχρι την έκδοση των αποφάσεων των
παρ. 9 και 10 του άρθρου 287A, ως προς την αίτηση χωροθέτη-
σης, υποβάλλονται τα δικαιολογητικά της παρ. 2 του άρθρου 31
του ν. 2160/1993 (Α’ 118). Μέχρι την έκδοση της απόφασης της
παρ. 9 του άρθρου 287Α, τα δικαιολογητικά, που υποβάλλονται
σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 31 του ν. 2160/1993, ορίζον-
ται µε την υπ’ αριθµ. 11214/2012 απόφαση του Υπουργού Του-
ρισµού (Β’ 2339/2012).

2. Για τον σκοπό της υποβολής της αίτησης χωροθέτησης και
εγκατάστασης τουριστικού λιµένα, το Ο.Π.Σ. Α.Δ.Ε. διαλειτουρ-
γεί µε το Ηλεκτρονικό Μητρώο πληροφοριών Τουριστικών Λιµέ-
νων (Η.Μ.Τ.Λ.) της παρ. 1 του άρθρου 30 του ν. 2160/1993.

3. Οι τουριστικοί λιµένες που έχουν ήδη προβεί σε σύναψη
σύµβασης παραχώρησης ή σύµπραξης εξακολουθούν να διέπον-
ται, ως προς την εγκατάστασή τους, από τις διατάξεις σύµφωνα
µε τις οποίες συνήφθη η σύµβαση. 

4. Μέχρι την έκδοση της απόφασης του Υπουργού Ανάπτυξης
και Επενδύσεων της παρ. 4 του άρθρου 16, κατά το σκέλος που
αφορά στο Κεφάλαιο ΛΘ’, η αίτηση χωροθέτησης τουριστικού
λιµένα, τροποποίησης και επικαιροποίησής της υποβάλλεται µε
φυσικό φάκελο στην αρµόδια διεύθυνση, κατά τα άρθρα 29, 30,
31 και 34 του ν. 2160/1993 και απαλλάσσεται της καταβολής πα-
ραβόλου.

5. Μέχρι τη θέση σε πλήρη λειτουργία του Ολοκληρωµένου
Πληροφοριακού Συστήµατος Άσκησης Δραστηριοτήτων και
Ελέγχων (Ο.Π.Σ. - Α.Δ.Ε.) του άρθρου 14, σύµφωνα µε την παρ.
4 του παρόντος, κάθε προβλεπόµενη καταχώριση της σύµβασης
παραχώρησης ή των συνοδευτικών αυτής εγγράφων, προς τον
σκοπό της έγκρισης εγκατάστασης τουριστικού λιµένα, τηρείται
σε φυσικό φάκελο στην αρµόδια Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού
του Υπουργείου Τουρισµού. 

Άρθρο 58
Αδειοδοτούσα αρχή για την έγκριση λειτουργίας της δραστη-

ριότητας των τουριστικών λιµένων - 
Τροποποίηση άρθρου 288 ν. 4442/2016

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 288 του ν. 4442/
2016 (Α’ 230) τροποποιείται µε τον προσδιορισµό της αδειοδο-
τούσας αρχής και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Οι τουριστικοί λιµένες υπόκεινται για τη λειτουργία της
δραστηριότητάς τους στο καθεστώς έγκρισης λειτουργίας του
παρόντος. Αδειοδοτούσα αρχή για την εφαρµογή του παρόντος
Κεφαλαίου είναι η Διεύθυνση Χωρικού Σχεδιασµού του Υπουρ-
γείου Τουρισµού. Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφα-
λαίου εµπίπτει η δραστηριότητα των τουριστικών λιµένων µε
Κωδικό Αριθµό Δραστηριότητας (Κ.Α.Δ.) 52.22.11.05 «Υπηρεσίες
Τουριστικών Λιµανιών (µαρίνες)», ή αυτών που υπάγονται στην
τάξη NACE µε κωδικό 93.29 «άλλες δραστηριότητες διασκέδα-
σης και ψυχαγωγίας», που προβλέπονται ως εγκαταστάσεις ει-
δικής τουριστικής υποδοµής στην περ. γγ’ της παρ. 3 του
άρθρου 1 του ν. 4276/2014 (Α’ 155).»

Άρθρο 59
Προθεσµία έκδοσης απόφασης  Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για την

αξιοποίηση του ιαµατικού φυσικού πόρου - 
Τροποποίηση περ. β’ παρ. 3 άρθρου 17 ν. 4875/2021

Το δεύτερο εδάφιο της περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου 17 του
ν. 4875/2021 (Α’ 250) τροποποιείται ως προς την προθεσµία
εντός της οποίας ο οικείος Οργανισµός Τοπικής Αυτοδιοίκησης
α’ βαθµού δύναται να εκδώσει απόφαση του Δηµοτικού Συµβου-
λίου για την αξιοποίηση του ιαµατικού φυσικού πόρου και των
εγκαταστάσεων που συνέχονται µε αυτόν, και η περ. β’ της παρ.
3 διαµορφώνεται ως ακολούθως: 

«β) Αν ο προς ανάθεση της διαχείρισης και εκµετάλλευσης ια-
µατικός φυσικός πόρος και οι εγκαταστάσεις που συνέχονται µε
αυτόν έχουν λάβει ειδικό σήµα λειτουργίας, για την έκδοση της
απόφασης της παρ. 1 του άρθρου 25 απαιτείται σύµφωνη γνώµη
του οικείου Ο.Τ.Α. α’  βαθµού, στα διοικητικά όρια του οποίου
βρίσκονται τα παραπάνω περιουσιακά στοιχεία. Σε κάθε άλλη πε-
ρίπτωση, ο οικείος Ο.Τ.Α. α’ βαθµού δύναται, µέσα σε προθεσµία
δέκα (10) µηνών από τη θέση σε ισχύ του παρόντος, να εκδώσει
απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου περί της αξιοποίησης του
ιαµατικού φυσικού πόρου και των εγκαταστάσεων που συνέχον-
ται µε αυτόν. Αν παρέλθει άπρακτη η ως άνω προθεσµία ή εκδο-
θεί αρνητική απόφαση επί της αξιοποίησης, τεκµαίρεται
σύµφωνη γνώµη του Ο.Τ.Α. α’ βαθµού για την έκδοση της από-
φασης. Αν εκδοθεί απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου περί
αξιοποίησης, ο οικείος Ο.Τ.Α. α’ βαθµού ή η αναπτυξιακή εται-
ρεία αυτού υποβάλει στην Ι.Π.Ε., εντός τεσσάρων (4) ετών από
την έκδοση της απόφασης αυτής, οικονοµοτεχνική µελέτη επεν-
δυτικού σχεδίου του ιαµατικού φυσικού πόρου, στην οποία πε-
ριγράφεται αναλυτικά το πρόγραµµα της επένδυσης, δίνονται
στοιχεία για την τουριστική κίνηση της περιοχής και παρατίθενται
οι προοπτικές βιωσιµότητας της επένδυσης. Τα έργα αξιοποί-
ησης ολοκληρώνονται µέσα σε προθεσµία δέκα (10) ετών από
την έκδοση της ως άνω αναφερόµενης απόφασης του Δηµοτικού
Συµβουλίου περί αξιοποίησης. Αν παρέλθουν άπρακτες οι ως
άνω προθεσµίες, η απόφαση του πρώτου εδαφίου εκδίδεται
χωρίς να προηγηθεί σύµφωνη γνώµη του οικείου Ο.Τ.Α. α’ βαθ-
µού, στα διοικητικά όρια του οποίου βρίσκονται τα παραπάνω πε-
ριουσιακά στοιχεία.»

Άρθρο 60
Μέτρα προστασίας Ναυαγίου Ζακύνθου - 
Τροποποίηση άρθρου 68 ν. 4875/2021 - 

Έναρξη ισχύος παρ. 2 έως 6 άρθρου 68 ν. 4875/2021

1. Στο άρθρο 68 του ν. 4875/2021 (Α’ 250) α) η παρ. 5 αντικα-
θίσταται, β) η παρ. 6 τροποποιείται µε την αντικατάσταση των λέ-
ξεων «έργων και µελετών συντήρησης» από τις λέξεις «των
συµβάσεων» και οι παρ. 5 και 6 διαµορφώνονται ως εξής:
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«5. Στο πλαίσιο διενέργειας των πράξεων διοίκησης και διαχεί-
ρισης της παρ. 2, η Επιτροπή Πρότυπης Τουριστικής Αξιοποί-
ησης και Προστασίας του Ναυαγίου Ζακύνθου δύναται, κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης της εθνικής νοµοθεσίας, να
λειτουργεί ως αναθέτουσα αρχή για την ανάθεση µελετών,
έργων και υπηρεσιών. Οι εργασίες της Επιτροπής, ιδίως κατά τη
διενέργεια των αναθέσεων έργων, µελετών και υπηρεσιών, υπο-
στηρίζονται από υπαλλήλους του Υπουργείου Τουρισµού που
ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Τουρισµού. Υποστήριξη
στην Επιτροπή δύναται να παρέχεται και από υπαλλήλους της
Περιφέρειας Ιονίων Νήσων και του Δήµου Ζακύνθου, που ορί-
ζονται από το αρµόδιο όργανο της Περιφέρειας και του Δήµου
αντίστοιχα, καθώς και από µηχανικούς από το Τεχνικό Επιµελη-
τήριο Ελλάδος (Τ.Ε.Ε.). Η χρηµατοδότηση των µελετών, έργων
και υπηρεσιών που ανατίθενται από την Επιτροπή καλύπτεται
από τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Τουρισµού µε ειδική πί-
στωση που του µεταβιβάζεται για τον σκοπό αυτό από τον Κρα-
τικό Προϋπολογισµό. Οι συµβάσεις ανάθεσης έργων, µελετών
και υπηρεσιών που συνάπτονται για τους σκοπούς του παρόντος
άρθρου υπογράφονται από τον Υπουργό Τουρισµού. Οι δαπάνες
που προκύπτουν από την ανάθεση των συµβάσεων του παρόντος
άρθρου τιµολογούνται επ’ ονόµατι του Υπουργείου Τουρισµού,
και η εκκαθάριση και πληρωµή τους γίνεται από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου Τουρισµού. Για το χρονικό διάστηµα µέχρι την
31η.12.2022 και προς τον σκοπό της διενέργειας των αναγκαίων
εργασιών συντήρησης και αποφυγής του κινδύνου κατάρρευσης
του Ναυαγίου, διαµόρφωσης ασφαλούς πρόσβασης, φύλαξης
και προστασίας των επισκεπτών, η Επιτροπή προβαίνει στις ανα-
θέσεις της παρ. 4 κατά την περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 32 του
ν. 4412/2016 (Α’ 147) κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης διάταξης
της εθνικής νοµοθεσίας.

6. Ως κατεπείγουσα ανάγκη που πληροί τους όρους εφαρµο-
γής της περ. γ’ της παρ. 2 του άρθρου 32 του  ν. 4412/2016 για
την ανάθεση των συµβάσεων της παρ. 5 νοείται η διακινδύνευση
της ασφάλειας και της υγείας των επισκεπτών του ναυαγίου, η
απειλή ουσιώδους καταστροφής ή υποβάθµισης του γεωµορφο-
λογικού περιβάλλοντος, µε αποτέλεσµα την απώλεια βασικών χα-
ρακτηριστικών του συγκεκριµένου τουριστικού προορισµού και
ο άµεσος κίνδυνος διάλυσης ή σηµαντικής καταστροφής των σω-
ζώµενων κινητών πραγµάτων σε αυτό.»

2. Η ισχύς των παρ. 2 έως 6 του άρθρου 68 του ν. 4875/2021
άρχεται από την έναρξη ισχύος του ιδίου νόµου. 

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΤΕΛΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ - ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 61
Τελικές διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται κάθε γενική
ή ειδική διάταξη που είναι αντίθετη ή ρυθµίζει διαφορετικά τα
ρυθµιζόµενα µε τις διατάξεις του θέµατα.

Άρθρο 62
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του παρόντος νόµου τίθενται σε ισχύ από τη δη-
µοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν
άλλως ορίζεται στις επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,                               2022
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ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

το Σώµα παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.04’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Πέµπτη 29 Σεπτεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: µόνη
συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Σύσταση και
οργάνωση νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία
«ΕΝΩΣΗ ΤΕΧΝΟΛΟΓΩΝ ΑΚΤΙΝΟΛΟΓΙΑΣ – ΑΚΤΙΝΟΘΕΡΑΠΕΙΑΣ
ΕΛΛΑΔΑΣ» (Ε.Τ.Α.Α.Ε.), ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµό-
σιας υγείας και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε τη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


